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بیست و سوم ربیع الاول ۱۴۴۲

مناسبت ها

۱۸ آبان روز ملی کیفیت



 

1- ابلاغ مصوبه شوراي عالی انقلاب فرهنگی از سوي رییس جمهور+متن کامل - افکارنیوز

2- اسنپ زنان سرپرست خانواده را از پرداخت کمیسیون معاف کرد - عصر خبر

3- اسنپ زنان سرپرست خانواده را از پرداخت کمیسیون معاف کرد - فرارو

4- نشست بررسی راهکارهاي تسریع در اجراي آموزش هاي طرح تکاپو در استان - آرمان تبریز

5- گزارشی از حال و روز هنرمندان تئاتر که به حمایت هاي دولتی چشم دارند - شهرآرا آنلاین

6- تفاهم نامه تامین زمین براي ساخت مسکن ایثارگران زنجانی امضا شد - تسنیم

7- جهانگیري: نیازمند دادوستد با دنیاییم - تدبیر و امید

8- ابهام زدایی از فضاي اقتصادي - اتاق بازرگانی تهران

9- سازمان بازرسی تخلف 120 میلیارد تومانی روحانی را تایید کرد! / بذل و بخشش از هزینه درمان کرونا - دانشجو

10- ابلاغ مصوبه برنامه هاي اقدام علمی، فناورانه و فرهنگی جهش تولید توسط رییس جمهور - کلیک

11- مدیران اجرایی خادم کارآفرینان هستند - تابناك

12- پارسیان بهترین عملکرد را در پرداخت تسهیلات قرض الحسنه دارد - بانکداري الکترونیک

13- واگذاري کلی طرح تجاري قائم دزفول به سرمایه گذار در دستور کار است - ایرنا

14- 157 محکوم امنیتی آزاد شدند/ 150 مورد شکایت از شخصیت ها در دولت فعلی - روزنامه صبح اقتصاد

15- واگذاري بهره برداري از 3 اثر تاریخی آذربایجان شرقی به بخش خصوصی - میراث آریا

16- پارسیان بهترین عملکرد را در پرداخت تسهیلات قرض الحسنه دارد - صداي پول

17- پرداخت بیش از 8هزار میلیارد ریال تسهیلات به 500 واحد تولیدي استان سمنان / رشد 172 درصدي پرداخت تسهیلات

رونق تولید در یک ماه گذشته - خبر آنلاین

18- جاي خالی انجمن در تصمیم گیري ها - هفته نامه حمل و نقل

19- تمدید مهلت ثبت نام در طرح ملی توسعه مشاغل خانگی تا 30آبان - خبرگزاري صدا و سیما

20- مصوبه برنامه هاي اقدام علمی، فناورانه و فرهنگی جهش تولید ابلاغ شد - قم پرس

21- اسنپ زنان سرپرست خانواده را از پرداخت کمیسیون معاف کرد - تسنیم

22- روحانی «سیاست ها و برنامه هاي اقدام علمی، فناورانه و فرهنگی جهش تولید» را ابلاغ کرد - آریا نیوز

23- اولین مرکز شتاب دهنده استارتاپ در گیلان راه اندازي شد - شبستان

24- دانشگاه ها در حوزه تجاري سازي دانش گام بردارند - ایرنا

25- 8 سال دفاع مقدس باید 8000 سال انقلاب را پاسداري کند - موج رسا

26- ابلاغ برنامه هاي اقدام علمی، فناورانه و فرهنگی جهش تولید - رکنا

27- عدالت اقتصادي و اشتغال می تواند جلوي فساد اجتماعی را بگیرد - ایسکا

28- تصمیم ستودنی اسنپ: زنان سرپرست خانوار کمیسیون ندهند - برترین ها

29- آغاز مراحل اجرایی راه اندازي حجره هاي نوآوري در بازار بزرگ تبریز - خبرگزاري مهر

30- اسنپ، زنان سرپرست خانواده را از پرداخت کمیسیون معاف کرد - تجارت نیوز



31- شرایط مهاجرت به استرالیا در سال 2020 چیست؟ - تجارت نیوز

32- تدوین سند چارچوب ملی مدارك تحصیلی ایران - خبرگزاري مهر

33- ایجاد تحول و مدیریت صحیح در اشتغال زایی ضروري است - بنیاد شهید و امور ایثارگران

34- تفاهم نامه همکاري مابین بنیاد و میراث فرهنگی باهدف تأمین اشتغال ایثارگران - بنیاد شهید و امور ایثارگران

35- تحریم اقتصادي اجراي طرح ملی مشاغل خانگی در اردبیل را دوچندان کرده است - تسنیم

36- در مملکتی که در جاي جاي آن ثروت خوابیده نباید چهره کریه فقر دیده شود - هم اندیشی

37- روزگار سیاه طلاي سفید | چرخ پنبه کاران گرگانی نمی چرخد! - همشهري

38- دولت باعث تشدید موج سوم شده است - مشرق

39- افتخارات دبیرستان پسرانه تیزهوشان شهید ستاري ورامین - پانا

40- روحانی «سیاست ها و برنامه هاي اقدام علمی، فناورانه و فرهنگی جهش تولید» را ابلاغ کرد - شبستان

41- اسنپ زنان سرپرست خانواده را از پرداخت کمیسیون معاف کرد - الف

42- توسعه همکاري آموزش فنی و حرفه اي و بنیاد برکت در شهرستان کارون - باشگاه خبرنگاران جوان

43- روحانی «سیاست ها و برنامه هاي اقدام علمی، فناورانه و فرهنگی جهش تولید» را ابلاغ کرد - بازار کار

44- بیکاري جوانان فارغ التحصیل/ خبري از مهارت و کارآفرینی در دانشگاه ها نیست - عصر ایران

45- 105 میلیارد تومان تسهیلات براي 65 طرح اشتغالزایی استان اردبیل اختصاص یافت - آریا نیوز

46- عدالت اقتصادي و ایجاد اشتغال می تواند جلوي تولید پرونده و فساد اجتماعی را بگیرد - ریشه

47- پارسیان بهترین عملکرد را در پرداخت تسهیلات قرض الحسنه دارد/ همراهی تمام عیار با متقاضیان دریافت تسهیلات در

مناطق محروم - درآمد نیوز

48- بازدید مدیرعامل بانک ملت از گروه صنعتی ماموت - درآمد نیوز

49- سخنگوي قوه قضاییه: 157 محکوم امنیتی آزاد شدند - رویداد 24

50- 14.5 میلیارد یورو ارز ناشی از صادرات رفع تعهد شد - اقتصاد آنلاین

51- پرداخت تسهیلات کرونایی به واحد هاي گردشگري در 6 شهرستان - خبرگزاري صدا و سیما

52- صدور حکم انحلال براي شرکت هاي آرمان پرشین پارس و کارما / سخنگوي قوه قضاییه: این شرکت ها با وعده فروش

خودرو پایینتر از قیمت 1379 نفر کلاهبرداري کرده بودند - انتخاب

53- توسعه آموزش فنی و حرفه اي و بنیاد برکت در شهرستان کارون - خبرگزاري صدا و سیما

54- عفو 40 هزار زندانی در 18 ماهه اخیر/ شکایت دولت از 150 شخصیت حقیقی و حقوقی - روزنامه رسالت

55- راهکار مبارزه با فقر و فساد و تبعیض، اجراي عدالت است - روزنامه رسالت

56- کارآفرینی با سرمایه کم چگونه ممکن است؟ - پارس نیوز

57- اسنپ زنان سرپرست خانواده را از پرداخت کمیسیون معاف کرد - افکارنیوز

58- اسنپ زنان سرپرست خانواده را از پرداخت کمیسیون معاف کرد - برنا نیوز

59- روحانی «سیاست ها و برنامه هاي اقدام علمی، فناورانه و فرهنگی جهش تولید» را ابلاغ کرد - ایسنا

60- انعقاد تفاهم نامه راه اندازي مرکز توسعه و توان افزایی شیلات کشور در خوزستان - مانا

61- 40 مراکز هدایت شغلی دانشجویان در دانشگاه هاي کشور راه اندازي شد - بلاغ



62- راهکار مبارزه با فقر و فساد و تبعیض اجراي عدالت است - تقریب نیوز

63- عفو 40 هزار زندانی در 18 ماهه اخیر/ شکایت دولت از 150 شخصیت حقیقی و حقوقی / بازگشت 819 واحد صنعتی به

چرخه تولید - خبرگزاري فارس

64- معلمی که رضاخان را به حضور نپذیرفت - شهداي ایران

65- هشتمین نشست رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي استان بوشهر با رؤساي مراکز آموزش علمی کاربردي استان در سال

99 برگزار شد - دانشگاه جامع علمی کاربردي

66- کاهش 17.2 درصدي مقرري بگیران جدید در سال 98 - آریا نیوز

67- 122 دستگاه ناوگان ریلی به بهره برداري رسید - ایرنا

68- تسهیلات بانکی به طرح هاي مشاغل خانگی صنایع دستی در زنجان پرداخت می شود - ایرنا

69- سخنگوي قوه قضاییه: مهریه حق مسلم زوجه است و باید پرداخت شود - شهرآرا آنلاین

70- ساخت 1000 واحد مسکونی براي حاشیه نشینان مرادآباد چابهار - سلامت

71- افزایش قیمت مصالح مهمترین عامل گرانی مسکن است - نبض نفت

72- ابلاغ مصوبه «سیاست ها و برنامه هاي اقدام علمی، فناورانه و فرهنگی جهش تولید» - خبرگزاري صدا و سیما

73- مصوبه برنامه هاي اقدام علمی، فناورانه و فرهنگی جهش تولید ابلاغ شد - خبرگزاري مهر

74- پانزدهمین دوره جشنواره ملی فن آفرینی شیخ بهایی مجازي برگزار می شود - شبستان

75- اعلام برنامه هاي هفته جهانی کارآفرینی در خوزستان - خبرگزاري صدا و سیما

76- سیاست ها و برنامه هاي اقدام علمی، فناورانه و فرهنگی جهش تولید ابلاغ شد - دانشجو

77- سفر رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران به استان زنجان - پایگاه دولت

78- طرح «یاس» براي دختران بازمانده از ازدواج اجرا می شود - خبرگزاري فارس

79- معاون هماهنگ کننده سپاه استان سمنان: مرحله سوم رزمایش مواسات تا نیمه شعبان سال آینده ادامه دارد - روابط عمومی
سپاه پاسداران

80- آغاز مرحله سوم رزمایش کمک مؤمنانه در خراسان جنوبی | از توزیع سبد معیشتی تا آزادي زندانیان جرائم غیرعمد -
خبرگزاري فارس

81- نشست تخصصی مشاغل خانگی زنان، چالشها و فرصت هاي پیش رو در ایام کرونا در ارومیه برگزار شد - برنا نیوز

82- 8 هزار میلیارد ریال تسهیلات به واحدهاي تولیدي استان سمنان پرداخت شد - برنا نیوز

83- کرونا بهترین فرصت براي خودنمایی مشاغل خانگ - برنا نیوز

84- الگوي راهبري شغلی کمیته امداد در جهان منحصر به فرد است - رادیو گفت و گو

85- از اجراي طرح ملی توسعه مشاغل خانگی در کرمان چه خبر؟ - ایسنا

86- صدور حکم براي شرکت هاي آرمان پرشین پارس و کارما - ایسنا

87- صادرات گاز ایران به افغانستان و ترکیه به کجا رسید؟ - شعار سال

88- نوسازي 330 اتوبوس شهري کرج/ تقویت ناوگان عمومی با ظرفیت هاي ملی - حزب االله نیوز

89- اخبار کوتاه - روزنامه مردم سالاري

90- با اتخاذ راهبرد مقاومت در برابر سیاست فشار حداکثري، دوران ترامپ تمام شد اما ملت و جمهوري اسلامی ایران همچنان

سرفراز هستند - جاهد خبر



91- سیاست هاي غلط؛ شکافی عمیق بر دل صنعت سنگ هاي تزئینی/ 50 درصد معادن تعطیل است - باشگاه خبرنگاران جوان

92- چهارمین کنگره بین المللی سلامت همراه به صورت آنلاین با رویکرد مهار کووید 19 - دانشگاه علوم پزشکی همدان

93- جوانان تحصیلکرده اي که در انتظار کار سماق می مکنند - آخرین خبر

94- تعمیرات اساسی ناوگان اتوبوسرانی اهواز - خبرخودرو

95- طرح ارزان سازي خودروي خارجی - خودرو پرس

96- گزارش| گلایه معلولان استان البرز از کم توجهی به اشتغال آنها/ توانمندي هایی که از دید مسئولان پنهان مانده است -
تسنیم

97- تحصیل مختلط دانش آموزان دختر و پسر در برخی نقاط خراسان جنوبی / هنوز در برخی مناطق سند 2030 اجرا می

شود - تسنیم

98- سرپرست تعاون، کار و رفاه اجتماعی یزد: استفاده از طرح مشاغل خانگی تا پایان آبان ماه تمدید شد - آریا نیوز

99- پیش شرط هاي پیشرفت اقتصادي - روزنامه امین

100- پرداخت بیش از 8هزار میلیارد ریال تسهیلات به 500 واحد تولیدي استان سمنان - باشگاه خبرنگاران جوان

101- یکی از راه هاي کاهش جرم؛ افزایش اشتغال و کاهش فقر است - دانا

102- بحران اُفت جمعیت را در کشور داریم/امید چندانی به دولت براي عملیاتی کردن طرح "جمعیت و تعالی خانواده" نیست
- دانا

103- کاهش 17درصدي مقرري بگیران بیمه بیکاري در سال گذشته - میزان

104- 17 درصد ثروت جهانی در دستان 1000 نفر - بنکر

105- کاهش 17.2 درصدي مقرري بگیران جدید در سال 98 - سروش نیوز

106- مسئولیت پذیري اجتماعی در ارتقاي کیفیت دانشگاه ها نقش کلیدي دارد - باشگاه خبرنگاران جوان

107- 89 مجوز تاسیس گلخانه در خراسان شمالی صادر شد - ایانا

108- «تربیت انقلابی» در «مدرسه انقلاب» - هم اندیشی

109- اشتغال زایی در زندان هاي ایران|برنامه ریزي براي حرفه آموزي 78 هزار زندانی / حقوق زندانیان شاغل چقدر است؟
- تسنیم

110- آیت االله رئیسی: عدالت اقتصادي و ایجاد اشتغال جلوي فساد اجتماعی را می گیرد - خبرگزاري فارس

111- طرح ارزان سازي خودروي خارجی - ایستانیوز

112- طراوت زندگی در شرق پایتخت - همشهري

113- سفسطه اي فراگیر علیه فقرا - ایستانیوز

114- هدف گذاري براي رشد 50 درصدي اشتغال زندانیان تا پایان سال - عصر خبر

115- سطح اعطاي تسهیلات تولید و اشتغال به واحدهاي صنعتی افزایش یابد - برنا نیوز

116- پرداخت تسهیلات رونق تولید در سمنان از 8.3 هزار میلیارد ریال فراتر رفت - ایرنا

117- سه طرح بزرگ صنعتی در استان اردبیل  راه اندازي می شود - ایرنا

118- مهلت نام نویسی در طرح ملی مشاغل خانگی تمدید شد - ایرنا

119- کودکان کار پشت چراغ قرمز کرونا - ایرنا



120- «انسان شناسی غذا» در گفت وگو با معصومه ابراهیمی: «انسان شناسی غذا» در ایران کمک قابل توجهی به جذب

گردشگري می کند/ فرهنگ و آنچه می خوریم - فرهنگ امروز

121- تصویب 105 میلیارد تومان تسهیلات اشتغالزایی در اردبیل - باشگاه خبرنگاران جوان

122- جهانگیري: تغییر رئیس جمهور آمریکا به معناي تغییر سیاست هاي کلان این کشور در قبال ایران نیست - دیار آفتاب

123- ریکاوري گردشگري با نسخه ایتالیایی - روزنامه همدان پیام

124- جهانگیري: تغییر رئیس جمهور آمریکا به معناي تغییر سیاست هاي کلان این کشور در قبال ایران نیست - آرا نیوز

125- (بدون تیتر) - روزنامه خبر شمال

126- جهانگیري: تغییر رئیس جمهور آمریکا به معناي تغییر سیاست هاي کلان این کشور در قبال ایران نیست - شفاف

127- شاخص هاي ارزیابی مؤسسات قرآنی براي برخورداري از تسهیلات حمایتی - خبرگزاري قرآن

128- اختصاص 105 میلیارد تومان تسهیلات اشتغالزایی در استان اردبلیل - خبرگزاري صدا و سیما

129- سامانه جامع "مزیت سنجی شغلی" راهگشاي کارآفرینان یزدي است - ایسنا

130- احیاي دولت الکترونیک با کرونا ؟ - بانکداري الکترونیک

131- لزوم حمایت مالی از واحدهاي معدنی - فلزات آنلاین

132- مجوز هاي متعدد؛ عامل بی رونقی صادرات - دانشجو

133- ناقوسی که با مرگ هر هنرمند به صدا درمی آید! - آخرین خبر

134- آیا پیروزي «بایدن» وضعیت ما را بهتر می کند؟ - روزنامه دریا

135- مس و آینده درخشان سیستان وبلوچستان - عصر معدن

136- مصاحبه اختصاصی روزنامه دریا با دکتر علیرضا نبی، کارآفرین برتر: موفقیت را باید ساخت - روزنامه دریا

137- انتخاب شرکت تعاونی روستایی زنان نودشه به عنوان شرکت موفق در سال 99 - تابناك

138- مس و آینده درخشان سیستان وبلوچستان - خبر فوري

139- سیاه بختی طلاي سفید/ سیاست هاي دولت پنبه را احیا نکرد! - باشگاه خبرنگاران جوان

140- سفسطه اي فراگیر علیه فقرا - شفا آنلاین

141- پایان دوران ترامپ با راهبرد مقاومت ملت ایران - آریا نیوز

142- سفسطه اي فراگیر علیه فقرا - ایرنا

143- سفسطه اي فراگیر علیه فقرا - اقتصاد آنلاین

144- پایان دوران ترامپ با راهبرد مقاومت ملت ایران - خبرگزاري صدا و سیما

145- وابستگی به نفت، اجازه نداد از ظرفیت هاي گردشگري استفاده کنیم - اتاق بازرگانی ایران

146- وطن امروز نوشت: شکست سیاست روحانی - شفقنا

147- آیا دولت معیشت مردم را براي مذاکره با بایدن گروگان گرفته است؟ - روزنامه عصر ایرانیان

148- آیا دولت معیشت مردم را براي مذاکره با بایدن گروگان گرفته است؟ - روزنامه عصر ایرانیان

149- نباید از منظر اقتصادي به ارزش یک مدرك دانشگاهی نگاه کرد - ایران اکونومیست

150- راهکارهـاي مقابـله بـا گـرانی - دنیاي معدن

151- پاسارگاد پیشرو در راه اندازي استارت آپ ها - روزنامه عصر ایرانیان



152- جزئیات نامه نگاري انجمن واردکنندگان خودرو با وزیر صمت - پدال نیوز

153- چرا دولت با ورود خودرو به کشور موافقت نمی کند؟/ چرا پیشنهادهاي واردکنندگان خودرو رد می شود؟ - پدال نیوز

154- نجات بیش از 450 بیمار دیابتی از قطع عضو - ایسنا

155- تفکر جهادي در مقابل اُمانیسم غربی/ کمک هاي مومنانه عادلانه و هدفمند بین نیازمندان توزیع شد - تسنیم

156- تغییر رئیس جمهور آمریکا، تغییر سیاست هاي کلان در قبال ایران نیست - جوان آنلاین

157- سفسطه اي فراگیر علیه فقرا - برترین ها

158- چه شد وعده هاي حمایتی از بورس/ هرجا دولت دخالت کرد خراب شد/ یکدندگی خودروسازان گرانفروش

انحصارگر/ بانک مرکزي نوسان گیري را شروع کرد؟ - حلقه وصل

159- اعتبار 200 میلیاردي و زمان 3 ساله براي تکمیل راه خلخال ـ منجیل/ پیشرفت فیزیکی 30 درصدي پروژه - خبرگزاري
فارس

160- راهبرد مقاومت ملت ایران برابر سیاست فشار حداکثري آمریکا - خبرگزاري صدا و سیما

161- تئاتر 99 زیر سایه کووید 19 - روزنامه شهرآرا

162- 25درصد اشتغال پایدار استان در اختیار عشایر است - تابناك

163- واحد گاز نیروگاه کلاس F اندیمشک سال آینده به بهره برداري می رسد - برق نیوز

164- پارك علم و فناوري جمشید کاشانی 50 واحد فناور و شرکت دانش بنیان را تحت حمایت دارد + فیلم - سپاهان نیوز

165- نشست تخصصی مشاغل خانگی زنان، چالشها و فرصت هاي پیش رو در ایام کرونا در ارومیه برگزار شد - ایسنا

166- سرمقاله دنیاي اقتصاد/ سفسطه اي فراگیر علیه فقرا - آخرین خبر

167- نماینده اصولگرا: در مقابل شوراي نگهبان سکوت نمی کنیم - تیک

168- حضور و مشارکت همه دستگاه ها براي مقابله با کرونا الزامی است - روزنامه ولایت قزوین

169- پرسش هاي بی پاسخ به مسئله ترنس ها و سقط جنین هاي خودخواسته/ راهکارهاي حوزه هاي علمیه زنان چیست؟ -
تسنیم

170- واحد گاز نیروگاه کلاس F اندیمشک سال آینده وارد مدار می شود - وزارت نیرو

171- خط و نشان یک نماینده مجلس براي شوراي نگهبان / قادري: در مقابل شوراي نگهبان سکوت نمی کنیم - روزنامه اعتماد

172- نماینده مجلس: در مقابل شوراي نگهبان سکوت نمی کنیم - آخرین خبر

173- ارزش گذاري اقتصادي به «جزیره حیات» جنوب کرمان با حفاظت از محیط زیست - آرمان کرمان

174- آغاز برداشت دانه روغنی کنجددر خنج - خبرگزاري صدا و سیما

175- میزان مشارکت هاي مردمی در بهزیستی خراسان شمالی 12.2 درصد افزایش یافت - ایرنا

176- 31 کارگاه تولید ماسک توسط مددجویان خراسان شمالی فعالیت می کنند - خبرگزاري فارس

177- ماجراي مساجدي که جوانان نیازمند را راهی خانه بخت می کند+عکس - خبرگزاري فارس

178- هدف گذاري براي رشد 50 درصدي اشتغال زندانیان تا پایان سال - میزان

179- استارتاپ کارآفرینی اجتماعی به میزبانی دانشگاه تبریز برگزار می شود - دانشجو

180- جوانانی که مدرك به دست در انتظار کار سماق می مکنند؛ وقتی خبري از مهارت و کارآفرینی در دانشگاه ها نیست -
باشگاه خبرنگاران جوان

181- جهانگیري: تغییر رئیس جمهور آمریکا به معناي تغییر سیاست هاي کلان این کشور در قبال ایران نیست - اترك نیوز



182- 105 میلیارد تومان براي اشتغالزایی در استان اردبیل اختصاص یافت - ایرنا

183- تغییر رئیس جمهور آمریکا، تغییر سیاست هاي کلان در قبال ایران نیست/ بخشی از مشکلات ناشی از سوءمدیریت است -
صداي دیپلماسی ایران

184- شناسایی و استفاده 380 نفر از خدمات بنیاد نخبگان خراسان جنوبی / حضور دانشجویان در طرح شهید احمدي روشن -
خبرگزاري علم و فناوري

185- جهنم شهر صنعتی! - ایسنا

186- آمادگی واحد الفین مجتمع پتروشیمی ایلام جهت افتتاح - تابناك

187- اعطاي تسهیلات به طرح هاي مشاغل خانگی صنایع دستی در استان زنجان - میراث آریا

188- ارائه مجوز بوم گردي به خانه هاي روستایی مستعد در شهرستان خلخال - میراث آریا

189- 90سال پرفراز و نشیب براي کانون وکلا - خبر آنلاین

190- هزینه تامین وسایل توانبخشی نجومی شده است - ایرنا

191- حمایت400 میلیاردي بانک کشاورزي از پروژه بزرگ تولیدقارچ در خوزستان - شبکه بانک و بیمه

192- حمایت 800 میلیاردي بانک کشاورزي از برند مطرح در صنایع غذایی کشور - شبکه بانک و بیمه

193- جلوي ثبت سفارش واردات کالاهاي غیرضرور و لوکس گرفته شود - شبکه بانک و بیمه

194- 2 سرمایه گذار خارجی در شهرك هاي صنعتی قزوین جذب شدند - ایرنا

195- تعمیرات اساسی ناوگان اتوبوسرانی اهواز - خبرگزاري صدا و سیما

196- سیاست هاي غلط دولت؛ شکافی عمیق بر دل صنعت سنگ هاي تزئینی/ 50 درصد معادن تعطیل است - تسنیم

197- ما را به جرم پدر کیفر نکنید - حلقه وصل

198- طرح ارزان سازي خودروي خارجی - آخرین خبر

199- آغوش گشاده کیش به طرح هاي آینده نگر - پانا

200- نمایندگان در صورت رد طرح یارانه اي آن را به مجمع تشخیص ارجاع می دهند/ در برابر شوراي نگهبان سکوت نمی

کنیم/ استیضاح وزیر اقتصاد به صلاح نیست - برنا نیوز



 

ابلاغ مصوبه شوراي عالی انقلاب فرهنگی از سوي رییس جمهور+متن کامل

منبع: افکارنیوزشماره خبر:  1  |  تاریخ: 1399/08/20

رئیس شوراي عالی انقلاب فرهنگی یک مصوبه این شورا را ابلاغ کرد.

 
رئیس شوراي عالی انقلاب فرهنگی یک مصوبه این شورا را ابلاغ کرد. 

به گزارش افکارنیوز، حسن روحانی، رئیس شوراي عالی انقلاب
فرهنگی ، مصوبه هشتصد و سی امین جلسه شوراي عالی انقلاب
فرهنگی در خصوص "" سیاست ها و برنامه هاي اقدام علمی، فناورانه
و فرهنگی جهش تولید "" را به مجلس شوراي اسلامی، قوه قضائیه،
وزارت علوم، تحقیقات و فناوري، وزارت بهداشت، درمان و آموزش
پزشکی، وزارت آموزش و پرورش، وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی،

وزارت صنعت، معدن و تجارت، معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري، سازمان صدا و سیما، سازمان تبلیغات اسلامی و دبیرخانه

 
شوراي عالی انقلاب فرهنگی ابلاغ کرد. 

این مصوبه در 4 ماده ابلاغ شده است و براي 11 دستگاه 31 اقدام را معین کرده است و در آن علاوه بر دستگاه هاي اجرایی براي

 
قواي مقننه و قضائیه نیز تکالیفی دیده شده است. 

 
متن کامل این مصوبه در ذیل آمده است: 

سند ملی «سیاست ها و برنامه هاي اقدام علمی، فناورانه و فرهنگی جهش تولید» که بنا به پیشنهاد دبیرخانه شوراي عالی در جلسه

 
830 مورخ 1399/4/24 شوراي عالی انقلاب فرهنگی به تصویب رسیده است، به شرح ذیل براي اجراء، ابلاغ می شود: 

 
مقدمه 

نامگذاري هاي سالانه مقام معظم رهبري (مدظله العالی) در بیش از یک دهه گذشته بر حوزه اقتصادي متمرکز بوده است و ایشان
امسال را پیرو همین رویکرد بلندمدت، سال «جهش تولید» نام گذارده اند. مبرهن است نام گذاري سال ها اختصاص به همان سال
ندارد و آغازي براي رویکرد جدید محسوب می شود. با توجه به نقش مبنایی فرهنگ، علم و فناوري در عرصه جهش تولید و به منظور
شکوفاترشدن عرصه اقتصادي و عزت ملی و حرکت در مسیر تمدن نوین اسلامی - ایرانی بهعنوان هدف غایی بیانیه گام دوم انقلاب
اسلامی، سند ملی «سیاست ها و برنامه هاي اقدام علمی، فناورانه و فرهنگی جهش تولید» را بهشرح مواد آتی ذیل مصوب نمود ارائه

 
میگردد: 

 
ماده 1: سیاست ها 



 
جهش تولید مبتنی بر ارزش هاي دینی و اخلاقی با تکیه بر معنویت و عدالت 

 
گسترش و ترویج فرهنگ کار، خوداتکایی و مشارکت عمومی در فعالیت هاي منجر به جهش تولید 

 
توسعه بینش دانش بنیان با تاکید بر نقش آفرینی کارآفرینان بزرگ در کنار شرکت هاي کوچک و متوسط 

 
تقویت نوآوري، بهره وري و توسعه محصولات دانشی و نوآورانه با تأکید بر حوزه فناوري هاي نوین 

 
تقویت سرمایه انسانی ماهر و خلاق و به فعلیت در آوردن انبوه منابع انسانی در سطح ملی 

 
ماده 2: وظایف و تکالیف اختصاصی دستگاه ها 

 
دستگاه مجریاقدام 

 
دبیرخانه شوراي عالی انقلاب فرهنگی 

بازنگري در اولویت هاي علم و فناوري مندرج در فصل سوم نقشه جامع علمی کشور با تاکید بر حوزه هاي تحول آفرین فناوري و

 
ظرفیت هاي بومی 

تدوین اهداف و سیاست هاي استقرار سامانه ملی یکپارچه آموزشی، پژوهشی و تربیتی با محوریت نقش آفرینی فعال بخش هاي

 
کارآفرین و خصوصی و ارائه براي تصویب به شوراي عالی 

 
تدوین برنامه ارتقاي شان اجتماعی کارآفرینان عرصه تولید و ارائه آن براي تصویب به شوراي عالی 

تدوین سند جامع کشاورزي دانش بنیان به منظور ارتقاء جهش و بهره وري تولیدات کشاورزي (با همکاري و محوریت وزارت جهاد

 
کشاورزي) 

بازنگري در ساختار نظام علم، فناوري و نوآوري کشور به منظور شفاف سازي وظایف دستگاه ها در راستاي ارتقاي کیفی علم، فناوري

 
و نوآوري 

 
قوه قضائیه 

توسعه زیرساخت هاي حقوقی تخصصی مرتبط با کارآفرینی و تولید در راستاي افزایش انگیزه سرمایه گذاري و فعالیت در حوزه تولید

 
و نوآوري 

 
مجلس شوراي اسلامی 

در اولویت قرار دادن تصویب قوانین مرتبط با فرهنگ و علم و فناوري در پیوند با جهش تولید (مثل تقویت نظام مند رابطه دانشگاه و



صنعت و اصلاح قانون حمایت از شرکت ها و موسسات دانش بنیان و تجاري سازي نوآوري ها و اختراعات) و اولویت نظارت بر اجراي

 
این قوانین 

 
سازمان صدا و سیما 

ساخت برنامه هاي جذاب با موضوع کارآفرینان عرصه تولید با تاکید بر صادرکنندگان نمونه بدون نگاه تجاري به آنان در راستاي

 
ارتقاي نام نماي (برند) ملی و تقویت حس اعتماد ملی و قدرت ملی 

ارتقاي نگرش عمومی به اهمیت مقوله مهارت آموزي و نقش پذیري اجتماعی در جهت افزایش مشارکت عمومی و تقویت حس

 
عضویت ملی 

 
بازبینی شرایط تبلیغ کسب وکارهاي دیجیتال در رسانه ملی با رویکرد رفع انحصار 

تقویت اعتماد مردم به کالاي ایرانی از طریق تولید سریال هاي عامهپسند، اخبار مرتبط با تولید و برنامه هاي گفتگویی و تحلیل هاي

 
اقتصادي 

 
ایجاد رسانه مردمی و نام نماي (برند) اجتماعی با هدف پیگیري و پرداختن به مطالبات حوزه اشتغال و عرضه مشاغل جدید 

 
تقویت روحیه امید و تلاش در تولید علم و فناوري و پرهیز از اشاعه روحیه یاس و ناامیدي 

 
بیشتر بخوانید 

 
- بیانیه شوراي عالی انقلاب فرهنگی در محکومیت حمله تروریستی به دانشگاه کابل 

 
وزارت علوم، تحقیقات و فناوري و شوراي عالی عتف 

بهبود ضوابط و مقررات مربوط به وزن دهی و امتیازدهی به اساتید از طریق توسعه و لحاظ کردن شاخص افزایش تولیدات راهبردي به

 
عنوان راهبرد موازي با رویکرد مقاله محوري و هم راستا با ماموریت دانشگاه ها 

بهبود نظام آموزش مهارتی، علمی و کاربردي از طریق اعطاي مجوز به مراکز آموزشی وابسته به شرکت هاي کارآفرین بزرگ، موفق و

 
داراي نام نما (برند) 

 
هدایت و جهت دهی پایان نامه هاي کارشناسی ارشد و دکترا و تحقیقات دانشگاهی به سمت جهش تولید 

بازنگري در مدل همکاري و هماهنگی دانشگاه و صنعت، با رویکرد در هم تنیدگی نهادي مبتنی بر ایفاي نقش فعال تر دانشگاه در

 
صنعت و بالعکس 

 
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 



تعریف رشته هاي شغلی جدید در عرصه بهداشت و درمان بویژه در صنعت - سلامت و طب سنتی ایران با هدف ایجاد مشاغل جدید و

 
اثرگذاري بر سلامت و درمان 

تشکیل کمیته اختصاصی دانش بنیان در سازمان غذا و دارو با رعایت قوانین ومقررات ذیربط منظور هدایت، حمایت و تسهیل اخذ
استانداردهاي مرتبط با مواد غذایی، آرایشی بهداشتی، دارو و تجهیزات پزشکی شرکت هاي دانش بنیان و تهیه آئین نامه مربوطه

 
ظرف مدت سه ماه در تعامل با معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري 

در اولویت قرار دادن تهیه و صدور کلیه مدارك و مستندات لازم جهت تسریع در فرآیند صادرات محصولات دانشبنیان با رعایت

 
قوانین ومقررات ذیربط 

برنامه ریزي جهت ارتقاي توان فناورانه داخلی در ماده اولیه، دارو، تجهیزات پزشکی و کیت هاي تشخیصی مختلف مرتبط با انواع

 
ویروس ها 

 
وزارت آموزش و پرورش 

تدوین و اجراي بسته تحولی مهارت آموزي در جهت ایجاد زمینه کسب حداقل یک مهارت براي هر دانش آموز و فراهم کردن سازوکار

 
مشارکت بنگاه هاي اقتصادي و دانشبنیان در ارتقاي مهارت دانش آموزان 

 
اصلاح و بهبود کتب درسی در مقاطع مختلف با رویکرد موضوع جهش تولید 

 
معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري 

تدوین ضوابط تسهیل فعالیت هاي شرکت هاي دانشبنیان و نوپا در همکاري با سایر دستگاه هاي مرتبط و پشتیبانی اجتماعی و

 
تبلیغاتی از خرده شرکت هاي موفق دانشبنیان، علی الخصوص در ارتباط با بندهاي متناظر مذکور در این سند 

 
ایجاد مشوق هاي لازم براي جلب مشارکت ایرانیان خارج از کشور در ارتباط با جهش تولید 

 
ایجاد مکانیزم هاي مولد و حامی نوآوري هاي مردمی به منظور افزایش مشارکت مردم در پیشرفت کشور 

 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 

ارتقاي سطح سرمایه اجتماعی در مسیر جهش تولید از طریق فرهنگ سازي سینمایی، ادبیات داستانی و چندرسانه اي و جهت دهی

 
به نظام سخنگویی و ارزیابی «اثر اظهارات مقامات دولتی بر اعتماد عمومی» 

تعریف بخش ویژه در جوایز ادبی، سینمایی و فرهنگی در ارتباط با موضوع کارهاي اثرگذار فردي و اجتماعی، تولید و الگوسازي موفق

 
از تلاش گران عرصه جهش تولید 

 
سازمان تبلیغات اسلامی 



تقویت دانش و توانائی فردي و اجتماعی در خصوص ارزش کار و تولید، کار جمعی، احترام به قانون، نظم و مسئولیت پذیري فردي و

 
اجتماعی در پیوند با ارزش هاي اسلامی به منظور تقویت زیرساخت هاي سرمایه انسانی و اجتماعی براي جهش تولید 

ارتقاي کارآمدي نهادهاي مذهبی و استفاده از ظرفیت حوزه هاي علمیه بهخصوص روحانیون جهادي در راستاي گفتمان سازي و

 
توسعه ارزش هاي مربوط به کار و تولید به عنوان یکی از شاخه هاي عبادت و تقرب به خداي متعال 

 
وزارت صنعت، معدن و تجارت 

 
تقویت نوآوري در شرکت هاي بزرگ ملی و حمایت از همکاري آن ها با شرکت هاي دانشبنیان از طریق ایجاد مشوق هاي مختلف 

 
ماده 3: نظارت و ارزیابی 

کلیه دستگاه هاي مجري این سند، گزارش اجراي بند مرتبط به وظایف خود را سالانه به دبیرخانه شوراي عالی انقلاب فرهنگی ارائه
می نمایند. این گزارش ها بعد از بررسی و در صورت لزوم ارائه در صحن شوراي عالی، جهت استحضار مقام معظم رهبري(مدظله

 
العالی) ارسال می گردد. 

ماده 4: این سند مشتمل بر4 ماده و 31 بند، در جلسه 830 مورخ 24/4/1399 شوراي عالی انقلاب فرهنگی به تصویب رسید و از
تاریخ ابلاغ لازم الاجرا است. ص/830.2



اسنپ زنان سرپرست خانواده را از پرداخت کمیسیون معاف کرد

منبع: عصر خبرشماره خبر:  2  |  تاریخ: 1399/08/20

اسنپ بار دیگر طرح معافیت زنان سرپرست خانواده از پرداخت کمیسیون را اجرا می کند. این طرح از ابتداي آذر تا پایان
سال 1399 دوباره فعال خواهد شد. در مرحله قبل طرح «همراه زنان سرزمینم» که سال گذشته همزمان با روز ملی

کارآفرینی اجرا شد، 417 نفر از زنان سرپرست خانواده عضو ناوگان اسنپ تا پایان اسفند 1398 ...

اسنپ بار دیگر طرح معافیت زنان سرپرست خانواده از پرداخت کمیسیون را اجرا می کند. این طرح از ابتداي آذر تا پایان سال
1399 دوباره فعال خواهد شد. در مرحله قبل طرح «همراه زنان سرزمینم» که سال گذشته همزمان با روز ملی کارآفرینی اجرا شد،

 
417 نفر از زنان سرپرست خانواده عضو ناوگان اسنپ تا پایان اسفند 1398 از پرداخت کمیسیون معاف شدند.  

طبق آخرین آمار رسمی اعلام شده، 85 درصد از زنان سرپرست
خانواده بیکار هستند و با توجه به همه گیري کرونا و مشکلات
اقتصادي پیش آمده احتمالا این تعداد با افزایش روبه رو شده

 
است. 

به همین دلیل و با توجه به استقبال گسترده از طرح معافیت
زنان سرپرست خانواده از پرداخت کمیسیون، اسنپ تصمیم

 
گرفته بار دیگر همراه زنان سرزمین خود شود. 

به گزارش روابط عمومی اسنپ، در حال حاضر حدود 50هزار
راننده زن در سراسر ایران در ناوگان اسنپ مشغول به فعالیت هستند. علاوه بر ثبت نامی هاي قبلی، زنانی که تا کنون عضو ناوگان
اسنپ نبوده اند نیز می توانند در صورت داشتن شرایط لازم از طرح معافیت زنان سرپرست خانواده از پرداخت کمیسیون بهره مند

 
شوند. 

 
شرایط و مدارك مورد نیاز براي ثبت نام 

این طرح شامل دو دسته از زنان می شود: زنانی که همسرشان فوت شده است و زنانی که حضانت فرزند یا فرزندان خود را برعهده
دارند. متقاضیان واجد شرایط از 20 آبان تا پایان آذر فرصت دارند تا به صورت آنلاین براي شرکت در طرح معافیت از پرداخت
کمیسیون اقدام کنند. در حال حاضر ثبت نام متقاضیان از طریق سامانه ثبت نام غیرحضوري اسنپ انجام می شود. متقاضیان می

 
توانند مدارك مربوط به سرپرستی خود را از طریق پشتیبانی آنلاین اسنپ ارسال کنند. 

افراد متقاضی براي استفاده از این طرح باید شناسنامه، گواهی فوت همسر یا مدرکی دال بر حق حضانت فرزندان خود را ارائه دهند.
کسانی که سال گذشته ثبت نام کرده اند، در صورت تمایل به استفاده دوباره از این طرح، می توانند عدد 900 را به سرشماره

1000550 ارسال کنند. این دسته از متقاضیان نیز بار دیگر باید مدارك خود را از طریق پشتیبانی آنلاین اسنپ ارسال کنند.



اسنپ زنان سرپرست خانواده را از پرداخت کمیسیون معاف کرد

منبع: فراروشماره خبر:  3  |  تاریخ: 1399/08/20

اسنپ بار دیگر طرح معافیت زنان سرپرست خانواده از پرداخت کمیسیون را اجرا می کند. این طرح از ابتداي آذر تا پایان سال
1399 دوباره فعال خواهد شد. در مرحله قبل طرح «همراه زنان سرزمینم» که سال گذشته همزمان با روز ملی کارآفرینی اجرا شد،

 
417 نفر از زنان سرپرست خانواده عضو ناوگان اسنپ تا پایان اسفند 1398 از پرداخت کمیسیون معاف شدند. 

طبق آخرین آمار رسمی اعلام شده، 85 درصد از زنان سرپرست خانواده بیکار هستند و با توجه به همه گیري کرونا و مشکلات
اقتصادي پیش آمده احتمالا این تعداد با افزایش روبه رو شده است. به همین دلیل و با توجه به استقبال گسترده از طرح معافیت زنان
سرپرست خانواده از پرداخت کمیسیون، اسنپ تصمیم گرفته بار دیگر همراه زنان سرزمین خود شود. به گزارش روابط عمومی اسنپ،
در حال حاضر حدود 50هزار راننده زن در سراسر ایران در ناوگان اسنپ مشغول به فعالیت هستند. علاوه بر ثبت نامی هاي قبلی،
زنانی که تا کنون عضو ناوگان اسنپ نبوده اند نیز می توانند در صورت داشتن شرایط لازم از طرح معافیت زنان سرپرست خانواده از

 
پرداخت کمیسیون بهره مند شوند. 

 
شرایط و مدارك مورد نیاز براي ثبت نام 

این طرح شامل دو دسته از زنان می شود: زنانی که همسرشان فوت شده است و زنانی که حضانت فرزند یا فرزندان خود را برعهده
دارند. متقاضیان واجد شرایط از 20 آبان تا پایان آذر فرصت دارند تا به صورت آنلاین براي شرکت در طرح معافیت از پرداخت
کمیسیون اقدام کنند. در حال حاضر ثبت نام متقاضیان از طریق سامانه ثبت نام غیرحضوري اسنپ انجام می شود. متقاضیان می

 
توانند مدارك مربوط به سرپرستی خود را از طریق پشتیبانی آنلاین اسنپ ارسال کنند. 

افراد متقاضی براي استفاده از این طرح باید شناسنامه، گواهی فوت همسر یا مدرکی دال بر حق حضانت فرزندان خود را ارائه دهند.
کسانی که سال گذشته ثبت نام کرده اند، در صورت تمایل به استفاده دوباره از این طرح، می توانند عدد 900 را به سرشماره

1000550 ارسال کنند. این دسته از متقاضیان نیز بار دیگر باید مدارك خود را از طریق پشتیبانی آنلاین اسنپ ارسال کنند.



نشست بررسی راهکارهاي تسریع در اجراي آموزش هاي طرح تکاپو در استان

منبع: آرمان تبریزشماره خبر:  4  |  تاریخ: 1399/08/20

آرمان تبریز-نشست بررسی راهکارهاي تسریع در اجراي آموزش هاي طرح تکاپو با حضورکارگزار اشتغال طرح تکاپو در محل
اداره کل آموزش فنی و حرفه اي آذربایجان شرقی برگزار گردید. به گزارش خبرنگار ما در تبریز، محمدرضا کیان، معاون

آموزش، پژوهش و برنامه ریزي آموزش فنی و حرفه اي آذربایجان شرقی با اعلام این خبر ...

آرمان تبریز-نشست بررسی راهکارهاي تسریع در اجراي
آموزش هاي طرح تکاپو با حضورکارگزار اشتغال طرح تکاپو
در محل اداره کل آموزش فنی و حرفه اي آذربایجان شرقی

 
برگزار گردید. 

آرمان تبریز-نشست بررسی راهکارهاي تسریع در اجراي
آموزش هاي طرح تکاپو با حضورکارگزار اشتغال طرح تکاپو
در محل اداره کل آموزش فنی و حرفه اي آذربایجان شرقی

 
برگزار گردید. 

به گزارش خبرنگار ما در تبریز، محمدرضا کیان، معاون
آموزش، پژوهش و برنامه ریزي آموزش فنی و حرفه اي آذربایجان شرقی با اعلام این خبر افزود: با توجه به اهمیت طرح تکاپو و در
راستاي بررسی اقدامات صورت گرفته و هماهنگی براي تسریع اقدامات لازم در خصوص توسعه کارآفرینی و اشتغال پایدار در استان،
جلسه اي با حضور سرکار خانم یزدان کریمی،کارگزار اشتغال طرح در استان و کارشناسان مسئول ادارات آموزش، آموزشگاه هاي فنی
و حرفه اي آزاد، کارشناسان آموزش روستایی و آسیبب هاي اجتماعی، در محل اداره کل آموزش فنی و حرفه اي آذربایجان شرقی

 
برگزار گردید. 

وي اظهار داشت: جهت تسریع و توسعه آموزش مهارت هاي طرح تکاپو در سطح شهرستان هاي استان مقرر گردید علاوه بر رسته
هاي مصوب طرح تکاپو براي استان، حرفه هایی که با توجه به رصد و رهگیري اشتغال مهارت آموختگان توسط کارشناسان مشاوره ي
مراکز، داراي اشتغال زایی قابل توجه و قابلیت قرار گرفتن در طرح می باشند به کارگزار اشتغال طرح تکاپو اعلام شود تا پیگیري لازم

 
براي قرار گرفتن آنها در رسته هاي طرح تکاپو انجام گیرد. 

کیان افزود: تعدادي بالغ بر 40 حرفه از رسته هاي مصوب فعلی براي استان که قابلیت اجرا در مراکز آموزش فنی و حرفه اي استان را

 
دارند، شناسایی شدند تا در اولویت اجراي آموزش در قالب طرح تکاپو قرار گیرند. 

معاون آموزش، پژوهش و برنامه ریزي اداره کل آموزش فنی و حرفه اي آذربایجان شرقی در مورد حرفه هاي فوق الذکر خاطر نشان
کرد: چنانچه مراکز براي اجراي آموزش داراي کمبود امکانات یا نیاز به حضور مربی باشند مستقیما از کارگزار اشتغال طرح در استان،

 
درخواست تامین امکانات مذکور را به عمل آورند تا با رفع کمبودها، آموزش ها در اسرع وقت برگزارشود. 
شایان ذکر است؛ در پایان این نشست، در خصوص اقدامات صورت گرفته بحث و تبادل نظر صورت گرفت.



گزارشی از حال و روز هنرمندان تئاتر که به حمایت هاي دولتی چشم دارند

منبع: شهرآرا آنلاینشماره خبر:  5  |  تاریخ: 1399/08/20

تعداد زیادي از هنرمندان مشهدي هنر هاي نمایشی که سال ها عمر خود را صرف اعتلاي این هنر در مشهد کرده اند و شغل
دیگري را پیش نگرفته اند با مشکلات معیشتی جدي ناشی از بیکاري و تعطیلی تئاتر دست و پنجه نرم می کنند.

افخمی - زوزنی - شرایط و چگونگی مدیریت و سیاست گذاري ها بر هنر هاي نمایشی در تئاتر استان، صداي هنرمندان این
عرصه را در آورده است. تا جایی که آن ها انتقاد هاي صریحی را به روش مدیریت فرهنگی و هنري استان و شهر دارند که نیازمند
توجه مسئولان است. سیاست هاي بخشنامه اي از پایتخت و انفعال مسئولان فرهنگی، هنري در برابر اجراي آن ها بیشتر از هرچیزي
بر طبل ناکارآمدي مدیریت فرهنگی و هنري می کوبد. در حالی که نزدیک به ده ماه است هنر هاي نمایشی با تعطیلی مطلق روبه
روست و جز یکی دو اجرا نشانه دیگري از حیات هنر هاي نمایشی در مشهد دیده نشده است. به گفته هنرمندان تئاتر مشهد حتی
انتشار فراخوان جشنواره تئاتر استانی نیز تأسف برانگیز و نشان دهنده آن است که مدیران فرهنگی عزمی براي بهبود اوضاع تئاتر
ندارند. تعداد زیادي از هنرمندان مشهدي هنر هاي نمایشی که سال ها عمر خود را صرف اعتلاي این هنر در مشهد کرده اند و شغل
دیگري را پیش نگرفته اند با مشکلات معیشتی جدي ناشی از بیکاري و تعطیلی تئاتر دست و پنجه نرم می کنند. به نظر می رسد
سامان دادن به اوضاع هنر هاي نمایشی در مشهد نیازمند مدیریتی منسجم است که چشم به بخشنامه هاي از بالا به پایین دولتی
نداشته باشد و به دنبال هم افزایی میان دستگاه ها باشد. در ادامه با چند تن از هنرمندان تئاتر مشهد و دو تن از مسئولان شهر گفتگو

 
کرده ایم که پیش روي شماست. 

 
 زر بر سر فولاد نه 

شهرآرا از حال و روز هنرمندان تئاتر که به حمایت هاي دولتی
چشم دارند گزارش می دهد

جواد محمدزاده، پیشکسوت تئاتر، که عمري را صرف هنر هاي نمایشی کرده است می گوید که مسئولان براي اداره شرایط کرونایی یا
نمی خواهند کاري انجام دهند و یا توان و اراده اي براي انجام آن ندارند. او باور دارد در همه کشور هایی که موفق شده اند کرونا را
کنترل کنند و آمار ابتلا و مرگ و میرشان پایین آمده به این دلیل است که هزینه صرف کرده اند او با اشاره به ضرب المثل «زر بر سر
فولاد نهی، نرم شود» می گوید: آن کشور ها معجزه نکرده اند؛ آن ها با پول آسیب هایی که کرونا به جامعه شان وارد کرده را مهار
کرده اند. مشاغل آسیب دیده همانند تئاتر را نیز از حمایت خود محروم نکرده اند. این طور بوده که هم کرونا را در جامعه شان به

 
کنترل درآورده اند و هم مشاغل براي بعد از دوران کرونا وجود دارند و از بین نرفته اند. 

این بازیگر تئاتر تأکید می کند باید کار هنر هاي نمایشی به اهلش سپرده شود، در غیر این صورت کمک و نجات تئاتر ممکن نیست:
مسئولان اگر دغدغه تئاتر را دارند باید کار را به کاردان بسپارند. بگذارند خود هنرمندان تئاتر براي این هنر تصمیم بگیرند. مسئولان
دلسوز از آن ها حمایت و پشتیبانی کنند. باید اجازه دهند هنرمندان کارشان را انجام دهند و آن ها فقط نقش نظارتی را بر عهده

 
بگیرند. 

برگزاري نشستی قاطع و صریح براي تعیین تکلیف هنر هاي نمایشی در میان دستگاه هاي مدیریت فرهنگی و هنري، همانند اداره
ارشاد، حوزه هنري و ... درخواست محمدزاده است و می گوید: مسئولان فرهنگی، هنري کنار هم بنشینند، یک روز، دو روز، یک
هفته، هر قدر که به زمان نیاز دارند و با خودشان کنار بیایند و ببینند کدامشان به تئاتر کمک می کنند و کدامشان براي این هنر



 
مفید نیستند. 
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 فرهنگ سازي با بلیت مجانی 
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امین رضایی، هنرمند جوان تئاتر، از معدود کارگردانانی است که توانسته در روز هاي ویژه کرونایی نمایشی را روي صحنه ببرد. رضایی
از حمایت هاي انجام نشده دلش پر است و نگران بقاي تئاتر است. او فکر می کند اگر الان مسئولان به حمایت از تئاتر و هنرمندانش
که به سختی معیشتشان را می گذرانند نشتابند، شاید بعد ها هنر و هنرمند تئاتر دیگر وجود نداشته باشد که بتواند از زیرساخت هاي

 
تئاتري استفاده کند. 

نمایش «کشته شده»، اثري بود که چندي پیش او در پردیس تئاتر مستقل روي صحنه برد. رضایی به دلیل رعایت فاصله گذاري
اجتماعی و شیوه نامه هاي بهداشتی اجازه داشته تنها پنجاه درصد از سالن تئاتر را بلیت فروشی کند. او می گوید خیال می کردم از
اجراي نمایشم حمایت می شود، اما این اتفاق نیفتاد: مدیریت شهري قرار بود با تخصیص اعتبار از هنر هاي نمایشی و هنر هاي دیگر
از این نمایش حمایت مالی کند. اما شکل این حمایت به گونه اي محسوس نبود. در طول اجرا، اجازه داشتیم بلیت نیمی از صندلی
هاي سالن را بفروشیم، که تقریبا هر شب اجرا تمام بلیت ها فروخته می شد. مدیریت شهري قصد داشت در قالب ارائه بلیت رایگان به

 
کارکنانش از نمایش ها حمایت کند. بلیت ها را از ما می خرید و آن را رایگان در اختیار کارکنانش می گذاشت. 

به نظر رضایی این نوع از حمایت آسیبش براي تئاتر بیشتر از فایده اش است: اولا که خانواده ها این ذهنیت را پیدا می کنند که
تماشاي تئاتر مجانی است و بابت آن نیازي نیست پولی بپردازند. این بدترین نوع فرهنگ سازي است. از طرف دیگر شهرداري اگر می
خواهد از نمایش من نوعی حمایت کند باید به گونه اي عمل کند که براي گروه نمایش مفید باشد. نمایشی که ما اجرا کردیم، همانند
بسیاري از اجرا ها در مشهد خودبه خود همه بلیت صندلی هاي مجاز را می فروخت، ما براي حمایت شهرداري نیاز داشتیم بخش
هاي دیگر را مورد حمایت خود قرار دهد. خرید بلیت صندلی هایی که خودمان می توانیم آن ها را بفروشیم حمایت نیست. شهرداري
اگر می خواهد کمک کند باید به نوعی این کمک را ترتیب دهد که به حیات تئاتر منجر شود. این شکل از حمایت اگر محقق شود
تنها در زمانی اتفاق می افتد که اجرایی روي صحنه برود، در این شرایط که هیچ اجرایی وجود ندارد شهرداري چطور می خواهد از

 
هنرمندان تئاتر که به سختی روزگار می گذرانند حمایت کند؟ 

به باور رضایی، هنر هاي نمایشی بیشتر از هر چیزي از هنرمندانی ضربه خورده است که مطالبه گر نیستند: هنرمندان تئاتر هرگز کنار
هم نبوده اند و از هم پشتیبانی نکرده اند. هنگامی که اتفاقی براي فرد یا گروهی رخ می دهد هنرمندان دیگر نسبت به آن بی تفاوت
هستند. هر رفتاري با ما هنرمندان می شود صدایمان در نمی آید. با هر شرایطی قانعیم. تا نتوانیم کنار هم بایستیم و حقوقمان را

 
مطالبه کنیم اوضاع براي هنر هاي نمایشی همین است. 

 
 

شهرآرا از حال و روز هنرمندان تئاتر که به حمایت هاي دولتی
چشم دارند گزارش می دهد

 
انتشار فراخوان در کرونا 

عبدا... برجسته، دیگر هنرمند تئاتر مشهدي، از نبود مدیریت در حمایت از هنر هاي نمایشی گله دارد. او می گوید سوء مدیریت در



هنر هاي نمایشی به قدري زیاد است که نشان می دهد مسئولان فرهنگی و هنري کفایت مسئولیتشان را ندارند: هیچ کمکی نه از
تهران و نه از استان براي این هنر اختصاص نیافته است. همان حمایت هایی هم که مدیریت شهري براي حمایت از گروه ها و

 
آموزشگاه ها در نظر گرفته شکل قانون مندي ندارد. 

برجسته می گوید که اهمیت سلامت براي هنرمندان درك شدنی است و تأکید دارد بیشترین جایی که اصول بهداشتی براي مقابله با
کرونا رعایت می شود، آموزشگاه هاي هنري و تماشاخانه هاست: همه مشاغل دارند فعالیتشان را ادامه می دهند، فقط آموزشگاه ها و

 
تماشاخانه ها تعطیلی شان جدي پیگیري می شود. 

به گفته او با تمهیداتی می شد فعالیت هاي هنري را مدیریت کرد تا آسیب ها به هنرمندان هنر هاي نمایشی کاهش یابد: می شد با
تشکیل کمیته بهداشتی در استان، نظارت هاي بهداشتی بر سالن هاي تئاتر و آموزشگاه هاي هنري را افزایش داد و به مخاطبان و
مردم اطمینان داد خطر این حوزه از خطري که در سایر مشاغل وجود دارد بیشتر نیست. این بخش نیازمند برنامه ریزي بود که

 
متأسفانه مسئولان به آن توجه نکردند. 

انجام کار ها براي رفع تکلیف، ایرادي است که این هنرمند تئاتر از آن به عنوان عامل اصلی تمام مشکلات پیش آمده یاد می کند و
می گوید: آن قدر همه چیز فکر نشده اتفاق می افتد که بهت آور است. براي نمونه در این شرایط بحرانی فراخوان جشنواره استانی
تئاتر منتشر شده در حالی که به موضوعات و محور هاي جشنواره از جمله مهم ترین اتفاق قرن، کرونا، توجهی نشده است. همان
فراخوان پارسال را با تغییر تاریخ دوباره منتشر کرده اند. وقتی سالن هاي تئاتر تعطیل شده است چطور می توان جشنواره تئاتر برگزار

 
کرد؟ صرف اینکه مرکز، فراخوان را ابلاغ کرده، مسئولان در استان هم آن را بدون هیچ توجهی منتشر می کنند. 

برجسته پیشنهاد می کند بودجه اي که قرار بود خرج جشنواره تئاتر استان شود را صرف حمایت از هنرمندانی کنند که با مشقت

 
زندگی شان را سپري می کنند. 

 
 نمی توان منتظر ماند 
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یکی دیگر از هنرمندانی که با رعایت شیوه نامه هاي بهداشتی موفق شده یکی از آثارش را به اجرا برساند جواد رحیم زاده، بازیگر،
نویسنده و کارگردان تئاتر، است. او می گوید: به دلیل اینکه مخاطب با تئاتر فاصله گرفته بود مجبور بودیم اجرا کنیم. کارمان داشت از
بین می رفت. مخاطب که تازه با تئاتر آشتی کرده بود را داریم از دست می دهیم. نمی شود دست روي دست گذاشت و منتظر
حمایت از سوي مسئولان ماند. او می گوید که اعضاي گروهش با همه خطرات احتمالی که آن ها را تهدید می کرد حاضر شدند
نمایششان را اجرا کنند، چون در سالن ها و تماشاخانه ها، شیوه نامه هاي بهداشتی رعایت می شود، خطر شیوع ویروس به حداقل می
رسد. از طرف دیگر حیات بازیگران، نویسندگان، کارگردانان و دیگر عوامل تئاتر به اجراست و ما اگر اجرا نکنیم همه چیزمان از بین
می رود. نمایش رحیم زاده در همان چند روزي که روي صحنه رفته بود با استقبال مخاطبان روبه رو شد، اما او هنوز نتوانسته از
حمایت هاي مالی بهره ببرد و منتظر است تا تعطیلی هاي اجباري کرونایی رفع شود. می گوید: اداره ارشاد گروه ما را براي دریافت
حمایت مالی به مدیریت شهري معرفی کرده، اما هنوز حمایتی صورت نگرفته است. درواقع تنها نامه نگاري ها انجام شد، ولی هنوز
حمایت مالی محقق نشده است. این هنرمند باسابقه تعجب خود را از اینکه سینما ها و سالن هاي تئاتر تعطیل هستند ابراز می کند و
می گوید: مراکز فرهنگی و هنري تعطیل شدند در حالی که کافی شاپ ها، رستوران ها، سفره خانه ها و ... باز هستند. مردم در
تعطیلات به ییلاقات مشهد می روند و نگران هیچ چیزي نیستند. به گونه اي برخورد می شود که انگار سینما ها و تماشاخانه ها محل
شیوع ویروس کرونا هستند باید تکلیف روشن شود. اگر قرار است کرونا را ریشه کن کنیم باید همه دست به دست هم دهیم. تعطیل

 
کردن بخشی از فعالیت هاي جامعه در مقابل فعالیت بخش دیگر بی فایده است. 
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 شرمنده هنرمندان هستم 
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به سراغ محمدرضا محمدي معاون هنري سینمایی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی می رویم و از او درباره اقداماتی که تا به امروز
براي کمک به اصحاب فرهنگ و هنر انجام شده می پرسیم که می گوید: از اسفند سال گذشته که این مشکلات ایجاد شد، وزارتخانه
هماهنگی هایی براي پرداخت وام کرونا به همه اصحاب فرهنگ و هنر انجام داد. براین اساس هرکس علاقه مند بود می توانست در
سامانه کارا ثبت نام و از تسهیلات آن استفاده کند. سامانه دیگري که در نظر گرفته شد سامانه تحفه بود که بازهم همه اصحاب هنر

 
می توانستند براي بهره گیري از تسهیلات در آن ثبت نام کنند. 

به گفته او مبلغ این وام ها بین 6 تا 14 میلیون تومان متغیر و بازپرداخت هم با سود 4 تا 16 درصد درنظرگرفته شده است. یعنی

 
هیچ کدام وام بلاعوض نیست. 

محمدي با تأکید براینکه نحوه بازپرداخت وام ها براساس شرایط و ضوابط بانکی کشور است بیان می کند: در این مدت برخی از
افرادي که از صندوق کارآفرینی وام گرفته بودند به دلیل تعطیلی فعالیت هایشان با مشکلاتی براي بازپرداخت وام رو به رو شدند از

 
این رو ما مکاتباتی را انجام دادیم تا با توجه به شرایط موجود چندماهی پرداخت ها عقب بیفتد که هنوز نتیجه اي نگرفته ایم. 

معاون هنري سینمایی اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی استان درباره دیگر کمک هاي در نظر گرفته شده نیز توضیح می دهد: از چندماه
گذشته فهرست هاي مختلفی را سازمان هایی، چون صندوق حمایت از هنرمندان و اداره کل نمایش از ما گرفتند. الان هم درحال

 
انجام پیگیري هاي لازم هستند تا بتوانند به حوزه تئاتر کمک کنند. 

محمدي یادآور می شود: کمک هاي بلاعوض به اهالی هنر باید با تصمیم دولت و وزارتخانه باشد، چون استان بضاعت مالی جداگانه

 
اي براي کمک به حوزه هاي مختلف هنري ندارد. 

او همچنین با اشاره به مصوبه شوراي شهر مشهد براي کمک به اهالی فرهنگ و هنر بیان می کند: شوراي شهر مبلغ 3 میلیارد و 900
میلیون تومان در قالب خرید خدمت براي حمایت از هنرمندان در نظر گرفته است. یعنی اگر قرار است به تئاتري ها کمک شود 30
درصد ظرفیت صندلی هاي سالن نمایش را می خرند و به خانواده هاي شهرداري می دهند. منتهی ما بعد از عید امسال به غیر از دو

 
یا سه اجرا، نمایش دیگري نداشتیم که این مصوبه بخواهد شامل حالش شود. 

محمدي در پاسخ به این سؤال که آیا حمایت شهرداري می تواند در قالب دیگري باشد یعنی به طور مثال این کمک به 50 درصد
ظرفیت خالی سالن ها اختصاص پیدا کند؟ می گوید: اگر قرار باشد این اتفاق رخ دهد باید مصوبه شوراي شهر اصلاح شود یعنی به

 
جاي خرید خدمت، کمک مستقیم در نظر گرفته شود، اما شهرداري هم ضوابط و قوانین خودش را دارند. 

معاون هنري سینمایی ارشاد با تأکید براینکه گروه هاي تئاتر نه اشتیاقی به اجرا دارند و نه جرئت دارند در شرایط همه گیري کرونا به
صورت گروهی تمرین کنند یادآور می شود: ما فراخوان جشنواره تئاتر استانی را منتشر و اعلام کردیم که این رویداد به صورت
غیرحضوري برگزار می شود با این حال من خیلی خوش بین نیستم که آثار زیادي به دبیرخانه برسد. نه تنها در استان ما در بیشتر

 
استان ها وضعیت به همین صورت است. 

محمدي درباره محدودیت هاي جدید اعلام شده نیز توضیح می دهد: براساس تصمیم گیري هاي جدید سالن هاي نمایش از 20 آبان
تا 20 آذر تا ساعت 18 هر روز می توانند فعالیت کنند. اما کدام تئاتر قبل از ساعت 18 اجرا می شود؟ این تصمیم یعنی عملا باز یک



ماه سالن هاي نمایش ما بسته خواهد بود. در مورد آموزشگاه ها هم شرایط به همین صورت است. البته با توجه به وضعیت قرمز
بسیاري از شهر ها این تصمیمات باید گرفته شود. اما جامعه هنري هم توقع دارد که در این شرایط دولت به آن ها کمک کند تا

 
حداقل مایحتاج روزانه شان را بتوانند تأمین کنند. 

او در پاسخ به اینکه آیا می شود بودجه برگزاري رویداد ها را به هنرمندان اختصاص داد می گوید: با توجه به مشکلات مالی دولت و
تأکید بر مجازي برگزار شدن رویداد ها اعتبارات در نظر گرفته شده براي سازمان هاي مختلف بسیار کم شده است. از سوي دیگر این
اعتبارات اگر به برگزاري جشنواره ها اختصاص پیدا کرده فقط باید براي آن هزینه و اسنادش به دستگاه هاي نظارتی تحویل داده
شود. مگر اینکه بودجه را در اختیار استان قرار دهند و بگویند هرجا می توانید هزینه کنید که این اتفاق در تخصیص اعتبارات

 
دستگاهی به ندرت رخ می دهد. 

محمدي خاطرنشان می کند: من کم و بیش با اهالی هنر در ارتباط هستم، ولی هربار دیدن و ارتباط من با این دوستان چیزي جز
شرمندگی برایم نمی گذارد. کاري هم از دستمان در استان برنمی آید که مستقل بخواهیم آن را انجام دهیم. اما بازهم ما پیگیر

 
هستیم. 

او همچنین از هنرمندان درخواست می کند تا اثر تولید کنند: بچه هاي تئاتر به ناچار باید به سمت تولید تله تئاتر و اجراي آنلاین

 
بروند. اگر تله تئاتر تولید شود می توان با صداوسیما هم رایزنی کرد تا آن ها را پخش کند. 

او همچنین از برگزاري نشستی براي هم اندیشی با اهالی تئاتر در هفته هاي آینده خبر می دهد تا بتوان این پیشنهاد ها را اجرایی

 
کرد. 

 
 خرید بلیت براي 30 درصد ظرفیت سالن 

شهرآرا از حال و روز هنرمندان تئاتر که به حمایت هاي دولتی
چشم دارند گزارش می دهد

به سراغ صدرا یوسفی، معاون فرهنگی و هنري سازمان اجتماعی فرهنگی شهرداري مشهد می رویم تا توضیحات بیشتري درباره طرح
حمایتی شهرداري از اهالی فرهنگ و هنر و تئاتري ها ارائه کند او می گوید: براساس تفاهم نامه ما با اداره کل فرهنگ و ارشاد استان
و قرارداد هایی که با گروه هاي تئاتري امضا می شود، شهرداري 30 درصد صندلی هاي سالن نمایش را خریداري می کند و مثلا

 
سالنی 100 نفر ظرفیت دارد که در کرونا باید میزبان 50 نفر باشد. آنچه شهرداري خریداري می کند 30 درصد از 100 نفر است. 

او در پاسخ به این سؤال که آیا کمک هاي شهرداري می تواند به جبران پنجاه درصد از سالن که در این دوران خالی است اختصاص
یابد یا نه می گوید: براساس مصوبه شوراي شهر ما باید بلیتی بخریم که فرد بتواند با استفاده از آن در سالن بنشیند و نمایش را نگاه

 
کند. ما نمی توانیم بلیت صندلی هاي خالی را خریداري کنیم. در این شرایط باید بلیت را به چه کسی بدهیم؟ 

یوسفی با بیان اینکه کمک بلاعوض فرآیند دیگري دارد یادآور می شود: دغدغه اهالی تئاتر این بود که در دوران کرونا کسی کارشان را

 
نمی بیند و سالن ها خالی است، از این رو ما هم تسهیلاتی براي خرید 30 درصد صندلی هاي سالن نمایش درنظر گرفتیم. 

شهرآر از حال و روز هنرمندان تئاتر که به حمایت هاي دولتی
چشم دارند گزارش می دهد



تفاهم نامه تامین زمین براي ساخت مسکن ایثارگران زنجانی امضا شد

منبع: تسنیمشماره خبر:  6  |  تاریخ: 1399/08/20

گروه استان ها - ظهر امروز با حضور معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان بنیاد شهید تفاهم نامه تامین زمین، اشتغال و
کارآفرینی ایثارگران امضا شد.

گروه استان ها - ظهر امروز با حضور معاون رئیس جمهور
و رئیس سازمان بنیاد شهید تفاهم نامه تامین زمین،

 
اشتغال و کارآفرینی ایثارگران امضا شد. - اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از زنجان، ظهر امروز با حضور
معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان بنیاد شهید و
مسئولان استانی تفاهم نامه تامین زمین، اشتغال و
کارآفرینی ایثارگران امضا شد. همچنین در این جلسه

 
تفاهم نامه اي براي ساماندهی گلزار مطهر شهدا امضا شد. 

فتح االله حقیقی، استاندار زنجان صبح امروز در آیین انعقاد تفاهم نامه تامین مسکن و اشتغال ایثارگران اظهار داشت: رزمندگان
زنجانی جزء خط شکنان دفاع مقدس بودند و همواره جزء ارکان اصلی در عملیات ها بودند و نام خود را به عنوان غواصان دریادل در
تاریخ کشورمان جاودانه کردند. مردان و زنان زنجانی بسیار مومن، متدین و وفادار به انقلاب و ولایت هستند و آن را بارها ثابت کرده
اند. در قائله 98 جوانان زنجانی حرکتی کردند که از زبان مبارك مقام معظم رهبري، نام استان "زنجان" نامبرده شد و به شکل

 
خودجوش راهپیمایی برگزار کردند. 

وي با اشاره به تعهد مردم به منویات مقام معظم رهبري در ارتباط با موضوع کرونا ویروس، تصریح کرد: مراسم یوم العباس(ع) سالانه
پذیراي 600 هزار نفر از سراسر کشور و حتی کشورهاي دیگر است اما امسال یوم العباس(ع) به شعور حسینی تبدیل شد و بالاي 33
میلیارد تومان توسط همین مردم، بخش خصوصی و همینطور دستگاه هاي اجرایی همانند سپاه استان، بنیاد مستضعفان، کمیته امداد

 
و بنیاد برکت تهیه و بسته هاي معیشتی بین نیازمندان زنجانی توزیع شد. 

استاندار زنجان با بیان اینکه با تمام خانواده هاي 3 هزار و 535 شهید زنجانی که در استان حضور داشتند دیدار کرده ایم، گفت: در
این دیدارها گزارشی تهیه شد که آن را به رئیس وقت بنیاد شهید کشور ارائه کردیم و خوشبختانه یکسري مشکلات برطرف شد. این

 
گزارش ها می توانند الگویی براي کشور باشند. 

 
"اکرم احدیان " نام خود را به عنوان سومین شهید مدافع سلامت استان زنجان جاودانه کرد 

 
تشکیل پرونده قضایی براي افراد تنش زا در آرامستان زنجان 

 
روزگار ناخوش کشاورزان زنجانی/ وقتی کارخانه هاي رب سازي با اکراه گوجه فرنگی را از کشا ورزان خریداري می کنند 

حقیقی در خصوص ساخت فیلم "شهیدشهریاري" عنوان کرد: بخش عمده اي از این سریال فیلم برداري شده است. با افتخار اعلام



می کنیم هیچ هزینه اضافی براي بنیاد شهید به وجود نیاورده ایم و از وزیر دفاع امیر حاتمی، سازمان انرژي اتمی و سپاه پاسداران

 
تشکر می کنیم. 

وي با بیان اینکه دبیرخانه کنگره 3 هزار و 535 شهید تشکیل شده و کارهاي آن در حال انجام است، گفت: هدف ما این است که این
کنگره مشکلات استان هاي دیگر را نداشته باشد و با کم ترین مشکل و کیفیت بالا برگزار شود و در این راستا نیازمند کمک مسئولان

 
هستیم. 

استاندار زنجان خاطرنشان کرد: استان ما شهداي بسیاري دارد و با افتخار آماده انعقاد تفاهم نامه در زمینه ساخت سریال هاي دیگري

 
که مقدمات آن در صدا و سیما انجام شده است، هستیم. 

وي در خصوص مسئله مسکن گفت: بر اساس جمعیت استان که 1.3 جمعیت کشور را شامل می شود، سهمیه مسکن ملی ما حدود 3
هزار و 450 مسکن است و با کمکی که همه مدیران استان کردند این عدد را به 18 هزار و 700 واحد رسانده ایم که 6 هزار واحد آن
قرارداد بسته شده و عملیات آن شروع شده است و در این جلسه هم براي خانواده شهدا انجام وظیفه می کنیم و تفاهم نامه هایی را

امضا می کنیم.



جهانگیري: نیازمند دادوستد با دنیاییم

منبع: تدبیر و امیدشماره خبر:  7  |  تاریخ: 1399/08/20

معاون اول رییس جمهور افزود: دشمنی آمریکا با ایران تا جایی بود که به گفته خودشان جنگی اقتصادي علیه ملت ایران آغاز
کردند و هدف گذاري آنها فروپاشی نظام جمهوري اسلامی ایران و یا اقتصاد کشور بود که با اتخاذ راهبرد مقاومت در برابر

سیاست فشار حداکثري از سوي ملت ایران، دوران ترامپ تمام شد اما ملت و ...

جهانگیري: نیازمند دادوستد با دنیاییم معاون اول رییس جمهور افزود: دشمنی آمریکا با ایران تا جایی بود که به گفته خودشان
جنگی اقتصادي علیه ملت ایران آغاز کردند و هدف گذاري آنها فروپاشی نظام جمهوري اسلامی ایران و یا اقتصاد کشور بود که با
اتخاذ راهبرد مقاومت در برابر سیاست فشار حداکثري از سوي ملت ایران، دوران ترامپ تمام شد اما ملت و نظام جمهوري اسلامی

 
ایران همچنان سرفراز هستند. 

معاون اول رئیس جمهور گفت: تغییر رییس جمهور آمریکا به
معناي تغییر سیاست هاي کلان این کشور در قبال ملت ایران
نیست اما دشمنی ترامپ با ملت ایران بی سابقه بود که تحت
تأثیر القائات صهیونیست ها، سعودي ها و گروه هاي تندرو شکل

 
گرفته بود. 

به گزارش فارس، جلسه دیدار اعضاي انجمن اتحاد اقوام ایران
اسلامی عصر امروز (دوشنبه 19 آبان) با حضور اسحاق جهانگیري

 
معاون اول رئیس جمهور برگزار شد. 

جهانگیري در این جلسه با اشاره به انتخابات اخیر ریاست جمهوري آمریکا گفت: تغییر رییس جمهور آمریکا به معناي تغییر سیاست
هاي کلان این کشور در قبال ملت ایران نیست اما دشمنی ترامپ با ملت ایران بی سابقه بود که تحت تأثیر القائات صهیونیست ها،

 
سعودي ها و گروه هاي تندرو در آمریکا شکل گرفته بود. 

معاون اول رییس جمهور افزود: دشمنی آمریکا با ایران تا جایی بود که به گفته خودشان جنگی اقتصادي علیه ملت ایران آغاز کردند و
هدف گذاري آنها فروپاشی نظام جمهوري اسلامی ایران و یا اقتصاد کشور بود که با اتخاذ راهبرد مقاومت در برابر سیاست فشار

 
حداکثري از سوي ملت ایران، دوران ترامپ تمام شد اما ملت و نظام جمهوري اسلامی ایران همچنان سرفراز هستند. 

جهانگیري افزود: ملت ایران که با صبوري و بزرگواري فشارهاي اقتصادي را در سال هاي اخیر تحمل کرد، امکان بهم ریختن کشور و

 
نظام را از دشمنان گرفت. 

معاون اول رییس جمهور در ادامه با اشاره به گزارش هاي اعلام شده از فعالیت انجمن اتحاد اقوام ایران اسلامی خاطرنشان کرد: یکی
از نکات برجسته ایران، حضور اقوام مختلف در کنار یکدیگر است و وجود نهادهاي مدنی نظیر انجمن اتحاد اقوام ایران اسلامی می

تواند به رفع مشکلات اقوام در کشور کمک کند. 



جهانگیري افزود: اقوام مختلف در استان هاي مرزي، مرزداران خوبی براي کشور هستند و همواره از کیان کشور حراست کرده اند اما
متأسفانه در این مناطق با برخی محرومیت ها مواجه هستیم که لازم است برنامه ها و طرح هاي توسعه اي را به سمت این مناطق که

 
نیاز بیشتري به توسعه دارند هدایت کنیم. 

معاون اول رییس جمهور با اشاره به اینکه ایران براي پیشرفت و توسعه نیازمند سرمایه گذاري هاي فراوان در بخش هاي مختلف است
افزود: براي توسعه کشور نیازمند ایجاد و تکمیل زیرساخت ها نظیر راه و راه آهن، بنادر، فرودگاه ها، صنعت و صنایع پیشرفته هستیم
که البته یکی از موانع براي تکمیل این زیرساخت ها محدودیت منابع مالی و دستیابی به فناوري هاي جدید است که باید علاوه بر

 
استفاده از تمام ظرفیت هاي کشور، از طریق تعامل سازنده با دنیا این نیازها را برطرف کنیم. 

جهانگیري با تأکید بر اینکه براي رسیدن به پیشرفت و توسعه نیازمند تعامل و داد و ستد با دنیا هستیم خاطرنشان کرد: براي اینکه
بتوانیم محصولات تولیدي خود را به کشورهاي دیگر صادر کنیم، باید علاوه بر تلاش در جهت تأمین نیازهاي داخلی، به دنبال یافتن

 
بازارهاي صادراتی در کشورهاي دیگر باشیم. 

معاون اول رییس جمهور اظهار داشت: باید با تعامل با کشورهایی که تمایل به همکاري با ایران دارند، براي توسعه روابط تلاش کنیم و
مسئولین کشور نیز باید با تدبیر، هوشیاري و انسجام، بسترهاي لازم را فراهم کنند تا ملت ایران بتواند طعم شیرین مقاومت و تاب

 
آوري خود را بچشد. 

جهانگیري با اشاره به برخی مشکلات مطرح شده در جلسه مبنی بر موانع داخلی و مقررات دست و پاگیر اداري گفت: برخی از این
مشکلات ناشی از سوء مدیریت است که باید اصلاح شود و بخشی به دلیل بروکراسی اداري و مقررات زائد و دست و پاگیر است که
فعالان اقتصادي را آزار می دهد. در کارگروه رفع موانع جهش تولید که اخیراً آغاز به کار کرده است، یکی از برنامه ها و سیاست ها

 
این است که مقررات زائد و دست و پاگیر پیش روي جهش تولید در کشور شناسایی و اصلاح شود. 

معاون اول رییس جمهور از اعضاي انجمن اتحاد اقوام ایران اسلامی خواست پیشنهادات و نظرات خود را در راستاي رفع موانع جهش

 
تولید به دولت ارائه دهند تا دولت بتواند از نظرات و دیدگاه هاي سازنده آنان استفاده کند. 

در این جلسه دبیرکل انجمن اتحاد اقوام ایران اسلامی نیز گزارشی از سابقه فعالیت این انجمن ارائه کرد و گفت: این انجمن با 22
هزار عضو ثابت و فعال در استان هاي مختلف کشور، در زمینه هاي مختلف علمی، فرهنگی و اجتماعی فعالیت دارد و اقدامات موثري

 
را در حوزه کارآفرینی، اشتغالزایی، مدرسه سازي، مقابله با کرونا و جهش تولید به انجام رسانده است. 

در این نشست تعدادي از اعضاي انجمن اتحاد اقوام ایران اسلامی هم به بیان نظرات و دیدگاه هاي خود در زمینه هاي مختلف
پرداختند و از آمادگی براي همراهی با دولت در جهت رفع مشکلات کشور و تحقق جهش تولید خبر دادند.



ابهام زدایی از فضاي اقتصادي

منبع: اتاق بازرگانی تهرانشماره خبر:  8  |  تاریخ: 1399/08/20

این روزها که جامعه از نبود الگوهاي موفق درباره آینده نسل هاي بعدي رنج می برد، رسانه ها می توانند با معرفی
کارآفرینان، رفتار و روحیات آن ها مسیر نسل هاي آینده را تغییر دهند و ارزش کارآفرینی و فعالیت اقتصادي را به آن ها به

جامعه یادآوري کنند.

هرویک یاریجانیان/ ویژه شماره 100 آینده نگر فضاي
اقتصادي، براي بسیاري از مردم فضایی ناشناخته است.
بسیاري از رفتارها و مشاغل براي مردم آشنازدایی نشده و
از آن ها بی خبرند. دیگر اینکه بسیاري از شرکت ها و
بنگاه هاي اقتصادي که در تلاطم امواج فضاي کسب وکار
روزگار می گذرانند، براي رسیدن به تحلیلی دقیق از خود،
آینده و مسیري که پیمودند به ناظران بیرونی نیاز دارند. در
اینجاست که پاي رسانه ها به عنوان رکنی مهم از فضاي

اقتصاد کشور به میان می آید تا به نحو احسن سکان این کشتی را به دست گرفته و آن را هدایت کند. رسانه ها در شناساندن
محصولات، مشاغل و کالاها به عموم مردم سهم دارند و از طرف دیگر، می توانند به در تحلیل فضاي کنونی و رسیدن به دیدگاهی
درباره آینده، به صاحبان مشاغل و حرف و بنگاه هاي اقتصادي کمک کنند. این روزها که جامعه از نبود الگوهاي موفق درباره آینده
نسل هاي بعدي رنج می برد، رسانه ها می توانند با معرفی کارآفرینان، رفتار و روحیات آن ها مسیر نسل هاي آینده را تغییر دهند و

 
ارزش کارآفرینی و فعالیت اقتصادي را به آن ها به جامعه یادآوري کنند. 

نقش رسانه ها به نظر من کم از سازمان هاي اقتصادي مسئول در این حوزه نیست و اگر به رسانه ها بها بدهیم، سرنوشت خوبی در
انتظار اقتصاد کشور است. نشریه آینده نگر، در بین رسانه هاي اقتصادي به مثابه یک درس دانشگاهی سنگین است. از نظر من آینده
نگر نشریه اي کامل و دقیق و منبعی براي این روزهاي بازرگانان و فعالان اقتصادي است. خوانش آینده نگر به تسلط بیشتر فعالان
اقتصادي کمک می کند. تحلیل هاي ارائه شده در این نشریه دقیق است و دیدگاه و بینش مخاطبان درباره آینده اقتصاد را شکل داده
و درصد خطاي آن را کاهش می دهد. آینده نگر می تواند در گام هاي بعدي محتواي خود را در فضاي مجازي بیشتر منتشر کند با
این حال مثل همه شرکت هاي بزرگ دنیا که هنوز دست از چاپ کردن کاتالوگ برنداشته اند یا رسانه هاي بزرگی هم چنان نسخه
چاپی دارند، نباید از انتشار نسخه کاغذي این نشریه صرفه نظر کرد. نسخه کاغذي ارتباط گرم تري با مخاطب برقرار می کند و در

زمانه اي که ممکن است وسایل الکترونیکی، به دلایل مختلف کارآمد نباشد، نسخه کاغذي همراه وفادار خواننده است.



سازمان بازرسی تخلف 120 میلیارد تومانی روحانی را تایید کرد! / بذل و

بخشش از هزینه درمان کرونا

منبع: دانشجوشماره خبر:  9  |  تاریخ: 1399/08/20

به گزارش خبرنگار دانشگاه خبرگزاري دانشجو، اواسط مهرماه بود که خبري مبنی بر اختصاص بودجه 120 میلیارد تومانی به
دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی از ناحیه یارانه هاي مربوط به ویروس کرونا از سوي نماینده مجلس خبر ساز شد، دلیل

خبر ساز شدن این موضوع درمیان بودن پاي دختر رئیس جمهور در اختصاص این بودجه ...

به گزارش خبرنگار دانشگاه خبرگزاري دانشجو، اواسط
مهرماه بود که خبري مبنی بر اختصاص بودجه 120
میلیارد تومانی به دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی از
ناحیه یارانه هاي مربوط به ویروس کرونا از سوي نماینده
مجلس خبر ساز شد، دلیل خبر ساز شدن این موضوع
درمیان بودن پاي دختر رئیس جمهور در اختصاص این

 
بودجه بود. 

در ابتدا که خبر اختصاص این بودجه منتشر شد، بازار داغ تکذیب این خبر آغاز شد، اما تکذیب کنندگان بدون اینکه بدانند اسناد این

 
بودجه اختصاص داده شده موجود است، اما باز هم بر طبل دروغ خود می کوبیدند. 

ماجرا ازاینجا شروع شد که نادري، نماینده تهران در مجلس شوراي اسلامی خواستار شفاف سازي در خصوص پروسه جذب دختر
روحانی به عنوان عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی و در پی آن اختصاص بودجه 120 میلیارد تومانی از یارانه

 
ستاد ملی مبارزه با ویروس کرونا که به صورت غیر قانونی را داشت. 

 
بیشتر بخوانید 

نادري: پروسه جذب دختر روحانی در دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی شفاف سازي شود پس از اینکه این موضوع رسانه اي شد،
دانشجویان و تشکل هاي دانشجویی مانند همیشه به مطالبه گري این موضوع پرداختند و خواستار رسیدگی به تخلفات دختر روحانی

 
شدند. 



 
 

حمیدرضا دهقان، مسئول بسیج دانشجویی دانشگاه شهید بهشتی در نشستی، ضمن انتقاد از دولت براي اختصاص 120 میلیارد تومان
از بودجه مقابله با کرونا به یکی از دانشکده هاي دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی گفت: شیوع ویروس کرونا یکی از مسائلی بود که
در این چند ماه کشور را درگیر خود کرد؛ از این رو لازم بود که کشور از هر جهت براي مقابله با این حادثه آمادگی لازم را داشته

 
باشد. 

دهقان با اشاره به حضور دختر رئیس جمهور در دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی به عنوان کادر هیات علمی گفت: این سوال پیش
می آید که نکند بین اختصاص 120 میلیارد تومان اعتبار به دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی و حضور دختر رئیس جمهور در این

 
دانشگاه ارتباطی وجود داشته باشد. 

 
بیشتر بخوانید 

رئیس جمهور براي ساخت و ساز در دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی از بودجه کرونا بذل و بخشش کرد آقاي نمکی؛ اختصاص
بودجه مقابله با کرونا به دانشکده محل اشتغال دختر رئیس جمهور را شفاف سازي کنید اعتراضات صورت گرفته از سوي دانشجویان،
نمایندگان مجلس و رسانه ها دانشگاه شهید بهشتی را به واکنش وا داشت در جوابیه اي که این دانشگاه به اخبار منتشر شده از سوي
رسانه ها داشت اذعان کرد: مریم روحانی فارغ التحصیل رشته دکتراي زیست فناوري پزشکی از انستیتو پاستور ایران بوده که پس از
فارغ التحصیلی درخواست گذراندن تعهدات قانونی خود را در آذر ماه سال 98 به دانشکده هاي فن آوري هاي نوین پزشکی دانشگاه

 
ارائه داده است. 

پس از ارزیابی سوابق تحصیلی و تحقیقاتی نامبرده در دانشکده مذکور درخواست وي جهت شروع خدمت در گروه «مهندسی بافت و



علوم سلولی کاربردي» با نظر موافق به معاونت آموزشی دانشگاه اعلام می گردد، معاونت آموزشی دانشگاه نیز بر اساس ماده 14 آیین

 
نامه اداري و استخدامی اعضاي هیئت علمی دانشگاه هاي علوم پزشکی و خدمات وي را جذب کرده است. 

 
 

 
بیشتر بخوانید 

واکنش علوم پزشکی شهیدبهشتی به هیئت علمی شدن دختر رییس جمهور دانشگاه شهید بهشتی باز هم در جوابیه منتشر شده
سعی در قانونی جلوه دادن جذب دختر رئیس جمهور به عنوان هیات علمی این دانشگاه را داشته درصورتی که پروسه قانونی را طی
نکرده است، علاوه بر آن برکت 120 میلیارد تومانی که دختر روحانی به عنوان هیات علمی به همراه خود به این دانشگاه آورده را
نیزمسئولان دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی قصد پنهان کاري آن را داشتند فارغ از اینکه اسناد این تخلفات در رسانه ها منتشر

 
شده است . 

 
بیشتر بخوانید 

وقتی دختر رئیس جمهور براي علوم پزشکی شهیدبهشتی برکت می آورد! اما بلافاصله پس از انتشار مدارك مربوط به اختصاص

 
بودجه 120 میلیارد تومانی از ناحیه ستاد مقابله با کرونا، دولت سعی کرد که مسیر اختصاص این بودجه را تغییر دهد. 

مسئول سیاسی بسیج دانشجویی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی گفت: برخلاف ادعا هاي اخیر سخنگوي دولت، دولت پس از

 
ورود دیوان محاسبات محل پرداخت بودجه 120 میلیارد تومانی به دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی را تغییر داد. 

با این کار دولت بسیج دانشجویی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی در نامه اي از سازمان بازرسی کل کشور خواستار رسیدگی به

 
این تخلف و روشن شدن ابعاد اختصاص بودجه 120 میلیارد تومانی به دانشگاه شهید بهشتی شد. 

 
بیشتر بخوانید 

 
دولت پس از ورود دیوان محاسبات محل پرداخت بودجه 120 میلیارد تومانی به دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی را تغییر داد 

ورود سازمان بازرسی کشور سازمان بازرسی کل کشور پس از اعتراضات دانشجویان بررسی این پرونده را در دستور کار خود قرار داد و
با بررسی ابعاد مختلف این پرونده تخلف آن را روشن کرد. بر اساس گزارش رئیس سازمان بازرسی کل کشور که در جلسه شوراي
عالی قضائی به رئیس قوه قضائیه گزارش آن ارائه شد ، رئیس سازمان بازرسی از روشن شدن پرونده تخلف و اثبات کامل این تخلف

خبر داد. 



حجت الاسلام درویشیان در این باره گفت: بررسی ها و پیگیري هاي سازمان بازرسی روشن کرده که این تخصیص به صورت
غیرقانونی و از محل اعتبار یک میلیارد دلاري صندوق توسعه ملی براي مقابله با کرونا صورت گرفته که پس از پیگیري هاي این
سازمان محل تخصیص این اعتبار تغییر کرده و از محل حساب خاص در اختیار ریاست جمهوري تأمین شده است که البته پیگیري

تخلفات احتمالی در تخصیص جدید نیز در دستور کار قرار گرفته است.



ابلاغ مصوبه برنامه هاي اقدام علمی، فناورانه و فرهنگی جهش تولید توسط

رییس جمهور

منبع: کلیکشماره خبر:  10  |  تاریخ: 1399/08/20

رسانه کلیک &– حسن روحانی در ابلاغیه اي تکالیف و اقدامات "سیاست ها و برنامه هاي اقدام علمی، فناورانه و فرهنگی
جهش تولید " را براي هر سه قوه مشخص کرد. به نقل از شوراي عالی انقلاب فرهنگی، حسن روحانی رئیس شوراي عالی

انقلاب فرهنگی مصوبه جلسه 830 شوراي عالی انقلاب فرهنگی در خصوص " سیاست ها و برنامه ...

رسانه کلیک &– حسن روحانی در ابلاغیه اي تکالیف و اقدامات "سیاست ها و برنامه هاي اقدام علمی، فناورانه و فرهنگی

 
جهش تولید " را براي هر سه قوه مشخص کرد. 

به نقل از شوراي عالی انقلاب فرهنگی، حسن روحانی رئیس شوراي عالی انقلاب فرهنگی مصوبه جلسه 830 شوراي عالی انقلاب
فرهنگی در خصوص " سیاست ها و برنامه هاي اقدام علمی، فناورانه و فرهنگی جهش تولید " را به مجلس شوراي اسلامی، قوه
قضائیه، وزارت علوم، تحقیقات و فناوري، وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، وزارت آموزش و پرورش، وزارت فرهنگ و ارشاد
اسلامی، وزارت صنعت، معدن و تجارت، معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري، سازمان صدا و سیما، سازمان تبلیغات اسلامی و

 
دبیرخانه شوراي عالی انقلاب فرهنگی ابلاغ کرد. 

 
  

این مصوبه در 4 ماده ابلاغ شده است و براي 11 دستگاه 31 اقدام را معین کرده است و در آن علاوه بر دستگاه هاي اجرایی براي

 
قواي مقننه و قضائیه نیز تکالیفی دیده شده است. 

 
  

 
متن کامل این مصوبه در ذیل آمده است: 

سند ملی « سیاست ها و برنامه هاي اقدام علمی، فناورانه و فرهنگی جهش تولید » که بنا به پیشنهاد دبیرخانه شوراي عالی در جلسه

 
830 مورخ 24/ 04/ 1399  شوراي عالی انقلاب فرهنگی به تصویب رسیده است، به شرح ذیل براي اجراء، ابلاغ می شود: 

 
  

 
مقدمه 

نامگذاري هاي سالانه مقام معظم رهبري (مدظله العالی) در بیش از یک دهه گذشته بر حوزه اقتصادي متمرکز بوده است و ایشان
امسال را پیرو همین رویکرد بلندمدت، سال « جهش تولید » نام گذارده اند. مبرهن است نام گذاري سال ها اختصاص به همان سال
ندارد و آغازي براي رویکرد جدید محسوب می شود. با توجه به نقش مبنایی فرهنگ، علم و فناوري در عرصه جهش تولید و به منظور
شکوفاترشدن عرصه اقتصادي و عزت ملی و حرکت در مسیر تمدن نوین اسلامی &– ایرانی به عنوان هدف غایی بیانیه گام دوم
انقلاب اسلامی، سند ملی « سیاست ها و برنامه هاي اقدام علمی، فناورانه و فرهنگی جهش » را به شرح مواد آتی ذیل مصوب نمود

 
ارائه می گردد: 

 
ماده 1: سیاست ها 

 
جهش تولید مبتنی بر ارزش هاي دینی و اخلاقی با تکیه بر معنویت و عدالت 



 
گسترش و ترویج فرهنگ کار، خوداتکایی و مشارکت عمومی در فعالیت هاي منجر به جهش تولید 

 
توسعه بینش دانش بنیان با تاکید بر نقش آفرینی کارآفرینان بزرگ در کنار شرکت هاي کوچک و متوسط 

 
تقویت نوآوري، بهره وري و توسعه محصولات دانشی و نوآورانه با تأکید بر حوزه فناوري هاي نوین 

 
تقویت سرمایه انسانی ماهر و خلاق و به فعلیت در آوردن انبوه منابع انسانی در سطح ملی 

 
ماده 2: وظایف و تکالیف اختصاصی دستگاه ها 

اقدامدستگاه مجري

 
- دبیرخانه
شوراي عالی

انقلاب فرهنگی

 
- بازنگري در اولویت هاي علم و فناوري مندرج در فصل سوم نقشه جامع علمی کشور با تاکید بر حوزه هاي

 
تحول آفرین فناوري و ظرفیت هاي بومی 

- تدوین اهداف و سیاست هاي استقرار سامانه ملی یکپارچه آموزشی، پژوهشی و تربیتی با محوریت نقش آفرینی

 
فعال بخش هاي کارآفرین و خصوصی و ارائه براي تصویب به شوراي عالی 

 
- تدوین برنامه ارتقاي شان اجتماعی کارآفرینان عرصه تولید و ارائه آن براي تصویب به شوراي عالی 

- تدوین سند جامع کشاورزي دانش بنیان به منظور ارتقاء جهش و بهره وري تولیدات کشاورزي (با همکاري و

 
محوریت وزارت جهاد کشاورزي) 

- بازنگري در ساختار نظام علم، فناوري و نوآوري کشور به منظور شفاف سازي وظایف دستگاه ها در راستاي
ارتقاي کیفی علم، فناوري و نوآوري

 
- قوه قضائیه

توسعه زیرساخت هاي حقوقی تخصصی مرتبط با کارآفرینی و تولید در راستاي افزایش انگیزه سرمایه گذاري و
فعالیت در حوزه تولید و نوآوري

 
- مجلس شوراي

اسلامی

در اولویت قرار دادن تصویب قوانین مرتبط با فرهنگ و علم و فناوري در پیوند با جهش تولید (مثل تقویت نظام
مند رابطه دانشگاه و صنعت و اصلاح قانون حمایت از شرکت ها و موسسات دانش بنیان و تجاري سازي نوآوري

ها و اختراعات) و اولویت نظارت بر اجراي این قوانین

 
- سازمان صدا و

سیما

 
- ساخت برنامه هاي جذاب با موضوع کارآفرینان عرصه تولید با تاکید بر صادرکنندگان نمونه بدون نگاه تجاري به

 
آنان در راستاي ارتقاي نام نماي (برند) ملی و تقویت حس اعتماد ملی و قدرت ملی 

- ارتقاي نگرش عمومی به اهمیت مقوله مهارت آموزي و نقش پذیري اجتماعی در جهت افزایش مشارکت

 
عمومی و تقویت حس عضویت ملی 

 
- بازبینی شرایط تبلیغ کسب وکارهاي دیجیتال در رسانه ملی با رویکرد رفع انحصار 

- تقویت اعتماد مردم به کالاي ایرانی از طریق تولید سریال هاي عامه پسند، اخبار مرتبط با تولید و برنامه هاي

 
گفتگویی و تحلیل هاي اقتصادي 

- ایجاد رسانه مردمی و نام نماي (برند) اجتماعی با هدف پیگیري و پرداختن به مطالبات حوزه اشتغال و عرضه

 
مشاغل جدید 

- تقویت روحیه امید و تلاش در تولید علم و فناوري و پرهیز از اشاعه روحیه یاس و ناامیدي



 
- وزارت علوم،
تحقیقات و
فناوري و شوراي

عالی عتف

 
- بهبود ضوابط و مقررات مربوط به وزن دهی و امتیازدهی به اساتید از طریق توسعه و لحاظ کردن شاخص

 
افزایش تولیدات راهبردي به عنوان راهبرد موازي با رویکرد مقاله محوري و هم راستا با ماموریت دانشگاه ها 

- بهبود نظام آموزش مهارتی، علمی و کاربردي از طریق اعطاي مجوز به مراکز آموزشی وابسته به شرکت هاي

 
کارآفرین بزرگ، موفق و داراي نام نما (برند) 

 
- هدایت و جهت دهی پایان نامه هاي کارشناسی ارشد و دکترا و تحقیقات دانشگاهی به سمت جهش تولید 

- بازنگري در مدل همکاري و هماهنگی دانشگاه و صنعت، با رویکرد در هم تنیدگی نهادي مبتنی بر ایفاي نقش
فعال تر دانشگاه در صنعت و بالعکس

 
- وزارت بهداشت،
درمان و آموزش

پزشکی

 
- تعریف رشته هاي شغلی جدید در عرصه بهداشت و درمان بویژه در صنعت &– سلامت و طب سنتی ایران با

 
هدف ایجاد مشاغل جدید و اثرگذاري بر سلامت و درمان 

- تشکیل کمیته اختصاصی دانش بنیان در سازمان غذا و دارو با رعایت قوانین ومقررات ذیربط منظور هدایت،
حمایت و تسهیل اخذ استانداردهاي مرتبط با مواد غذایی، آرایشی بهداشتی، دارو و تجهیزات پزشکی شرکت هاي

 
دانش بنیان و تهیه آئین نامه مربوطه ظرف مدت سه ماه در تعامل با معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري 

- در اولویت قرار دادن تهیه و صدور کلیه مدارك و مستندات لازم جهت تسریع در فرآیند صادرات محصولات

 
دانش بنیان با رعایت قوانین ومقررات ذیربط 

- برنامه ریزي جهت ارتقاي توان فناورانه داخلی در ماده اولیه، دارو، تجهیزات پزشکی و کیت هاي تشخیصی
مختلف مرتبط با انواع ویروس ها

 
- وزارت آموزش

و پرورش

 
- تدوین و اجراي بسته تحولی مهارت آموزي در جهت ایجاد زمینه کسب حداقل یک مهارت براي هر دانش آموز

 
و فراهم کردن سازوکار مشارکت بنگاه هاي اقتصادي و دانش بنیان در ارتقاي مهارت دانش آموزان 

- اصلاح و بهبود کتب درسی در مقاطع مختلف با رویکرد موضوع جهش تولید

 
- معاونت علمی و
فناوري ریاست

جمهوري

 
- تدوین ضوابط تسهیل فعالیت هاي شرکت هاي دانش بنیان و نوپا در همکاري با سایر دستگاه هاي مرتبط و
پشتیبانی اجتماعی و تبلیغاتی از خرده شرکت هاي موفق دانش بنیان، علی الخصوص در ارتباط با بندهاي متناظر

 
مذکور در این سند 

 
- ایجاد مشوق هاي لازم براي جلب مشارکت ایرانیان خارج از کشور در ارتباط با جهش تولید 

- ایجاد مکانیزم هاي مولد و حامی نوآوري هاي مردمی به منظور افزایش مشارکت مردم در پیشرفت کشور

 
- وزارت فرهنگ

و ارشاد اسلامی

 
- ارتقاي سطح سرمایه اجتماعی در مسیر جهش تولید از طریق فرهنگ سازي سینمایی، ادبیات داستانی و

 
چندرسانه اي و جهت دهی به نظام سخنگویی و ارزیابی «اثر اظهارات مقامات دولتی بر اعتماد عمومی» 

- تعریف بخش ویژه در جوایز ادبی، سینمایی و فرهنگی در ارتباط با موضوع کارهاي اثرگذار فردي و اجتماعی،
تولید و الگوسازي موفق از تلاش گران عرصه جهش تولید

 
- سازمان

تبلیغات اسلامی

 
- تقویت دانش و توانائی فردي و اجتماعی در خصوص ارزش کار و تولید، کار جمعی، احترام به قانون، نظم و
مسئولیت پذیري فردي و اجتماعی در پیوند با ارزش هاي اسلامی به منظور تقویت زیرساخت هاي سرمایه انسانی

 
و اجتماعی براي جهش تولید 



- ارتقاي کارآمدي نهادهاي مذهبی و استفاده از ظرفیت حوزه هاي علمیه به خصوص روحانیون جهادي در
راستاي گفتمان سازي و توسعه ارزش هاي مربوط به کار و تولید به عنوان یکی از شاخه هاي عبادت و تقرب به

خداي متعال

 
- وزارت صنعت،

معدن و تجارت

تقویت نوآوري در شرکت هاي بزرگ ملی و حمایت از همکاري آن ها با شرکت هاي دانش بنیان از طریق ایجاد
مشوق هاي مختلف

 
ماده 3: نظارت و ارزیابی 

کلیه دستگاه هاي مجري این سند، گزارش اجراي بند مرتبط به وظایف خود را سالانه به دبیرخانه شوراي عالی انقلاب فرهنگی ارائه
می نمایند. این گزارش ها بعد از بررسی و در صورت لزوم ارائه در صحن شوراي عالی، جهت استحضار مقام معظم رهبري (مدظله

 
العالی) ارسال می شود. 

ماده 4: این سند مشتمل بر 4 ماده و 31 بند، در جلسه 830 مورخ 24/ 04/ 1399  شوراي عالی انقلاب فرهنگی به تصویب رسید و از

 
تاریخ ابلاغ لازم الاجرا است. ص/830.2 

جهش تولیدشوراي عالی انقلاب فرهنگیقوه قضائیهمجلس شوراي اسلامی



مدیران اجرایی خادم کارآفرینان هستند

منبع: تابناكشماره خبر:  11  |  تاریخ: 1399/08/20

 
مدیران اجرایی خادم کارآفرینان هستند 

استاندار قم، مدیران اجرایی و دستگاه هاي خدمات رسان را خدمتگزار کارآفرینان معرفی و بر ضرورت حمایت عملی از کارآفرینان

 
تأکید کرد. 

به گزارش تابناك قم، بهرام سرمست امروز در برنامه «سه شنبه هاي اقتصادي استاندار قم» در بازدید از دو شرکت بخش خصوصی و
همچنین افتتاح یک واحد تولیدي شکلات در شهرك صنعتی شکوهیه با بیان این که این بازدیدها با هدف خداقوت گفتن به
کارآفرینان و همچنین رصد مسائل و مشکلات آنان انجام می گیرد اظهار کرد: حمایت همیشگی از کارآفرینان وظیفه ماست و البته در

 
این بازدیدها تلاش می کنیم تا با رفع برخی موانع، امکان توسعه این خدمات را نیز فراهم کنیم. 

وي حمایت مدیران اجرایی از طرح هاي اشتغال زایی کارآفرینان قمی را ضروري خواند و تصریح کرد: مدیران استان باید براي حل

 
مشکلات کارآفرینان در صحنه باشند و اقدام عملی انجام دهند. 

استاندار قم ادامه داد: حمایت از کارآفرینان، فعالان اقتصادي و سرمایه گذاران بخش خصوصی در دستور کار دولت است و از این رو

 
مدیران استانی هم باید در عمل حمایت خود را از این افراد حاضر در صحنه نشان دهند. 

وي اضافه کرد: اهتمام مدیریت استان، ایجاد بستر مناسب براي جذب و حضور سرمایه گذاران و نقش آفرینی آنان در حوزه اقتصادي

 
است. 

سرمست افزود: بازدیدهاي اقتصادي از واحدهاي استانی این نکته را آشکار می کند که بسیاري از کارآفرینان ما هم در شناخت ذائقه
مشتریان و هم در استفاده از فناوري هاي نوین پیشرفت داشته اند و به همین دلیل نه تنها در بعُد استانی و ملی، بلکه حتی در

 
بازارهاي جهانی هم امکان حضور و رقابت دارند. 

استاندار قم مدیران اجرایی و دستگاه هاي خدمات رسان را خادمان کارآفرینان خواند و گفت: کارآفرینی و تولید در بخش خصوصی
یک اولویت است که باید توجه ویژه اي از سوي مدیران به آن و در مقام عمل دیده و دنبال شود.



پارسیان بهترین عملکرد را در پرداخت تسهیلات قرض الحسنه دارد

منبع: بانکداري الکترونیکشماره خبر:  12  |  تاریخ: 1399/08/20

معاون توسعه و برنامه ریزي فرمانداري قم با اشاره به پرداخت تسهیلات قرض الحسنه بانک پارسیان به ساکنین روستاهاي قم
گفت:این بانک با همکاري بنیاد برکت در حمایت از کسب وکار اقدام بهتري از سایر بانک ها داشت.

به گزارش پایگاه خبري بانکداري الکترونیک، بر اساس تفاهم نامه همکاري بنیاد برکت وابسته به ستاد اجرایی فرمان حضرت
امام(ره)، بانک پارسیان وصندوق قرض الحسنه بانک پارسیان که با هدف توسعه و تعمیق اشتغال در مناطق روستایی و ایجاد فرصت
هاي شغلی مولد و توسعه و آبادانی مناطق محروم و کمتر توسعه یافته منعقد شد، 84 هزار فرصت شغلی با پرداخت 3 هزار میلیارد

 
ریال تسهیلات قرض الحسنه به حدود 10 هزار طرح اشتغال زاي اجتماع محور ایجاد شد. 

همچنین ایجاد 165 هزار فرصت شغلی که تقریبا معادل 5 درصد اشتغالزایی کل کشور است، در بخش هایی مختلف خدمات، صنعت

 
و معدن و کشاورزي از طریق پرداخت تسهیلات بانک پارسیان یکی دیگر از اثرات این طرح است که نباید آن را فراموش کرد. 

استان قم که یکی از مهم ترین قطب هاي صنعتی کشور است، در یک سال گذشته شرایط بسیاري خوبی را تجربه کرده است. بر
اساس آمار اعلامی از طرف معاون فرمانداري قم، سال گذشته تعداد زیادي از ساکنین روستاها در سال گذشته موفق به دریافت

 
تسهیلات بانک پارسیان شده اند. 

ذبیح االله عبداللهی گفت : معمولا کلان شهرها سهم بیشتري از تسهیلات بانکی را به خود اختصاص می دهند اما بنیاد برکت و بانک

 
پارسیان اولویت خود را توسعه مناطق محروم قرار داده اند. 

 
انتظار حل همه مشکلات را از بانک ها نداشته باشیم 

معاون فرمانداري قم البته تاکید می کند که بخشی از اقتصادي ناشی از بیکاري را می توان با حمایت نظام بانکی و پرداخت تسهیلات
رفع کرد، چرا که بخشی زیادي از مشکلات امروز قم از نبود مهارت ریشه می گیرد که می توان آن را با آموزش مهارت به جویندگان

 
کار و متقاضیان سرمایه گذاري حل کرد. 

وي با تاکید بر اینکه نباید انتظار داشت که تمام مشکلات اقتصادي کشور توسط نظام بانکی حل شود یا هر واحد تولیدي که تعطیل یا
ورشکسته می شود مقصر آن را نظام بانکی بدانیم، ادامه داد: اگر تسهیلات بانکی به واحدي پرداخت شود که فعالیت آن توجیه

 
اقتصادي لازم را ندارد، نه تنها به اشتغال و رشد اقتصادي استان کمک نکرده ایم، بلکه شرایط راه هم بدترکرده ایم. 

 
کاهش نرخ بیکاري با توجه به ظرفیت هاي اقتصادي قم 

آمار اعلامی از طرف معاون فرمانداري استان قم نشان می دهد که نرخ بیکاري در این استان حدود 10.5 درصد است. بیکاري که این

 
مقام مسئول معتقد است که اگر از ظرفیت هاي موجود در این استان حمایت شود به کمتر از این مقدار هم کاهش پیدا خواهد کرد. 



وي با اشاره به ظرفیت هاي موجود استان قم، گفت: استان به دلیل اینکه به پایتخت نزدیک است و در مرکز کشور قرار گرفته است و
همچنین با استان هاي مرکزي، اصفهان و سمنان که در صنعت از جایگاه مناسبی برخوردار هستند همجوار است براي سرمایه گذاران

 
از جایگاه ویژه اي براي سرمایه گذاري در عرصه تولید و صنعت برخوردار است. 

به گفته او، در حال حاضر 98 معدن با سرمایه گذاري بیش از یک هزار و 65 میلیارد ریال و ایجاد اشتغال براي یک هزار و 294 نفر
در استان فعال است.



واگذاري کلی طرح تجاري قائم دزفول به سرمایه گذار در دستور کار است

منبع: ایرناشماره خبر:  13  |  تاریخ: 1399/08/20

دزفول - ایرنا - رئیس شوراي اسلامی شهر و شهرستان دزفول با اشاره به لغو فروش پنج درصد طرح قائم گفت: در حال
حاضر واگذاري کلی این طرح به سرمایه گذار مشروط به تکمیل و راه اندازي این مجموعه تجاري، تفریحی و خدماتی در

دستور کار است.

دزفول - ایرنا - رئیس شوراي اسلامی شهر و شهرستان
دزفول با اشاره به لغو فروش پنج درصد طرح قائم گفت: در
حال حاضر واگذاري کلی این طرح به سرمایه گذار مشروط
به تکمیل و راه اندازي این مجموعه تجاري، تفریحی و

 
خدماتی در دستور کار است. 

سید مصطفی عظیمی فر روز سه شنبه در گفت و گوي
اختصاصی با خبرنگار ایرنا افزود: طرح قائم در ارتباط
مستقیم با بافت قدیم و شوادون هاي دزفول است و علاوه
بر ایجاد ظرفیت هاي فراوان ارتباط خیابان هاي طالقانی و

 
شریعتی را تسهیل می کند. 

وي دلیل اصلی توقف این طرح را بدهی بانکی و کمبود اعتبار دانست و گفت: براي اجراي این طرح در دوره سوم شوراي شهر 600

 
میلیارد ریال وام بانکی اخذ شد که متاسفانه اقساط آن پرداخت نشده است. 

رئیس شوراي اسلامی شهر دزفول با بیان اینکه ارزش افزوده این طرح با توجه به افزایش قیمت ها بیشتر شده است، افزود: چندي

 
پیش آگهی مزایده براي فروش پنج درصد طرح شامل 11 مغازه منتشر ولی پس از مدتی لغو شد. 

وي ادامه داد: با تکمیل طرح، شرایط بهتري براي راه اندازي آن ایجاد می شود چراکه مشتریان انتظار دارند ملک خریداري شده از

 
امکانات لازم برخوردار باشد. 

عظیمی فر با اشاره به ایجاد کاربري هاي تجاري، درمانی، فرهنگی و آموزشی در این طرح گفت: براي واگذاري کلی طرح با شرکت

 
هایی در تهران رایزنی شده است. 

وي با اشاره به طرح برج طاووس اظهارداشت: این طرح در دوره سوم شوراي شهر تصویب شد و قرار بود سرمایه گذار لبنانی آن را اجرا

 
کند ولی این سرمایه گذار به دلیل ایراد پایگاه نظامی و فرودگاه دزفول بعد از گودبرداري، طرح را رها کرد. 

رئیس شوراي اسلامی شهر دزفول افزود: پیگیري براي خلع ید مالک قبلی و مصالحه زمین در حال انجام است تا براي اجراي طرحی



 
دیگر به سرمایه گذار جدید واگذار شود. 

وي درخصوص لزوم احداث چند زیرگذر در خیابان هاي دزفول بیان کرد: علت احداث نشدن این زیرگذرها وضعیت مالی شهرداري

 
است و در صورت بهبود شرایط ساخت آنها در دستور کار شهرداري و شوراي شهر قرار می گیرد. 

 
حذف قوانین دست و پاگیر سرمایه گذاري در دزفول ضروري است 

رئیس شوراي اسلامی شهرستان دزفول اشتغال را مطالبه اصلی مردم این شهرستان دانست و اظهارداشت: موضوع اشتغال با حذف

 
قوانین دست و پاگیر سرمایه گذاري و داشتن اراده ملی قابل حل است. 

وي با تاکید بر لزوم کنار رفتن بازنشستگان و جوانگرایی افزود: ظرفیت هاي خوبی براي اشتغالزایی در چهار بخش شهرستان دزفول

 
وجود دارد ولی برخی تنگ نظري ها اجازه استفاده از این ظرفیت ها را نمی دهند. 

عظیمی فر پیگیري براي راه اندازي شهرك هاي سینمایی کودك و جوانان در شهرستان دزفول را یادآور شد و گفت: ظرفیت ها و
استعدادهاي زیادي در زمینه فیلم سازي در شهرستان دزفول وجود دارد که با ایجاد شهرك هاي سینمایی می توان از آنها استفاده و

 
در این زمینه اشتغالزایی کرد. 

وي با اشاره به مشکلات منطقه سرسرباز افزود: نگاه ها به سمت رفع مشکلات این منطقه معطوف شده و در حال حاضر رفع مشکل

 
برق و طرح جامع این منطقه در دستور کار است. 

رئیس شوراي اسلامی شهرستان دزفول با اشاره به ارتقاي جایگاه این شورا اظهارداشت: شوراي شهرستان در ماه هاي اخیر براي
پییگیري و رفع معضلات و مشکلات شهرستان نشست هاي مختلفی با مسوولان شهرستان از جمله نماینده و فرماندار دزفول برگزار

 
کرده است. 

وي افزود: کل مردم شهرستان دزفول در دوران هشت سال دفاع مقدس ایثارگري کردند تا درنهایت چهارم خرداد به نام روز مقاومت و

 
پایداري مردم دزفول در تقدیم جاي گرفت. 

رئیس شوراي اسلامی شهرستان دزفول حفظ آرامش را مهمترین اولویت این شهرستان دانست و به نقش رسانه ها به ویژه ایرنا در

 
ایجاد این فضا اشاره کرد. 

وي خواستار انعکاس درست اخبار توسط رسانه ها شد و افزود: ارتباط، تعامل و وحدت مسوولان شهرستان به دور از مسائل حاشیه اي

 
و قوم گرایی باید مدنظر قرار گیرد تا همچنان شاهد برقراري آرامش در سطح جامعه باشیم. 

 
برچسب ها 

 
- شوراي شهر 

 
- دزفول 

 
- اشتغال زایی 



 
- خوزستان 
- محرومیت



157 محکوم امنیتی آزاد شدند/ 150 مورد شکایت از شخصیت ها در دولت

فعلی

منبع: روزنامه صبح اقتصادشماره خبر:  14  |  تاریخ: 1399/08/20

به گزارش واحد سیاسی خبرگزاري صبح اقتصاد، غلامحسین اسماعیلی در نشست خبري اظهار کرد: در ایران اسلامی آمار
مبتلایان و آمار جان باختگان در هفته هاي اخیر سیر صعودي داشته است سلامت و جان هر انسان موضوع مهمی است که

همه ما در برابر آن مسئولیت داریم که مسئولیت مسئولان و متولیان امور مضاعف است چون وظیفه ...

سخنگوي قوه قضاییه با بیان این که با پیشنهاد رییس قوه قضاییه و
مقام معظم رهبري با عفو تخفیف مجازات 3780 نفر از محکومان
موافقت شده است، گفت: از این تعداد 2301 نفر از زندانیان آزاد شده
که در زمره آنها 157 نفر محکوم امنیتی بوده که اتهام تبلیغ علیه

 
نظام اجتماع و تبانی و شرکت در اغتشاشات را داشتند. 

به گزارش واحد سیاسی خبرگزاري صبح اقتصاد، غلامحسین اسماعیلی در نشست خبري اظهار کرد: در ایران اسلامی آمار مبتلایان و
آمار جان باختگان در هفته هاي اخیر سیر صعودي داشته است سلامت و جان هر انسان موضوع مهمی است که همه ما در برابر آن

 
مسئولیت داریم که مسئولیت مسئولان و متولیان امور مضاعف است چون وظیفه اخلاقی و انسانی و وظیفه اجرایی دارند. 

وي ادامه داد: کماکان کادر پزشکی و درمانی کشور با تلاش و مجاهدت هاي شبانه روزي شان امر خدمت رسانی به مبتلایان بیماري
کرونا را با از جان گذشتگی خود به نحو احسن انجام می دهند. بار دیگر از تمام تلاش ها و زحمات آنها قدردانی کرده و به همه آنها

 
خدا قوت و خسته نباشید می گویم. 

سخنگوي قوه قضاییه ادامه داد: ضایعه فوت هر انسان و هر ایرانی و هر مسلمان ضایعه اي سنگین و غیرقابل جبران است و در ازاي آن
مسئولیت هر انسان ایرانی مسلمان خطیر می باشد. در این مسیر همه ما باید احساس مسئولیت کنیم که این شامل مسئولان و

 
هموطنان و شهروندان می شود. 

اسماعیلی افزود: عبور از این بحران نیازمند اتخاذ تصمیمات قاطع و منسجم حاکمیتی، همکاري و هماهنگی همه دستگاه هاي
اجرایی، اغناء افکار عمومی و همکاري مردمی است. قوه قضاییه جمهوري اسلامی ایران به خصوص دادستان ها در سراسر کشور هم
خود را همکار و هم خود را حامی و پشتیبان اجراي مصوبات ستادهاي ملی و استانی مقابله با کرونا دانسته و هم ناظر بر حسن وظایف
و ماموریت ها هستند. امیدوارم با تلاش هاي جدي و با تشکیل قرارگاهی که براي عملیاتی شدن و اجرایی شدن مصوبات ستاد کرونا
با ارشاد و عنایت مقام معظم رهبري ایجاد شد، شاهد باشیم که با استفاده از تمامی ظرفیت بخش هاي مختلف و همکاري مردم شاهد

 
کاهش موارد ابتلا و درگذشت بیماري کرونا باشیم. 

وي اظهار کرد: این روزها مردم به ویژه جامعه نخبگانی و صاحبنظران کشور شاهد هستند که برنامه هاي تحولی قوه قضاییه و وعده



هاي ریاست این قوه یکی بعد از دیگري با قوت و با سرعت در حال عملیاتی و اجرایی شدن است که شامل تنظیم و تصویب سند
امنیت قضایی تصویب و ابلاغ و اجراي دستورالعمل رسیدگی نحوه ي مقابله با ترك وظایف قانونی کارمندان و مدیران مشهور به
دستورالعمل رسیدگی به ترك فعل ها، دستورالعمل رسیدگی به پرونده هاي بازار سرمایه، تشکیل مشتمع مبارزه با مفاسد اقتصادي
در سال گذشته و ان شااالله تشکیل مجتمع و شعب ویژه دادگاه هاي تجاري در تهران در هفته آینده می شود. همچنین تحول کیفی و
کمی عفو محکومان مبتنی بر تنبه، ندامت، توبه و اصلاح مجرمان و کارآمدي وضعیت زندان بانی و کاهش زندانیان گام هایی است که

 
این روزها مردم عملیاتی شدن آنها را می بینند. 

وي با اشاره به پایان ماه ربیع الاول اظهار کرد: به برکت ماه ربیع الاول با پیشنهاد رییس قوه قضاییه و مقام معظم رهبري با عفو و
تخفیف مجازات 3780 نفر از محکومان موافقت شد. در این جمع 2301 نفر از زندانیان آزاد شدند که در زمره آنها 157 محکوم
امنیتی از محکومانی که اتهامات تبلیغ علیه نظام، اجتماع و تبانی، شرکت در اغتشاشات سال هاي 1396، 1397، 1398 و سال هاي
قبل از آن داشتند به عنوان اقدام ویژه مورد عفو قرار گرفتند. همچنین در این جمع به مناسبت هفته وحدت 16 نفر از اتباع

 
کشورهاي اسلامی مورد عفو مقام معظم رهبري قرار گرفتند. 

سخنگوي قوه قضاییه گفت که در تحول عفو و عفوهاي پیشنهادي مبنا کار کارشناسی، بررسی دقیق پرونده هاي قضایی، رصد اعمال
و رفتار محکومان در دوران تحمل محکومیت در کمیسیون هاي شهرستانی، استانی و کمیسیون مرکزي عفو قوه قضاییه و لحاظ
کردن تنبه، ندامت، توبه و اصلاح مجرمین و عدالت در اجراي عفو در بین محکومان جرائم مختلف بوده است چون در این قبیل از این
موارد کار کارشناسی صورت می گیرد شاهد هستیم کسانی که محکومیت شان مورد عفو قرار گرفته به ندرت مجدد مرتکب جرم شده

 
و یا اصلا مرتکب جرم نمی شوند. 

اسماعیلی اضافه کرد: در دوره 18 ماهه اخیر مسئولیت قوه قضاییه و در دوران تحول تا امروز فقط در حوزه زندانیان حدود 40 هزار
نفر از زندانیان مشمول عفو قرار گرفته که نیمی از آنها از زندان آزاد شده و نیمی دیگر کاهش مجازات حبس داشتند که این ها نمونه

 
اي از تحولات قوه قضاییه است. 

 
صدور حکم براي شرکت هاي آرمان پرشین پارس و کارما 

سخنگوي قوه قضائیه در بخش دیگري از نشست خبري خود با اشاره به پرونده شرکت هاي آرمان پرشین پارس و کارما، گفت: این
شرکت ها با وعده فروش خودرو پایینتر از قیمت بازار و فروش به صورت اقساطی از 1379 نفر از هموطنان مان کلاهبرداري کرده
بودند و اموال آنها را به غارت برده بودند که رسیدگی به این پرونده پایان یافت. سیاوش نیک جعفریان به جرم مشارکت در
کلاهبرداري به تحمل 10 سال حبس تعزیري، پرداخت جزاي نقدي معادل مبلغ کلاهبرداري و رد مال به مالباختگان محکوم شد.
همچنین محسن نیک جعفریان به تحمل 10 سال حبس تعزیري جزاي نقدي و رد مال محکوم شد و متهم ردیف سوم داریوش نیک
جعفریان به جرم معاونت در کلاهبرداري به پنج سال حبس تعزیري، منع فعالیت تجاري و عضویت در شرکت هاي تجاري به مدت دو

 
سال محکوم شد. 

وي ادامه داد: شرکت آرمان پرشین پارس و کارما نیز به انحلال و انتشار محکومیت در رسانه هاي عمومی محکوم شدند. مردم باید
مراقبت کنند، یک جمع خانوادگی با شرکت سوري اموال شهروندان را به یغما برده و کلاهبرداري کردند. ما وظیفه خود دیدیم که به
این موضوع رسیدگی کنیم. اموال شناسایی شد اما کفاف بدهی به مردم را نمی دهد. لذا هوشیاري و فریب نخوردن مردم زمینه ساز

 
ناکامی مجرمان خواهد بود. 



اسماعیلی در پاسخ به سوال خبرنگار صدا و سیما درباره پرونده هفت تپه و آخرین اقدامات قوه قضائیه نیز گفت: سیاست قوه قضائیه
در رسیدگی به پرونده هایی که در مورد شرکت هاي تولیدي، کشاورزي و صنعتی تشکیل می شود این است که هم به اتهام متهمان
رسیدگی کنند و هم کار و تولید تعطیل نشود و کارگران هم بیکار نشوند و حقوق کارگران به موقع استیفا شود. همچنانکه در این
مورد رسیدگی قضایی در حال انجام است و در کنار آن براي حمایت از تولید و اشتغال و استیفاي حقوق معوقه کارگران اقداماتی
صورت گرفته، جلسات مختلفی با مقامات در سطح ملی و استانی برگزار شده تا تامین حقوق کارکنان این مجموعه انجام شود که بر

 
این اساس حقوق معوقه کارگران پرداخت و به روز شده است. 

وي ادامه داد: همچنین با حمایت و اقدامات ویژه قوه قضائیه از تعطیلی این مجموعه جلوگیري شد و کشت در فصل آن تداوم یافت،
کارخانجات اورحال شد تا مجموعه آسیب نبیند. همچنین تعدادي کارگران اخراج شده بودند که پیگیري هایی براي برگشتن آنها به
کار انجام شد، وضعیت شرکت نیز در مجاري قانونی در حال بررسی است و در مورد سرنوشت واگذاري آن نیز مراجع مربوطه باید

 
تصمیم بگیرند. 

اسماعیلی در پاسخ به سوالی درباره بازدید رئیس قوه قضائیه از مجتمع خانواده خاطرنشان کرد: سیاست ها و تدابیر قوه قضائیه تا
حدودي در این بازدید بیان شد. اولا ما مهریه را حقوق مسلم زوجه می دانیم و دین مسلم زوج که باید حتما پرداخت شود. مواردي
که برخی آقایان تمکن مالی دارند و مهریه را پرداخت نمی کنند برخورد قانونی می شود و منجر به بازداشت می شود. همچنین
مواردي که براي فرار از دین معاملاتی انجام می دهند جرم است و با آنها برخورد قانونی می شود اما در مورد عدم بازداشت آنچه
مطرح شد ناشی از مواردي است که زوج تمکن پرداخت مهریه را ندارد و زندان فرستادنش هم ثمره اي براي زوجه ندارد. این ناظر به
افرادي است که براي دادگاه محرز می شود قادر به پرداخت مهریه زوجه به صورت یکجا یا اقساطی نیستند. سیاست قوه قضائیه عدم

 
بازداشت آنهاست. 

وي با اشاره به تاکید رئیس قوه قضائیه بر استفاده حداکثري از قضات مشاور زن در دادگاه هاي خانواده و استفاده از مشاورین تصریح
کرد: این امر به تحکیم بنیان خانواده کمک می کند و این بهترین دفاع از حقوق بانوان است. آنجایی که امکان تداوم زندگی نباشد

 
البته چاره اي نیست ولی اغلب با استفاده از ابزار مشاوران می شود مانع گسست خانواده و تضییع حقوق بانوان شد. 

سخنگوي قوه قضائیه با اشاره به تدوین لایحه صیانت از بانوان در قوه قضائیه و ارسال آن به دولت نیز گفت: 14، 15 ماه گذشته و
هنوز کسانی که سینه چاك و مدعی و منتظر این لایحه بودند اقدامی نکردند و این لایحه هنوز در دولت نهایی نشده و با این روال به

 
عمر این دولت هم نمی رسد. لذا از دولت می خواهیم در این زمینه تعجیل کند و آن را به مجلس بفرستد. 

وي در پاسخ به سوال دیگري یادآور شد: امنیت شهروندان خط قرمز ماست. ما به هیچ وجه اجازه نمی دهیم برخی افراد خصوصا افراد
شرور، سابقه دار و اراذل و اوباش امنیت شهروندان را به مخاطره بیندازند. براي برخورد با اینها باید قاطع، سریع و در چهارچوب
ضوابط و مقررات اقدام شود تشکیل قرارگاه هماهنگی ما را زیاد می کند و رسیدگی را تسریع می کند، ضمن اینکه دیدگاه ها و نقطه
نظرات را به یکدیگر نزدیک می کند و کمک می کند ما در بازه زمانی کوتاه با جمع آوري ادله و در کنار هم قرار گرفتن ضابط، قاضی

 
دادسرا و دادگاه برخورد بازدارنده با این افراد داشته باشیم. 

اسماعیلی یادآور شد: مقرر شد این پرونده ها در دادسرا و دادگاه به شعب ویژه ارجاع شود. این شعب سریع و قاطع رسیدگی کند و

 
تشکیل قرارگاه هم براي تامین امنیت شهروندان آثار و برکات فراوان دارد. 

 
150 مورد شکایت از شخصیت هاي حقیقی و حقوقی در دولت فعلی 



به گزارش ایسنا، اسماعیلی سخنگوي قوه قضائیه در نشست خبري امروز خود در پاسخ به سوالی در مورد پرونده شرکت گوهرناز قم
گفت: این پرونده از پرونده هاي ویژه اي است که مدیران این مجموعه مبادرت به کلاهبرداري از بیش از 3000 نفر در قم و استان
هاي همجوار در قالب ادعاي مضاربه و مرابحه شرعی کردند، آن هم با دادن این وعده که ماهی 35 درصد، شش ماهه 40 درصد و
یکساله 45 درصد به پول شما سود پرداخت می کنیم. خود این ادعا نشان می دهد فعالیت اقتصادي در اینجا انجام نمی شده، جمعی
فریب خوردند و اموال این شرکت هم توقیف شده اما اموال به میزان بدهی صاحبان شرکت نیست. قطعا آنچه به دست بیاید بین

 
مالباختگان توزیع می شود. این پرونده از دادسراي قم با صدور کیفرخواست به دادگاه ارجاع شده است. 

وي در پاسخ به سوال ایسنا درباره اینکه آیا شکایتی از دولت در مورد توهین هاي اخیر دریافت شده است گفت: ما هرگونه توهین را
هم خلاف قانون و هم خلاف اخلاق، هم جرم و هم دون شأن انسانیت می دانیم و به موارد مجرمانه نیز برابر ضوابط و مقررات
رسیدگی می کنیم. تکلیف قانونی ما رسیدگی به این جرایم است. در مورد اخیر تا کنون اعلام شکایتی به دادسراي عمومی و انقلاب

 
تهران نشده، به لحاظ اینکه برخی افراد در زمره روحانیت بودند من از دادسراي روحانیت بی اطلاعم. 

اسماعیلی خاطرنشان کرد: با اصلاح قانون اغلب این موارد نیاز به اعلام شکایت دارد. کما اینکه در سایر موارد که از ناحیه دولت از
افراد حقیقی و حقوقی اعلام جرم شده رسیدگی کردیم. در دولت فعلی ما 150 مورد شکایت از شخصیت هاي حقیقی و حقوقی
داشته ایم که البته تعداد کسانی که از آنها شکایت شده بیشتر از این عدد است. این شکایات برابر ضوابط قانونی رسیدگی شده و ما

 
وظیفه خود را در باب رسیدگی به شکایات انجام داده و می دهیم. 

وي در بخش دیگري از این نشست خبري گفت: ما در موضوع ارز ابتدا یک سري پرونده در خصوص تخصیص ارز دولتی داشتیم که
رسیدگی قضایی صورت گرفت. متهمینی بازداشت شدند، راي صادر شد و پیگیري جدي شد و بخش قابل توجهی ارز هم مسترد شد

 
یا کالا وارد شد. 

سخنگوي قوه قضائیه یادآور شد: ارز ناشی از صادرات در دو بخش محصولات پتروشیمی و غیر آن است. با همکاري خوبی که در این
حوزه بین بانک مرکزي، دادسراي عمومی و انقلاب تهران، قوه قضائیه و صادرکنندگان پتروشیمی شاهد بودیم 11 میلیارد یورو از
ارزهاي ناشی از صادرات پتروشیمی رفع تعهد ارزي شد و در مورد سایر شکایات 150 صادر کننده، 100 نفر و 1033 نفر را معرفی
کردند که پیگیري شد. 3.5 میلیارد یورو از این افراد رفع تعهد ارزي شده، در واقع 14.5 میلیارد یورو ارز ناشی از صادرات رفع تعهد
شده که موفقیت بزرگی است. برخی از اینها از کارت هاي سوري اجاره اي و متهمین کارتن خواب استفاده می کردند که بیش از 100

 
نفر شناسایی شدند. برخی بازداشت و برخی با قرار تامین آزاد شدند. 

اسماعیلی ادامه داد: اغلب واردکنندگان بزرگ پشت سر اینها بودند. یک شرکت بزرگ در مشهد از کارت هاي اجاره اي، شرکت هاي
سوري و تعاونی مرز نشینان بهره می گرفت که یک میلیارد یورو بدهی ارز ناشی از صادرات دارد که باید به کشور برگردد. اینها
شناسایی شدند و تحت تعقیب قرار گرفتند. با عوامل ترخیص کار گمرکی هم ارتباطاتی داشتند که در کرمانشاه و بندرعباس بوده و با

 
آنها برخورد شد تا روال ترخیص کالا در گمرکات عادي و قانونی شود و عناصر ناباب از چرخه صادرات کشور حذف شوند. 

 
آخرین  پیگیري و اقدامات در برخورد با مفاسد و تخلفات لواسان 

سخنگوي قوه قضاییه در پاسخ به پرسشی در خصوص آخرین  پیگیري و اقدامات در برخورد با مفاسد و تخلفات لواسان گفت: لواسان
نماد و نمودي از بخشی از سرزمین ایران اسلامی است که افراد سودجو و فرصت طلب در این حوزه ها سواستفاده کردند. در حوزه



لواسان برخی از واگذاري هاي انجام شده مورد رسیدگی قرار گرفت همچنین درباره برخی تغییر کاربري راي صادر شد و وضعیت
سابق برگشت. اخیرا شاهد گزارش سازمان بازرسی کل کشور درباره ساخت و ساز غیر مجاز و توافق هاي غیر قانونی و تخفیف هاي بی

 
ضابطه براي برخی از سازندگان ویلاها و ساختمان ها در لواسان بودیم که همه تحت رصد و پیگیري قرار گرفته است. 

 
از اعضاي شوراي اسلامی و شهرداران سابق لواسان عده اي بازداشت هستند 

وي ادامه داد: از اعضاي شوراي اسلامی و شهرداران سابق لواسان عده اي بازداشت هستند و پرونده کیفري آنها در حال رسیدگی
است. همه بیانگر آن  است که قوه قضاییه با موضوعات شعاري برخورد نمی کند. اگر گفته می شود اخبار و اطلاعاتی مبنی بر وقوع
مفاسد در این حوزه داریم حتما دستور رسیدگی و پیگیري تا حصول نتیجه و اعلام آن به شهروندان در دستور کار ما است. مشابه
اقدام لواسان در استان هاي دیگر انجام شده  و جلسه بعدي شوراي عالی حفظ حقوق بیت المال در محضر رئیس قوه قضاییه به زودي

 
برگزار خواهد شد. احتمالا این جلسه در اوایل آذر ماه خواهد بود. 

سخنگوي قوه قضاییه در پاسخ به سوال دیگري در خصوص آخرین تمیهدات قوه قضاییه براي ارائه خدمات قضایی در شرایط کرونایی
گفت: ما در قوه قضاییه بر این باوریم ضمن آن که دستورالعمل ها و پروتکل هاي بهداشتی و مصوبات ستاد ملی مراعات شود، تدابیر
لازم براي حفظ سلامت همکاران و مراجعان به دادگستري باید اتخاذ شود. لذا در این حوزه اقدامات گسترده اي در قوه قضاییه در
جهت پیشگیري از ابتلاي همکاران و مراجعان به دادگستري در ایام رسیدگی ها با کرونا صورت گرفته است. البته معتقدیم امر
دادرسی رسیدگی به شکایات مردم، اجراي عدالت تعطیل بردار نیست و به هیچ عنوان هیچ یک از واحدهاي قضایی خود را تعطیل
نکرده و نخواهیم کرد. معتقدیم باید با رعایت دستور العمل ها بتوان امر دادرسی را به موقع انجام داد جز در مواردي که متاسفانه

 
برخی از هکماران ما مبتلا به کرونا شده اند. 

وي افزود: براي این موضوع علاوه بر رعایت دستور العمل هاي ستاد کرونا تدابیري در قوه قضاییه اتخاذ شده است. سعی کردیم با بهره
گیري حداکثري از ظرفیت سامانه ها و دادرسی هاي الکترونیک حضور  مراجعان به واحدهاي قضایی را کاهش داده و امري دادرسی
را انجام دهیم. براي این منظور فقط در سال 1399 یعنی در طول 8 ماه گذشته بیش از 30 سامانه راه اندازي شده که به امر دادرسی
الکترونیک و کاهش مراجعه مردم به واحدهاي قضایی و استمرار امر دادرسی در شرایط کرونایی کمک می کند. از برکات این سامانه
ها این بوده که در 8 ماه گذشته بیش از 500 هزار نفر از مراجعان به دادگستري نیاز به مراجعه نکردند. و اقداماتشان را غیر حضوري
انجام دادند. به عبارتی دیگر با این کار نیم میلیون از مراجعه کنندگان به دادگستري کاهش داشته و نیم میلیون با بهره گیري از
سامانه هاي نوبت دهی به  جاي آن که در زمان هاي نامناسب مراجعه شده و یا معطل شوند با گرفتن نوبت از این سامانه ها به موقع

 
مراجعه کرده و کارشان انجام شده است. 

وي افزود: با بهره گیري از این سامانه ها در سال جاري 220 هزار لایحه از ناحیه وکلا به جاي آنکه به صورت حضوري تقدیم دادگاه
ها شود از سامانه هاي خودکاربري وکلا ارسال شده و دیگر این افراد به واحدهاي قضایی مراجعه نکردند. همچنین 25 هزار دادرسی
الکترونیک با اصحاب پرونده انجام داده که افراد درخانه یا محل کار در دادرسی الکترونیک شرکت کردند. ارتباط تصویري با زندان ها
برقرار شد و درماه هاي اخیر بیش از 20 هزار جلسه دادرسی با زندانیان از طریق سامانه هاي تصویري انجام شد که با این کار زندانی

 
و ماموران اعزام و بدرقه با واحدهاي قضایی نیامدند. 

سخنگوي قوه قضاییه خاطر نشان کرد: اقدامات متعدد دیگري درباره سامانه هاي استعلام آنی و مکاتبات الکترونیکی راه اندازي
مکانیزم احراز هویت از راه دور، راه اندازي مراکز پیشتبانی خدمات الکترونیک با خدمت دهی از ساعت 8 صبح تا 11 شب به صورت
تلفنی صورت گرفته که شماره تلفن آن 57798000 است. همچنین فاز آزمایشی دادگاه هاي مجازي راه اندازي شد و بیش از 300



دفتر به دفاتر خدمات الکترونیکی اضافه شد. مکانیزم دورکاري براي پرسنل قوه قضاییه هم ایجاد شد که همه اقداماتی بود که در
راستاي ارائه خدمت در ایام کرونایی توسط قوه قضاییه صورت گرفت که ما هم پروتکل ها و شرایط را رعایت کرده و هم امري دادرسی

 
استمرار داشته و احقاق حق و رسیدگی به شکایات تعطیل نشود. 

سخنگوي قوه قضاییه گفت: در این ایام سامانه هاي سی گانه به بهره برداري رسیده که از جمله آن می توان به ساماندهی نوبت دهی
مراجعه قضایی، نوبت دهی دفاتر خدمات، سامانه قراردادهاي وکلا، سامانه خودکاربري نمایندگان دستگاه ها و کارشناسان خدمات
الکترونیک اعاده دادرسی دیوان ، سامانه  میزان رضایت مندي مردم و مراجعین از قوه قضاییه، سامانه خودکاربري گواهی عدم

 
سوپیشینه  اشاره کرد. این سامانه ها به قوه قضاییه کمک کرد که امر دادرسی را در این شرایط انجام دهند. 

وي در پاسخ به سوال دیگري درباره اقدامات دستگاه قضایی در حوزه گمرکات گفت: در این حوزه اقدام در دو بخش صورت گرفت یک
بخش ارزي بود که اشکالات در ترخیص کالاها در گمرکات وجود داشت که دادستان ها ورودکرده و با حذف برخی از عناصر ناباب و
جایگزین کردن عناصر شایسته و اصلاح فرآیندها کمک شایسته اي براي صادرات کالا و انزوا در این حوزه صورت گرفت. بخشی هم
حضور در گمرکات و بنادر براي کالاهاي بود که وارد گمرك شد و ترخیص نمی شد. حضور همکاران ما در گمرکات کشور به خصوص
در گمرك شهید رجایی بندر عباس اتفاق افتاد  در یک نمونه محموله سنگین روغن نباتی معطل مانده در بار کشتی ترخیص و آزاد
شد که با این اقدام مشکلی که در حال ایجاد شدن تحت عنوان کمبود روغن نباتی بود، مرتفع شد. مشکلات ناظر بر وضعیت ورود کالا
و ضوابط و مقررات و بخشنامه هاي فراوان گمرکی است گه گفته می شود بعضا در یک روز چند بخشنامه گمرکی صادر می شود که
تنوع بخشنامه ها و تعارض انها باعث راکد  ماندن کالاها د رگمرك شد. بعضا اختلاف نظر بین دستگاه هاي مختلف مانند گمرك،
وزارت صمت و بانک مرکزي باعث معطل شدن کالاها در گمرك شده بود که با مساعدت دستگاه قضایی بخش قابل توجهی از این 

 
مشکلات مرتفع شد. 

در ادامه خبرنگاري پرسید که آیا به جز دادگاه هاي زاکانی و داوري در دادگاه جرایم سیاسی آیا پرونده هاي دیگري براي مجرمان
سیاسی تشکیل شده و برنامه برگزاري این دادگاه ها چه زمانی و چه شکلی خواهد بود؟ در پاسخ به این سوال اسماعیلی گفت: با
صدور بخشنامه رئیس قوه قضاییه درباره رسیدگی به جرایم سیاسی امر تفکیک و جداسازي اتهامات سیاسی از سایر اتهامات عمومی و
امنیتی در دستور کار قرار گرفته تا الان پرونده هایی به دادگاه جرایم سیاسی ارجاع شد در این دو مورد رسیدگی صورت گرفته و
حکم صادر شده اما چون احکام غیر قطعی است نمی توانم نتیجه دادرسی را اعلام کنم. در آذر ماه نیز دادگاهی در این حوزه برگزار
می شود از این به بعد هرچه کیفرخواست درباره این قبیل جرایم از ناحیه دادسراي تهران براي  دادگاه هاي جرایم سیاسی صادر شود

 
در دادگاه هاي جرایم سیاسی و با حضور هیات منصفه تشکیل خواهد شد. 

وي در پاسخ به سوالی درباره آخرین اقدامات قوه قضاییه براي کمک به تولید و اقتصاد گفت: یکی از برنامه هاي تحولی ما در قوه
قضاییه کمک به تولید و جلوگیري از تعطیلی کارخانه ها و بیکار شدن کارگران و فعال شدن واحدهاي تعطیل شده از ناحیه طلبکاران،
بانک ها و بخش هاي مختلف است. در این حوزه همکاري بسیار خوبی با بخش هاي دولتی داشته ایم دادستان ها و همکاران ما در
ستاد اقتصاد مقاومتی قوه قضاییه با ستاد تسهیل و رفع موانع تولید در کشور و سازمان صنایع کوچک وشهرك هاي صنعتی همکاري
هاي خوبی داشتند در سایه این تعاملات و همکاري ها از آغاز سال 99 تا امروز 819 واحد صنعتی که تعطیل شده بود و کارگران آن
بیکار و یا در معرض تعطیلی بود، احیا و به چرخه تولید برگشت. در این مجموعه بیش از 27 هزار شغل براي کارگران این واحدهاي
صنعتی ایجاد شد. این سیاست با همکاري بخش هاي مختلف در حال اجرایی شدن است سال گذشته هم بالغ بر هزار واحد صنعتی را
توانستم با کمک بخش هاي دیگر احیا کرده و به چرخه تولید وارد کنیم. این سیاست مبناي قوه قضاییه است که به تولید و اشتغال

 
کشور کمک کنیم. 



سخنگوي قوه قضاییه در پاسخ به سوال دیگري مبنی بر این که چرا دادگاه پورحسینی رئیس سابق سازمان خصوصی سازي علیرغم
صدور کیفرخواست برگزار نشده است و این که آیا قرار است دادگاه علنی باشد، گفت: براي این پرونده کیفرخواست صادر شد منتهی
نواقصی داشت که براي رفع نواقص به دادسرا ارائه شد و با اقدامات دادسرا مجددا پرونده به دادگاه آمده و تعیین وقت شده است. ان
شاءاالله اولین جلسه رسیدگی به این پرونده در آذرماه برگزار خواهد شد. عموما دادگاه هاي ما علنی است اما این که  دادگاه منتشر
شود تابع ضوابط و مقررات قانونی است باید ببینیم آیا رئیس دادگاه و دادستان کل کشور از رئیس قوه قضاییه درخواستی مبنی بر
انتشار جزئیات دادگاه خواهند داشت یا خیر. تا امروز چون به تازگی براي پرونده تعیین وقت شده، درخواستی صادر نشده به هر حال
در صورت وجود درخواست و موافقت رئیس قوه قضاییه محتواي دادگاه منتشر خواهد شد در غیر این صورت دادگاه به صورت علنی و

 
بدون انتشار جزئیات آن تشکیل می شود که دادگاه  آن کیفري یک و نه شعب ویژه اخلال در نظام اقتصادي است. 

وي در پاسخ به سوالی درباره آخرین روند رسیدگی به پرونده تعاونی اعتباري فرشتگان و کاسپین  و همچنین تعیین تکلیف کارمندان
آنها گفت: کیفرخواست این پرونده صادر شده و اخیرا به دادگاه ارجاع شده که در شعب ویژه رسیدگی به اخلال در نظام اقتصادي به
زودي رسیدگی خواهد شد. درست است که رسیدگی به این پرونده در حوزه دادرسرا طولانی شد اما سیاست قوه قضاییه این بود که
ما بدون تصمیم قضایی تا آن جاي که امکان دارد با همکاري بانک مرکزي و بخش هاي ذي ربط سپرده هاي مردم را مستردد کرده و
آن را معطل دادرسی قضایی نکنیم. اولویت در بازگشت پول هاي مردم بود که در این حوزه موفق بودیم تمام سپرده گذارانی که مبلغ

 
سپرده شان تا سقف یک میلیارد تومان بوده تا الان پولشان را گرفتند. 

وي ادامه داد: ارقام باقی مانده درشت و بالاي یک میلیارد تومان است که عدد سپرده گذاران آن محدود است ولی ارقام درشت است
براي این موضوع هم با همکاري بانک مرکزي بانک عاملی در نظر گرفته می شود براي تحویل املاك و دارایی هاي این تعاونی و

 
گشایش خط اعتباري تا سایر طلب طلبکاران تسویه شد. جلسات دادگاه هم به زودي برگزار خواهد شد. 

سخنگوي قوه قضاییه در پاسخ به سوالی درباره آخرین پرونده ادعاي نفوذ در تایید صلاحیت کاندیداهاي مجلس که توسط یکی از
نمایندگان سابق مجلس بیان شده بود، گفت: درباره این موضوع در دادسراي عمومی و انقلاب تهران پرونده هاي تشکیل شد اغلب این
پرونده ها مورد رسیدگی قرار گرفته و در برخی از این پرونده ها تا امروز راي صادر شده و 4 نفر از متهمان محکوم شدند. یک نفر به
یک و نیم سال حبس ، یک نفر به 20 سال حبس، نفر دیگر به یک سال حبس ونفر دیگر 15 ماه حبس محکوم شدند. منتهی چون

 
پرونده در مرحله دادگاه تجدید نظر است نمی توانم اسامی آنها را اعلام کنم. 

وي افزود: رسیدگی دادسرا  انجام شد دادگاه بدوي هم بررسی کرده و حکم صادر کرده الان پرونده در مرحله تجدید نظر است یکی
دو تا پرونده مفتوح هنوز در دادسرا در جریان است چون غیر از این موضوع متهمان آن اتهامات دیگري داشتند. آنها اتهامات مالی
مختلفی داشتند که به موجب قانون باید به اتهامات متعدد متهمان توام و یکجا رسیدگی کنیم چون تحقیقات درباره سایر اتهامات
آنها دامنه دار شده هنوز تصمیم نهایی گرفته نشده برخی از موارد هم ادعاي بدون دلیل بوده که بعد از رسیدگی در دادسرا مخدوم

 
شده است. 

وي توضیح داد: همه اینها ادعاي اعمال نفوذ بود کلاهبرداري صورت گرفته و اعمال نفوذي انجام نشده ارتباطی با مراجع نظارتی و
بررسی صلاحیت نمایندگان مجلس نداشتند و هیچ کس از این طریق تایید صلاحیت نشده است. اینها چند نفر افراد سودجو و فرصت
طلب بودند که با ادعاي اعلام نفوذ از برخی کاندیداها که صلاحیتشان تایید نشده بود، کلاهبرداري می کردند بیش از دیگرانهم خود
شوراي نگهبان مدعی و پیگیري شناسایی و مجازات این افراد بود. خوشبختانه این افراد در فرآیند انتخابات نقشی نداشتند و هیچ

 
اثري و تاثیري در بررسی صلاحیت ها نداشتند. 



وي با اشاره به انتخابات ریاست جمهوري آمریکا گفت: این روزها شاهد اعلام نتایج آمریکا هستیم و فجایعی که در این انتخابات رخ
داده در آن جا که خودشان را مهد دموکراسی می دانستند. ما کاري به برنده شدن هیچ کدام از کاندیداي انتخابات آمریکا نداریم اما
نوع برگزاري انتخابات در آمریکا و ادعاي آنها درباره تقلب، اغتشاشات و زد و بندهاي سیاسی بیان کردند، درس عبرتی بود براي
دلباختگان غرب و غرب گرایان که دموکراسی غرب را بشناسند. اتفاقات خاصی در فرآیند انتخابات آمریکا رخ می دهد اما کشور ما از
همه این مسائل به دور بود و انتخابات در مقاطع مختلف به خوبی برگزار شد در این انتخابات مجلس چند نفر قصد کلاهبرداري

داشتند که به اتهام آنها رسیدگی شده و محکوم شدند.



واگذاري بهره برداري از 3 اثر تاریخی آذربایجان شرقی به بخش خصوصی

منبع: میراث آریاشماره خبر:  15  |  تاریخ: 1399/08/20

به گزارش میراث آریا به نقل از روابط عمومی اداره کل
میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان
آذربایجان شرقی، احمد حمزه زاده روز سه شنبه 20 آبان
ماه 99 ضمن اعلام این خبر، گفت: «تغییر کاربري بناهاي
تاریخی و احیاي آن ها موجب تقویت زیرساخت هاي
گردشگري شده و به رونق این حوزه می انجامد که در این
راستا پیرو جلسه مشترك با وزیر میراث فرهنگی،
گردشگري و صنایع دستی واگذاري سه بناي تاریخی،
""کاروانسراي گویجه بل هریس و جانانلو کلیبر"" و همین

 
طور ""خانه ناصح زاده تبریز"" به بخش خصوصی به تصویب رسید.» 

او با اشاره به اینکه واگذاري این بناها با همکاري صندوق احیا و بهره برداري از اماکن تاریخی انجام می شود، گفت: «بخشی از این
هدف به حفظ گذرگاه ها و کاروانسراها اختصاص دارد و کاروانسراي گویجه بل و جانانلو که در مسیر شمالی گردشگري آذربایجان

 
شرقی واقع شده اند فرصتی مناسب براي تقویت گردشگري این منطقه فراهم می کنند.» 

حمزه زاده اظهار داشت: «با واگذاري بناهاي مذکور با کاربري گردشگري، اقامتی و فرهنگی براي مدت زمان معین به بخش خصوصی،
ضمن ایجاد درآمد و اشتغال زایی، زمینه براي حفاظت و صیانت بهتر از آثار تاریخی فراهم می شود.»



پارسیان بهترین عملکرد را در پرداخت تسهیلات قرض الحسنه دارد

منبع: صداي پولشماره خبر:  16  |  تاریخ: 1399/08/20

معاون توسعه و برنامه ریزي فرمانداري قم با اشاره به پرداخت تسهیلات قرض الحسنه بانک پارسیان به ساکنین روستاهاي قم
گفت:این بانک با همکاري بنیاد برکت در حمایت از کسب وکار اقدام بهتري از سایر بانک ها داشت.  به گزارش صداي پول 

به نقل از روابط عمومی بانک پارسیان، بر اساس تفاهم نامه همکاري بنیاد برکت ...

 
پارسیان بهترین عملکرد را در پرداخت تسهیلات قرض الحسنه دارد 

معاون توسعه و برنامه ریزي فرمانداري قم با اشاره به پرداخت تسهیلات
قرض الحسنه بانک پارسیان به ساکنین روستاهاي قم گفت:این بانک با
همکاري بنیاد برکت در حمایت از کسب وکار اقدام بهتري از سایر بانک ها

 
داشت. 

 به گزارش صداي پول  به نقل از روابط عمومی بانک پارسیان، بر اساس
تفاهم نامه همکاري بنیاد برکت وابسته به ستاد اجرایی فرمان حضرت

امام(ره)، بانک پارسیان وصندوق قرض الحسنه بانک پارسیان که با هدف توسعه و تعمیق اشتغال در مناطق روستایی و ایجاد فرصت
هاي شغلی مولد و توسعه و آبادانی مناطق محروم و کمتر توسعه یافته منعقد شد، 84 هزار فرصت شغلی با پرداخت 3 هزار میلیارد

 
ریال تسهیلات قرض الحسنه به حدود 10 هزار طرح اشتغال زاي اجتماع محور ایجاد شد. 

همچنین ایجاد 165 هزار فرصت شغلی که تقریبا معادل 5 درصد اشتغالزایی کل کشور است، در بخش هایی مختلف خدمات، صنعت

 
و معدن و کشاورزي از طریق پرداخت تسهیلات بانک پارسیان یکی دیگر از اثرات این طرح است که نباید آن را فراموش کرد. 

استان قم که یکی از مهم ترین قطب هاي صنعتی کشور است، در یک سال گذشته شرایط بسیاري خوبی را تجربه کرده است. بر
اساس آمار اعلامی از طرف معاون فرمانداري قم، سال گذشته تعداد زیادي از ساکنین روستاها در سال گذشته موفق به دریافت

 
تسهیلات بانک پارسیان شده اند. 

ذبیح االله عبداللهی گفت : معمولا کلان شهرها سهم بیشتري از تسهیلات بانکی را به خود اختصاص می دهند اما بنیاد برکت و بانک

 
پارسیان اولویت خود را توسعه مناطق محروم قرار داده اند. 

 
انتظار حل همه مشکلات را از بانک ها نداشته باشیم 

معاون فرمانداري قم البته تاکید می کند که بخشی از اقتصادي ناشی از بیکاري را می توان با حمایت نظام بانکی و پرداخت تسهیلات
رفع کرد، چرا که بخشی زیادي از مشکلات امروز قم از نبود مهارت ریشه می گیرد که می توان آن را با آموزش مهارت به جویندگان

 
کار و متقاضیان سرمایه گذاري حل کرد. 



وي با تاکید بر اینکه نباید انتظار داشت که تمام مشکلات اقتصادي کشور توسط نظام بانکی حل شود یا هر واحد تولیدي که تعطیل یا
ورشکسته می شود مقصر آن را نظام بانکی بدانیم، ادامه داد: اگر تسهیلات بانکی به واحدي پرداخت شود که فعالیت آن توجیه

 
اقتصادي لازم را ندارد، نه تنها به اشتغال و رشد اقتصادي استان کمک نکرده ایم، بلکه شرایط راه هم بدترکرده ایم. 

 
کاهش نرخ بیکاري با توجه به ظرفیت هاي اقتصادي قم 

آمار اعلامی از طرف معاون فرمانداري استان قم نشان می دهد که نرخ بیکاري در این استان حدود 10.5 درصد است. بیکاري که این

 
مقام مسئول معتقد است که اگر از ظرفیت هاي موجود در این استان حمایت شود به کمتر از این مقدار هم کاهش پیدا خواهد کرد. 

وي با اشاره به ظرفیت هاي موجود استان قم، گفت: استان به دلیل اینکه به پایتخت نزدیک است و در مرکز کشور قرار گرفته است و
همچنین با استان هاي مرکزي، اصفهان و سمنان که در صنعت از جایگاه مناسبی برخوردار هستند همجوار است براي سرمایه گذاران

 
از جایگاه ویژه اي براي سرمایه گذاري در عرصه تولید و صنعت برخوردار است. 

به گفته او، در حال حاضر 98 معدن با سرمایه گذاري بیش از یک هزار و 65 میلیارد ریال و ایجاد اشتغال براي یک هزار و 294 نفر
در استان فعال است.



پرداخت بیش از 8هزار میلیارد ریال تسهیلات به 500 واحد تولیدي استان

سمنان / رشد 172 درصدي پرداخت تسهیلات رونق تولید در یک ماه گذشته

منبع: خبر آنلاینشماره خبر:  17  |  تاریخ: 1399/08/20

رئیس سازمان صنعت ، معدن و تجارت استان سمنان از پرداخت بیش از 8 هزار میلیارد ریال تسهیلات به 500 واحد تولیدي
استان خبر داد.

رئیس سازمان صنعت ، معدن و تجارت استان سمنان از
پرداخت بیش از 8 هزار میلیارد ریال تسهیلات به 500

 
واحد تولیدي استان خبر داد. 

به گزارش خبرگزاري خبرآنلاین استان سمنان ، علی تشنه
دل در دویست و پنجاه و هفتمین جلسه کارگروه تسهیل و
رفع موانع تولید استان که در استانداري برگزار شد با اعلام
این خبر گفت: 8 هزار و 350 میلیارد ریال تسهیلات در
قالب رونق تولید 99 و بند الف تبصره 18 ( برنامه تولید و
اشتغال ) به 500 واحد تولیدي صنعتی و کشاورزي استان
پرداخت شده است که در یک ماه گذشته از نظر تعداد
طرح 44 درصد و از نظر مبلغ 172 درصد افزایش داشته

 
است. 

وي افزود: از مجموع تسهیلات پرداختی به واحدهاي تولیدي ، 215 واحد به ارزش حدود 3 هزار و 900 میلیارد ریال مربوط به رونق

 
تولید 99 و 285 واحد به ارزش 4430 میلیارد ریال مربوط به بند الف تبصره 18 برنامه تولید و اشتغال می باشد. 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان سمنان تصریح کرد: تا کنون در قالب تسهیلات رونق تولید 99 که از شهریور سال جاري
آغاز شده است ، 367 واحد تولیدي جهت دریافت تسهیلات به ارزش بیش از 5 هزار میلیارد ریال به بانکهاي عامل معرفی شده اند که

 
از این تعداد ، 152 پرونده جهت عقد قرارداد در بانکهاي عامل در دست بررسی می باشد. 

وي ادامه داد: در بخش رفع موانع تولید کارگروه استان تا این جلسه 1150 واحد تولیدي مشکل دار در جلسات کارگروه مطرح و
بررسی شده است که در جهت رفع موانع موجود ، 2485 مصوبه به تصویب اعضا رسیده است که از این تعداد ، 72 درصد مصوبات

 
اجرایی و مابقی در دست اقدام است. 

علی تشنه دل با اشاره به دیگر دستور کار این جلسه اظهار داشت: در این نشست با پرداخت تسهیلات به ارزش بیش از 10 هزار
میلیارد ریال به 86 واحد صنعتی و کشاورزي موافقت و مشکلات زیربنایی ، تامین اجتماعی و مالیات چهار واحد تولیدي استان بررسی

 
شد. 
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جاي خالی انجمن در تصمیم گیري ها

منبع: هفته نامه حمل و نقلشماره خبر:  18  |  تاریخ: 1399/08/20

راه سازان و شرکت هاي راه سازي شاید ازجمله صنوفی باشند که آن چنان که باید شناخته شده نیستند. کارشان را در جایی
که هنوز امکان تردد نیست آغاز و تمام می کنند و وقتی هم که مسیرها باز می شوند آنها رفته اند. با در نظر گرفتن اهمیت توسعه و
الزام توسعه زیرساخت، روشن است که اهمیت راه سازي تا چه حد است. اما از مشکلات این صنف چه می دانیم؟ شرایط براي آنها
چگونه است؟ رضا قدوسی، عضو هیئت مدیره انجمن شرکت هاي راه سازي و عضو هیئت مدیره شرکت ساختمان چاوش راه بنا در

 
این گفتگو به ابعاد مختلف این صنف، چالش ها، راهکارها و ویژگی هاي آن پرداخته است. 

 
در ابتدا از خودتان و فعالیت هایتان بگویید. 

من رضا قدوسی، عضو هیئت مدیره شرکت ساختمانی چاوش راه بنا هستم. ما سال 76 شرکت را تأسیس کردیم. شرکت ما رتبه یک
ابنیه و راه سازي تأسیسات و تجهیزات دارد. به طور مشخص با شرکت ساخت زیربناي حمل ونقل کشور، کارهاي پیمان کاري راه و
راه آهن را انجام می دهیم. کارهاي بیمارستان سازیمان را هم با سازمان مجري انجام می دهیم و هم با دانشگاه علوم پزشکی؛ یعنی
در رسته ساختمان، عموما به طور تخصصی کار بیمارستانی انجام می دهیم. در رسته راه سازي نیز تنها با شرکت ساخت و کارهاي راه

 
و راه آهن کار می کنیم. سراغ بحث راه سازي برویم. 

 
در ابتدا بگویید که در این دوران کرونا اوضاع چگونه است؟ 

کـــرونا روي پــروژه هاي راه ســـازي اثر چــندانی نداشته است؛ زیرا کارهاي اداري ما نسبت به کارهاي کارگاهی مان کم است.
کارهاي کارگاهی، هزینه ما را قطعا بالا برده است اما تعطیل نکرده است؛ یعنی جریان کار ما سر جایش است. امور دیگري جز کرونا ما
را تحت فشار قرار داده است. بزرگ ترین چالش هایی که شرکت هاي راه سازي پیمانی اکنون با آن روبه رو هستند، بحث بودجه
پروژه هاي عمرانی و زیرساختی است. مهم ترین عامل توسعه در هر مملکتی، زیرساخت هایش است؛ مثلا کالایی تولید می کنید. اگر
بتوانید مواد اولیه اش را راحت به آن کارخانه و سپس به محل مصرف برسانید، هزینه ها کاهش پیدا می کند. البته آقاي نوبخت که
سازمان برنامه وبودجه را مدیریت می کنند، به بحث توسعه راه ها بسیار اهمیت می دهند. حرفه ما، حرفه اي است که واقعا قابل

 
رقابت با استاندارد جهانی است. 

براي مثال، آلمان. شما نمی توانید تفاوت زیادي بین آزادراه هاي آنها و ما پیدا کنید. در آزادراه هاي ما فاصله بین باند رفت وبرگشت
زیاد است. در آلمان اتوبانی را می بینید که ماشینی با 250 کیلومتر سرعت می رود و ماشین دیگري با همان سرعت بازمی گردد و
تنها دو گاردریل در میانشان است. این ایمنی، خیلی براي ما قابل درك نیست. مثلا در آزادراه هاي ما، فاصله بین باند رفت وبرگشت
بسیار زیاد است؛ بااین همه، همچنان تصادف هایمان بیشتر است. اما هیچ کدام از اینها به دلیل بحث راه سازي نیست. مثلا آزادراه

 
تهران به چالوس را اگر با نگاه کارشناسی نگاه کنید، 

 
انجمن شرکت هاي راه سازي در تصمیم گیري ها حضور ندارد 



اصلا نمی توانید کوچک ترین اختلافی با مدل مشابهش در اتریش ببینید. در حقیقت کار کسانی که در ایران راه سازي می کنید، قابل
رقابت با همکارهاي ما در کشورهاي دیگر است. به همین دلیل، ظرفیت بزرگ صادراتی وجود دارد که اگر اوضاع بین المللی ما بهتر
شود، می توانیم از آنها استفاده کنیم؛ مثلا مهندس هاي ما پراید و 405 تولید می کنند اما با چه کیفیتی! نه اینکه مهندس هاي
مکانیک ما ضعیف باشند بلکه به این دلیل است که دولت صنعت را به دست گرفته است. جالب است که در همین آزادراه چالوس که
افتتاح شده است، سرعت در تونل 70 و بیرون از آن بالاي 80 است و هیچ کس نیز چیزي نمی گوید. نه جریمه و نه فشاري وجود

 
دارد. 

صحبت از آزادراه تهران به شمال شد. این آزادراه، روسازي متفاوتی نسبت به روسازي ما در دیگر جاده ها دارد و فکر می کنم این کار

 
براي اولین بار انجام شد. شما نظرتان در مورد این موضوع چیست؟ 

آنجا روسازي بتنی شده است و این نوع روسازي در دنیا پذیرفته شده است. نه اینکه آسفالت را کنار بگذارند بلکه به فراخور نیاز، یک
جا را آسفالت و جاي دیگر را بتن می کنند. در این جا ممکن است از لحاظ روسازي آن مطلوبیت آسفالت را نداشته باشد و آن هم به
دلیل طبیعت روسازي بتنی است و نمی توان به آن ایرادي گرفت. در نوع خودش نیز بسیار عالی و استاندارد است. اکنون محققان می
توانند بررسی کنند که بتن در مقایسه با آسفالت بهتر است یا خیر. باید چند سال از ساخت بگذرد تا ببینیم در زمان نگهداري چه
مقاومتی در مقایسه با آسفالت دارد. امري که براي ما حائز اهمیت است، این است که تولید سیمانمان بسیار زیاد شده است و تعداد
زیادي کارخانه سیمان تأسیس کرده ایم. به دلیل اینکه این کارخانه هاي سیمان، محل مصرف آن چنانی نداشته است، به وزارت راه

 
مقداري فشار آوردند که سعی کند از روسازي هاي بتنی استفاده کند تا بتوانیم قیر را صادر کنیم. 

 
همکاري با وزارت راه وشهرسازي چگونه است؟ 

همکاري با شرکت ساخت بسیار لذت بخش است؛ زیرا در این چند سال اخیر، بدنه شرکت ساخت، عموما تخصصی است. البته
مدیرعامل هاي غیرتخصصی هم بودند که ما از آنها ضربه خوردیم اما عموما جاهایی که از بدنه شرکت ساخت استفاده کردند و مدیر
انتخاب کردند، عملکرد فوق العاده عالی داشتند؛ مثلا درحال حاضر آقاي خادمی، مدیرعامل آنجا، چندین و چند سال مدیر ساخت
توسعه راه ها بود. مدیران پیشین، از وزارتخانه هاي دیگري آمده بودند. شاید مدیرانی قوي بودند اما در شرکت ساخت جواب نمی
دادند. در این شرکت، همه مدیران باید در خود منطقه رشد کنند و بالا بیایند زیرا شرکتی تخصصی است. هر زمان که به مشکلی

 
برخوردیم، به دلیل نیامدن افراد متخصص در این زمینه بوده است. 

 
اوضاع واحوال شرکت هاي راه سازي با توجه به سمتی که در انجمن دارید، چطور است؟ 

بسیار بد. چه اتفاقی براي شرکت هاي راه سازي افتاده است؟ در وهله نخست، بودجه ها به شدت انقباضی شده است. زمانی شعار می
دادند که قرار است 80 درصد بودجه، عمرانی شود و 20 درصد جاري. الآن فکر می کنم که 90 درصد جاري و 10 درصد عمران است
و این بسیار خطرناك است. مراکز بسیاري هستند که از دولت بودجه می خواهند اما آنها باید بدانند که اگر کارهاي عمرانی حرکت
نکند، درآمد دولت کم می شود و هزینه ها را افزایش می دهد؛ بنابراین، اگر دولت را به مثابه یک شرکت نگاه کنیم، سود آن را

 
هرکدام از پروژه هاي عمرانی بالا می برد. 

پس هراندازه که تعداد پروژه هاي عمرانی بیشتر باشد، درآمد دولت در آینده بیشتر خواهد بود. اینکه ما تصور کنیم چون وضع دولت
بد شده، باید هزینه هاي پروژه هاي عمرانی را اول ازهمه کم و متوقف کنیم، اشتباه است. درصورتی که به هیچ عنوان نباید آن را
متوقف کنند. اتفاقا شاید اگر جاري ها را متوقف کنند، صدماتش کمتر باشد زیرا اینها به بهره برداري می رسد و درآمد دولت افزایش
پیدا می کند. فرض کنید این بدنه که هزینه هاي جاري اش سنگین است، دولت هزینه هایش را اندك اندك به عمران بدهد. همان را
پیمانکاران و نیروهاي عمرانی جذب کرده و به تولید می رسانند. به نظر من بزرگ ترین مشکلی که اکنون شرکت هاي پیمانکاري
دارند، بحث بودجه هاي عمرانی است. اسناد خزانه نیز کار را بدتر کرده است. همچنین افزایش افسارگسیخته قسمت ها که دیگر نور



علی نور است. حتی اگر بهترین قراردادها را ببندید، هنگامی که هزینه ها دو برابر شود و فرض کنیم سازمان بودجه، تعدیل ها را
زودتر اعلام کند (اما اساسا هزینه ها را هشت ماه بعد پرداخت می کند و در این هشت ماه باید هزینه ها را بگیرید که هشت ماه دیگر

 
برسد)، نمی توان در این فضا کار کرد و ضررها شروع می شود و دیگر نوشدارو پس از مرگ سهراب است. 

به عنوان یک کارشناس و فعال در این حوزه، اگر در جایگاه حاکمیتی بودید، براي باز کردن این گره هاي کور، چه راهکار عملیاتی اي

 
داشتید؟ 

واقعا مشکلات ما با کارفرما بسیار کم است؛ اما قوانینی وجود دارد که محدود کننده است. درحال حاضر بهترین عملکرد را شرکت
ساخت دارد اما قوانین مشکل دارد؛ مثلا در نظام فنی-اجرایی، ملزم شده است که اگر قوانینی قرار است وضع شود، حتما باید انجمن
ذي ربط در آن دخیل باشد. آنها این کار را نمی کنند؛ یعنی براي هر بخش نامه اي، بسیار کم، نظر انجمن صنفی مربوطه را می
گیرند. نظر دادن مشکلی را حل نمی کند. ما نمی خواهیم حاکمیت را بگیریم. تنها می خواهیم از ابتداي تصویب بخشنامه، در یک
گفتگوي منطقی، ما نیز حضور داشته باشیم و نقطه نظراتمان را ارائه دهیم و یقینا تولید بهتري خواهیم داشت اما این طور نیست.
بخشنامه هایی می آید که ما در آنها هیچ نقشی نداشته ایم و پس ازآن که اعلام وصول می شود، می بینیم که تا چه اندازه به ضرر
صنف ما است اما دیگر درست کردن آن بسیار دشوار است؛ زیرا دیگر گرداندن آن ابلاغ بسیار دشوار است؛ مثلا در سال هاي گذشته

 
در برخی جلسات، نظر انجمن ها را نیز می گرفتند. 

در فهرست 99 به هیچ عنوان این کار را نکردند. در این فهرست، مشکلات عدیده اي وجود دارد که به هیچ وجه قابل حل نیست و
قطعا هیچ پروژه اي با فهرست 99 شروع نمی شود و اگر هم شروع شود، تمام نمی شود. من به این موضوع ایمان قلبی دارم. یک
مشکل اساسی دیگر که سازمان برنامه به عنوان متولی دارد، این است که تمام اختیارات را از دست مدیران تخصصی مثلا شرکت
ساخت گرفته و آنها را در سازمان برنامه متمرکز کرده است. من اعتقاد دارم اعضاي تیم شرکت ساخت از سالم ترین افراد این جامعه

 
هستند؛ بنابراین باید اختیارات بیشتري داشته باشند که بتوانند پروژه ها را حرکت دهند. 

 
اگر نکته اي جا مانده است بفرمایید. 

نگاه کارفرما به شرکت هاي پیمانکاري باید تغییر کند. شرکت هاي پیمانکاري از سالم ترین و بی ریاترین صنوف مملکت هستند. در
وهله نخست، بسیاري اشتغال ایجاد می کند. در صنف ما همه عاشق کشورشان هستند؛ زیرا هرکدام از ما یک بخش را ساخته ایم و به
راحتی نمی توانیم این نگاه را تغییر دهیم. نگاه کارفرماها به پیمانکارها باید این گونه باشد. البته مشکلات و کسانی که کارشان را به
خوبی انجام نمی دهند همه جا و در همه صنوف وجود دارند؛ اما واقعیت این است که پیمانکارها عموما صادق و زحمت کش اند. کار

در بیابان ها بسیار دشوار است.



تمدید مهلت ثبت نام در طرح ملی توسعه مشاغل خانگی تا 30آبان

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  19  |  تاریخ: 1399/08/20

مدیرکل تعاون کار و رفاه اجتماعی استان کرمان از تمدید مهلت ثبت نام در طرح ملی توسعه مشاغل خانگی تا 30آبان خبر
داد.

به گزارش خبرگزاري صداوسیما مرکز کرمان، رضا
اسماعیلی با بیان اینکه این طرح در راستاي ایجاد اشتغال
پایدار و به منظور کمک و رونق اقتصادي خانوار در حال
اجرا است گفت: سهم استان کرمان از طرح ملی توسعه
مشاغل خانگی 2هزار و 500نفر بوده که تاکنون 400نفر

 
ثبت نام کرده اند. 

وي داشتن حداقل 18سال سن، بومی استان محل ثبت نام
بودن، نداشتن اشتغال تمام وقت و نداشتن بیمه کارآفرینی از جمله شرایط ثبت نام در این طرح اعلام کرد و با اشاره به تمدید مهلت

 
ثبت نام تا 30آبان گفت: متقاضیان می توانند براي ثبت نام به سایت www.inhb.ir مراجعه کنند. 

مدیرکل تعاون کار و رفاه اجتماعی استان کرمان ضمن تأکید بر اثربخشی طرح ملی توسعه مشاغل خانگی در توسعه جایگاه مشاغل
خانگی و پایداري اشتغال، تصریح کرد: با اجراي این طرح حلقه هاي مفقوده شناسایی و با تیم سازي و شبکه سازي لازم، شاهد

افزایش کمی و کیفی محصولات عرضه شده در بازار توسط برند هاي مطرح خواهیم بود.



مصوبه برنامه هاي اقدام علمی، فناورانه و فرهنگی جهش تولید ابلاغ شد

منبع: قم پرسشماره خبر:  20  |  تاریخ: 1399/08/20

به گزارش قم پرس به نقل از شوراي عالی انقلاب فرهنگی، حسن روحانی رئیس شوراي عالی انقلاب فرهنگی مصوبه جلسه
830 شوراي عالی انقلاب فرهنگی در خصوص '' سیاست ها و...

به گزارش قم پرس به نقل از شوراي عالی انقلاب فرهنگی، حسن روحانی رئیس شوراي عالی انقلاب فرهنگی مصوبه جلسه 830
شوراي عالی انقلاب فرهنگی در خصوص " سیاست ها و برنامه هاي اقدام علمی، فناورانه و فرهنگی جهش تولید " را به مجلس
شوراي اسلامی، قوه قضائیه، وزارت علوم، تحقیقات و فناوري، وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، وزارت آموزش و پرورش،
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، وزارت صنعت، معدن و تجارت، معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري، سازمان صدا و سیما،

 
سازمان تبلیغات اسلامی و دبیرخانه شوراي عالی انقلاب فرهنگی ابلاغ کرد. 

این مصوبه در 4 ماده ابلاغ شده است و براي 11 دستگاه 31 اقدام را معین کرده است و در آن علاوه بر دستگاه هاي اجرایی براي

 
قواي مقننه و قضائیه نیز تکالیفی دیده شده است. 

 
متن کامل این مصوبه در ذیل آمده است: 

سند ملی «سیاست ها و برنامه هاي اقدام علمی، فناورانه و فرهنگی جهش تولید» که بنا به پیشنهاد دبیرخانه شوراي عالی در جلسه

 
830 مورخ 24/ 04/ 1399  شوراي عالی انقلاب فرهنگی به تصویب رسیده است، به شرح ذیل براي اجراء، ابلاغ می شود: 

 
مقدمه 

نامگذاري هاي سالانه مقام معظم رهبري (مدظله العالی) در بیش از یک دهه گذشته بر حوزه اقتصادي متمرکز بوده است و ایشان
امسال را پیرو همین رویکرد بلندمدت، سال «جهش تولید» نام گذارده اند. مبرهن است نام گذاري سال ها اختصاص به همان سال
ندارد و آغازي براي رویکرد جدید محسوب می شود. با توجه به نقش مبنایی فرهنگ، علم و فناوري در عرصه جهش تولید و به منظور
شکوفاترشدن عرصه اقتصادي و عزت ملی و حرکت در مسیر تمدن نوین اسلامی - ایرانی به عنوان هدف غایی بیانیه گام دوم انقلاب
اسلامی، سند ملی «سیاست ها و برنامه هاي اقدام علمی، فناورانه و فرهنگی جهش تولید» را به شرح مواد آتی ذیل مصوب نمود ارائه

 
می گردد: 

 
ماده 1: سیاست ها 

 
جهش تولید مبتنی بر ارزش هاي دینی و اخلاقی با تکیه بر معنویت و عدالت 

 
گسترش و ترویج فرهنگ کار، خوداتکایی و مشارکت عمومی در فعالیت هاي منجر به جهش تولید 

 
توسعه بینش دانش بنیان با تاکید بر نقش آفرینی کارآفرینان بزرگ در کنار شرکت هاي کوچک و متوسط 

 
تقویت نوآوري، بهره وري و توسعه محصولات دانشی و نوآورانه با تأکید بر حوزه فناوري هاي نوین 



 
تقویت سرمایه انسانی ماهر و خلاق و به فعلیت در آوردن انبوه منابع انسانی در سطح ملی 

 
ماده 2: وظایف و تکالیف اختصاصی دستگاه ها 

دستگاه
مجري

اقدام

دبیرخانه
شوراي

عالی
انقلاب

فرهنگی

بازنگري در اولویت هاي علم و فناوري مندرج در فصل سوم نقشه جامع علمی کشور با تاکید بر حوزه هاي تحول آفرین
فناوري و ظرفیت هاي بومی تدوین اهداف و سیاست هاي استقرار سامانه ملی یکپارچه آموزشی، پژوهشی و تربیتی با
محوریت نقش آفرینی فعال بخش هاي کارآفرین و خصوصی و ارائه براي تصویب به شوراي عالی تدوین برنامه ارتقاي شان
اجتماعی کارآفرینان عرصه تولید و ارائه آن براي تصویب به شوراي عالی تدوین سند جامع کشاورزي دانش بنیان به
منظور ارتقاء جهش و بهره وري تولیدات کشاورزي (با همکاري و محوریت وزارت جهاد کشاورزي) بازنگري در ساختار
نظام علم، فناوري و نوآوري کشور به منظور شفاف سازي وظایف دستگاه ها در راستاي ارتقاي کیفی علم، فناوري و

نوآوري

قوه
قضائیه

توسعه زیرساخت هاي حقوقی تخصصی مرتبط با کارآفرینی و تولید در راستاي افزایش انگیزه سرمایه گذاري و فعالیت در
حوزه تولید و نوآوري

مجلس
شوراي
اسلامی

در اولویت قرار دادن تصویب قوانین مرتبط با فرهنگ و علم و فناوري در پیوند با جهش تولید (مثل تقویت نظام مند رابطه
دانشگاه و صنعت و اصلاح قانون حمایت از شرکت ها و موسسات دانش بنیان و تجاري سازي نوآوري ها و اختراعات) و

اولویت نظارت بر اجراي این قوانین

سازمان
صدا و

سیما

ساخت برنامه هاي جذاب با موضوع کارآفرینان عرصه تولید با تاکید بر صادرکنندگان نمونه بدون نگاه تجاري به آنان در
راستاي ارتقاي نام نماي (برند) ملی و تقویت حس اعتماد ملی و قدرت ملی ارتقاي نگرش عمومی به اهمیت مقوله مهارت
آموزي و نقش پذیري اجتماعی در جهت افزایش مشارکت عمومی و تقویت حس عضویت ملی بازبینی شرایط تبلیغ کسب
وکارهاي دیجیتال در رسانه ملی با رویکرد رفع انحصار تقویت اعتماد مردم به کالاي ایرانی از طریق تولید سریال هاي عامه
پسند، اخبار مرتبط با تولید و برنامه هاي گفتگویی و تحلیل هاي اقتصادي ایجاد رسانه مردمی و نام نماي (برند) اجتماعی
با هدف پیگیري و پرداختن به مطالبات حوزه اشتغال و عرضه مشاغل جدید تقویت روحیه امید و تلاش در تولید علم و

فناوري و پرهیز از اشاعه روحیه یاس و ناامیدي

وزارت
علوم،

تحقیقات
و فناوري
و شوراي

عالی
عتف

بهبود ضوابط و مقررات مربوط به وزن دهی و امتیازدهی به اساتید از طریق توسعه و لحاظ کردن شاخص افزایش تولیدات
راهبردي به عنوان راهبرد موازي با رویکرد مقاله محوري و هم راستا با ماموریت دانشگاه ها بهبود نظام آموزش مهارتی،
علمی و کاربردي از طریق اعطاي مجوز به مراکز آموزشی وابسته به شرکت هاي کارآفرین بزرگ، موفق و داراي نام نما
(برند) هدایت و جهت دهی پایان نامه هاي کارشناسی ارشد و دکترا و تحقیقات دانشگاهی به سمت جهش تولید بازنگري
در مدل همکاري و هماهنگی دانشگاه و صنعت، با رویکرد در هم تنیدگی نهادي مبتنی بر ایفاي نقش فعال تر دانشگاه در

صنعت و بالعکس

وزارت
بهداشت،
درمان و

آموزش
پزشکی

تعریف رشته هاي شغلی جدید در عرصه بهداشت و درمان بویژه در صنعت - سلامت و طب سنتی ایران با هدف ایجاد
مشاغل جدید و اثرگذاري بر سلامت و درمان تشکیل کمیته اختصاصی دانش بنیان در سازمان غذا و دارو با رعایت قوانین
ومقررات ذیربط منظور هدایت، حمایت و تسهیل اخذ استانداردهاي مرتبط با مواد غذایی، آرایشی بهداشتی، دارو و
تجهیزات پزشکی شرکت هاي دانش بنیان و تهیه آئین نامه مربوطه ظرف مدت سه ماه در تعامل با معاونت علمی و
فناوري ریاست جمهوري در اولویت قرار دادن تهیه و صدور کلیه مدارك و مستندات لازم جهت تسریع در فرآیند صادرات



محصولات دانش بنیان با رعایت قوانین ومقررات ذیربط برنامه ریزي جهت ارتقاي توان فناورانه داخلی در ماده اولیه، دارو،
تجهیزات پزشکی و کیت هاي تشخیصی مختلف مرتبط با انواع ویروس ها

وزارت
آموزش و

پرورش

تدوین و اجراي بسته تحولی مهارت آموزي در جهت ایجاد زمینه کسب حداقل یک مهارت براي هر دانش آموز و فراهم
کردن سازوکار مشارکت بنگاه هاي اقتصادي و دانش بنیان در ارتقاي مهارت دانش آموزان اصلاح و بهبود کتب درسی در

مقاطع مختلف با رویکرد موضوع جهش تولید

معاونت
علمی و

فناوري
ریاست

جمهوري

تدوین ضوابط تسهیل فعالیت هاي شرکت هاي دانش بنیان و نوپا در همکاري با سایر دستگاه هاي مرتبط و پشتیبانی
اجتماعی و تبلیغاتی از خرده شرکت هاي موفق دانش بنیان، علی الخصوص در ارتباط با بندهاي متناظر مذکور در این
سند ایجاد مشوق هاي لازم براي جلب مشارکت ایرانیان خارج از کشور در ارتباط با جهش تولید ایجاد مکانیزم هاي مولد

و حامی نوآوري هاي مردمی به منظور افزایش مشارکت مردم در پیشرفت کشور

وزارت
فرهنگ

و ارشاد
اسلامی

ارتقاي سطح سرمایه اجتماعی در مسیر جهش تولید از طریق فرهنگ سازي سینمایی، ادبیات داستانی و چندرسانه اي و
جهت دهی به نظام سخنگویی و ارزیابی «اثر اظهارات مقامات دولتی بر اعتماد عمومی» تعریف بخش ویژه در جوایز ادبی،
سینمایی و فرهنگی در ارتباط با موضوع کارهاي اثرگذار فردي و اجتماعی، تولید و الگوسازي موفق از تلاش گران عرصه

جهش تولید

سازمان
تبلیغات
اسلامی

تقویت دانش و توانائی فردي و اجتماعی در خصوص ارزش کار و تولید، کار جمعی، احترام به قانون، نظم و مسئولیت
پذیري فردي و اجتماعی در پیوند با ارزش هاي اسلامی به منظور تقویت زیرساخت هاي سرمایه انسانی و اجتماعی براي
جهش تولید ارتقاي کارآمدي نهادهاي مذهبی و استفاده از ظرفیت حوزه هاي علمیه به خصوص روحانیون جهادي در
راستاي گفتمان سازي و توسعه ارزش هاي مربوط به کار و تولید به عنوان یکی از شاخه هاي عبادت و تقرب به خداي

متعال

وزارت
صنعت،

معدن و
تجارت

تقویت نوآوري در شرکت هاي بزرگ ملی و حمایت از همکاري آن ها با شرکت هاي دانش بنیان از طریق ایجاد مشوق
هاي مختلف

 
ماده 3: نظارت و ارزیابی 

کلیه دستگاه هاي مجري این سند، گزارش اجراي بند مرتبط به وظایف خود را سالانه به دبیرخانه شوراي عالی انقلاب فرهنگی ارائه
می نمایند. این گزارش ها بعد از بررسی و در صورت لزوم ارائه در صحن شوراي عالی، جهت استحضار مقام معظم رهبري (مدظله

 
العالی) ارسال می شود. 

ماده 4: این سند مشتمل بر 4 ماده و 31 بند، در جلسه 830 مورخ 24/ 04/ 1399  شوراي عالی انقلاب فرهنگی به تصویب رسید و از

 
تاریخ ابلاغ لازم الاجرا است. ص/830.2 

 
منبع : مهر 

قم پرس منتظر دریافت اخبار و پیام هاي هموطنان عزیز می باشد.



اسنپ زنان سرپرست خانواده را از پرداخت کمیسیون معاف کرد

منبع: تسنیمشماره خبر:  21  |  تاریخ: 1399/08/20

اسنپ بار دیگر طرح معافیت زنان سرپرست خانواده از پرداخت کمیسیون را اجرا می کند...

اسنپ بار دیگر طرح معافیت زنان سرپرست خانواده از

 
پرداخت کمیسیون را اجرا می کند... - اخبار بازار - 

اسنپ بار دیگر طرح معافیت زنان سرپرست خانواده از
پرداخت کمیسیون را اجرا می کند. این طرح از ابتداي آذر
تا پایان سال 1399 دوباره فعال خواهد شد. در مرحله قبل
طرح «همراه زنان سرزمینم» که سال گذشته همزمان با
روز ملی کارآفرینی اجرا شد، 417 نفر از زنان سرپرست
خانواده عضو ناوگان اسنپ تا پایان اسفند 1398 از

 
پرداخت کمیسیون معاف شدند. 

طبق آخرین آمار رسمی اعلام شده، 85 درصد از زنان سرپرست خانواده بیکار هستند و با توجه به همه گیري کرونا و مشکلات
اقتصادي پیش آمده احتمالا این تعداد با افزایش روبه رو شده است. به همین دلیل و با توجه به استقبال گسترده از طرح معافیت زنان
سرپرست خانواده از پرداخت کمیسیون، اسنپ تصمیم گرفته بار دیگر همراه زنان سرزمین خود شود. به گزارش روابط عمومی اسنپ،
در حال حاضر حدود 50هزار راننده زن در سراسر ایران در ناوگان اسنپ مشغول به فعالیت هستند. علاوه بر ثبت نامی هاي قبلی،
زنانی که تا کنون عضو ناوگان اسنپ نبوده اند نیز می توانند در صورت داشتن شرایط لازم از طرح معافیت زنان سرپرست خانواده از

 
پرداخت کمیسیون بهره مند شوند. 

 
شرایط و مدارك مورد نیاز براي ثبت نام 

این طرح شامل دو دسته از زنان می شود: زنانی که همسرشان فوت شده است و زنانی که حضانت فرزند یا فرزندان خود را برعهده
دارند. متقاضیان واجد شرایط از 20 آبان تا پایان آذر فرصت دارند تا به صورت آنلاین براي شرکت در طرح معافیت از پرداخت
کمیسیون اقدام کنند. در حال حاضر ثبت نام متقاضیان از طریق سامانه ثبت نام غیرحضوري اسنپ انجام می شود. متقاضیان می

 
توانند مدارك مربوط به سرپرستی خود را از طریق پشتیبانی آنلاین اسنپ ارسال کنند. 

افراد متقاضی براي استفاده از این طرح باید شناسنامه، گواهی فوت همسر یا مدرکی دال بر حق حضانت فرزندان خود را ارائه دهند.
کسانی که سال گذشته ثبت نام کرده اند، در صورت تمایل به استفاده دوباره از این طرح، می توانند عدد 900 را به سرشماره

1000550 ارسال کنند. این دسته از متقاضیان نیز بار دیگر باید مدارك خود را از طریق پشتیبانی آنلاین اسنپ ارسال کنند.



روحانی «سیاست ها و برنامه هاي اقدام علمی، فناورانه و فرهنگی جهش

تولید» را ابلاغ کرد

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  22  |  تاریخ: 1399/08/20

خبرگزاري آریا- روحانی مصوبه جلسه 830 شوراي عالی
انقلاب فرهنگی درباره «سیاست ها و برنامه هاي اقدام
علمی، فناورانه و فرهنگی جهش تولید» را به مجلس
شوراي اسلامی، قوه قضائیه، وزارت علوم، تحقیقات و
فناوري، وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، وزارت
آموزش و پرورش، وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، وزارت
صنعت، معدن و تجارت، معاونت علمی و فناوري ریاست
جمهوري، سازمان صدا و سیما، سازمان تبلیغات اسلامی و

 
دبیرخانه شوراي عالی انقلاب فرهنگی ابلاغ کرد. 

به گزارش خبرگزاري آریا به نقل از شوراي عالی انقلاب فرهنگی، این مصوبه در 4 ماده ابلاغ شده است و براي 11 دستگاه 31 اقدام را

 
معین کرده است و در آن علاوه بر دستگاه هاي اجرایی براي قواي مقننه و قضائیه نیز تکالیفی دیده شده است. 

 
متن کامل این مصوبه در ذیل آمده است: 

سند ملی «سیاست ها و برنامه هاي اقدام علمی، فناورانه و فرهنگی جهش تولید» که بنا به پیشنهاد دبیرخانه شوراي عالی در جلسه

 
830 مورخ 1399/4/24 شوراي عالی انقلاب فرهنگی به تصویب رسیده است، به شرح ذیل براي اجراء، ابلاغ می  شود: 

 
مقدمه 

نامگذاري هاي سالانه مقام معظم رهبري (مدظله العالی) در بیش از یک دهه گذشته بر حوزه اقتصادي متمرکز بوده است و ایشان
امسال را پیرو همین رویکرد بلندمدت، سال «جهش تولید» نام گذارده اند. مبرهن است نام گذاري سال ها اختصاص به همان سال
ندارد و آغازي براي رویکرد جدید محسوب می شود. با توجه به نقش مبنایی فرهنگ، علم و فناوري در عرصه جهش تولید و به منظور
شکوفاترشدن عرصه اقتصادي و عزت ملی و حرکت در مسیر تمدن نوین اسلامی - ایرانی به عنوان هدف غایی بیانیه گام دوم انقلاب
اسلامی، سند ملی «سیاست ها و برنامه هاي اقدام علمی، فناورانه و فرهنگی جهش تولید» را به شرح مواد آتی ذیل مصوب نمود ارائه

 
می گردد: 

 
ماده 1: سیاست ها 

 
1.جهش تولید مبتنی بر ارزش هاي دینی و اخلاقی با تکیه بر معنویت و عدالت 

 
2.گسترش و ترویج فرهنگ کار، خوداتکایی و مشارکت عمومی در فعالیت هاي منجر به جهش تولید 



 
3.توسعه بینش دانش بنیان با تاکید بر نقش آفرینی کارآفرینان بزرگ در کنار شرکت هاي کوچک و متوسط 

 
4.تقویت نوآوري، بهره وري و توسعه محصولات دانشی و نوآورانه با تأکید بر حوزه فناوري هاي نوین 

 
5.تقویت سرمایه انسانی ماهر و خلاق و به فعلیت در آوردن انبوه منابع انسانی در سطح ملی 

 
ماده 2: وظایف و تکالیف اختصاصی دستگاه ها 

 
دبیرخانه شوراي عالی انقلاب فرهنگی 

- بازنگري در اولویت هاي علم و فناوري مندرج در فصل سوم نقشه جامع علمی کشور با تاکید بر حوزه هاي تحول آفرین فناوري و

 
ظرفیت هاي بومی 

- تدوین اهداف و سیاست هاي استقرار سامانه ملی یکپارچه آموزشی، پژوهشی و تربیتی با محوریت نقش آفرینی فعال بخش هاي

 
کارآفرین و خصوصی و ارائه براي تصویب به شوراي عالی 

 
- تدوین برنامه ارتقاي شان اجتماعی کارآفرینان عرصه تولید و ارائه آن براي تصویب به شوراي عالی 

- تدوین سند جامع کشاورزي دانش بنیان به منظور ارتقاء جهش و بهره وري تولیدات کشاورزي (با همکاري و محوریت وزارت جهاد

 
کشاورزي) 

- بازنگري در ساختار نظام علم، فناوري و نوآوري کشور به منظور شفاف سازي وظایف دستگاه ها در راستاي ارتقاي کیفی علم،

 
فناوري و نوآوري 

 
قوه قضائیه 

توسعه زیرساخت هاي حقوقی تخصصی مرتبط با کارآفرینی و تولید در راستاي افزایش انگیزه سرمایه گذاري و فعالیت در حوزه تولید

 
و نوآوري 

 
مجلس شوراي اسلامی 

در اولویت قرار دادن تصویب قوانین مرتبط با فرهنگ و علم و فناوري در پیوند با جهش تولید (مثل تقویت نظام مند رابطه دانشگاه و
صنعت و اصلاح قانون حمایت از شرکت ها و موسسات دانش بنیان و تجاري سازي نوآوري ها و اختراعات) و اولویت نظارت بر اجراي

 
این قوانین 

 
سازمان صدا و سیما 

- ساخت برنامه هاي جذاب با موضوع کارآفرینان عرصه تولید با تاکید بر صادرکنندگان نمونه بدون نگاه تجاري به آنان در راستاي



 
ارتقاي نام نماي (برند) ملی و تقویت حس اعتماد ملی و قدرت ملی 

- ارتقاي نگرش عمومی به اهمیت مقوله مهارت آموزي و نقش پذیري اجتماعی در جهت افزایش مشارکت عمومی و تقویت حس

 
عضویت ملی 

 
- بازبینی شرایط تبلیغ کسب وکارهاي دیجیتال در رسانه ملی با رویکرد رفع انحصار 

- تقویت اعتماد مردم به کالاي ایرانی از طریق تولید سریال هاي عامه پسند،



اولین مرکز شتاب دهنده استارتاپ در گیلان راه اندازي شد

منبع: شبستانشماره خبر:  23  |  تاریخ: 1399/08/20

براي نخستین بار مجوز صدور دو مرکز شتاب دهنده استارتاپی جهت تجاري سازي ایده هاي نوین در گیلان اعطا شد.

 
براي نخستین بار مجوز صدور دو مرکز شتاب دهنده استارتاپی جهت تجاري سازي ایده هاي نوین در گیلان اعطا شد. 

 
 

خبرگزاري شبستان- گیلان؛ این روزها با رشد روزافزون شکل گیري کسب و کارهاي نوپا در کشورمان کلمه شتاب دهنده نیز زیاد به
گوش می خورد و در اخبار دنیاي فناوري به کرات شاهد استفاده از آن در توصیف سرکت هاي نوپایی هستیم که راهکارهاي جدیدي

 
را براي حل مشکلات و مسائل موجود در دنیاي فناوري مطرح می کنند. 

کسب وکارهاي نوپا یا همان استارتاپ براي تجاري سازي و ورود به بازار با چالش ها و مشکلاتی مواجه هستند که منجر به شکست
اکثریت این طرح ها می شود. از آنجایی که تعداد قابل توجهی از صاحبان ایده ها و نوآوري ها از توانایی و قدرت مالی کافی و یا دانش
و شبکه بازاریابی کافی براي توسعه کسب و کار خود برخوردار نیستند، مراکزي تحت عنوان شتاب دهنده که مجموعه اي کامل از
خدمات مورد نیاز براي رشد یک کسب و کار نوپا را نظیر منابع مالی، انواع مشاوره، فناوري ها و تجهیزات مختلف و همچنین فضایی را

 
جهت استقرار شرکت نوپا در یک بازه زمانی تقریبا کوتاه در اختیار استارتاپ هاي نوپا قرار می دهد، شکل گرفت. 

در حقیقت اصلی ترین رسالت شتاب دهنده، تقویت یک استارتاپ و تبدیل آن به شرکتی است که بعد از خروج از حمایت شتاب
دهنده بتواند به تنهایی در بازار رقابت کرده و رشد کند. استان گیلان که از استان هاي موفق در زمینه برخورداري از ایده ها و طرح
هاي نوین با ظرفیت بالاي فارغ التحصیلان دانشگاهی است نیز وارد عرصه شده و با صدور 2 مجوز مرکز شتاب دهنده در رشت، در

 
راستاي تجاري سازي استارتا پ ها گام برداشته است. 

مرکز شتاب دهنده «دکتر کاربین» به مدیریت «حسین متقی طلب» نخستین مرکز شتاب دهنده استارتاپی استان است که روز
گذشته مجوز فعالیت خود را به عنوان اولین مرکز در گیلان دریافت کرد. در گفت وگو با مسئول این مرکز به بررسی وظایف و عملکرد

 
این مراکز که رسالتی مهم در موفقیت استارتاپ ها دارند، پرداختیم. 



 
 

«حسین متقی طلب» در گفت و گو با خبرنگار خبرگزاري شبستان از رشت با بیان اینکه امروزه موضوع استارتاپ ها از جذاب ترین و
پرکاربردترین کلیدواژه هاي کسب و کارهاي نوپا در جهان است که در سال هاي اخیر در ایران نیز مورد توجه قرار گرفته است
اظهارکرد: استارتاپ ها، کسب و کارهایی هستند که توسط جوانان و صاحبان ایده براي برون رفت از چالش ها و مشکلات بر بستر وب

 
و فضاي مارکتینگ مطرح شده و باعث کسب و کار و ایجاد اشتغال می شود. 

مدیر مرکز مشاوره آمایش سلامت سرزمین با اشاره به حمایت دولت از محصولات و خدمات دانش بنیان و فناور اظهارداشت: در
راستاي برون سپاري و خصوصی سازي، استارتاپ ها فرآیند تجاري سازي ایده هایشان را در مراکز شتاب دهنده دنبال می کنند که

 
این مراکز در اکوسیستم کارآفرینی، نقش موثر و حساسی در تجاري سازي ایده ها و استارتاپ ها دارند. 

وي بابیان اینکه شتاب دهنده ها در دو حوزه عمومی و تخصصی فعالیت می کنند اظهارداشت: شتاب دهنده هاي عمومی برخلاف

 
شتاب دهنده هاي خصوصی که یک یا چند حوزه تخصصی را دنبال می کنند، طیف وسیعی از فعالیت ها را پوشش می دهند. 

متقی طلب با اشاره به وضعیت استان گیلان در راه اندازي مراکز شتاب دهنده تصریح کرد: ایجاد این مراکز در گیلان طی سال جاري
با فراخوان اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی و همکاري پارك علم و فناوري رقم خورد و در نهایت پس از بررسی تقاضاهاي ارائه

 
شده به همراه مستندات در کمیته فنی، مجوز دو مرکز شتاب دهنده در گیلان صادر شد. 

وي مرکز شتاب دهنده «دکتر کاربین» زیرمجموعه مرکز مشاوره آمایش سلامت سرزمین را نخستین مرکز شتاب دهنده استان گیلان
برشمرد که در حوزه سلامت، گردشگري، صنایع دستی، صنایع غذایی، کشاورزي، نوآوري هاي فرهنگی، چند رسانه اي، فناوري

 
اطلاعات و ایده هاي نوآورانه به فعالیت می پردازد. 

متقی طلب توانمندسازي استارتاپ ها را مهمترین ماموریت این مرکز دانست و بیان کرد: این توانمندسازي از طریق برقراري یک
رابطه اثربخش بین استارتاپ ها با اکوسیستم کارآفرینی که به نوعی رابطه مستقیم بین سرمایه گذاران و کارآفرینان است، ایجاد می

 
شود. 

وي بهره گیري از تجارب منتورها را از خصایص این مراکز دانست و بیان کرد: این افراد خدمات مشاوره اي همراه با مهارت را به افراد

 
داراي طرح و ایده ارائه می دهند تا بتوانند در کوتاهترین زمان ممکن، مسیر موفقیت را طی کنند. 



مسئول مرکز شتاب دهنده دکتر کاربین شناخت متقابل بین اعضاي سیستم با کارآفرینان، شبکه سازي بین استارتاپ ها در زمینه
هاي کاري مرتبط و حمایت هاي مالی از استارتاپ ها درمرکز شتاب دهنده را از ویژگی هاي این مراکز اعلام کرد و افزود: مجموع این
اقدامات منجر به تجاري سازي و ارزش گذاري مطلوب در مسیر صحیح می شود تا موفقیت استارتاپ راهنگام ورود به بازار موجب

 
شود . 

وي با بیان اینکه افزون بر 90 درصد استارتاپ ها هنگام ورود به بازار با شکست مواجه می شوند تصریح کرد: این امر نشان دهنده این
است که این استارتاپ ها نمی توانند در بازار هدف، ارزش اقتصادي لازم را کسب کند و در اینجاست که اهمیت مراکز شتاب دهنده
آشکار می شود زیرا این مراکز با بررسی اولیه طرح ها و ایده ها، پرداختن به ابعاد مختلف، شناخت کامل از بازار هدف، ترسیم چشم

 
انداز محصول نهایی و اتصال به شبکه سرمایه گذاران جسورانه جذب منابع وسیع تري را براي استارتاپ ها به همراه دارند. 

متقی طلب مرحله شتابدهی توسط مرکز را 9 ماه اعلام کرد و گفت: گیلان رتبه مطلوبی در استارتاپ ها دارد و دومین استان در ایجاد
صندوق نوآوري و شکوفایی جهت حمایت از کسب و کارهاي نوین و نوپا است. اما مشکل اصلی موفقیت استارتاپ هاست که مراکز
شتاب دهنده می توانند با ساماندهی ایده ها، شبکه سازي و تیم سازي با بهره گیري از تجارب، اید ه هاي ناب با درجه موفقیت بالا را

 
تجاري سازي کنند. 

وي با اشاره به این باور غلط که تنها محصول استارتاپ باید در بستر دیجیتال و به صورت اپلیکیشن باشد اذعان کرد: استارتاپ بعد
وسیعی از خدمات و محصولات را در صنایع مختلف پوشش می دهد و می تواند محصول نهایی آن مواد اولیه براي تولید یک کالا
باشد. در واقع عدم اشرافیت به بازار و جامعه هدف است که شکست استارتاپ را منجر می شود و مراکز شتاب دهنده در قالب بسته

 
شتابدهی خدمات را به استارتاپ ها ارائه می دهند. 

متقی طلب به مزایاي مراکز شتاب دهنده در استان گیلان اشاره کرد و خاطرنشان ساخت: گیلان به لحاظ برخورداري از منطقه آزاد
انزلی، کشورهاي حاشیه خزر و اوراسیا داراي موقعیت ممتازي در کسب و کارهاي نوین است و با راه اندازي شعبات مراکز شتاب

دهنده در شهرستان ها می توان این ایده ها را در بازار سرمایه خارجی تجاري سازي کرد.



دانشگاه ها در حوزه تجاري سازي دانش گام بردارند

منبع: ایرناشماره خبر:  24  |  تاریخ: 1399/08/20

تهران- ایرنا- رییس دانشگاه خوارزمی گفت: وزارت علوم مسوولیت هاي مختلفی را متناسب با نیازهاي جامعه و ضرورت
پاسخگویی به این نیازها در عرصه ها و زمینه هاي مختلف به دانشگاه ها واگذار کرده است که نیاز است هم اکنون در حوزه

تجاري سازي آن قدم بردارند.

تهران- ایرنا- رییس دانشگاه خوارزمی گفت: وزارت علوم
مسوولیت هاي مختلفی را متناسب با نیازهاي جامعه و
ضرورت پاسخگویی به این نیازها در عرصه ها و زمینه هاي
مختلف به دانشگاه ها واگذار کرده است که نیاز است هم

 
اکنون در حوزه تجاري سازي آن قدم بردارند. 

به گزارش خبرنگار ایرنا، عزیزاالله حبیبی روز سه شنبه در
افتتاحیه چهاردهمین کنفرانس ارزیابی و تضمین کیفیت

در نظام هاي دانشگاهی که به صورت مجازي برگزار شد، افزود: اگر علم به معناي واقعی و صحیح خود نقش ایفا کند؛ هیچ گاه جنگ
و نزاع ایجاد نمی شود و همواره بستر توسعه در جوامع مختلف فراهم است و در صحنه هاي بین المللی می توان از آن به عنوان ابزاري

 
براي صلح بین جوامع مختلف استفاده کرد. 

وي با اشاره به فعالیت دانشگاه هاي کشور، اظهار داشت: دانشگاه ها از قبل انقلاب تا دهه اول آن نیروي کارشناس تربیت کردند، اما

 
نقش اصلی و تاثیرگذار دانشگاه ها از دوران بعد از جنگ آغاز شد و تاکنون ادامه دارد. 

رییس دانشگاه خوارزمی افزود: بعد از جنگ و در دهه هاي اخیر دوره هاي تحصیلات تکمیلی در دانشگاه هاي کشور توسعه پیدا کرد

 
تا پاسخگوي نیازهاي دیگر جامعه ایران از نظر رفع نیاز کشور به نیروي متخصص باشد که این موضوع به خوبی انجام شد. 

حبیبی تصریح کرد: در حال حاضر وزارت علوم مسوولیت هاي مختلفی را متناسب با نیازهاي جامعه و ضرورت پاسخگویی به این
نیازها در عرصه ها و زمینه هاي مختلف اعم از روانشناسی، علوم پایه، مهندسی، فناوري هاي جدید به دانشگاه ها واگذار کرده است

 
که نیاز است هم اکنون در حوزه تجاري سازي آن قدم بردارند. 

وي همچنین ادامه داد: در چارچوب مسوولیت ها و ماموریت هاي جدید دانشگاه ها این سوال است که آیا در نظام دانشگاهی ایران که
بخش خصوصی و دولتی کیفیت وجود دارد یا نه؟ و این کیفیت در حوزه هاي آموزش و حتی پژوهش و به خصوص پژوهش هاي

 
کاربردي به چه صورت است؟ بنابراین باید یک ماموریت چندگانه براي دانشگاه ها در حوزه تضمین این کیفیت تدوین کنیم. 

 
برگزاري دوره هاي مهارت افزایی در دانشگاه خوارزمی 



رییس دانشگاه خوارزمی با بیان اینکه باید دریابیم که دانشگاه ها در حوزه تضمین کیفیت مطلوب در همه فعالیت ها چه الزاماتی را
تدوین می کنند، اظهار داشت: باید دانشگاه ها به یک پاسخ مناسب در این زمینه دست بیابند؛ چرا که رسیدن به ماموریت هاي
تعریف شده بدون کیفیت امکانپذیر نیست و باید همین مسوولیت ها را به خوبی ایفا کنیم و دست اندرکاران نظان دانشگاهی اجازه
دهند دانشگاه ها در چارچوب مسوولیت هاي خود گام بردارند؛ چرا که عوامل و برخی موضوعات بازدارنده مانع رسیدن به هدف تعریف

 
شده خواهد شد. 

حبیبی همچنین تصریح کرد: دانشگاه خوارزمی در زمینه ورود به بخش کیفیت، دوره هاي مهارت افزایی و اشتغال پذیري خاصی را
تدوین کرده و از مراکز نوآوري این دانشگاه که از هسته هاي دانشجویی و دانش آموختگان تشکیل شده اند، حمایت می کند. با توجه

 
به شرایط کرونایی، این موضوع مهمی است که در کنار فعالیت و ماموریت هاي دیگر نباید از آن غافل شویم. 

چهاردهمین کنفرانس ارزیابی و تضمین کیفیت در نظام هاي دانشگاهی با حضور علی خاکی صدیق معاون آموزشی وزیر علوم و

 
جمعی از روساي دانشگاه ها به میزبانی دانشگاه خوارزمی در حال برگزاري است. 

محورهاي این همایش اشتغال پذیري دانش آموختگان و شاخص هاي آن،کیفیت دانشگاه و کارآفرینی، بازار کار دانش آموختگان در
ایران، روش هاي ردیابی وضعیت اشتغال دانش آموختگان، روش هاي ارتباط دانشگاه ها با کارفرمایان، چگونگی توسعه مهارت هاي
حرفه اي و فردي در میان دانشجویان، ویژگی هاي برنامه هاي درسی سازگار با نیازهاي شغلی کارفرمایان، مسوولیت پذیري و
پاسخگویی دانشگاه ها در برابر اشتغال دانش آموختگان، آموزش عالی، کسب و کار الکترونیکی و اشتغال و کیفیت گروه هاي آموزشی

 
و مهارت هاي اشتغال پذیري دانشجویان است. 

 
برچسب ها 

 
- دانشگاه خوارزمی 

 
- وزارت علوم تحقیقات و فناوري 

- عزیزاله حبیبی



8 سال دفاع مقدس باید 8000 سال انقلاب را پاسداري کند

منبع: موج رساشماره خبر:  25  |  تاریخ: 1399/08/20

نماینده ولی فقیه در استان زنجان گفت:باید 8 سال دوران دفاع مقدس باید 8 هزار سال انقلاب اسلامی را پاسداري کند.

نماینده ولی فقیه در استان زنجان گفت:باید 8 سال دوران
دفاع مقدس باید 8 هزار سال انقلاب اسلامی را پاسداري

 
کند. 

به گزارش موج رسا; آیت االله شیخ علی خاتمی امروز در
مراسم امضاي تفاهم نامه تامین زمین براي احداث مسکن،
اشتغال و کارآفرینی ایثارگران و ساماندهی گلزار شهدا،
اظهارداشت: نفس کشیدن، امنیت و اقتدار نظام اسلامی به
برکت هشت سال دوران دفاع مقدس است و بزرگتربن

 
برکت را ایثار شهدا براي کشور به ارمغان آورده است. 

وي با بیان اینکه مقام معظم رهبري فرمودند:« واقعه عاشورا یک روز بود و یک هزار و 400 سال اسلام را محافظت کرد، افزود: از

 
دیدگاه مقام معظم رهبري باید 8 سال دوران دفاع مقدس، 8 هزار سال انقلاب اسلامی را پاسداري کند. 

امام جمعه زنجان ادامه داد: زنجان به عنوان پایتخت شور و شعور حسینی همواره به عنوان کانون پاسداري از انقلاب اسلامی بوده و

 
خدمات ارزشمندي در استان ارائه شده است. 

نماینده ولی فقیه در استان زنجان یادآور شد: مردم صاحبان اصلی انقلاب محسوب می شوند که مسئولان باید قدر دان این محبت

 
الهی باشند. 

مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان زنجان در ادامه این جلسه با اشاره به اقدامات انجام شده در حوزه ایثار و شهادت در استان

 
زنجان، اظهارداشت: یک جلد از وصیت نامه شهداي استان زنجان چاپ شده است و مابقی نیز در دست اقدام است. 

کاظمی با بیان اینکه از سال 93 پاداش و ذخیره شهادت خانواده هاي شهدا باقی مانده بود که امسال پرداخت شد، یادآور شد: در

 
خصوص استخدام فرزندان شهدا و جانبازان 70 درصد نیز اقدامات مطلوبی انجام شده است. 

وي گفت: در استان زنجان با حضور استاندار زنجان تیم هاي 27 گانه تکریم خانواده هاي شهدا تشکیل و با بررسی مشکلات، این

 
مشکلات حل شد. 

این مسئول با اشاره به اقدامات انجام شده در حوزه ایثار اجتماعی از سوي خانواده هاي شهدا و ایثارگران استان زنجان، گفت: ساخت



 
مستند شهید شهریاري در مراحل آخر قرار دارد. 

استاندار زنجان با اشاره به حرکت خودجوش مردم زنجان در سال 98 و کور کردن فتنه هاي دشمنان، افزود: امسال یوم العباس

 
زنجانی ها به شعور حسینی تبدیل شد و 3 میلیارد تومان بسته معیشتی در استان توزیع شد. 

وي با اشاره به اجراي طرح نهضت دیدار با خانواده شهداي استان زنجان در سال گذشته، افزود: این طرح می تواند در کشور الگو باشد.

این مقام مسئول برضرورت حمایت از ساخت سریال شهید شهریاري تاکید کرد و گفت: دبیرخانه کنگره 3535 شهید استان فعالیت

 
هاي خود را آغاز کرده و نیازمند اختصاص اعتبارات لازم براي برگزاري بدون مشکل است. 

استاندار زنجان گفت: زنجان از ایثارگري ها و شهدا و تاریخ سازان مملو است و ضروري است کمک هاي لازم براي ساخت سریال هاي

 
دیگري از شهداي استان ارائه شود. 

حقیقی یادآور شد: با تلاش هاي انجام شده 18 هزار و 700 مسکن در استان زنجان احداث می شود که براي 11 هزار واحد زمین

 
تامین شده است//ن 

انتهاي پیام/



ابلاغ برنامه هاي اقدام علمی، فناورانه و فرهنگی جهش تولید

منبع: رکناشماره خبر:  26  |  تاریخ: 1399/08/20

رکنا : روحانی «سیاست ها و برنامه هاي اقدام علمی، فناورانه و فرهنگی جهش تولید» را ابلاغ کرد.

به گزارش رکنا ، روحانی مصوبه جلسه 830 شوراي عالی
انقلاب فرهنگی درباره «سیاست ها و برنامه هاي اقدام
علمی، فناورانه و فرهنگی جهش تولید» را به مجلس
شوراي اسلامی، قوه قضائیه، وزارت علوم، تحقیقات و
فناوري، وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، وزارت
آموزش و پرورش، وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، وزارت

صنعت، معدن و تجارت، معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري، سازمان صدا و سیما، سازمان تبلیغات اسلامی و دبیرخانه شوراي

 
عالی انقلاب فرهنگی ابلاغ کرد. 

به گزارش ایسنا به نقل از شوراي عالی انقلاب فرهنگی، این مصوبه در 4 ماده ابلاغ شده است و براي 11 دستگاه 31 اقدام را معین

 
کرده است و در آن علاوه بر دستگاه هاي اجرایی براي قواي مقننه و قضائیه نیز تکالیفی دیده شده است. 

متن کامل این مصوبه در ذیل آمده است: سند ملی «سیاست ها و برنامه هاي اقدام علمی، فناورانه و فرهنگی جهش تولید» که بنا به
پیشنهاد دبیرخانه شوراي عالی در جلسه 830 مورخ24/4/1399 شوراي عالی انقلاب فرهنگی به تصویب رسیده است، به شرح ذیل

 
براي اجراء، ابلاغ می شود: 

مقدمه نامگذاري هاي سالانه مقام معظم رهبري (مدظله العالی) در بیش از یک دهه گذشته بر حوزه اقتصادي متمرکز بوده است و
ایشان امسال را پیرو همین رویکرد بلندمدت، سال «جهش تولید» نام گذارده اند. مبرهن است نام گذاري سال ها اختصاص به همان
سال ندارد و آغازي براي رویکرد جدید محسوب می شود. با توجه به نقش مبنایی فرهنگ، علم و فناوري در عرصه جهش تولید و به
منظور شکوفاترشدن عرصه اقتصادي و عزت ملی و حرکت در مسیر تمدن نوین اسلامی - ایرانی به عنوان هدف غایی بیانیه گام دوم
انقلاب اسلامی، سند ملی «سیاست ها و برنامه هاي اقدام علمی، فناورانه و فرهنگی جهش تولید» را به شرح مواد آتی ذیل مصوب

 
نمود ارائه می¬گردد: 

 
ماده 1: سیاست ها 1.جهش تولید مبتنی بر ارزش هاي دینی و اخلاقی با تکیه بر معنویت و عدالت 

 
2.گسترش و ترویج فرهنگ کار، خوداتکایی و مشارکت عمومی در فعالیت هاي منجر به جهش تولید 

 
3.توسعه بینش دانش بنیان با تاکید بر نقش آفرینی کارآفرینان بزرگ در کنار شرکت هاي کوچک و متوسط 



 
4.تقویت نوآوري، بهره وري و توسعه محصولات دانشی و نوآورانه با تأکید بر حوزه فناوري هاي نوین 

 
5.تقویت سرمایه انسانی ماهر و خلاق و به فعلیت در آوردن انبوه منابع انسانی در سطح ملی 

 
ماده 2: وظایف و تکالیف اختصاصی دستگاه ها دبیرخانه شوراي عالی انقلاب فرهنگی 

- بازنگري در اولویت هاي علم و فناوري مندرج در فصل سوم نقشه جامع علمی کشور با تاکید بر حوزه هاي تحول آفرین فناوري و

 
ظرفیت هاي بومی 

- تدوین اهداف و سیاست هاي استقرار سامانه ملی یکپارچه آموزشی، پژوهشی و تربیتی با محوریت نقش آفرینی فعال بخش هاي

 
کارآفرین و خصوصی و ارائه براي تصویب به شوراي عالی 

 
- تدوین برنامه ارتقاي شان اجتماعی کارآفرینان عرصه تولید و ارائه آن براي تصویب به شوراي عالی 

- تدوین سند جامع کشاورزي دانش بنیان به منظور ارتقاء جهش و بهره وري تولیدات کشاورزي (با همکاري و محوریت وزارت جهاد

 
کشاورزي) 

- بازنگري در ساختار نظام علم، فناوري و نوآوري کشور به منظور شفاف سازي وظایف دستگاه ها در راستاي ارتقاي کیفی علم،

 
فناوري و نوآوري 

قوه قضائیه توسعه زیرساخت هاي حقوقی تخصصی مرتبط با کارآفرینی و تولید در راستاي افزایش انگیزه سرمایه گذاري و فعالیت در

 
حوزه تولید و نوآوري 

مجلس شوراي اسلامی در اولویت قرار دادن تصویب قوانین مرتبط با فرهنگ و علم و فناوري در پیوند با جهش تولید (مثل تقویت
نظام مند رابطه دانشگاه و صنعت و اصلاح قانون حمایت از شرکت ها و موسسات دانش بنیان و تجاري سازي نوآوري ها و اختراعات)

 
و اولویت نظارت بر اجراي این قوانین 

سازمان صدا و سیما - ساخت برنامه هاي جذاب با موضوع کارآفرینان عرصه تولید با تاکید بر صادرکنندگان نمونه بدون نگاه تجاري

 
به آنان در راستاي ارتقاي نام نماي (برند) ملی و تقویت حس اعتماد ملی و قدرت ملی 

- ارتقاي نگرش عمومی به اهمیت مقوله مهارت آموزي و نقش پذیري اجتماعی در جهت افزایش مشارکت عمومی و تقویت حس

 
عضویت ملی 

 
- بازبینی شرایط تبلیغ کسب وکارهاي دیجیتال در رسانه ملی با رویکرد رفع انحصار 

- تقویت اعتماد مردم به کالاي ایرانی از طریق تولید سریال هاي عامه¬پسند، اخبار مرتبط با تولید و برنامه هاي گفتگویی و تحلیل

 
هاي اقتصادي 



 
- ایجاد رسانه مردمی و نام نماي (برند) اجتماعی با هدف پیگیري و پرداختن به مطالبات حوزه اشتغال و عرضه مشاغل جدید 

 
- تقویت روحیه امید و تلاش در تولید علم و فناوري و پرهیز از اشاعه روحیه یاس و ناامیدي 

وزارت علوم، تحقیقات و فناوري و شوراي عالی عتف - بهبود ضوابط و مقررات مربوط به وزن دهی و امتیازدهی به اساتید از طریق
توسعه و لحاظ کردن شاخص افزایش تولیدات راهبردي به عنوان راهبرد موازي با رویکرد مقاله محوري و هم راستا با ماموریت

 
دانشگاه ها 

- بهبود نظام آموزش مهارتی، علمی و کاربردي از طریق اعطاي مجوز به مراکز آموزشی وابسته به شرکت هاي کارآفرین بزرگ، موفق

 
و داراي نام نما (برند) 

 
- هدایت و جهت دهی پایان نامه هاي کارشناسی ارشد و دکترا و تحقیقات دانشگاهی به سمت جهش تولید 

- بازنگري در مدل همکاري و هماهنگی دانشگاه و صنعت، با رویکرد در هم تنیدگی نهادي مبتنی بر ایفاي نقش فعال تر دانشگاه در

 
صنعت و بالعکس 

وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی - تعریف رشته هاي شغلی جدید در عرصه بهداشت و درمان بویژه در صنعت - سلامت و

 
طب سنتی ایران با هدف ایجاد مشاغل جدید و اثرگذاري بر سلامت و درمان 

- تشکیل کمیته اختصاصی دانش بنیان در سازمان غذا و دارو با رعایت قوانین ومقررات ذیربط منظور هدایت، حمایت و تسهیل اخذ
استانداردهاي مرتبط با مواد غذایی، آرایشی بهداشتی، دارو و تجهیزات پزشکی شرکت هاي دانش بنیان و تهیه آئین نامه مربوطه

 
ظرف مدت سه ماه در تعامل با معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري 

- در اولویت قرار دادن تهیه و صدور کلیه مدارك و مستندات لازم جهت تسریع در فرآیند صادرات محصولات دانش¬بنیان با رعایت

 
قوانین ومقررات ذیربط 

- برنامه ریزي جهت ارتقاي توان فناورانه داخلی در ماده اولیه، دارو، تجهیزات پزشکی و کیت هاي تشخیصی مختلف مرتبط با انواع

 
ویروس ها 

وزارت آموزش و پرورش - تدوین و اجراي بسته تحولی مهارت آموزي در جهت ایجاد زمینه کسب حداقل یک مهارت براي هر دانش

 
آموز و فراهم کردن سازوکار مشارکت بنگاه هاي اقتصادي و دانش¬بنیان در ارتقاي مهارت دانش آموزان 

 
- اصلاح و بهبود کتب درسی در مقاطع مختلف با رویکرد موضوع جهش تولید 

معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري - تدوین ضوابط تسهیل فعالیت هاي شرکت هاي دانش ¬بنیان و نوپا در همکاري با سایر
دستگاه هاي مرتبط پشتیبانی اجتماعی و تبلیغاتی از خرده شرکت هاي موفق دانش ¬بنیان، علی الخصوص در ارتباط با بندهاي

 
متناظر مذکور در این سند 



 
- ایجاد مشوق هاي لازم براي جلب مشارکت ایرانیان خارج از کشور در ارتباط با جهش تولید 

 
- ایجاد مکانیزم هاي مولد و حامی نوآوري هاي مردمی به منظور افزایش مشارکت مردم در پیشرفت کشور 

وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی - ارتقاي سطح سرمایه اجتماعی در مسیر جهش تولید از طریق فرهنگ سازي سینمایی، ادبیات

 
داستانی و چندرسانه اي و جهت دهی به نظام سخنگویی و ارزیابی «اثر اظهارات مقامات دولتی بر اعتماد عمومی» 

- تعریف بخش ویژه در جوایز ادبی، سینمایی و فرهنگی در ارتباط با موضوع کارهاي اثرگذار فردي و اجتماعی، تولید و الگوسازي

 
موفق از تلاش گران عرصه جهش تولید 

سازمان تبلیغات اسلامی - تقویت دانش و توانائی فردي و اجتماعی در خصوص ارزش کار و تولید، کار جمعی، احترام به قانون، نظم و
مسئولیت پذیري فردي و اجتماعی در پیوند با ارزش هاي اسلامی به منظور تقویت زیرساخت هاي سرمایه انسانی و اجتماعی براي

 
جهش تولید 

- ارتقاي کارآمدي نهادهاي مذهبی و استفاده از ظرفیت حوزه هاي علمیه به¬خصوص روحانیون جهادي در راستاي گفتمان سازي و

 
توسعه ارزش هاي مربوط به کار و تولید به عنوان یکی از شاخه هاي عبادت و تقرب به خداي متعال 

وزارت صنعت، معدن و تجارت تقویت نوآوري در شرکت هاي بزرگ ملی و حمایت از همکاري آن ها با شرکت هاي دانش¬بنیان از

 
طریق ایجاد مشوق هاي مختلف 

ماده 3: نظارت و ارزیابی کلیه دستگاه هاي مجري این سند، گزارش اجراي بند مرتبط به وظایف خود را سالانه به دبیرخانه شوراي
عالی انقلاب فرهنگی ارائه می نمایند. این گزارش ها بعد از بررسی و در صورت لزوم ارائه در صحن شوراي عالی، جهت استحضار مقام

 
معظم رهبري(مدظله العالی) ارسال می گردد. 

ماده 4: این سند مشتمل بر4 ماده و 31 بند، در جلسه 830 مورخ 24/ 4/ 1399 شوراي عالی انقلاب فرهنگی به تصویب رسید و از
تاریخ ابلاغ لازم الاجرا است.



عدالت اقتصادي و اشتغال می تواند جلوي فساد اجتماعی را بگیرد

منبع: ایسکاشماره خبر:  27  |  تاریخ: 1399/08/20

رئیس قوه قضاییه گفت: راهکار مبارزه با فقر و فساد و تبعیض، اجراي عدالت است.



تصمیم ستودنی اسنپ: زنان سرپرست خانوار کمیسیون ندهند

منبع: برترین هاشماره خبر:  28  |  تاریخ: 1399/08/20

اسنپ بار دیگر طرح معافیت زنان سرپرست خانواده از پرداخت کمیسیون را اجرا می کند.

برترین ها: اسنپ بار دیگر طرح معافیت زنان سرپرست خانواده از پرداخت کمیسیون را اجرا می کند. این طرح از ابتداي آذر تا
پایان سال 1399 دوباره فعال خواهد شد. در مرحله قبل طرح «همراه زنان سرزمینم» که سال گذشته همزمان با روز ملی کارآفرینی

 
اجرا شد، 417 نفر از زنان سرپرست خانواده عضو ناوگان اسنپ تا پایان اسفند 1398 از پرداخت کمیسیون معاف شدند. 

طبق آخرین آمار رسمی اعلام شده، 85 درصد از زنان سرپرست
خانواده بیکار هستند و با توجه به همه گیري کرونا و مشکلات
اقتصادي پیش آمده احتمالا این تعداد با افزایش روبه رو شده
است. به همین دلیل و با توجه به استقبال گسترده از طرح
معافیت زنان سرپرست خانواده از پرداخت کمیسیون، اسنپ

تصمیم گرفته بار دیگر همراه زنان سرزمین خود شود. به گزارش روابط عمومی اسنپ، در حال حاضر حدود 50هزار راننده زن در
سراسر ایران در ناوگان اسنپ مشغول به فعالیت هستند. علاوه بر ثبت نامی هاي قبلی، زنانی که تا کنون عضو ناوگان اسنپ نبوده اند

 
نیز می توانند در صورت داشتن شرایط لازم از طرح معافیت زنان سرپرست خانواده از پرداخت کمیسیون بهره مند شوند. 

 
شرایط و مدارك مورد نیاز براي ثبت نام 

این طرح شامل دو دسته از زنان می شود: زنانی که همسرشان فوت شده است و زنانی که حضانت فرزند یا فرزندان خود را برعهده
دارند. متقاضیان واجد شرایط از 20 آبان تا پایان آذر فرصت دارند تا به صورت آنلاین براي شرکت در طرح معافیت از پرداخت
کمیسیون اقدام کنند. در حال حاضر ثبت نام متقاضیان از طریق سامانه ثبت نام غیرحضوري اسنپ انجام می شود. متقاضیان می

 
توانند مدارك مربوط به سرپرستی خود را از طریق پشتیبانی آنلاین اسنپ ارسال کنند. 

افراد متقاضی براي استفاده از این طرح باید شناسنامه، گواهی فوت همسر یا مدرکی دال بر حق حضانت فرزندان خود را ارائه دهند.
کسانی که سال گذشته ثبت نام کرده اند، در صورت تمایل به استفاده دوباره از این طرح، می توانند عدد 900 را به سرشماره

1000550 ارسال کنند. این دسته از متقاضیان نیز بار دیگر باید مدارك خود را از طریق پشتیبانی آنلاین اسنپ ارسال کنند.



آغاز مراحل اجرایی راه اندازي حجره هاي نوآوري در بازار بزرگ تبریز

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  29  |  تاریخ: 1399/08/20

تبریز- مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی آذربایجان شرقی از آغاز مراحل اجرایی راه اندازي حجره هاي
نوآوري در بازار تاریخی تبریز خبر داد.

تبریز- مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی
آذربایجان شرقی از آغاز مراحل اجرایی راه اندازي حجره

 
هاي نوآوري در بازار تاریخی تبریز خبر داد. 

به گزارش خبرنگار مهر، احمد حمزه زاده روز سه شنبه
ضمن اعلام این خبر در جمع خبرنگاران گفت: پیرو انعقاد
تفاهم نامه اي چهارجانبه مابین معاونت علمی و فناوري
ریاست جمهوري، استانداري، بنیاد نخبگان و این اداره کل
در راستاي توسعه اقتصاد دانش بنیان و ایجاد زیست بوم

کارآفرینی براي دانشجویان و فارغ التحصیلان این حوزه، مراحل اجرایی راه اندازي حجره هاي نوآوري در بازار تاریخی تبریز آغاز شده

 
است. 

او با بیان اینکه توسعه اقتصاد دانش بنیان و بهره مندي از دانش افراد متخصص و مستعد در راستاي رونق تولید داخل از اهداف این
اداره کل در ایجاد این حجره هاي نوآورانه است، افزود: با توجه به اینکه بازار تاریخی تبریز شاهرگ اقتصادي آذربایجان است، لذا با

 
بهره مندي از دانش روز متخصصان می توان بخش اقتصادي این مرکز اقتصادي و فرهنگی را رونق بخشید. 

حمزه زاده تاکید کرد: این حجره ها در محل بازار تاریخی تبریز با هدف انتقال نوآوري و فناوري به کسب و کارهاي سنتی، آشنایی
افراد مستعد با حوزه هاي مختلف اشتغال، ایجاد ارزش افزوده با برقراري ارتباط با بازارهاي بین المللی و رونق تولید داخلی در بخش

هاي مختلف بازار تاریخی تبریز راه اندازي می شوند.



اسنپ، زنان سرپرست خانواده را از پرداخت کمیسیون معاف کرد

منبع: تجارت نیوزشماره خبر:  30  |  تاریخ: 1399/08/20

اسنپ بار دیگر طرح معافیت زنان سرپرست خانواده از پرداخت کمیسیون را اجرا می کند. این طرح از ابتداي آذر تا پایان
سال 99 دوباره فعال خواهد شد.

اسنپ بار دیگر طرح معافیت زنان سرپرست خانواده از
پرداخت کمیسیون را اجرا می کند. این طرح از ابتداي آذر

 
تا پایان سال 99 دوباره فعال خواهد شد. 

اسنپ بار دیگر طرح معافیت زنان سرپرست خانواده از
پرداخت کمیسیون را اجرا می کند. این طرح از ابتداي آذر تا پایان سال 1399 دوباره فعال خواهد شد. در مرحله قبل طرح «همراه
زنان سرزمینم» که سال گذشته همزمان با روز ملی کارآفرینی اجرا شد، 417 نفر از زنان سرپرست خانواده عضو ناوگان اسنپ تا پایان

 
اسفند 1398 از پرداخت کمیسیون معاف شدند. 

طبق آخرین آمار رسمی اعلام شده، 85 درصد از زنان سرپرست خانواده بیکار هستند و با توجه به همه گیري کرونا و مشکلات
اقتصادي پیش آمده احتمالا این تعداد با افزایش روبه رو شده است. به همین دلیل و با توجه به استقبال گسترده از طرح معافیت زنان

 
سرپرست خانواده از پرداخت کمیسیون، اسنپ تصمیم گرفته بار دیگر همراه زنان سرزمین خود شود. 

به گزارش روابط عمومی اسنپ، در حال حاضر حدود 50 هزار راننده زن در سراسر ایران در ناوگان اسنپ مشغول به فعالیت هستند.
علاوه بر ثبت نامی هاي قبلی، زنانی که تا کنون عضو ناوگان اسنپ نبوده اند نیز می توانند در صورت داشتن شرایط لازم از طرح

 
معافیت زنان سرپرست خانواده از پرداخت کمیسیون بهره مند شوند. 

شرایط و مدارك مورد نیاز براي ثبت نام این طرح شامل دو دسته از زنان می شود: زنانی که همسرشان فوت شده است و زنانی که
حضانت فرزند یا فرزندان خود را برعهده دارند. متقاضیان واجد شرایط از 20 آبان تا پایان آذر فرصت دارند تا به صورت آنلاین براي
شرکت در طرح معافیت از پرداخت کمیسیون اقدام کنند. در حال حاضر ثبت نام متقاضیان از طریق سامانه ثبت نام غیرحضوري

 
اسنپ انجام می شود. متقاضیان می توانند مدارك مربوط به سرپرستی خود را از طریق پشتیبانی آنلاین اسنپ ارسال کنند. 

افراد متقاضی براي استفاده از این طرح باید شناسنامه، گواهی فوت همسر یا مدرکی دال بر حق حضانت فرزندان خود را ارائه دهند.
کسانی که سال گذشته ثبت نام کرده اند، در صورت تمایل به استفاده دوباره از این طرح، می توانند عدد 900 را به سرشماره

 
1000550 ارسال کنند. این دسته از متقاضیان نیز بار دیگر باید مدارك خود را از طریق پشتیبانی آنلاین اسنپ ارسال کنند. 

چگونه خودروي خود را در کمترین زمان و بهترین قیمت بفروشیم؟



شرایط مهاجرت به استرالیا در سال 2020 چیست؟

منبع: تجارت نیوزشماره خبر:  31  |  تاریخ: 1399/08/20

طی شیوع پاندمی کرونا شرایط مهاجرت به استرالیا کمی تغییر کرده و ارسال دعوتنامه هاي هدفمند ماهیانه کمتر شده
است، اما دولت استرالیا نیازمند آن است که بخش هاي مهم سازوکار اقتصاد خود را تقویت کرده تا بتواند شرایط کلی را پس

از شیوع کرونا یا COVID-19 بهبود بخشد.

طی شیوع پاندمی کرونا شرایط مهاجرت به استرالیا کمی
تغییر کرده و ارسال دعوتنامه هاي هدفمند ماهیانه کمتر
شده است، اما دولت استرالیا نیازمند آن است که بخش
هاي مهم سازوکار اقتصاد خود را تقویت کرده تا بتواند
شرایط کلی را پس از شیوع کرونا یا COVID-19 بهبود

 
بخشد. 

بسته شدن مرزها در بیستم ماه مارس سال 2020، تأثیرات قابل توجهی بر میزان خالص مهاجرت خارجی یا همان تعداد افرادي که
در یک سال به استرالیا می آیند، گذاشته است. بدین شکل که نرخ پذیرش مهاجر استرالیا به کمترین میزان خود طی ده سال گذشته
رسیده است. همین مسئله روي شرایط مهاجرت به استرالیا از طریق سرمایه گذاري در استرالیا و برنامه هاي اسکیل ورکر تاثیراتی

 
داشته که در این متن به آن خواهیم پرداخت. 

با این حال، دولت استرالیا قبول دارد که مهاجرین و سرمایه گذاري در استرالیا می تواند نقش فوق العاده مهمی در بهبود و ترمیم
اقتصاد استرالیا پس از دوران شیوع کرونا یا  COVID-19  داشته باشد. بنابراین شرایط ویزاي سرمایه گذاري در استرالیا آسان تر

 
خواهد شد و بدین ترتیب شرایط مهاجرت به استرالیا در سال 2020 نیز ساده تر می شود. 

 
اما سوال اینجاست که شرایط مهاجرت به استرالیا چگونه خواهد بود؟ 

بر اساس اعلامیه مطبوعاتی موسسه مهاجرت به استرالیا، ظرفیت صدور دعوتنامه براي ویزاها در سال 2020 در همان سطوح تعیین

 
شده براي سال مالی قبلی باقی مانده، که در واقع 160 هزار جایگاه می باشد و به شرح ذیل دسته بندي شده است؛ 

 
- 79،600 جایگاه براي کارمندان ماهر یا اسکیل ورکر 

 
- 77،300 جایگاه براي مهاجرت خانوادگی 

 
- 100 جایگاه براي افرادي با شرایط ویژه 

- و 3،000 جایگاه براي ویزاي کودك برنامه هاي جدید دولت براي مهاجرت به استرالیا و تغییر برنامه هاي صدور ویزاي استرالیا بر
اساس شرایط موجود و پاندمی کرونا، تغییرات قابل توجهی در روند اولولیت هاي اخذ ویزاهاي اسکیل ورکر یا مهارتی و ویزاهایی
کارآفرینی و نوآوري، ویزاي تجاري و سرمایه گذاري استرالیا ایجاد شده است. براي مثال ویزاي موقت 489 که پیشتر به نیروهاي
کاري ماهر یا همان اسکیل ورکر اختصاص داشت، در ماه نوامبر سال 2019 حذف شد و ویزاي 491 با اجازه اقامت پنج سال با شرط



حداقل سه سال کار در مناطق کم جمعیت استرالیا (شهرهایی به غیر از سیدنی، ملبورن و بریزبین) جاي آن را گرفت. البته ویزاي
491 جدید  نقاط مثبت خود را دارد و متقاضی به صورت رایگان بیمه می شود. 500 شغل مختلف، این اجازه را خواهند داشت که
براي این ویزا اقدام کنند. علاوه بر این ویزاي جدید 15 امتیاز به پرونده متقاضی اضافه می کند، در حالیکه ویزاي قدیمی، تنها 10

 
امتیاز داشت. 

طی شیوع پاندمی کرونا شرایط مهاجرت به استرالیا کمی تغییر کرده و ارسال دعوتنامه هاي هدفمند ماهیانه کمتر شده است، اما
دولت استرالیا نیازمند آن است که بخش هاي مهم سازوکار اقتصاد خود را تقویت کرده تا بتواند شرایط کلی را پس از شیوع کرونا یا
COVID-19 بهبود بخشد. در حال حاضر پزشکان، پرستاران  و به طور کلی کادر درمان و محققین این حوزه شرایط بهتري براي

 
اخذ ویزاي مهارتی استرالیا را دارند. همچنین اوضاع براي اخذ ویزاهاي تجاري و سرمایه گذاري استرالیا بسیار بهتر شده است. 

 
شرایط صدور ویزاي سرمایه گذاري در استرالیا به چه شکل بهتر شده است؟ 

همان طور که گفتیم دولت استرالیا نیاز دارد که سازوکار اقتصادي خود را بهبود ببخشد و به همین دلیل مهاجرت سرمایه گذاران
جدید می تواند نوید آینده اي مثبت را براي اقتصاد این کشور بدهد. به همین دلیل، در سال مالی جاري جدید ظرفیت دعوت نامه
این ویزا دو برابر شده است و دارندگان این ویزا برخلاف دیگر ویزاها موجود، حتی در شرایط فعلی نیز اجازه ورود به استرالیا را داشته

 
و قادرند ویزاي خود را به جاي دو سال تا چهار سال (تا اطلاع بعدي) نیز تمدید کنند. 

 
چه تغییراتی در برنامه مهاجرت استرالیا براي سال مالی 21-2020 اعمال خواهد شد؟ 

طبق اعلام سازمان مهاجرت استرالیا، برنامه فعلی مهاجرت براي سال مالی 21-2020 از جمله مقدار و ترکیب مهاجرین تا اطلاع
ثانوي مثل گذشته باقی خواهد ماند، چرا که دولت استرالیا در حال حاضر روي تاثیرات اقتصادي، بهداشتی و اجتماعی پاندمی کرونا و

 
شیوع COVID-19 تمرکز کرده تا مشکلات پیش آمده را حل کند. 

بنابراین پرستاران، پزشکان و متخصصین بهداشتی شانس بسیار بالاتري براي اخذ اقامت از طریق ویزاهاي مهارتی و ویزاهاي کار

 
استرالیا را دارند چرا که دولت استرالیا براي بهبود شرایط کادر پزشکی و درمان خود به این گونه افراد بیشتر از قبل احتیاج دارد. 

 
بهترین راه ایرانیان براي اطلاع از شرایط مهاجرت به استرالیا و سرمایه گذاري در استرالیا چیست؟ 

موسسه کاریابی بین المللی سامانده با ثبت حقوقی موسسه رانیکا ملل پاسارگاد با بهره گیري از تجربیات 15ساله مدیران موفق خود
در زمینه ي اخذ ویزا براي کارجویان استرالیا و همچنین آگاهی از آخرین اخبار و اطلاعات موجود در این زمینه قادر است بهترین
گزینه هاي مورد نیاز را در اختیار کارجویان قرار دهد. علاوه بر این می تواند با سنجش توانایی ها و علایق افراد و مشاوره هاي منحصر
به فرد، بهترین و عملی ترین پیشنهاد را به متقاضیان ارائه دهد چرا که از تخصص، دانش و تجربه سال ها فعالیت در این عرصه کمک

 
می گیرد تا موثرترین شیوه را با کمترین هزینه هاي مالی و زمانی براي مشتریانش فراهم کند. 

 
- استرالیا 

 
- مهاجرت 

چگونه خودروي خود را در کمترین زمان و بهترین قیمت بفروشیم؟





تدوین سند چارچوب ملی مدارك تحصیلی ایران

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  32  |  تاریخ: 1399/08/20

رئیس پژوهشگاه صنعت نفت خواستار تدوین «سند چارچوب ملی مدارك تحصیلی» شد و گفت: در واقع این سند شناسنامه
نظام آموزش عالی را مطرح و به دنیا معرفی می کند.

رئیس پژوهشگاه صنعت نفت خواستار تدوین «سند
چارچوب ملی مدارك تحصیلی» شد و گفت: در واقع این
سند شناسنامه نظام آموزش عالی را مطرح و به دنیا معرفی

 
می کند. 

به گزارش خبرنگار مهر، جعفر توفیقی صبح امروز در
چهاردهمین کنفرانس مجازي ارزیابی و تضمین کیفیت در
نظام دانشگاهی که به میزبانی دانشگاه خوارزمی برگزار شد،
گفت: اعتقاد دارم نظام آموزش عالی ایران بعد از انقلاب
اسلامی دوران توسعه کمی خود را در همه ابعاد شروع کرد.

وي ادامه داد: امروز می توانیم ادعا کنیم، نظام آموزش عالی ایران از نظر توسعه کمی دستاوردهاي ارزشمندي داشته و موفق شده

 
است به سرمایه انسانی کشور شکل بدهد و کشور ما از نظر شاخص هاي کمی جزو کشورهاي صاحب نام در دنیا است. 

رئیس پژوهشگاه صنعت نفت افزود: امروز شاهد هستیم این سرمایه هاي انسانی که در نظام آموزش عالی شکل گرفته اند، منشاء

 
تحولات اثربخشی در نظام صنعتی، اقتصادي جامعه ایران شدند. 

وي ادامه داد: امروز بعد از پشت سرگذاشتن دوران توسعه کمی، شاهد هستیم که دانشگاه ها به سرعت سیاست هاي ارتقاي کیفیت را
دنبال می کنند و در صدد هستند چرخه توسعه کمیت را با سیاست هاي ارتقاي کیفیت تکمیل کنند که برگزاري این همایش از

 
جمله این اقدامات است. 

توفیقی خاطرنشان کرد: من اخیرا متوجه شدم بسیاري از کشورهاي دنیا نسبت به تدوین سندي اقدام می کنند تحت عنوان «سند
چارچوب ملی مدارك تحصیلی»، وقتی تجربه کشورهاي مختلف را مطالعه کردم متوجه شدم این سند حلقه تضمین کیفیت و ارتقاي
کیفیت در نظام آموزش عالی است، چرا که کشورهاي پیشرفته اقدام به تدوین سند مذکور می کنند، این سند محورهاي کلیدي دارد

 
که همه مرتبط با ارتقا کیفیت در نظام دانشگاهی است. 

توفیفی افزود: دراین سند هر کشوري سیاست هاي حاکم بر نظام آموزش عالی خود را اعلام می کند، همچنین سیاست هاي حاکم بر
صدور مدارك تحصیلی، انواع مدارك تحصیلی در نظام هاي مختلف آموزش عالی، ارتباط این مدارك باهم، همه مطرح می شود، تا

 
نظام آموزشی عالی کشور را یک نظام یکپارچه تعریف کند. 



وي ادامه داد: اینکه ارتباط برنامه درسی با بازار کار چیست؟ مکانیزم تضمین کیفیت مدارك تحصیلی چیست، چیزي که ما در نظام

 
آموزش عالی خیلی به آن نیاز داریم ولی کمتر به آن پرداخته ایم. 

وي ادامه داد: در واقع این سند شناسنامه نظام آموزش عالی را مطرح و به دنیا معرفی می کند. امروز در پیمان هاي آموزشی

 
کشورهاي مختلف دنیا، داشتن این شناسنامه یکی از پیش نیازهاي شناسایی مدارك تحصیلی است. 

وي گفت: یکی از مشکلات ما در بحث اشتغال و بازار کار دانش آموختگان با آن مواجه هستیم، از هم گسیختگی بین برنامه هاي

 
دروسی و نیاز بازار کار است، این سند کمک می کند ارتباط دانشگاه، صنعت و بازار کار ایجاد شود. 

توفیقی ادامه داد: امیدواریم با طراحی این سند نظام آموزش عالی را در مسیر کیفیت حرکت دهیم.



ایجاد تحول و مدیریت صحیح در اشتغال زایی ضروري است

شماره خبر:  33  |  تاریخ: 1399/08/20
منبع: بنیاد شهید و امور

ایثارگران

ویسکرمی، بر ضرورت بازنگري و تحول در نهادهاي انقلابی تأکید کرد و گفت: ظرفیت هاي فراوانی در استان وجود دارد و
باید این ظرفیت ها احیا و مورد بهره برداري قرار گیرد.



تفاهم نامه همکاري مابین بنیاد و میراث فرهنگی باهدف تأمین اشتغال

ایثارگران

شماره خبر:  34  |  تاریخ: 1399/08/20
منبع: بنیاد شهید و امور

ایثارگران

مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران آذربایجان شرقی اظهار کرد: تفاهم نامه همکاري مابین بنیاد و اداره کل میراث فرهنگی
باهدف کمک به تأمین اشتغال ایثارگران جویاي کار منعقد شد.



تحریم اقتصادي اجراي طرح ملی مشاغل خانگی در اردبیل را دوچندان کرده

است

منبع: تسنیمشماره خبر:  35  |  تاریخ: 1399/08/20

گروه استان ها - رئیس جهاددانشگاهی استان اردبیل گفت: تحریم اقتصادي اجراي طرح ملی مشاغل خانگی در اردبیل را
دوچندان کرده است و نیاز است شهرستان هاي اردبیل به این مسئله توجه اساسی داشته باشند.

گروه استان ها - رئیس جهاددانشگاهی استان اردبیل گفت:
تحریم اقتصادي اجراي طرح ملی مشاغل خانگی در اردبیل
را دوچندان کرده است و نیاز است شهرستان هاي اردبیل

 
به این مسئله توجه اساسی داشته باشند. - اخبار استانها - 
به گزارش خبرگزاري تسنیم از اردبیل، مهران اوچی
اردبیلی ظهر امروز در جلسه بررسی روند اجراي طرح ملی
«توسعه مشاغل خانگی» در اردبیل اظهار داشت: اهمیت
پیشبرد اهداف این طرح ملی در استان لازمه اساسی است
و براي تحقق برنامه هاي این طرح لازم است از ظرفیت

 
دستگاه هاي متولی اشتغال استان براي شناسایی متقاضیان کسب و کار خانگی و پیشران ها استفاده شود. 

اوچی اردبیلی به موانع و مشکلات اجراي این طرح در استان اشاره و اظهار کرد: با توجه به اینکه این طرح بستر خوبی براي رونق

 
اقتصادي و ایجاد اشتغال پایدار براي افراد جویاي کار در استان فراهم خواهد کرد لازم است به اجراي آن توجه ویژه شود. 

وي با بیان اینکه با شیوع ویروس کرونا، مشاغل خانگی را می توان از جمله مشاغل پایدار در نظر گرفت، خاطرنشان کرد: این نهاد با

 
برنامه ریزي مناسب و اقدامات جهادي می تواند سهمیه ایجاد اشتغال دو هزار نفري استان را در این طرح محقق کند. 

 
مصوبات جدید کرونایی در کردستان؛ از تعطیلی 10 روزه بانک ها تا ممنوعیت فعالیت یک ماهه مشاغل + جزئیات 

 
محدودیت زمانی براي مشاغل غیرضروري از فردا در رشت اعمال می شود 

 
20 درصد درآمد کشورهاي در حال توسعه از مشاغل خانگی به دست می آید 

رئیس جهاددانشگاهی استان اردبیل با اشاره به اینکه تحریم هاي اقتصادي اهمیت اجراي این طرح را در کشور دوچندان کرده است،
ادامه داد: براي بهره مندي شهرستان هاي استان از مزیت هاي طرح ملی توسعه مشاغل خانگی، لازم است مسئولان شهرستان ها

 
جهت شناسایی پیشران و متقاضی مشاغل خانگی با جهادانشگاهی همکاري کنند. 

اوچی اردبیلی اضافه کرد: تاکنون از اردبیل 888 نفر، شهرستان پارس آباد 99 نفر، خلخال 64 نفر، مشگین شهر 57 نفر، بیله سوار 50
نفر، نمین 47 نفر، نیر 7 نفر، سرعین سه نفر و کوثر دو نفر متقاضی در این طرح ثبت نام کرده اند که قطعا ظرفیت استان بیش از این

 
است. 



وي بر ایجاد دبیرخانه طرح ملی توسعه مشاغل خانگی در مراکز جهاددانشگاهی در شهرستان هاي پارس آباد و گرمی تاکید کرد و
افزود: جهاددانشگاهی اولویت هاي شغلی این طرح را با توجه به مزیت هاي استان و شهرستان ها ارائه کرده است که متقاضیان
مشاغل خانگی می توانند با مراجعه حضوري به مراکز جهاددانشگاهی و یا سایت inhb.ir به صورت رایگان نسبت به ثبت نام خود

اقدام کنند.



در مملکتی که در جاي جاي آن ثروت خوابیده نباید چهره کریه فقر دیده شود

منبع: هم اندیشیشماره خبر:  36  |  تاریخ: 1399/08/20

رئیس قوه قضاییه با تاکید بر اینکه فقرزدایی و محرومیت زدایی از مسائل مهم است، گفت: در مملکتی که در جاي جاي آن
ثروت خوابیده است نباید چهره کریه فقر مناطق مختلف کشور ما را بپوشاند.

پایگاه تحلیلی خبري هم اندیشی: آیت االله رئیسی، رئیس قوه قضائیه صبح امروز طی سخنانی در آئین شکرانه ایجاد 150 هزار
شغل با همت ستاد اجرایی فرمان امام خمینی (ره) اظهار کرد: شاید اگر همه تلاش هاي ستاد اجرایی را می شد به نمایش گذاشت
مشخص می شد گام هاي ارزشمند و ماندگاري در جهت تولید و اشتغال و کار دانش بنیان و تحقق منویات مقام معظم رهبري

 
برداشته شده است و از ریاست ستاد و اعضاي فرهیخته ستاد تشکر می کنم. 

وي تصریح کرد: از هنرهاي ستاد فرمان اجرایی این بوده است که تولید ثروت کند و نیروهاي کارآمد را گرد هم آورد و چهره هایی که

 
در حد وزیر و یا معاون وزیر هستند. 

آیت االله رئیسی با بیان اینکه امروز با مشکلات و تنگناهایی مواجهیم که دشمن براي ما ایجاد کرده است، افزود: گام هاي بسیاري در

 
این چهل سال برداشته شده؛ اما باید گام هاي بیشتري برداشته شود. 

وي با تاکید بر اینکه فقرزدایی و محرومیت زدایی از مسائل مهم است، گفت: در مملکتی که در جاي جاي آن ثروت خوابیده است

 
نباید چهره کریه فقر مناطق مختلف کشور ما را بپوشاند. 

 
رئیس قوه قضائیه فقر را محصول بی عدالتی اجتماعی دانست و بیان داشت: راهکار مبارزه با فقر و فساد و تبعیض اجراي عدالت است. 

آیت االله رئیسی با تاکید بر اینکه اجراي عدالت در همه بخش ها در کشور بسیار مهم است، خاطرنشان کرد: در حوزه قضائی اجراي

 
عدالت براي ما محوري ترین نکته است. 

 
آنچه می تواند جلوي تولید پرونده و فساد اجتماعی را بگیرد، عدالت اقتصادي و ایجاد اشتغال است. 

وي افزود: وقتی مقام معظم رهبري می فرمایند رونق تولید و جهش تولید، معلوم می شود که امروز دواي همه دردهاي جامعه ما در

 
رونق و جهش تولید است. 

رئیس قوه قضائیه اظهار کرد: امروز دولت، نهادها، سازمان ها، نیروهاي مسلح و همه بخش ها در جهت توانمندي اقتصادي، توانمندي

 
امنیتی و در حوزه فرهنگ تلاش کنند؛ چراکه ایران قوي، اقتصاد قوي و امنیت قوي می خواهد. 

آیت االله رئیسی با تاکید بر اینکه می توانیم در مقابل توطئه ها و کارشکنی هاي دشمن و تهدیدها ایستادگی کنیم، از ستاد اجرایی

 
فرمان امام به عنوان جلوه «ما می توانیم» یاد کرد. 



 
م 

کد مطلب: 415964



روزگار سیاه طلاي سفید | چرخ پنبه کاران گرگانی نمی چرخد!

منبع: همشهريشماره خبر:  37  |  تاریخ: 1399/08/20

سال هاي نه چندان دور با کشت گسترده پنبه، صنایع نساجی در ایران پا گرفت و کارگران زیادي مشغول کار شدند اما با
گذشت چند دهه از آن زمان، بی مهري مسئولان به این صنعت آغاز شد.

 به گزارش همشهري آنلاین به نقل از باشگاه خبرنگاران
جوان، در روزگاري نه چندان دور کشت پنبه در منطقه گرگان و دشت رونق فراوانی داشت تا جایی که این منطقه به سرزمین طلاي
سفید شهره بود. کشت 120 هزار هکتار و در برخی مواقع تا 180 هزار هکتار پنبه در اراضی کشاورزي منطقه نه فقط اقتصاد و
معیشت کشاورزان، بلکه کارگرانی که از برخی استان هاي دیگر به منطقه می آمدند را هم تأمین می کرد و در عین حال چرخ صنایع
را هم می چرخاند. روزگاري با تولید پنبه، چرخ حدود 40 کارخانه پنبه پاك کنی در گرگان و دشت می چرخید. کارگران زیادي در
آن ها کار می کردند و نان بر سر سفره هایشان می بردند. اما با گذشت دو سه دهه از آن زمان، دیگر نه چرخی باقی مانده که بچرخد

 
و نه دیگر خبري از روزهاي سفیدبختی پنبه کاران و کارخانه داران است. 

- پنبه در رویاي بازگشت به روزهاي طلایی در بروز این اتفاق به طور قطع همه بخش ها دخیل بوده و هستند که روزگاري، چنین
سخت، بر سرزمین طلاي سفید رفته است. بالا رفتن هزینه هاي زندگی و افزایش قیمت تمام شده محصول از یک سو و حمایت
نکردن از این محصول از سوي متولیان، موجب شد تا امروز از متوسط 150 هزار هکتار پنبه کاري حدود 20 هزار هکتار و از 40
کارخانه پنبه پاك کنی 3 کارخانه در استان گلستان باقی بماند. البته نه فقط در گلستان بلکه در سایر مناطق کشور هم اوضاع چنین
است؛ کشوري که صنایع نساجی اش حرف هاي زیادي براي گفتن داشت حالا وارد کننده الیاف مصنوعی از کشورهاي مختلف شده
است. در حالی که الیاف هاي مرغوب پنبه گلستان چرخ کارخانه هاي ریسندگی را به خوبی به حرکت در آورده و با چرخش دوك

 
هاي کارخانه هاي ریسندگی، صنایع نساجی کشور از رونق برخوردار بود. 

برخی سیاست ها و برنامه هاي اشتباه کشت پنبه موجب شد تا از سرزمین طلاي سفید خاطره اي در ذهن ها باقی بماند هر چند در
سال هاي اخیر تلاش هاي براي احیاي این محصول با ارزش افزوده بالا در کشور در حال انجام است، ولی تا رسیدن به روزهاي اوج
راه طولانی در پیش دارد. به گفته کارشناسان پنبه کشور، وش تولید شده در گلستان به خاطر اقلیم مناسب و رطوبت متعادل از لحاظ
کیفیت در رده نخست کشور قرار دارد، اما در تولید با توجه به کشت هاي جایگزین پنبه و مشکلات این بخش بعد از خراسان و فارس

 
در رده سوم کشور قرار گرفته است. 



- زمین هاي حاصلخیز گلستان بستري براي جهش تولید طلاي سفید افزایش سطح زیرکشت پنبه و خودکفایی در تولید الیاف مجري
طرح پنبه وزارت جهاد کشاورزي از افزایش سطح زیرکشت این محصول خبر داده و گفته امسال سطح زیرکشت پنبه به 98 هزار و
800 هکتار رسیده که این رقم نسبت به پارسال حدود 10 درصد رشد داشته است. در برخی سال ها سطح زیرکشت پنبه در کشور به
کمتر از 70 هزار هکتار هم رسیده بود که با مشوق ها و برنامه هاي عملیاتی دولت این سطح حدود 30 هزار هکتار بیشتر شده است.
علاوه بر افزایش سطح زیرکشت، کیفیت محصول تولیدي نیز نسبت به پارسال بهتر شده به طوري که میزان عملکرد به 2 هزار و 700
کیلوگرم در هکتار رسیده است که این میزان نسبت به سال گذشته افزایش 200 کیلویی را نشان می دهد. وي از تولید 270 هزار
تنی وش از مزارع کشور خبر داده و گفته 81 هزار تن الیاف براي صنایع ریسندگی تولید می شود که خودکفایی در این زمینه را از
58 درصد به 68 درصد افزایش می دهد. هزارجریبی گفته به رغم تحریم و محدودیت هاي ارزي این رشد مواد اولیه صنایع ریسندگی

 
مطلوب است. 

48 رقم جدید پنبه در کشور معرفی شد ابراهیم هزارجریبی با بیان اینکه کشت این محصول مورد توجه جدي دولت و وزارت جهاد
کشاورزي است، پیش بینی کرد که با واقعی شدن قیمت ارز و بسته شدن راه براي واردات بی رویه، تمایل کشاورزان را براي کاشت
این محصول بیشتر شود و از سوي دیگر استفاده از بذرهاي اصلاح شده عملکرد واحد سطح را درخصوص این محصول بالا ببرد. 50
هزار هکتار سطح زیرکشت پنبه براي سال آینده برنامه ریزي و برنامه وزارت جهادکشاورزي رسیدن به 150 هزار هکتار پنبه در سال
آینده است که تحقق این برنامه می تواند، خودکفایی در زمینه تولید الیاف را هم به دنبال داشته باشد. در برنامه ششم توسعه باید
میزان تولید و خوداتکایی در محصول پنبه افزایش پیدا کند، با توسعه زنجیره پنبه، علاوه بر تأمین نیاز کشور به این محصول و اشتغال
مناسب در زنجیره هاي تولید شامل کشت و ریسندگی، تولیدات جانبی مانند روغن و کنجاله ایجاد می شود که موجب رونق صنایع

 
روغن کشی و تامین نیاز نهاده هاي صنایع دام و طیور خواهدشد. 

 
 

اختصاص یارانه مستقیم به پنبه کاران محمدحسن کاویانی، مدیرعامل صندوق پنبه ایران نیز معتقد است اگر از نظر اقتصادي تولید
پنبه به صرفه باشد سطح زیر کشت نیز افزایش پیدا خواهد کرد، اما مسئله افزایش سطح زیر کشت یک موضوع فرمایشی نیست که با
دستور اتفاق بیفتد. وي با انتقاد از برخی سیاست ها در زمینه کشاورزي، از محصول شالی به عنوان رقیب و عامل محدود کننده کشت
پنبه در کشور یاد کرد و گفت که این محصول در تمام مناطق کشور که پنبه کشت می شود داراي رقیب زراعتی است. به عنوان مثال
در استان هاي شمالی کشور مانند گلستان و مازندران که بهترین پنبه هاي کشور را تولید می کنند، زراعت شالی رقیب بزرگ کشت
پنبه است. زراعت پنبه زراعت سختی است که نیاز به کمک و حمایت هاي دولتی دارد و باید به سیاست هاي کشورهاي تولید کننده
و صادر کننده پنبه و تخصیص یارانه مستقیم به کشاورزان این محصول توجه شود، باید زراعت پنبه را مقرون به صرفه کنیم تا
کشاورزان به کشت آن رغبت پیدا کنند. با توجه به مشکلات فعلی و تحریم ها اگر نتوانیم پنبه کافی تولید کنیم صنعت نساجی با

 
مشکل جدي روبرو می شود و تعطیلی کارخانجات را شاهد خواهیم بود. 



خودکفایی در تولید پنبه دست یافتنی است کاویانی نیاز سالیانه صنعت نساجی را 120 تا 140 هزار تن وش اعلام کرد و گفت: امسال
برآوردها حاکی از آن است که 70 هزار تن پنبه تصفیه شده تولید شود که با این وجود مابقی نیاز کشور از طریق واردات باید تأمین
شود. برآوردها حاکی از آن است که از ابتداي سال، 20 هزار تن پنبه وارد کشور شده است. وضعیت ابهام آمیز سال آینده و مشکلاتی
که ممکن است براي صنایع نساجی کشور ایجاد شود، نگران کننده است، البته تا پایان امسال مشکل کمبود پنبه نداریم اما اگر
مشکلات تخصیص ارز مرتفع نشود، نگران 6 ماهه سال آینده هستیم چرا که تا مهر آینده پنبه داخلی نداریم و حتما باید از پنبه
وارداتی استفاده کنیم. خودکفایی پنبه دست یافتنی است، اگر از لحاظ کمیت و کیفیت شرایط خوبی براي کشاورزان ایجاد شود،
ظرف چند سال آینده به خودکفایی خواهیم رسید. براي رسیدن به خوداتکایی حداقل 150 هزار هکتار زراعت پنبه لازم است، در حال
حاضر سطح زیر کشت پنبه در کشور 90 هزار هکتار است که با افزایش سطح زیرکشت و توزیع مناسب بذر، کود و سم همانند دهه
50 شمسی می توان در تأمین پنبه مورد نیاز داخل بی نیاز از واردات بود.پنبه تولیدي استان گلستان به لحاظ کیفی قابل رقابت با

 
پنبه هاي خارجی است و باید شرایط تولید محصول به ویژه در استان هاي مستعد و پنبه خیز کشور فراهم شود. 

هزینه هاي برداشت پنبه به روش سنتی سرسام آور است در همین باره علیقلی ایمانی، دبیر خانه کشاورز استان گلستان اظهار کرد:
هر چند تولید امسال خوب شده، اما پنبه کاران از هزینه سرسام آور برداشت که به روش سنتی در استان انجام می شود گلایه دارند و
معتقد هستند افزایش هزینه برداشت در کنار افزایش قیمت افسارگسیخته نهاده ها انگیزه اي براي کشت پنبه در سال بعد ایجاد
نخواهد کرد. امسال قیمت خرید تضمینی پنبه 7 هزار و 500 تومان اعلام شده است، با توجه به هزینه برداشت و قیمت بالاي نهاده
ها هر کیلوگرم پنبه بیش از 10 هزار تومان براي کشاورزان هزینه داشت و در کنار آن کشاورزان مجبور به تحویل پنبه هاي خود به
کارخانه هاي محدودي شدند که بر اساس رقم و کیفیت وش ها قیمت گذاري پائینی داشتند. در چنین مواقعی باید سازمان تعاون

 
روستایی ورود پیدا کند و با نرخ هاي توافقی وارد بازار شود تا بتوانند جلوي واسطه ها و انحصار را بگیرند. 

دبیرخانه کشاورز استان گلستان گفت: در مجموع میانگین قیمت خرید وش آنقدر پایین است که اصلأ توجیه اقتصادي براي کشاورز
ندارد. اگر کشاورز متوجه سودآوري شود قطعأ بدون آنکه ترویج شود خودش کشت پنبه را انتخاب خواهد کرد همان طور که بقیه
محصولات را انتخاب می کند. براي احیاي پنبه نخست باید بحث برداشت این محصول حل شود؛ باید برداشت ماشینی و دستگاه ها
بومی سازي شوند و این دستگاه ها براي جمع آوري محصول در اختیار کشاورزان قرار گیرند. براي احیاي کشت پنبه باید هزینه هاي
تولید از ابتدا که کشاورز براي کشت وارد زمین می شود تا برداشت محاسبه و 15 درصد تا 20 درصد سود هم براي کشاورز لحاظ و بر

 
این مبنا قیمت تضمینی تعیین شود. 

 
 

برداشت پنبه در گلستان مکانیزه می شود در گلستان امسال حدود 25 هزار هکتار پنبه کشت شد که نسبت به پارسال که حدود 17



هزار هکتار بود رشد خوبی را نشان می دهد، ولی مشکلات پیش پاي کشاورزان رغبت تولید این محصول را در پنبه کاران کم کرده

 
است. 

علی موسی خانی، رئیس اداره پنبه و دانه هاي روغنی جهاد کشاورزي گلستان، یکی از دلایل رغبت پایین کشاورزان گلستانی براي
کشت پنبه را افزایش هزینه برداشت دانست و افزود: براي رفع مشکل هزینه برداشت پنبه امسال بنا داشتیم با یکی از کارخانجات
نساجی در قائمشهر وارد فاز کشاورزي قراردادي شویم، اما به دلیل آنکه دو دستگاه کمباین وش چین پنبه با تأخیر وارد کشور شد
این کار را به سال دیگر موکول کردیم. اکنون دو دستگاه کمباین وش چین پنبه در گلستان داریم و دو دستگاه دیگر سال بعد از
کارخانه نساجی قائمشهر وارد استان خواهد شد بدین ترتیب شاهد یک تحول خواهیم بود البته تعداد این دستگاه ها باید بیشتر از این
باشد تا پاسخگوي کشاورزان باشیم. درباره نارضایتی پنبه کاران از قیمت خرید تضمینی، با افزایش قیمت ها امسال دولت هم قیمت
تضمینی را افزایش داد در برخی محصولات تا 70 درصد افزایش قیمت تضمینی داشتیم و در مورد پنبه شاهد افزایش دو برابري

 
قیمت خرید در بازار هستیم و قیمت خرید پنبه در حال حاضر مناسب و پاسخگوي هزینه کشاورزان و زحمت آن هاست. 

برخی استان ها از جمله گلستان مستعد کشت پنبه هستند، اما بازرگانی نامناسب، پایین بودن قیمت خرید تضمینی، عدم اختصاص
مشوق و حمایت هاي دولتی از کشاورزان پنبه کار، بالا رفتن قیمت نهاده ها، سنتی بودن برداشت این محصول و ... سبب شده تا
کشت پنبه در این استان به شدت محدود شود و حتی در برخی سال ها به 8 و 10 هزار هکتار هم برسد. ضمن اینکه کشت فعلی
پنبه هم در اراضی درجه دو و سه انجام می شود و در نهایت تولید چندانی دست کشاورز را نمی گیرد؛ این در حالی است که روزگاري
مرغوب ترین زمین هاي منطقه گرگان و دشت به کشت پنبه اختصاص داشت. محصولی که هم اشتغال پایدار تولید می کند، چرخ

صنایع را به طور مستمر می چرخاند، علاوه بر صنایع نساجی در صنایع روغن کشی و دامپروري نیز مورد استفاده قرار می گیرد.



دولت باعث تشدید موج سوم شده است

منبع: مشرقشماره خبر:  38  |  تاریخ: 1399/08/20

 
- سیاست 

 
دولت باعث تشدید موج سوم شده است 

 مخالفت دولت با تعطیلی مقطعی کانون هاي بحران و اجراي سیاست

 
محدودیتی، کرونا را مهار نکرده و باعث تشدید موج سوم شیوع این ویروس شده است. 

به گزارش مشرق، روزنامه وطن امروز در گزارشی به این موضوع پرداخته است که لجبازي دولت در تعطیل نکردن مقطعی کانون هاي

 
بحران باعث تشدید موج سوم کرونا شده است. بخش هاي مهم این گزارش را در ادامه می خوانید. 

 
 

از ابتداي پاییز، دولت محدودیت هاي رنگارنگی براي مقابله با کرونا وضع کرده اما این اقدامات نه تنها تعداد مرگ ومیرهاي روزانه را

 
کم نکرده بلکه رتبه ایران در بین کشورهاي بحران زده را ارتقا داده است. 

در جدیدترین اقدام، دولت قصد دارد تردد از ساعت 21 تا 4 صبح را ممنوع کند؛ این در حالی است که یقینا انتقال کرونا در ساعات



فعالیت روزانه اصناف، اماکن عمومی پرازدحام، وسایل حمل ونقل عمومی و محل کار بیش از ساعات شبانه و خیابان هاي خلوت فعلی
است. از ساعت 21 تا 4 صبح بدون اینکه محدودیتی باشد کمترین تردد ممکن را شاهد هستیم اما دولت به بهانه انتشار کرونا در

 
میهمانی ها و جمع هاي خانوادگی قصد دارد تردد شبانه در شهر را ممنوع کند. 

 
 

دیروز محسنی بندپی، استاندار تهران این خبر را به تسنیم اعلام کرد و گفت: «در برخی کشورها براي کاهش شب نشینی ها و
دورهمی ها، تصمیماتی مبنی بر محدودیت تردد در سطح شهرهاي شان انجام داده اند. محدودیت منع تردد از ساعت 21 روز شنبه

 
24 آبان اعمال خواهد شد و این مصوبه ستاد ملی مبارزه با کرونا است». 

 
 

البته این خبر را علیرضا رئیسی، سخنگوي ستاد ملی مقابله با کرونا تکذیب کرد و گفت: فعلا این مساله در حد طرح است و تصویب
نشده است. همین تایید و تکذیب ها نشان می دهد وضعیت مدیریت کرونا از خود مساله کرونا، بحرانی تر است و می توان به جرات

 
گفت عدم مدیریت صحیح موجب افزایش آمار مرگ ومیرهاي کرونایی شده است. 

فاجعه کرونا در ایران از اواخر تابستان آغاز شد. عملکرد دولت عملا موجب عادي انگاري این بحران در جامعه شد و مسافرت ها و
میهمانی ها و عدم رعایت پروتکل هاي بهداشتی شدت گرفت. با وجود اینکه وزارت بهداشت هشدار می داد که پاییز سختی در پیش

 
است اما کمتر مسؤولی به آن توجه کرد تا آمار مرگ ومیر کرونا در میان شگفتی همگان افزایش چشمگیر پیدا کند. 

به گفته اعضاي کمیته علمی مقابله با کرونا، در چنین وضعیتی دولت باید زنجیره انتقال را قطع می کرد و در کنار محدودیت هاي



سختگیرانه، به تعطیلی متناوب رو می آورد. این پیشنهاد از 2 ماه پیش به ستاد ملی مقابله با کرونا داده شد اما به آن توجهی نشد.
حتی کمیته سلامت استانداري تهران که متشکل از نمایندگان وزارت بهداشت، مجلس، مسؤولان استان و اعضاي شوراي شهر است،
اعلام کردند مهم ترین اقدام براي مقابله با کرونا تعطیلی متناوب است اما دولت توجهی به آن نکرد و به سیاست محدودیت هاي

 
نمایشی رو آورد. 

 
 

روحانی اعلام کرد اگر تعداد مرگ ومیر روزانه کرونا به بیش از 300 نفر برسد، آژیرخطر به صدا در می آید اما تعداد کشته هاي روزانه
به بیش از 400 نفر رسید و آژیر دولت به صدا درنیامد. دولت محدودیت فعالیت اصناف در 89 شهرستان و مرکز استان را اعمال کرد

 
و از مسافرت ها در 4 روز جلوگیري کرد. 

ایجاد محدودیت هاي معمولی که لازم است و کافی نیست، ادامه یافته و دولت فعالیت اصناف از ساعت 18 را ممنوع اعلام کرده است.
متخصصان و کارشناسان می گویند با توجه به سرعت انتشار و انتقال کرونا، محدودیت هاي نمایشی نمی تواند این بیماري را کنترل
کند؛ آیا احتمال ابتلاي کسی که صبح سر کار می رود یا با مترو تردد دارد یا در خیابان راه می رود بیشتر است یا در ساعات پایانی

 
روز و نصف شب؟ 

تقریبا همه اعضاي جامعه پزشکی تعطیلی تهران را تنها راه مقابله با سرایت کرونا می دانند اما دولت با سماجت و لجاجت مانع
تعطیلی متناوب می شود و اقتصاد و معیشت را بهانه می کند. با توجه به اینکه رهبر معظم انقلاب هم وزارت بهداشت را محور

 
تصمیمات کرونایی می دانند، لجاجت دولت براي تعطیل نکردن تهران غریب است. 

به گفته مسؤولان ستاد مقابله با کرونا، بیمارستان هاي تهران و اکثر شهرهاي بزرگ پر از بیماران کرونایی شده است و تعطیلی تهران
اجتناب ناپذیر است. قطعا سیاست هاي اشتباه دولت موجب افزایش مرگ ومیر ناشی از کرونا شده و دولت روحانی باید پاسخگوي این

 
فاجعه باشد. 



 
 

 
محدودیت مقابله با کرونا از ساعت 18 مضحک است 

رئیس کمیسیون بهداشت و درمان مجلس شوراي اسلامی با بیان اینکه دولت در مدیریت کرونا دچار هرج ومرج و سردرگمی شده
است، گفت: این بیماري در حالی روزانه جان بیش از 450 نفر از هموطنان مان را می گیرد که دولت تصمیمی قاطع براي مقابله با آن

 
نمی گیرد و حاضر نیست تهران تعطیل شود. 

حسینعلی شهریاري به برنامه هاي قطره چکانی دولت در مبارزه با ویروس کرونا اشاره کرد و افزود: ایجاد برخی محدودیت ها چون
جلوگیري از تردد چند روزه خودروها به دیگر شهرها، جریمه افراد بدون ماسک و تعطیلی فعالیت صنوف پس از ساعت 18 عصر براي
مقابله با کرونا کارساز نبوده و نیست، بلکه براي قطع زنجیره این ویروس دولت باید حداقل 2 تا 3 هفته تهران و برخی کلانشهر را به
طور کامل تعطیل کند؛ تعطیلی اي که البته باید با در نظر گرفتن جمیع جهات و برنامه ریزي دقیق کارشناسانه همراه باشد، طوري

 
که علاوه بر حفظ سلامت، معیشت، اشتغال و زندگی مردم نیز مورد توجه قرار گیرد. 

وي خاطرنشان کرد: قرار شده است فعالیت همه صنوف جز برخی مشاغل چون نانوایی ها، داروخانه ها و فروشگاه هاي مواد غذایی از
ساعت 18 تعطیل شود. این تصمیم بی تردید تصمیمی بی اثر خواهد بود، چرا که اگر کسی بخواهد خرید کند در طول روز خریدهاي
خود را انجام می دهد و نمی گذارد به شب برسد. از طرفی در این فصل که ساعت 5 هوا تاریک می شود اکثر مردم به خانه هاي شان

می روند، بنابراین این طرح طرحی مضحک است.



افتخارات دبیرستان پسرانه تیزهوشان شهید ستاري ورامین

منبع: پاناشماره خبر:  39  |  تاریخ: 1399/08/20

ورامین(پانا)- مدیر آموزشگاه تیزهوشان بر نقش تلاش و پشتکار در موفقیت هاي چشمگیر انسان هاي بزرگ تاکید کرد.

ورامین(پانا)- مدیر آموزشگاه تیزهوشان بر نقش تلاش و
پشتکار در موفقیت هاي چشمگیر انسان هاي بزرگ تاکید

 
کرد. 

رضا مرادي مدیر دبیرستان استعدادهاي درخشان شهید
ستاري ورامین در گفت وگو با پانا گفت: بسیار خوشحالم
در طی این چند سالی که در این مجموعه مشغول خدمت

بودند افتخاراتی را دانش آموزان ساعی و پرتلاش از آن خود کردند و با توجه به دبیران مجرب و توانمند در آموزشگاه و فعالیت هاي
فوق برنامه اي که همزمان با تدریس کتب درسی و تستهاي کنکور ارائه شد، مشاورین مجرب نیز از همان ابتدا شیوه هاي برنامه ریزي

 
در مدیریت آزمون را به صورت گروهی و انفرادي براي دانش آموزان تبیین کردند. 

مرادي در ادامه گفت: هر ساله از تابستان براي دانش آموزان سال یازدهم به طور ویژه کلاسهاي تست و کنکور( دهم تا دوازدهم)
برگزار شده است و همچنین بیتوته علمی کنکور دانش آموزي نیز از دي ماه با تمامی امکانات آموزشی، فضا، تغذیه و... از ساعت 7

 
صبح الی 21عصر در مدرسه زیر نظر دبیران، مشاوران وکادراجرایی همراه با مطالعه و برنامهریزي درسی صورت گرفته است . 

او در ادامه گفت: لازم به ذکر است که مدرسه از اینترنت مجهز به خط فیبر نوري استفاده می کند، کلیه کلاس ها هوشمند است و در
سال گذشته تحصیلی با شیوع بیماري کرونا و عدم حضور دانش آموزان در بیتوته علمی کنکور تمامی برنامه هاي فوق از طریق فضاي

 
مجازي و زیر نظر مشاورین و دبیران توانمند، دانش آموزان به فعالیت هاي خود ادامه دادند. 

مرادي بیان کرد: مجموعه آموزشی شهید ستاري با تلاش و هم افزایی همکاران و دانش آموزان ساعی و خانواده هاي محترم توانست
افتخارات زیادي از جمله کسب مدال برنز جهانی در المپیاد زیست شناسی 2020 ژاپن، کسب مدال طلاي کشوري در المپیاد زیست
شناسی، راهیابی دانش آموزان مرحله کشوري علمی تفکر و کارآفرینی باشگاه دانش پژوهان کشوري، قبولی حدود 50 درصد دانش
آموزان رشته تجربی در پزشکی و دندانپزشکی و پرستاري، قبولی 98 درصد از دانش آموزان رشته ریاضی در دانشگاه هاي معتبر

 
روزانه و همچنین کسب رتبه هاي برتر در فعالیتهاي پرورشی و هنري؛ کسب کند. 

آموزش وپرورش ورامین رضا مرادي دبیرستان تیزهوشان موفقیت راهیابی به المپیادها



روحانی «سیاست ها و برنامه هاي اقدام علمی، فناورانه و فرهنگی جهش

تولید» را ابلاغ کرد

منبع: شبستانشماره خبر:  40  |  تاریخ: 1399/08/20

روحانی مصوبه جلسه 830 شوراي عالی انقلاب فرهنگی درباره «سیاست ها و برنامه هاي اقدام علمی، فناورانه و فرهنگی
جهش تولید» را ابلاغ کرد.

روحانی مصوبه جلسه 830 شوراي عالی انقلاب فرهنگی درباره «سیاست ها و برنامه هاي اقدام علمی، فناورانه و فرهنگی جهش

 
تولید» را ابلاغ کرد. 

به گزارش خبرگزاري شبستان، روحانی مصوبه جلسه 830
شوراي عالی انقلاب فرهنگی درباره «سیاست ها و برنامه هاي
اقدام علمی، فناورانه و فرهنگی جهش تولید» را به مجلس
شوراي اسلامی، قوه قضائیه، وزارت علوم، تحقیقات و فناوري،
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، وزارت آموزش و
پرورش، وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، وزارت صنعت، معدن و

تجارت، معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري، سازمان صدا و سیما، سازمان تبلیغات اسلامی و دبیرخانه شوراي عالی انقلاب
فرهنگی ابلاغ کرد. این مصوبه در 4 ماده ابلاغ شده است و براي 11 دستگاه 31 اقدام را معین کرده است و در آن علاوه بر دستگاه

 
هاي اجرایی براي قواي مقننه و قضائیه نیز تکالیفی دیده شده است. 

 
متن کامل این مصوبه در ذیل آمده است: 

سند ملی «سیاست ها و برنامه هاي اقدام علمی، فناورانه و فرهنگی جهش تولید» که بنا به پیشنهاد دبیرخانه شوراي عالی در جلسه

 
830 مورخ 1399/4/24 شوراي عالی انقلاب فرهنگی به تصویب رسیده است، به شرح ذیل براي اجراء، ابلاغ می شود: 

 
مقدمه 

نامگذاري هاي سالانه مقام معظم رهبري (مدظله العالی) در بیش از یک دهه گذشته بر حوزه اقتصادي متمرکز بوده است و ایشان
امسال را پیرو همین رویکرد بلندمدت، سال «جهش تولید» نام گذارده اند. مبرهن است نام گذاري سال ها اختصاص به همان سال
ندارد و آغازي براي رویکرد جدید محسوب می شود. با توجه به نقش مبنایی فرهنگ، علم و فناوري در عرصه جهش تولید و به منظور
شکوفاترشدن عرصه اقتصادي و عزت ملی و حرکت در مسیر تمدن نوین اسلامی - ایرانی بهعنوان هدف غایی بیانیه گام دوم انقلاب
اسلامی، سند ملی «سیاست ها و برنامه هاي اقدام علمی، فناورانه و فرهنگی جهش تولید» را بهشرح مواد آتی ذیل مصوب نمود ارائه

 
میگردد: 

 
ماده 1: سیاست ها 



 
1.جهش تولید مبتنی بر ارزش هاي دینی و اخلاقی با تکیه بر معنویت و عدالت 

 
2.گسترش و ترویج فرهنگ کار، خوداتکایی و مشارکت عمومی در فعالیت هاي منجر به جهش تولید 

 
3.توسعه بینش دانش بنیان با تاکید بر نقش آفرینی کارآفرینان بزرگ در کنار شرکت هاي کوچک و متوسط 

 
4.تقویت نوآوري، بهره وري و توسعه محصولات دانشی و نوآورانه با تأکید بر حوزه فناوري هاي نوین 

 
5.تقویت سرمایه انسانی ماهر و خلاق و به فعلیت در آوردن انبوه منابع انسانی در سطح ملی 

 
ماده 2: وظایف و تکالیف اختصاصی دستگاه ها 

 
دبیرخانه شوراي عالی انقلاب فرهنگی 

- بازنگري در اولویت هاي علم و فناوري مندرج در فصل سوم نقشه جامع علمی کشور با تاکید بر حوزه هاي تحول آفرین فناوري و

 
ظرفیت هاي بومی 

- تدوین اهداف و سیاست هاي استقرار سامانه ملی یکپارچه آموزشی، پژوهشی و تربیتی با محوریت نقش آفرینی فعال بخش هاي

 
کارآفرین و خصوصی و ارائه براي تصویب به شوراي عالی 

 
- تدوین برنامه ارتقاي شان اجتماعی کارآفرینان عرصه تولید و ارائه آن براي تصویب به شوراي عالی 

- تدوین سند جامع کشاورزي دانش بنیان به منظور ارتقاء جهش و بهره وري تولیدات کشاورزي (با همکاري و محوریت وزارت جهاد

 
کشاورزي) 

- بازنگري در ساختار نظام علم، فناوري و نوآوري کشور به منظور شفاف سازي وظایف دستگاه ها در راستاي ارتقاي کیفی علم،

 
فناوري و نوآوري 

 
قوه قضائیه 

توسعه زیرساخت هاي حقوقی تخصصی مرتبط با کارآفرینی و تولید در راستاي افزایش انگیزه سرمایه گذاري و فعالیت در حوزه تولید

 
و نوآوري 

 
مجلس شوراي اسلامی 

در اولویت قرار دادن تصویب قوانین مرتبط با فرهنگ و علم و فناوري در پیوند با جهش تولید (مثل تقویت نظام مند رابطه دانشگاه و
صنعت و اصلاح قانون حمایت از شرکت ها و موسسات دانش بنیان و تجاري سازي نوآوري ها و اختراعات) و اولویت نظارت بر اجراي



 
این قوانین 

 
سازمان صدا و سیما 

- ساخت برنامه هاي جذاب با موضوع کارآفرینان عرصه تولید با تاکید بر صادرکنندگان نمونه بدون نگاه تجاري به آنان در راستاي

 
ارتقاي نام نماي (برند) ملی و تقویت حس اعتماد ملی و قدرت ملی 

- ارتقاي نگرش عمومی به اهمیت مقوله مهارت آموزي و نقش پذیري اجتماعی در جهت افزایش مشارکت عمومی و تقویت حس

 
عضویت ملی 

 
- بازبینی شرایط تبلیغ کسب وکارهاي دیجیتال در رسانه ملی با رویکرد رفع انحصار 

- تقویت اعتماد مردم به کالاي ایرانی از طریق تولید سریال هاي عامهپسند، اخبار مرتبط با تولید و برنامه هاي گفتگویی و تحلیل

 
هاي اقتصادي 

 
- ایجاد رسانه مردمی و نام نماي (برند) اجتماعی با هدف پیگیري و پرداختن به مطالبات حوزه اشتغال و عرضه مشاغل جدید 

 
- تقویت روحیه امید و تلاش در تولید علم و فناوري و پرهیز از اشاعه روحیه یاس و ناامیدي 

 
وزارت علوم، تحقیقات و فناوري و شوراي عالی عتف 

- بهبود ضوابط و مقررات مربوط به وزن دهی و امتیازدهی به اساتید از طریق توسعه و لحاظ کردن شاخص افزایش تولیدات راهبردي

 
به عنوان راهبرد موازي با رویکرد مقاله محوري و هم راستا با ماموریت دانشگاه ها 

- بهبود نظام آموزش مهارتی، علمی و کاربردي از طریق اعطاي مجوز به مراکز آموزشی وابسته به شرکت هاي کارآفرین بزرگ، موفق

 
و داراي نام نما (برند) 

 
- هدایت و جهت دهی پایان نامه هاي کارشناسی ارشد و دکترا و تحقیقات دانشگاهی به سمت جهش تولید 

- بازنگري در مدل همکاري و هماهنگی دانشگاه و صنعت، با رویکرد در هم تنیدگی نهادي مبتنی بر ایفاي نقش فعال تر دانشگاه در

 
صنعت و بالعکس 

 
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 

- تعریف رشته هاي شغلی جدید در عرصه بهداشت و درمان بویژه در صنعت - سلامت و طب سنتی ایران با هدف ایجاد مشاغل

 
جدید و اثرگذاري بر سلامت و درمان 

- تشکیل کمیته اختصاصی دانش بنیان در سازمان غذا و دارو با رعایت قوانین ومقررات ذیربط منظور هدایت، حمایت و تسهیل اخذ



استانداردهاي مرتبط با مواد غذایی، آرایشی بهداشتی، دارو و تجهیزات پزشکی شرکت هاي دانش بنیان و تهیه آئین نامه مربوطه

 
ظرف مدت سه ماه در تعامل با معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري 

- در اولویت قرار دادن تهیه و صدور کلیه مدارك و مستندات لازم جهت تسریع در فرآیند صادرات محصولات دانشبنیان با رعایت

 
قوانین ومقررات ذیربط 

- برنامه ریزي جهت ارتقاي توان فناورانه داخلی در ماده اولیه، دارو، تجهیزات پزشکی و کیت هاي تشخیصی مختلف مرتبط با انواع

 
ویروس ها 

 
وزارت آموزش و پرورش 

- تدوین و اجراي بسته تحولی مهارت آموزي در جهت ایجاد زمینه کسب حداقل یک مهارت براي هر دانش آموز و فراهم کردن

 
سازوکار مشارکت بنگاه هاي اقتصادي و دانشبنیان در ارتقاي مهارت دانش آموزان 

 
- اصلاح و بهبود کتب درسی در مقاطع مختلف با رویکرد موضوع جهش تولید 

 
معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري 

- تدوین ضوابط تسهیل فعالیت هاي شرکت هاي دانش بنیان و نوپا در همکاري با سایر دستگاه هاي مرتبط پشتیبانی اجتماعی و

 
تبلیغاتی از خرده شرکت هاي موفق دانش بنیان، علی الخصوص در ارتباط با بندهاي متناظر مذکور در این سند 

 
- ایجاد مشوق هاي لازم براي جلب مشارکت ایرانیان خارج از کشور در ارتباط با جهش تولید 

 
- ایجاد مکانیزم هاي مولد و حامی نوآوري هاي مردمی به منظور افزایش مشارکت مردم در پیشرفت کشور 

 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 

- ارتقاي سطح سرمایه اجتماعی در مسیر جهش تولید از طریق فرهنگ سازي سینمایی، ادبیات داستانی و چندرسانه اي و جهت

 
دهی به نظام سخنگویی و ارزیابی «اثر اظهارات مقامات دولتی بر اعتماد عمومی» 

- تعریف بخش ویژه در جوایز ادبی، سینمایی و فرهنگی در ارتباط با موضوع کارهاي اثرگذار فردي و اجتماعی، تولید و الگوسازي

 
موفق از تلاش گران عرصه جهش تولید 

 
سازمان تبلیغات اسلامی 

- تقویت دانش و توانائی فردي و اجتماعی در خصوص ارزش کار و تولید، کار جمعی، احترام به قانون، نظم و مسئولیت پذیري فردي و

 
اجتماعی در پیوند با ارزش هاي اسلامی به منظور تقویت زیرساخت هاي سرمایه انسانی و اجتماعی براي جهش تولید 



- ارتقاي کارآمدي نهادهاي مذهبی و استفاده از ظرفیت حوزه هاي علمیه بهخصوص روحانیون جهادي در راستاي گفتمان سازي و

 
توسعه ارزش هاي مربوط به کار و تولید به عنوان یکی از شاخه هاي عبادت و تقرب به خداي متعال 

 
وزارت صنعت، معدن و تجارت 

 
تقویت نوآوري در شرکت هاي بزرگ ملی و حمایت از همکاري آن ها با شرکت هاي دانشبنیان از طریق ایجاد مشوق هاي مختلف 

 
ماده 3: نظارت و ارزیابی 

کلیه دستگاه هاي مجري این سند، گزارش اجراي بند مرتبط به وظایف خود را سالانه به دبیرخانه شوراي عالی انقلاب فرهنگی ارائه
می نمایند. این گزارش ها بعد از بررسی و در صورت لزوم ارائه در صحن شوراي عالی، جهت استحضار مقام معظم رهبري(مدظله

 
العالی) ارسال می گردد. 

ماده 4: این سند مشتمل بر4 ماده و 31 بند، در جلسه 830 مورخ 24/ 4/ 1399 شوراي عالی انقلاب فرهنگی به تصویب رسید و از

 
تاریخ ابلاغ لازم الاجرا است. ص/830.2 

 
حسن روحانی 

رئیس جمهور و رئیس شوراي عالی انقلاب فرهنگی



اسنپ زنان سرپرست خانواده را از پرداخت کمیسیون معاف کرد

منبع: الفشماره خبر:  41  |  تاریخ: 1399/08/20

به گزارش روابط عمومی شرکت اسنپ، اسنپ بار دیگر
طرح معافیت زنان سرپرست خانواده از پرداخت کمیسیون
را اجرا می کند. این طرح از ابتداي آذر تا پایان سال 1399
دوباره فعال خواهد شد. در مرحله قبل طرح «همراه زنان
سرزمینم» که سال گذشته همزمان با روز ملی کارآفرینی

 
اجرا شد، 417 نفر از زنان سرپرست خانواده عضو ناوگان اسنپ تا پایان اسفند 1398 از پرداخت کمیسیون معاف شدند. 

طبق آخرین آمار رسمی اعلام شده، 85 درصد از زنان سرپرست خانواده بیکار هستند و با توجه به همه گیري کرونا و مشکلات
اقتصادي پیش آمده احتمالا این تعداد با افزایش روبه رو شده است. به همین دلیل و با توجه به استقبال گسترده از طرح معافیت زنان
سرپرست خانواده از پرداخت کمیسیون، اسنپ تصمیم گرفته بار دیگر همراه زنان سرزمین خود شود. به گزارش روابط عمومی اسنپ،
در حال حاضر حدود 50هزار راننده زن در سراسر ایران در ناوگان اسنپ مشغول به فعالیت هستند. علاوه بر ثبت نامی هاي قبلی،
زنانی که تا کنون عضو ناوگان اسنپ نبوده اند نیز می توانند در صورت داشتن شرایط لازم از طرح معافیت زنان سرپرست خانواده از

 
پرداخت کمیسیون بهره مند شوند. 

 
شرایط و مدارك مورد نیاز براي ثبت نام 

این طرح شامل دو دسته از زنان می شود: زنانی که همسرشان فوت شده است و زنانی که حضانت فرزند یا فرزندان خود را برعهده
دارند. متقاضیان واجد شرایط از 20 آبان تا پایان آذر فرصت دارند تا به صورت آنلاین براي شرکت در طرح معافیت از پرداخت
کمیسیون اقدام کنند. در حال حاضر ثبت نام متقاضیان از طریق سامانه ثبت نام غیرحضوري اسنپ انجام می شود. متقاضیان می

 
توانند مدارك مربوط به سرپرستی خود را از طریق پشتیبانی آنلاین اسنپ ارسال کنند. 

افراد متقاضی براي استفاده از این طرح باید شناسنامه، گواهی فوت همسر یا مدرکی دال بر حق حضانت فرزندان خود را ارائه دهند.
کسانی که سال گذشته ثبت نام کرده اند، در صورت تمایل به استفاده دوباره از این طرح، می توانند عدد 900 را به سرشماره

1000550 ارسال کنند. این دسته از متقاضیان نیز بار دیگر باید مدارك خود را از طریق پشتیبانی آنلاین اسنپ ارسال کنند.



توسعه همکاري آموزش فنی و حرفه اي و بنیاد برکت در شهرستان کارون

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  42  |  تاریخ: 1399/08/20

رئیس مرکز آموزش فنی وحرفه اي شهرستان کارون از توسعه آموزش مهارتی مبتنی بر تکنولوژي هاي نوین و بر اساس طرح
هاي کسب و کار بنیاد برکت خبر داد.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از
اهواز، جعفر ناصري رئیس مرکز آموزش فنی و حرفه اي
شهرستان کارون با اشاره به نرخ بالاي بیکاري جوانان
گفت: می توان با هم افزایی، تعامل، هم گرایی و همکاري
پایدار بستر هاي آموزش مستمر و مهارت افزایی را فراهم

 
کرد. 

او افزود: با توجه به نقش بنیاد برکت در افزایش فرصت
هاي شغلی، توسعه کارآفرینی، فقرزدایی این مرکز آمادگی دارد براساس نیازسنجی تربیت نیروي انسانی ماهر و ارتقاي مهارت بازار کار

 
با بنیاد برکت همکاري مستمر داشته باشد. 

ناصري ادامه داد: با نگاه ویژه به مهارت می توان فصل جدیدي در همکاري مشترك براي دوام شغل و صیانت از سرمایه و تربیت

 
انسان توانمند را آغاز کرد. 

نماینده هیأت اعزامی بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان حضرت امام خمینی (ره) گفت: بنیاد آمادگی دارد با استفاده ازتوان آموزش فنی

 
وحرفه اي، مطابق با استاندارد هاي مهارتی، آموزش هاي منجر به اشتغال و افزایش بهره وري را ارایه کند. 

مقرر شد طرح 5 ساله توسعه آموزش فنی و حرفه اي شهرستان کارون تهیه و بنیاد برکت راهکار هاي توسعه مهارت در مناطق
مختلف براي فعالیت هاي مشترك بررسی شود.



روحانی «سیاست ها و برنامه هاي اقدام علمی، فناورانه و فرهنگی جهش

تولید» را ابلاغ کرد

منبع: بازار کارشماره خبر:  43  |  تاریخ: 1399/08/20

روحانی مصوبه جلسه 830 شوراي عالی انقلاب فرهنگی درباره «سیاست ها و برنامه هاي اقدام علمی، فناورانه و فرهنگی
جهش تولید» را به مجلس شوراي اسلامی، قوه قضائیه، وزارت علوم، تحقیقات و فناوري، وزارت بهداشت، درمان و آموزش

پزشکی، وزارت آموزش و پرورش، وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، وزارت صنعت، معدن و تجارت، ...

روحانی مصوبه جلسه 830 شوراي عالی انقلاب فرهنگی درباره "سیاست ها و برنامه هاي اقدام علمی، فناورانه و فرهنگی جهش
تولید" را به مجلس شوراي اسلامی، قوه قضائیه، وزارت علوم، تحقیقات و فناوري، وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، وزارت
آموزش و پرورش، وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، وزارت صنعت، معدن و تجارت، معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري، سازمان

 
صدا و سیما، سازمان تبلیغات اسلامی و دبیرخانه شوراي عالی انقلاب فرهنگی ابلاغ کرد. 

به گزارش بازارکاربه نقل از شوراي عالی انقلاب فرهنگی، این مصوبه در 4 ماده ابلاغ شده است و براي 11 دستگاه 31 اقدام را معین

 
کرده است و در آن علاوه بر دستگاه هاي اجرایی براي قواي مقننه و قضائیه نیز تکالیفی دیده شده است. 

 
متن کامل این مصوبه در ذیل آمده است: 

سند ملی "سیاست ها و برنامه هاي اقدام علمی، فناورانه و فرهنگی جهش تولید" که بنا به پیشنهاد دبیرخانه شوراي عالی در جلسه

 
830 مورخ 1399/4/24 شوراي عالی انقلاب فرهنگی به تصویب رسیده است، به شرح ذیل براي اجراء، ابلاغ می  شود: 

 
مقدمه 

نامگذاري هاي سالانه مقام معظم رهبري (مدظله العالی) در بیش از یک دهه گذشته بر حوزه اقتصادي متمرکز بوده است و ایشان
امسال را پیرو همین رویکرد بلندمدت، سال "جهش تولید" نام گذارده اند. مبرهن است نام گذاري سال ها اختصاص به همان سال
ندارد و آغازي براي رویکرد جدید محسوب می شود. با توجه به نقش مبنایی فرهنگ، علم و فناوري در عرصه جهش تولید و به منظور
شکوفاترشدن عرصه اقتصادي و عزت ملی و حرکت در مسیر تمدن نوین اسلامی - ایرانی به عنوان هدف غایی بیانیه گام دوم انقلاب
اسلامی، سند ملی "سیاست ها و برنامه هاي اقدام علمی، فناورانه و فرهنگی جهش تولید" را به شرح مواد آتی ذیل مصوب نمود ارائه

 
می گردد: 

 
ماده 1: سیاست ها 

 
1.جهش تولید مبتنی بر ارزش هاي دینی و اخلاقی با تکیه بر معنویت و عدالت 

 
2.گسترش و ترویج فرهنگ کار، خوداتکایی و مشارکت عمومی در فعالیت هاي منجر به جهش تولید 

 
3.توسعه بینش دانش بنیان با تاکید بر نقش آفرینی کارآفرینان بزرگ در کنار شرکت هاي کوچک و متوسط 

 
4.تقویت نوآوري، بهره وري و توسعه محصولات دانشی و نوآورانه با تأکید بر حوزه فناوري هاي نوین 

 
5.تقویت سرمایه انسانی ماهر و خلاق و به فعلیت در آوردن انبوه منابع انسانی در سطح ملی 



 
ماده 2: وظایف و تکالیف اختصاصی دستگاه ها 

 
دبیرخانه شوراي عالی انقلاب فرهنگی 

- بازنگري در اولویت هاي علم و فناوري مندرج در فصل سوم نقشه جامع علمی کشور با تاکید بر حوزه هاي تحول آفرین فناوري و

 
ظرفیت هاي بومی 

- تدوین اهداف و سیاست هاي استقرار سامانه ملی یکپارچه آموزشی، پژوهشی و تربیتی با محوریت نقش آفرینی فعال بخش هاي

 
کارآفرین و خصوصی و ارائه براي تصویب به شوراي عالی 

 
- تدوین برنامه ارتقاي شان اجتماعی کارآفرینان عرصه تولید و ارائه آن براي تصویب به شوراي عالی 

- تدوین سند جامع کشاورزي دانش بنیان به منظور ارتقاء جهش و بهره وري تولیدات کشاورزي (با همکاري و محوریت وزارت جهاد

 
کشاورزي) 

- بازنگري در ساختار نظام علم، فناوري و نوآوري کشور به منظور شفاف سازي وظایف دستگاه ها در راستاي ارتقاي کیفی علم،

 
فناوري و نوآوري 

 
قوه قضائیه 

توسعه زیرساخت هاي حقوقی تخصصی مرتبط با کارآفرینی و تولید در راستاي افزایش انگیزه سرمایه گذاري و فعالیت در حوزه تولید

 
و نوآوري 

 
مجلس شوراي اسلامی 

در اولویت قرار دادن تصویب قوانین مرتبط با فرهنگ و علم و فناوري در پیوند با جهش تولید (مثل تقویت نظام مند رابطه دانشگاه و
صنعت و اصلاح قانون حمایت از شرکت ها و موسسات دانش بنیان و تجاري سازي نوآوري ها و اختراعات) و اولویت نظارت بر اجراي

 
این قوانین 

 
سازمان صدا و سیما 

- ساخت برنامه هاي جذاب با موضوع کارآفرینان عرصه تولید با تاکید بر صادرکنندگان نمونه بدون نگاه تجاري به آنان در راستاي

 
ارتقاي نام نماي (برند) ملی و تقویت حس اعتماد ملی و قدرت ملی 

- ارتقاي نگرش عمومی به اهمیت مقوله مهارت آموزي و نقش پذیري اجتماعی در جهت افزایش مشارکت عمومی و تقویت حس

 
عضویت ملی 



 
- بازبینی شرایط تبلیغ کسب وکارهاي دیجیتال در رسانه ملی با رویکرد رفع انحصار 

- تقویت اعتماد مردم به کالاي ایرانی از طریق تولید سریال هاي عامه پسند، اخبار مرتبط با تولید و برنامه هاي گفتگویی و تحلیل

 
هاي اقتصادي 

 
- ایجاد رسانه مردمی و نام نماي (برند) اجتماعی با هدف پیگیري و پرداختن به مطالبات حوزه اشتغال و عرضه مشاغل جدید 

 
- تقویت روحیه امید و تلاش در تولید علم و فناوري و پرهیز از اشاعه روحیه یاس و ناامیدي 

 
وزارت علوم، تحقیقات و فناوري و شوراي عالی عتف 

- بهبود ضوابط و مقررات مربوط به وزن دهی و امتیازدهی به اساتید از طریق توسعه و لحاظ کردن شاخص افزایش تولیدات راهبردي

 
به عنوان راهبرد موازي با رویکرد مقاله محوري و هم راستا با ماموریت دانشگاه ها 

- بهبود نظام آموزش مهارتی، علمی و کاربردي از طریق اعطاي مجوز به مراکز آموزشی وابسته به شرکت هاي کارآفرین بزرگ، موفق

 
و داراي نام نما (برند) 

 
- هدایت و جهت دهی پایان نامه هاي کارشناسی ارشد و دکترا و تحقیقات دانشگاهی به سمت جهش تولید 

- بازنگري در مدل همکاري و هماهنگی دانشگاه و صنعت، با رویکرد در هم تنیدگی نهادي مبتنی بر ایفاي نقش فعال تر دانشگاه در

 
صنعت و بالعکس 

 
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 

- تعریف رشته هاي شغلی جدید در عرصه بهداشت و درمان بویژه در صنعت - سلامت و طب سنتی ایران با هدف ایجاد مشاغل

 
جدید و اثرگذاري بر سلامت و درمان 

- تشکیل کمیته اختصاصی دانش بنیان در سازمان غذا و دارو با رعایت قوانین ومقررات ذیربط منظور هدایت، حمایت و تسهیل اخذ
استانداردهاي مرتبط با مواد غذایی، آرایشی بهداشتی، دارو و تجهیزات پزشکی شرکت هاي دانش بنیان و تهیه آئین نامه مربوطه

 
ظرف مدت سه ماه در تعامل با معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري 

- در اولویت قرار دادن تهیه و صدور کلیه مدارك و مستندات لازم جهت تسریع در فرآیند صادرات محصولات دانش بنیان با رعایت

 
قوانین ومقررات ذیربط 

- برنامه ریزي جهت ارتقاي توان فناورانه داخلی در ماده اولیه، دارو، تجهیزات پزشکی و کیت هاي تشخیصی مختلف مرتبط با انواع

 
ویروس ها 

 
وزارت آموزش و پرورش 



- تدوین و اجراي بسته تحولی مهارت آموزي در جهت ایجاد زمینه کسب حداقل یک مهارت براي هر دانش آموز و فراهم کردن

 
سازوکار مشارکت بنگاه هاي اقتصادي و دانش بنیان در ارتقاي مهارت دانش آموزان 

 
- اصلاح و بهبود کتب درسی در مقاطع مختلف با رویکرد موضوع جهش تولید 

 
معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري 

- تدوین ضوابط تسهیل فعالیت هاي شرکت هاي دانش  بنیان و نوپا در همکاري با سایر دستگاه هاي مرتبط پشتیبانی اجتماعی و

 
تبلیغاتی از خرده شرکت هاي موفق دانش  بنیان، علی الخصوص در ارتباط با بندهاي متناظر مذکور در این سند 

 
- ایجاد مشوق هاي لازم براي جلب مشارکت ایرانیان خارج از کشور در ارتباط با جهش تولید 

 
- ایجاد مکانیزم هاي مولد و حامی نوآوري هاي مردمی به منظور افزایش مشارکت مردم در پیشرفت کشور 

 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 

- ارتقاي سطح سرمایه اجتماعی در مسیر جهش تولید از طریق فرهنگ سازي سینمایی، ادبیات داستانی و چندرسانه اي و جهت

 
دهی به نظام سخنگویی و ارزیابی "اثر اظهارات مقامات دولتی بر اعتماد عمومی" 

- تعریف بخش ویژه در جوایز ادبی، سینمایی و فرهنگی در ارتباط با موضوع کارهاي اثرگذار فردي و اجتماعی، تولید و الگوسازي

 
موفق از تلاش گران عرصه جهش تولید 

 
سازمان تبلیغات اسلامی 

- تقویت دانش و توانائی فردي و اجتماعی در خصوص ارزش کار و تولید، کار جمعی، احترام به قانون، نظم و مسئولیت پذیري فردي و

 
اجتماعی در پیوند با ارزش هاي اسلامی به منظور تقویت زیرساخت هاي سرمایه انسانی و اجتماعی براي جهش تولید 

- ارتقاي کارآمدي نهادهاي مذهبی و استفاده از ظرفیت حوزه هاي علمیه به خصوص روحانیون جهادي در راستاي گفتمان سازي و

 
توسعه ارزش هاي مربوط به کار و تولید به عنوان یکی از شاخه هاي عبادت و تقرب به خداي متعال 

 
وزارت صنعت، معدن و تجارت 

 
تقویت نوآوري در شرکت هاي بزرگ ملی و حمایت از همکاري آن ها با شرکت هاي دانش بنیان از طریق ایجاد مشوق هاي مختلف 

 
ماده 3: نظارت و ارزیابی 

کلیه دستگاه هاي مجري این سند، گزارش اجراي بند مرتبط به وظایف خود را سالانه به دبیرخانه شوراي عالی انقلاب فرهنگی ارائه



می نمایند. این گزارش ها بعد از بررسی و در صورت لزوم ارائه در صحن شوراي عالی، جهت استحضار مقام معظم رهبري(مدظله

 
العالی) ارسال می گردد. 

ماده 4: این سند مشتمل بر4 ماده و 31 بند، در جلسه 830 مورخ 24/ 4/ 1399 شوراي عالی انقلاب فرهنگی به تصویب رسید و از

 
تاریخ ابلاغ لازم الاجرا است. ص/830.2 

 
حسن روحانی 

رئیس جمهور و رئیس شوراي عالی انقلاب فرهنگی



بیکاري جوانان فارغ التحصیل/ خبري از مهارت و کارآفرینی در دانشگاه ها

نیست

منبع: عصر ایرانشماره خبر:  44  |  تاریخ: 1399/08/20

در صداوسیما کارشناسان طب سنتی را می آورند که درمان هاي غیرعلمی را پیشنهاد می دهند بعضی از همکاران پزشک
عمومی نیز به خاطر اینکه شرایط شغلی خوبی وجود ندارد وارد این بازي می شوند و روي ناآگاهی مردم موج سواري می

کنند و این قصه را پیچیده تر می کند.

متاسفانه یکی از مشکلات کنونی کشور بیکاري جوانان
فارغ التحصیل دانشگاهی است چرا که در دانشگاه مهارت و

 
کارآفرینی آموزش داده نمی شود. 

به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، جهان امروز با پیشرفت
فناوري ها و تغییرات گسترده ناشی از آن منابع به سمت
دانش و مهارت در حرکت است، به همین علت سه محور
نوآوري، فناوري و پیشرفت کشور ها از اهمیت زیادي

 
برخوردار است. 

اهمیت داشتن فناوري در جهت توسعه همه جانبه باعث شده است تا موسسات آموزش عالی و دانشگاه هاي موجود در کشور هاي

 
پیشرفته و در حال توسعه به مهارت آموزي و تربیت نیروي انسانی ماهر اقدام کنند. 

در کشور هاي پیشرفته سیاست ها با استفاده از تجربیات و با به کار گیري نیرو هاي انسانی ماهر در برنامه ریزي هاي خود به خوبی
توانسته اند باعث حرکت کشور در مسیر سوددهی مالی و توسعه اقتصادي شوند، در واقع رشد فزاینده جمعیت، تعداد زیاد فارغ
التحصیلان بیکاري و مشارکت روزافزون در فعالیت هاي اقتصادي، تقاضا هاي جدیدي را براي تربیت نیروي انسانی ماهر ایجاد کرده

 
است. 

در حال حاضر جامعه ما نتوانسته است اهمیت و جایگاه واقعی آموزش هاي فنی و حرفه اي و استفاده از تربیت نیرو هاي انسانی ماهر
را دریابد، در واقع یکی از مهم ترین چالش هاي پیش رو در کشور ایران عدم استفاده از مهارت فارغ التحصیلان است در حالی که بها

 
دادن به این افراد باعث رشد و توسعه همه جانبه کشور خواهد شد. 

به عقیده متخصصان یکی از راه هاي جلوگیري یا کاهش فقر استفاده از نیرو هاي مهارتی است که با فعالیت و عملکرد مثبت خود می
توانند در جهت گسترش کشور نقش موثري داشته باشند. دانشگاه فنی و حرفه اي به خوبی توانسته است در این مسیر دستاورد هاي
موفق آمیزي کسب کند، یعنی با تربیت مهارت نیروي انسانی ماهر فرآیند اشتغال زایی فارغ التحصیلان را به خوبی تضمین خواهد

 
کرد. 

در حال حاضر بزرگ ترین مشکل کشور مربوط به اشتغال فارغ التحصیلان است و به علت نبود برنامه ریزي مناسب، مسئولان دولت و



سیاست مداران، دانشجویان بعد از اتمام تحصیل خود جذب مشاغل غیر مرتبط با رشته تحصیلی در دانشگاه می شوند و همین عامل
می تواند باعث ضربه شدید به اقتصاد کشور شود، در واقع نبود مهارت مورد نیاز بازار در افراد جویاي کار باعث افزایش بیکاري خواهد
شد متخصصان مدعی هستند که یکی از برنامه ریزي هاي دولت بایستی توجه به اشتغال و مهارت دانشجویان باشد و دانشجویان

 
علاوه بر مهارت هاي فنی مهارت هاي غیر فنی مانند کارآفرینی را هم فرا بگیرند. 

تنها 30 درصد از آموزش هاي دانشگاهی کشور به صورت عملی است حال باید به این نکته اشاره شود که در کشور هاي پیشرفته
جهان 30 درصد از آموزش ها به صورت آکادمیک و تئوري و 70 درصد به شیوه عملی و مهارتی انجام می شود که همین موضوع
نشان دهنده آموزش هاي مهارتی و نقش این آموزش ها در توسعه و پیشرفت کشور خواهد بود و این کشورها با بها دادن به نیرو هاي
انسانی خود مسیر قابل توجهی را براي توسعه اقتصادي ترسیم می کنند اما این روند به شکلی معکوس در کشور ما عملی می شود،
یعنی بیش از 70 درصد آموزش ها به شکل تئوریک و 30 درصد به شکل عملی است و همین عامل باعث نزول روز افزون اقتصاد
کشور شده است، چرا که دانشجویان آنطور که باید و شاید آموزش مهارتی نمی بیند و به همین علت نمی توانند در بازار کار موفق

 
شوند. 

یکی دیگر از بزرگترین مشکلات جامعه ما مدرك گرایی است، در واقع بیش از آنکه به تخصص گرایی توجه شود به گرفتن مدرك
دانشگاهی بها داده می شود، اولویت دانشجویان امروزي تنها پیشرفت در مرحله آکادمیک است یعنی آنان تنها به گرفتن مدرك راضی
هستند، این درحالی است که دانشجویان باید در کنار دروس تئوري از دروس عملی هم بهره ببرند تا بتوانند استعداد هاي درخشان

 
خود را در بازار کار نشان دهند. 

طبق مطالعات اخیر افراد فارغ التحصیل به علت نداشتن مهارت کافی نتوانسته اند به خوبی در بازار کار فعالیت داشته باشند و به علت
وجود چنین ضعفی دچار بیکاري و خانه نشینی شده اند. متاسفانه واژه کارگر به خوبی در جامعه ما جا نیفتاده است و به محض
شنیدن اسم آن تمام افکار ما به سمت و سوي کارگر ساختمانی یا خدماتی سوق پیدا می کند در حالی که در کشور هاي دیگر از فرد

 
به عنوان نیروي تکنسین استفاده می شود. 

شناخته شدن نظام آموزشی کشور آلمان به عنوان قوي ترین نظام آموزشی کشور آلمان با اصلاحاتی مربوطه در حوزه قانون کار و
مالیات و آموزش هاي مهارتی مبتنی بر صنعت مهندسی توانسته است فضاي اقتصادي کار خود را توسعه دهد که این عامل می تواند
باعث ایجاد اشتغال و کاهش بیکاري فارغ التحصیلان دانشگاهی شود و باید دانست که نظام آموزش مهارت و فناوري در کشور آلمان
یکی از قویترین نظام هاي آموزش مهارتی در جهان شناخته شده است و توانسته در حوزه سیاست گذاري، اجرا و تدوین اشتغال به

 
صورت موفق عمل کند. 

در چند سال اخیر اهمیت و جایگاه مهارت آموزي در کشور ما به منظور توسعه آموزش هاي فنی مورد توجه قرار گرفته است و وزارت
کار در تلاش است تا بتواند مهارت و استفاده از نیروي انسانی را ارتقا ببخشد و براي تحقق آن سازمانی را راه اندازي کند، اما باید
ببینیم که این مشکل کی، چه زمانی و به دست چه کسانی حل خواهد شد؟ در واقع انجام این کار هم باعث جذب فارغ التحصیلان

 
دانشگاهی به بازار کار می شود و هم می تواند رشد اقتصادي جامعه را به همراه داشته باشد. 

سطح تربیت نیروي انسانی جامعه ما در استانداردهاي جهانی قرار دارد رضا نقی زاده، عضو هیات علمی مرکز تحقیقات سیاست علمی
کشور در گفت و گو با خبرنگار حوزه دانشگاهی درباره میزان کیفیت رشته هاي دانشگاهی و ارتباط آن ها با نیاز روز جامعه اظهار کرد:

 
سطح تربیت نیروي انسانی از لحاظ دانش در جامعه ما بد نیست و در این زمینه در استاندارد هاي جهانی قرار داریم. 

او افزود: رابطه علم و فناوري در دانشگاه با جامعه به صورت مناسبی تعریف نشده است و دانشگاه به عنوان نهاد متفاوت و مجزا از سایر

 
بخش هاي کشور به تربیت نیرو فعالیت می کنند. 



این عضو هیات علمی مرکز تحقیقات سیاست علمی کشور ادامه داد: اکنون نیروي انسانی متناسب با به نیاز هاي جامعه تربیت نمی

 
شود؛ این واقعیت در دانشگاه هاي سایر کشور ها نیز مشهود است و مختص به کشور ما نیست. 

او بیان کرد: طبق آمار بالاي 90 درصد دانشگاه هاي ما در نسل یک هستند و تعداد محدودي هم پژوهش محور شده اند یا به این
سمت حرکت کرده اند. در دنیا به این جمع بندي رسیده اند که دانشگاه تنها با تربیت جمعی از فرهیختگان نمی تواند انتظارات

 
جامعه را برآورده کند به همین دلیل باید به سمت دانشگاه هاي کارآفرین و جامعه محور بروند. 

نقی زاده در ادامه افزود: در نسل سوم و چهارم دانشگاه ها، هدف این است که بتوانیم به یک نیاز از جامعه پاسخ دهیم. براي همین
تمام ارکان دانشگاه اعم از نظام آموزش عالی و آموزش و پرورش و جذب استادان و پذیرش جذب دانشجویان معطوف به حل نیاز هاي

 
جامعه است. 

 
او تاکید کرد: باید بین فرهیختگان و نیاز هاي جامعه یک ارتباط برقرار شود، اما دانشگاه هاي ما در این مسیر عقب هستند. 

این عضو عیات علمی مرکز تحقیقات سیاست علمی کشور گفت: باید در تعریف نخبگان تغییر ایجاد شود البته در چند سال اخیر نیز

 
تعریف از نخبه از حالت گلخانه اي خارج شده است. 

تربیت نیروي انسانی با کیفیت مهم ترین هدف دانشگاه است حمیدرضا طیبی، رئیس جهاد دانشگاهی کشور در گفت وگو با خبرنگار

 
حوزه دانشگاهی اظهار کرد: یکی از اهداف اولیه جهاد دانشگاهی، ورود فناوري هاي مورد نیاز به صنعت و جامعه است. 

او افزود: از همان ابتدا هم با رفاه بسیار محدودي فعالیت هاي جهاد دانشگاهی شکل گرفت؛ بنابراین آن دسته از فناوري هایی که
داراي ارزش بالاي اقتصادي و مورد استقبال جامعه بودند را انتخاب کردیم تا از این طریق بتوانیم هم دستاورد هاي بالایی به دست

 
آوریم و هم به منظور تامین منابع مالی کسب درآمد کنیم. 

طیبی تصریح کرد: 80 درصد از تولیدات فناوري جهاد دانشگاهی در حوزه هاي آموزشی، شرکت هاي وابسته و ... با بودجه خودمان

 
تامین شد؛ بنابراین با انتخاب سرمایه هاي خاص مانند نفت، گاز و پتروشیمی بیشترین نیاز را در مقیاس هاي متفاوت تولید کردیم. 

رئیس جهاد دانشگاهی کشور ادامه داد: با منابع محدودي که در اختیار داشتیم به تولید محصولات و فناوري هاي کوچک اقدام

 
کردیم، سپس وارد قدم هاي بزرگ تر براي تولید محصولات با ارزش تر شدیم. 

طیبی با بیان اینکه ارتباط جهاد دانشگاهی با صنعت بسیار خوب است، تاکید کرد: جهاد دانشگاهی به هیچ عنوان در مقابل مشکلات
خسته نشده است، وقتی یک محصولی مورد تست قرار می گیرد و براي آن گواهی صادر می شود جلوي شرکت هاي تولید کنندگان
خارجی گرفته می شود و از آنجایی که جهاد دانشگاهی به دنبال حل مشکلات صنعت است، یک ارتباط بسیار خوبی بین ما دیده می

 
شود. 

او گفت: تعریف اشتباه بین دانشگاه و صنعت باعث بروز یک مشکل جدي شده است؛ چرا که با قرار دادن ابزار فناورانه دانشگاه مانند
آزمایشگاه در اختیار استادان و دانشجویان مقطع دکتري انتظار نتیجه کار مطلوبی بعد از فارغ التحصیلی داریم. یعنی کار هاي

 
پژوهشی این دانشجویان باید با عملکرد درستی در سراسر مجلات دنیا به چاپ برسد. 

رئیس جهاد دانشگاهی کشور با اشاره به تعریف مهم فعالیت هاي دانشگاه ها اظهار کرد: فعالیت مهم دانشگاه ها در سراسر دنیا تربیت



نیروي انسانی با کیفیت در دوره هاي کارشناسی، کارشناسی ارشد و دکتري است، همچنین تولید نسل آینده فناوري ها یکی دیگر از
فعالیت هاي جهاد دانشگاهی است؛ چرا که مراکز فناوري ما باید خودشان داراي مراکز R&D باشند تا بتوانند بخش هاي مختلف

 
فناوري را به اساتید علاقه مند در دانشگاه ها واگذار کنند. 

طیبی ادامه داد: یکی از وظایف مهم مراکزي مانند مرکز جهاد دانشگاهی ارتقاي مرتب مرز هاي تکنولوژي، خودباوري وغرور است،
باید طراحی برنامه پیشرفت را به گونه اي انجام دهیم که رقابت همیشه وجود داشته باشد و صنایع بزرگ با واحد هاي R&D همیشه

 
دنبال محصولات جدید با دانشگاه ها باشند. 
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105 میلیارد تومان تسهیلات براي 65 طرح اشتغالزایی استان اردبیل اختصاص

یافت

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  45  |  تاریخ: 1399/08/20

خبرگزاري آریا - مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی
استان اردبیل از تصویب 105 میلیارد تومان تسهیلات

 
اشتغالزایی براي 65 طرح در اردبیل خبر داد. 

به گزارش روابط عمومی اداره کل تعاون، کار و رفاه
اجتماعی استان اردبیل، قاسم رحیمی تصریح کرد: 20
میلیارد تومان اعتبار جهت اعطاي تسهیلاتبه پنج طرح
اشتغال روستایی مصوب در روستاهاي قره قوچ، موران، روح
کندي، نیاحمد بیگ و موران از محل اعتبارات سهم

 
متمرکز اشتغال روستایی از جمله اینتسهیلات است. 

وي بیان کرد: این تسهیلات در رسته فعالیت هاي اولویت دار و تکمیل کنندهزنجیره ارزش گردشگري، بومگردي و اقامتی، پوشاك،
صنایع غذایی تبدیلی وتکمیلی کشاورزي، صنایع دستی، گلیم و فرش بافی متمرکز، کشت و فرآوري گیاهاندارویی، ساخت ماشین

 
الات و ادوات کشاورزي، خدمات بهداشتی و درمانی، تولیدگوشت به استان اختصاص یافت. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی اردبیل اظهار کرد: 30 میلیارد تومان اعتبار نیز از محل مرحلهپنجم اشتغال روستایی جهت

 
پرداخت به 25 طرح اشتغال روستایی در شهرستان هاي بیله سوار، پارس آباد، خلخال، گرمی، مشگین شهر و کوثر اختصاص یافت. 

رحیمی گفت: این تسهیلات در رسته هاي گردشگري، بومگردي و اقامتی،پوشاك، صنایع غذایی تبدیلی و تکمیلی کشاورزي، صنایع
دستی، گلیم و فرش بافیمتمرکز، کشت و فرآوري گیاهان دارویی، ساخت ماشین آلات و ادوات کشاورزي،خدمات بهداشتی و درمانی و

 
تولید گوشت از طریق صندوق کارآفرینی امید اختصاصمی یابد. 

وي افزود:بر اساس هماهنگی انجام گرفته پرداخت 30 میلیارد تومان تسهیلاتبه 33 طرح و واحد از طریق صندوق کارآفرینی امید در

 
قالب تفاهم نامه مشترکمعاونت توسعه کارآفرینی با معاونت تعاون مصوب شده است. 

دبیر کارگروه اشتغال اردبیل بیان کرد:پرداخت 25 میلیارد تومان تسهیلات نیز به 2طرح اشتغالزایی بزرگ شرکت تعاونی تولید

 
پوشاك ارشق و آفات قزل لیان شیمیروستاي کلخوران به صورت ویژه مصوب شد. 

رحیمی تسهیل فرایند و حل مشکلات پرداخت تسهیلات متمم و سرمایهدر گردش به طرح هاي اشتغال روستایی نیمه تمام و افزایش
دوران مشارکت مدنی وامهال اقساط طرح هاي اشتغال روستایی به جهت شیوع ویروس کرونا را از دیگرمصوبات این جلسه عنوان کرد.



عدالت اقتصادي و ایجاد اشتغال می تواند جلوي تولید پرونده و فساد اجتماعی

را بگیرد

منبع: ریشهشماره خبر:  46  |  تاریخ: 1399/08/20

رئیس قوه قضاییه فقر را محصول بی عدالتی اجتماعی دانست و بیان داشت: راهکار مبارزه با فقر و فساد و تبعیض، اجراي
عدالت است.

رئیس قوه قضاییه فقر را محصول بی عدالتی اجتماعی
دانست و بیان داشت: راهکار مبارزه با فقر و فساد و

 
تبعیض، اجراي عدالت است. 

پایگاه خبري ریشه: آیت االله رییسی، صبح امروز (سه
شنبه) طی سخنانی در آیین شکرانه ایجاد 150 هزار شغل
با همت ستاد اجرایی فرمان امام خمینی(ره) اظهار کرد:

شاید اگر همه تلاش هاي ستاد اجرایی را می شد به نمایش گذاشت مشخص می شد گام هاي ارزشمند و ماندگاري در جهت تولید و
اشتغال و کار دانش بنیان و تحقق منویات مقام معظم رهبري برداشته شده است و از ریاست ستاد و اعضاي فرهیخته ستاد تشکر می

 
کنم. 

وي تصریح کرد: از هنر هاي ستاد فرمان اجرایی این بوده است که تولید ثروت کند و نیرو هاي کارآمد را گرد هم آورد و چهره هایی

 
که در حد وزیر و یا معاون وزیر هستند. 

آیت االله رییسی با بیان اینکه امروز با مشکلات و تنگنا هایی مواجهیم که دشمن براي ما ایجاد کرده است، افزود: گام هاي بسیاري در

 
این چهل سال برداشته شده؛ اما باید گام هاي بیشتري برداشته شود. 

وي با تاکید بر اینکه فقرزدایی و محرومیت زدایی از مسائل مهم است، گفت: در مملکتی که در جاي جاي آن ثروت خوابیده است

 
نباید چهره کریه فقر مناطق مختلف کشور ما را بپوشاند. 

 
رئیس قوه قضاییه فقر را محصول بی عدالتی اجتماعی دانست و بیان داشت: راهکار مبارزه با فقر و فساد و تبعیض اجراي عدالت است. 

آیت االله رییسی با تاکید بر اینکه اجراي عدالت در همه بخش ها در کشور بسیار مهم است، خاطرنشان کرد: در حوزه قضایی اجراي
عدالت براي ما محوري ترین نکته است. آنچه می تواند جلوي تولید پرونده و فساد اجتماعی را بگیرد، عدالت اقتصادي و ایجاد اشتغال

 
است. 

وي افزود: وقتی مقام معظم رهبري می فرمایند رونق تولید و جهش تولید، معلوم می شود که امروز دواي همه درد هاي جامعه ما در

 
رونق و جهش تولید است. 



رئیس قوه قضاییه اظهار کرد: امروز دولت، نهاد ها، سازمانها، نیرو هاي مسلح و همه بخش ها در جهت توانمندي اقتصادي، توانمندي

 
امنیتی و در حوزه فرهنگ تلاش کنند؛ چراکه ایران قوي، اقتصاد قوي و امنیت قوي می خواهد. 

آیت االله رییسی با تاکید براینکه می توانیم در مقابل توطئه ها و کارشکنی هاي دشمن و تهدید ها ایستادگی کنیم، از ستاد اجرایی

 
فرمان امام به عنوان جلوه «ما می توانیم» یاد کرد. 

وي ادامه داد: از دغدغه هاي امروزي که کشور ما با آن مواجه بوده اشتغال است و امروز گفتند 150 هزار اشتغال ایجاد شده است؛

 
مسئله اشتغال بسیار مهم است. 

رئیس قوه قضاییه با اشاره به اینکه اشتغال در کاهش ورودي پرونده نقش مهمی دارد، یکی از راه هاي کاهش جرم را افزایش تولید و

 
اشتغال و کاهش فقر است. 

آیت االله رییسی ادامه داد: به هیچ عنوان نباید سیاست هاي اقتصادي، منافع ملی و دستیابی به منافع ملی را به آنچه در خارج این

 
مرزها می گذرد گره زد. می شود با همین ظرفیت و نیروي کار جوان کارهاي ماندگاري در کشور انجام داد. 

وي خاطرنشان کرد: از بن دندان این سخن رهبري را باور دارم که راهکار رفع مشکلات این کشور در درون است و هیچ مشکل حل

 
نشدنی در کشور وجود ندارد. 

رئیس قوه قضاییه تصریح کرد: در برخی نقاط کشور ما آب، خاك و هواي مناسب وجود دارد، فقط باید مجموعه اي باشد که این

 
نیروي انسانی کارآمد و ثروت ملی را به کار گیرد تا هم تولید و هم اشتغال فعال شود. 

 
منبع: خبرگزاري میزان 

انتهاي پیام



پارسیان بهترین عملکرد را در پرداخت تسهیلات قرض الحسنه دارد/ همراهی

تمام عیار با متقاضیان دریافت تسهیلات در مناطق محروم

منبع: درآمد نیوزشماره خبر:  47  |  تاریخ: 1399/08/20

معاون توسعه و برنامه ریزي فرمانداري قم با اشاره به پرداخت تسهیلات قرض الحسنه بانک پارسیان به ساکنین روستاهاي قم
گفت: بانک پارسیان با همکاري بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان امام (ره) در حمایت از کسب و کارهاي جدید و بنگاه هاي

اقتصادي بهتر از بسیاري بانک هاي دیگر عمل کرده است. نوشته پارسیان بهترین ...

معاون توسعه و برنامه ریزي فرمانداري قم با اشاره به
پرداخت تسهیلات قرض الحسنه بانک پارسیان به ساکنین
روستاهاي قم گفت: بانک پارسیان با همکاري بنیاد برکت
ستاد اجرایی فرمان امام (ره) در حمایت از کسب و کارهاي
جدید و بنگاه هاي اقتصادي بهتر از بسیاري بانک هاي

 
دیگر عمل کرده است. 

به گزارش درآمد نیوزبه نقل از روابط عمومی بانک پارسیان، بر اساس تفاهم نامه همکاري بنیاد برکت وابسته به ستاد اجرایی فرمان
حضرت امام(ره)، بانک پارسیان وصندوق قرض الحسنه بانک پارسیان که با هدف توسعه و تعمیق اشتغال در مناطق روستایی و ایجاد
فرصت هاي شغلی مولد و توسعه و آبادانی مناطق محروم و کمتر توسعه یافته منعقد شد،84 هزار فرصت شغلی با پرداخت 3 هزار
میلیارد ریال تسهیلات قرض الحسنه به حدود 10 هزار طرح اشتغال زاي اجتماع محور ایجاد شد.همچنین ایجاد 165 هزار فرصت
شغلی که تقریبا معادل 5 درصد اشتغالزایی کل کشور است، در بخش هایی مختلف خدمات، صنعت و معدن و کشاورزي از طریق
پرداخت تسهیلات بانک پارسیان یکی دیگر از اثرات این طرح است که نباید آن را فراموش کرد.استان قم که یکی از مهم ترین قطب
هاي صنعتی کشور است، در یک سال گذشته شرایط بسیاري خوبی را تجربه کرده است. بر اساس آمار اعلامی از طرف معاون
فرمانداري قم، سال گذشته تعداد زیادي از ساکنین روستاها در سال گذشته موفق به دریافت تسهیلات بانک پارسیان شده اند.ذبیح
االله عبداللهی گفت : معمولا کلان شهرها سهم بیشتري از تسهیلات بانکی را به خود اختصاص می دهند اما بنیاد برکت و بانک
پارسیان اولویت خود را توسعه مناطق محروم قرار داده اند.انتظار حل همه مشکلات را از بانک ها نداشته باشیممعاون فرمانداري قم
البته تاکید می کند که بخشی از اقتصادي ناشی از بیکاري را می توان با حمایت نظام بانکی و پرداخت تسهیلات رفع کرد، چرا که
بخشی زیادي از مشکلات امروز قم از نبود مهارت ریشه می گیرد که می توان آن را با آموزش مهارت به جویندگان کار و متقاضیان
سرمایه گذاري حل کرد.وي با تاکید بر اینکه نباید انتظار داشت که تمام مشکلات اقتصادي کشور توسط نظام بانکی حل شود یا هر
واحد تولیدي که تعطیل یا ورشکسته می شود مقصر آن را نظام بانکی بدانیم، ادامه داد: اگر تسهیلات بانکی به واحدي پرداخت شود
که فعالیت آن توجیه اقتصادي لازم را ندارد، نه تنها به اشتغال و رشد اقتصادي استان کم نکرده ایم، بلکه شرایط راه هم بدترکرده ایم
.کاهش نرخ بیکاري با توجه به ظرفیت هاي اقتصادي قمآمار اعلامی از طرف معاون فرمانداري استان قم نشان می دهد که نرخ
بیکاري در این استان حدود 10٫5 درصد است. بیکاري که این مقام مسئول معتقد است که اگر از ظرفیت هاي موجود در این استان
حمایت شود به کمتر از این مقدار هم کاهش پیدا خواهد کرد.وي با اشاره به ظرفیت هاي موجود استان قم ، گفت: استان به دلیل
اینکه به پایتخت نزدیک است و در مرکز کشور قرار گرفته است و همچنین با استان هاي مرکزي، اصفهان و سمنان که در صنعت از
جایگاه مناسبی برخوردار هستند همجوار است براي سرمایه گذاران از جایگاه ویژه اي براي سرمایه گذاري در عرصه تولید و صنعت



برخوردار است.به گفته او، در حال حاضر 98 معدن با سرمایه گذاري بیش از یک هزار و 65 میلیارد ریال و ایجاد اشتغال براي یک
هزار و 294 نفر در استان فعال است.



بازدید مدیرعامل بانک ملت از گروه صنعتی ماموت

منبع: درآمد نیوزشماره خبر:  48  |  تاریخ: 1399/08/20

مدیرعامل بانک ملت همراه با تعدادي از مدیران ارشد این بانک، از گروه صنعتی ماموت بازدید کرد. نوشته بازدید مدیرعامل
بانک ملت از گروه صنعتی ماموت اولین بار در درآمد نیوز. پدیدار شد.

مدیرعامل بانک ملت همراه با تعدادي از مدیران ارشد این

 
بانک، از گروه صنعتی ماموت بازدید کرد. 

به گزارش درآمد نیوزبه نقل از روابط عمومی بانک ملت،
دکتر محمد بیگدلی در این بازدید که محمدتقی صمدي
رییس هیات مدیره، عزیز آخوندي اصل، عباس جعفرلو و
سیدابوطالب دیبایی معاونان مدیرعامل، حسن کمالوند و
علی اکبر صابریان مدیران امور و قاسمی فرید رییس شعبه
ظفر، وي را همراهی می کردند، از خطوط مختلف تولید در

مجتمع صنعتی ماموت دیدن کرد و از نزدیک در جریان تولید محصولات متنوع این شرکت قرار گرفت.مدیران ارشد بانک ملت
همچنین در نشستی با مدیران گروه صنعتی ماموت، بر تقویت سطح همکاري ها تاکید و خواستار تسریع در انعقاد تفاهمنامه همکاري
مشترك فی مابین شدند.دکتر محمد بیگدلی، مدیرعامل بانک ملت در این نشست با اظهار خرسندي از بازدید مجدد از مجموعه
تولیدي ماموت طی سه سال گذشته، اظهار داشت: این مجموعه در حال رشد، توسعه، ارتقا، افزایش اشتغال و متنوع ساختن
محصولات است که جاي بسی خرسندي است.وي با بیان این نکته که مدیران گروه صنعتی ماموت همواره در پی نوآوري و پویایی
هستند و از حرکت نمی ایستند، افزود: کشور به وجود چنین شرکت هایی نیاز دارد که همیشه در پی ایجاد فرصت و ارتقاي سطح
فعالیت هاي خود باشند.مدیرعامل بانک ملت از ماموت به عنوان یکی از برترین شرکت هاي عرصه صنعتی کشور نام برد و ادامه داد:
جهش تولید با شعار و حرف اتفاق نمی افتد بلکه با همین فعالیت هایی رخ می دهد که در مجموعه بزرگ ماموت در حال انجام
است.وي با تاکید بر این نکته که اگر شرکت هاي زیادي مانند مجموعه ماموت در کشور وجود داشت جهش تولید هم به سرعت
محقق می شد، گفت: این که مجموعه ماموت موفق شده است براي 10 هزار نفر به صورت مستقیم شغل ایجاد کند بزرگ ترین کار
خیر محسوب می شود و ارزش آن کمتر از ارزش کار موسسات خیریه نیست.دکتر بیگدلی با اظهار علاقه به حمایت از فعالیت هاي
این گروه صنعتی، تاکید کرد: رونق چنین فعالیت هایی، به خودکفایی کشور در عرصه هاي مختلف کمک می کند.وي از بانک ملت
هم به عنوان یک بانک بزرگ و توانمند در کشور نام برد که در تامین نقدینگی بنگاه هاي تولیدي حرف اول را می زند و بدون اینکه
یک ریال اضافه برداشت از منابع بانک مرکزي داشته باشد در برهه هایی، حتی 50 درصد تسهیلات شبانه بین بانکی را تامین و
مشکل کمبود نقدینگی برخی بانک ها را مرتفع کرده است.وي از ماموت به عنوان یکی از مشتریان ارزنده بانک ملت یاد کرد و اضافه
کرد: ما هرچه بیشتر به این شرکت کمک کنیم به جهش تولید و ایجاد اشتغال در کشور کمک کرده ایم.مدیرعامل بانک ملت با اعلام
آمادگی نسبت به افزایش حد اعتباري شرکت ماموت، خاطرنشان کرد: بانک از این لحاظ هیچ مشکلی ندارد.وي از مدیران دو مجموعه
درخواست کرد تا هرچه سریع تر تفاهمنامه همکاري را نهایی و همه موارد را در آن پیش بینی کنند تا منافع دوطرف با اجراي آن،
تامین شود.مهندس مهرزاد فردوس، رییس هیات مدیره گروه صنعتی ماموت هم در این نشست با قدردانی از همکاري بانک ملت با
شرکت هاي زیرمجموعه این گروه، گزارشی از فعالیت هاي مختلف این مجموعه ارائه کرد و از ورود این گروه صنعتی به عرصه هاي



مختلف تولید در کشور خبر داد.وي با بیان این نکته که باسوادترین افراد سیستم بانکی در بانک ملت مشغول به فعالیت هستند از
مدیرعامل این بانک خواست تا در شرایط سخت اقتصادي و تحریم، بیشتر از این شرکت پشتیبانی کند.به گفته وي، هیچکدام از
شرکت هاي گروه ماموت، معوقه بانکی ندارند و این نشان از خوش حساب بودن کل این گروه صنعتی دارد.در این نشست حسن
کمالوند، مدیر امور بانکداري شرکتی بانک ملت هم گزارشی از فعالیت هاي مالی گروه ماموت در این بانک در بخش هاي منابع و
مصارف ارائه کرد.مدیران ارشد بانک ملت هم پیشنهادهاي خود را براي تقویت سطح همکاري ها و رفع چالش هاي فراروي این
همکاري ها مطرح کردند و در نهایت دکتر بیگدلی دستورات لازم را براي بررسی مشکلات و پاسخ به درخواست هاي مالی گروه

صنعتی ماموت صادر کرد.



سخنگوي قوه قضاییه: 157 محکوم امنیتی آزاد شدند

منبع: رویداد 24شماره خبر:  49  |  تاریخ: 1399/08/20

سخنگوي قوه قضاییه با بیان این که با پیشنهاد رییس قوه قضاییه و مقام معظم رهبري با عفو تخفیف مجازات 3780 نفر از
محکومان موافقت شده است، گفت: از این تعداد 2301 نفر از زندانیان آزاد شده که در زمره آنها 157 نفر محکوم امنیتی بوده

که اتهام تبلیغ علیه نظام اجتماع و تبانی و شرکت در اغتشاشات را داشتند.

رویداد24 غلامحسین اسماعیلی در نشست خبري اظهار
کرد: در ایران اسلامی آمار مبتلایان و آمار جان باختگان در
هفته هاي اخیر سیر صعودي داشته است سلامت و جان
هر انسان موضوع مهمی است که همه ما در برابر آن
مسئولیت داریم که مسئولیت مسئولان و متولیان امور
مضاعف است چون وظیفه اخلاقی و انسانی و وظیفه

 
اجرایی دارند. 

وي ادامه داد: کماکان کادر پزشکی و درمانی کشور با
تلاش و مجاهدت هاي شبانه روزي شان امر خدمت رسانی به مبتلایان بیماري کرونا را با از جان گذشتگی خود به نحو احسن انجام

 
می دهند. بار دیگر از تمام تلاش ها و زحمات آنها قدردانی کرده و به همه آنها خدا قوت و خسته نباشید می گویم. 

سخنگوي قوه قضاییه ادامه داد: ضایعه فوت هر انسان و هر ایرانی و هر مسلمان ضایعه اي سنگین و غیرقابل جبران است و در ازاي آن
مسئولیت هر انسان ایرانی مسلمان خطیر می باشد. در این مسیر همه ما باید احساس مسئولیت کنیم که این شامل مسئولان و

 
هموطنان و شهروندان می شود. 

اسماعیلی افزود: عبور از این بحران نیازمند اتخاذ تصمیمات قاطع و منسجم حاکمیتی، همکاري و هماهنگی همه دستگاه هاي
اجرایی، اغناء افکار عمومی و همکاري مردمی است. قوه قضاییه جمهوري اسلامی ایران به خصوص دادستان ها در سراسر کشور هم
خود را همکار و هم خود را حامی و پشتیبان اجراي مصوبات ستادهاي ملی و استانی مقابله با کرونا دانسته و هم ناظر بر حسن وظایف

 
و ماموریت ها هستند. 

امیدوارم با تلاش هاي جدي و با تشکیل قرارگاهی که براي عملیاتی شدن و اجرایی شدن مصوبات ستاد کرونا با ارشاد و عنایت مقام
معظم رهبري ایجاد شد، شاهد باشیم که با استفاده از تمامی ظرفیت بخش هاي مختلف و همکاري مردم شاهد کاهش موارد ابتلا و

 
درگذشت بیماري کرونا باشیم. 

وي اظهار کرد: این روزها مردم به ویژه جامعه نخبگانی و صاحبنظران کشور شاهد هستند که برنامه هاي تحولی قوه قضاییه و وعده



هاي ریاست این قوه یکی بعد از دیگري با قوت و با سرعت در حال عملیاتی و اجرایی شدن است که شامل تنظیم و تصویب سند
امنیت قضایی تصویب و ابلاغ و اجراي دستورالعمل رسیدگی نحوه ي مقابله با ترك وظایف قانونی کارمندان و مدیران مشهور به
دستورالعمل رسیدگی به ترك فعل ها، دستورالعمل رسیدگی به پرونده هاي بازار سرمایه، تشکیل مشتمع مبارزه با مفاسد اقتصادي
در سال گذشته و ان شااالله تشکیل مجتمع و شعب ویژه دادگاه هاي تجاري در تهران در هفته آینده می شود. همچنین تحول کیفی و
کمی عفو محکومان مبتنی بر تنبه، ندامت، توبه و اصلاح مجرمان و کارآمدي وضعیت زندان بانی و کاهش زندانیان گام هایی است که

 
این روزها مردم عملیاتی شدن آنها را می بینند. 

وي با اشاره به پایان ماه ربیع الاول اظهار کرد: به برکت ماه ربیع الاول با پیشنهاد رییس قوه قضاییه و مقام معظم رهبري با عفو و
تخفیف مجازات 3780 نفر از محکومان موافقت شد. در این جمع 2301 نفر از زندانیان آزاد شدند که در زمره آنها 157 محکوم
امنیتی از محکومانی که اتهامات تبلیغ علیه نظام، اجتماع و تبانی، شرکت در اغتشاشات سال هاي 1396، 1397، 1398 و سال هاي
قبل از آن داشتند به عنوان اقدام ویژه مورد عفو قرار گرفتند. همچنین در این جمع به مناسبت هفته وحدت 16 نفر از اتباع

 
کشورهاي اسلامی مورد عفو مقام معظم رهبري قرار گرفتند. 

سخنگوي قوه قضاییه گفت که در تحول عفو و عفوهاي پیشنهادي مبنا کار کارشناسی، بررسی دقیق پرونده هاي قضایی، رصد اعمال
و رفتار محکومان در دوران تحمل محکومیت در کمیسیون هاي شهرستانی، استانی و کمیسیون مرکزي عفو قوه قضاییه و لحاظ
کردن تنبه، ندامت، توبه و اصلاح مجرمین و عدالت در اجراي عفو در بین محکومان جرائم مختلف بوده است چون در این قبیل از این
موارد کار کارشناسی صورت می گیرد شاهد هستیم کسانی که محکومیت شان مورد عفو قرار گرفته به ندرت مجدد مرتکب جرم شده

 
و یا اصلا مرتکب جرم نمی شوند. 

اسماعیلی اضافه کرد: در دوره 18 ماهه اخیر مسئولیت قوه قضاییه و در دوران تحول تا امروز فقط در حوزه زندانیان حدود 40 هزار
نفر از زندانیان مشمول عفو قرار گرفته که نیمی از آنها از زندان آزاد شده و نیمی دیگر کاهش مجازات حبس داشتند که این ها نمونه

 
اي از تحولات قوه قضاییه است. 

صدور حکم براي شرکت هاي آرمان پرشین پارس و کارما سخنگوي قوه قضائیه در بخش دیگري از نشست خبري خود با اشاره به
پرونده شرکت هاي آرمان پرشین پارس و کارما، گفت: این شرکت ها با وعده فروش خودرو پایینتر از قیمت بازار و فروش به صورت
اقساطی از 1379 نفر از هموطنان مان کلاهبرداري کرده بودند و اموال آنها را به غارت برده بودند که رسیدگی به این پرونده پایان
یافت. سیاوش نیک جعفریان به جرم مشارکت در کلاهبرداري به تحمل 10 سال حبس تعزیري، پرداخت جزاي نقدي معادل مبلغ

 
کلاهبرداري و رد مال به مالباختگان محکوم شد. 

همچنین محسن نیک جعفریان به تحمل 10 سال حبس تعزیري جزاي نقدي و رد مال محکوم شد و متهم ردیف سوم داریوش نیک
جعفریان به جرم معاونت در کلاهبرداري به پنج سال حبس تعزیري، منع فعالیت تجاري و عضویت در شرکت هاي تجاري به مدت دو

 
سال محکوم شد. 

وي ادامه داد: شرکت آرمان پرشین پارس و کارما نیز به انحلال و انتشار محکومیت در رسانه هاي عمومی محکوم شدند. مردم باید
مراقبت کنند، یک جمع خانوادگی با شرکت سوري اموال شهروندان را به یغما برده و کلاهبرداري کردند. ما وظیفه خود دیدیم که به
این موضوع رسیدگی کنیم. اموال شناسایی شد اما کفاف بدهی به مردم را نمی دهد. لذا هوشیاري و فریب نخوردن مردم زمینه ساز

 
ناکامی مجرمان خواهد بود. 



اسماعیلی در پاسخ به سوال خبرنگار صدا و سیما درباره پرونده هفت تپه و آخرین اقدامات قوه قضائیه نیز گفت: سیاست قوه قضائیه
در رسیدگی به پرونده هایی که در مورد شرکت هاي تولیدي، کشاورزي و صنعتی تشکیل می شود این است که هم به اتهام متهمان

 
رسیدگی کنند و هم کار و تولید تعطیل نشود و کارگران هم بیکار نشوند و حقوق کارگران به موقع استیفا شود. 

همچنانکه در این مورد رسیدگی قضایی در حال انجام است و در کنار آن براي حمایت از تولید و اشتغال و استیفاي حقوق معوقه
کارگران اقداماتی صورت گرفته، جلسات مختلفی با مقامات در سطح ملی و استانی برگزار شده تا تامین حقوق کارکنان این مجموعه

 
انجام شود که بر این اساس حقوق معوقه کارگران پرداخت و به روز شده است. 

وي ادامه داد: همچنین با حمایت و اقدامات ویژه قوه قضائیه از تعطیلی این مجموعه جلوگیري شد و کشت در فصل آن تداوم یافت،
کارخانجات اورحال شد تا مجموعه آسیب نبیند. همچنین تعدادي کارگران اخراج شده بودند که پیگیري هایی براي برگشتن آنها به
کار انجام شد، وضعیت شرکت نیز در مجاري قانونی در حال بررسی است و در مورد سرنوشت واگذاري آن نیز مراجع مربوطه باید

تصمیم بگیرند.



14.5 میلیارد یورو ارز ناشی از صادرات رفع تعهد شد

منبع: اقتصاد آنلاینشماره خبر:  50  |  تاریخ: 1399/08/20

سخنگوي قوه قضاییه گفت: با همکاري خوب بانک مرکزي و دادسراي تهران و قوه قضاییه بیش از 11 میلیارد یورو از ارز هاي
ناشی از صادرات پتروشیمی رفع تعهد ارزي شده است.

سخنگوي قوه قضاییه گفت: با همکاري خوب بانک مرکزي
و دادسراي تهران و قوه قضاییه بیش از 11 میلیارد یورو از
ارز هاي ناشی از صادرات پتروشیمی رفع تعهد ارزي شده

 
است. 

به گزارش اقتصادآنلاین به نقل از ایرنا، غلامحسین
اسماعیلی غلامحسین اسماعیلی روز سه شنبه در نشست خبري با اشاره به ایام مبارك ماه ربیع الاول گفت: به برکت موالید عظیم
الشان این ماه بزرگ و با پیشنهاد ریاست محترم قوه قضاییه و موافقت رهبر فرزانه انقلاب اسلامی با عفو و تخفیف 3780 نفر از
محکومان موافقت فرمودند؛ در این جمع 2301 نفر آزاد شدند که در زمره آنها 157 محکوم امنیتی از محکومانی که اتهامات تبلیغ
علیه نظام شرکت در اغتشاشات در سال هاي 98 - 97 - 96 داشتند به عنوان یک اقدام ویژه مود عفو قرار گرفتند. همچنین 16 نفر

 
از اتباع کشورهاي اسلامی به مناسبت هفته وحدت عفو شدند. 

سخنگوي قوه قضاییه با ابراز تاسف از فوت تعدادي از هموطنان بر اثر بیماري کرونا گفت: کادر پزشکی و درمانی کشور با تلاش و
مجاهدت هاي شبانه روزي خود امر خدمت رسانی به مبتلایان به بیماري کرونا را با از جان گذشتگی خودشان انجام می دهند که از

 
آنها تشکر می کنم. 

وي افزود: ضایعه فوت هر ایرانی و مسلمان ضایعه اي سنگین و غیر قابل جبران است و در ازاي آن مسئولیت هر انسان ایرانی مسلمان

 
خطیر است. در این مسیر همه ما باید احساس مسئولیت کنیم. 

سخنگوي قوه قضاییه اظهارداشت: قوه قضاییه به خصوص دادستان ها در سراسر کشور هم خود را همکار و هم حامی و پشتیبان
اجراي ستاد هاي ملی و استانی مقابله با کرونا می دانند و هم ناظر بر حسن اجراي ماموریت ها هستند. امیدوارم با تلاش هاي جدي و
با تشکیل قرارگاهی که براي عملیاتی و اجرایی شدن مصوبات کرونا با ارشاد مقام معظم تشکیل شد، شاهد این باشیم که با همکاري

 
مردم فهیم و آگاه موارد ابتلا کاهش یابد. 

تشکیل مجتمع و شعب ویژه دادگاه هاي تجاري در تهران در هفته آینده اسماعیلی به برنامه هاي تحولی قوه قضائیه اشاره کرد و
گفت: تنظیم و تصویب سند امنیت قضایی، تصویب و ابلاغ دستورالعمل رسیدگی نحوه مقابله با ترك وظایف قانونی مدیران،
دستورالعمل رسیدگی به پرونده هاي بازار سرمایه، تشکیل مجتمع مبارزه با مفاسد اقتصادي در سال گذشته و ان شاالله تشکیل
مجتمع و شعب ویژه دادگاه هاي تجاري در تهران در هفته آینده، تحول کمی و کیفی عفو محکومان و اصلاح مجرمان و کارآمدي



 
وضعیت زندانبانی و کاهش زندانیان گام هایی است که این روزها مردم عملیاتی شدن آن را شاهد و ناظر هستند. 

عفو 40 هزار زندانی در 18 ماه اخیر سخنگوي قوه قضاییه گفت: در 18 ماه اخیر مسئولیت رئیس قوه قضاییه تا امروز در حوزه
زندانیان حدود 40 هزار نفر مشمول عفو قرار گرفتند که نیمی از آنها از زندان آزاد شدند و نیمی دیگر کاهش مجازات حبس داشته

 
اند. 

حکم پرونده آرمان پرشین پارس صادر شد اسماعیلی با اشاره به صدور آراي محکومان اقتصادي گفت: به پرونده اتهامی شرکت هاي

 
«آرمان پرشین پارس» و «کارما» که از 1379 نفر از هموطنان کلاهبرداري کردند، رسیدگی شد و به پایان رسید. 

وي ادامه داد: سیاوش نیک جعفریان به تحمل 10 سال حبس تعزیري، پرداخت جزاي نقدي و رد مال محکوم شده، همچنین محسن
نیک جعفریان به تحمل 10 سال حبس، جزاي نقدي و رد مال محکوم شده است. داریوش نیک جعفریان نیز به تحمل پنج سال

 
حبس حکم صادر شده و دادگاه حکم به انحلال این شرکت ها و انتشار محکومیت صادر کرده است. 

کارگران هفت تپه به سر کار خود بازگشتند سخنگوي دستگاه قضا در پاسخ به سوالی درباره آخرین اقدامات قوه قضاییه براي شرکت
هفت تپه گفت: رسیدگی هاي قضایی در حال انجام است و به جهت حمایت از تولید، اشتغال و استیفاي حقوق کارگان هفت تپه از
ناحیه قوه قضاییه اقدامات متعدد انجام شده است. برگزاري جلسات متعدد با مقامات اجرایی، امنیتی و قضایی انجام شده، همچنین

 
دادستان کل کشور در مجموعه هفت تپه حضور و پیگیر یافتن راهکاري براي پرداخت معوقات این مجموعه شد. 

وي افزود: با این اقدامات، حقوق معوقه کارگران پرداخت شده و اکنون پرداخت حقوق کارگران به روز است. نه تنها از تعطیلی این
مجموعه جلوگیري شد بلکه باعث شد فصل کشت تداوم پیدا کند و کارخانجات اوورهال شده است. کارگران به سر کار خود بازگشتند.

در مورد توهین به رئیس جمهوري شکایتی به دادسراي تهران نشده است اسماعیلی در پاسخ به این سوال که آیا از ناحیه دولت
شکایتی در رابطه با توهین به رئیس جمهور به قوه قضائیه رسیده، گفت: توهین را خلاف اخلاق و جرم می دانیم. به موارد مجرمانه

 
برابر ضوابط و مقررات قانونی رسیدگی می کنیم و تکلیف قانونی ما رسیدگی به این جرایم است. 

وي اظهار داشت: تاکنون اعلام شکایتی به دادسراي عمومی و انقلاب تهران انجام نشده اما اینکه دادسراي ویژه روحانیت شکایتی شده

 
است، مطلع نیستم با این حال در گذشته شکایت هایی از سوي دولت داشتیم که رسیدگی شده است. 

سخنگوي قوه قضاییه افزود: در دولت فعلی از ناحیه دولت بیش از 150 مورد شکایت از شخصیت هاي حقیقی و حقوقی داشتیم، البته
عدد افراد بیش از این تعداد است چون در برخی پرونده ها از تعدادي از افراد شکایت شده است. بخش عمده اي از این شکایات

 
رسیدگی و بخشی دیگر هم در جریان رسیدگی قرار دارد. 

اموال توقیف شده «گوهر ناز قم» به میزان بدهی ها نیست اسماعیلی در پاسخ به سوالی درباره آخرین وضعیت پرونده «گوهر ناز قم»
گفت: مدیران این مجموعه مبادرت به کلاهبرداري از سه هزار نفر در استان قم و استان هاي همجوار کرده بودند که پرونده با صدور

 
کیفرخواست به دادگاه ارسال شده اما اموال توقیف شده به میزان بدهی ها نیست. 

14 و نیم میلیارد یورو ارز ناشی از صادرات رفع تعهد شد اسماعیلی در پاسخ به سوالی درباره اقدامات دستگاه قضایی براي برخورد با

 
دریافت کنندگان ارزهاي صادراتی گفت: در مورد ارزهاي ناشی از صادرات دو بخش صادرات پتروشیمی و غیر پتروشیمی داریم. 



سخنگوي قوه قضاییه افزود: با همکاري بسیار خوب میان بانک مرکزي و دادسراي عمومی وانقلاب تهران همچنین صادرکنندگان
پتروشیمی بیش از 11 میلیارد یورو رفع تعهد ارزي شد و در مورد سایر شکایات بیش از سه و نیم میلیارد یورو رفع تعهد ارزي شده

 
است و در مجموع حدود 14 و نیم میلیارد یورو ارز ناشی از صادرات رفع تعهد شد. 

وي ادامه داد: اینکه برخی از این افراد از کارت هاي صوري و اجاره اي استفاده می کردند درست است و تا کنون بیش از 100 نفر این
افراد شناسایی شدند که عده اي بازداشت و عده اي با قرار تامین آزاد شدند. پشت پرده این افراد و حامی این موضوع برخی صاحبان
بزرگ صنایع و شرکت ها بودند به عنوان نمونه در مشهد یک شرکت بزرگ صادرات و واردات به جاي استفاده از کارت بازرگانی خود

 
از کارت هاي صوري استفاده می کرد. 

عدم بازداشت براي مهریه مربوط به کسانی است که تمکن مالی ندارند سخنگوي قوه قضاییه در پاسخ به سوالی درباره بخشنامه اخیر
معاون قوه قضاییه درخصوص مهریه و بازدید سرزده رئیس قوه قضاییه از مجتمع خانواده گفت: مهریه را حقوق مسلم زوجه و دین

 
مسلم زوج می دانیم و حتماً مهریه باید پرداخت شود. 

وي ادامه داد: مواردي که برخی آقایان تمکن مالی دارند اما مهریه نمی دهند باید با آنها برخورد شود و مواردي که زوج معاملاتی براي
فرار از مهریه دارند، جرم است. مواردي که برخی آقایان تمکن مالی دارند و پرداخت نمی کنند، باید پرداخت دین صورت بگیرد و (در

 
صورت پرداخت نشدن دین) این افراد باید بازداشت شوند. 

اسماعیلی خاطرنشان کرد: آنچه در مورد عدم بازداشت مطرح شده ناشی از مواردي است که زوج تمکن مالی براي پرداخت مهریه را
ندارد و کسی که تمکن ندارد زندان رفتن تو ثمري براي زوجه ندارد. اگر براي دادگاه محرز شود که فردي تمکن پرداخت یکجا یا

 
اقساطی مهریه را ندارد، فرد بازداشت نمی شود. 

وي افزود: رئیس قوه قضائیه براي تحکیم بنیان خانواده و دفاع از حقوق زنان ارشادهایی داشتند که از جمله آنها استفاده حداکثري از

 
قضات و مشاوران زن بود و سیاست قوه قضائیه حمایت از حقوق تک تک شهروندان از جمله زنان است. 

سخنگوي قوه قضاییه گفت: بهترین دفاع از حقوق بانوان تحکیم حقوق خانواده است و می شود با ابزارهاي مشاوره مانع گسست

 
خانواده و تضییع حقوق بانوان شد. 

وي با اشاره به لایحه صیانت از حقوق بانوان در دولت افزود: 15 ماه است که این لایحه در دولت نهایی نشده و امیدواریم تعجیل کنند

 
و هر چه سریعتر آن را برسانند. 

ارجاع پرونده اراذل و اوباش به شعب ویژه سخنگوي قوه قضاییه در پاسخ به سوالی درباره هدف دستگاه قضایی براي تشکیل قرارگاه
ویژه رسیدگی به جرایم اراذل و اوباش گفت: باور داریم امنیت شهروندان خط قرمز است و به هیچ وجه اجازه نمی دهیم افراد شرور و

 
اراذل و اوباش امنیت شهروندان را به مخاطره بیندازند. 

وي ادامه داد: براي برخورد با این افراد باید قاطع، سریع، در چارچوب ضوابط و قانون و با شدت برخورد شود و تشکیل قرارگاه

 
هماهنگی ها را زیاد و رسیدگی را سریع می کند و مقرر شد پرونده اراذل و اوباش در دادسرا و دادگاه به شعب ویژه ارجاع شود. 



آخرین اقدامات در برخورد با مفاسد منطقه لواسان سخنگوي قوه قضاییه در پاسخ به سوالی درباره آخرین اقدامات قوه قضاییه در
برخورد با مفاسد لواسان گفت: لواسان نماد و نمودي است که افراد سودجو مبادرت به سوءاستفاده کرده اند. در حوزه لواسان برخی
واگذاري ها مورد رسیدگی قرار گرفت و به برخی تغییر کاربري ها که قدیمی هم بودند، رسیدگی شد و به وضعیت سابق برگشت

 
همچنین اخیرا شاهد گزارش سازمان بازرسی بودیم. 

وي ادامه داد: تخفیف هاي بی ضابطه براي ساخت ویلاهایی این منطقه داده شده بود که همه اینها تحت رصد و پیگیري قرار گرفت
همچنین عده اي از اعضاي شوراي اسلامی و شهرداران سابق لواسانات در حال حاضر در بازداشت هستند و پرونده آنها در دست

 
رسیدگی است. 

اسماعیلی افزود: همه اینها بیانگر این است که قوه قضاییه با موضوعات شعاري برخورد نمی کند و اگر گفته می شود، اقدامی انجام می
دهد و تا حصول نتیجه اقدامات لازم را پیگیري می کند همچنین در بخش هاي مشابه در سایر نقاط کشور نیز مشابه اقدام لواسان

 
انجام شده است. 

 
سخنگوي قوه قضاییه گفت: اوایل آذر ماه جلسه بعدي حفظ حقوق بیت المال با حضور رئیس قوه قضاییه برگزار می شود. 

تمهیدات قوه قضاییه براي شرایط حاد کرونایی اسماعیلی در پاسخ به سوالی درباره تمهیدات قوه قضاییه براي شرایط حاد کرونایی

 
گفت: هیچ یک از واحدهاي قضایی را تعطیل نکردیم و تعطیل نخواهیم کرد. 

وي با اشاره به راه اندازي سامانه هاي مختلف ادامه داد: در سال جاري بیش از 30 سامانه راه اندازي کردیم که این سامانه ها به
کاهش مراجعه مردم به واحدهاي قضایی کمک می کند. از ابتداي سال جاري بیش از 500 هزار نفر از مراجعان به دادگستري اقدامات

 
خود را غیرحضوري انجام داده اند. 

اسماعیلی اظهار داشت: نیم میلیون نفر دیگر با بهره گیري از سامانه هاي نوبت دهی به موقع مراجعه کرده و به موقع کارشان انجام

 
شد، همچنین 220 هزار لایحه از ناحیه وکلا از سامانه هاي خودکاربري وکلا به دادگاه ها ارسال شد. 

سخنگوي قوه قضاییه افزود: 25 هزار دادرسی الکترونیک با اصحاب پرونده در این ایام انجام شد و ارتباط تصویري با زندان ها برقرار

 
شد، همچنین بیش از 20 هزار جلسه برگزار شد. راه اندازي مکانیسم احراز هویت از راه دور از دیگر اقدامات در این ایام بود. 

صدور دو رأي غیرقطعی از دادگاه هاي جرایم سیاسی اسماعیلی در پاسخ به سوالی درباره دادگاه هاي سیاسی و پرونده هاي زاکانی و
افراد دیگر گفت: تا کنون پرونده هایی به دادگاه هاي جرایم سیاسی ارجاع شده و در ارتباط با دو پرونده حکم صادر شده که غیرقطعی

 
است و از بیان آن معذور هستم. همچنین یک دادگاه دیگر هم در آذر ماه برگزار می شود. 

احیا و بازگشت 819 واحد صنعتی به چرخه تولید اسماعیلی در پاسخ به سوالی درباره اقدامات دستگاه قضایی براي احیاي واحدهاي
صنعتی و بازگشت به چرخه تولید گفت: یکی از برنامه هاي تحولی قوه قضاییه کمک به تولید و جلوگیري از تعطیل شدن کارخانه ها

 
بوده و ما براي فعال شدن کارخانه هایی که غیر فعال شده بودند هم کار کردیم. 

وي ادامه داد: از آغاز سال جاري تا امروز 819 واحد صنعتی که تعطیل شده بودند احیا شدند و به چرخه تولید بازگشتند همچنین
بیش از 27 هزار شغل براي کارگران این واحدهاي صنعتی ایجاد شده است. سال گذشته نیز هزار واحد تولیدي با حمایت دستگاه



 
قضایی احیا شد. 

برگزاري دادگاه رئیس سابق سازمان خصوصی سازي در آذر ماه سخنگوي قوه قضاییه در پاسخ به سوالی درباره آخرین وضعیت پرونده
رئیس سابق سازمان خصوصی سازي گفت: کیفرخواست این پرونده پیشتر صادر شده بود که نواقصی داشت اما با رفع نواقص به دادگاه

 
بازگشت و اولین جلسه هم آذر ماه برگزار می شود. 

 
وي افزود: دادگاه رسیدگی به این پرونده در شعب ویژه اخلال برگزار نمی شود و دادگاه کیفري یک برگزار خواهد شد. 

پرونده موسسه فرشتگان و کاسپین به زودي رسیدگی می شود سخنگوي قوه قضاییه در پاسخ به سوالی درباره آخرین وضعیت پرونده
موسسه فرشتگان و کاسپین گفت: براي این پرونده کیفرخواست صادر و به دادگاه ارجاع شده و به زودي در شعب ویژه رسیدگی به

 
اخلال نظام اقتصادي بررسی می شود. 

وي خاطرنشان کرد: سیاست قوه قضائیه این بود که پول مردم به آنها بازگردد و در این راستا تا یک میلیارد تومان هم سپرده ها به
مردم بازگردانده شد و ارقام باقی مانده پول بالاي یک میلیارد است و براي این موضوع هم با همکاري بانک مرکزي مقرر شده بانک

 
عاملی در رابطه با اموال و املاك صاحبان موسسه تعیین شود. 

پربیننده ترین حکم حقوقی بازنشستگان 99 +لینک دریافت کدام بازنشستگان وام 50 میلیونی می گیرند؟ تصمیم مهم درباره
دورکاري کارمندان تهرانی/ تعطیلی 3گروه شغلی در 43شهر بحرانی درخواست فوري تعطیلی دو هفته اي تهران آخرین آمار کرونا در

ایران (99/8/2)



پرداخت تسهیلات کرونایی به واحد هاي گردشگري در 6 شهرستان

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  51  |  تاریخ: 1399/08/20

8 میلیارد و 688 میلیون تومان تسهیلات به واحد هاي گردشگري 6 شهرستان خسارت دیده از کرونا پرداخت شد.

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما مرکز خراسان جنوبی، معاون گردشگري، سرمایه گذاري و تامین منابع اداره کل میراث
فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان گفت: تاکنون 124 واحد
گردشگري در شهرستان هاي فردوس، طبس، سرایان ، قاین، نهبندان و

 
درمیان اعلام خسارت براثر کرونا کرده اند. 

مرتضی عربی افزود: بیشترین خسارت و تسهیلات پرداختی به شهرستانهاي،

 
طبس، فردوس و سرایان اختصاص دارد. 

وي خسارت وارد شده به و واحد گردشگري استان را 64 میلیارد و 400
میلیون تومان اعلام کرد و گفت: واحد هاي اقامتی شامل هتل و آبگرم

 
معدنی، رستوران هاي بین راهی، واحد هاي بومگردي و دفاتر خدمات مسافرتی از واحدهاي آسیب دیده از شیوع کرونا هستند. 

عربی با اشاره به ظرفیت اشتغال زایی واحد هاي گردشگري در استان گفت: تاکنون 543 نفر به صورت مستقیم در این واحد ها

 
مشغول به فعالیت بوده اند. 

وي گفت: از این تعداد تاکنون 13 واحد گردشگري فردوس، 4 واحد گردشگري نهبندان، 7 واحد گردگري قاین و سه واحد گردشگري
سرایان در سامانه کارا براي دریافت تسهیلات ثبت نام کرده اند.



صدور حکم انحلال براي شرکت هاي آرمان پرشین پارس و کارما / سخنگوي

قوه قضاییه: این شرکت ها با وعده فروش خودرو پایینتر از قیمت 1379 نفر

کلاهبرداري کرده بودند

منبع: انتخابشماره خبر:  52  |  تاریخ: 1399/08/20

سخنگوي قوه قضاییه گفت: شرکت هاي آرمان پرشین پارس و کارما نیز به انحلال و انتشار محکومیت در رسانه هاي عمومی
محکوم شدند.

سخنگوي قوه قضاییه گفت: شرکت هاي آرمان پرشین
پارس و کارما نیز به انحلال و انتشار محکومیت در رسانه

 
هاي عمومی محکوم شدند. 

به گزارش ایسنا، اسماعیلی سخنگوي قوه قضائیه در بخش
دیگري از نشست خبري خود با اشاره به پرونده شرکت
هاي آرمان پرشین پارس و کارما، گفت: این شرکت ها با
وعده فروش خودرو پایینتر از قیمت بازار و فروش به

صورت اقساطی از 1379 نفر از هموطنان مان کلاهبرداري کرده بودند و اموال آنها را به غارت برده بودند که رسیدگی به این پرونده
پایان یافت. سیاوش نیک جعفریان به جرم مشارکت در کلاهبرداري به تحمل 10 سال حبس تعزیري، پرداخت جزاي نقدي معادل
مبلغ کلاهبرداري و رد مال به مالباختگان محکوم شد. همچنین محسن نیک جعفریان به تحمل 10 سال حبس تعزیري جزاي نقدي
و رد مال محکوم شد و متهم ردیف سوم داریوش نیک جعفریان به جرم معاونت در کلاهبرداري به پنج سال حبس تعزیري، منع

 
فعالیت تجاري و عضویت در شرکت هاي تجاري به مدت دو سال محکوم شد. 

وي ادامه داد: شرکت آرمان پرشین پارس و کارما نیز به انحلال و انتشار محکومیت در رسانه هاي عمومی محکوم شدند. مردم باید
مراقبت کنند، یک جمع خانوادگی با شرکت سوري اموال شهروندان را به یغما برده و کلاهبرداري کردند. ما وظیفه خود دیدیم که به
این موضوع رسیدگی کنیم. اموال شناسایی شد اما کفاف بدهی به مردم را نمی دهد. لذا هوشیاري و فریب نخوردن مردم زمینه ساز

 
ناکامی مجرمان خواهد بود. 

اسماعیلی در پاسخ به سوال خبرنگار صدا و سیما درباره پرونده هفت تپه و آخرین اقدامات قوه قضائیه نیز گفت: سیاست قوه قضائیه
در رسیدگی به پرونده هایی که در مورد شرکت هاي تولیدي، کشاورزي و صنعتی تشکیل می شود این است که هم به اتهام متهمان
رسیدگی کنند و هم کار و تولید تعطیل نشود و کارگران هم بیکار نشوند و حقوق کارگران به موقع استیفا شود. همچنانکه در این
مورد رسیدگی قضایی در حال انجام است و در کنار آن براي حمایت از تولید و اشتغال و استیفاي حقوق معوقه کارگران اقداماتی
صورت گرفته، جلسات مختلفی با مقامات در سطح ملی و استانی برگزار شده تا تامین حقوق کارکنان این مجموعه انجام شود که بر

 
این اساس حقوق معوقه کارگران پرداخت و به روز شده است. 



وي ادامه داد: همچنین با حمایت و اقدامات ویژه قوه قضائیه از تعطیلی این مجموعه جلوگیري شد و کشت در فصل آن تداوم یافت،
کارخانجات اورحال شد تا مجموعه آسیب نبیند. همچنین تعدادي کارگران اخراج شده بودند که پیگیري هایی براي برگشتن آنها به
کار انجام شد، وضعیت شرکت نیز در مجاري قانونی در حال بررسی است و در مورد سرنوشت واگذاري آن نیز مراجع مربوطه باید

تصمیم بگیرند.



توسعه آموزش فنی و حرفه اي و بنیاد برکت در شهرستان کارون

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  53  |  تاریخ: 1399/08/20

رئیس مرکز آموزش فنی وحرفه اي شهرستان کارون از توسعه آموزش مهارتی مبتنی بر تکنولوژي هاي نوین خبر داد.

به گزارش خبرگزاري صداوسیما مرکز خوزستان، رئیس مرکز آموزش فنی و حرفه اي شهرستان کارون با اشاره به نرخ بالاي
بیکاري جوانان گفت: می توان با هم افزایی، تعامل، هم گرایی و همکاري پایدار بستر هاي آموزش مستمر و مهارت افزایی را فراهم

 
کرد. 

او افزود: با توجه به نقش بنیاد برکت در افزایش فرصت هاي شغلی، توسعه
کارآفرینی، فقرزدایی این مرکز آمادگی دارد براساس نیازسنجی تربیت نیروي
انسانی ماهر و ارتقاي مهارت بازار کار با بنیاد برکت همکاري مستمر داشته باشد.

ناصري ادامه داد: با نگاه ویژه به مهارت می توان فصل جدیدي در همکاري

 
مشترك براي دوام شغل و صیانت از سرمایه و تربیت انسان توانمند را آغاز کرد. 

بیشتر بخوانید:پذیرش دانشجو در دانشگاه فنی و حرفه اي خوزستاننماینده هیأت اعزامی بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان حضرت امام
خمینی (ره) گفت: بنیاد آمادگی دارد با استفاده ازتوان آموزش فنی وحرفه اي، مطابق با استاندارد هاي مهارتی، آموزش هاي منجر به

 
اشتغال و افزایش بهره وري را ارایه کند. 

مقرر شد طرح 5 ساله توسعه آموزش فنی و حرفه اي شهرستان کارون تهیه و بنیاد برکت راهکار هاي توسعه مهارت در مناطق
مختلف براي فعالیت هاي مشترك بررسی شود.



عفو 40 هزار زندانی در 18 ماهه اخیر/ شکایت دولت از 150
شخصیت حقیقی و حقوقی

عفو 40 هزار زندانی در 18 ماهه اخیر/ شکایت دولت از 150 شخصیت حقیقی

و حقوقی

منبع: روزنامه رسالتشماره خبر:  54  |  تاریخ: 1399/08/20

غلامحسین اسماعیلی سخنگوي قوه قضائیه در ابتداي سی و پنجمین نشست خبري خود با اصحاب رسانه، اظهار کرد: در
کشور ما آمار مبتلایان و جانباختگان کرونا در هفته هاي اخیر سیر صعودي داشته است. عبور از این بحران نیازمند اتخاذ

تصمیم هاي قاطع و منسجم حاکمیتی، همکاري و هماهنگی همه دستگاه هاي اجرایی، اقناع ...

سخنگوي قوه قضائیه گفت: در دوره 18 ماهه اخیر مسؤولیت رئیس قوه قضائیه تا امروز فقط در حوزه زندانیان حدود 40 هزار

 
نفر مشمول عفو قرار گرفتند که نیمی از آنها از زندان آزاد شدند و نیمی دیگر کاهش مجازات حبس داشته اند. 

غلامحسین اسماعیلی سخنگوي قوه قضائیه در ابتداي سی و
پنجمین نشست خبري خود با اصحاب رسانه، اظهار کرد: در

کشور ما آمار مبتلایان و جانباختگان کرونا در هفته هاي اخیر سیر صعودي داشته است. عبور از این بحران نیازمند اتخاذ تصمیم هاي

 
قاطع و منسجم حاکمیتی، همکاري و هماهنگی همه دستگاه هاي اجرایی، اقناع افکار عمومی و همکاري هاي مردم محور است. 

وي ادامه داد: قوه قضائیه به خصوص دادستان ها در سراسر کشور هم خود را همکار و هم حامی و پشتیبان اجراي مصوبات ستادهاي

 
ملی و استانی مقابله با کرونا می دانند و هم ناظر بر حسن انجام وظایف و ماموریت ها هستند. 

 
اجراي برنامه هاي تحولی قوه قضائیه 

اسماعیلی گفت: این روزها مردم و جامعه نخبگانی شاهد آن هستند که برنامه هاي تحولی قوه قضائیه و وعده هاي ریاست قوه یکی

 
بعد از دیگري در حال عملیاتی و اجرایی شدن است. 

وي ادامه داد: تنظیم و تصویب سند امنیت قضایی، تصویب و ابلاغ و اجرا دستورالعمل رسیدگی نحوه مقابله با ترك فعل ها و ... ان
شاءالله تشکیل مجتمع و شعب ویژه دادگاه هاي تجاري در تهران در هفته آینده تحول کیفی و کمی عفو محکومان و کارآمدي وضعیت

 
زندانبانی و کاهش زندانیان، گام هایی است که این روزها مردم عملیاتی شدن آن را شاهدند. 

 
جزئیات عفو 3780 نفر 

سخنگوي دستگاه قضا اظهار کرد با پیشنهاد ریاست قوه قضائیه، رهبر انقلاب با عفو و تخفیف مجازات 3780 نفر از محکومان موافقت

 
کردند. 

وي ادامه داد: 2301 نفر از زندانیان آزاد شدند؛ 157 محکوم امنیتی از محکومانی که اتهاماتی تبلیغ علیه نظام، اجتماع و تبانی شرکت
در اغتشاشات سال هاي 96، 97 و 1398 و سالهاي قبل از آن را داشتند مورد عفو قرار گرفتند همچنین 16 نفر از اتباع کشورهاي

 
اسلامی عفو شدند. 



 
در 18 ماهه اخیر در حوزه زندانیان حدود 40 هزار نفر مشمول عفو قرار گرفتند 

اسماعیلی گفت: در دوره 18 ماهه اخیر مسؤولیت رئیس قوه قضاییه تا امروز فقط در حوزه زندانیان حدود 40 هزار نفر مشمول عفو

 
قرار گرفتند که نیمی از آنها از زندان آزاد شدند و نیمی دیگر کاهش مجازات حبس داشته اند. 

 
پایان رسیدگی به پرونده اتهامی شرکت هاي «آرمان پرشین پارس» و «کارما» 

سخنگوي قوه قضائیه بیان کرد: به پرونده اتهامی شرکت هاي «آرمان پرشین پارس» و «کارما» که از 1379 نفر از هموطنان

 
کلاهبرداري کردند، رسیدگی شد و به پایان رسید. 

وي ادامه داد: «سیاوش نیک جعفریان» به تحمل 10 سال حبس تعزیري، پرداخت جزاي نقدي و رد مال محکوم شده است؛ «محسن
نیک جعفریان» به تحمل 10 سال حبس، جزاي نقدي و رد مال، «داریوش نیک جعفریان» به تحمل 5 سال حبس محکوم شد و

 
دادگاه حکم به انحلال این شرکت ها و انتشار محکومیت صادر کرده است. 

 
 آخرین اقدامات قوه قضائیه در ارتباط با شرکت هفت تپه 

اسماعیلی درباره آخرین اقدامات قوه قضائیه در ارتباط با شرکت هفت تپه، با بیان اینکه رسیدگی هاي قضایی در حال انجام است،

 
گفت: به جهت حمایت از تولید، اشتغال و استیفاي حقوق کارگان هفت تپه از ناحیه قوه قضائیه اقدامات متعدد انجام شده است. 

وي با اشاره به اینکه برگزاري جلسات متعدد با مقامات اجرایی، امنیتی و قضایی انجام شده است، افزود:  دادستان کل کشور در

 
مجموعه هفت تپه حضور و پیگیر یافتن راهکاري براي پرداخت معوقات این مجموعه شد. 

سخنگوي دستگاه قضا ادامه داد: با این اقدامات، حقوق معوقه کارگران پرداخت شده است و الان پرداخت حقوق کارگران به روز است؛
نه تنها از تعطیلی این مجموعه جلوگیري شد بلکه باعث شد فصل کشت تداوم پیدا کند. کارخانجات اورهال شده است و کارگرانی به

 
سر کار خود بازگشتند. 

 
 رسیدگی به پرونده «گوهرناز» قم به کجا رسید؟ 

سخنگوي دستگاه قضا درباره آخرین وضعیت رسیدگی به پرونده گوهرناز قم، اظهار کرد: مدیران این مجموعه مبادرت به کلاهبرداري

 
از سه هزار نفر در استان قم و استان هاي همجوار کرده بودند. 

 
وي با بیان اینکه پرونده با صدور کیفرخواست به دادگاه ارسال شده است، افزود: اموال توقیف شده به میزان بدهی ها نیست. 

 
در مورد توهین به رئیس جمهور تاکنون اعلام شکایتی به دادسراي تهران نشده است 

 
اسماعیلی با بیان اینکه هرگونه توهین را خلاف قانون و اخلاق می دانیم، گفت: توهین هم جرم و هم دور از شئون انسانیت است. 



وي با بیان اینکه به موارد مجرمانه برابر ضوابط قانونی رسیدگی می کنیم، اضافه کرد: در مورد توهین به رئیس جمهور تاکنون اعلام

 
شکایتی به دادسراي تهران انجام نشده است و اینکه در دادسراي ویژه روحانیت شکایتی صورت گرفته یا خیر، اطلاع ندارم. 

 
150 شکایت دولت فعلی از شخصیت هاي حقیقی و حقوقی 

سخنگوي دستگاه قضا اظهار کرد: در دولت فعلی از ناحیه دولت بیش از 150 مورد شکایت از شخصیت هاي حقیقی و حقوقی

 
داشتیم، البته عدد افراد بیش از این تعداد است چون در برخی پرونده ها از تعدادي از افراد شکایت شده است. 

 
وي تصریح کرد: بخش عمده اي از این شکایات رسیدگی شده و بخشی دیگر هم در جریان رسیدگی است. 

 
 آخرین وضعیت پرونده 250 صادرکننده ارز 

اسماعیلی در ارتباط با پرونده 250 صادر کننده ارز، گفت: با همکاري خوب بانک مرکزي و دادسراي تهران و قوه قضائیه بیش از 11

 
میلیارد یورو از ارزهاي ناشی از صادرات پتروشیمی رفع تعهد ارزي شده است. 

وي ادامه داد: در مورد سایر شکایات، پیگیري هاي جدي انجام شده است و بیش از 3.5 میلیارد یورو از این قبیل افراد رفع تعهد ارزي

 
شده است و جمعا 14.5 میلیارد یورو ارز ناشی از صادرات رفع تعهد شد. 

 
 مهریه حقوق مسلم زوجه است و باید پرداخت شود 

 
سخنگوي دستگاه قضا اظهار کرد: در بازدید از مجتمع خانواده سیاست ها و تدابیر قوه قضائیه تا حدودي بیان شد. 

وي با بیان اینکه مهریه حقوق مسلم زوجه و دین مسلم زوج است و باید پرداخت شود، گفت: مواردي که برخی از آقایان تمکن مالی

 
دارند و پرداخت نمی کنند، باید پرداخت دین صورت بگیرد و (در صورت پرداخت نشدن دین) این افراد باید بازداشت شوند. 

اسماعیلی اضافه کرد: آنچه در مورد عدم بازداشت مطرح شده صرفا در مواردي است که زوج تمکن پرداخت ندارد و اگر براي دادگاه

 
محرز شود که فردي تمکن پرداخت یکجا یا اقساطی مهریه را ندارد، فرد بازداشت نمی شود. 

 
 انتقاد سخنگوي قوه قضائیه از نهایی نشدن لایحه صیانت از حقوق بانوان 

سخنگوي قوه قضائیه گفت: بهترین دفاع از حقوق بانوان، تحکیم حقوق خانواده است و می شود با ابزارهاي مشاوره مانع گسست

 
خانواده و تضییع حقوق بانوان شد. 

وي ادامه داد: قوه قضائیه لایحه صیانت از حقوق بانوان را تدوین کرد اما 15 ماه است که این لایحه در دولت نهایی نشده است؛ زمانی
که این لایحه در قوه قضائیه بود برخی روزانه سینه چاك بودند که باید زودتر اقدام شود پس امیدواریم تعجیل کنند و هر چه سریع

 
تر آن را برسانند. 

 
 پرونده اراذل و اوباش در دادسرا و دادگاه به شعب ویژه ارجاع می شود 



اسماعیلی با بیان اینکه باور داریم امنیت شهروندان خط قرمز است، اظهار کرد: به هیچ وجه اجازه نمی دهیم افراد شرور و اراذل و
اوباش، امنیت شهروندان را به مخاطره بیندازند و براي برخورد با این افراد باید قاطع، سریع، در چارچوب ضوابط و قانون و با شدت

 
برخورد شود. 

وي اضافه کرد: تشکیل قرارگاه، هماهنگی ها را زیاد و رسیدگی را سریع می کند و بر همین اساس مقرر شد پرونده اراذل و اوباش در

 
دادسرا و دادگاه به شعب ویژه ارجاع شود. 

 
جزئیات رسیدگی به برخی واگذاري ها در حوزه لواسان 

سخنگوي دستگاه قضا با بیان اینکه در حوزه لواسان برخی واگذاري ها مورد رسیدگی قرار گرفت، گفت: به برخی تغییرکاربري ها که

 
قدیمی هم بودند، رسیدگی کردیم و به وضعیت سابق برگشتند. 

وي افزود: عده اي از اعضاي شوراي اسلامی و شهرداران سابق لواسانات در حال حاضر در بازداشت هستند و پرونده آنها در دست

 
رسیدگی است؛ اوایل آذر، جلسه بعدي شوراي عالی حفظ حقوق بیت المال برگزار می شود. 

 
 تمهیدات قوه قضائیه براي شرایط حاد کرونایی از زبان سخنگوي دستگاه قضا 

اسماعیلی در ارتباط با آخرین تمهیدات قوه قضائیه براي شرایط حاد کرونایی بیان کرد: هیچ یک از واحدهاي قضایی را تعطیل نکردیم

 
و تعطیل نخواهیم کرد. 

وي ادامه داد: در سال 99 سامانه هایی را راه اندازي کردیم. در هشت ماهه اول امسال بیش از 500 هزار نفر از مراجعین به
دادگستري، اقدامات خود را غیرحضوري انجام دادند و نیم میلیون نفر دیگر با بهره گیري از سامانه هاي نوبت دهی به موقع مراجعه

 
کرده و به موقع کارشان انجام شد. 

سخنگوي قوه قضائیه افزود: 220 هزار لایحه از ناحیه وکلا از سامانه هاي خودکاربري وکلا به دادگاه ها ارسال شد؛ 25 هزار دادرسی

 
الکترونیک در این ایام انجام دادیم و ارتباط تصویري با زندان ها برقرار کردیم که بیش از 20 هزار جلسه برگزار شد. 

 
 توضیحاتی درباره برگزاري دادگاه هاي جرایم سیاسی 

سخنگوي قوه قضائیه در ارتباط با دادگاه هاي سیاسی و پرونده هایی مانند پرونده زاکانی گفت: تا کنون پرونده هایی به دادگاه هاي

 
جرایم سیاسی ارجاع شده است. 

 
وي ادامه داد: در ارتباط با دو پرونده، حکم صادر شده که غیرقطعی است و یک دادگاه دیگر هم در آذرماه برگزار می شود. 

 
از آغاز سال تاکنون 819 واحد صنعتی احیا و به چرخه تولید بازگشت 

اسماعیلی با بیان اینکه یکی از برنامه هاي تحولی ما کمک به تولید و جلوگیري از تعطیل شدن کارخانه ها بوده است، اظهار کرد: ما



براي فعال شدن کارخانه هایی که غیر فعال شده بودند هم کار کردیم و از آغاز سال 99 تا امروز 819 واحد صنعتی که تعطیل شده

 
بودند احیا شد و به چرخه تولید بازگشتند. 

وي اضافه کرد: بیش از 27000 شغل براي کارگران این واحدهاي صنعتی ایجاد شده است و سال گذشته هم که 1000 واحد تولیدي

 
را احیا کردیم. 

 
 سیاست قوه قضائیه درباره عودت سپرده هاي مردم 

 
سخنگوي قوه قضائیه گفت: سیاست ما این است که بدون تصمیم قضایی، سپرده هاي مردم را عودت بدهیم و معطل دادگاه نشویم. 

وي ادامه داد: سپرده تمام سپرده گذاران تا سقف یک میلیارد تومان بازگردانده شده است؛ ارقام باقی مانده ارقام بالاي یک میلیارد

 
تومان است که عدد سپرده گذاران محدود اما ارقام سپرده شده زیاد است. 

 
 زمان برگزاري دادگاه «پوري حسینی» 

 
اسماعیلی اظهار کرد: پرونده پوري حسینی نواقصی داشت که براي رفع نواقص به دادسرا ارجاع شد. 

 
وي با بیان اینکه نواقص پرونده رفع و به دادگاه آمده است، افزود: اوایل آذرماه جلسه دادگاه برگزار می شود. 

|



راهکار مبارزه با فقر و فساد و تبعیض، اجراي عدالت است

راهکار مبارزه با فقر و فساد و تبعیض، اجراي عدالت است

منبع: روزنامه رسالتشماره خبر:  55  |  تاریخ: 1399/08/20

 آیت االله رئیسی، صبح امروز طی سخنانی در آئین شکرانه ایجاد 150 هزار شغل با همت ستاد اجرایی فرمان امام خمینی
(ره) اظهار کرد: شاید اگر همه تلاش هاي ستاد اجرایی را می شد به نمایش گذاشت مشخص می شد گام هاي ارزشمند و

ماندگاري در جهت تولید و اشتغال و کار دانش بنیان و تحقق منویات مقام معظم رهبري برداشته ...

رئیس قوه قضاییه فقر را محصول بی عدالتی اجتماعی دانست و گفت: راهکار مبارزه با فقر و فساد و تبعیض، اجراي عدالت است.

 آیت االله رئیسی، صبح امروز طی سخنانی در آئین شکرانه ایجاد 150
هزار شغل با همت ستاد اجرایی فرمان امام خمینی (ره) اظهار کرد: شاید اگر همه تلاش هاي ستاد اجرایی را می شد به نمایش
گذاشت مشخص می شد گام هاي ارزشمند و ماندگاري در جهت تولید و اشتغال و کار دانش بنیان و تحقق منویات مقام معظم

 
رهبري برداشته شده است و از ریاست ستاد و اعضاي فرهیخته ستاد تشکر می کنم. 

وي تصریح کرد: از هنرهاي ستاد فرمان اجرایی این بوده است که تولید ثروت کند و نیروهاي کارآمد را گرد هم آورد و چهره هایی که

 
در حد وزیر و یا معاون وزیر هستند. 

آیت االله رئیسی با بیان اینکه امروز با مشکلات و تنگناهایی مواجهیم که دشمن براي ما ایجاد کرده است، افزود: گام هاي بسیاري در

 
این چهل سال برداشته شده؛ اما باید گام هاي بیشتري برداشته شود. 

وي با تاکید بر اینکه فقرزدایی و محرومیت زدایی از مسائل مهم است، گفت: در مملکتی که در جاي جاي آن ثروت خوابیده است

 
نباید چهره کریه فقر مناطق مختلف کشور ما را بپوشاند. 

 
رئیس قوه قضائیه فقر را محصول بی عدالتی اجتماعی دانست و بیان داشت: راهکار مبارزه با فقر و فساد و تبعیض اجراي عدالت است. 

آیت االله رئیسی با تاکید بر اینکه اجراي عدالت در همه بخش ها در کشور بسیار مهم است، خاطرنشان کرد: در حوزه قضائی اجراي
عدالت براي ما محوري ترین نکته است. آنچه می تواند جلوي تولید پرونده و فساد اجتماعی را بگیرد، عدالت اقتصادي و ایجاد اشتغال

 
است. 

وي افزود: وقتی مقام معظم رهبري می فرمایند رونق تولید و جهش تولید، معلوم می شود که امروز دواي همه دردهاي جامعه ما در

 
رونق و جهش تولید است. 

رئیس قوه قضائیه اظهار کرد: امروز دولت، نهادها، سازمان ها، نیروهاي مسلح و همه بخش ها در جهت توانمندي اقتصادي، توانمندي

 
امنیتی و در حوزه فرهنگ تلاش کنند؛ چراکه ایران قوي، اقتصاد قوي و امنیت قوي می خواهد. 

آیت االله رئیسی با تاکید بر اینکه می توانیم در مقابل توطئه ها و کارشکنی هاي دشمن و تهدیدها ایستادگی کنیم، از ستاد اجرایی
فرمان امام به عنوان جلوه «ما می توانیم» یاد کرد. 



وي ادامه داد: از دغدغه هاي امروزي که کشور ما با آن مواجه بوده اشتغال است و امروز گفتند 150 هزار اشتغال ایجاد شده است؛

 
مسئله اشتغال بسیار مهم است. 

رئیس قوه قضاییه با اشاره به اینکه اشتغال در کاهش ورودي پرونده نقش مهمی دارد، یکی از راه هاي کاهش جرم را افزایش تولید و

 
اشتغال و کاهش فقر است. 

آیت االله رییسی ادامه داد: به هیچ عنوان نباید سیاست هاي اقتصادي، منافع ملی و دستیابی به منافع ملی را به آنچه در خارج این

 
مرزها می گذرد گره زد. می شود با همین ظرفیت و نیروي کار جوان کارهاي ماندگاري در کشور انجام داد. 

وي خاطرنشان کرد: از بن دندان این سخن رهبري را باور دارم که راهکار رفع مشکلات این کشور در درون است و هیچ مشکل حل

 
نشدنی در کشور وجود ندارد. 

رئیس قوه قضاییه تصریح کرد: در برخی نقاط کشور ما آب، خاك و هواي مناسب وجود دارد، فقط باید مجموعه اي باشد که این

 
نیروي انسانی کارآمد و ثروت ملی را به کار گیرد تا هم تولید و هم اشتغال فعال شود. 

|



کارآفرینی با سرمایه کم چگونه ممکن است؟

منبع: پارس نیوزشماره خبر:  56  |  تاریخ: 1399/08/20

به شخصی که می خواهد با سرمایه بسیار اندك شروع به کار کند، چه توصیه اي می توانید داشته باشید؟ شروع کار با سرمایه
بسیار اندك چالش برانگیز است، اما این کار امکان پذیر است. کارآفرینان غالباً بیقرارند و همیشه ""ادامه کار"" با یک ایده کسب و

 
کار وسوسه انگیز است حتی اگر همه ي آنچه را که نیاز است در اختیار نداشته باشید. 

ما ""تجارت پیشگامانه"" و شرکت هایی مانند Mary Kay و Domino"s Pizza و شرکت هایی در کشور خودمان نظیر شرکت
توسن صنعت رخشان را تحسین می کنیم که امکان کارآفرینی با سرمایه کم را براي هموطنان عزیزمان فراهم کرده اند و موفق شده
اند تا کارآفرینی با سرمایه کم را گسترش دهند. اما واقعیت این است که اگر نقدینگی شما تمام شود کارتان تمام است حتی اگر
تجارت شما ""از نظر فنی"" سودآور باشد. شروع به کار با سرمایه بسیار اندك می تواند نتیجه ي خوبی در پی داشته باشد اگر فوراً به

 
سودآوري برسد، بازار با پتانسیل بالا داشته باشد و هزینه هاي زیادي نیز نداشته باشد. 

 
 

در هر کسب و کاري، گردش پول همه چیز است. هزینه هاي غیرمنتظره یا کوتاهی در پرداخت توسط مشتریان می تواند کل تجارت
شما را غرق کند اگر اعتبار کافی نزد بانک نداشته باشید. برخی از کارآفرینان براي ادامه ي تجارتشان به ناچار از کارت هاي اعتباري
شخصی استفاده می کنند. در اینجاست که کارآفرینی با سرمایه کم، اهمیت بیشتري می یابد. با رشد تجارت شما، کارت هاي اعتباري

 
و وام هاي شخصی می توانند شما را سرپا نگه دارند اما در ابتداي راه چه باید کرد؟ 



اگر قصد دارید کارآفرینی با سرمایه کم را آغاز کنید، باید با دقت برنامه ریزي نمایید و تا جاي ممکن در هزینه هایی که می توانید،
صرفه جویی کنید. اینکار با مدل کسب و کار شما آغاز می شود. در حالت ایده آل، شما در حال قدم نهادن به عرصه ي کارآفرینی با
سرمایه کم، با منبع اصلی نیروي کار خود و مدلی از کسب و کار هستید که می توانید همزمان با رشد خود آن را مقیاس بندي کند.
به خاطر داشته باشید که هر کسب و کاري با مدل مشابه شما، رقباي زیادي خواهد داشت، بنابراین شما باید به شدت براي جذب

 
مشتریان رقابت کنید. 

 
برخی از مواردي که باید در خاطر داشته باشید: 

بدون فکر کردن در مورد چگونگی رشد کسب و کار تان، حتی یک ریال هم هزینه نکنید. اگر آنچه خریداري می کنید مشتري
بیشتري براي شما ایجاد نمی کند یا شما را قادر نمی سازد تا خدمات بیشتر به مشتري ارائه دهید، پس برایش هزینه اي صرف نکنید.
براي کارآفرینی با سرمایه کم، هزینه هاي خود را پایین نگه دارید و بر هر ریالی که خرج می شود نظارت داشته باشید؛ این دقیقا

 
همان کاري است که شرکت هاي موفق نظیر توسن صنعت رخشان، به نمایندگان خود پیشنهاد می کنند. 

 
 

حساب بانکی شما قلک شخصی شما نیست. در چند ماه اول تجارت خود، ممکن است درآمد کمی داشته باشید. پس هزینه هاي
کسب و کار خود را تا جایی که می توانید نزدیک به صفر برسانید. کارآفرینی با سرمایه کم سختی هایی در پی دارد که اگر بتوانید

 
کمی آنها را تحمل کنید در آینده به نتایج درخشانی دست خواهید یافت. 

تصور نکنید که مجبورید همه چیز را براي تجارت خود بخرید. تقریباً براي همه موارد نمونه هایی که می توان اجاره کرد موجود است.
اگر می توانید، یک قطعه تجهیزات را با هزینه 50 دلار در ماه اجاره کنید به جاي اینکه هنگام شروع کار آن را با 1000 دلار خریداري

 
کنید، در اینصورت می توانید 950 دلار را براي چیز دیگري استفاده کنید. 

براي کارآفرینی با سرمایه کم، خرید یا اجاره ي یک فضاي اداري براي دفتر کار را متوقف کنید، مگر اینکه مجبور به آن شوید. اجاره و
خرید دفتر گران است و تنها در صورتی که در دفتر کار خود نیاز به ملاقات مشتري دارید یا به فضاي خرده فروشی نیاز است، جایی

 
را در نظر بگیرید در غیر اینصورت اینکار را نکنید. 

تجهیزات جدیدي خریداري نکنید. سالانه مشاغل زیادي شکست می خورند، تقریباً هر چیزي که از مبلمان اداري گرفته تا تجهیزات
تولید نیاز دارید را می توانید از چنین تجارت هایی با قیمت پایین تر تهیه نمایید. بعضی اوقات می توانید با سرمایه بسیار اندك وارد
یک تجارت شوید. (به عنوان مثال، Domino’s Pizza با خرید DomiNick’s pizza با قیمت 900 دلار شروع به کار کرد. آنها

 
پول کافی براي تغییر اسم را نداشتند، بنابراین سریع آن را ویرایش کردند). 



براي کارآفرینی با سرمایه کم توصیه می کنیم که ارتباطات خود را با بانک ها و موسسات اعتباري بهبود ببخشد و آن ها را بهترین
دوست خود قرار دهید. اگر پول نقد یا چک دریافت می کنید، آن را در ساعات کاري به شعبه خود منتقل کنید و مطمئن شوید که به
رییس شعبه بانک، هر روز سلام می کنید. در آینده ممکن است شما به یک وام از بانک نیاز داشته باشید و در این موقع این اولین
باري نیست که می خواهید با وي ملاقات کنید. اگر آنها بدانند که شما چه کسی هستید، در صورت نیاز، کمک بهتري به شما ارائه

 
خواهند کرد. 

برخی از اصول اساسی حسابداري را بیاموزید. لازم نیست که حسابدار باشید چرا که شما همیشه می توانید یک نفر را استخدام کنید،
اما باید درك کنید که چگونه درآمد و هزینه خود را ردیابی کنید و بتوانید تعیین نمایید که کدام فعالیت ها سودآور هستند و کدام
یک سودمند نیستند. شما همچنین باید بتوانید جریان نقدي را پیش بینی کنید. گاهی حوادث و هزینه هاي غیرمنتظره اي ظاهر می
شوند. بدون سرمایه کافی، ممکن است در دنیاي خارج موفق به نظر برسید و اما ناچار می شوید از دنیاي کسب و کار خارج شوید.

 
هرچه از کسب و کار خود بیشتر بدانید، کنترل بیشتري نیز روي آن خواهید داشت. 

 
 

افراد کمی استخدام کنید. کارمندان تمام وقت براي شما بار مالی زیادي ایجاد می کنند. پس می توانید از نیروهاي پاره وقت و

 
فریلنسرها استفاده کنید. 

در کارآفرینی با سرمایه کم، کیفیت مشتري اهمیت بیشتري از کمیت دارد. یک مشتري خوب که کار با او راحت باشد و به موقع پول
بپردازد بهتر از سه مشتري بدي است که دو برابر خرید می کنند اما هرگز به موقع پول نمی دهند و ارتباط برقرار کردن با آنها دشوار
است. اگر زمان صرف شده براي معامله با مشتري هاي بد را حساب کنید، به سرعت متوجه می شوید که در واقع ضرر می کنید. از
حذف برخی مشتریان خود نترسید. شرکت توسن صنعت رخشان همیشه تلاش کرده است تا بهترین افراد را براي همکاري با خود

 
برگزیند و ازین رو توانسته در صنعت خود به موفقیت زیادي دست یابد. 

همیشه به خاطر داشته باشید که ""پول نقد در کارآفرینی با سرمایه کم از اهمیت زیادي برخوردار است "" و سود خالص (آنچه که
در واقع پس از پرداخت همه صورتحساب ها حفظ می کنید) مهمتر از اهداف عالی درآمد است. اگر نقدینگی شما تمام شود و نتوانید
خط اعتباري خود را تأمین کنید، کارتان تمام است. براي موفقیت باید واقعاً روي فعالیت ها و سرمایه گذاري هایی که کسب و کار
شما را رشد می دهند تمرکز کنید و با شرکت هاي معتبر همکاري کنید. این دقیقا توصیه اي است که شرکت توسن صنعت رخشان

 
براي شما دارد. 

از طرفی، عاداتی که همراه با بزرگ شدن و رشد یک کسب و کار یاد می گیرید در آینده به خوبی به شما کمک می کنند. گاهی



اوقات داشتن سرمایه اولیه بیش از حد براي یک کسب و کار بدتر است زیرا توهم اولیه موفقیت را ایجاد می کند و منجر به
فرآیندهاي بیهوده و شیوه هاي تجاري نامناسب می شود. توجه داشته باشید که با شروع کار با سرمایه کم، همزمان با رشد کسب و

کار خود، شیوه هاي مالی منضبط را حفظ خواهید کرد.



اسنپ زنان سرپرست خانواده را از پرداخت کمیسیون معاف کرد

منبع: افکارنیوزشماره خبر:  57  |  تاریخ: 1399/08/20

اسنپ بار دیگر طرح معافیت زنان سرپرست خانواده از پرداخت کمیسیون را اجرا می کند. این طرح از ابتداي آذر تا پایان
سال 1399 دوباره فعال خواهد شد.

اسنپ بار دیگر طرح معافیت زنان سرپرست خانواده از پرداخت کمیسیون را اجرا می کند. این طرح از ابتداي آذر تا پایان سال

 
1399 دوباره فعال خواهد شد. 

به گزارش افکارنیوز، اسنپ بار دیگر طرح معافیت زنان سرپرست
خانواده از پرداخت کمیسیون را اجرا می کند. این طرح از ابتداي آذر
تا پایان سال 1399 دوباره فعال خواهد شد. در مرحله قبل طرح
«همراه زنان سرزمینم» که سال گذشته همزمان با روز ملی
کارآفرینی اجرا شد، 417 نفر از زنان سرپرست خانواده عضو ناوگان

 
اسنپ تا پایان اسفند 1398 از پرداخت کمیسیون معاف شدند. 

طبق آخرین آمار رسمی اعلام شده، 85 درصد از زنان سرپرست خانواده بیکار هستند و با توجه به همه گیري کرونا و مشکلات
اقتصادي پیش آمده احتمالا این تعداد با افزایش روبه رو شده است. به همین دلیل و با توجه به استقبال گسترده از طرح معافیت زنان
سرپرست خانواده از پرداخت کمیسیون، اسنپ تصمیم گرفته بار دیگر همراه زنان سرزمین خود شود. به گزارش روابط عمومی اسنپ،
در حال حاضر حدود 50هزار راننده زن در سراسر ایران در ناوگان اسنپ مشغول به فعالیت هستند. علاوه بر ثبت نامی هاي قبلی،
زنانی که تا کنون عضو ناوگان اسنپ نبوده اند نیز می توانند در صورت داشتن شرایط لازم از طرح معافیت زنان سرپرست خانواده از

 
پرداخت کمیسیون بهره مند شوند. 

 
شرایط و مدارك مورد نیاز براي ثبت نام 

این طرح شامل دو دسته از زنان می شود: زنانی که همسرشان فوت شده است و زنانی که حضانت فرزند یا فرزندان خود را برعهده
دارند. متقاضیان واجد شرایط از 20 آبان تا پایان آذر فرصت دارند تا به صورت آنلاین براي شرکت در طرح معافیت از پرداخت
کمیسیون اقدام کنند. در حال حاضر ثبت نام متقاضیان از طریق سامانه ثبت نام غیرحضوري اسنپ انجام می شود. متقاضیان می

 
توانند مدارك مربوط به سرپرستی خود را از طریق پشتیبانی آنلاین اسنپ ارسال کنند. 

افراد متقاضی براي استفاده از این طرح باید شناسنامه، گواهی فوت همسر یا مدرکی دال بر حق حضانت فرزندان خود را ارائه دهند.
کسانی که سال گذشته ثبت نام کرده اند، در صورت تمایل به استفاده دوباره از این طرح، می توانند عدد 900 را به سرشماره

1000550 ارسال کنند. این دسته از متقاضیان نیز بار دیگر باید مدارك خود را از طریق پشتیبانی آنلاین اسنپ ارسال کنند.



اسنپ زنان سرپرست خانواده را از پرداخت کمیسیون معاف کرد

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  58  |  تاریخ: 1399/08/20

اسنپ بار دیگر طرح معافیت زنان سرپرست خانواده از پرداخت کمیسیون را اجرا می کند.

اسنپ زنان سرپرست خانواده را از پرداخت کمیسیون معاف
کرد اسنپ بار دیگر طرح معافیت زنان سرپرست خانواده از

 
پرداخت کمیسیون را اجرا می کند. 

به گزارش گروه خبر خبرگزاري برنا، اسنپ بار دیگر طرح
معافیت زنان سرپرست خانواده از پرداخت کمیسیون را
اجرا می کند. این طرح از ابتداي آذر تا پایان سال 1399
دوباره فعال خواهد شد. در مرحله قبل طرح «همراه زنان
سرزمینم» که سال گذشته همزمان با روز ملی کارآفرینی

 
اجرا شد، 417 نفر از زنان سرپرست خانواده عضو ناوگان اسنپ تا پایان اسفند 1398 از پرداخت کمیسیون معاف شدند. 

طبق آخرین آمار رسمی اعلام شده، 85 درصد از زنان سرپرست خانواده بیکار هستند و با توجه به همه گیري کرونا و مشکلات
اقتصادي پیش آمده احتمالا این تعداد با افزایش روبه رو شده است. به همین دلیل و با توجه به استقبال گسترده از طرح معافیت زنان
سرپرست خانواده از پرداخت کمیسیون، اسنپ تصمیم گرفته بار دیگر همراه زنان سرزمین خود شود. به گزارش روابط عمومی اسنپ،
در حال حاضر حدود 50هزار راننده زن در سراسر ایران در ناوگان اسنپ مشغول به فعالیت هستند. علاوه بر ثبت نامی هاي قبلی،
زنانی که تا کنون عضو ناوگان اسنپ نبوده اند نیز می توانند در صورت داشتن شرایط لازم از طرح معافیت زنان سرپرست خانواده از

 
پرداخت کمیسیون بهره مند شوند. 

 
شرایط و مدارك مورد نیاز براي ثبت نام 

این طرح شامل دو دسته از زنان می شود: زنانی که همسرشان فوت شده است و زنانی که حضانت فرزند یا فرزندان خود را برعهده
دارند. متقاضیان واجد شرایط از 20 آبان تا پایان آذر فرصت دارند تا به صورت آنلاین براي شرکت در طرح معافیت از پرداخت
کمیسیون اقدام کنند. در حال حاضر ثبت نام متقاضیان از طریق سامانه ثبت نام غیرحضوري اسنپ انجام می شود. متقاضیان می

 
توانند مدارك مربوط به سرپرستی خود را از طریق پشتیبانی آنلاین اسنپ ارسال کنند. 

افراد متقاضی براي استفاده از این طرح باید شناسنامه، گواهی فوت همسر یا مدرکی دال بر حق حضانت فرزندان خود را ارائه دهند.
کسانی که سال گذشته ثبت نام کرده اند، در صورت تمایل به استفاده دوباره از این طرح، می توانند عدد 900 را به سرشماره

1000550 ارسال کنند. این دسته از متقاضیان نیز بار دیگر باید مدارك خود را از طریق پشتیبانی آنلاین اسنپ ارسال کنند.



روحانی «سیاست ها و برنامه هاي اقدام علمی، فناورانه و فرهنگی جهش

تولید» را ابلاغ کرد

منبع: ایسناشماره خبر:  59  |  تاریخ: 1399/08/20

روحانی مصوبه جلسه 830 شوراي عالی انقلاب فرهنگی درباره «سیاست ها و برنامه هاي اقدام علمی، فناورانه و فرهنگی
جهش تولید» را به مجلس شوراي اسلامی، قوه قضائیه، وزارت علوم، تحقیقات و فناوري، وزارت بهداشت، درمان و آموزش

پزشکی، وزارت آموزش و پرورش، وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، وزارت صنعت، معدن و تجارت، ...

به گزارش ایسنا به نقل از شوراي عالی انقلاب فرهنگی، این
مصوبه در 4 ماده ابلاغ شده است و براي 11 دستگاه 31
اقدام را معین کرده است و در آن علاوه بر دستگاه هاي
اجرایی براي قواي مقننه و قضائیه نیز تکالیفی دیده شده

 
است. 

 
متن کامل این مصوبه در ذیل آمده است: 

سند ملی «سیاست ها و برنامه هاي اقدام علمی، فناورانه و
فرهنگی جهش تولید» که بنا به پیشنهاد دبیرخانه شوراي

 
عالی در جلسه 830 مورخ 1399/4/24 شوراي عالی انقلاب فرهنگی به تصویب رسیده است، به شرح ذیل براي اجراء، ابلاغ می  شود: 

 
مقدمه 

نامگذاري هاي سالانه مقام معظم رهبري (مدظله العالی) در بیش از یک دهه گذشته بر حوزه اقتصادي متمرکز بوده است و ایشان
امسال را پیرو همین رویکرد بلندمدت، سال «جهش تولید» نام گذارده اند. مبرهن است نام گذاري سال ها اختصاص به همان سال
ندارد و آغازي براي رویکرد جدید محسوب می شود. با توجه به نقش مبنایی فرهنگ، علم و فناوري در عرصه جهش تولید و به منظور
شکوفاترشدن عرصه اقتصادي و عزت ملی و حرکت در مسیر تمدن نوین اسلامی - ایرانی به عنوان هدف غایی بیانیه گام دوم انقلاب
اسلامی، سند ملی «سیاست ها و برنامه هاي اقدام علمی، فناورانه و فرهنگی جهش تولید» را به شرح مواد آتی ذیل مصوب نمود ارائه

 
می گردد: 

 
ماده 1: سیاست ها 

 
1.جهش تولید مبتنی بر ارزش هاي دینی و اخلاقی با تکیه بر معنویت و عدالت 

 
2.گسترش و ترویج فرهنگ کار، خوداتکایی و مشارکت عمومی در فعالیت هاي منجر به جهش تولید 

 
3.توسعه بینش دانش بنیان با تاکید بر نقش آفرینی کارآفرینان بزرگ در کنار شرکت هاي کوچک و متوسط 



 
4.تقویت نوآوري، بهره وري و توسعه محصولات دانشی و نوآورانه با تأکید بر حوزه فناوري هاي نوین 

 
5.تقویت سرمایه انسانی ماهر و خلاق و به فعلیت در آوردن انبوه منابع انسانی در سطح ملی 

 
ماده 2: وظایف و تکالیف اختصاصی دستگاه ها 

 
دبیرخانه شوراي عالی انقلاب فرهنگی 

- بازنگري در اولویت هاي علم و فناوري مندرج در فصل سوم نقشه جامع علمی کشور با تاکید بر حوزه هاي تحول آفرین فناوري و

 
ظرفیت هاي بومی 

- تدوین اهداف و سیاست هاي استقرار سامانه ملی یکپارچه آموزشی، پژوهشی و تربیتی با محوریت نقش آفرینی فعال بخش هاي

 
کارآفرین و خصوصی و ارائه براي تصویب به شوراي عالی 

 
- تدوین برنامه ارتقاي شان اجتماعی کارآفرینان عرصه تولید و ارائه آن براي تصویب به شوراي عالی 

- تدوین سند جامع کشاورزي دانش بنیان به منظور ارتقاء جهش و بهره وري تولیدات کشاورزي (با همکاري و محوریت وزارت جهاد

 
کشاورزي) 

- بازنگري در ساختار نظام علم، فناوري و نوآوري کشور به منظور شفاف سازي وظایف دستگاه ها در راستاي ارتقاي کیفی علم،

 
فناوري و نوآوري 

 
قوه قضائیه 

توسعه زیرساخت هاي حقوقی تخصصی مرتبط با کارآفرینی و تولید در راستاي افزایش انگیزه سرمایه گذاري و فعالیت در حوزه تولید

 
و نوآوري 

 
مجلس شوراي اسلامی 

در اولویت قرار دادن تصویب قوانین مرتبط با فرهنگ و علم و فناوري در پیوند با جهش تولید (مثل تقویت نظام مند رابطه دانشگاه و
صنعت و اصلاح قانون حمایت از شرکت ها و موسسات دانش بنیان و تجاري سازي نوآوري ها و اختراعات) و اولویت نظارت بر اجراي

 
این قوانین 

 
سازمان صدا و سیما 

- ساخت برنامه هاي جذاب با موضوع کارآفرینان عرصه تولید با تاکید بر صادرکنندگان نمونه بدون نگاه تجاري به آنان در راستاي

 
ارتقاي نام نماي (برند) ملی و تقویت حس اعتماد ملی و قدرت ملی 



- ارتقاي نگرش عمومی به اهمیت مقوله مهارت آموزي و نقش پذیري اجتماعی در جهت افزایش مشارکت عمومی و تقویت حس

 
عضویت ملی 

 
- بازبینی شرایط تبلیغ کسب وکارهاي دیجیتال در رسانه ملی با رویکرد رفع انحصار 

- تقویت اعتماد مردم به کالاي ایرانی از طریق تولید سریال هاي عامه پسند، اخبار مرتبط با تولید و برنامه هاي گفتگویی و تحلیل

 
هاي اقتصادي 

 
- ایجاد رسانه مردمی و نام نماي (برند) اجتماعی با هدف پیگیري و پرداختن به مطالبات حوزه اشتغال و عرضه مشاغل جدید 

 
- تقویت روحیه امید و تلاش در تولید علم و فناوري و پرهیز از اشاعه روحیه یاس و ناامیدي 

 
وزارت علوم، تحقیقات و فناوري و شوراي عالی عتف 

- بهبود ضوابط و مقررات مربوط به وزن دهی و امتیازدهی به اساتید از طریق توسعه و لحاظ کردن شاخص افزایش تولیدات راهبردي

 
به عنوان راهبرد موازي با رویکرد مقاله محوري و هم راستا با ماموریت دانشگاه ها 

- بهبود نظام آموزش مهارتی، علمی و کاربردي از طریق اعطاي مجوز به مراکز آموزشی وابسته به شرکت هاي کارآفرین بزرگ، موفق

 
و داراي نام نما (برند) 

 
- هدایت و جهت دهی پایان نامه هاي کارشناسی ارشد و دکترا و تحقیقات دانشگاهی به سمت جهش تولید 

- بازنگري در مدل همکاري و هماهنگی دانشگاه و صنعت، با رویکرد در هم تنیدگی نهادي مبتنی بر ایفاي نقش فعال تر دانشگاه در

 
صنعت و بالعکس 

 
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 

- تعریف رشته هاي شغلی جدید در عرصه بهداشت و درمان بویژه در صنعت - سلامت و طب سنتی ایران با هدف ایجاد مشاغل

 
جدید و اثرگذاري بر سلامت و درمان 

- تشکیل کمیته اختصاصی دانش بنیان در سازمان غذا و دارو با رعایت قوانین ومقررات ذیربط منظور هدایت، حمایت و تسهیل اخذ
استانداردهاي مرتبط با مواد غذایی، آرایشی بهداشتی، دارو و تجهیزات پزشکی شرکت هاي دانش بنیان و تهیه آئین نامه مربوطه

 
ظرف مدت سه ماه در تعامل با معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري 

- در اولویت قرار دادن تهیه و صدور کلیه مدارك و مستندات لازم جهت تسریع در فرآیند صادرات محصولات دانش بنیان با رعایت

 
قوانین ومقررات ذیربط 

- برنامه ریزي جهت ارتقاي توان فناورانه داخلی در ماده اولیه، دارو، تجهیزات پزشکی و کیت هاي تشخیصی مختلف مرتبط با انواع



 
ویروس ها 

 
وزارت آموزش و پرورش 

- تدوین و اجراي بسته تحولی مهارت آموزي در جهت ایجاد زمینه کسب حداقل یک مهارت براي هر دانش آموز و فراهم کردن

 
سازوکار مشارکت بنگاه هاي اقتصادي و دانش بنیان در ارتقاي مهارت دانش آموزان 

 
- اصلاح و بهبود کتب درسی در مقاطع مختلف با رویکرد موضوع جهش تولید 

 
معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري 

- تدوین ضوابط تسهیل فعالیت هاي شرکت هاي دانش  بنیان و نوپا در همکاري با سایر دستگاه هاي مرتبط پشتیبانی اجتماعی و

 
تبلیغاتی از خرده شرکت هاي موفق دانش  بنیان، علی الخصوص در ارتباط با بندهاي متناظر مذکور در این سند 

 
- ایجاد مشوق هاي لازم براي جلب مشارکت ایرانیان خارج از کشور در ارتباط با جهش تولید 

 
- ایجاد مکانیزم هاي مولد و حامی نوآوري هاي مردمی به منظور افزایش مشارکت مردم در پیشرفت کشور 

 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 

- ارتقاي سطح سرمایه اجتماعی در مسیر جهش تولید از طریق فرهنگ سازي سینمایی، ادبیات داستانی و چندرسانه اي و جهت

 
دهی به نظام سخنگویی و ارزیابی «اثر اظهارات مقامات دولتی بر اعتماد عمومی» 

- تعریف بخش ویژه در جوایز ادبی، سینمایی و فرهنگی در ارتباط با موضوع کارهاي اثرگذار فردي و اجتماعی، تولید و الگوسازي

 
موفق از تلاش گران عرصه جهش تولید 

 
سازمان تبلیغات اسلامی 

- تقویت دانش و توانائی فردي و اجتماعی در خصوص ارزش کار و تولید، کار جمعی، احترام به قانون، نظم و مسئولیت پذیري فردي و

 
اجتماعی در پیوند با ارزش هاي اسلامی به منظور تقویت زیرساخت هاي سرمایه انسانی و اجتماعی براي جهش تولید 

- ارتقاي کارآمدي نهادهاي مذهبی و استفاده از ظرفیت حوزه هاي علمیه به خصوص روحانیون جهادي در راستاي گفتمان سازي و

 
توسعه ارزش هاي مربوط به کار و تولید به عنوان یکی از شاخه هاي عبادت و تقرب به خداي متعال 

 
وزارت صنعت، معدن و تجارت 

 
تقویت نوآوري در شرکت هاي بزرگ ملی و حمایت از همکاري آن ها با شرکت هاي دانش بنیان از طریق ایجاد مشوق هاي مختلف 



 
ماده 3: نظارت و ارزیابی 

کلیه دستگاه هاي مجري این سند، گزارش اجراي بند مرتبط به وظایف خود را سالانه به دبیرخانه شوراي عالی انقلاب فرهنگی ارائه
می نمایند. این گزارش ها بعد از بررسی و در صورت لزوم ارائه در صحن شوراي عالی، جهت استحضار مقام معظم رهبري(مدظله

 
العالی) ارسال می گردد. 

ماده 4: این سند مشتمل بر4 ماده و 31 بند، در جلسه 830 مورخ 24/ 4/ 1399 شوراي عالی انقلاب فرهنگی به تصویب رسید و از

 
تاریخ ابلاغ لازم الاجرا است. ص/830.2 

 
حسن روحانی 

 
رئیس جمهور و رئیس شوراي عالی انقلاب فرهنگی 

انتهاي پیام



انعقاد تفاهم نامه راه اندازي مرکز توسعه و توان افزایی شیلات کشور در

خوزستان

منبع: ماناشماره خبر:  60  |  تاریخ: 1399/08/20

تفاهم نامه احداث مرکز توسعه و توان افزایی شیلات کشور با همکاري شیلات و استانداري خوزستان به امضا رسید.

 
تفاهم نامه احداث مرکز توسعه و توان افزایی شیلات کشور با همکاري شیلات و استانداري خوزستان به امضا رسید. 

مدیرکل تعاون، کارو رفاه اجتماعی خوزستان با اعلام این خبر به
خبرنگار مانا گفت: به منظور اصلاح و توسعه شیلات با رویکرد
افزایش سطح دانش و مهارت، مداخله، اثر گذاري مناسب و
استفاده بهینه از منابع با هدف ایجاد اشتغال پایدار، افزایش بهره
وري و ارزش افزوده، تفاهم نامه سه جانبه اي میان معاونت
توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی،
سازمان شیلات ایران و استانداري خوزستان به زودي منعقد می

 
شود. 

ارسلان غمگین افزود: در این مرکز آموزش و انتقال تکنولوژي، دپارتمان تحقیق و توسعه، توسعه بازار، استاندارد سازي و ارتقاي

 
کیفیت به منظور ارایه خدمات مختلف به ذي نفعان حوزه شیلات در خوزستان انجام می شود. 

وي ادامه داد: در این مرکز تحلیل دینامیک اشتغال و مهارت رسته شیلات، اولویت بندي پروژه هاي توسعه اي و فرصت هاي سرمایه
گذاري، اصلاح و توسعه مستمر عملکردي زنجیره ارزش آبزیان و محصولات شیلاتی با هدف ایجاد اشتغال پایدار تخصصی صورت می

 
گیرد. 

غمگین خاطر نشان کرد: این مرکز ضمن توان افزایی ذي نفعان بخش شیلات بر افزایش بهره وري، ارتقاي کمیت و کیفیت محصولات

 
و درجه بندي تولیدات نیز تاثیر زیادي داشته باشد. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی خوزستان اضافه کرد: با توجه به ظرفیت هاي بالقوه خوزستان در زمینه پرورش ماهی هاي
گرمابی، سردابی، خاویاري، پرورش میگو، صیادي، فرآوري محصولات آبزي پروري و نظیر آن گام موثري در توسعه و ایجاد اشتغال

 
پایدار برداشته می شود. 

فتح االله ابوعلی مدیرکل شیلات خوزستان نیزبه خبرنگارمانا گفت: شیلات می تواند زمینه کسب و کار قوي در اقتصاد کشور باشد و
نقش بسیار سازنده اي در ایجاد اشتغال به خصوص مناطق ساحلی و داراي ظرفیت آبزي پروري داشته باشد.



40 مراکز هدایت شغلی دانشجویان در دانشگاه هاي کشور راه اندازي شد

منبع: بلاغشماره خبر:  61  |  تاریخ: 1399/08/20

به گزارش بلاغ به نقل ازسعید سیف مدیر دفتر ارتباط با صنعت و جامعه وزارت علوم، تحقیقات و فناوري در گفت وگو با

 
خبرنگار از ایجاد مراکز هدایت شغلی در 40 دانشگاه کشور خبر داد. 

وي توضیح داد: یکی از برنامه هایی که وزارت علوم، تحقیقات و فناوري در راستاي افزایش اشتغال فارغ التحصیلان دانشگاهی به طور

 
جدي پیگیري می کند، مهارت آموزي به دانشجویان و هدایت آنان به سمت بازار کار است. 

سیف افزود: در این راستا، ایجاد مراکز هدایت شغلی در دستور کار قرار گرفته است و تاکنون 40 مرکز هدایت شغلی در دانشگاه ها

 
آغاز به کار کرده اند و در آینده هم مراکز بیشتري در دانشگاه ها براي این منظور فعال می شوند. 

وي ماموریت گرایی دانشگاه ها را از دیگر برنامه هاي دفتر ارتباط با صنعت و جامعه وزارت علوم، تحقیقات و فناوري عنوان کرد و
توضیح داد: همچنین طبق برنامه ریزي هاي انجام شده براي دانشگاه ها علاقه مند هستیم که دانشگاه ها ابتدا به حل نیازهاي بومی،
منطقه اي و استانی خود بپردازند و در این زمینه ایفاي نقش کنند و سپس در ابعاد وسیع تر با همگرایی با دیگر دانشگاه ها براي رفع

 
نیازهاي کشور وارد عمل شوند. 

بلاغ: انتشار مطالب و اخبار تحلیلی سایر رسانه هاي داخلی و خارجی لزوما به معناي تایید محتواي آن نیست و صرفا جهت اطلاع
کاربران از فضاي رسانه اي منتشر می شود.



راهکار مبارزه با فقر و فساد و تبعیض اجراي عدالت است

منبع: تقریب نیوزشماره خبر:  62  |  تاریخ: 1399/08/20

آیت االله رئیسی با بیان اینکه امروز با مشکلات و تنگنا هایی مواجهیم که دشمن براي ما ایجاد کرده است، افزود: گام هاي
بسیاري در این چهل سال برداشته شده است اما باید گام هاي بیشتري برداشته شود.

به گزارش حوزه جامعه خبرگزاري تقریب، آیت االله سید
ابراهیم رئیسی، صبح امروز سه شنبه طی سخنانی در آیین
شکرانه ایجاد 150 هزار شغل با همت ستاد اجرایی فرمان
امام خمینی(ره)، اظهار کرد: شاید اگر همه تلاش هاي
ستاد اجرایی را می شد به نمایش گذاشت مشخص می شد
گام هاي ارزشمند و ماندگاري در جهت تولید و اشتغال و
کار دانش بنیان و تحقق منویات مقام معظم رهبري
برداشته شده است و از ریاست ستاد و اعضاي فرهیخته

 
ستاد تشکر می کنم. 

وي تصریح کرد: از هنر هاي ستاد فرمان اجرایی این بوده است که تولید ثروت کند و نیرو هاي کارآمد را گرد هم آورد؛ چهره هایی که

 
در حد وزیر و یا معاون وزیر هستند. 

آیت االله رئیسی با بیان اینکه امروز با مشکلات و تنگنا هایی مواجهیم که دشمن براي ما ایجاد کرده است، افزود: گام هاي بسیاري در

 
این چهل سال برداشته شده است اما باید گام هاي بیشتري برداشته شود. 

وي با تأکید بر اینکه فقرزدایی و محرومیت زدایی از مسائل مهم است، گفت: در مملکتی که در جاي جاي آن ثروت خوابیده است

 
نباید چهره کریه فقر، مناطق مختلف کشور ما را بپوشاند. 

رئیس قوه قضائیه، فقر را محصول بی عدالتی اجتماعی دانست و بیان داشت: راهکار مبارزه با فقر و فساد و تبعیض اجراي عدالت است.

آیت االله رئیسی با تأکید بر اینکه اجراي عدالت در همه بخش ها در کشور بسیار مهم است، خاطرنشان کرد: در حوزه قضایی اجراي
عدالت براي ما محوري ترین نکته است. آنچه می تواند جلوي تولید پرونده و فساد اجتماعی را بگیرد، عدالت اقتصادي و ایجاد اشتغال

 
است. 

وي افزود: وقتی مقام معظم رهبري می فرمایند رونق تولید و جهش تولید، معلوم می شود که امروز دواي همه درد هاي جامعه ما در

 
رونق و جهش تولید است. 



رئیس قوه قضائیه اظهار کرد: امروز دولت، نهاد ها، سازمانها، نیرو هاي مسلح و همه بخش ها در جهت توانمندي اقتصادي، توانمندي

 
امنیتی و در حوزه فرهنگ تلاش کنند؛ چراکه ایران قوي، اقتصاد قوي و امنیت قوي می خواهد. 

آیت االله رئیسی با تاکید براینکه می توانیم در مقابل توطئه ها و کارشکنی هاي دشمن و تهدید ها ایستادگی کنیم، از ستاد اجرایی

 
فرمان امام به عنوان جلوه «ما می توانیم» یاد کرد. 

وي ادامه داد: از دغدغه هاي امروزي که کشور ما با آن مواجه بوده اشتغال است و امروز گفتند 150 هزار اشتغال ایجاد شده است؛

 
مسأله اشتغال بسیار مهم است. 

رئیس قوه قضائیه با اشاره به اینکه اشتغال در کاهش ورودي پرونده نقش مهمی دارد، یکی از راه هاي کاهش جرم را افزایش تولید و

 
اشتغال و کاهش فقر است. 

آیت االله رئیسی ادامه داد: به هیچ عنوان نباید سیاست هاي اقتصادي، منافع ملی و دستیابی به منافع ملی را به آنچه در خارج این

 
مرزها می گذرد، گره زد. می شود با همین ظرفیت و نیروي کار جوان، کارهاي ماندگاري در کشور انجام داد. 

وي خاطرنشان کرد: از بن دندان این سخن مقام معظم رهبري را باور دارم که راهکار رفع مشکلات این کشور در درون است و هیچ

 
مشکل حل نشدنی در کشور وجود ندارد. 

رئیس قوه قضائیه تصریح کرد: در برخی نقاط کشور ما آب، خاك و هواي مناسب وجود دارد، فقط باید مجموعه اي باشد که این

 
نیروي انسانی کارآمد و ثروت ملی را به کار گیرد تا هم تولید و هم اشتغال فعال شود. 

انتهاي پیام/



عفو 40 هزار زندانی در 18 ماهه اخیر/ شکایت دولت از 150 شخصیت حقیقی

و حقوقی / بازگشت 819 واحد صنعتی به چرخه تولید

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  63  |  تاریخ: 1399/08/20

به گزارش خبرنگار قضایی خبرگزاري فارس، غلامحسین
اسماعیلی سخنگوي قوه قضائیه در ابتداي سی و پنجمین
نشست خبري خود با اصحاب رسانه، اظهار کرد: در کشور
ما آمار مبتلایان و جانباختگان کرونا در هفته هاي اخیر
سیر صعودي داشته است. عبور از این بحران نیازمند اتخاذ
تصمیم هاي قاطع و منسجم حاکمیتی، همکاري و
هماهنگی همه دستگاه هاي اجرایی، اقناع افکار عمومی و

 
همکاري هاي مردم محور است. 

وي ادامه داد: قوه قضائیه به خصوص دادستان ها در سراسر کشور هم خود را همکار و هم حامی و پشتیبان اجراي مصوبات ستادهاي

 
ملی و استانی مقابله با کرونا می دانند و هم ناظر بر حسن انجام وظایف و ماموریت ها هستند. 

 
اجراي برنامه هاي تحولی قوه قضائیه 

اسماعیلی گفت: این روزها مردم و جامعه نخبگانی شاهد آن هستند که برنامه هاي تحولی قوه قضائیه و وعده هاي ریاست قوه یکی

 
بعد از دیگري در حال عملیاتی و اجرایی شدن است. 

وي ادامه داد: تنظیم و تصویب سند امنیت قضایی، تصویب و ابلاغ و اجرا دستورالعمل رسیدگی نحوه مقابله با ترك فعل ها و ... ان
شاءالله تشکیل مجتمع و شعب ویژه دادگاه هاي تجاري در تهران در هفته آینده تحول کیفی و کمی عفو محکومان و کارآمدي وضعیت

 
زندانبانی و کاهش زندانیان، گام هایی است که این روزها مردم عملیاتی شدن آن را شاهدند. 

 
جزئیات عفو 3780 نفر 

سخنگوي دستگاه قضا اظهار کرد با پیشنهاد ریاست قوه قضائیه، رهبر انقلاب با عفو و تخفیف مجازات 3780 نفر از محکومان موافقت

 
کردند. 

وي ادامه داد: 2301 نفر از زندانیان آزاد شدند؛ 157 محکوم امنیتی از محکومانی که اتهاماتی تبلیغ علیه نظام، اجتماع و تبانی شرکت
در اغتشاشات سال هاي 96، 97 و 1398 و سالهاي قبل از آن را داشتند مورد عفو قرار گرفتند همچنین 16 نفر از اتباع کشورهاي

 
اسلامی عفو شدند. 



 
در 18 ماهه اخیر در حوزه زندانیان حدود 40 هزار نفر مشمول عفو قرار گرفتند 

اسماعیلی گفت: در دوره 18 ماهه اخیر مسؤولیت رئیس قوه قضاییه تا امروز فقط در حوزه زندانیان حدود 40 هزار نفر مشمول عفو

 
قرار گرفتند که نیمی از آنها از زندان آزاد شدند و نیمی دیگر کاهش مجازات حبس داشته اند. 

 
پایان رسیدگی به پرونده اتهامی شرکت هاي «آرمان پرشین پارس» و «کارما» 

سخنگوي قوه قضائیه بیان کرد: به پرونده اتهامی شرکت هاي «آرمان پرشین پارس» و «کارما» که از 1379 نفر از هموطنان

 
کلاهبرداري کردند، رسیدگی شد و به پایان رسید. 

وي ادامه داد: «سیاوش نیک جعفریان» به تحمل 10 سال حبس تعزیري، پرداخت جزاي نقدي و رد مال محکوم شده است؛ «محسن
نیک جعفریان» به تحمل 10 سال حبس، جزاي نقدي و رد مال، «داریوش نیک جعفریان» به تحمل 5 سال حبس محکوم شد و

 
دادگاه حکم به انحلال این شرکت ها و انتشار محکومیت صادر کرده است. 

 
 آخرین اقدامات قوه قضائیه در ارتباط با شرکت هفت تپه 

اسماعیلی درباره آخرین اقدامات قوه قضائیه در ارتباط با شرکت هفت تپه، با بیان اینکه رسیدگی هاي قضایی در حال انجام است،

 
گفت: به جهت حمایت از تولید، اشتغال و استیفاي حقوق کارگان هفت تپه از ناحیه قوه قضائیه اقدامات متعدد انجام شده است. 

وي با اشاره به اینکه برگزاري جلسات متعدد با مقامات اجرایی، امنیتی و قضایی انجام شده است، افزود:  دادستان کل کشور در

 
مجموعه هفت تپه حضور و پیگیر یافتن راهکاري براي پرداخت معوقات این مجموعه شد. 

سخنگوي دستگاه قضا ادامه داد: با این اقدامات، حقوق معوقه کارگران پرداخت شده است و الان پرداخت حقوق کارگران به روز است؛
نه تنها از تعطیلی این مجموعه جلوگیري شد بلکه باعث شد فصل کشت تداوم پیدا کند. کارخانجات اورهال شده است و کارگرانی به

 
سر کار خود بازگشتند. 

 
 رسیدگی به پرونده «گوهرناز» قم به کجا رسید؟ 

سخنگوي دستگاه قضا درباره آخرین وضعیت رسیدگی به پرونده گوهرناز قم، اظهار کرد: مدیران این مجموعه مبادرت به کلاهبرداري

 
از سه هزار نفر در استان قم و استان هاي همجوار کرده بودند. 

 
وي با بیان اینکه پرونده با صدور کیفرخواست به دادگاه ارسال شده است، افزود: اموال توقیف شده به میزان بدهی ها نیست. 

 
در مورد توهین به رئیس جمهور تاکنون اعلام شکایتی به دادسراي تهران نشده است 

 
اسماعیلی با بیان اینکه هرگونه توهین را خلاف قانون و اخلاق می دانیم، گفت: توهین هم جرم و هم دور از شئون انسانیت است. 

وي با بیان اینکه به موارد مجرمانه برابر ضوابط قانونی رسیدگی می کنیم، اضافه کرد: در مورد توهین به رئیس جمهور تاکنون اعلام



 
شکایتی به دادسراي تهران انجام نشده است و اینکه در دادسراي ویژه روحانیت شکایتی صورت گرفته یا خیر، اطلاع ندارم. 

 
150 شکایت دولت فعلی از شخصیت هاي حقیقی و حقوقی 

سخنگوي دستگاه قضا اظهار کرد: در دولت فعلی از ناحیه دولت بیش از 150 مورد شکایت از شخصیت هاي حقیقی و حقوقی

 
داشتیم، البته عدد افراد بیش از این تعداد است چون در برخی پرونده ها از تعدادي از افراد شکایت شده است. 

 
وي تصریح کرد: بخش عمده اي از این شکایات رسیدگی شده و بخشی دیگر هم در جریان رسیدگی است. 

 
 آخرین وضعیت پرونده 250 صادرکننده ارز 

اسماعیلی در ارتباط با پرونده 250 صادر کننده ارز، گفت: با همکاري خوب بانک مرکزي و دادسراي تهران و قوه قضائیه بیش از 11

 
میلیارد یورو از ارزهاي ناشی از صادرات پتروشیمی رفع تعهد ارزي شده است. 

وي ادامه داد: در مورد سایر شکایات، پیگیري هاي جدي انجام شده است و بیش از 3.5 میلیارد یورو از این قبیل افراد رفع تعهد ارزي

 
شده است و جمعا 14.5 میلیارد یورو ارز ناشی از صادرات رفع تعهد شد. 

 
 مهریه حقوق مسلم زوجه است و باید پرداخت شود 

 
سخنگوي دستگاه قضا اظهار کرد: در بازدید از مجتمع خانواده سیاست ها و تدابیر قوه قضائیه تا حدودي بیان شد. 

وي با بیان اینکه مهریه حقوق مسلم زوجه و دین مسلم زوج است و باید پرداخت شود، گفت: مواردي که برخی از آقایان تمکن مالی

 
دارند و پرداخت نمی کنند، باید پرداخت دین صورت بگیرد و (در صورت پرداخت نشدن دین) این افراد باید بازداشت شوند. 

اسماعیلی اضافه کرد: آنچه در مورد عدم بازداشت مطرح شده صرفا در مواردي است که زوج تمکن پرداخت ندارد و اگر براي دادگاه

 
محرز شود که فردي تمکن پرداخت یکجا یا اقساطی مهریه را ندارد، فرد بازداشت نمی شود. 

 
 انتقاد سخنگوي قوه قضائیه از نهایی نشدن لایحه صیانت از حقوق بانوان 

سخنگوي قوه قضائیه گفت: بهترین دفاع از حقوق بانوان، تحکیم حقوق خانواده است و می شود با ابزارهاي مشاوره مانع گسست

 
خانواده و تضییع حقوق بانوان شد. 

وي ادامه داد: قوه قضائیه لایحه صیانت از حقوق بانوان را تدوین کرد اما 15 ماه است که این لایحه در دولت نهایی نشده است؛ زمانی
که این لایحه در قوه قضائیه بود برخی روزانه سینه چاك بودند که باید زودتر اقدام شود پس امیدواریم تعجیل کنند و هر چه سریع

 
تر آن را برسانند. 

 
 پرونده اراذل و اوباش در دادسرا و دادگاه به شعب ویژه ارجاع می شود 



اسماعیلی با بیان اینکه باور داریم امنیت شهروندان خط قرمز است، اظهار کرد: به هیچ وجه اجازه نمی دهیم افراد شرور و اراذل و
اوباش، امنیت شهروندان را به مخاطره بیندازند و براي برخورد با این افراد باید قاطع، سریع، در چارچوب ضوابط و قانون و با شدت

 
برخورد شود. 

وي اضافه کرد: تشکیل قرارگاه، هماهنگی ها را زیاد و رسیدگی را سریع می کند و بر همین اساس مقرر شد پرونده اراذل و اوباش در

 
دادسرا و دادگاه به شعب ویژه ارجاع شود. 

 
جزئیات رسیدگی به برخی واگذاري ها در حوزه لواسان 

سخنگوي دستگاه قضا با بیان اینکه در حوزه لواسان برخی واگذاري ها مورد رسیدگی قرار گرفت، گفت: به برخی تغییرکاربري ها که

 
قدیمی هم بودند، رسیدگی کردیم و به وضعیت سابق برگشتند. 

وي افزود: عده اي از اعضاي شوراي اسلامی و شهرداران سابق لواسانات در حال حاضر در بازداشت هستند و پرونده آنها در دست

 
رسیدگی است؛ اوایل آذر، جلسه بعدي شوراي عالی حفظ حقوق بیت المال برگزار می شود. 

 
 تمهیدات قوه قضائیه براي شرایط حاد کرونایی از زبان سخنگوي دستگاه قضا 

اسماعیلی در ارتباط با آخرین تمهیدات قوه قضائیه براي شرایط حاد کرونایی بیان کرد: هیچ یک از واحدهاي قضایی را تعطیل نکردیم

 
و تعطیل نخواهیم کرد. 

وي ادامه داد: در سال 99 سامانه هایی را راه اندازي کردیم. در هشت ماهه اول امسال بیش از 500 هزار نفر از مراجعین به
دادگستري، اقدامات خود را غیرحضوري انجام دادند و نیم میلیون نفر دیگر با بهره گیري از سامانه هاي نوبت دهی به موقع مراجعه

 
کرده و به موقع کارشان انجام شد. 

سخنگوي قوه قضائیه افزود: 220 هزار لایحه از ناحیه وکلا از سامانه هاي خودکاربري وکلا به دادگاه ها ارسال شد؛ 25 هزار دادرسی

 
الکترونیک در این ایام انجام دادیم و ارتباط تصویري با زندان ها برقرار کردیم که بیش از 20 هزار جلسه برگزار شد. 

 
 توضیحاتی درباره برگزاري دادگاه هاي جرایم سیاسی 

سخنگوي قوه قضائیه در ارتباط با دادگاه هاي سیاسی و پرونده هایی مانند پرونده زاکانی گفت: تا کنون پرونده هایی به دادگاه هاي

 
جرایم سیاسی ارجاع شده است. 

 
وي ادامه داد: در ارتباط با دو پرونده، حکم صادر شده که غیرقطعی است و یک دادگاه دیگر هم در آذرماه برگزار می شود. 

 
از آغاز سال تاکنون 819 واحد صنعتی احیا و به چرخه تولید بازگشت 

اسماعیلی با بیان اینکه یکی از برنامه هاي تحولی ما کمک به تولید و جلوگیري از تعطیل شدن کارخانه ها بوده است، اظهار کرد: ما
براي فعال شدن کارخانه هایی که غیر فعال شده بودند هم کار کردیم و از آغاز سال 99 تا امروز 819 واحد صنعتی که تعطیل شده



 
بودند احیا شد و به چرخه تولید بازگشتند. 

وي اضافه کرد: بیش از 27000 شغل براي کارگران این واحدهاي صنعتی ایجاد شده است و سال گذشته هم که 1000 واحد تولیدي

 
را احیا کردیم. 

 
 سیاست قوه قضائیه درباره عودت سپرده هاي مردم 

 
سخنگوي قوه قضائیه گفت: سیاست ما این است که بدون تصمیم قضایی، سپرده هاي مردم را عودت بدهیم و معطل دادگاه نشویم. 

وي ادامه داد: سپرده تمام سپرده گذاران تا سقف یک میلیارد تومان بازگردانده شده است؛ ارقام باقی مانده ارقام بالاي یک میلیارد

 
تومان است که عدد سپرده گذاران محدود اما ارقام سپرده شده زیاد است. 

 
 زمان برگزاري دادگاه «پوري حسینی» 

 
اسماعیلی اظهار کرد: پرونده پوري حسینی نواقصی داشت که براي رفع نواقص به دادسرا ارجاع شد. 

 
وي با بیان اینکه نواقص پرونده رفع و به دادگاه آمده است، افزود: اوایل آذرماه جلسه دادگاه برگزار می شود. 

ادامه دارد



معلمی که رضاخان را به حضور نپذیرفت

منبع: شهداي ایرانشماره خبر:  64  |  تاریخ: 1399/08/20

مرحوم علامه محمدباقر درچه اي از شاخص ترین معلمان ایران زمین است که هیچ گاه درس و بحث را تعطیل نکرد. روایت
هاي عجیبی از اهتمام او به تدریس و نظمش وجود دارد.

به گزارش شهداي ایران، با توجه به برخی از آیات کلام االله
مجید و کثرت روایات و احادیث از ائمه معصومین (ع)
اهمیت علم آموزي در اسلام بر کسی پوشیده نیست. تاکید
خداوند بر مساله «فهم» و «تفکر» آنچنان شوق تحصیل را
در جان هاي آزاده بیدار کرده بود که رنج سفرهاي طولانی
را نیز براي کسب نکته اي به جان می خریدند. به همین
ترتیب فصول مهمی از علم اخلاق نیز به آداب علم آموزي
اختصاص پیدا کرده است. منابعی چون «مُنْیۀُ المُرید فی
أدَبِ المُفیدِ وَ المُسْتَفید» با موضوع آداب متقابل شاگرد و
استاد و آداب تعلیم و تعلم در اسلام در تاریخ تمدن

 
اسلامی بسیار نوشته شده اند. 

معلم و مراد نیز در روایات و متون مختلف تقدیس شده اند. معلمی – که حرفه پیغمبران نیز به شمار می آید – کاري در حوزه
«دستگیري» است. دستگیري از کسانی که در راه مانده اند و براي ادامه طریق هم «نقشه» می خواهند و هم «توشه». بزرگان تدریس
و پرورش خلق در تاریخ تمدن اسلامی بسیارند که باید با کار پژوهشی در طریق سیر و سلوك آنها منابع مطالعاتی درخور در اختیار
نسل جدید قرار داد. در این ایام که کرونا معضلات و اشکالات مهمی را در امر تحصیل بوجود آورده، باید بر این خصلت «دستگیري»

 
معلمان تاکید زیادي شود. معلم فقط نباید در کلاس از شاگردان دستگیري کند باید همه جا کنار شاگردان حضور داشته باشد. 

یکی ازمعلمان برجسته تاریخ ایران که متأسفانه منابع اندکی درباره او وجود دارد و درباره زندگی اش پژوهش آکادمیک درستی انجام

 
نشده آیت االله علامه سیدمحمدباقر درچه اي (درگذشته به سال 1342 هجري قمري) است. 

علامه محمدباقر درچه اي از شاگردان مبرز میرزاي شیرازي و میرزا محمدحسن نجفی اصفهانی بود و از بزرگترین مدرسان حوزه
علمیه اصفهان که با جدیت و تا پایان عمر به تدریس اشتغال داشت و درباره مجالس درس او در مدرسه صدر اصفهان سخن ها گفته
اند. آیت االله درچه اي معاصر آیت االله العظمی سیداسماعیل صدر بود و پس از درگذشت ایشان، مردم براي امور شرعی به آیت االله
درچه اي رجوع کردند. ویژگی مهم آیت االله درچه اي فعالیت هاي سیاسی و اجتماعی که بر اساس نظریات فقهی اش انجام می

 
گرفت. 

از جمله شاگردان او می توان به این شخصیت هاي برجسته و تابناك جهان اسلام اشاره کرد: آیت االله آقا رحیم ارباب، آیت االله
سیدحسین بروجردي، آیت االله سیدحسن مدرس، آقا نجفی قوچانی، آیت االله سیدابوالحسن اصفهانی، جلال الدین همایی، شیخ علی



 
فقیه فریدنی و… برخی گفته اند که میرزا مهدي اصفهانی نیز مدتی در محضر ایشان تلمذ کرده است. 

 
روایت هایی از تدریس و دقت نظر علمی 

آیت االله درچه اي بسیار ساده زیست بود و به خوراك کم که غالباً نان و ماست بود، قناعت می کرد. ایشان بسیار در امر تدریس قائل
به نظم بود و هیچگاه درس شان تعطیل نشد. در کتاب «ارباب معرفت» از قول یکی از شاگردان ایشان روایت شده که در طول مدت
یازده سالی که در تمام طول یازده سالی که در درس خارج آقا سید محمّد باقر درچه اي شرکت کرده، فقط یکبار مجلس درس
تعطیل شد و آن هم به این دلیل بود که خبر آوردند که برادر ایشان یعنی آقا سیدمحمدحسین درچه اي به رحمت خدا رفته اند.

 
ایشان در جواب فرمودند که خداوند رحمتش کند. 

آقا خواستند درس دوم را شروع کنند که آورنده پیام خبر داد که ایشان (یعنی برادرشان) وصیت کرده اند که شما نماز بر جنازه اش
بگزارید. از این رو به ناچار آیت االله درچه اي درس را تعطیل کرد اما در حال پیاده رفتن به سمت قبرستان تخت فولاد، بالاخره آن

 
درس را به شاگردان گفتند. 

 
گوینده مطلب سست به منبر نرود 

آیت االله محمدباقر درچه اي در بعد اعتقادي بسیار به مطالب دقیق و مستند اهمیت می داد. به همین دلیل هیچ واعظی جرأت
نداشت در محضر ایشان به منبر برود و مطالب سست بگوید. زیرا که مرحوم آیت االله العظمی درچه اي سریعاً فریاد می زد که از منبر
پایین بیاید و مطلب سست به مغز مخاطبان فرو نکند. فقط واعظی می توانست نزد ایشان به منبر رود که سخنانش مستند به آیات و

 
اخبار صحیح باشد. 

 
رضاخان را به حضور نپذیرفت 

اشاره شد که آیت االله درچه اي نسبت به مال دنیا بسیار بی اعتنا بود و در خوراك و پوشاك به حداقل ها قناعت می کرد. در کتاب
«همایی نامه» از قول زنده یاد جلال الدین همایی نقل شده «نان و خورش شام و نهار آیت االله درچه اي پیاز و سبزي بود. مکرر براي
ایشان سهم امام هاي کلان می آوردند اما ایشان دیناري را نمی پذیرفت.» آقا نجفی قوچانی در «سیاحت شرق» روایت کرده که «آیت
االله درچه اي در شهر منزل داشت و پنجشنبه ها و جمعه ها به درچه (محل تولد خود) می رفت و پس از بازگشت نان و ماست

 
مصرفی خود تا آخر هفته را به همراه می آورد.» 

همین صفاي باطن و بی اعتنایی به دنیا باعث شده بود که او از پس دیکتاتور هم بربیاید. رضاخان با آن وحشت و اختناقی که در
جامعه ایجاد کرده بود، زمانی که به اصفهان رفت خواهان ملاقات با این عالم برجسته شد اما به شهادت کتاب «قصه هاي خواندنی از

چهره اي ماندنی» ایشان تقاضاي رضاخان را نادیده گرفت و او را به حضور نپذیرفت.



هشتمین نشست رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي استان بوشهر با رؤساي

مراکز آموزش علمی کاربردي استان در سال 99 برگزار شد

شماره خبر:  65  |  تاریخ: 1399/08/20
منبع: دانشگاه جامع علمی

کاربردي

واحد استان بوشهر - به گزارش روابط عمومی دانشگاه جامع علمی کاربردي واحد استانی بوشهر ، هشتمین نشست مجازي
دکتر شبیر اشکپور مطلق رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي و معاونین واحد استانی بوشهر با رؤساي مراکز آموزش علمی

کاربردي استان بوشهر در سال جاري ، روز سه شنبه مورخ 20 آبان ماه سال جاري از طریق ...

در ابتداي این نشست مهدي فرازجا معاون آموزشی واحد استانی بوشهر ضمن تشکر و خیرمقدم به رؤسا مراکز آموزش علمی
کاربردي استان براي حضور در این جلسه ، هدف از برگزاري این نشست را هم اندیشی در خصوص برنامه ها و سیاست هاي دانشگاه،

 
بررسی وضعیت پذیرش مهر ماه 99 و برنامه هاي هفته پژوهش ، عنوان کرد . 

در ادامه دکتر شبیر اشکپور مطلق رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي استان بوشهر ، ضمن تشکر جهت حضور به موقع  رؤسا مراکز
آموزش علمی کاربردي استان در این جلسه و تأثیرات مثبت این اقدامات در نتیجه سطح بندي سالیانه مراکز استان ، به بیان این
مسئله که 3 محور اصلی مورد نظر براي بحث و تصمیم گیري در این جلسه  ، ارائه بسته تشویقی براي مدرسان فعال و داراي عملکرد
مطلوب در برگزاري کلاس هاي مجازي بعد از پایش ها و گزارش گیري هاي مفید و روزانه از روند اجراي برنامه ها و کلاس هاي
مجازي توسط مراکز و معرفی مدرسان برتر به واحد استان جهت تقدیر و تشکر ، پیگیري جدي و مستمر در تشکیل به موقع کلاس
هاي درس آنلاین و غیر حضوري توسط رؤساي مراکز و کارشناسان آموزش ، تهیه بسته تشویقی و حمایتی براي افزایش راندمان و
تقویت روحیه و عملکرد کارکنان مراکز آموزشی در راستاي بهبود فرآیندهاي آموزشی پس از تکمیل کاربرگ ارزشیابی 1000 امتیازي
که توسط واحد استانی تدوین و به مراکز ارجاع داده شده است می باشد ، خواستار ارائه گزارش دقیق از فعالیت هاي پژوهشی از قبیل
برگزاري استارت آپ ها و رویدادهاي پژوهشی -کارآفرینی و اهتمام بیش از پیش در جهت کسب بالاتر امتیازات سطح بندي مراکز در

 
تمامی حوزه ها شد. 

در ادامه این نشست اکبر احمدي سرپرست اداره فعالیت هاي پژوهشی واحد استان با توجه به نزدیک شدن به هفته پژوهش و
کارآفرینی نسبت به ارائه گزارش روند ثبت دستاوردهاي پژوهشی مراکز آموزشی در سامانه مربوطه ، تکمیل بانک اطلاعاتی در
خصوص پایش کارآفرینان، نحوه برپایی بازارچه کارآفرینی، برگزاري نمایشگاه هفته پژوهش و فناوري بصورت مجازي و به میزبانی

 
یکی از مراکز آموزش علمی کاربردي استان مواردي را بیان کرد. 

در ادامه مصطفی احمدي سرپرست معاونت اجرایی دانشگاه جامع علمی کاربردي استان بوشهر ، با اشاره به اهمیت فعالیت هاي
فرهنگی و دانشجویی مراکز به بیان اهم فعالیت ها از قبیل انتخاب دانشجوي نمونه، جشنواره هاي حرکت و رویش، برگزاري مجازي
جشنواره ورزش هاي همگانی، مسابقات قهرمانی کشوري و میزبانی استان بوشهر در مسابقات ورزشی رشته شطرنج، برگزاري مسلبقه
مناظرات دانشجویی با همکاري مرکز آموزش علمی کاربردي جهاد دانشگاهی و استقرار کانون مشاوره دانشجویی در واحد استانی

 
بوشهر اقدام کرد. 

در ادامه این جلسه ارائه گزارش اقدامات ، نظرات و پیشنهادات رؤساي مراکز آموزشی استان در خصوص تشکیل کلاس هاي مجازي،



روند ثبت نام دانشجویان جدید در سامانه ثبت نام دانشگاه، اقدامات صورت گرفته در خصوص عملکرد مراکزبراي تدوین و تولید محتوا
توسط مدرسین و بارگذاري مطالب درسی در سامانه آموزش آنلاین، هم اندیشی در خصوص برنامه ها و سیاست هاي دانشگاه، بررسی

 
وضعیت پذیرش مهر ماه 99 و برنامه هاي هفته پژوهش و دیگر مسائل مطرح شده بیان شد. 

 
 

 
 

 
 



 
 

 
 



کاهش 17.2 درصدي مقرري بگیران جدید در سال 98

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  66  |  تاریخ: 1399/08/20

خبرگزاري آریا - بررسی روند پرداخت بیمه بیکاري در
سال هاي 97 و 98 نشان می دهد که سیاست حفظ
اشتغال موجود، موثر بوده و 17.2 درصد از تعداد مقرري

 
بگیران جدید کم شده است. 

به گزارش خبرگزاري آریا ، وزارت تعاون، کار و رفاه
اجتماعی اعلام کرد: در شرایط کنونی کشور، رویکرد ایجاد
اشتغال جدید ندارد بلکه به دنبال توسعه فرصت ها و زمینه

 
هاي اشتغال موجود است. 

بررسی تعداد مقرري بگیران جدید بیمه بیکاري می تواند
در ارزیابی میزان موفقیت این وزارتخانه در اجراي سیاست هاي اشتغال کمک کند. هم اکنون رویکرد جهانی نیز کاهش تعداد مقرري

 
بگیران با تاکید بر حفظ اشتغال است، زیرا افزایش تعداد این افراد می تواند بیانگر مشکلات اقتصادي کارگاه ها و تعطیلی آنها باشد. 

مرکز آمار و اطلاعات راهبردي وزارت تعاون گزارشی از وضعیت مقرري بگیران جدید بیمه بیکاري در سال هاي 97 و 98 منتشر کرده
است. بر اساس این گزارش در حالی که تعداد مقرري بگیران جدید بیمه بیکاري در سال 97، 259 هزار و 286 نفر بوده است، این

 
میزان در سال گذشته به 221 هزار و 229 نفر رسیده و 38 هزار و 57 نفر (17.2 درصد) از تعداد آنان کم شده است. 

از بین مقرري بگیران جدید بیمه بیکاري در سال گذشته 185 هزار و 120 نفر متاهل بودند. تهران با 52 هزار و 27 نفر بیشترین و

 
کهگیلویه و بویراحمد با 670 نفر کمترین مقرري بگیر جدید را به نام خود در سال گذشته ثبت کردند. 

 
به چه کسی بیکار می گویند؟ 

از نظر قانون بیمه بیکاري، بی کار به شخص بیمه شده اي اطلاق می شود که بدون میل و اراده خود بیکار شده و اکنون آماده به کار

 
است و می تواند در محیط کار جدید فعالیت خود را آغاز کند. 

براساس قانون، اگر فرد بیمه شده به علت تغییرات ساختار اقتصاديِ محل کار و بنا به تشخیص وزارتخانه مربوطه و تایید شوراي عالی
کار، شغل خود را از دست دهد، «بیکار موقت» شناخته می شود و مشمول قانون بیمه بیکاري است. این قانون در مورد بیمه شدگانی

 
که به خاطر حوادث غیرمترقبه مانند سیل، زلزله، جنگ و آتش سوزي شغل خود را از دست می دهند نیز صدق می کند. 

ارادي یا غیرارادي بودن بیکاريِ فرد، به تشخیص کمیته اي متشکل از نمایندگانِ سازمان تامین اجتماعی و اداره کار و امور اجتماعی

 
محل اشتغال بیمه شده بستگی دارد. 

 
بیش از 32 هزار نفر از بیکار شدگان مهارت نداشتند 

براساس اعلام مرکز آمار وزارت تعاون، 6 هزار و 688 نفر از بیکارشدگان هیچ مهارتی نداشتند و 26 هزار و 98 نفر دیگر نیز تقریبا

 
نیمه ماهر بودند. 

متولیان اجراي قانون بیمه بیکاري موظف هستند دوره هاي مهارت آموزشی به بیکارشدگان مقرري بگیر ارائه دهند و در این راستا
کارگران بیکار شده از روزي که مشمول دریافت مقرري بیمه بیکاري می شوند، براي یادگیري مهارت به سازمان آموزش فنی و حرفه

 
اي معرفی می شوند و دوره هاي بازآموزي و ارتقاي مهارت آموزي را به طور رایگان در سازمان فنی و حرفه اي طی می کنند. 



براساس این گزارش، سال گذشته 727 نفر از بیکارشدگان به نهضت سوادآموزي و 28 هزار و 248 نفر به سازمان آموزش فنی و حرفه

 
اي براي افزایش سطح سواد و مهارت معرفی شدند. 

 
ملاك پرداخت مقرري بیمه بیکاري چیست؟ 

براساس قانون، پرداخت مقرري بیمه بیکاري به کسانی انجام می شود که به طور غیرارادي و به علت حوادث غیرمترقبه مانند سیل،

 
زلزله، آتش سوزي و مواردي همچون کرونا بیکار شده باشند. 

مطابق ماده 6 قانون بیمه بیکاري، افراد بیکار شده موظفند حداکثر در مدت 30 روز مراتب بیکاري خود را به اداره هاي کار استان
محل سکونت خود اعلام کنند. مجردین دست کم 6 ماه و حداکثر 36 ماه و کارگران متاهل حداقل 12 ماه و حداکثر 50 ماه با داشتن

 
سابقه پرداخت حق بیمه می توانند از حمایت اجتماعی بیمه بیکاري برخوردار شوند. 

 
مبلغ بیمه بیکاري چقدر است؟ 

طبق قانون، مقرري روزانه بیمه بیکاري 55 درصد متوسط دستمزد، حقوق یا کارمزد روزانه فرد بیمه شده است. براي افراد متاهل و
متکفل، به ازاي هر یک از افراد تحت تکفل (حداکثر تا چهار نفر) 10 درصد حداقل دستمزد زمان شروع بیکاري به این مبلغ اضافه می
شود، اما در هر صورت مبلغ کلی آن نباید از حداقل دستمزد تعیین شده براي هر سال کمتر، یا از 80 درصد متوسط دستمزد یا

 
حقوق بیمه شده بیشتر باشد. 

 
دلایل قطع مقرري بیمه بیکاري 

کارگرانی که از مقرري بیمه بیکاري استفاده می کنند، در صورت اشتغال مجدد، مقرري بیمه بیکاري آنان قطع می شود. چنان چه
مدت پرداخت بیمه بیکاري تمام شود یا اینکه فرد به کار جدیدي مشغول شود یا در صورت پیدا شدن کار تخصصی اش از قبول آن
خودداري کند، همچنین اینکه مشمول دریافت مستمري بازنشستگی و از کارافتادگی کلی شود، دیگر نمی تواند از مقرري بیمه

 
بیکاري استفاده کند. 

براساس اعلام مرکز آمار وزارت تعاون، سال گذشته مقرري 241 هزار و 560 نفر قطع شده است که 22 هزار و 445 نفر از آنها شغل
جدید پیدا کردند. 17 هزار و 891 نفر نیز به صورت پنهان مشغول به کار بودند و همزمان مقرري بیکاري دریافت می کردند که
سازمان تامین اجتماعی متوجه شد و مقرري آنانها را قطع کرد. دوره دریافت استحقاق مقرري 186 هزار و 682 نفر هم در سال

 
گذشته به پایان رسید و مقرري آنان قطع شد. 

<--



122 دستگاه ناوگان ریلی به بهره برداري رسید

منبع: ایرناشماره خبر:  67  |  تاریخ: 1399/08/20

تهران - ایرنا - با حضور وزیر راه وشهرسازي و مدیرعامل راه آهن جمهوري اسلامی ایران و در مرحله ششم و هفتم از
تولیدات ناوگان ریلی، 122 دستگاه ناوگان ریلی به ارزش 366 میلیارد تومان به بهره برداري رسید.

تهران - ایرنا - با حضور وزیر راه وشهرسازي و مدیرعامل
راه آهن جمهوري اسلامی ایران و در مرحله ششم و هفتم
از تولیدات ناوگان ریلی، 122 دستگاه ناوگان ریلی به ارزش

 
366 میلیارد تومان به بهره برداري رسید. 

به گزارش ایرنا، امروز(سه شنبه) در مرحله ششم و هفتم
107 دستگاه واگن باري نو، 4 دستگاه لکوموتیو نو، 9
دستگاه واگن مسافري بازسازي شده و 2 دستگاه لکوموتیو
بازسازي شده به بهره برداري رسید که با ورود این تعداد
ناوگان به شبکه ریلی که صد درصد در شرکت هاي داخلی

 
تولید و یا بازسازي شده، در مجموع براي 565 نفر اشتغال زایی شده و صرفه جویی ارزي 606 میلیون یورویی به دنبال داشته است. 

شرکت هاي تجارت کوشش سپاهان، پویا ترابر پیشتاز، آذرکیا تجارت، جنرال مکانیک، توکا ریل، ریل پرداز نوآفرین، حمل ونقل ریلی
رجا و راه آهن جمهوري اسلامی ایران 8 شرکت سرمایه گذاراین ناوگان هستند که در شرکت هاي واگن پارس، واگن سازي کوثر،
فولاد درخشان، مپنا، کارخانجات بازسازي لکوموتیو کرج، ریل پرداز سیستم، کلاهدوز و نوین صنعت رجا تولید و یا بازسازي شده

 
است. 

به گزارش ایرنا، امسال در سال جهش تولید و در مجموع هفت مرحله، 451 دستگاه ناوگان ریلی به ارزش 933 میلیارد تومان به بهره

 
برداري رسیده است که در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته، 16 درصد افزایش نشان می دهد. 

 
برچسب ها 

 
- محمد اسلامی 

 
- وزارت راه و شهرسازي 

- شرکت راه آهن جمهوري اسلامی ایران



تسهیلات بانکی به طرح هاي مشاغل خانگی صنایع دستی در زنجان پرداخت

می شود

منبع: ایرناشماره خبر:  68  |  تاریخ: 1399/08/20

زنجان - ایرنا - مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان زنجان گفت: تسهیلات بانکی به طرح هاي مشاغل
خانگی صنایع دستی در این استان پرداخت می شود.

زنجان - ایرنا - مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگري و
صنایع دستی استان زنجان گفت: تسهیلات بانکی به طرح
هاي مشاغل خانگی صنایع دستی در این استان پرداخت

 
می شود. 

امیر ارجمند روز سه شنبه در جمع خبرنگاران افزود: این
تسهیلات در راستاي ایجاد اشتغال، ترویج و رونق صنایع
دستی به فعالان صنایع دستی مشاغل خانگی پرداخت می

 
شود. 

وي با بیان اینکه ثبت نام متقاضیان واجد شرایط از طریق سایت سایت مشاغل خانگی به آدرس
https://mashaghelkhanegi.mcls.gov.ir/ انجام می شود، اظهار داشت: بررسی احراز شرایط متقاضیان توسط اداره کل
میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري استان و تایید اداره کل کار و تعاون استان بر اساس دستورالعمل انجام و پس از آن به

 
بانک عامل جهت دریافت تسهیلات معرفی خواهند شد. 

ارجمند بیان کرد:در سال جاري 80 فقره مجوزهاي مشاغل خانگی صنایع دستی مستقل و 13 فقره مجوزهاي مشاغل خانگی

 
پشتیبان صادر شده است. 

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان زنجان گفت: از آغاز امسال تاکنون 40 میلیارد ریال تسهیلات جبران

 
خسارت کرونا به صنعتگران صنایع دستی این استان پرداخت شده است. 

به گزارش ایرنا، بیش از 45 رشته صنایع دستی در استان زنجان وجود دارد که در میان آنها ملیله کاري، چاروق دوزي، چاقوسازي،

 
مسگري، قلمزنی، گلیم بافی، گیوه بافی و گیوه دوزي از صنایع دستی بومی این خطه بشمار می روند. 

به گفته مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی زنجان هم اکنون حدود 6 هزار نفر در این استان به طور مستقیم در

 
رشته هاي مختلف صنایع دستی اشتغال دارند. 

 
برچسب ها 

- تسهیلات بانکی 



 
- توسعه ایران 

 
- میراث فرهنگی 

 
- زنجان 

- ثبت مشاغل خانگی



سخنگوي قوه قضاییه: مهریه حق مسلم زوجه است و باید پرداخت شود

منبع: شهرآرا آنلاینشماره خبر:  69  |  تاریخ: 1399/08/20

سخنگوي قوه قضاییه با بیان این که با پیشنهاد رییس قوه قضاییه و مقام معظم رهبري با عفو تخفیف مجازات 3780 نفر از
محکومان موافقت شده است، گفت: از این تعداد 2301 نفر از زندانیان آزاد شده که در زمره آن ها 157 نفر محکوم امنیتی

بوده که اتهام تبلیغ علیه نظام اجتماع و تبانی و شرکت در اغتشاشات را داشتند.

به گزارش شهرآرانیوز، غلامحسین اسماعیلی در نشست خبري اظهار کرد: در ایران اسلامی آمار مبتلایان و آمار جان باختگان در
هفته هاي اخیر سیر صعودي داشته است سلامت و جان هر انسان موضوع مهمی است که همه ما در برابر آن مسئولیت داریم که

 
مسئولیت مسئولان و متولیان امور مضاعف است چون وظیفه اخلاقی و انسانی و وظیفه اجرایی دارند. 

وي ادامه داد: کماکان کادر پزشکی و درمانی کشور با تلاش و مجاهدت هاي شبانه روزي شان امر خدمت رسانی به مبتلایان بیماري
کرونا را با از جان گذشتگی خود به نحو احسن انجام می دهند. بار دیگر از تمام تلاش ها و زحمات آنها قدردانی کرده و به همه آنها

 
خدا قوت و خسته نباشید می گویم. 

سخنگوي قوه قضاییه ادامه داد: ضایعه فوت هر انسان و هر ایرانی و هر مسلمان ضایعه اي سنگین و غیرقابل جبران است و در ازاي آن
مسئولیت هر انسان ایرانی مسلمان خطیر می باشد. در این مسیر همه ما باید احساس مسئولیت کنیم که این شامل مسئولان و

 
هموطنان و شهروندان می شود. 

اسماعیلی افزود: عبور از این بحران نیازمند اتخاذ تصمیمات قاطع و منسجم حاکمیتی، همکاري و هماهنگی همه دستگاه هاي
اجرایی، اغناء افکار عمومی و همکاري مردمی است. قوه قضاییه جمهوري اسلامی ایران به خصوص دادستان ها در سراسر کشور هم
خود را همکار و هم خود را حامی و پشتیبان اجراي مصوبات ستادهاي ملی و استانی مقابله با کرونا دانسته و هم ناظر بر حسن وظایف
و ماموریت ها هستند. امیدوارم با تلاش هاي جدي و با تشکیل قرارگاهی که براي عملیاتی شدن و اجرایی شدن مصوبات ستاد کرونا
با ارشاد و عنایت مقام معظم رهبري ایجاد شد، شاهد باشیم که با استفاده از تمامی ظرفیت بخش هاي مختلف و همکاري مردم شاهد

 
کاهش موارد ابتلا و درگذشت بیماري کرونا باشیم. 

وي اظهار کرد: این روزها مردم به ویژه جامعه نخبگانی و صاحبنظران کشور شاهد هستند که برنامه هاي تحولی قوه قضاییه و وعده
هاي ریاست این قوه یکی بعد از دیگري با قوت و با سرعت در حال عملیاتی و اجرایی شدن است که شامل تنظیم و تصویب سند
امنیت قضایی تصویب و ابلاغ و اجراي دستورالعمل رسیدگی نحوه ي مقابله با ترك وظایف قانونی کارمندان و مدیران مشهور به
دستورالعمل رسیدگی به ترك فعل ها، دستورالعمل رسیدگی به پرونده هاي بازار سرمایه، تشکیل مشتمع مبارزه با مفاسد اقتصادي
در سال گذشته و ان شااالله تشکیل مجتمع و شعب ویژه دادگاه هاي تجاري در تهران در هفته آینده می شود. همچنین تحول کیفی و
کمی عفو محکومان مبتنی بر تنبه، ندامت، توبه و اصلاح مجرمان و کارآمدي وضعیت زندان بانی و کاهش زندانیان گام هایی است که

 
این روزها مردم عملیاتی شدن آنها را می بینند. 

وي با اشاره به پایان ماه ربیع الاول اظهار کرد: به برکت ماه ربیع الاول با پیشنهاد رییس قوه قضاییه و مقام معظم رهبري با عفو و
تخفیف مجازات 3780 نفر از محکومان موافقت شد. در این جمع 2301 نفر از زندانیان آزاد شدند که در زمره آنها 157 محکوم



امنیتی از محکومانی که اتهامات تبلیغ علیه نظام، اجتماع و تبانی، شرکت در اغتشاشات سال هاي 1396، 1397، 1398 و سال هاي
قبل از آن داشتند به عنوان اقدام ویژه مورد عفو قرار گرفتند. همچنین در این جمع به مناسبت هفته وحدت 16 نفر از اتباع

 
کشورهاي اسلامی مورد عفو مقام معظم رهبري قرار گرفتند. 

سخنگوي قوه قضاییه گفت که در تحول عفو و عفوهاي پیشنهادي مبنا کار کارشناسی، بررسی دقیق پرونده هاي قضایی، رصد اعمال
و رفتار محکومان در دوران تحمل محکومیت در کمیسیون هاي شهرستانی، استانی و کمیسیون مرکزي عفو قوه قضاییه و لحاظ
کردن تنبه، ندامت، توبه و اصلاح مجرمین و عدالت در اجراي عفو در بین محکومان جرائم مختلف بوده است چون در این قبیل از این
موارد کار کارشناسی صورت می گیرد شاهد هستیم کسانی که محکومیت شان مورد عفو قرار گرفته به ندرت مجدد مرتکب جرم شده

 
و یا اصلا مرتکب جرم نمی شوند. 

اسماعیلی اضافه کرد: در دوره 18 ماهه اخیر مسئولیت قوه قضاییه و در دوران تحول تا امروز فقط در حوزه زندانیان حدود 40 هزار
نفر از زندانیان مشمول عفو قرار گرفته که نیمی از آنها از زندان آزاد شده و نیمی دیگر کاهش مجازات حبس داشتند که این ها نمونه

 
اي از تحولات قوه قضاییه است. 

 
صدور حکم براي شرکت هاي آرمان پرشین پارس و کارما 

سخنگوي قوه قضائیه در بخش دیگري از نشست خبري خود با اشاره به پرونده شرکت هاي آرمان پرشین پارس و کارما، گفت: این
شرکت ها با وعده فروش خودرو پایینتر از قیمت بازار و فروش به صورت اقساطی از 1379 نفر از هموطنان مان کلاهبرداري کرده
بودند و اموال آنها را به غارت برده بودند که رسیدگی به این پرونده پایان یافت. سیاوش نیک جعفریان به جرم مشارکت در
کلاهبرداري به تحمل 10 سال حبس تعزیري، پرداخت جزاي نقدي معادل مبلغ کلاهبرداري و رد مال به مالباختگان محکوم شد.
همچنین محسن نیک جعفریان به تحمل 10 سال حبس تعزیري جزاي نقدي و رد مال محکوم شد و متهم ردیف سوم داریوش نیک
جعفریان به جرم معاونت در کلاهبرداري به پنج سال حبس تعزیري، منع فعالیت تجاري و عضویت در شرکت هاي تجاري به مدت دو

 
سال محکوم شد. 

وي ادامه داد: شرکت آرمان پرشین پارس و کارما نیز به انحلال و انتشار محکومیت در رسانه هاي عمومی محکوم شدند. مردم باید
مراقبت کنند، یک جمع خانوادگی با شرکت سوري اموال شهروندان را به یغما برده و کلاهبرداري کردند. ما وظیفه خود دیدیم که به
این موضوع رسیدگی کنیم. اموال شناسایی شد اما کفاف بدهی به مردم را نمی دهد. لذا هوشیاري و فریب نخوردن مردم زمینه ساز

 
ناکامی مجرمان خواهد بود. 

اسماعیلی در پاسخ به سوال خبرنگار صدا و سیما درباره پرونده هفت تپه و آخرین اقدامات قوه قضائیه نیز گفت: سیاست قوه قضائیه
در رسیدگی به پرونده هایی که در مورد شرکت هاي تولیدي، کشاورزي و صنعتی تشکیل می شود این است که هم به اتهام متهمان
رسیدگی کنند و هم کار و تولید تعطیل نشود و کارگران هم بیکار نشوند و حقوق کارگران به موقع استیفا شود. همچنانکه در این
مورد رسیدگی قضایی در حال انجام است و در کنار آن براي حمایت از تولید و اشتغال و استیفاي حقوق معوقه کارگران اقداماتی
صورت گرفته، جلسات مختلفی با مقامات در سطح ملی و استانی برگزار شده تا تامین حقوق کارکنان این مجموعه انجام شود که بر

 
این اساس حقوق معوقه کارگران پرداخت و به روز شده است. 

وي ادامه داد: همچنین با حمایت و اقدامات ویژه قوه قضائیه از تعطیلی این مجموعه جلوگیري شد و کشت در فصل آن تداوم یافت،
کارخانجات اورحال شد تا مجموعه آسیب نبیند. همچنین تعدادي کارگران اخراج شده بودند که پیگیري هایی براي برگشتن آنها به



کار انجام شد، وضعیت شرکت نیز در مجاري قانونی در حال بررسی است و در مورد سرنوشت واگذاري آن نیز مراجع مربوطه باید

 
تصمیم بگیرند. 

عدم بازداشت بدهکاران مهریه مربوط به کسانی است که تمکن پرداخت ندارند اسماعیلی سخنگوي قوه قضائیه در نشست خبري
امروز خود در پاسخ به سوالی درباره بازدید رئیس قوه قضائیه از مجتمع خانواده خاطرنشان کرد: سیاست ها و تدابیر قوه قضائیه تا
حدودي در این بازدید بیان شد. اولا ما مهریه را حقوق مسلم زوجه می دانیم و دین مسلم زوج که باید حتما پرداخت شود. مواردي
که برخی آقایان تمکن مالی دارند و مهریه را پرداخت نمی کنند برخورد قانونی می شود و منجر به بازداشت می شود. همچنین
مواردي که براي فرار از دین معاملاتی انجام می دهند جرم است و با آنها برخورد قانونی می شود اما در مورد عدم بازداشت آنچه
مطرح شد ناشی از مواردي است که زوج تمکن پرداخت مهریه را ندارد و زندان فرستادنش هم ثمره اي براي زوجه ندارد. این ناظر به
افرادي است که براي دادگاه محرز می شود قادر به پرداخت مهریه زوجه به صورت یکجا یا اقساطی نیستند. سیاست قوه قضائیه عدم

 
بازداشت آنهاست. 

وي با اشاره به تاکید رئیس قوه قضائیه بر استفاده حداکثري از قضات مشاور زن در دادگاه هاي خانواده و استفاده از مشاورین تصریح
کرد: این امر به تحکیم بنیان خانواده کمک می کند و این بهترین دفاع از حقوق بانوان است. آنجایی که امکان تداوم زندگی نباشد

 
البته چاره اي نیست ولی اغلب با استفاده از ابزار مشاوران می شود مانع گسست خانواده و تضییع حقوق بانوان شد. 

سخنگوي قوه قضائیه با اشاره به تدوین لایحه صیانت از بانوان در قوه قضائیه و ارسال آن به دولت نیز گفت: 14، 15 ماه گذشته و
هنوز کسانی که سینه چاك و مدعی و منتظر این لایحه بودند اقدامی نکردند و این لایحه هنوز در دولت نهایی نشده و با این روال به

 
عمر این دولت هم نمی رسد. لذا از دولت می خواهیم در این زمینه تعجیل کند و آن را به مجلس بفرستد. 

وي در پاسخ به سوال دیگري یادآور شد: امنیت شهروندان خط قرمز ماست. ما به هیچ وجه اجازه نمی دهیم برخی افراد خصوصا افراد
شرور، سابقه دار و اراذل و اوباش امنیت شهروندان را به مخاطره بیندازند. براي برخورد با اینها باید قاطع، سریع و در چهارچوب
ضوابط و مقررات اقدام شود تشکیل قرارگاه هماهنگی ما را زیاد می کند و رسیدگی را تسریع می کند، ضمن اینکه دیدگاه ها و نقطه
نظرات را به یکدیگر نزدیک می کند و کمک می کند ما در بازه زمانی کوتاه با جمع آوري ادله و در کنار هم قرار گرفتن ضابط، قاضی

 
دادسرا و دادگاه برخورد بازدارنده با این افراد داشته باشیم. 

اسماعیلی یادآور شد: مقرر شد این پرونده ها در دادسرا و دادگاه به شعب ویژه ارجاع شود. این شعب سریع و قاطع رسیدگی کند و

 
تشکیل قرارگاه هم براي تامین امنیت شهروندان آثار و برکات فراوان دارد. 

 
مهریه حق مسلم زوجه است و باید پرداخت شود 
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خبر تکمیل می شود 

منبع: ایسنا



ساخت 1000 واحد مسکونی براي حاشیه نشینان مرادآباد چابهار

منبع: سلامتشماره خبر:  70  |  تاریخ: 1399/08/20

مدیرعامل شرکت بازآفرینی شهري ایران از تخصیص ساختمان فنی و حرفه اي جهت ترك و مهارت آموزي معتادان حاشیه

 
نشین شهر زابل خبر داد و اظهار کرد که این موضوع برحسب دستور وزیر راه و شهرسازي انجام می شود. 

به گزارش گروه استان هاي خبرگزاري سلامت به نقل از پایگاه خبري وزارت راه و شهرسازي، مهدي عبوري، مدیرعامل شرکت
بازآفرینی شهري ایران دستاورد سفر خود به همراه محمد اسلامی، وزیر راه و شهرسازي و هیات همراه به استان سیستان و بلوچستان
را تشریح کرد و گفت: در روز نخست این سفر، از پروژه هاي در دست اقدام چابهار و منطقه آزاد بازدید کردیم. این ها پروژه هایی
هستند که در سکونتگاه هاي غیررسمی و حاشیه نشینی در حال اجرا هستند و قرار است که به صورت پایلوت به مرحله اجرا در آیند.

وي با اشاره به طرح ساماندهی سکونتگاه غیررسمی مرادآباد در شهر چابهار اظهار کرد: همان طور که می دانید، بر اساس میزان
جمعیت، چابهار بیشترین جمعیت حاشیه نشینی را دارد. به همین دلیل ما به چابهار ورود جدي داشتیم و دو تا اقدام را در دستور کار

 
قرار دادیم. یکی مربوط به اقدام کالبدي و دیگري مربوط به توانمندسازي اجتماعی و فرهنگی در این مناطق بود. 

عبوري گفت: در بحث اقدام کالبدي قرار شد که در این منطقه، هر آنچه زاغه و کپر وجود دارد و به صورت غیرمجاز ساخته شده،
جمع آوري شوند؛ اما قبل از این، چون مردم نیاز به مسکن و سرپناه دارند، طبق دستور مقام عالی وزارت راه و شهرسازي مقرر شد که

 
براي نخستین بار، مراحل ساخت هزار واحد مسکونی براي مردم این مناطق برنامه ریزي شود. 

وي افزود: در همین راستا و به مناسبت هفته وحدت و با توجه به توان خوبی که سازمان بسیج مستضعفین سپاه پاسداران در امر
ساخت وساز مسکن دارد، مقرر شد که ساخت این هزار واحد مسکونی طی تفاهمی که به امضا رسید، آغاز شود. طبق این تفاهم نامه
تأمین اعتبار پروژه از سوي وزارت راه و شهرسازي و دولت و ساخت این واحدهاي مسکونی از سوي گروه هاي جهادي سازمان بسیج

 
مستضعفین انجام شود. 

مدیرعامل شرکت بازآفرینی شهري ایران گفت: در کنار اقدامات کالبدي، همچنین برنامه ریزي جهت توانمندسازي فرهنگی و
اجتماعی این بافت در دست اجرا است. در این مناطق مباحثی همچون کودکان کار، زنان بی سرپرست، کمبود خدمات درمانی و

 
اشتغال مطرح است که باهدف ایجاد اشتغال و محرومیت زدایی، بحث توانمندسازي نیز پیگیري خواهد شد. 

عبوري با بیان اینکه 9 نهاد و سازمان در توانمندسازي فرهنگی و اجتماعی این منطقه نقش آفرینی و مشارکت خواهند داشت، افزود:
هم اکنون وزارت راه و شهرسازي، قوه قضائیه، وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، وزارت آموزش وپرورش، وزارت ورزش و جوانان، سازمان
بهزیستی، وزارت کشور، وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی و دیگر مجموعه ها در تلاشند و امیدواریم که با یک اقدام مشترك

 
بتوانیم بخشی از مشکلات این مناطق حاشیه نشین را کم کنیم. 



 
توانمندسازي اجتماعی و فرهنگی حاشیه نشینان زاهدان و زابل 

معاون وزیر راه و شهرسازي با اشاره به روز دوم سفر خود به شهرهاي زاهدان و زابل، اظهار کرد: در زاهدان، در منطقه شیرآباد که
جمعیتی بالغ بر 120 هزار نفر در آن زندگی می کنند، اقدامات بسیار خوبی را شروع کردیم. در آنجا نیز اول از بهسازي و جاده سازي
کار خود را آغاز کردیم که پس از اقدامات کالبدي، دیگر اقدامات از جمله توانمندسازي فرهنگی و اجتماعی بافت را انجام خواهیم داد.

وي در ادامه، با بیان اینکه در زابل براي نخستین بار بعد از 40 سال، 5 منطقه مهم حاشیه نشین شهر زابل شامل هیرمند شمالی،
حسین آباد، معصوم آباد، رسالت و اسلام آباد در دستور کار وزارت راه و شهرسازي قرار گرفتند، عنوان کرد: وسعت این مناطق حدود
520 هکتار است که جمعیتی بالغ بر 50 هزار نفر در آن سکونت دارند. نزدیک به یکسال است که اقدامات زیر بنایی و روبنایی در این

 
مناطق در حال انجام است. 

عبوري یادآور شد: بازسازي و ساخت این مناطق با وجود همه مشکلات، از جمله تملک و تخریب و زیرسازي و آسفالت به پایان

 
رسیده است و به همین مناسبت طی این سفر، از سوي مقام عالی وزارت افتتاح و به بهره برداري رسیدند. 

 مدیرعامل شرکت بازآفرینی شهري ایران اظهار کرد: اکنون مراحل بازآفرینی 400 هکتار از این محدوده 520 هکتاري نیز به پایان
رسیده است و در کنار آن، تأمین سرانه خدمات شامل ساخت کتابخانه، ایجاد فضاي سبز و دیگر اقدامات در دستور کار قرار گرفته اند

 
و همزمان ساخت و تجهیز آن انجام می شود. 

وي خاطرنشان کرد: یکی از مشکلات جدي که در سکونتگاه هاي غیررسمی و محلات حاشیه نشین شهر زابل وجود دارد، مربوط به

 
پاتوق هایی است که به محل اسکان معتادان تبدیل شده است. این پاتوق ها به مناطقی جهت گور خوابی افراد معتاد تبدیل شده اند. 

 
تخصیص مجتمع فنی و حرفه اي جهت ترك و مهارت آموزي معتادان 

عبوري گفت: وزیر راه و شهرسازي، به رغم اینکه مسئولیت مستقیمی متوجه ایشان نبوده، دستور دادند تا نسبت به جمع آوري این
پاتوق ها اقدام شود و به همین منظور طی توافقی که با استانداري سیستان و بلوچستان انجام شد و با هماهنگی معاونت عمرانی

 
استانداري، مقرر شد که برحسب ماده 16 که مربوط به مواد مخدر است، در مراحل ساخت و بازآفرینی این مناطق تسریع شود. 

معاون وزیر راه و شهرسازي بیان کرد: مطابق مصوبه شوراي برنامه ریزي استان، اقدامات خوبی در این مناطق انجام شد و که یکی از
این اقدامات مربوط به اختصاص مجتمع فنی و حرفه اي جهت ترك اعتیاد و مهارت آموزي به معتادان است که بر اساس مصوبه ماده
16 ، این ساختمان در اختیار ستاد مبارزه با مواد مخدر قرار داده شد و به کمک خدا، اعتبار خوبی براي تجهیز آن نیز پیش بینی

 
کردیم. 

وي اظهار کرد: به نظر ما، همه این معتادان بیمار هستند و ما تلاش می کنیم که این افراد به دامان خانواده و چرخه زندگی بازگردند

 
و ترك اعتیاد به همراه مهارت آموزي اتفاق بیافتد. 

عبوري گفت: مجموعه این فعالیت ها اتفاق هاي خوبی هستند که در استان سیستان و بلوچستان در حال انجام است و امیدواریم که
در دیگر نقاط کشور نیز، این خدمات را بتوانیم ارائه دهیم.



افزایش قیمت مصالح مهمترین عامل گرانی مسکن است

منبع: نبض نفتشماره خبر:  71  |  تاریخ: 1399/08/20

مرتضی پارسایی، فارغ التحصیل رشته عمران و سازنده ساختمانی معتقد است افزایش قیمت مصالح مهمترین عامل گرانی
مسکن است و این در حالی است که همه مصالح از جمله سیمان و فولاد در داخل کشور تولید می شود و دولت نیز در قیمت

آنها نقش اساسی دارد.

مرتضی پارسایی، فارغ التحصیل رشته عمران و سازنده ساختمانی معتقد است افزایش قیمت مصالح مهمترین عامل گرانی
مسکن است و این در حالی است که همه مصالح از جمله سیمان و فولاد در داخل کشور تولید می شود و دولت نیز در قیمت آنها

 
نقش اساسی دارد. 

مرتضی پارسایی، فارغ التحصیل رشته عمران و سازنده ساختمانی
با حضور در پایگاه خبري نبض نفت به تشریح مشکلات
ساختمان در ایران پرداخت. بخش هایی از مصاحبه این فعال

 
صنعت ساختمان تقدیم مخاطبان گرامی می شود. 

از سال 72 فعالیت خود را در حوزه ساخت و ساز آغاز کرده ام.
داراي پروانه مهندسی اشتغال، مجري حقوقی و نظارت و مدرك

 
پایه یک در صنعت ساختمان نیز هستم. 

متاسفانه علیرغم شعار حمایت از تولید ملی هیچ گونه تسهیلاتی

 
براي ساخت مسکن صورت نگرفته است. 

در گذشته پروانه جواز ساختمان طی مدت یک هفته صادر می شد ولی در حال حاضر اخذ آن یک سال زمان می برد که این موضوع
باعث افزایش هزینه هاي ساخت و ساز و هدر رفتن وقت سازندگان می شود. هزینه هاي شهرداري نیز افزایش یافته است. تمام این
موارد در فرآیند تورم و سرعت ساخت و ساز نقش دارند. همچنین تاخیر زمانی در ساختمان سازي تبعات سنگینی بر این صنعت

 
خواهد داشت. 

یکی از مشکلات ما در حوزه ساختمان سازي این است که با وجود اینکه بسیاري از مصالح مانند سیمان و فولاد که تولید و کنترل
قیمت آنها در اختیار دولت است با افزایش نرخ چند برابري مواجه شده اند. متاسفانه در حال حاضر قیمت فولاد چند برابر شده و
حتی از قیمت جهانی آن نیز بیشتر است. قیمت سیمان نیز در ابتدا به بهانه بسته بندي آن افزایش یافت ولی بعد از مدتی چند برابر
شد و متاسفانه تنها واسطه ها را مقصر این موضوع می دانند. سوال من این است که چرا یک کالاي دولتی باید دستخوش واسطه ها
شود. متاسفانه قیمت دلار به اقتصاد ما گره خورده و ضربه بزرگی به آن وارد کرده است. تولیداتی که در اختیار دولت است نباید به

 
دست واسطه ها برسد. کنترل قیمت ها نیازمند عزم راسخ در این حوزه می باشد. 

مسکن مهر طرح و ایده خوبی براي خانه دار شدن جوانان بوده است ولی اگر زیرساخت مناسب تري براي آن در نظر گرفته می شد
می توانست موفق تر عمل کند . 



افزایش قیمت مسکن در تهران و شهرستان ها همه چیز را تحت شعاع قرار داده و زندگی مردم را دچار مشکلات بسیاري کرده است.

 
متاسفانه در سال هاي اخیر به بدترین شکل ممکن با تورم مواجه شده ایم. 

 
امتیاز من به عملکرد وزارت مسکن عدد 10 می باشد چون راندمان آنها معکوس بوده و شرایط موجود را دشوارتر کرده اند. 

برچسب ها: نبض نفت ، مرتضی پارسایی ، دلایل افزایش قیمت مسکن ، مهندس ساختمان



ابلاغ مصوبه «سیاست ها و برنامه هاي اقدام علمی، فناورانه و فرهنگی جهش

تولید»

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  72  |  تاریخ: 1399/08/20

رئیس جمهور و رئیس شوراي عالی انقلاب فرهنگی مصوبه «سیاست ها و برنامه هاي اقدام علمی، فناورانه و فرهنگی جهش
تولید» را ابلاغ کرد.

به گزارش خبرنگار حوزه آموزش عالی گروه علمی فرهنگی هنري خبرگزاري صدا و سیما، حجت الاسلام و المسلمین دکتر
حسن روحانی مصوبه جلسه 830 شوراي عالی انقلاب فرهنگی در خصوص «سیاست ها و برنامه هاي اقدام علمی، فناورانه و فرهنگی
جهش تولی» را به مجلس شوراي اسلامی، قوه قضائیه، وزارت علوم، تحقیقات و فناوري، وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی،
وزارت آموزش و پرورش، وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، وزارت صنعت، معدن و تجارت، معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري،

 
سازمان صدا و سیما، سازمان تبلیغات اسلامیو دبیرخانه شوراي عالی انقلاب فرهنگی ابلاغ کرد. 

این مصوبه در 4 ماده ابلاغ شده است و براي 11 دستگاه 31 اقدام را معین کرده است و در آن علاوه بر دستگاه هاي اجرایی براي

 
قواي مقننه و قضائیه نیز تکالیفی دیده شده است. 

 
متن کامل این مصوبه در ذیل آمده است: 

سند ملی «سیاست ها و برنامه هاي اقدام علمی، فناورانه و فرهنگی جهش تولید» که بنا به پیشنهاد دبیرخانه شوراي عالی در جلسه

 
830 مورخ 1399/4/24 شوراي عالی انقلاب فرهنگی به تصویب رسیده است، به شرح ذیل براي اجراء، ابلاغ می شود: 

 
مقدمه 

نام گذاري هاي سالانه مقام معظم رهبري (مدظله العالی) در بیش از یک دهه گذشته بر حوزه اقتصادي متمرکز بوده است و ایشان
امسال را پیرو همین رویکرد بلندمدت، سال «جهش تولید» نام گذارده اند. مبرهن است نام گذاري سال ها اختصاص به همان سال
ندارد و آغازي براي رویکرد جدید محسوب می شود. با توجه به نقش مبنایی فرهنگ، علم و فناوري در عرصه جهش تولید و به منظور
شکوفاترشدن عرصه اقتصادي و عزت ملی و حرکت در مسیر تمدن نوین اسلامی - ایرانی بهعنوان هدف غایی بیانیه گام دوم انقلاب
اسلامی، سند ملی «سیاست ها و برنامه هاي اقدام علمی، فناورانه و فرهنگی جهش تولید» را بهشرح مواد آتی ذیل مصوب نمود ارائه

 
میگردد: 

 
ماده 1: سیاست ها 

 
1. جهش تولید مبتنی بر ارزش هاي دینی و اخلاقی با تکیه بر معنویت و عدالت 

 
2. گسترش و ترویج فرهنگ کار، خوداتکایی و مشارکت عمومی در فعالیت هاي منجر به جهش تولید 

 
3. توسعه بینش دانش بنیان با تاکید بر نقش آفرینی کارآفرینان بزرگ در کنار شرکت هاي کوچک و متوسط 

 
4. تقویت نوآوري، بهره وري و توسعه محصولات دانشی و نوآورانه با تأکید بر حوزه فناوري هاي نوین 

 
5. تقویت سرمایه انسانی ماهر و خلاق و به فعلیت در آوردن انبوه منابع انسانی در سطح ملی 

 
ماده 2: وظایف و تکالیف اختصاصی دستگاه ها 

 
دستگاه مجري اقدام 

 
1. دبیرخانه شوراي عالی انقلاب فرهنگی 



1. بازنگري در اولویت هاي علم و فناوري مندرج در فصل سوم نقشه جامع علمی کشور با تاکید بر حوزه هاي تحول آفرین فناوري و

 
ظرفیت هاي بومی 

2. تدوین اهداف و سیاست هاي استقرار سامانه ملی یکپارچه آموزشی، پژوهشی و تربیتی با محوریت نقش آفرینی فعال بخش هاي

 
کارآفرین و خصوصی و ارائه براي تصویب به شوراي عالی 

 
3. تدوین برنامه ارتقاي شان اجتماعی کارآفرینان عرصه تولید و ارائه آن براي تصویب به شوراي عالی 

4. تدوین سند جامع کشاورزي دانش بنیان به منظور ارتقاء جهش و بهره وري تولیدات کشاورزي (با همکاري و محوریت وزارت جهاد

 
کشاورزي) 

5. بازنگري در ساختار نظام علم، فناوري و نوآوري کشور به منظور شفاف سازي وظایف دستگاه ها در راستاي ارتقاي کیفی علم،

 
فناوري و نوآوري 

 
2. قوه قضائیه 

توسعه زیرساخت هاي حقوقی تخصصی مرتبط با کارآفرینی و تولید در راستاي افزایش انگیزه سرمایه گذاري و فعالیت در حوزه تولید

 
و نوآوري 

 
3. مجلس شوراي اسلامی 

در اولویت قرار دادن تصویب قوانین مرتبط با فرهنگ و علم و فناوري در پیوند با جهش تولید (مثل تقویت نظام مند رابطه دانشگاه و
صنعت و اصلاح قانون حمایت از شرکت ها و موسسات دانش بنیان و تجاري سازي نوآوري ها و اختراعات) و اولویت نظارت بر اجراي

 
این قوانین 

 
4. سازمان صدا و سیما 

1. ساخت برنامه هاي جذاب با موضوع کارآفرینان عرصه تولید با تاکید بر صادرکنندگان نمونه بدون نگاه تجاري به آنان در راستاي

 
ارتقاي نام نماي (برند) ملی و تقویت حس اعتماد ملی و قدرت ملی 

2. ارتقاي نگرش عمومی به اهمیت مقوله مهارت آموزي و نقش پذیري اجتماعی در جهت افزایش مشارکت عمومی و تقویت حس

 
عضویت ملی 

 
3. بازبینی شرایط تبلیغ کسب وکار هاي دیجیتال در رسانه ملی با رویکرد رفع انحصار 

4. تقویت اعتماد مردم به کالاي ایرانی از طریق تولید سریال هاي عامهپسند، اخبار مرتبط با تولید و برنامه هاي گفتگویی و تحلیل

 
هاي اقتصادي 

 
5. ایجاد رسانه مردمی و نام نماي (برند) اجتماعی با هدف پیگیري و پرداختن به مطالبات حوزه اشتغال و عرضه مشاغل جدید 

 
6. تقویت روحیه امید و تلاش در تولید علم و فناوري و پرهیز از اشاعه روحیه یاس و ناامیدي 

 
5. وزارت علوم، تحقیقات و فناوري و شوراي عالی عتف 

1. بهبود ضوابط و مقررات مربوط به وزن دهی و امتیازدهی به اساتید از طریق توسعه و لحاظ کردن شاخص افزایش تولیدات راهبردي

 
به عنوان راهبرد موازي با رویکرد مقاله محوري و هم راستا با ماموریت دانشگاه ها 

2. بهبود نظام آموزش مهارتی، علمی و کاربردي از طریق اعطاي مجوز به مراکز آموزشی وابسته به شرکت هاي کارآفرین بزرگ، موفق

 
و داراي نام نما (برند) 

 
3. هدایت و جهت دهی پایان نامه هاي کارشناسی ارشد و دکترا و تحقیقات دانشگاهی به سمت جهش تولید 

4. بازنگري در مدل همکاري و هماهنگی دانشگاه و صنعت، با رویکرد در هم تنیدگی نهادي مبتنی بر ایفاي نقش فعال تر دانشگاه در

 
صنعت و بالعکس 



 
6. وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 

1. تعریف رشته هاي شغلی جدید در عرصه بهداشت و درمان بویژه در صنعت - سلامت و طب سنتی ایران با هدف ایجاد مشاغل

 
جدید و اثرگذاري بر سلامت و درمان 

2. تشکیل کمیته اختصاصی دانش بنیان در سازمان غذا و دارو با رعایت قوانین ومقررات ذیربط منظور هدایت، حمایت و تسهیل اخذ
استاندارد هاي مرتبط با مواد غذایی، آرایشی بهداشتی، دارو و تجهیزات پزشکی شرکت هاي دانش بنیان و تهیه آئین نامه مربوطه

 
ظرف مدت سه ماه در تعامل با معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري 

3. در اولویت قرار دادن تهیه و صدور کلیه مدارك و مستندات لازم جهت تسریع در فرآیند صادرات محصولات دانشبنیان با رعایت

 
قوانین ومقررات ذیربط 

4. برنامه ریزي جهت ارتقاي توان فناورانه داخلی در ماده اولیه، دارو، تجهیزات پزشکی و کیت هاي تشخیصی مختلف مرتبط با انواع

 
ویروس ها 

 
7. وزارت آموزش و پرورش 

1. تدوین و اجراي بسته تحولی مهارت آموزي در جهت ایجاد زمینه کسب حداقل یک مهارت براي هر دانش آموز و فراهم کردن

 
سازوکار مشارکت بنگاه هاي اقتصادي و دانشبنیان در ارتقاي مهارت دانش آموزان 

 
2. اصلاح و بهبود کتب درسی در مقاطع مختلف با رویکرد موضوع جهش تولید 

 
8. معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري 

1. تدوین ضوابط تسهیل فعالیت هاي شرکت هاي دانشبنیان و نوپا در همکاري با سایر دستگاه هاي مرتبط و پشتیبانی اجتماعی و

 
تبلیغاتی از خرده شرکت هاي موفق دانشبنیان، علی الخصوص در ارتباط با بند هاي متناظر مذکور در این سند 

 
2. ایجاد مشوق هاي لازم براي جلب مشارکت ایرانیان خارج از کشور در ارتباط با جهش تولید 

 
3. ایجاد مکانیزم هاي مولد و حامی نوآوري هاي مردمی به منظور افزایش مشارکت مردم در پیشرفت کشور 

 
9. وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 

1. ارتقاي سطح سرمایه اجتماعی در مسیر جهش تولید از طریق فرهنگ سازي سینمایی، ادبیات داستانی و چندرسانه اي و جهت

 
دهی به نظام سخنگویی و ارزیابی «اثر اظهارات مقامات دولتی بر اعتماد عمومی» 

2. تعریف بخش ویژه در جوایز ادبی، سینمایی و فرهنگی در ارتباط با موضوع کار هاي اثرگذار فردي و اجتماعی، تولید و الگوسازي

 
موفق از تلاش گران عرصه جهش تولید 

 
10. سازمان تبلیغات اسلامی 

1. تقویت دانش و توانائی فردي و اجتماعی در خصوص ارزش کار و تولید، کار جمعی، احترام به قانون، نظم و مسئولیت پذیري فردي

 
و اجتماعی در پیوند با ارزش هاي اسلامی به منظور تقویت زیرساخت هاي سرمایه انسانی و اجتماعی براي جهش تولید 

2. ارتقاي کارآمدي نهاد هاي مذهبی و استفاده از ظرفیت حوزه هاي علمیه بهخصوص روحانیون جهادي در راستاي گفتمان سازي و

 
توسعه ارزش هاي مربوط به کار و تولید به عنوان یکی از شاخه هاي عبادت و تقرب به خداي متعال 

 
11. وزارت صنعت، معدن و تجارت 

 
تقویت نوآوري در شرکت هاي بزرگ ملی و حمایت از همکاري آن ها با شرکت هاي دانشبنیان از طریق ایجاد مشوق هاي مختلف 



 
ماده 3: نظارت و ارزیابی 

کلیه دستگاه هاي مجري این سند، گزارش اجراي بند مرتبط به وظایف خود را سالانه به دبیرخانه شوراي عالی انقلاب فرهنگی ارائه
می نمایند. این گزارش ها بعد از بررسی و در صورت لزوم ارائه در صحن شوراي عالی، جهت استحضار مقام معظم رهبري (مدظله

 
العالی) ارسال می گردد. 

ماده 4: این سند مشتمل بر 4 ماده و 31 بند، در جلسه 830 مورخ 24/4/1399 شوراي عالی انقلاب فرهنگی به تصویب رسید و از
تاریخ ابلاغ لازم الاجرا است.



مصوبه برنامه هاي اقدام علمی، فناورانه و فرهنگی جهش تولید ابلاغ شد

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  73  |  تاریخ: 1399/08/20

رئیس جمهور و رئیس شوراي عالی انقلاب فرهنگی مصوبه «سیاست ها و برنامه هاي اقدام علمی، فناورانه و فرهنگی جهش
تولید» را ابلاغ کرد.

رئیس جمهور و رئیس شوراي عالی انقلاب فرهنگی مصوبه
«سیاست ها و برنامه هاي اقدام علمی، فناورانه و فرهنگی

 
جهش تولید» را ابلاغ کرد. 

به گزارش خبرگزاري مهر به نقل از شوراي عالی انقلاب
فرهنگی، حسن روحانی رئیس شوراي عالی انقلاب فرهنگی
مصوبه جلسه 830 شوراي عالی انقلاب فرهنگی در
خصوص " سیاست ها و برنامه هاي اقدام علمی، فناورانه و
فرهنگی جهش تولید " را به مجلس شوراي اسلامی، قوه

قضائیه، وزارت علوم، تحقیقات و فناوري، وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، وزارت آموزش و پرورش، وزارت فرهنگ و ارشاد
اسلامی، وزارت صنعت، معدن و تجارت، معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري، سازمان صدا و سیما، سازمان تبلیغات اسلامی و

 
دبیرخانه شوراي عالی انقلاب فرهنگی ابلاغ کرد. 

این مصوبه در 4 ماده ابلاغ شده است و براي 11 دستگاه 31 اقدام را معین کرده است و در آن علاوه بر دستگاه هاي اجرایی براي

 
قواي مقننه و قضائیه نیز تکالیفی دیده شده است. 

 
متن کامل این مصوبه در ذیل آمده است: 

سند ملی «سیاست ها و برنامه هاي اقدام علمی، فناورانه و فرهنگی جهش تولید» که بنا به پیشنهاد دبیرخانه شوراي عالی در جلسه

 
830 مورخ 24/4/1399 شوراي عالی انقلاب فرهنگی به تصویب رسیده است، به شرح ذیل براي اجراء، ابلاغ می  شود: 

 
مقدمه 

نامگذاري هاي سالانه مقام معظم رهبري (مدظله العالی) در بیش از یک دهه گذشته بر حوزه اقتصادي متمرکز بوده است و ایشان
امسال را پیرو همین رویکرد بلندمدت، سال «جهش تولید» نام گذارده اند. مبرهن است نام گذاري سال ها اختصاص به همان سال
ندارد و آغازي براي رویکرد جدید محسوب می شود. با توجه به نقش مبنایی فرهنگ، علم و فناوري در عرصه جهش تولید و به منظور
شکوفاترشدن عرصه اقتصادي و عزت ملی و حرکت در مسیر تمدن نوین اسلامی - ایرانی به عنوان هدف غایی بیانیه گام دوم انقلاب
اسلامی، سند ملی «سیاست ها و برنامه هاي اقدام علمی، فناورانه و فرهنگی جهش تولید» را به شرح مواد آتی ذیل مصوب نمود ارائه

 
می  گردد: 

 
ماده 1: سیاست ها 

 
جهش تولید مبتنی بر ارزش هاي دینی و اخلاقی با تکیه بر معنویت و عدالت 



 
گسترش و ترویج فرهنگ کار، خوداتکایی و مشارکت عمومی در فعالیت هاي منجر به جهش تولید 

 
توسعه بینش دانش بنیان با تاکید بر نقش آفرینی کارآفرینان بزرگ در کنار شرکت هاي کوچک و متوسط 

 
تقویت نوآوري، بهره وري و توسعه محصولات دانشی و نوآورانه با تأکید بر حوزه فناوري هاي نوین 

 
تقویت سرمایه انسانی ماهر و خلاق و به فعلیت در آوردن انبوه منابع انسانی در سطح ملی 

 
ماده 2: وظایف و تکالیف اختصاصی دستگاه ها 

دستگاه
مجري

اقدام

دبیرخانه
شوراي

عالی
انقلاب

فرهنگی

بازنگري در اولویت هاي علم و فناوري مندرج در فصل سوم نقشه جامع علمی کشور با تاکید بر حوزه هاي تحول آفرین
فناوري و ظرفیت هاي بومی تدوین اهداف و سیاست هاي استقرار سامانه ملی یکپارچه آموزشی، پژوهشی و تربیتی با
محوریت نقش آفرینی فعال بخش هاي کارآفرین و خصوصی و ارائه براي تصویب به شوراي عالی تدوین برنامه ارتقاي شان
اجتماعی کارآفرینان عرصه تولید و ارائه آن براي تصویب به شوراي عالی تدوین سند جامع کشاورزي دانش بنیان به
منظور ارتقاء جهش و بهره وري تولیدات کشاورزي (با همکاري و محوریت وزارت جهاد کشاورزي) بازنگري در ساختار
نظام علم، فناوري و نوآوري کشور به منظور شفاف سازي وظایف دستگاه ها در راستاي ارتقاي کیفی علم، فناوري و

نوآوري

قوه
قضائیه

توسعه زیرساخت هاي حقوقی تخصصی مرتبط با کارآفرینی و تولید در راستاي افزایش انگیزه سرمایه گذاري و فعالیت در
حوزه تولید و نوآوري

مجلس
شوراي
اسلامی

در اولویت قرار دادن تصویب قوانین مرتبط با فرهنگ و علم و فناوري در پیوند با جهش تولید (مثل تقویت نظام مند رابطه
دانشگاه و صنعت و اصلاح قانون حمایت از شرکت ها و موسسات دانش بنیان و تجاري سازي نوآوري ها و اختراعات) و

اولویت نظارت بر اجراي این قوانین

سازمان
صدا و

سیما

ساخت برنامه هاي جذاب با موضوع کارآفرینان عرصه تولید با تاکید بر صادرکنندگان نمونه بدون نگاه تجاري به آنان در
راستاي ارتقاي نام نماي (برند) ملی و تقویت حس اعتماد ملی و قدرت ملی ارتقاي نگرش عمومی به اهمیت مقوله مهارت
آموزي و نقش پذیري اجتماعی در جهت افزایش مشارکت عمومی و تقویت حس عضویت ملی بازبینی شرایط تبلیغ کسب
وکارهاي دیجیتال در رسانه ملی با رویکرد رفع انحصار تقویت اعتماد مردم به کالاي ایرانی از طریق تولید سریال هاي
عامه پسند، اخبار مرتبط با تولید و برنامه هاي گفتگویی و تحلیل هاي اقتصادي ایجاد رسانه مردمی و نام نماي (برند)
اجتماعی با هدف پیگیري و پرداختن به مطالبات حوزه اشتغال و عرضه مشاغل جدید تقویت روحیه امید و تلاش در تولید

علم و فناوري و پرهیز از اشاعه روحیه یاس و ناامیدي

وزارت
علوم،

تحقیقات
و فناوري
و شوراي

بهبود ضوابط و مقررات مربوط به وزن دهی و امتیازدهی به اساتید از طریق توسعه و لحاظ کردن شاخص افزایش تولیدات
راهبردي به عنوان راهبرد موازي با رویکرد مقاله محوري و هم راستا با ماموریت دانشگاه ها بهبود نظام آموزش مهارتی،
علمی و کاربردي از طریق اعطاي مجوز به مراکز آموزشی وابسته به شرکت هاي کارآفرین بزرگ، موفق و داراي نام نما
(برند) هدایت و جهت دهی پایان نامه هاي کارشناسی ارشد و دکترا و تحقیقات دانشگاهی به سمت جهش تولید بازنگري



عالی
عتف

در مدل همکاري و هماهنگی دانشگاه و صنعت، با رویکرد در هم تنیدگی نهادي مبتنی بر ایفاي نقش فعال تر دانشگاه در
صنعت و بالعکس

وزارت
بهداشت،
درمان و

آموزش
پزشکی

تعریف رشته هاي شغلی جدید در عرصه بهداشت و درمان بویژه در صنعت - سلامت و طب سنتی ایران با هدف ایجاد
مشاغل جدید و اثرگذاري بر سلامت و درمان تشکیل کمیته اختصاصی دانش بنیان در سازمان غذا و دارو با رعایت قوانین
ومقررات ذیربط منظور هدایت، حمایت و تسهیل اخذ استانداردهاي مرتبط با مواد غذایی، آرایشی بهداشتی، دارو و
تجهیزات پزشکی شرکت هاي دانش بنیان و تهیه آئین نامه مربوطه ظرف مدت سه ماه در تعامل با معاونت علمی و
فناوري ریاست جمهوري در اولویت قرار دادن تهیه و صدور کلیه مدارك و مستندات لازم جهت تسریع در فرآیند صادرات
محصولات دانش بنیان با رعایت قوانین ومقررات ذیربط برنامه ریزي جهت ارتقاي توان فناورانه داخلی در ماده اولیه، دارو،

تجهیزات پزشکی و کیت هاي تشخیصی مختلف مرتبط با انواع ویروس ها

وزارت
آموزش و

پرورش

تدوین و اجراي بسته تحولی مهارت آموزي در جهت ایجاد زمینه کسب حداقل یک مهارت براي هر دانش آموز و فراهم
کردن سازوکار مشارکت بنگاه هاي اقتصادي و دانش بنیان در ارتقاي مهارت دانش آموزان اصلاح و بهبود کتب درسی در

مقاطع مختلف با رویکرد موضوع جهش تولید

معاونت
علمی و

فناوري
ریاست

جمهوري

تدوین ضوابط تسهیل فعالیت هاي شرکت هاي دانش  بنیان و نوپا در همکاري با سایر دستگاه هاي مرتبط و پشتیبانی
اجتماعی و تبلیغاتی از خرده شرکت هاي موفق دانش بنیان، علی الخصوص در ارتباط با بندهاي متناظر مذکور در این سند
ایجاد مشوق هاي لازم براي جلب مشارکت ایرانیان خارج از کشور در ارتباط با جهش تولید ایجاد مکانیزم هاي مولد و

حامی نوآوري هاي مردمی به منظور افزایش مشارکت مردم در پیشرفت کشور

وزارت
فرهنگ

و ارشاد
اسلامی

ارتقاي سطح سرمایه اجتماعی در مسیر جهش تولید از طریق فرهنگ سازي سینمایی، ادبیات داستانی و چندرسانه اي و
جهت دهی به نظام سخنگویی و ارزیابی «اثر اظهارات مقامات دولتی بر اعتماد عمومی» تعریف بخش ویژه در جوایز ادبی،
سینمایی و فرهنگی در ارتباط با موضوع کارهاي اثرگذار فردي و اجتماعی، تولید و الگوسازي موفق از تلاش گران عرصه

جهش تولید

سازمان
تبلیغات
اسلامی

تقویت دانش و توانائی فردي و اجتماعی در خصوص ارزش کار و تولید، کار جمعی، احترام به قانون، نظم و مسئولیت
پذیري فردي و اجتماعی در پیوند با ارزش هاي اسلامی به منظور تقویت زیرساخت هاي سرمایه انسانی و اجتماعی براي
جهش تولید ارتقاي کارآمدي نهادهاي مذهبی و استفاده از ظرفیت حوزه هاي علمیه به خصوص روحانیون جهادي در
راستاي گفتمان سازي و توسعه ارزش هاي مربوط به کار و تولید به عنوان یکی از شاخه هاي عبادت و تقرب به خداي

متعال

وزارت
صنعت،

معدن و
تجارت

تقویت نوآوري در شرکت هاي بزرگ ملی و حمایت از همکاري آن ها با شرکت هاي دانش بنیان از طریق ایجاد مشوق هاي
مختلف

 
ماده 3: نظارت و ارزیابی 

کلیه دستگاه هاي مجري این سند، گزارش اجراي بند مرتبط به وظایف خود را سالانه به دبیرخانه شوراي عالی انقلاب فرهنگی ارائه
می نمایند. این گزارش ها بعد از بررسی و در صورت لزوم ارائه در صحن شوراي عالی، جهت استحضار مقام معظم رهبري(مدظله

 
العالی) ارسال می شود. 



ماده 4: این سند مشتمل بر4 ماده و 31 بند، در جلسه 830 مورخ 24/4/1399 شوراي عالی انقلاب فرهنگی به تصویب رسید و از
تاریخ ابلاغ لازم الاجرا است. ص/830.2



پانزدهمین دوره جشنواره ملی فن آفرینی شیخ بهایی مجازي برگزار می شود

منبع: شبستانشماره خبر:  74  |  تاریخ: 1399/08/20

کبیري با اشاره به راهیابی 34 طرح کسب و کار و فن آفرین به مرحله نهایی جشنواره ملی فن آفرینی شیخ بهایی گفت:
پانزدهمین جشنواره ملی فن آفرینی شیخ  بهایی، 29 و 30 آبان  ماه همزمان با هفته جهانی کارآفرینی برگزار می  شود.

کبیري با اشاره به راهیابی 34 طرح کسب و کار و فن آفرین به مرحله نهایی جشنواره ملی فن آفرینی شیخ بهایی گفت:

 
پانزدهمین جشنواره ملی فن آفرینی شیخ  بهایی، 29 و 30 آبان  ماه همزمان با هفته جهانی کارآفرینی برگزار می  شود. 

«عبدالرضا کبیري سامانی» در گفتگو با خبرنگار خبرگزاري شبستان اصفهان گفت: 34طرح کسب

 
و کار و فن آفرین به مرحله نهایی پانزدهمین دوره جشنواره راه یافتند. 

دبیر جشنواره ملی فنآفرینی شیخ بهایی افزود: نامزد هاي راه یافته به مرحله نهایی بخش هاي
مسابقه اي پانزدهمین جشنواره ملی فن آفرینی شیخ بهایی شامل 18 تیم طراح کسب و کار و 16

 
شرکت فن آفرین هستند. 

وي گفت: از بین طراحان کسب و کار راه یافته به مرحله نهایی، چهار شرکت و از بین فن آفرینان،

 
سه شرکت نوپا و دو شرکت رشد یافته به عنوان رتبه هاي برتر انتخاب خواهند شد. 

کبیري با بیان اینکه فهرست اسامی شرکت هاي طراح کسب و کار و فن آفرینان راه یافته به مرحله نهایی در پایگاه اینترنتی جشنواره
شیخ بهایی منتشر شده است گفت: امسال 501طرح به دبیرخانه جشنواره رسید که 165طرح در بخش فن آفرینان و 336طرح در

 
بخش طراحان کسب و کار بود. 

وي افزود: از بین طرح هاي رسیده به جشنواره، 61طرح کسب و کار و 37طرح فن آفرین به مرحله نیمه نهایی راه یافتند که از بین

 
آنها نامزد هاي مرحله نهایی انتخاب شدند. 

 
دبیر جشنواره ملی شیخ بهایی گفت: 16نفر نیز به مرحله نهایی فرصت هاي سرمایه گذاري جشنواره راه یافتند. 

کبیري با اشاره به جایزه ویژه فن آفرین صنعت ساز دکتر شیخ زین الدین افزود: 6 شرکت به مرحله نیمه نهایی این بخش راه یافتند

 
که از بین آنها یک شرکت به عنوان برنده جایزه در مراسم اختتامیه جشنواره معرفی می شود. 

دبیر جشنواره ملی شیخ بهایی با اشاره به برگزاري نشست هاي تخصصی با حضور مهمانان داخلی و خارجی بصورت مجازي در دو روز
برگزاري جشنواره با هدف انتقال تجربه از جمله ویژه برنامه هاي این جشنواره در سال جاري را بیست باش (معرفی برگزیدگان دوره
هاي قبلی جشنواره و بررسی پیشرفت آنها)، چارسو (بررسی سیر تاریخی جشنواره) و طلوع (بررسی راز موفقیت تیم هاي موفق)



 
عنوان کرد. 

وي با بیان اینکه افتتاحیه پانزدهمین دوره جشنواره روز بیست و هشتم آبان جاري به صورت مجازي برگزار می شود، افزود: عصر روز

 
پنجشنبه بیست و نهم آبان نیز در مراسم اختتامیه برگزیدگان جشنواره معرفی و تجلیل می شوند. 

جشنواره ملی فن آفرینی شیخ بهایی توسط شهرك علمی و تحقیقاتی اصفهان و با حمایت معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري و

 
وزارت علوم، تحقیقات و فناوري برگزار می شود. 

این جشنواره در دو بخش مسابقه اي و غیرمسابقه اي برگزار می شود که بخش مسابقه اي شامل طراحان کسب و کار، فن آفرینان و
فرصت هاي سرمایه گذاري است؛ بخش هاي غیرمسابقه اي نیز شامل فرصت هاي سرمایه گذاري، نشست هاي انتقال تجربه و

 
نمایشگاه است. 

از آنجا که شیخ بهاء الدین محمد عاملی متخلص به شیخ بهایی از مفاخر بزرگ جهان اسلام و منشا خدمات ارزشمند علمی، فرهنگی

 
و عمرانی در ایران بود براي زنده نگه داشتن یاد او، این جشنواره به شیخ بهایی نامگذاري شد. 

 
پانزدهمین دوره این جشنواره قرار بود آبان سال98 برگزار شود، اما به شهریور و سپس آبان امسال موکول شد. 

پانزدهمین جشنواره ملی فن آفرینی شیخ بهایی روز هاي بیست و هشتم و بیست و نهم آبان امسال همزمان با هفته جهانی کارآفرینی

 
و بصورت راه دور و مجازي (Virtual) برگزار می شود. 

جایزه فناوري صنعت ساز دکتر محمود شیخ زین الدین به برترین طرح هاي فناورانه اي که به مرحله تولید انبوه رسیده و بر اساس آن

 
خط تولید یا کارخانه ایجاد شده باشد، اعطا می شود. 

محمود شیخ زین الدین، معاون فقید نوآوري و تجاري سازي فناوري معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري و رییس اسبق شهرك
علمی و تحقیقاتی اصفهان و جشنواره فن آفرینی شیخ بهایی، خرداد سال97 به دلیل عارضه قلبی درگذشت.



اعلام برنامه هاي هفته جهانی کارآفرینی در خوزستان

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  75  |  تاریخ: 1399/08/20

نام روز هاي هفته جهانی کارآفرینی در خوزستان توسط مدیر کل این اداره اعلام شد.

به گزارش خبرگزاري صداوسیما مرکز خوزستان ، مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان گفت: کارآفرینی از محور هاي
اصلی رشد و توسعه است و در برنامه ریزي هاي توسعه اقتصادي و پایدار داراي اهمیت است، زیرا موجب ایجاد اشتغال پایدار و
افزایش سود و سرمایه گذاري، پر شدن شکاف ها و خلا هاي بازار کار، گذار از رکود اقتصادي و جبران عقب ماندگی هاي اقتصادي می

 
شود. 

ارسلان غمگین افزود: با توجه به اهمیت و نقش کارآفرینی، هفته آخر ماه
نوامبر (26 آبان ماه تا 2 آذر ماه) به عنوان هفته جهانی کارآفرینی نام

 
گذاري شده است. 

وي ادامه داد: در طول هفته جهانی کارآفرینی، اجزاي اکوسیستم هاي
کارآفرینی که شامل نهاد هاي دولتی و خصوصی، دانشگاه ها، آموزشگاه ها،
شتاب دهنده ها و مراکز رشد، مراکز کارآفرینی و واحد هاي مرتبط هریک
به صورت داوطلبانه با برگزاري رویدادي از قبیل سمینار، همایش، دورهمی،

 
مسابقه و ... اقدام به مشارکت در برگزاري هفته جهانی کارآفرینی می کنند. 

غمگین بزرگداشت هفته جهانی کارآفرینی را موجب همکاري و همیاري و اتصال اجزاي اکوسیستم کارآفرینی دانست و هدف اصلی

 
آن را تقویت اکوسستم کارآفرینی کل دنیا برشمرد. 

 
بیشتر بخوانید :صادارات 318 میلیون دلاري تعاونی هاي خوزستان 

مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی خوزستان گفت: غمگین، روز هاي هفته جهانی کارآفرینی در سال 1399 را دوشنبه 26 آبان ماه
کارآفرینی و جهش تولید- سه شنبه 27 آّبان ماه کارآفرینی و کرونا- چهارشنبه 28 آبان ماه کارآفرینی و زنان- پنج شنبه 29 آبان ماه
کارآفرینی و تعاون- جمعه 30 آبان ماه کارآفرینی دیجیتالی- شنبه یکم آذر ماه کارآفرینی و جوانان و دانشجویان و یک شنبه دوم

آذرماه کارآفرینی و کودك و نوجوان اعلام کرد.



سیاست ها و برنامه هاي اقدام علمی، فناورانه و فرهنگی جهش تولید ابلاغ شد

منبع: دانشجوشماره خبر:  76  |  تاریخ: 1399/08/20

به گزارش گروه دانشگاه خبرگزاري دانشجو، به نقل از شوراي عالی انقلاب فرهنگی، حسن روحانی رئیس شوراي عالی انقلاب
فرهنگی مصوبه جلسه 830 شوراي عالی انقلاب فرهنگی در خصوص '' سیاست ها و برنامه هاي اقدام علمی، فناورانه و

فرهنگی جهش تولید '' را به مجلس شوراي اسلامی، قوه قضائیه، وزارت علوم، تحقیقات و ...

به گزارش گروه دانشگاه خبرگزاري دانشجو، به نقل از
شوراي عالی انقلاب فرهنگی، حسن روحانی رئیس شوراي
عالی انقلاب فرهنگی مصوبه جلسه 830 شوراي عالی
انقلاب فرهنگی در خصوص " سیاست ها و برنامه هاي
اقدام علمی، فناورانه و فرهنگی جهش تولید " را به مجلس
شوراي اسلامی، قوه قضائیه، وزارت علوم، تحقیقات و
فناوري، وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، وزارت

آموزش و پرورش، وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، وزارت صنعت، معدن و تجارت، معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري، سازمان

 
صدا و سیما، سازمان تبلیغات اسلامی و دبیرخانه شوراي عالی انقلاب فرهنگی ابلاغ کرد. 

این مصوبه در 4 ماده ابلاغ شده است و براي 11 دستگاه 31 اقدام را معین کرده است و در آن علاوه بر دستگاه هاي اجرایی براي

 
قواي مقننه و قضائیه نیز تکالیفی دیده شده است. 

 
مت ن کامل این مصوبه در ذیل آمده است: 

سند ملی «سیاست ها و برنامه هاي اقدام علمی، فناورانه و فرهنگی جهش تولید» که بنا به پیشنهاد دبیرخانه شوراي عالی در جلسه

 
830 مورخ 24/4/1399 شوراي عالی انقلاب فرهنگی به تصویب رسیده است، به شرح ذیل براي اجراء، ابلاغ می شود: 

 
مقدمه 

نامگذاري هاي سالانه مقام معظم رهبري (مدظله العالی) در بیش از یک دهه گذشته بر حوزه اقتصادي متمرکز بوده است و ایشان
امسال را پیرو همین رویکرد بلندمدت، سال «جهش تولید» نام گذارده اند. مبرهن است نام گذاري سال ها اختصاص به همان سال
ندارد و آغازي براي رویکرد جدید محسوب می شود. با توجه به نقش مبنایی فرهنگ، علم و فناوري در عرصه جهش تولید و به منظور
شکوفاترشدن عرصه اقتصادي و عزت ملی و حرکت در مسیر تمدن نوین اسلامی - ایرانی بهعنوان هدف غایی بیانیه گام دوم انقلاب
اسلامی، سند ملی «سیاست ها و برنامه هاي اقدام علمی، فناورانه و فرهنگی جهش تولید» را بهشرح مواد آتی ذیل مصوب نمود ارائه

 
میگردد: 

 
ماده 1: سیاست ها 



جهش تولید مبتنی بر ارزش هاي دینی و اخلاقی با تکیه بر معنویت و عدالت گسترش و ترویج فرهنگ کار، خوداتکایی و مشارکت
عمومی در فعالیت هاي منجر به جهش تولید توسعه بینش دانش بنیان با تاکید بر نقش آفرینی کارآفرینان بزرگ در کنار شرکت هاي
کوچک و متوسط تقویت نوآوري، بهره وري و توسعه محصولات دانشی و نوآورانه با تأکید بر حوزه فناوري هاي نوین تقویت سرمایه

 
انسانی ماهر و خلاق و به فعلیت در آوردن انبوه منابع انسانی در سطح ملی 

 
ماده 2: وظایف و تکالیف اختصاصی دستگاه ها 

 
دستگاه
مجري

اقدام

دبیرخانه
شوراي

عالی
انقلاب

فرهنگی

بازنگري در اولویت هاي علم و فناوري مندرج در فصل سوم نقشه جامع علمی کشور با تاکید بر حوزه هاي تحول آفرین
فناوري و ظرفیت هاي بومی تدوین اهداف و سیاست هاي استقرار سامانه ملی یکپارچه آموزشی، پژوهشی و تربیتی با
محوریت نقش آفرینی فعال بخش هاي کارآفرین و خصوصی و ارائه براي تصویب به شوراي عالی تدوین برنامه ارتقاي شان
اجتماعی کارآفرینان عرصه تولید و ارائه آن براي تصویب به شوراي عالی تدوین سند جامع کشاورزي دانش بنیان به منظور
ارتقاء جهش و بهره وري تولیدات کشاورزي (با همکاري و محوریت وزارت جهاد کشاورزي) بازنگري در ساختار نظام علم،

فناوري و نوآوري کشور به منظور شفاف سازي وظایف دستگاه ها در راستاي ارتقاي کیفی علم، فناوري و نوآوري
قوه

قضائیه
توسعه زیرساخت هاي حقوقی تخصصی مرتبط با کارآفرینی و تولید در راستاي افزایش انگیزه سرمایه گذاري و فعالیت در

حوزه تولید و نوآوري
مجلس
شوراي
اسلامی

در اولویت قرار دادن تصویب قوانین مرتبط با فرهنگ و علم و فناوري در پیوند با جهش تولید (مثل تقویت نظام مند رابطه
دانشگاه و صنعت و اصلاح قانون حمایت از شرکت ها و موسسات دانش بنیان و تجاري سازي نوآوري ها و اختراعات) و

 
اولویت نظارت بر اجراي این قوانین 

سازمان
صدا و

سیما

ساخت برنامه هاي جذاب با موضوع کارآفرینان عرصه تولید با تاکید بر صادرکنندگان نمونه بدون نگاه تجاري به آنان در
راستاي ارتقاي نام نماي (برند) ملی و تقویت حس اعتماد ملی و قدرت ملی ارتقاي نگرش عمومی به اهمیت مقوله مهارت
آموزي و نقش پذیري اجتماعی در جهت افزایش مشارکت عمومی و تقویت حس عضویت ملی بازبینی شرایط تبلیغ کسب
وکارهاي دیجیتال در رسانه ملی با رویکرد رفع انحصار تقویت اعتماد مردم به کالاي ایرانی از طریق تولید سریال هاي
عامهپسند، اخبار مرتبط با تولید و برنامه هاي گفتگویی و تحلیل هاي اقتصادي ایجاد رسانه مردمی و نام نماي (برند)
اجتماعی با هدف پیگیري و پرداختن به مطالبات حوزه اشتغال و عرضه مشاغل جدید تقویت روحیه امید و تلاش در تولید

علم و فناوري و پرهیز از اشاعه روحیه یاس و ناامیدي
وزارت
علوم،

تحقیقات
و فناوري
و شوراي

عالی
عتف

بهبود ضوابط و مقررات مربوط به وزن دهی و امتیازدهی به اساتید از طریق توسعه و لحاظ کردن شاخص افزایش تولیدات
راهبردي به عنوان راهبرد موازي با رویکرد مقاله محوري و هم راستا با ماموریت دانشگاه ها بهبود نظام آموزش مهارتی،
علمی و کاربردي از طریق اعطاي مجوز به مراکز آموزشی وابسته به شرکت هاي کارآفرین بزرگ، موفق و داراي نام نما
(برند) هدایت و جهت دهی پایان نامه هاي کارشناسی ارشد و دکترا و تحقیقات دانشگاهی به سمت جهش تولید بازنگري
در مدل همکاري و هماهنگی دانشگاه و صنعت، با رویکرد در هم تنیدگی نهادي مبتنی بر ایفاي نقش فعال تر دانشگاه در

صنعت و بالعکس

وزارت
بهداشت،
درمان و

تعریف رشته هاي شغلی جدید در عرصه بهداشت و درمان بویژه در صنعت - سلامت و طب سنتی ایران با هدف ایجاد
مشاغل جدید و اثرگذاري بر سلامت و درمان تشکیل کمیته اختصاصی دانش بنیان در سازمان غذا و دارو با رعایت قوانین
ومقررات ذیربط منظور هدایت، حمایت و تسهیل اخذ استانداردهاي مرتبط با مواد غذایی، آرایشی بهداشتی، دارو و
تجهیزات پزشکی شرکت هاي دانش بنیان و تهیه آئین نامه مربوطه ظرف مدت سه ماه در تعامل با معاونت علمی و فناوري



آموزش
پزشکی

ریاست جمهوري در اولویت قرار دادن تهیه و صدور کلیه مدارك و مستندات لازم جهت تسریع در فرآیند صادرات
محصولات دانشبنیان با رعایت قوانین ومقررات ذیربط برنامه ریزي جهت ارتقاي توان فناورانه داخلی در ماده اولیه، دارو،

تجهیزات پزشکی و کیت هاي تشخیصی مختلف مرتبط با انواع ویروس ها
وزارت

آموزش و
پرورش

تدوین و اجراي بسته تحولی مهارت آموزي در جهت ایجاد زمینه کسب حداقل یک مهارت براي هر دانش آموز و فراهم
کردن سازوکار مشارکت بنگاه هاي اقتصادي و دانشبنیان در ارتقاي مهارت دانش آموزان اصلاح و بهبود کتب درسی در

مقاطع مختلف با رویکرد موضوع جهش تولید
معاونت

علمی و
فناوري
ریاست

جمهوري

تدوین ضوابط تسهیل فعالیت هاي شرکت هاي دانشبنیان و نوپا در همکاري با سایر دستگاه هاي مرتبط و پشتیبانی
اجتماعی و تبلیغاتی از خرده شرکت هاي موفق دانشبنیان، علی الخصوص در ارتباط با بندهاي متناظر مذکور در این سند
ایجاد مشوق هاي لازم براي جلب مشارکت ایرانیان خارج از کشور در ارتباط با جهش تولید ایجاد مکانیزم هاي مولد و

حامی نوآوري هاي مردمی به منظور افزایش مشارکت مردم در پیشرفت کشور

وزارت
فرهنگ

و ارشاد
اسلامی

ارتقاي سطح سرمایه اجتماعی در مسیر جهش تولید از طریق فرهنگ سازي سینمایی، ادبیات داستانی و چندرسانه اي و
جهت دهی به نظام سخنگویی و ارزیابی «اثر اظهارات مقامات دولتی بر اعتماد عمومی» تعریف بخش ویژه در جوایز ادبی،
سینمایی و فرهنگی در ارتباط با موضوع کارهاي اثرگذار فردي و اجتماعی، تولید و الگوسازي موفق از تلاش گران عرصه

جهش تولید

سازمان
تبلیغات
اسلامی

تقویت دانش و توانائی فردي و اجتماعی در خصوص ارزش کار و تولید، کار جمعی، احترام به قانون، نظم و مسئولیت
پذیري فردي و اجتماعی در پیوند با ارزش هاي اسلامی به منظور تقویت زیرساخت هاي سرمایه انسانی و اجتماعی براي
جهش تولید ارتقاي کارآمدي نهادهاي مذهبی و استفاده از ظرفیت حوزه هاي علمیه بهخصوص روحانیون جهادي در
راستاي گفتمان سازي و توسعه ارزش هاي مربوط به کار و تولید به عنوان یکی از شاخه هاي عبادت و تقرب به خداي

متعال
وزارت

صنعت،
معدن و

تجارت

تقویت نوآوري در شرکت هاي بزرگ ملی و حمایت از همکاري آن ها با شرکت هاي دانشبنیان از طریق ایجاد مشوق هاي
مختلف

 
ماده 3: نظارت و ارزیابی 

کلیه دستگاه هاي مجري این سند، گزارش اجراي بند مرتبط به وظایف خود را سالانه به دبیرخانه شوراي عالی انقلاب فرهنگی ارائه
می نمایند. این گزارش ها بعد از بررسی و در صورت لزوم ارائه در صحن شوراي عالی، جهت استحضار مقام معظم رهبري (مدظله

 
العالی) ارسال می گردد. 

ماده 4: این سند مشتمل بر 4 ماده و 31 بند، در جلسه 830 مورخ 24/4/1399 شوراي عالی انقلاب فرهنگی به تصویب رسید و از

 
تاریخ ابلاغ لازم الاجرا است. ص/830.2 

 
حسن روحانی 

رئیس جمهور و رئیس شوراي عالی انقلاب فرهنگی



سفر رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران به استان زنجان

منبع: پایگاه دولتشماره خبر:  77  |  تاریخ: 1399/08/20

معاون رییس جمهور و رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران صبح روز سه شنبه 20 آبان به منظور امضاي تفاهم نامه تأمین
مسکن و اشتغال ایثارگران و ساماندهی گلزاره...

معاون رییس جمهور و رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران صبح روز سه شنبه 20 آبان به منظور امضاي تفاهم نامه تأمین مسکن و

 
اشتغال ایثارگران و ساماندهی گلزارهاي مطهر شهدا به استان زنجان سفر کرد. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت به نقل از بنیاد شهید و امور ایثارگران، مهندس سعید اوحدي در ابتداي حضور خود در شهر

 
زنجان در گلزار مطهر شهداي این شهر حضور یافت و نسبت به مقام والاي شهدا اداي احترام کرد. 

وي در ادامه در گفت و گو با رسانه ها تصریح کرد: خوشبختانه تاکنون با همکاري هاي صورت گرفته از سوي استانداران محترم در
استان هاي مختلف تفاهم نامه هایی با موضوع رفع دو مشکل اساسی خانواده هاي معظم شهدا و ایثارگران یعنی مسئله مسکن و

 
اشتغال امضا شده است. 

معاون رییس جمهور ادامه داد: امروز نیز در ادامه این روند با همراهی خوب استاندار محترم زنجان، اداره کل راه و شهرسازي این
استان و سایر دستگاه ها و مجموعه هاي ذیربط تفاهم نامه تأمین زمین براي 1500 واحد مسکونی براي جامعه معزز ایثارگري زنجان

 
به امضا می رسد. همچنین در زمینه اشتغال نیز تفاهم نامه اي به منظور ایجاد اشتغال براي فرزندان ایثارگران امضا خواهد شد. 

رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران با اشاره به وضعیت اجرایی تفاهم نامه هاي تأمین مسکن ایثارگران، گفت: امیدواریم شرایط به گونه
اي پیش برود تا در ایام 22 بهمن ماه با حضور رییس جمهوري محترم شاهد آغاز عملیات اجرایی این تفاهم نامه ها در 22 استان

 
باشیم. 

معاون رییس جمهور همچنین به همراه آیت االله علی خاتمی نماینده ولی فقیه در استان و امام جمعه زنجان و فتح االله حقیقی
استاندار زنجان با حضور در منازل مادر گرانقدر شهید «رحیم جوادي»، آزاده سرافراز «مصطفی بهرامیون» و جانباز معزز 70 درصد

 
«التفات علی بوشاسب» از نزدیک با آنان دیدار و گفت و گو کرد. 

حضور در استانداري زنجان به منظور امضاي تفاهم نامه تأمین مسکن و اشتغال ایثارگران و ساماندهی گلزارهاي مطهر شهداي این
استان پایان بخش برنامه هاي سفر رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران به زنجان است.



طرح «یاس» براي دختران بازمانده از ازدواج اجرا می شود

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  78  |  تاریخ: 1399/08/20

به گزارش خبرگزاري فارس از گرگان، عیسی بابایی ظهر
امروز در جمع خبرنگاران اظهار کرد: با هدف تسکین آلام و
حمایت از زندگی و سلامت دختران بالاي 30 سال بازمانده
از ازدواج و به منظور بهره وري از ظرفیت هاي موجود و
توانمندي آنها براي ارتقاء سطح کیفی خدماتی و ترویج
فرهنگ خود امدادي و ساماندهی کمک هاي بین کمیته

 
امداد و جمعیت هلال احمر تفاهم نامه اي منعقد شد. 

وي تصریح کرد: در راستاي حفظ و تقویت باور به کرامت

 
انسانی، عزت نفس و احساس مسئولیت اجتماعی دختران بالاي 30 سال بازمانده از ازدواج طرح یاس برگزار می شود. 

مدیر کل کمیته امداد گلستان خاطرنشان کرد: در این طرح دختران تحت پوشش کمیته امداد در خانه هاي هلال فعالیت کرده و در

 
قالب کارگاه هاي آموزشی امداد و کمک هاي اولیه را آموزش می بینند. 

وي بیان داشت: همچنین اعضاي نیازمند و بی بضاعت سازمان جوانان هلال احمر نیز از طرح هاي کارآفرینی، وام خود اشتغالی و

 
حمایت هاي کمیته امداد بهره مند خواهند شد. 

بابایی درباره قبولی دانش آموزان تحت پوشش کمیته امداد در آزمون کنکور سراسري گفت: امسال 83 دانش آموز گلستانی تحت
پوشش این نهاد در رشته هاي پزشکی، میکروبیولوژي، هوافضا،علوم انسانی، مدیریت بازرگانی و غیره با کسب رتبه هاي بین 300 تا

 
حدود 2 هزار در دانشگاه هاي سراسر کشور پذیرفته شدند. 

وي ادامه داد: در حال حاضر 17 هزارو 300 دانش آموز و یک هزار و 120 دانشجو از خدمات آموزشی و تحصیلی کمیته امداد گلستان

 
بهره مند هستند. 
انتهاي پیام/2307



معاون هماهنگ کننده سپاه استان سمنان: مرحله سوم رزمایش مواسات تا نیمه

شعبان سال آینده ادامه دارد

شماره خبر:  79  |  تاریخ: 1399/08/20
منبع: روابط عمومی سپاه

پاسداران

به گزارش سپاه نیوز؛ سرهنگ پاسدارعلی خالقیان معاون هماهنگ کننده سپاه قائم آل محمد (عج)  استان سمنان در جلسه
هفتگی هماهنگی سومین مرحله رزمایش مواسات در استان سمنان گفت: مرحله سوم رزمایش مواسات به صورت محله محور

انجام می شود که تا نیمه شعبان سال آینده ادامه دارد.   وي افزود: تعدادي از کمیته ها ...

سپاه نیوز: معاون هماهنگ کننده سپاه استان سمنان با
اشاره به آغاز مرحله سوم رزمایش مواسات گفت: مرحله

 
سوم مواسات تا نیمه شعبان سال آینده ادامه دارد. 

به گزارش سپاه نیوز؛ سرهنگ پاسدارعلی خالقیان معاون
هماهنگ کننده سپاه قائم آل محمد (عج)  استان سمنان
در جلسه هفتگی هماهنگی سومین مرحله رزمایش
مواسات در استان سمنان گفت: مرحله سوم رزمایش
مواسات به صورت محله محور انجام می شود که تا نیمه

 
شعبان سال آینده ادامه دارد. 

 
  

وي افزود: تعدادي از کمیته ها مانند کمیته سبد هاي معیشتی، کمیته مسکن، کمیته آزادسازي زندانیان جرائم غیر عمد، کمیته
اشتغال، کمیته اموزش و پرورش و تهیه لوازم کمک آموزشی، کمیته تامین جهیزیه و ازدواج آسان، کمیته معنویت و سلامت روان و ...

 
تشکیل شده که فعالیت ها به صورت تخصصی در این کمیته ها انجام می شود .  

 
  

خالقیان تصریح کرد: برنامه اي به صورت استانی و کشوري در تاریخ 5 آذر ماه تدارك دیده شده امیدواریم همکاري هاي بین

 
دسستگاهی جهت نمایان کردن اقتدار هر چه بیشتر بسیج صورت گیرد .  

 
  

وي ادامه داد: توزیع اقلام در شهرستان ها باید ساماندهی شود تا کسی از قلم نیفتد و اقلام به دست همه نیازمندان به شکل عادلانه
تقسیم شود .



آغاز مرحله سوم رزمایش کمک مؤمنانه در خراسان جنوبی | از توزیع سبد

معیشتی تا آزادي زندانیان جرائم غیرعمد

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  80  |  تاریخ: 1399/08/20

به گزارش خبرگزاري فارس از بیرجند، سردار علی قاسمی
صبح امروز در جمع خبرنگاران با اشاره به آغاز مرحله سوم
رزمایش کمک مؤمنانه در خراسان جنوبی اظهار داشت:
مرحله سوم رزمایش کمک هاي مؤمنانه در خراسان جنوبی

 
با بهره مندي 35 درصد مردم استان، آغاز شده است. 

وي افزود: در این مرحله علاوه بر جامعه ثابت، 35 درصد
مردم شامل افراد تحت پوشش بهزیستی و کمیته امداد،

 
افراد آسیب دیده از بیماري کرونا و مشاغلی که به تازگی تعطیل شده اند شناسایی شده اند که تحت پوشش طرح قرار می گیرند. 

 
گام سوم کمک مؤمنانه در 4 مرحله 

فرمانده سپاه انصارالرضا(ع) استان خراسان جنوبی با اشاره به همت مردم، خیرین و دستگاه هاي خدمات رسان در کمک به اقشار
نیازمند، عنوان داشت: گام سوم در چهار مرحله انجام می شود که مرحله اول به مناسبت هفته بسیج از یکم تا پنجم آذر، مرحله دوم
به مناسبت هفته بسیج دانشجویی و هفته وحدت حوزه و دانشگاه در پایان آذرماه، مرحله سوم در سالروز شهادت سردار شهید حاج

 
قاسم سلیمانی در 13 دي ماه و مرحله آخر نیز دهه فجر انجام می شود. 

 
افزایش موضوعات خدمات رسانی 

 قاسمی با بیان اینکه در این مرحله به دنبال افزایش موضوعات خدمات رسانی هستیم گفت: علاوه بر سبد معیشتی، خدماتی همچون
توزیع سبد بهداشتی، خدمات بهداشتی و درمانی، اهداي خون، کمک به آزادي زندانیان جرائم غیرعمد، جمع آوري و توزیع لوازم

 
التحریر، کمک به تهیه جهیزیه، کمک به ایجاد اشتغال و کمک به ساخت و تعمیر مسکن محرومین نیز در دستور کار است. 

 
وي عنوان داشت: ارزش بسته هاي کمک معیشتی از 300 هزار تومان آغاز می شود. 

انتهاي پیام/3403/ج



نشست تخصصی مشاغل خانگی زنان، چالشها و فرصت هاي پیش رو در ایام

کرونا در ارومیه برگزار شد

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  81  |  تاریخ: 1399/08/20

با حضور مدیرکل امور بانوان و خانواده استانداري و رئیس جهاد دانشگاهی آذربایجان غربی نشست تخصصی مشاغل خانگی
زنان، چالشها و فرصت هاي پیش رو در ایام کرونا به همت جهاد دانشگاهی ویژه زنان کارآفرین و فعالان حوزه کسب و کار

خانگی بصورت وبیناري برگزار شد.

نشست تخصصی مشاغل خانگی زنان، چالشها و فرصت
هاي پیش رو در ایام کرونا در ارومیه برگزار شد با حضور
مدیرکل امور بانوان و خانواده استانداري و رئیس جهاد
دانشگاهی آذربایجان غربی نشست تخصصی مشاغل خانگی
زنان، چالشها و فرصت هاي پیش رو در ایام کرونا به همت
جهاد دانشگاهی ویژه زنان کارآفرین و فعالان حوزه کسب و

 
کار خانگی بصورت وبیناري برگزار شد. 

به گزارش برنا آذربایجان غربی ، مدیرکل اموربانوان و
خانواده استانداري در این نشست با اشاره به اینکه نقش زنان در مشاغل خانگی بسیار محوري است اظهار کرد: در صورت آموزش
صحیح و اصولی بسیاري از بانوان جامعه به موازات ایفاي نقش در منزل به عنوان زن خانه دار، قادر به نقش آفرینی در حوزه تولیدي

 
نیز خواهند بود. 

پریسا علیلو با اشاره به اینکه با گسترش روزافزون فناوري هاي نوین به ویژه فناوري دیجیتالی و گسترش فضاي مجازي فرصتهاي
اقتصادي زیادي براي مشاغل خانگی زنان ایجاد شده است اظهار کرد: 20 درصد درآمد کشورهاي در حال توسعه از مشاغل خانگی به

 
دست می آید. 

وي با اشاره به تاثیر و اهمیت توسعه مشاغل خانگی زنان در ایجاد اشتغال و توسعه اقتصادي اظهار کرد:باتوجه به سهم بالاي زنان در
اقتصاد ملی و افزایش سطح سواد در این گروه از جامعه و همچنین مسائل فرهنگی مربوط به اشتغال زنان این امکان فراهم می شود

 
که با توسعه مشاغل خانگی از ظرفیتهاي اقتصادي زنان در جامعه استفاده بهتري شود. 

علیلو افزود: لازمه تحقق چنین امري، اتخاذ تدابیر هوشمندانه و برنامه ریزي هدفمند و اصولی خواهد بود و با خود باوري زنان و

 
امتزاج آموزش و مهارت افزایی هر چه بیشتر می توان به توفیقات بسیاري در حوزه اقتصادي نائل شد. 

وي اظهار کرد: افزایش بهره وري سرمایه و صرفه جویی در هزینه هاي جانبی اشتغال و افزایش درآمد خانواده، ارتقاء مدیریت کسب و
کار خانگی از طریق پیوند با بنگاه هاي بالادستی و تشکل هاي خوشه اي، اتحادیه ها، تعاونی ها و صنوف و تسهیل مقررات مربوط به

 
کسب و کار خانگی، از مزیت ها و تاثیرات مشاغل خانگی زنان است. 



وي با اشاره به اینکه یکی از راه هاي سلامت روان داشتن کار و اشتغال است و مشاغل خانگی به نوعی شروع حرکت استقلال خواهی
زنان به شمار می رود اظهار کرد: باید با بینش و آگاهی لازم افراد بیکار را به سمت حرفه و مشاغل خانگی سوق داد و همگام با

 
آموزش حرفه و شغل مناسب هم جامعه از معضلات دور می شود و هم سلامت روانی افراد تضمین خواهد شد. 

مدیرکل اموربانوان و خانواده استانداري آذربایجان غربی اظهار کرد: کسب و کارهاي کوچک به دلیل ساختار ساده زود بازده و با توجه
به نیاز سرمایه اندك در جهت متعادل کردن بازار کار موثر می باشند و در کشور ما با توجه به ترکیب جمعیتی کسب و کارهاي

 
کوچک خانگی می تواند بازدهی مناسبی داشته و در کوتاه مدت یا میان مدت در رفع معضل بیکاري موثر باشد. 

وي اظهار کرد: تامین مواد اولیه این نوع کسب و کارها، استانداردسازي و برندسازي محصولات، پیوند تولیدات مشاغل خانگی با بازار
فروش، ورود دارندگان مشاغل خانگی به شبکه هاي اجتماعی و بازاریابی براي فروش تولیدات این مشاغل از طریق فضاي مجازي و

 
استفاده از خدمات پوشش بیمه اي نیز می تواند یکی از چالشهاي پیش روي بانوان باشد. 

علیلو ادامه داد: دولت نیز در راستاي حمایت از متقاضیان مشاغل خانگی اقدام به تخصیص تسهیلات کم بهره، اجراي الگوي نوین
مشاغل خانگی که این طرح از طریق هدایت، مشاوره و استعدادهایی موجب توانمندسازي متقاضیان مشاغل خانگی می شود شناسایی
ظرفیت ها، توانمندي متقاضیان و اتصال به بازار کار از مهم ترین اهداف این طرح است و جهاد دانشگاهی بعنوان مجري طرح وظیفه

 
تسهیلگري را بر عهده دارد. 

رئیس جهاد دانشگاهی آذربایجان غربی نیز با اشاره به مطالعات انجام شده در مورد آثار و پیامدهاي ورود زنان به عرصه مشاغل خانگی
اظهار کرد: کسب استقلال مالی، خود اتکایی و ایجاد نوعی احساس توانمندي در زنان، تغییر رفتارهاي اقتصادي زنان و کمک به رشد
اقتصادي خانوار، ارتقاء نقش و پایگاه اجتماعی زنان سرپرست خانوار و افزایش اعتماد به نفس و عزت نفس از پیامدهاي ورود زنان به

 
عرصه مشاغل خانگی است. 

رستم زاده با اشاره به تاثیر مخرب بیماري کرونا بر اقتصاد بسیار زیادي از کسب و کارها اظهار کرد: این ایام بهترین فرصت براي
خودنمایی مشاغل و کسب و کارهاي خانگی را فراهم نموده است و دستگاههاي متولی با یک کار تیمی مشترك با راهبري و اتصال
متقاضیان و پیشرانان این حوزه همانند طرح ملی مشاغل خانگی میتوانند با همفکري و مشارکت، الگویی بومی متناسب با شرایط
کرونایی حاکم بر جامعه براي کسب و کارهاي خانگی ترسیم کنند تا هم حمایتی بر اقتصاد خانوارها بوده و هم اقتصاد متاثر از کرونا

توان احیا براي رسیدن به نکته آغاز ریزشی ما قبل را داشته باشد.



8 هزار میلیارد ریال تسهیلات به واحدهاي تولیدي استان سمنان پرداخت شد

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  82  |  تاریخ: 1399/08/20

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان سمنان با اشاره به پرداخت هشت هزار و 350 میلیارد ریال تسهیلات رونق
تولید و بند الف تبصره 18 به واحدهاي تولیدي استان گفت: این تسهیلات به 500 واحد تولیدي پرداخت شدند.

رئیس سازمان صمت استان سمنان: 8 هزار میلیارد ریال
تسهیلات به واحدهاي تولیدي استان سمنان پرداخت شد
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان سمنان با
اشاره به پرداخت هشت هزار و 350 میلیارد ریال تسهیلات
رونق تولید و بند الف تبصره 18 به واحدهاي تولیدي
استان گفت: این تسهیلات به 500 واحد تولیدي پرداخت

 
شدند. 

به گزارش خبرگزاري برنا از سمنان؛ علی تشنه دل صبح
سه شنبه در دویست و پنجاه و هفتمین جلسه کارگروه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید استان سمنان به میزبانی استانداري ضمن
بیان اینکه از ابتداي آغاز طرح تسهیلات رونق تولید 99 تاکنون هشت هزار و 350 میلیارد ریال تسهیلات در قالب رونق تولید 99 و
بند الف تبصره 18 (برنامه تولید و اشتغال) پرداخت شد، اظهار داشت: 500 واحد تولیدي صنعتی و کشاورزي استان از این تسهیلات

 
بهره مند شدند. 

وي با تأکید بر اینکه از مجموع تسهیلات پرداختی 215 واحد به ارزش حدود سه هزار و 900 میلیارد ریال مربوط به رونق تولید 99

 
است، تصریح کرد: 285 واحد به ارزش چهار هزار و 430 میلیارد ریال مربوط به بند الف تبصره 18 برنامه تولید و اشتغال است. 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان سمنان بابیان اینکه تاکنون در قالب تسهیلات رونق تولید سال جاري، 367 واحد
تولیدي براي دریافت تسهیلات به ارزش بیش از پنج هزار میلیارد ریال به بانک هاي عامل معرفی شده اند، خاطرنشان کرد: در این

 
نشست با پرداخت تسهیلات به ارزش بیش از 10 هزار میلیارد ریال به 86 واحد صنعتی و کشاورزي موافقت شد. 

تشنه دل با اشاره به ضرورت رونق و حمایت از تولیدات داخلی بیان کرد: مشکلات زیربنایی، تأمین اجتماعی و مالیات چهار واحد

 
تولیدي استان نیز در این نشست بررسی شد. 

 
8 هزار میلیارد ریال تسهیلات به واحدهاي تولیدي استان سمنان پرداخت 

 
لینک کوتاه : کپی شد 

با دوستان خود به اشتراك بگذارید: 



 
دیدگاه تان را بنویسید نام شما رایانامه 

 
دیدگاه خود را اینجا بنویسید: ارسال دیدگاه 

 
ویژه برنا 1399/08/20 09:47 کدام خودروها می توانند از خط ویژه عبور کنند ؟ 

 
1 1399/08/20 08:56 مدافعان خوبی داریم اما دفاع پرسپولیس باید تقویت شود/ تنها یک آرزوي ورزشی دارم! 

 
2 1399/08/20 07:46 سرمربی تیم ملی فوتسال در لیگ برتر کارنامه درخشانی دارد/ امسال هم به سکو فکر می کنیم 

3 1399/08/20 07:19 بسیاري از سوختگی لوازم برق منازل به علت مشکلات فنی داخل خود ساختمان است/ شهروندان تهرانی

 
خسارات برقی خود را در سامانه 121 ثبت کنند 

4 1399/08/20 06:59 سینما رفتن رو به فراموشی است / بازگشایی سینماها در هر شرایط اتفاق خوشایندي است/فعالیت سینماها

 
تا ساعت 18 نمی تواند اتفاقی خوب به لحاظ اقتصادي باشد! 

 
5 1399/08/20 06:51 باید از ترس دور باشی تا از موتور سواري لذت ببري/ جز سه بار، در همه مسابقاتم قهرمان کشور شدم 

 
6 1399/08/20 06:40 خرید و فروش کارتن لوازم خانگی جرم نیست 

7 1399/08/20 06:13 پذیرفته است به سمت سخت تر کردن اثبات جرم علی الخصوص تجاوز برویم / راحت تر کردن اثبات جرم

 
آسیب زا است/ فقها باید در مورد اثبات جرم زنا اظهار نظر کنند 

8 1399/08/20 06:10 نمایندگان در صورت رد طرح یارانه اي آن را به مجمع تشخیص ارجاع می دهند/ در برابر شوراي نگهبان

 
سکوت نمی کنیم/ استیضاح وزیر اقتصاد به صلاح نیست 

 
9 1399/08/20 06:10 امیدهاي بربادرفته اصولگرایان براي 1400؟ 

10 1399/08/20 06:00 تخریب فراکسیون نیروهاي انقلاب به علت رئیس نشدن منصفانه نیست/ مردم از مجلس ناراضی هستند/

 
استیضاح ها در حدي نیست که فراکسیون ورود کند 

11 1399/08/20 06:00 هرکسی جاي روحانی بود با این شرایط به اداره کشور ادامه نمی داد/ باید اجازه دهند که احزاب، آزادانه

 
تبلیغ کرده و کنگره برگزار کنند/ براي افزایش مشارکت مردم در انتخابات باید روزنامه ها آزاد باشند 
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کرونا بهترین فرصت براي خودنمایی مشاغل خانگ

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  83  |  تاریخ: 1399/08/20

امین رستم زاده گفت: فراگیري کرونا بهترین فرصت براي خودنمایی مشاغل و کسب و کارهاي خانگی را فراهم کرده است.

مدیر طرح ملی مشاغل خانگی آذربایجان غربی مطرح کرد:
کرونا بهترین فرصت براي خودنمایی مشاغل خانگ امین
رستم زاده گفت: فراگیري کرونا بهترین فرصت براي
خودنمایی مشاغل و کسب و کارهاي خانگی را فراهم کرده

 
است. 

به گزارش برنا؛ امین رستم زاده در نشست تخصصی
مشاغل خانگی زنان، چالش ها و فرصت هاي پیش رو در
ایام کرونا که به همت جهاد دانشگاهی ویژه زنان کارآفرین

و فعالان حوزه کسب و کار خانگی به صورت وبیناري برگزار شد، اظهار کرد: بیماري کرونا بر بسیاري از کسب و کارها تاثیرات مخربی

 
داشته است. 

او اضافه کرد: این ایام و دستگاه هاي متولی با یک کار تیمی مشترك با راهبري و اتصال متقاضیان و پیشرانان این حوزه همانند طرح
ملی مشاغل خانگی می توانند با همفکري و مشارکت، الگویی بومی متناسب با شرایط کرونایی حاکم بر جامعه براي کسب و کارهاي
خانگی ترسیم کنند تا هم حمایتی بر اقتصاد خانوارها بوده و هم اقتصاد متاثر از کرونا توان احیا براي رسیدن به نکته آغاز ریزشی ما

 
قبل را داشته باشد. 

مدیر طرح ملی مشاغل خانگی آذربایجان غربی اضافه کرد: یکی از بهترین نسخه هاي کاهش نرخ بیکاري توجه و حمایت کیفی با

 
برنامه از مشاغل خانگی و الزامات آن است. 

رستم زاده تصریح کرد: امروزه توجه به زنان و مشارکت آنان در فعالیت هاي اقتصادي و اجتماعی، یکی از معیارهاي مهم در تحقق

 
اسناد توسعه کشورها تلقی می شود. 

رئیس جهاد دانشگاهی آذربایجان غربی گفت: زنان نقش موثر و کلیدي در اقتصاد خانواده و ترسیم الگوي مصرف خانواده دارند از این
رو علاوه بر اینکه تاثیر مستقیمی بر اقتصاد کشور می توانند داشته باشند الگوي تولید در کشور را هم تحت تاثیر قرار می دهند لذا با
تکیه بر اهمیت و نقش سازنده و موثر بانوان در توسعه کسب و کارهاي خانگی نقش این قشر در توسعه اجتماعی و اقتصادي و

 
فرهنگی خانواده و به تبع آن جامعه در مباحث مختلف بیش از پیش پررنگتر و حایز اهمیت و نیازمند توجه جدي است. 

او اظهار کرد: امروزه تغییر ارزش هاي اجتماعی و تمایل به ارتقاي کیفیت و سبک زندگی و رفاه اقتصادي و همچنین نیاز به استقلال



 
کاري در کسب و کار و در کنار خانواده بودن، منجر به گرایش هر چه بیشتر بانوان به مشاغل خانگی شده است. 

او با اشاره به نقش مشاغل خانگی در اقتصاد ملی کشورها اظهار کرد: بسیاري از کشورهاي پیشرفته و حتی جهان سوم، کسب و کار

 
خانگی را به عنوان بخشی از فرایند توسعه در مدل پیشرفت خود به صورت کیفی جاگذاري و پیش بینی کرده اند. 

رستم زاده با اشاره به اینکه رابطه مستقیمی بین مشاغل خانگی و رشد ضریب اشتغال یک کشور وجود دارد، اظهار کرد: 30 درصد
کسب وکارهاي خرد و متوسط دنیا از جنس مشاغل خانگی است به طوري که این ظرفیت بی بدیل اشتغال آفرینی در کشور نیازمند
بازاحیا و کالبد شکافی علمی و عملی مجدد است که این نهاد قدم هاي ارزشمندي در این راستا با همکاري وزارت کار و امور اجتماعی

 
برداشته است و نیازمند همراهی و حمایت همه جانبه همه وزارتخانه ها و دستگاهها در همه سطوح است. 

او با اشاره به اینکه باید از طریق خروجی مشاغل خانگی نیاز صنایع بزرگ به کالاهاي واسطه اي و مواد اولیه را حل کرد، خاطرنشان
ساخت: در فضاي کسب و کار جهانی با احصاء تامل و مطالعه در مولفه هاي مختلف عارضی از جمله محیط حقوقی کسب و کارها و یا
محیط هاي ناشناخته و مغفول دیگر و برنامه ریزي خلاقانه بر این محیط هاي مهم اثربخش، محرك هاي خوبی براي کیفی سازي

 
مشاغل خانگی به شکل علمی و عملی نسخه پیچی کرده اند. 

رئیس جهاد دانشگاهی آذربایجان غربی با اشاره به اینکه امروزه کارشناسان تخمین می زنند مشاغل خانگی بیش از 40 درصد نیاز
اشتغال کشورهاي فعال در این حوزه را پوشش می دهد، گفت: سمت و سو دادن محیط کسب و کارها به سمت مشاغل خانگی بسیار

 
ظریف پیچیده و مهم است. 

رئیس جهاد دانشگاهی آذربایجان غربی با اشاره به مطالعات انجام شده در مورد آثار و پیامدهاي ورود زنان به عرصه مشاغل خانگی
اظهار کرد: کسب استقلال مالی، خود اتکایی و ایجاد نوعی احساس توانمندي در زنان، تغییر رفتارهاي اقتصادي زنان و کمک به رشد
اقتصادي خانوار، ارتقاء نقش و پایگاه اجتماعی زنان سرپرست خانوار و افزایش اعتماد به نفس و عزت نفس از پیامدهاي ورود زنان به

 
عرصه مشاغل خانگی است. 

او با اشاره به اینکه اکثر متقاضیان واقعی مشاغل خانگی بانوان بوده و نصف این تعداد نیز سرپرست خانوار هستند، خاطرنشان کرد:
این مهم یک فرصت براي توجه جدي تر، انسانی تر، اخلاقی تر و بسیار ویژه تر همه مسئولان به این حوزه اشتغال آفرینی بوده و در
ضمن محدود کردن مشاغل خانگی به زنان نیز آسیب هاي خاص خود را دارد که با توجه به شیوع کرونا به نظر می رسد رغبت مردان
هم نسبت به گذشته بیشتر شده است اما باید بر روي بحث تبلیغات نوین فضاي سایبري و مثلا اینفلوینسر مارکتینگ که می تواند
براي مشاغل خانگی بسیار مهم باشد مدل بومی تر متناسب با هر شغل طراحی، تدوین و اجرایی شود و آسیب شناسی هم صورت

پذیرد تا ارزش افزوده این نوع مشاغل متعادل تر و عادلانه تر تسهیم شود



الگوي راهبري شغلی کمیته امداد در جهان منحصر به فرد است

منبع: رادیو گفت و گوشماره خبر:  84  |  تاریخ: 1399/08/20

معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد الگوي راهبري شغلی را یک راهبرد نوین در جهان دانست و گفت: در این الگو،
کارآفرینانی که در زمینه کسب و کار خودشان موفق هستند، ایجاد اشتغال براي محرومان را در رسته تخصصی بر عهده می

گیرند.

معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد الگوي راهبري
شغلی را یک راهبرد نوین در جهان دانست و گفت: در این
الگو، کارآفرینانی که در زمینه کسب و کار خودشان موفق
هستند، ایجاد اشتغال براي محرومان را در رسته تخصصی

 
بر عهده می گیرند. 

خبرگزاري میزان- حجت االله عبدالملکی در خصوص
بررسی عملکرد کمیته امداد با بیان اینکه تا امروز 14 هزار

فرصت شغلی از طریق همکاري بیش از 300 نفر از کارآفرینان حرفه اي کشور در قالب الگوي راهبري شغلی در سراسر کشور ایجاد
شد، گفت: کمیته امداد بر اساس دو الگوي موازي برنامه اشتغال زایی براي محرومان را جلو می برد؛ الگوي هدایت شغلی و راهبري

 
شغلی دو الگوي مذکور هستند. 

وي درباره الگوي هدایت شغلی توضیح داد و اظهار کرد: این نوع الگو کارشناس محور است و بر اساس آن حدود 1300 نفر
کارشناسان مختلف و کار آزموده در حوزه کسب و کار در کشور داریم که از طریق مشاوره شغلی، مسیر شغلی محرومان را تعیین می
کنند و سپس این عزیزان را از طریق آموزش هاي فنی و حرفه اي راهنمایی و هدایت می کنند. این اقدامات را ایجاد و به پایداري

 
مشاغل این عزیزان ادامه خواهد داشت. 

 
حمایت کمیته امداد از 756 هزار دانش آموز نیازمند 

معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد، الگوي راهبري شغلی را یک الگوي کارآفرین محور عنوان کرد و افزود: در این الگو،
کارآفرینانی که در زمینه کسب و کار خودشان موفق هستند، ایجاد اشتغال براي محرومان را در رسته اي که تخصص دارند بر عهده

 
می گیرند و گام به گام با این عزیزان همراه می شوند تا شغل شان به پایداري برسد. 

عبدالملکی الگوي راهبري شغلی را یک راهبرد نوین براي اشتغال زایی دانست و گفت: این الگو در دنیا سابقه ندارد و در حقیقت یک
ابتکار بومی در ایران اسلامی محسوب می شود.



از اجراي طرح ملی توسعه مشاغل خانگی در کرمان چه خبر؟

منبع: ایسناشماره خبر:  85  |  تاریخ: 1399/08/20

مدیر کل تعاون کار و رفاه اجتماعی استان کرمان از تمدید مهلت ثبت نام در طرح ملی توسعه مشاغل خانگی تا 30 آبان ماه
خبر داد.

"رضا اسماعیلی" در تشریح جزییات این خبر اظهار کرد:
طرح ملی توسعه مشاغل خانگی در راستاي ایجاد اشتغال
پایدار و به منظور کمک و رونق اقتصادي خانوار و توسعه
جایگاه مشاغل خانگی در اقتصاد کشور و استان کرمان در

 
حال اجرا است. 

وي با اشاره به این که این طرح در سه فاز اجرا می شود،
افزود: در فاز اول شناسایی و اولویت بندي مزیت ها و

ظرفیت ها و پتانسیل هاي اشتغال در حوزه مشاغل خانگی، در فاز دوم توانمندسازي متقاضیان از طریق راهنمایی، استعداد سنجی،
مشاوره، آموزش هاي کوتاه مدت در خصوص کارآفرینی، شناخت بازار و مسائل مالی و در فاز سوم که مربوط به اتصال به بازار است،

 
ارتباط و تعامل با اشخاص فعال عرصه فروش محصولات مشاغل خانگی و ارتباط با برندهاي معروف بازار فروش انجام می گیرد. 

مدیرکل تعاون کار و رفاه اجتماعی استان کرمان ضمن تأکید بر اثربخشی طرح ملی توسعه مشاغل خانگی در توسعه جایگاه مشاغل
خانگی و پایداري اشتغال، تصریح کرد: با اجراي این طرح حلقه هاي مفقوده شناسایی و با تیم سازي و شبکه سازي لازم، شاهد

 
افزایش کمی و کیفی محصولات عرضه شده در بازار توسط برندهاي مطرح خواهیم بود. 

اسماعیلی خاطرنشان کرد: سهم استان کرمان از طرح ملی توسعه مشاغل خانگی 2500 نفر بوده که تاکنون 400 نفر ثبت نام کرده

 
اند. 

www.inhb.ir وي با اشاره به تمدید مهلت ثبت نام تا 30 آبان ماه سال جاري، گفت: متقاضیانی می توانند براي ثبت نام به سایت
مراجعه کنند. داشتن حداقل 18 سال سن، بومی استان محل ثبت نام بودن، عدم اشتغال تمام وقت و عدم بیمه کارآفرینی از جمله

 
شروط ثبت نام در این طرح است. 

انتهاي پیام



صدور حکم براي شرکت هاي آرمان پرشین پارس و کارما

منبع: ایسناشماره خبر:  86  |  تاریخ: 1399/08/20

سخنگوي قوه قضاییه گفت: شرکت هاي آرمان پرشین پارس و کارما نیز به انحلال و انتشار محکومیت در رسانه هاي عمومی
محکوم شدند.

به گزارش ایسنا، اسماعیلی سخنگوي قوه قضائیه در بخش دیگري از نشست خبري خود با اشاره به پرونده شرکت هاي آرمان
پرشین پارس و کارما، گفت: این شرکت ها با وعده فروش خودرو پایینتر از قیمت بازار و فروش به صورت اقساطی از 1379 نفر از
هموطنان مان کلاهبرداري کرده بودند و اموال آنها را به غارت برده بودند که رسیدگی به این پرونده پایان یافت. سیاوش نیک
جعفریان به جرم مشارکت در کلاهبرداري به تحمل 10 سال حبس تعزیري، پرداخت جزاي نقدي معادل مبلغ کلاهبرداري و رد مال
به مالباختگان محکوم شد. همچنین محسن نیک جعفریان به تحمل 10 سال حبس تعزیري جزاي نقدي و رد مال محکوم شد و
متهم ردیف سوم داریوش نیک جعفریان به جرم معاونت در کلاهبرداري به پنج سال حبس تعزیري، منع فعالیت تجاري و عضویت در

 
شرکت هاي تجاري به مدت دو سال محکوم شد. 

وي ادامه داد: شرکت آرمان پرشین پارس و کارما نیز به انحلال و انتشار محکومیت در رسانه هاي عمومی محکوم شدند. مردم باید
مراقبت کنند، یک جمع خانوادگی با شرکت سوري اموال شهروندان را به یغما برده و کلاهبرداري کردند. ما وظیفه خود دیدیم که به
این موضوع رسیدگی کنیم. اموال شناسایی شد اما کفاف بدهی به مردم را نمی دهد. لذا هوشیاري و فریب نخوردن مردم زمینه ساز

 
ناکامی مجرمان خواهد بود. 

اسماعیلی در پاسخ به سوال خبرنگار صدا و سیما درباره پرونده هفت تپه و آخرین اقدامات قوه قضائیه نیز گفت: سیاست قوه قضائیه
در رسیدگی به پرونده هایی که در مورد شرکت هاي تولیدي، کشاورزي و صنعتی تشکیل می شود این است که هم به اتهام متهمان
رسیدگی کنند و هم کار و تولید تعطیل نشود و کارگران هم بیکار نشوند و حقوق کارگران به موقع استیفا شود. همچنانکه در این
مورد رسیدگی قضایی در حال انجام است و در کنار آن براي حمایت از تولید و اشتغال و استیفاي حقوق معوقه کارگران اقداماتی
صورت گرفته، جلسات مختلفی با مقامات در سطح ملی و استانی برگزار شده تا تامین حقوق کارکنان این مجموعه انجام شود که بر

 
این اساس حقوق معوقه کارگران پرداخت و به روز شده است. 

وي ادامه داد: همچنین با حمایت و اقدامات ویژه قوه قضائیه از تعطیلی این مجموعه جلوگیري شد و کشت در فصل آن تداوم یافت،
کارخانجات اورحال شد تا مجموعه آسیب نبیند. همچنین تعدادي کارگران اخراج شده بودند که پیگیري هایی براي برگشتن آنها به
کار انجام شد، وضعیت شرکت نیز در مجاري قانونی در حال بررسی است و در مورد سرنوشت واگذاري آن نیز مراجع مربوطه باید

 
تصمیم بگیرند. 

انتهاي پیام



صادرات گاز ایران به افغانستان و ترکیه به کجا رسید؟

منبع: شعار سالشماره خبر:  87  |  تاریخ: 1399/08/20

شعار سال: حسن منتظرتربتی امروز در حاشیه آیین بهره برداري از 181 پروژه گازرسانی استان فارس در جمع خبرنگاران با
تاکید بر اینکه با ترکیه مطابق قرارداد جاري، صادرات گاز انجام می شود، اظهار کرد: کشف میدان هاي جدید گازي در دریاي

سیاه نیز اثري بر قرارداد ما ندارد و رقم قابل توجهی در مقایسه با نیاز ...

شعار سال: حسن منتظرتربتی امروز در حاشیه آیین بهره برداري از 181 پروژه گازرسانی استان فارس در جمع خبرنگاران با
تاکید بر اینکه با ترکیه مطابق قرارداد جاري، صادرات گاز انجام می شود، اظهار کرد: کشف میدان هاي جدید گازي در دریاي سیاه
نیز اثري بر قرارداد ما ندارد و رقم قابل توجهی در مقایسه با نیاز ترکیه نیست. همچنین در آینده نزدیک مذاکرات تمدید قرارداد را

 
شروع می کنیم. 

وي با اشاره به پایداري شبکه گاز در مناطق شمالی گفت: با توجه به نوع توسعه شبکه، نقاط سرشاخه نداریم و شبکه گاز، پایدار و

 
یکنواخت است. 

مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران با بیان اینکه برنامه هاي گازرسانی در دولت تدبیر و امید، توسعه خوبی داشته است، اظهار کرد: در
این سال ها علاوه بر توسعه زیرساخت هایی مانند احداث خطوط لوله اصلی و کریدور هاي غرب کشور و ایستگاه هاي تقویت فشار،

 
افزایش تولید پارس جنوبی و گازرسانی به شهر ها و روستا ها نیز انجام شده است. 

تربتی با بیان اینکه درصد پوشش شبکه گاز در روستا هاي کشور 83 درصد است، گفت: در بخش شهري نیز بیش از 95 درصد خانوار
ها به شبکه گاز دسترسی دارند. در چند ماه آینده و ادامه پویش سبز، بهره مندي 95 درصدي جمعیت کشور از شبکه گاز را خواهیم

 
داشت و کل کشور به پوشش 95 درصد می رسد. 

وي با بیان اینکه طبق برنامه در حال حاضر گازرسانی به 4000 روستا را در دست اجرا داریم، تصریح کرد: همچنین مطابق قبل
سالانه 3000 روستا به شبکه گاز متصل می شوند. امسال نیز تاکنون 1000 روستا و تا پایان سال 2000 روستاي دیگر گازدار خواهند

 
شد. 

مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران در خصوص گازرسانی به نیروگاه ها نیز گفت: بخش عمده نیاز هاي نیروگاهی کشور از طریق گاز
تامین می شود. همچنین در ابتداي زمستان شرکت پخش ملی فراورده هاي نفتی براي تامین فرآورده متناسب با برنامه ها در زمان

 
هاي پیک سرما براي تامین سوخت مایع اعلام آمادگی می کند. 

مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران با بیان اینکه تا سال 1392 سالانه 34 میلیارد لیتر سوخت مایع مصرف می شد و ما باید از سوختن
این مقدار جلوگیري می کردیم تا بتوانیم منابع مالی توسعه صنعت گاز را فراهم کنیم، اظهار کرد: با این حال در آن زمان تصویر
روشنی از نحوه اجراي قانون بند «ق» وجود نداشت و براي همه پرسش بود که این قانون قرار است چطور اجرایی شود و چه منافعی

 
دارد. 



تربتی با تأکید بر اینکه گازرسانی به شهر ها و روستا هاي کشور به ویژه در استان سیستان و بلوچستان با شتاب ادامه دارد، تصریح
کرد: تعداد روستا هاي گازرسانی شده تا پایان سال 1400، به 40 هزار روستا می رسد، اکنون حدود 83 درصد روستا ها و بیش از 95

 
درصد شهر هاي کشور از گاز طبیعی بهره مند هستند. 

معاون وزیر نفت ادامه داد: در استان فارس 3000 میلیارد تومان سرمایه گذاري در گازرسانی توسط دولت تدبیر و امید انجام شد و

 
تعداد روستا ها از 677 روستا به 2161 روستا رسیده است. 

 
گازرسانی روستایی و شهري در استان فارس روند افزایشی داشته است 

همچنین در این مراسم عنایت االله رحیمی- استاندار فارس گفت: گازرسانی و دیگر فعالیت هاي مثبت وزارت نفت در این استان

 
رضایتمندي مردم استان فارس را در پی داشته است. 

وي با تشکر از تلاش هاي وزارت نفت براي گازرسانی به جمعیت 5 میلیون نفري استان فارس، گفت: با همه اوصافی که استان فارس
از آن برخوردار است، از جمله گستردگی و پهناور بودن آن، فعالیت هاي انجام شده توسط وزارت نفت موجب رضایتمندي مردم شده

 
است. 

وي با اشاره به اینکه در گازرسانی روستایی و شهري در فارس با افزایش خیره کننده اي روبه رو بوده است، افزود: معتقدم پوشش سبز

 
استانی در واقع مزایاي مختلفی از جمله صرفه جویی، ایمنی و کاهش هزینه هاي اقتصادي و رفاه و آسایش را در پی خواهد داشت. 

استاندار فارس تصریح کرد: درخواست من از وزیر نفت و مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران این است که پروژه هاي در حال اجرا سریع
تر به بهره برداري برسند تا سبب ایجاد اشتغال و تولید و ثروت آفرینی هرچه بیشتر براي استان شود، همچنین امیدوارم در مدت
باقیمانده از این دولت، پروژه ها تکمیل و تلاش ها افزون تر شود. شعار سال، با اندکی تلخیص و اضافات برگرفته از خبرگزاري ایسنا،
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نوسازي 330 اتوبوس شهري کرج/ تقویت ناوگان عمومی با ظرفیت هاي ملی

منبع: حزب االله نیوزشماره خبر:  88  |  تاریخ: 1399/08/20

حزب االله:شهردار کرج از نوسازي و بازسازي 330 دستگاه اتوبوس شهري خبر داد و گفت: براي تحقق این مهم تفاهم نامه اي
با سازمان برنامه و بودجه منعقد شده است.

به گزارش شبکه خبري تحلیلی حزب االله ،علی کمالی زاده اظهار کرد: طی برگزاري جلسه اي با معاون امور اقتصادي سازمان
برنامه و بودجه کشور، تفاهم نامه تامین مالی نوسازي و بازسازي 330 دستگاه اتوبوس درون شهري بین شهرداري و این سازمان

 
منعقد شد. 

وي اضافه کرد: بر اساس این تفاهم نامه، اتوبوس هاي فرسوده شهر کرج با استفاده از منابع مالی که دولت از صندوق کارآفرینی امید

 
کشور به منظور نوسازي ناوگان عمومی تخصیص داده، بازسازي خواهند شد. 

شهردار کرج با اشاره به پیگیري شهرداري در گذشته مبنی بر استفاده از ظرفیت هاي ملی جهت تقویت ناوگان حمل و نقل عمومی
شهر کرج، گفت: بر همین اساس می توان گفت با تلاش هاي صورت گرفته، شهر کرج در بین پنج شهر اول کشور قرار گرفت که از

این تسهیلات استفاده خواهد کرد.



اخبار کوتاه

منبع: روزنامه مردم سالاريشماره خبر:  89  |  تاریخ: 1399/08/20

 
بازسازي 5 هزار دستگاه اتوبوس فرسوده در 68 شهر 

تفاهم نامه بازسازي پنج هزار دستگاه اتوبوس فرسوده در 6 استان و 68 شهر کشور بین سازمان برنامه و بودجه، صندوق کارآفرینی
امید و شهرداري هاي اهواز، مشهد، قم، تبریز، کرمانشاه و کرج امضا شد.به گزارش ایرنا، معاون امور اقتصادي و هماهنگی برنامه و
بودجه سازمان برنامه و بودجه در مراسم امضاي این تفاهم نامه گفت: پیش از این مقدمات بازسازي یک هزار دستگاه اتوبوس در تهران
و 800 دستگاه در اصفهان انجام شده بود.سید حمید پورمحمدي افزود: هدف از امضاي این تفاهم نامه کمک به کاهش آلودگی هاي
زیست محیطی، صرفه جویی در سوخت، ارتقاي ایمنی در حمل و نقل، ضرورت بهبود ناوگان حمل و نقل عمومی در شرایط شیوع
بیماري کرونا و افزایش اشتغال است.وي درباره شیوه اجرایی تفاهم نامه اضافه کرد: بعد از امضاي این تفاهم نامه منابع در اختیار
صندوق کارآفرینی امید قرار می گیرد و این صندوق موظف است دو برابر این مبلغ را به شکل قرض الحسنه و با نرخ چهار درصد ارائه
کند.معاون امور اقتصادي سازمان برنامه و بودجه توضیح داد: شهرداري هاي طرف تفاهم نامه به عنوان رابط در اعطاي تسهیلات براي
خرید اتوبوس به متقاضیان محسوب می شوند. وي درباره ساختار تامین مالی این تفاهم نامه گفت: 224 میلیون تومان تسهیلات پنج
ساله با نرخ چهار درصد در نظر گرفته شده که یک سوم این مبلغ توسط سازمان برنامه و بودجه کشور در قالب وجوه اداره شده تامین

 
خواهد شد. 

 
عرضه کافی روغن خوراکی 

 
در خرده فروشی ها تا 2 روز آینده 

دبیر ستاد تنظیم بازار گفت: توزیع روغن خوراکی در سطح خرده فروشی و سوپر مارکتی ها به اندازه کافی در یک تا دو روز آینده
انجام می شود.به گزارش صدا و سیما، عباس قبادي در حاشیه جلسه ستاد تنظیم بازار اظهار داشت: شبکه هاي پخش براي توزیع
روغن خوراکی در سطح خرده فروشی ها و سوپرمارکتی ها فعال شدند که امیدواریم از فردا و پس فردا روغن خوراکی به اندازه کافی
در سطح خرده فروشی ها توزیع و عرضه شود.وي با بیان اینکه هم اکنون در بحث روغن خوراکی براي خانوار به ویژه در بخش روغن
مایه مشکل خاصی نداریم، گفت: در بحث روغن جامد هم تا هفته آینده مشکل صنایع مصرف کننده روغن حل می شود ضمن اینکه
بازرگانی دولتی حواله 70 هزار تن روغن سهمیه ماهیانه مجموعه صنعت کشور را صادر کرده که تا چند روز آینده به مقاصد صنعت
کشور حمل می شود.دبیر ستاد تنظیم بازار افزود: امروز صبح با مجموعه کارخانجات، انجمن مربوطه، بانک مرکزي و اعضاي ستاد
تنظیم بازار، موضوعات مختلف مربوط به روغن خام را بررسی کردیم، روغن خام به اندازه کافی به کارخانجات داده شده و این

 
کارخانجات به صورت 24 ساعته فعالیت و کل نیاز بازار را تأمین می کنند. 

 
افزایش 3 میلیون تن تبادلات تجاري 

 
با اتصال ریلی خواف- هرات 

وزیر راه و شهرسازي گفت: پیش بینی می شود با اتصال راه آهن خواف- هرات به مزار شریف، سالیانه سه میلیون تن صادرات و
واردات و 1.8 میلیون تن ترانزیت محقق شود.به گزارش وزارت راه و شهرسازي، «محمد اسلامی» درخصوص خط ریلی خواف- هرات



که قرار است اواخر آبان ماه افتتاح شود، با اشاره به نقش مهم این پروژه در افزایش مراوات برون مرزي و ترانزیت کشور و گسترش
روابط اقتصادي دولت هاي ایران و افغانستان، اظهار داشت: اتصال ریلی جمهوري اسلامی ایران به کشورهاي همسایه و توسعه آن از
همه مسیرهاي ممکن براي افزایش سهم ترانزیت از طریق ریل همواره مورد تاکید بوده و در اولویت قرار دارد.وي با بیان اینکه اتصال
راه آهن ایران به افغانستان با تعریف پروژه خواف- هرات به همین منظور در دستور کار قرار گرفت، ادامه داد: با بهره برداري از این
پروژه که با حمایت و سرمایه گذاري جمهوري اسلامی ایران است، فرصت هاي بار و مسافر به مقصد افغانستان و از مبدا این کشور و
همچنین به سایر مقاصد اعم از کشورهاي همسایه، اروپایی همچون ترکیه و اقیانوس هند فراهم می شود و به این ترتیب یک راه

 
جدید ترانزیتی براي ایران فعال خواهد شد. 

 
ترخیص 5 میلیون تن کالاي اساسی تا دو هفته آینده 

سخنگوي گمرك ایران گفت: به شرط هماهنگی تمام دستگاه هاي مربوطه در دو هفته آینده پنج میلیون تن کالاي اساسی و ضروري
غیراساسی ترخیص می شود.به گزارش ایرنا، در هفته هاي گذشته موضوع ترخیص کالا براي تامین مواد اولیه تولیدکنندگان و رفع
نیازهاي مصرف کنندگان صدر فعالیت ها و دستورات دولت قرار گرفت تا به سرعت مواد غذایی که به دلایل مختلف در گمرك باقی
مانده است با تعیین شرایطی ویژه و صدور مجوزهاي لازم وارد کشور شوند.بر همین اساس در مهرماه، معاون اول رییس جمهوري
بازدیدي از گمرك هرمزگان داشت تا دستورات مناسب با شرایط فعلی براي خروج کالاها را صادر کند و از سوي دیگر رییس جمهوري
نیز در جلسه ستاد اقتصادي دولت، ترخیص کالاها را در دستور کار نهادهاي مختلف از جمله بانک مرکزي، وزارت صنعت، معدن و
تجارت، گمرك و وزارت جهاد کشاورزي قرار داد.بر همین اساس گمرك جمهوري اسلامی از روز شنبه (17 آبان ماه) اعلام کرد
صاحبان کالا می توانند به ترخیص کالاهاي باقی مانده در گمرکات کشور اقدام کنند.در همین راستا، «سید روح اله لطیفی»
سخنگوي گمرك ایران امروز (دوشنبه) در گفت وگو با خبرنگار ایرنا اظهار داشت: اگر همه دستگاه هاي مربوطه هماهنگی لازم براي
ترخیص کالا را داشته باشند طی دو هفته آینده 50 تا 70 درصد معادل چهار تا پنج میلیون تن کالاي اساسی و ضروري غیر اساسی

از اقلام باقی مانده در گمرکات کشور به صاحبان کالا تحویل داده می شود.



با اتخاذ راهبرد مقاومت در برابر سیاست فشار حداکثري، دوران ترامپ تمام

شد اما ملت و جمهوري اسلامی ایران همچنان سرفراز هستند

منبع: جاهد خبرشماره خبر:  90  |  تاریخ: 1399/08/20

جلسه دیدار اعضاي انجمن اتحاد اقوام ایران اسلامی با معاون اول رییس جمهور عصر امروز (دوشنبه) برگزار شد

دکتر اسحاق جهانگیري در این جلسه با اشاره به انتخابات اخیر
ریاست جمهوري آمریکا گفت: تغییر رییس جمهور آمریکا به معناي
تغییر سیاست هاي کلان این کشور در قبال ملت ایران نیست اما
دشمنی ترامپ با ملت ایران بی سابقه بود که تحت تأثیر القائات
صهیونیست ها، سعودي ها و گروه هاي تندرو در آمریکا شکل گرفته

 
بود. 

معاون اول رییس جمهور افزود: دشمنی آمریکا با ایران تا جایی بود
که به گفته خودشان جنگی اقتصادي علیه ملت ایران آغاز کردند و

هدف گذاري آنها فروپاشی نظام جمهوري اسلامی ایران و یا اقتصاد کشور بود که با اتخاذ راهبرد مقاومت در برابر سیاست فشار

 
حداکثري از سوي ملت ایران، دوران ترامپ تمام شد اما ملت و نظام جمهوري اسلامی ایران همچنان سرفراز هستند. 

دکتر جهانگیري افزود: ملت ایران که با صبوري و بزرگواري فشارهاي اقتصادي را در سال هاي اخیر تحمل کرد، امکان بهم ریختن

 
کشور و نظام را از دشمنان گرفت. 

معاون اول رییس جمهور در ادامه با اشاره به گزارش هاي اعلام شده از فعالیت انجمن اتحاد اقوام ایران اسلامی خاطرنشان کرد: یکی
از نکات برجسته ایران، حضور اقوام مختلف در کنار یکدیگر است و وجود نهادهاي مدنی نظیر انجمن اتحاد اقوام ایران اسلامی می

 
تواند به رفع مشکلات اقوام در کشور کمک کند. 

دکتر جهانگیري افزود: اقوام مختلف در استان هاي مرزي، مرزداران خوبی براي کشور هستند و همواره از کیان کشور حراست کرده
اند اما متأسفانه در این مناطق با برخی محرومیت ها مواجه هستیم که لازم است برنامه ها و طرح هاي توسعه اي را به سمت این

 
مناطق که نیاز بیشتري به توسعه دارند هدایت کنیم. 

معاون اول رییس جمهور با اشاره به اینکه ایران براي پیشرفت و توسعه نیازمند سرمایه گذاري هاي فراوان در بخش هاي مختلف است
افزود: براي توسعه کشور نیازمند ایجاد و تکمیل زیرساخت ها نظیر راه و راه آهن، بنادر، فرودگاه ها، صنعت و صنایع پیشرفته هستیم
که البته یکی از موانع براي تکمیل این زیرساخت ها محدودیت منابع مالی و دستیابی به فناوري هاي جدید است که باید علاوه بر

 
استفاده از تمام ظرفیت هاي کشور، از طریق تعامل سازنده با دنیا این نیازها را برطرف کنیم. 

دکتر جهانگیري با تأکید بر اینکه براي رسیدن به پیشرفت و توسعه نیازمند تعامل و داد و ستد با دنیا هستیم خاطرنشان کرد: براي
اینکه بتوانیم محصولات تولیدي خود را به کشورهاي دیگر صادر کنیم، باید علاوه بر تلاش در جهت تأمین نیازهاي داخلی، به دنبال

 
یافتن بازارهاي صادراتی در کشورهاي دیگر باشیم. 

معاون اول رییس جمهور اظهار داشت: باید با تعامل با کشورهایی که تمایل به همکاري با ایران دارند، براي توسعه روابط تلاش کنیم و
مسئولین کشور نیز باید با تدبیر، هوشیاري و انسجام، بسترهاي لازم را فراهم کنند تا ملت ایران بتواند طعم شیرین مقاومت و تاب

 
آوري خود را بچشد. 

دکتر جهانگیري با اشاره به برخی مشکلات مطرح شده در جلسه مبنی بر موانع داخلی و مقررات دست و پاگیر اداري گفت: برخی از
این مشکلات ناشی از سوء مدیریت است که باید اصلاح شود و بخشی به دلیل بروکراسی اداري و مقررات زائد و دست و پاگیر است



که فعالان اقتصادي را آزار می دهد. در کارگروه رفع موانع جهش تولید که اخیراً آغاز به کار کرده است، یکی از برنامه ها و سیاست ها

 
این است که مقررات زائد و دست و پاگیر پیش روي جهش تولید در کشور شناسایی و اصلاح شود. 

معاون اول رییس جمهور از اعضاي انجمن اتحاد اقوام ایران اسلامی خواست پیشنهادات و نظرات خود را در راستاي رفع موانع جهش

 
تولید به دولت ارائه دهند تا دولت بتواند از نظرات و دیدگاه هاي سازنده آنان استفاده کند. 

در این جلسه دبیرکل انجمن اتحاد اقوام ایران اسلامی نیز گزارشی از سابقه فعالیت این انجمن ارائه کرد و گفت: این انجمن با 22
هزار عضو ثابت و فعال در استان هاي مختلف کشور، در زمینه هاي مختلف علمی، فرهنگی و اجتماعی فعالیت دارد و اقدامات موثري

 
را در حوزه کارآفرینی، اشتغالزایی، مدرسه سازي، مقابله با کرونا و جهش تولید به انجام رسانده است. 

در این نشست تعدادي از اعضاي انجمن اتحاد اقوام ایران اسلامی هم به بیان نظرات و دیدگاه هاي خود در زمینه هاي مختلف
پرداختند و از آمادگی براي همراهی با دولت در جهت رفع مشکلات کشور و تحقق جهش تولید خبر دادند.



سیاست هاي غلط؛ شکافی عمیق بر دل صنعت سنگ هاي تزئینی/ 50 درصد

معادن تعطیل است

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  91  |  تاریخ: 1399/08/20

کاشان پتانسیل خوبی در حوزه سنگ هاي تزئینی دارد اما متأسفانه ساز و کار به گونه اي نیست که از معدن این بخش به
صورت شایسته بهره برداري شود.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان، نعمت
هاي خدادادي در سراسر کشور باعث شده است تا ایران در
حوزه هاي مختلف حرفی براي گفتن داشته باشد و از سوي
دیگر نیز موجب اشتغال، کارآفرینی و رشد و پویایی اقتصاد
می شود و خوشبختانه شهرستان کاشان نیز از این نعمات

 
الهی بهره مند است. 

این شهرستان پتانسیل خوبی در حوزه سنگ هاي تزئینی دارد اما متأسفانه ساز و کار به گونه اي نیست که از معدن این بخش به
صورت شایسته بهره برداري شود و همچنان همچون گنجی نهفته در دل کوه پنهان است، در حالی که می توان درآمد سرشاري را از

 
این بخش کسب کرد و از سوي دیگر اشتغال در کاشان را سر و سامان بخشید. 

بهرام شکوري با بیان اینکه سنگ هاي تزئینی جزء سنگ هاي معدنی و از ذخائر کشور محسوب می شود، اظهار داشت: وال استریت
ارزش منابع کشور را 27.3 تریلیون دلار ارزیابی کرده و ما در رتبه پنجم دنیا قرار داریم و بیش از سه میلیارد تن ذخیره قطعی داریم

 
و پنج میلیارد تن ذخائر قطعی و احتمالی هست که هنوز کشف نشده است. 

او با بیان اینکه استان اصفهان نیز از استان هاي پر پتانسیل در سنگ هاي تزئینی است، افزود: استان هایی نظیر مرکزي در این زمینه
از ظرفیت بالایی برخوردار است و بیشتر کارخانه هاي فرآوري سنگ در استان اصفهان وجود دارد و شهرستان کاشان نیز از این
پتانسیل برخوردار است اما متأسفانه نزدیک به 50 درصد معادن مربوط به سنگ هاي تزئینی تعطیل شدند و مسائل و مشکلات زیادي
دارند که یکی از مسائل مهم آنان مسئله مالی چه در حوزه سرمایه در گردش و چه در خرید تجهیزات است و در بخش زیرساخت ها

 
نیز مشکلاتی دارند. 

رئیس کمیسیون معادن و صنایع معدنی اتاق ایران ضمن انتقاد از اجراي عوارض غیرکارشناسی بر روي معادن سنگ هاي تزئینی ابراز
داشت: یک نسخه واحد براي تمامی معادن پیچیده شد و حوزه سنگ هاي تزئینی تحت تأثیر قرار گرفت و این موضوع تحت عنوان

 
جلوگیري از خام فروشی اتخاذ شد که امیدواریم با تجربه وزیر صمت این مشکل را حل کرد. 

او با بیان اینکه با وجود این ذخائر تولید 9 میلیون تن را تحقق بخشیدیم، گفت: بیشترین میزان تولید سالانه بیشتر از 15 میلیون تن
نبوده و این بدین معنی است که ذخائر سنگی ما تا 400 سال آینده پاسخگو است و اکثر این سنگ هاي تولیدي تا حدود 93 درصد



 
در داخل کشور مصرف می شود و تنها هفت درصد به صورت فرآوري نشده صادر می شود. 

شکوري با بیان اینکه ارزآوري بیش از سالانه 350 میلیون دلار نبوده است، تصریح کرد: کشور ترکیه که ذخائر آن تقریبا با ایران یکی
است، بیش از 75درصد از تولید سنگ خود را به صورت خام صادر می کند و درآمد حاصل از این تولید و صادرات بیش از پنج میلیارد

 
دلار است چرا که کل گردشگري سنگ در دنیا 24 میلیارد دلار است و توانسته 20 درصد از این بازار را به خود اختصاص دهد. 

او با بیان اینکه دلیل این خام فروشی تغییر ذائقه و سلیقه مردم است، تأکید کرد: کالاهاي جانشین زیادي براي سنگ آماده است و
اگر این کالاي ارزشمند استفاده نشود در آینده ارزش خاصی پیدا نمی کند و بر همین اساس این کشورها سنگ هاي تزئینی را با توان
خود فرآوري و بخشی را به صورت خام صادرات می کنند و از این رو نمی توان براي تمامی سنگ هاي معدنی نسخه واحدي را

 
پیچید. 

رئیس کمیسیون معادن و صنایع معدنی اتاق ایران ضمن تأکید بر نقش تاثیرگذاري شرکت هاي دانش بنیان در سنگ هاي معدنی به
ویژه سنگ هاي تزئینی افزود: امروز هرچقدر با استفاده از دانش جدید و علوم دانش بنیان بتوانیم ضایعات را به صفر برسانیم توانستیم
بهره وري را افزایش بدهیم و بر همین اساس برخی از طراح ها به گونه اي سنگ هاي غیرقابل فروش را طراحی می کنند که بازار

 
بسیار خوبی را براي آنان ایجاد کرده است. 

او ضمن انتقاد از عدم تخصیص تسهیلات کرونایی به حوزه صنایع معدنی و سنگ تزئینی گفت: از آنجا که مردم عادي نیز حتی از
منافع و تسهیلات کرونایی استفاده نکرده اند توقعی نیست که این حوزه نیز از تسهیلات استفاده برده باشد؛ هزینه هاي جاري کشور

 
بسیار زیاد شده است و باید به سمت کوچک کردن دولت باشیم و بخش خصوصی را نیز تقویت کنیم. 

تعریف درستی از خام فروشی نداریم کامران وکیل نیز ضمن اشاره به زنجیره ارزش حوزه سنگ هاي معدنی اظهار داشت: در سنگ
هاي تزئینی همین که سنگ از دل معدن به سلامت استخراج می شود خود به نوعی فرآوري است. چرا که هیچ قسمتی پر ریسک تر
از مرحله اول نیست و بر همین اساس سنگی که از معدن استخراج می شود یک نوع فرآوري است و بعد از این مرحله هنوز ده مرحله

 
دیگر وجود دارد. 

او با بیان اینکه استخراج سنگ تزئینی به نوعی فرآوري است و اصطلاح خام فروشی به نوعی صحیح نیست، افزود: دلیل اینکه حلقه
هاي بعدي فرآوري در همان استان شکل نگرفته به نظر من به دلیل سیاست هاي غلط دولت است و به بهانه حمایت از صنایع داخلی

 
جلوي واردات کالاي خارجی را گرفتند و وقتی تولیدکننده داخلی با افزایش تعرفه حمایت شد به کیفیت اهمیت نمی دهد. 

دبیر اتحادیه هاي سنگی هاي معدنی ایران با بیان اینکه موضوع در حوزه هاي مختلف از جمله سنگ معدنی و تزئینی وجود دارد،
اظهار داشت: بسیاري از صنایع ایران که در گذشته صادرکننده بودند و حرفی براي گفتن داشتند امروز به دلیل سیاست هاي غلط،

 
کیفیت آنان کاهش و به ورشکستگی گرایش پیدا کردند و ضربه سختی به آنان وارد شده است . 

او با بیان اینکه افزایش تعرفه در راستاي حمایت از محصولات داخلی سیاستی بسیار غلط است، گفت: به دلیل اینکه بازار سنگ ایران
رقیب خارجی ندارد و محصولات با هر کیفیتی به فروش می رسد تولیدکنندگان زیاد به کیفیت اهمیت نمی دهند، در حالی که نمی

 
توانند در بازار کشورهاي خارجی رقابت کنند. 

منبع: تسنیم





چهارمین کنگره بین المللی سلامت همراه به صورت آنلاین با رویکرد مهار

کووید 19

شماره خبر:  92  |  تاریخ: 1399/08/20
منبع: دانشگاه علوم پزشکی

همدان

 
چهارمین کنگره بین المللی سلامت همراه به صورت آنلاین با رویکرد مهار کووید 19 

چهارمین کنگره بین المللی سلامت همراه با رویکرد مهار کووید 19 درتاریخ 28-30 بهمن ماه جاري برگزار

 
میشود. 

به گزارش پایگاه خبري وب دا در همدان به نقل از روابط عمومی معاونت تحقیقات و فناوري دانشگاه، آخرین مهلت ارسال مقالات در

 
این کنگره 3 دي ماه می باشد. /ب 

 
 Mobile Health (online محورهاي کنگره

 
1-سلامت همراه با رویکرد پیشگیري، کنترل و درمان کووید 19 

 
2-خدمات بیمار محور در سلامت همراه 

 
3-کارآفرینی، سرمایه گذاري و بازاریابی در سلامت همراه 

 
4-کاربرد فناوري سلامت همراه در تغذیه 

 
5-کاربرد فناوري سلامت همراه در توانبخشی 

 
6-سیستم اطلاعات سلامت و سلامت همراه 

 
7-کاربرد سلامت همراه در تصویر برداري پزشکی 

 
8-نقش سلامت همراه در مراقبت از سالمندان 





جوانان تحصیلکرده اي که در انتظار کار سماق می مکنند

منبع: آخرین خبرشماره خبر:  93  |  تاریخ: 1399/08/20

 
جوانان تحصیلکرده اي که در انتظار کار سماق می مکنند 

باشگاه خبرنگاران/ متاسفانه یکی از مشکلات کنونی کشور بیکاري جوانان
فارغ التحصیل دانشگاهی است چرا که در دانشگاه مهارت و کارآفرینی

 
آموزش داده نمی شود. 

جهان امروز با پیشرفت فناوري ها و تغییرات گسترده ناشی از آن منابع به سمت دانش و مهارت در حرکت است، به همین علت سه

 
محور نوآوري، فناوري و پیشرفت کشور ها از اهمیت زیادي برخوردار است. 

اهمیت داشتن فناوري در جهت توسعه همه جانبه باعث شده است تا موسسات آموزش عالی و دانشگاه هاي موجود در کشور هاي

 
پیشرفته و در حال توسعه به مهارت آموزي و تربیت نیروي انسانی ماهر اقدام کنند. 

در کشور هاي پیشرفته سیاست ها با استفاده از تجربیات و با به کار گیري نیرو هاي انسانی ماهر در برنامه ریزي هاي خود به خوبی
توانسته اند باعث حرکت کشور در مسیر سوددهی مالی و توسعه اقتصادي شوند، در واقع رشد فزاینده جمعیت، تعداد زیاد فارغ
التحصیلان بیکاري و مشارکت روزافزون در فعالیت هاي اقتصادي، تقاضا هاي جدیدي را براي تربیت نیروي انسانی ماهر ایجاد کرده

 
است. 

در حال حاضر جامعه ما نتوانسته است اهمیت و جایگاه واقعی آموزش هاي فنی و حرفه اي و استفاده از تربیت نیرو هاي انسانی ماهر
را دریابد، در واقع یکی از مهم ترین چالش هاي پیش رو در کشور ایران عدم استفاده از مهارت فارغ التحصیلان است در حالی که بها

 
دادن به این افراد باعث رشد و توسعه همه جانبه کشور خواهد شد. 

به عقیده متخصصان یکی از راه هاي جلوگیري یا کاهش فقر استفاده از نیرو هاي مهارتی است که با فعالیت و عملکرد مثبت خود می
توانند در جهت گسترش کشور نقش موثري داشته باشند. دانشگاه فنی و حرفه اي به خوبی توانسته است در این مسیر دستاورد هاي
موفق آمیزي کسب کند، یعنی با تربیت مهارت نیروي انسانی ماهر فرآیند اشتغال زایی فارغ التحصیلان را به خوبی تضمین خواهد

 
کرد. 

در حال حاضر بزرگ ترین مشکل کشور مربوط به اشتغال فارغ التحصیلان است و به علت نبود برنامه ریزي مناسب، مسئولان دولت و
سیاست مداران، دانشجویان بعد از اتمام تحصیل خود جذب مشاغل غیر مرتبط با رشته تحصیلی در دانشگاه می شوند و همین عامل
می تواند باعث ضربه شدید به اقتصاد کشور شود، در واقع نبود مهارت مورد نیاز بازار در افراد جویاي کار باعث افزایش بیکاري خواهد
شد متخصصان مدعی هستند که یکی از برنامه ریزي هاي دولت بایستی توجه به اشتغال و مهارت دانشجویان باشد و دانشجویان

علاوه بر مهارت هاي فنی مهارت هاي غیر فنی مانند کارآفرینی را هم فرا بگیرند. 



 
تنها 30 درصد از آموزش هاي دانشگاهی کشور به صورت عملی است 

حال باید به این نکته اشاره شود که در کشور هاي پیشرفته جهان 30 درصد از آموزش ها به صورت آکادمیک و تئوري و 70 درصد به
شیوه عملی و مهارتی انجام می شود که همین موضوع نشان دهنده آموزش هاي مهارتی و نقش این آموزش ها در توسعه و پیشرفت
کشور خواهد بود و این کشورها با بها دادن به نیرو هاي انسانی خود مسیر قابل توجهی را براي توسعه اقتصادي ترسیم می کنند اما
این روند به شکلی معکوس در کشور ما عملی می شود، یعنی بیش از 70 درصد آموزش ها به شکل تئوریک و 30 درصد به شکل
عملی است و همین عامل باعث نزول روز افزون اقتصاد کشور شده است، چرا که دانشجویان آنطور که باید و شاید آموزش مهارتی

 
نمی بیند و به همین علت نمی توانند در بازار کار موفق شوند. 

یکی دیگر از بزرگترین مشکلات جامعه ما مدرك گرایی است، در واقع بیش از آنکه به تخصص گرایی توجه شود به گرفتن مدرك
دانشگاهی بها داده می شود، اولویت دانشجویان امروزي تنها پیشرفت در مرحله آکادمیک است یعنی آنان تنها به گرفتن مدرك راضی
هستند، این درحالی است که دانشجویان باید در کنار دروس تئوري از دروس عملی هم بهره ببرند تا بتوانند استعداد هاي درخشان

 
خود را در بازار کار نشان دهند. 

طبق مطالعات اخیر افراد فارغ التحصیل به علت نداشتن مهارت کافی نتوانسته اند به خوبی در بازار کار فعالیت داشته باشند و به علت
وجود چنین ضعفی دچار بیکاري و خانه نشینی شده اند. متاسفانه واژه کارگر به خوبی در جامعه ما جا نیفتاده است و به محض
شنیدن اسم آن تمام افکار ما به سمت و سوي کارگر ساختمانی یا خدماتی سوق پیدا می کند در حالی که در کشور هاي دیگر از فرد

 
به عنوان نیروي تکنسین استفاده می شود. 

در چند سال اخیر اهمیت و جایگاه مهارت آموزي در کشور ما به منظور توسعه آموزش هاي فنی مورد توجه قرار گرفته است و وزارت
کار در تلاش است تا بتواند مهارت و استفاده از نیروي انسانی را ارتقا ببخشد و براي تحقق آن سازمانی را راه اندازي کند، اما باید
ببینیم که این مشکل کی، چه زمانی و به دست چه کسانی حل خواهد شد؟ در واقع انجام این کار هم باعث جذب فارغ التحصیلان

 
دانشگاهی به بازار کار می شود و هم می تواند رشد اقتصادي جامعه را به همراه داشته باشد. 

 
رشد سی درصدي اشتغال نیروهاي انسانی 

رئیس جهاد دانشگاهی کشور با اشاره به تعریف مهم فعالیت هاي دانشگاه ها اظهار کرد: فعالیت مهم دانشگاه ها در سراسر دنیا تربیت
نیروي انسانی با کیفیت در دوره هاي کارشناسی، کارشناسی ارشد و دکتري است، همچنین تولید نسل آینده فناوري ها یکی دیگر از
فعالیت هاي جهاد دانشگاهی است؛ چرا که مراکز فناوري ما باید خودشان داراي مراکز R&D باشند تا بتوانند بخش هاي مختلف

 
فناوري را به اساتید علاقه مند در دانشگاه ها واگذار کنند. 

طیبی ادامه داد: یکی از وظایف مهم مراکزي مانند مرکز جهاد دانشگاهی ارتقاي مرتب مرز هاي تکنولوژي، خودباوري وغرور است،
باید طراحی برنامه پیشرفت را به گونه اي انجام دهیم که رقابت همیشه وجود داشته باشد و صنایع بزرگ با واحد هاي R&D همیشه

 
دنبال محصولات جدید با دانشگاه ها باشند. 

 
به پیج اینستاگرامی «آخرین خبر» بپیوندید 
instagram.com/akharinkhabar



تعمیرات اساسی ناوگان اتوبوسرانی اهواز

منبع: خبرخودروشماره خبر:  94  |  تاریخ: 1399/08/20

به گزارش خبرخودرو،تفاهم نامه بازسازي 150 دستگاه

 
اتوبوس ناوگان عمومی اهواز به امضا رسید. 

موسی شاعري با اعلام امضاي این تفاهم نامه در صفحه
شخصی خود در فضاي مجازي گفت: تفاهم نامه بازسازي
اساسی و اورهال 150 دستگاه اتوبوس ناوگان حمل ونقل
عمومی شهرداري اهواز با سازمان برنامه و بودجه کشور و
صندوق کارآفرینی امید در تهران و در محل سازمان برنامه

 
و بودجه به امضا رسید. 

 
وي افزود: با این اقدام ظرفیت ناوگان فعال اتوبوسرانی اهواز به دو برابر وضع موجود افزایش خواهد یافت. 

شهردار اهواز بیان کرد: این اقدام با توجه به شرایط تحریمی موجود و فرسوده بودن ناوگان اتوبوسرانی در همه کلانشهر ها اقدامی
اثربخش و بسیار مهم خواهد بود.



طرح ارزان سازي خودروي خارجی

منبع: خودرو پرسشماره خبر:  95  |  تاریخ: 1399/08/20

قیمت خودروهاي خارجی در بازار نجومی شده که یکی از علل اصلی آن کمبود شدید عرضه است.

 
 

به گزارش خودروپرس، در این بین نمایندگی ها براي گشایش دوباره واردات بدون فشار به منابع ارزي، پیشنهادهایی همچون کسب
مجوز واردات با استفاده از سرمایه شرکت هاي نمایندگی و مالکان کسب وکار حوزه تجارت خودرو و یا استفاده از سرمایه ایرانیان
خارج از کشور را به دولت پیشنهاد کردند. هر چند هنوز با این پیشنهادها موافقت نشده اما دولت نگران است که با استفاده از ارز

 
اشخاص زمینه پولشویی فراهم شود. 

عذرخواهی وزیر صمت از مردم بابت کیفیت پایین خودروهاي تولیدي این روزها خبرساز شده است. هر چند رزم حسینی دومین بار
است که بابت محصولات عرضه شده توسط خودروسازان داخلی از مشتریان عذرخواهی می کند، اما وي این بار در اظهارات خود از
یکسو ممنوعیت واردات را مورد انتقاد قرار داد و از سوي دیگر خواستار تقویت بخش خصوصی خودروسازي شد. آنچه مشخص است از
سرگیري واردات و همچنین فعالیت مجدد بخش خصوصی می تواند مسیري براي کاهش انحصار دو خودروساز بزرگ کشور باشد؛

 
مسیري که علیرضا رزم حسینی از آغاز مسوولیت خود در وزارت صمت بارها بر آن تاکید کرده است. 

هرچند تولید بخش خصوصی به واسطه اعمال تحریم ها به کمترین سطح خود رسیده است و وزارت صمت بنا دارد که با تمهیداتی بار
دیگر به تقویت این بخش بپردازد؛ اما آنچه مشخص است این وزارتخانه چندان دخل و تصرفی نسبت به لغو دستورالعمل مربوط به
توقف واردات خودرو ندارد. بنابراین رزم حسینی اگرچه براي کاهش انحصارطلبی خودروسازان و بازگرداندن سهم خصوصی ها در بازار

 
خودرو می تواند اقدامات عملیاتی انجام دهد، اما کار وي براي بازگشایی ورود خودرو به کشور بسیار سخت به نظر می رسد. 

حدود سه سال پیش همراه با اعمال تحریم هاي بین المللی دولت به واسطه ساماندهی منابع ارزي کشور به سرعت اقدام به لغو
واردات خودرو به کشور کرد. به این ترتیب در شرایطی سهم خودروهاي وارداتی در بازار خودرو با این تصمیم دولت به حداقل رسید

 
که با افت چشمگیر تولید خودرو در شرکت هاي خصوصی، دو خودروساز بزرگ کشور تنها میدان دار بازار شدند. 

حال با توجه به افت تیراژ در ایران خودرو و سایپا و همچنین عدم توانایی دو شرکت در عرضه مناسب و پاسخگویی به تقاضاي موجود



در بازار، دو تامین کننده خودرو یعنی واردکنندگان و بخش خصوصی بار دیگر مورد توجه قرار گرفته اند. همان طور که عنوان شد
وزیر صمت نیز هفته گذشته بر تقویت این دو بخش تاکید کرده حال آنکه به نظر می رسد بازگشایی دوباره واردات بسیار سخت یا

 
حتی ناممکن باشد. 

آنچه مشخص است واردات خودرو به واسطه ساماندهی ارزي کشور لغو شد. این در شرایطی است که واردکنندگان بارها تاکید کرده

 
اند که قادر به واردات خودرو بدون انتقال ارز هستند؛ با این حال دولت به بازگشت سهم وارداتی ها در بازار خودرو رضایت نمی دهد. 

هرچند لغو ممنوعیت واردات خودرو با چالش هایی همراه است، اما رضایت دولت به بازگشایی می تواند از یکسو منجر به کاهش
قیمت خودروهاي وارداتی در بازار شود و از سوي دیگر می تواند بخشی از خودروهاي بازار از این مسیر تامین شود. با این حال دولت
سه سال است که رضایت به بازگشایی واردات خودرو به کشور را نمی دهد. در این زمینه واردکنندگان کشور حتی به دولت پیشنهاد
ازسرگیري واردات خودرو با استفاده از سرمایه هاي شرکت هاي نمایندگی و مالکان کسب و کار حوزه تجارت خودرو را داده اند. این

 
در شرایطی است که بانک مرکزي به هیچ عنوان با این شرط موافقت نمی کند. 

واردکنندگان در پیشنهادي دیگر عنوان کرده اند که دولت اجازه از سرگیري واردات خودرو با استفاده از سرمایه ایرانیان خارج از
کشور را با قبول کلیه مسوولیت هاي اجرایی بدهد حال آنکه دولت پاسخ مثبتی نیز به این پیشنهاد نداده است. حال سوالی که مطرح
می شود این است که اگر دولت ساماندهی منابع ارزي را در دستور کار دارد و نگران خروج ارز از کشور براي کالاي لوکسی همچون
خودرو است، چرا با ارز اشخاص موافقت نمی کند؟ آنچه مشخص است بانک مرکزي مجوز واردات هیچ کالایی بدون شناسایی منبع

 
ارزي را نمی دهد. از این رو با پیشنهاد واردکنندگان نیز موافقت نمی کند. 

در این زمینه عنوان می شود که استفاده از ارز اشخاص براي واردات خودرو ممکن است زمینه پولشویی را فراهم کند؛ به این ترتیب
هرچند واردکنندگان براي بازگشایی واردات خودرو به کشور پیشنهادهایی به دولت ارائه کرده اند، اما پذیرش این پیشنهادها با توجه
به سختی مقررات بانک مرکزي، مشکل به نظر می رسد. اگرچه هم اکنون بازار خودرو بیش از گذشته انحصاري شده و با حذف بخش
خصوصی و واردکنندگان، دو شرکت خودروساز کشور یکه تازي می کنند، اما دولت دلخوش به شعار داخلی سازي و ساخت قطعات

 
خودرو همچنان بر مسدود کردن دیگر مسیرهاي تامین خودرو به بازار تاکید دارد. 

 
چرا پیشنهادهاي واردکنندگان رد می شود؟ 

همان طور که عنوان شد بعد از بازگشت تحریم سیاست گذار کلان به دلیل مدیریت منابع ارزي واردات خودرو به کشور را ممنوع
کرد. در همین حین واردکنندگان تلاش کردند تا مسیرهاي جایگزینی را بدون فشار به منابع ارزي براي واردات خودرو تعریف کنند.

 
یکی از این مسیرها استفاده از ارز اشخاص براي واردات خودرو است. 

اما بانک مرکزي تا کنون زیر بار راه هاي جایگزین ارائه شده نرفته است. در این ارتباط فربد زاوه، کارشناس خودرو به «دنیاي اقتصاد»

 
می گوید: دلیل اصلی مخالفت با استفاده از ارز اشخاص براي واردات خودرو را باید در مباحث مرتبط با پولشویی جست و جو کرد. 

این کارشناس خودرو ادامه می دهد مدیران ارشد بانک مرکزي معتقدند استفاده از ارز اشخاص براي واردات خودرو زمینه پولشویی را
فراهم می کند؛ زیرا پول هایی را که از آن تحت عنوان ارز اشخاص نام برده می شود، می توان در دسته پول هاي سیاه طبقه بندي

 
کرد. 



زاوه معتقد است مساله دیگري که می تواند دلیل مخالفت مدیران ارشد بانک مرکزي باشد به بعد از واردات خودرو به کشور مربوط
می شود. این کارشناس خودرو ادامه می دهد سیاست گذار پولی و مالی کشور این دغدغه را دارد که ریالی خودروهاي وارداتی بعد از
فروش چه مسیري را در پیش می گیرند. به نظر زاوه، اگر دلار به دست آمده از این مسیر بخواهد از کشور خارج شود، بی شک در

 
شرایط فعلی به بازار ارز فشار مضاعفی را وارد می کند. 

 
به اعتقاد زاوه، هرگونه مجوز مانند استفاده از ارز اشخاص براي واردات خودرو در درون خود یک رانت و فساد را به دنبال دارد. 

مهدي دادفر، دبیر انجمن واردکنندگان نظري مخالف زاوه دارد. دادفر به خبرنگار ما می گوید: اظهاراتی از جنس پولشویی از راه
واردات خودرو نمی تواند چندان مورد توجه باشد. دادفر ادامه می دهد این پول در حال حاضر در بانک یک کشور دیگر قرار دارد و
قطعا تمام نظارت ها از سوي کشور مبدأ در ارتباط با پاك بودن این پول انجام گرفته بنابراین این ادعا که قرار است از محل واردات

 
خودرو پولشویی اتفاق بیفتد نمی تواند محلی از اعراب داشته باشد. 

دبیر انجمن واردکنندگان به تناقض هاي موجود در داخل اشاره می کند و می گوید: بانک مرکزي مجوز ورود ارز به صورت اسکناس و
نامحدود را صادر می کند؛ اما هنگامی که قرار است همان پول به صورت خودرو وارد کشور شود دم از پولشویی می زند و جلوي آن را

 
می گیرد. 

دادفر می گوید: تمام شرکت هاي وارد کننده شناسنامه دار زیر ذره بین نهادهاي نظارتی از جمله سازمان امور مالیاتی هستند و تمام
جا به جایی حساب هاي آنها قابلیت رصد شدن و پیگیري دارد؛ بنابراین بحث خروج ارز از کشور و فشار از این ناحیه به بازار ارز نمی

 
تواند چندان مورد توجه باشد. 

مصطفی خدري، عضو انجمن واردکنندگان نیز به خبرنگار ما می گوید: در حال حاضر ممنوعیت واردات خودرو سبب شده است تا
بحث خروج خودروهاي فرسوده به کما برود این در حالی است که آلودگی هوا یکی از اصلی ترین دغدغه هاي کلان شهرها محسوب

 
می شود. 

نکته دیگري که مورد توجه این فعال وارد کننده قرار دارد، بحث اشتغال زایی است. خدري معتقد است باز کردن مسیر واردات باعث

 
برقراري اشتغال مستقیم 15 هزار نفري می شود که در حال حاضر از کار معلق شده اند. 

وي تاکید می کند ازسرگیري واردات در شرایط فعلی که دولت با چالش تامین نقدینگی روبه رو است، می تواند باردیگر به کسب

 
درآمد از محل دریافت تعرفه و حقوق گمرکی فکر کند. 

 
منبع: روزنامه دنیاي اقتصاد 



گزارش| گلایه معلولان استان البرز از کم توجهی به اشتغال آنها/ توانمندي

هایی که از دید مسئولان پنهان مانده است

منبع: تسنیمشماره خبر:  96  |  تاریخ: 1399/08/20

گروه استان ها ــ تعدادي از معلولان استان البرز از کم توجهی و سختی هاي در راه اشتغال در این استان گلایه دارند و
معتقدند معلولیت جسمی نباید سبب بی توجهی به استعدادهاي آنها شود.

گروه استان ها ــ تعدادي از معلولان استان البرز از کم
توجهی و سختی هاي در راه اشتغال در این استان گلایه
دارند و معتقدند معلولیت جسمی نباید سبب بی توجهی به

 
استعدادهاي آنها شود. - اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم کرج، معلولان بخشی از افراد
جامعه ایران هستند که در بین آنها استعدادهاي شگرف
دیده می شود و برخی از آنها به انجام کارهاي خارق العاده

 
که حتی از دست افراد سالم بر نمی آید نیز شهره هستند. 

در این بین برخی از معلولیت هاي خاص و ناتوانی هاي مختلف جسمی شاید در ظاهر نمود بارز داشته باشد اما باطن افراد معلول و

 
ناتوان جسمی گویاي استعداد و نبوغ ذاتی آنها است. 

شعار معلولیت محدودیت نیست را بارها و بارها شنیده ایم اما در عمل آن چیزي که وجود دارد خلاف این شعار است و با یک نگاه
اجمالی می بینیم که این قشر از جامعه با محدودیت هاي بی شماري دست و پنجه نرم می کنند، محدودیت هایی از جمله فضاسازي

 
هاي نامناسب در سطح شهر و مراکز درمانی و بهزیستی که به نوعی متعلق به همین افراد است. 

استان البرز به واسطه موقعیت جغرافیایی و ظرفیت هایی که دارد در حال حاضر 2 هزار معلول را در خود جاي داده و این افراد در

 
البرز زندگی می کنند. 

مشکل تردد معلولان در شهر کرج نیز به یکی از معضلات این افراد تبدیل شده و علی رغم شعارهاي متعدد این اقدامات سطح

 
انتظارات معلولان را برآورده نکرده است. 

جدا از فضاسازي هاي نامناسب مشکل اصلی که امروز افراد معلول با آن دست و پنجه نرم می کنند معضل اشتغال است که حتی

 
گریبان معلولان داراي تحصیلات دانشگاهی و داراي مهارت را گرفته و سبب گلایه این قشر شده است. 

به طور طبع یک فرد معلول داراي شرایط خاص فیزیکی است که با اندکی بهینه سازي و مناسب سازي این امکان را می توان براي

 
آنها فراهم کرد تا مانند دیگر افراد جامعه بتوانند بر روي پاي خودشان ایستاده و به قول معروف گلیم شان را از آب بیرون بکشند. 



نرگس گمینی یک جوان داراي معلولیت خاص در گفت وگو با خبرنگار تسنیم، اظهار داشت: معلولان جزو افراد خاص جامعه هستند

 
که با اندکی توجه می توان مشکلات آنها را برطرف و روحیه خود باوري را در این افراد تقویت کرد. 

وي با بیان اینکه به جرئت می توان گفت که اشتغال براي معلولان در استان البرز صفر است، افزود: با وجود مهارت به مکان هاي
مختلفی براي یافتن شغل مراجعه کرده ام اما بارها و بارها نه تنها من بلکه خیلی از افرادي که مانند بنده مشکل جسمی دارند با پاسخ

 
منفی مواجه شدیم. 

وي با بیان اینکه به این قشر توجه نمی شود، تصریح کرد: فقط کافی است به مراکز بهزیستی سري بزنید تا ببینید چند نفر نیروي

 
معلول در آنجا در حال فعالیت است؟ فرقی نمی کند ادارات خصوصی و یا دولتی هر کدام را بروید و ببینید به حرفم می رسید. 

 
گمینی گفت: به ما وام اشتغال 50 میلیونی می دهند این خوب است اما از کجا 2 تا سه ضامن کارمند و گواهی کسر حقوق بیاورم؟ 

وي ادامه داد: جلوي در برخی پارك و بیمارستان ها مکان هاي مخصوص براي جاي پارك معلولان در نظر گرفته شده اما همین امروز

 
که کار بانکی داشته علی رغم بودن محل پارك خودروها دیگر در آنجا پارك شده بودند و هیچ کس هم به این موضوع توجهی نکرد. 

 
تمام پروژ ه هاي عمران شهري بوشهر منطبق با شرایط معلولان اجرا می شود 

 
پیگیري گزارش تسنیم| وعده هاي مسئولان براي رسیدگی به وضعیت معلولان پاراالمپیکی محقق نشد 

 
درخواست افزایش یارانه مراکز توانبخشی تا قبل از روز جهانی معلولان 

دیگر معلول البرزي نیز که تمایلی به آوردن نامش تاییدندارد،گفت: خودروي بنده پلاك ویژه است نمی توانم خیلی در صف بنزین و یا
بانک بمانم اما کافی است که با وجود معلولیتی که دارم بخواهم کارم زودتر تمام شود آن موقع است که چه حرف هایی که نمی

 
شنویم. 

وي با بیان اینکه هزینه هاي درمان معلولان در این شرایط بسیار بالا و کمرشکن تاییداست،گفت:بسیاري از افراد معلول بیمه نیستند و

 
لازم است که طرحی و یا لایحه اي از سوي مجلس و دولت براي حمایت از معلولان تصویب و اجرا شود. 

وي گفت: کفش طبی مورد نیاز یک معلول آن هم با کیفیت پایین حداقل چهار میلیون تومان است، با نداشتن بیمه و شغل و با

 
وضعیت اقتصادي موجود چگونه تاییدمیتوانیم از پس این هزینه ها بر بیاییم. 

اینها بخشی از صحبت هاي 2 فردي بود که داراي معلولیت جسمی هستند و به نوعی معلولیت شان سبب محدودیت هاي بسیاري

 
براي آنها شده است. 

اما در بین تمام این واقعیت ها که نمی توان آنها را منکر شد افرادي در جامعه ما وجود دارند که به خوبی به این باور رسیدند که

 
معلولان ظرفیت هایی هستند که می توان از آنها به خوبی بهره برد. 

نمونه مثال یک کارخانه تولید لامپ هاي ال.اي .دي در منطقه ویژه اقتصادي پیام است که بیش از 80 درصد نیروهاي آن را زنان

 
سرپرست خانوار و افراد داراي معلولیت هاي جسمی تشکیل می دهند. 



دختر جوانی که این واحد تولیدي مشغول به فعالیت است در گفت وگویی عنوان می کند بارها به ادارات دولتی و خصوصی زیادي

 
براي یافتن یک شغل مراجعه کردم، اما هر بار دست خالی برگشتم. 

وي که خود را زهرا معرفی می کند افزود: خواست خدا بود که علی رغم همه سختی هاي پیدا کردن شغل در این واحد مشغول به کار

 
شوم. 

وي ادامه داد: ناتوانی جسمی ام در این واحد تولیدي سبب نشد که توانمندي هایم دیده نشود و در یک مدت زمان کوتاه توانستم بعد

 
از نشان دادن قابلیت هایم به عنوان مدیر خط تولید معرفی شوم. 

زهرا می گوید: دوستان زیادي دارم که مشکلات جسمی دارند و هنور موفق نشده اند که کاري پیدا کرده تا بیشتر از این حس سربار

 
بودن نداشته باشند اما خیلی هایشان هنوز موفق نشدند. 

در شهرك هاي صنعتی این استان نیز شاهد فعالیت واحدهایی از این دست هستیم که تنها محدودیت معلولان را نمی بینند و با

 
اندکی مناسب سازي فضاي کاري براي این قشر از جامعه اشتغال ایجاد کرده اند. 

این فضا توسط برخی از واحدها در حالی در شهرك هاي صنعتی البرز مهیا شده که سرپرست شرکت شهرك هاي صنعتی البرز بر این
باور است که نیاز است تا توجه بیشتري به معلولان و یا افرادي مانند زنان سرپرست خانوار که با مشکلات اقتصادي زیادي گریبانگیر

 
هستند از سوي واحدهاي تولیدي صورت گیرد. 

علی مهدي پور با بیان اینکه معلولان می توانند در تولید نقش آفرین تاییدباشند،افزود: ما نیز به عنوان متولی تلاش می کنیم تا

 
بتوانیم ضمن حمایت از این واحدها اقداماتی از جمله مناسب سازي براي این افراد انجام دهیم. 

وي با اشاره به وجود بیش از سه هزار و 500 واحد تولیدي و صنعتی مستقر در شهرك هاي صنعتی البرز عنوان کرد: ظرفیت اشتغال
بسیاري در این واحدها وجود دارد که بخشی از آن می تواند به افراد داراي معلولیت جسمی که توانمندي هاي بسیاري نیز دارند

 
اختصاص یابد. 

مهدي پور گفت: در شهرك هاي صنعتی نظرآباد و سپهر شاهد حضور این افراد در واحدهاي تولیدي هستیم افرادي که به جرئت می

 
توان گفت که بسیار توانمندتر هستند و قابلیت هاي بسیاري دارند. 

البته نمی توان اقدامات دستگاه هاي دولتی از جمله بهزیستی را نیز منکر شد اگر چه طبق گفته خود معلولان این امکانات و اقدامات

 
جوابگو نیست و نیاز به تسهیل گري بیشتري دارد. 

اسداالله حیدري مدیر کل بهزیستی البرز نیز در این خصوص با اشاره به ارائه مشوق به کارفرمایان براي اشتغال معلولان، گفت: کمک
هزینه کارفرمایی، کمک هزینه خویش فرمایی و یا یارانه ارتقاي کارآیی از جمله اقداماتی است که به عنوان مشوق براي این

 
کارفرمایان در نظر گرفته شده است. 

وي اضافه کرد: همچنین طبق بند ب تبصره 16 قانون بودجه سال 99 امسال براي اشتغال این افراد به استان البرز حدود 59 میلیارد
تومان اعتبار در نظر گرفته شده که با هدف تسهیل گري و اشتغال معلولان به کارفرماها و یا افراد داراي مدارك فنی و حرفه اي و یا



 
مجوز فعالیت در صنف مربوطه پرداخت می شود. 

حیدري گفت: در مجموع تاکنون هزار و 182 نفر براي دریافت این وام به بانک هاي عامل معرفی شده تا بتوانند از این تسهیلات با

 
هدف تسهیل گري اشتغال بهره مند شوند. 

به گزارش تسنیم؛ در حال حاضر گوشه اي از مشکلات امروزي بخشی از جامعه به نام معلولان هستند مشکلاتی که حل شان عزم
جدي از سوي بخش خصوصی و دولتی می خواهد تا بتوان این افراد را که داراي توانایی هاي بسیار هستند را هر چه بیشتر به کار

گرفت.



تحصیل مختلط دانش آموزان دختر و پسر در برخی نقاط خراسان جنوبی /

هنوز در برخی مناطق سند 2030 اجرا می شود

منبع: تسنیمشماره خبر:  97  |  تاریخ: 1399/08/20

گروه استان ها ـ نماینده مردم شهرستان هاي بیرجند، درمیان وخوسف در مجلس با تأکید بر اینکه باید مراقب سند 2030 و
اجراي آن در برخی از مناطق کشور باشیم گفت: تحصیل دانش آموزان دختر و پسر به صورت مختلط در برخی نقاط بسیار

نامناسب و یک آسیب است.

گروه استان ها ـ نماینده مردم شهرستان هاي بیرجند،
درمیان وخوسف در مجلس با تأکید بر اینکه باید مراقب
سند 2030 و اجراي آن در برخی از مناطق کشور باشیم
گفت: تحصیل دانش آموزان دختر و پسر به صورت مختلط
در برخی نقاط بسیار نامناسب و یک آسیب است. - اخبار

 
استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از بیرجند، حسین خسروي
اسفزار صبح امروز در دیدار مدیرکل نوسازي مدارس استان
و مدیر آموزش و پرورش بیرجند اظهار داشت: طرح لاله

هاي روشن دانش آموزي که قرار است در قالب یادواره شهدا برگزار شود طرح بسیار خوبی است که اگر امکانات مهیا شده و برنامه

 
ریزي هاي بیشتري در این زمینه انجام می شد تا دانش آموزان بهتر و بیشتر با شهدا آشنا شوند، خیلی بهتر بود. 

وي با اشاره به کمبود فضاي آموزشی در استان بیان کرد: تحصیل دانش آموزان دختر و پسر به صورت مختلط در برخی نقاط، بسیار

 
نامناسب و یک آسیب است که امیدواریم با تامین فضاي آموزشی، این مشکل برطرف شود. 

نماینده مردم شهرستان هاي بیرجند، درمیان وخوسف در مجلس شوراي اسلامی عنوان کرد: در حوزه نوسازي، تجهیز و توسعه
مدارس هر اقدامی که از دست ما ساخته باشد انجام خواهد شد و مباحث و مشکلات کمبود مدارس را حتی المقدور در مرکز پیگیري

 
خواهیم کرد. 

خسروي با تاکید بر اینکه براي پیشرفت باید مباحث اصولگرا و اصلاح طلب را کنار بگذاریم گفت: محورهاي ما در جامعه قانون

 
اساسی، مقام معظم رهبري و وصیت نامه امام خمینی(ره) است که باید اقدامات و رفتار ما بر این اساس و محورها باشد. 

 
نامه اعتراض آمیز کارشناسان فضاي مجازي به مجلس/ سند 2030 در وزارت ارتباطات در حال اجراست 

 
هشدار مدیرکل آموزش و پرورش قم:با مدیران متخلف در اجراي سند 2030 در مدارس برخورد می شود 

 
نماینده ولی فقیه در آذربایجان شرقی: اجراي سند 2030 در مدارس و مهدکودك ها به معناي پرورش سرباز براي غرب است 

وي تصریح کرد: متأسفانه هنوز سند 2030 در برخی از مناطق کشور اجرا می شود که باید مراقب اجراي چنین طرح هایی بوده و به

 
فکر علاج واقعه؛ قبل از وقوع بود. 



نماینده بیرجند، درمیان و خوسف در مجلس شوراي اسلامی با تاکید بر توصیه مقام معظم رهبري مبنی بر تحصیل، تهذیب و ورزش

 
بیان کرد: باید این توصیه ها مورد توجه قرار گیرد و به ورزش و تحصیل دانش آموزان اهمیت داده شود. 

خسروي بر پرهیز از سیاسی کردن آموزش و پرورش تاکید کرد و گفت: این به این معنی نیست که فضاي مدارس طوري باشد که
مثلا دانش آموزان اسم رئیس جمهور آمریکا را هم ندانند بلکه معناي آن این است که دانش آموزان به یک خط و دیدگاه خاص

 
سیاسی سوق داده نشوند. 

وي با اشاره به اجراي روند تحصیلی دانش آموزان در فضاي مجازي و شبکه شاد گفت: در این زمینه از لحاظ کمی و پیگیري براي
خرید تبلت یا گوشی براي دانش آموزان نیازمند و همچنین از نظر فنی و عدم آنتن دهی شبکه در برخی از مناطق و روستاهاي

 
استان، پیگیري هایی صورت گرفته است. 

رئیس مجمع نمایندگان استان با اشاره به ناامن بودن فضاي مجازي و شبکه اینترنت بیان کرد: امیدواریم با راه اندازي شبکه ملی

 
اطلاعات، این نگرانی ها برطرف شود. 

نماینده مردم شهرستان هاي بیرجند درمیان و خوسف در مجلس شوراي اسلامی همچنین در دیدار جداگانه با رئیس شعب بانک ملی
خراسان جنوبی گفت: اقتصاد مقاومتی و رهنمودهاي مقام معظم رهبري مشکل گشایی کشور است و بانک ها باید کمک به اقتصاد

 
مقاومتی، تولید و اشتغال را در اولویت کاري خود قرار دهند. 

خسروي بیان کرد: ورود دستگاه قضایی به مشکلات حوزه تولید و صنعت؛ پس از انتصاب آیت االله رئیسی به عنوان رئیس قوه قضائیه،

 
بسیار گره گشا بوده است. 

وي با تاکید بر همکاري بانک ها با حوزه تولید بیان کرد: با توجه به اینکه منابع تسهیلاتی هم جزو بیت المال محسوب می شود و

 
شخصی نیست بانکها باید در اختصاص و هزینه کرد منابع بیت المال و هم در زمینه توجه و رونق تولید، مراعات کنند. 

نماینده بیرجند، درمیان و خوسف در مجلس شوراي اسلامی افزود: با توجه به این شرایط زمانی و اقتصادي، هدف ما باید کمک به
تولید و تولیدکننده باشد البته باید از ابتدا کارها را محکم پیش برد تا بعدا مشکلاتی ایجاد نشود همانطور که ارز 4200 تومانی در

 
اختیار برخی تولیدکنندگان قرار گرفته اما هنوز این منابع به کشور برنگشته است. 

وي با اشاره به ایجاد موسسات اعتباري و سپس ورشکستگی آنها تصریح کرد: اگر نظارت ها را مورد توجه جدي تر قرار دهیم، قطعا

 
مشکلات کمتر خواهد بود در زمینه این موسسات هم اگر نظارت هاي دقیق می بود، مشکلاتی ایجاد نمی شد. 

رئیس شعب بانک ملی نیز در این دیدار، گزارشی از فعالیت حوزه کاري خود ارائه کرد و خواستار پیگیري برخی امور در پایتخت،
توسط نماینده مجلس شد.



سرپرست تعاون، کار و رفاه اجتماعی یزد: استفاده از طرح مشاغل خانگی تا

پایان آبان ماه تمدید شد

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  98  |  تاریخ: 1399/08/20

خبرگزاري آریا - نشست هم اندیشی به منظوري اجراي
هرچه بهتر طرح ملی توسعه مشاغل خانگی با حضور
سرپرست تعاون، کار و رفاه اجتماعی و سرپرست جهاد

 
دانشگاهی استان یزد برگزار شد. 

به گزارش روابط عمومی اداره کل تعاون، کار و رفاه
اجتماعی استان یزد، عماد تشکري سرپرست تعاون، کار و
رفاه اجتماعی یزد در نشستی با فاطمه سعادتجو سرپرست
جهاد دانشگاهی استان با اشاره به ظرفیت هاي موجود در
بخش مشاغل خانگی گفت: مشاغل خانگی داراي ظرفیت

هاي قابل توجهی براي ایجاد اشتغال است ولی عدم آگاهی و شناخت کافی افراد جامعه از این ظرفیتها باعث شده مشاغل خانگی مورد

 
استقبال قرار نگیرد. 

سرپرست تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان یزد افزود: طرح ملی توسعه مشاغل خانگی یک فرصت مناسب براي معرفی مشاغلی است

 
که همه افراد جامعه به ویژه بانوان جویاي کار می توانند از آن بهره مند شوند و از این طریق براي خود و خانواده درآمدزایی کنند. 

وي خاطرنشان کرد: باید با بهره گیري از رسانه هاي استان این طرح و شرایط آن را به اطلاع مردم استان برسانیم و با کمک جهاد

 
دانشگاهی مهارت آموزي را به صورت علمی پیگیري کنیم. 

تشکري با اشاره به تمدید مهلت ثبت نام در این طرح اظهار کرد: متقاضیانی که تمایل دارند از این طرح استفاده کنند تا پایان آبان

 
ماه می تواند به سامانه mkh.mcls.gov.ir مراجعه کنند و جهت مشاوره به جهاد دانشگاهی استان تماس بگیرند. 

وي مدرك گرایی بدون مهارت را مشکل اساسی فارغ التحصیلان دانشگاه ها عنوان و تصریح کرد: متاسفانه امروز بسیاري از مشاغل
خانگی و صنعتی وجود دارد که با توجه به عدم مهارت افراد جویاي کار بدون متصدي مانده و در بیشتر مواقع کارفرمایان باید از افراد
غیربومی متخصص استفاده کنند؛ مدرك تحصیلی بدون مهارت دلیل مهم بیکاري افراد جامعه است مدرك تحصیلی بدون مهارت

 
دلیل مهم بیکاري افراد جامعه است. 

عماد تشکري با بیان اینکه در سال جاري بودجه این تسهیلات در حوزه مشاغل خانگی استان 42 میلیارد ریال است، تصریح کرد:
همانند سال گذشته بانک هاي توسعه تعاون و رفاه هر کدام با سهمیه 21 میلیارد ریال این تسهیلات را به متقاضیان پرداخت می

 
کنند. 

از ابتداي سال 97 تاکنون 4 هزار و 30 مجوز مستقل و 46 مجوز پشتیبان در زمینه مشاغل خانگی در استان صادر شده است. در این
مدت به هزار و 752 طرح مبلغ 215 هزار و 482 میلیون ریال تسهیلات پرداخت شده و این تسهیلات توانسته براي دو هزار و 35 نفر

ایجاد اشتغال کند.



پیش شرط هاي پیشرفت اقتصادي

منبع: روزنامه امینشماره خبر:  99  |  تاریخ: 1399/08/20

از عمده ترین نارسایی هاي داخل بازار ، مشکلات مربوط به زیرساخت هاي بازار هستند.نقش زیرساخت ها در توسعه
اقتصادي در مطالعات بسیاري به اثبات رسیده است، توسعه و توجه به زیر ساخت هاي مالی، تثبیت قوانین،شفافیت اطلاعات

و آموزش از عوامل تعیین کننده رشد اقتصادي به خصوص در کشورهاي در حال توسعه به شمار (...)

 
از عمده ترین نارسایی هاي داخل بازار ، مشکلات مربوط به زیرساخت هاي بازار هستند. 

نقش زیرساخت ها در توسعه اقتصادي در مطالعات بسیاري به اثبات رسیده است، توسعه و توجه به زیر ساخت هاي مالی، تثبیت

 
قوانین،شفافیت اطلاعات و آموزش از عوامل تعیین کننده رشد اقتصادي به خصوص در کشورهاي در حال توسعه به شمار می روند. 

 
قدرت هر اقتصادي به توانایی زیرساخت هاي آن بستگی دارد. 

کیفیت و کارایی این زیرساخت ها بر کیفیت زندگی و سلامت سیستم اجتماعی و تداوم فعالیت هاي تجاري و اقتصادي مردم موثر

 
است. 

این زیرساخت ها با افزایش کارائی، صرفه جویی در زمان و کاهش در هزینه ها می توانند بر روي رشد اقتصادي تاثیر مثبت گذاشته و

 
به توسعه بخش هاي تولیدي و خصوصی جامعه منجر شود. 

 
از عمده ترین دلایل عدم کارایی بازارهایی همچون مسکن، ارز، تولید را می توان به مشکلات مربوط به نهادهاي مالی اشاره کرد. 

نهادهاي مالی باعث می شوند که سرمایه با سرعت بیشتر و ریسک کمتر در گردش باشند و در اکو سیستم اقتصادي نقش به سزایی

 
اجرا نمایند و افسار اقتصاد را کنترل کند. 

 
متاسفانه در ایران نهادهاي مالی چه از لحاظ کیفی و چه از لحاظ کمی توسعه لازم را متناسب با تحولات جهانی پیدا نکرده اند. 

براي نمونه نهادهاي مالی در بازار مسکن سبب می شوند تا وام هاي بلند مدت با بهره مناسب به خریداران تخصیص یابد و قدرت
خرید قشر کم درآمد افزایش یابد و در بازار سرمایه باعث تسهیل در امر تجمیع سرمایه هاي خرد می شود تا بتوان توسط ان سرمایه
کافی براي توسعه و یا ایجاد واحد تولیدي و یا خدماتی در مقیاس بهینه فراهم آید، که این امر خود منجر به منتفع شدن اقشار

 
مختلف جامعه از سود ناشی از تولید، افزایش تولید و اشتغال زایی شود. 

از سوي دیگر تغییرات دائم قوانین و مقررات حوزه تجارت و تولید سبب می شود تا اقتصاد بی ثبات و تصمیمات اقتصادي غیر قابل
پیش بینی شوند و ریسک بالا رود. عدم اطمینان در سرمایه گذاري و تلاطم در بازار بوجود آید. سپس دولت براي ایجاد ثبات و تعادل
ناچار به مداخله شده و این مداخلات خود عدم اطمینان بیشتر ، رانت و در نهایت عدم کارایی بازار را بوجود می آورد و این سیکل

 
معیوب ادامه پیدا می کند. 

 
شفافیت اطلاعات و ایجاد زیر ساخت هاي آموزشی هم نقش بسزایی در توسعه اقتصادي دارند. 

امیدوارم در آینده با توسعه زیر ساخت ها، تصمیمات باثبات، مبارزه با فساد و آموزش ( که سبب افزایش دانش اجتماعی که از ارکان

 
توسعه اقتصادیست) شاهد توسعه اقتصادي کشورمان متناسب با شان و منزلت ایران شویم. 

 
ترانه خسروي/ رئیس هیات مدیره شرکت مهندسی و بازرگانی نیرو رامشیر 

 
 -
-



پرداخت بیش از 8هزار میلیارد ریال تسهیلات به 500 واحد تولیدي استان

سمنان

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  100  |  تاریخ: 1399/08/20

رئیس سازمان صنعت معدن و تجارت استان سمنان از پرداخت بیش از 8 هزار میلیارد ریال تسهیلات به 500 واحد تولیدي
استان خبر داد.

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران
جوان از سمنان، علی تشنه دل رئیس سازمان صنعت
معدن و تجارت استان سمنان در دویست و پنجاه و
هفتمین جلسه کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید استان
گفت: 8 هزار و 350 میلیارد ریال تسهیلات در قالب رونق
تولید 99 و بند الف تبصره 18 ( برنامه تولید و اشتغال ) به
500 واحد تولیدي صنعتی و کشاورزي استان پرداخت
شده است که در یک ماه گذشته از نظر تعداد طرح 44

 
درصد و از نظر مبلغ 172 درصد افزایش داشته است. 

او افزود: از مجموع تسهیلات پرداختی به واحدهاي تولیدي ، 215 واحد به ارزش حدود 3 هزار و 900 میلیارد ریال مربوط به رونق

 
تولید 99 و 285 واحد به ارزش 4430 میلیارد ریال مربوط به بند الف تبصره 18 برنامه تولید و اشتغال است. 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان سمنان تصریح کرد: تا کنون در قالب تسهیلات رونق تولید 99 که از شهریور سال جاري
آغاز شده است ، 367 واحد تولیدي جهت دریافت تسهیلات به ارزش بیش از 5 هزار میلیارد ریال به بانکهاي عامل معرفی شده اند که

 
از این تعداد ، 152 پرونده جهت عقد قرارداد در بانکهاي عامل در دست بررسی است. 

علی تشنه دل با اشاره به دیگر دستور کار این جلسه اظهار داشت: در این نشست با پرداخت تسهیلات به ارزش بیش از 10 هزار
میلیارد ریال به 86 واحد صنعتی و کشاورزي موافقت و مشکلات زیربنایی ، تامین اجتماعی و مالیات چهار واحد تولیدي استان بررسی

 
شد. 

انتهاي پیام / گ



یکی از راه هاي کاهش جرم؛ افزایش اشتغال و کاهش فقر است

منبع: داناشماره خبر:  101  |  تاریخ: 1399/08/20

رئیس قوه قضائیه با تأکید بر اینکه فقرزدایی و محرومیت زدایی از مسائل مهم است، گفت: در مملکتی که در جاي جاي آن
ثروت خوابیده است نباید چهره کریه فقر، مناطق مختلف کشور ما را بپوشاند.

رئیس قوه قضائیه با تأکید بر اینکه فقرزدایی و محرومیت
زدایی از مسائل مهم است، گفت: در مملکتی که در جاي
جاي آن ثروت خوابیده است نباید چهره کریه فقر، مناطق

 
مختلف کشور ما را بپوشاند. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ آیت االله سید ابراهیم
رئیسی، صبح امروز سه شنبه طی سخنانی در آیین شکرانه
ایجاد 150 هزار شغل با همت ستاد اجرایی فرمان امام
خمینی(ره)، اظهار کرد: شاید اگر همه تلاش هاي ستاد
اجرایی را می شد به نمایش گذاشت مشخص می شد گام
هاي ارزشمند و ماندگاري در جهت تولید و اشتغال و کار
دانش بنیان و تحقق منویات مقام معظم رهبري برداشته

 
شده است و از ریاست ستاد و اعضاي فرهیخته ستاد تشکر می کنم. 

وي تصریح کرد: از هنر هاي ستاد فرمان اجرایی این بوده است که تولید ثروت کند و نیرو هاي کارآمد را گرد هم آورد؛ چهره هایی که

 
در حد وزیر و یا معاون وزیر هستند. 

آیت االله رئیسی با بیان اینکه امروز با مشکلات و تنگنا هایی مواجهیم که دشمن براي ما ایجاد کرده است، افزود: گام هاي بسیاري در

 
این چهل سال برداشته شده است اما باید گام هاي بیشتري برداشته شود. 

وي با تأکید بر اینکه فقرزدایی و محرومیت زدایی از مسائل مهم است، گفت: در مملکتی که در جاي جاي آن ثروت خوابیده است

 
نباید چهره کریه فقر، مناطق مختلف کشور ما را بپوشاند. 

رئیس قوه قضائیه، فقر را محصول بی عدالتی اجتماعی دانست و بیان داشت: راهکار مبارزه با فقر و فساد و تبعیض اجراي عدالت است.

آیت االله رئیسی با تأکید بر اینکه اجراي عدالت در همه بخش ها در کشور بسیار مهم است، خاطرنشان کرد: در حوزه قضایی اجراي
عدالت براي ما محوري ترین نکته است. آنچه می تواند جلوي تولید پرونده و فساد اجتماعی را بگیرد، عدالت اقتصادي و ایجاد اشتغال

 
است. 

وي افزود: وقتی مقام معظم رهبري می فرمایند رونق تولید و جهش تولید، معلوم می شود که امروز دواي همه درد هاي جامعه ما در
رونق و جهش تولید است. 



رئیس قوه قضائیه اظهار کرد: امروز دولت، نهاد ها، سازمانها، نیرو هاي مسلح و همه بخش ها در جهت توانمندي اقتصادي، توانمندي

 
امنیتی و در حوزه فرهنگ تلاش کنند؛ چراکه ایران قوي، اقتصاد قوي و امنیت قوي می خواهد. 

آیت االله رئیسی با تاکید براینکه می توانیم در مقابل توطئه ها و کارشکنی هاي دشمن و تهدید ها ایستادگی کنیم، از ستاد اجرایی

 
فرمان امام به عنوان جلوه «ما می توانیم» یاد کرد. 

ادامه دارد...



بحران اُفت جمعیت را در کشور داریم/امید چندانی به دولت براي عملیاتی

کردن طرح "جمعیت و تعالی خانواده" نیست

منبع: داناشماره خبر:  102  |  تاریخ: 1399/08/20

آصفري با اشاره به اینکه طرح "جمعیت و تعالی خانواده" با توجه به اصل 85 در صحن تصویب شد و امیدواریم زودتر بتواند
مورد تصویب نهایی و همچنینی تأیید شوراي نگهبان قرار بگیرد و به دولت ابلاغ شود، گفت: هرچند امید چندانی به دولت

فعلی براي اجرایی و عملیاتی کردن این طرح نیست ولی امیدواریم دولت هاي آینده ...

آصفري با اشاره به اینکه طرح "جمعیت و تعالی خانواده" با
توجه به اصل 85 در صحن تصویب شد و امیدواریم زودتر
بتواند مورد تصویب نهایی و همچنینی تأیید شوراي نگهبان
قرار بگیرد و به دولت ابلاغ شود، گفت: هرچند امید
چندانی به دولت فعلی براي اجرایی و عملیاتی کردن این
طرح نیست ولی امیدواریم دولت هاي آینده خودشان

 
لوایحی را در خصوص فرزند آوري ارائه بدهند. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ محمدحسن آصفري
نائب رئیس کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها در
مجلس شوراي اسلامی در گفتگو با دیارآفتاب؛ پیرامون
طرح جامع جمعیت و تعالی خانواده گفت: هرچند این طرح

خیلی جامع و کامل نیست ولی براي شروع کار خوب است چراکه ما امروز بحران افُت جمعیت را در کشور داریم و باید توجه ویژه اي

 
به این موضوع کرد. 

آصفري با بیان اینکه این افُت جمعیت دلایل عمده اي دارد افزود: یکی مسائل اینکه درآمد مردم پایین است و دولت باید توجه ویژه
اي به این معضل داشته باشد، همچنین موضوع اشتغال بسیار مهم است چون الآن خانواده هایی هستند که 5 فرزند تحصیل کرده
بیکار دارند و وقتی این فرد بیکار است با چه امیدي می تواند تشکیل خانواده و فرزند آوري داشته باشد، از سوي دیگر هزینه هاي

 
زندگی امروز بسیار سنگین است. 

وي با اشاره به اینکه امروزه در برخی از کشورها امتیازاتی را براي فرزند آوري در نظر گرفته می شود اظهار کرد: سیاست هاي تشویقی
باید لحاظ شود که البته در این طرح در نظر گرفته شده است اما زمانی اجرایی خواهد بود که دولت واقعاً اراده اي براي این موضوع

 
داشته باشد چراکه اگر دولت این اراده را نداشته باشد اتفاقی شکل نمی گیرد. 

نماینده مردم اراك، کمیجان و خنداب تصریح کرد: بالاخره در اختیار گذاشتن مسکن براي خانواده و تشویق به فرزند آوري و ارائه

 
سایر تسهیلات امتیازاتی هستند که در دست دولت قرار دارد و می تواند براي افزایش جمعیت کمک کننده باشد. 

وي ادامه داد: بالا رفتن جمعیت بایستی همراه با تعالی در زمینه هاي فرهنگی و حوزه هاي آداب و تربیت اسلامی صورت گیرد که تا

 
حدودي در این طرح هرچند کامل نیست اما دیده شده است. 



آصفري با بیان اینکه یکی از موضوعاتی که در این طرح دیده شده است حمایت هایی براي رفع ناباروري است افزود: ما سالانه تقریباً
90 هزار زوج نابارور را در کشور داریم که محتاج به هزینه هاي سنگین درمانی براي فرزند آوري هستند لذا در این طرح هزینه ها را

 
تقریباً رایگان دیده ایم تا کمکی به اقشار آسیب پذیر در راستاي درمان ناباروري باشد. 

نائب رئیس کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها در مجلس شوراي اسلامی اظهار کرد: این طرح البته با توجه به اصل 85 در صحن
تصویب شد و امیدواریم زودتر بتواند مورد تصویب نهایی و همچنینی تأیید شوراي نگهبان قرار بگیرد و به دولت ابلاغ شود، هرچند
امید چندانی به دولت فعلی براي اجرایی و عملیاتی کردن این طرح نیست ولی امیدواریم دولت هاي آینده خودشان لوایحی را در

 
خصوص فرزند آوري ارائه بدهند. 

انتهاي پیام/



کاهش 17درصدي مقرري بگیران بیمه بیکاري در سال گذشته

منبع: میزانشماره خبر:  103  |  تاریخ: 1399/08/20

بررسی ها نشان می دهد که سیاست حفظ اشتغال موجود موثر بوده و تعداد مقرري بگیران جدید 17.2 درصد کاهش یافته
است.

خبرگزاري میزان - ایرنا نوشت: وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی اعلام کرد: در شرایط کنونی کشور، رویکرد ایجاد اشتغال

 
جدید ندارد بلکه به دنبال توسعه فرصت ها و زمینه هاي اشتغال موجود است. 

بررسی تعداد مقرري بگیران جدید بیمه بیکاري می تواند در ارزیابی میزان موفقیت این وزارتخانه در اجراي سیاست هاي اشتغال
کمک کند. هم اکنون رویکرد جهانی نیز کاهش تعداد مقرري بگیران با تاکید بر حفظ اشتغال است، زیرا افزایش تعداد این افراد می

 
تواند بیانگر مشکلات اقتصادي کارگاه ها و تعطیلی آن ها باشد. 

مرکز آمار و اطلاعات راهبردي وزارت تعاون گزارشی از وضعیت مقرري بگیران جدید بیمه بیکاري در سال هاي 97 و 98 منتشر کرده
است. بر اساس این گزارش در حالی که تعداد مقرري بگیران جدید بیمه بیکاري در سال 97، 259 هزار و 286 نفر بوده است، این

 
میزان در سال گذشته به 221 هزار و 229 نفر رسیده و 38 هزار و 57 نفر (17.2 درصد) از تعداد آنان کم شده است. 

از بین مقرري بگیران جدید بیمه بیکاري در سال گذشته 185 هزار و 120 نفر متاهل بودند. تهران با 52 هزار و 27 نفر بیشترین و

 
کهگیلویه و بویراحمد با 670 نفر کمترین مقرري بگیر جدید را به نام خود در سال گذشته ثبت کردند. 

به چه کسی بیکار می گویند؟ از نظر قانون بیمه بیکاري، بی کار به شخص بیمه شده اي اطلاق می شود که بدون میل و اراده خود

 
بیکار شده و اکنون آماده به کار است و می تواند در محیط کار جدید فعالیت خود را آغاز کند. 

براساس قانون، اگر فرد بیمه شده به علت تغییرات ساختار اقتصاديِ محل کار و بنا به تشخیص وزارتخانه مربوطه و تایید شوراي عالی
کار، شغل خود را از دست دهد، «بیکار موقت» شناخته می شود و مشمول قانون بیمه بیکاري است. این قانون در مورد بیمه شدگانی

 
که به خاطر حوادث غیرمترقبه مانند سیل، زلزله، جنگ و آتش سوزي شغل خود را از دست می دهند نیز صدق می کند. 

ارادي یا غیرارادي بودن بیکاريِ فرد، به تشخیص کمیته اي متشکل از نمایندگانِ سازمان تامین اجتماعی و اداره کار و امور اجتماعی

 
محل اشتغال بیمه شده بستگی دارد. 

بیش از 32 هزار نفر از بیکار شدگان مهارت نداشتند براساس اعلام مرکز آمار وزارت تعاون، 6 هزار و 688 نفر از بیکارشدگان هیچ

 
مهارتی نداشتند و 26 هزار و 98 نفر دیگر نیز تقریبا نیمه ماهر بودند. 

متولیان اجراي قانون بیمه بیکاري موظف هستند دوره هاي مهارت آموزشی به بیکارشدگان مقرري بگیر ارائه دهند و در این راستا
کارگران بیکار شده از روزي که مشمول دریافت مقرري بیمه بیکاري می شوند، براي یادگیري مهارت به سازمان آموزش فنی و حرفه



 
اي معرفی می شوند و دوره هاي بازآموزي و ارتقاي مهارت آموزي را به طور رایگان در سازمان فنی و حرفه اي طی می کنند. 

براساس این گزارش، سال گذشته 727 نفر از بیکارشدگان به نهضت سوادآموزي و 28 هزار و 248 نفر به سازمان آموزش فنی و حرفه

 
اي براي افزایش سطح سواد و مهارت معرفی شدند. 

ملاك پرداخت مقرري بیمه بیکاري چیست؟ براساس قانون، پرداخت مقرري بیمه بیکاري به کسانی انجام می شود که به طور

 
غیرارادي و به علت حوادث غیرمترقبه مانند سیل، زلزله، آتش سوزي و مواردي همچون کرونا بیکار شده باشند. 

مطابق ماده 6 قانون بیمه بیکاري، افراد بیکار شده موظفند حداکثر در مدت 30 روز مراتب بیکاري خود را به اداره هاي کار استان
محل سکونت خود اعلام کنند. مجردین دست کم 6 ماه و حداکثر 36 ماه و کارگران متاهل حداقل 12 ماه و حداکثر 50 ماه با داشتن

 
سابقه پرداخت حق بیمه می توانند از حمایت اجتماعی بیمه بیکاري برخوردار شوند. 

مبلغ بیمه بیکاري چقدر است؟ طبق قانون، مقرري روزانه بیمه بیکاري 55 درصد متوسط دستمزد، حقوق یا کارمزد روزانه فرد بیمه
شده است. براي افراد متاهل و متکفل، به ازاي هر یک از افراد تحت تکفل (حداکثر تا چهار نفر) 10 درصد حداقل دستمزد زمان
شروع بیکاري به این مبلغ اضافه می شود، اما در هر صورت مبلغ کلی آن نباید از حداقل دستمزد تعیین شده براي هر سال کمتر، یا

 
از 80 درصد متوسط دستمزد یا حقوق بیمه شده بیشتر باشد. 

دلایل قطع مقرري بیمه بیکاري کارگرانی که از مقرري بیمه بیکاري استفاده می کنند، در صورت اشتغال مجدد، مقرري بیمه بیکاري
آنان قطع می شود. چنان چه مدت پرداخت بیمه بیکاري تمام شود یا اینکه فرد به کار جدیدي مشغول شود یا در صورت پیدا شدن
کار تخصصی اش از قبول آن خودداري کند، همچنین اینکه مشمول دریافت مستمري بازنشستگی و از کارافتادگی کلی شود، دیگر

 
نمی تواند از مقرري بیمه بیکاري استفاده کند. 

براساس اعلام مرکز آمار وزارت تعاون، سال گذشته مقرري 241 هزار و 560 نفر قطع شده است که 22 هزار و 445 نفر از آن ها شغل
جدید پیدا کردند. 17 هزار و 891 نفر نیز به صورت پنهان مشغول به کار بودند و همزمان مقرري بیکاري دریافت می کردند که
سازمان تامین اجتماعی متوجه شد و مقرري آنان ها را قطع کرد. دوره دریافت استحقاق مقرري 186 هزار و 682 نفر هم در سال

 
گذشته به پایان رسید و مقرري آنان قطع شد. 

 
- در همین زمینه: 

 
- اقدامات تشویقی سازمان تامین اجتماعی براي تقویت سیاست افزایش جمعیت انتهاي پیام/ 

خبرگزاري میزان: انتشار مطالب و اخبار تحلیلی سایر رسانه هاي داخلی و خارجی لزوماً به معناي تایید محتواي آن نیست و صرفاً
جهت اطلاع کاربران از فضاي رسانه اي منتشر می شود.



17 درصد ثروت جهانی در دستان 1000 نفر

منبع: بنکرشماره خبر:  104  |  تاریخ: 1399/08/20

به گزارش بنکر، برداشت نوین اسمیت از ثروت عملاً با شروع صنعتی شدن اقتصادها، رنگ و بوي تازه اي را به اقتصاد و علمی

 
کردن آن داد. 

شاید اسمیت اگر الان زنده بود، با توجه به انباشت سرمایه اي که در کشورها رخ می دهد، نگاه متفاوت و از زاویه دیگري به اقتصاد
می پرداخت. زیرا براساس آخرین گزارش «ثروت جهانی» حدود 17 درصد ثروت جهان در اختیار 1000 نفر است. از این 1000 نفر،

 
نیمی از آن - 500 نفر - در ایالات متحده و چین زندگی می کنند. 

در گزارش سالانه «ثروت جهانی» که بنیاد «کردیت سویس» آن را منتشر می کند آمده است که ثروت یک جزء کلیدي سیستم
اقتصادي است. منظور از ثروت، ارزش دارایی هاي مالی به اضافه دارایی هاي واقعی (اساساً خانه) است که یک خانوار دارد که از آن
بدهی هایشان کسر می شود. از ثروت به عنوان یک ذخیره منابع براي مصرف آینده بویژه در دوره بازنشستگی به کار می آید.
همچنین ثروت فرصت هایی را براي تقویت بخش غیر رسمی و فعالیت هاي کارآفرینی بویژه در زمانی که به طور مستقیم براي وام
استفاده می شود یا تضمین آن می شود، فراهم می کند. در این گزارش قید شده است که اما مهمتر از همه، ثروت به خاطر ظرفیتش

 
براي کاهش آسیب پذیري در برابر تکانه اي از قبیل بیکاري، بیماري و بلایاي طبیعی یا فراگیري کرونایی فعلی، ارزشمند است. 

در این گزارش آمده است که در سال گذشته میلادي -2019- به کل ثروت جهانی حدود 36 هزار و 300 میلیارد دلار افزایش یافت و
ثروت جهانی به 399 هزار و 200 میلیارد دلار رسید و سرانه ثروت هر بزرگسال - که در این گزارش تعداد آنها به 5.2 میلیارد نفر

 
تخمین زده شده است - به 77 هزار و 309 میلیارد دلار رسیدکه نسبت به سال 2018 حدود 8.5 درصد افزایش یافت. 

اما در دوران پاندمی کرونا چه اتفاقی بر سر ثروت خانوارها افتاد؟ بنابر این گزارش، از میان 35 کشوري که داده هاي ترازنامه مالی
خود را منتشر کرده اند 27 کشور از کاهش ثروت خالص مالی خانوارها خبر داده اند و چهار کشور دانمارك؛ استرالیا، ایالات متحده و
کانادا میزان این کاهش را بیش از 9 درصد اعلام کرده اند. بنابر تخمین این گزارش، در کل جهان ثروت خانوارها از ژانویه تا ماه مارس
2020 حدود 17 هزار و 500 میلیارد دلار کاهش یافت که نسبت به پایان سال 2019 حدود 4.4 درصد افت داشته است. دو سوم
کاهش این ارزش ناشی از کاهش ارزش ارزها در برابر دلار امریکا است که اگر نرخ برابري ثابت می ماند این کاهش معادل 1.2 درصد

 
می شد. 

در این گزارش آمده است: بنا بر داده هاي ترازنامه هایی که در فصل دوم سال 2020 منتشر شده است نشان می دهد که ثروت

 
خانوارها به سطح پایان سال گذشته میلادي رسیده است حداقل براي اکثر کشورهایی که ارز آنها در برابر دلار کاهش نیافته است. 

این گزارش تخمین می زند که ثروت کل جهان در اواسط سال 2020 بالاتر از شروع سال 2020 شده است یعنی حدود یک هزار
میلیارد دلار یا 3 دهم درصد افزایش یافته است. اگر نرخ برابري ارز ثابت بماند کل ثروت جهان 10 هزار و 800 میلیارد دلار افزایش

 
خواهد یافت. 

اما ثروت خانوارها در مناطق مختلف جهان چگونه است؟ بنابر این گزارش در پایان سال 2019 میزان ثروت قاره آفریقا 4 هزار و 805
میلیار دلار و سرانه ثروت هر بزرگسال آن 7 هزار و 372 دلار بود.قاره آسیا - پاسیفیک حدود 70 هزار و 397 میلیارد دلار و سرانه
ثروت هر بزرگسال آن 57 هزار و 739 دلار بود. کشور چین میزان ثروت آن بالغ بر 77 هزار و 978 میلیارد دلار و سرانه ثروت هر
بزرگسال آن 70 هزار و 962 دلار بود. ثروت قاره اروپا حدود 94 هزار و 289 میلیارد دلار و سرانه ثروت هر بزرگسال آن 159 هزار و
730 دلار تخمین زده شد. ثروت کشور هند بالغ بر 15 هزار و 309 میلیارد دلار و سرانه ثروت هر بزرگسال آن 17 هزار و 299 دلار
بود. اما امریکاي لاتین ثروت آن بالغ بر 12 هزار و 418 میلیارد دلار و سرانه ثروت هر بزرگسال این منطقه 28 هزار و 180 دلار بود.



ثروت امریکاي شمالی که شامل ایالات متحده و کانادا است بالغ بر 123 هزار و 983 میلیارد دلار و سرانه ثروت هر بزرگسال آن 446

 
هزار و 638 دلار بود. 

در این گزارش آمده است که نقشه جهانی ثروت نشان می دهد که ثروت سرانه بالاتر از 100 هزار دلار در امریکاي شمالی، اروپاي
غربی و در میان بخش هاي ثروتمند آسیاي شرقی، پاسیفیک و خاورمیانه قرار دارند. سوئیس با سرانه ثروت 598 هزار و 410 دلار در
سال 2019 پیشتاز کشورها بود. پس از سوئیس، هنگ کنگ با 518 هزار و 810 دلار در مقام دوم، ایالات متحده با 463 هزار و 550

 
دلار در مقام سوم، استرالیا با 419 هزار و 460 دلار و زلاند نو با 341 هزار و 600 دلار به ترتیب در مقام چهارم و پنجم قرار دارند. 

اما در چه رشته هایی میلیاردرها وجود دارند و تعداد آنها چقدر است؟ بنا بر این گزارش رشته مالی و سرمایه گذاري، بیشترین
میلیاردرها را به خود جذب کرده است. تعداد میلیاردرها در این رشته بالغ بر 144 نفر است که متوسط ثروت خالص هرکدام از آنها
حدود 68 میلیارد دلار است، پس از آن فناوري با 125 نفر با میانگین ثروت خالص 72 میلیارد دلار به ازاي هر نفر، مد و خرده فرشی
با 120 میلیاردر و میانگین ثروت 67.5 میلیارد دلار در هر نفر در رتبه سوم، مستغلات با 96 نفر و میانگین ثروت 74 میلیارد دلار در
رتبه چهارم قرار دارند. بخش انرژي که تا اوایل قرن بیست و یکم در رده هاي اول این جدول قرار داشت اکنون به رتبه نهم تنزل کرده
است در بخش انرژي تعداد میلیاردرها 43 نفر و میانگین ثروت هر نفر 69.4 میلیارد دلار است. در کل 1000 نفر میلیاردر در رشته
هاي مختلف در جهان وجود دارند که میانگین ثروت هر نفر از آنها 70.3 میلیارد دلار بود که در دوره پس از پاندمی کرونا میزان
ثروت آنها به 84 میلیارد دلار افزایش یافت که بخش فناوري با حدود 30 درصد افزایش بالاترین رشد را در بین رشته ها به خود

 
اختصاص داد. میانگین ثروت هر کدام از میلیاردرهاي این بخش از 72 میلیارد دلار به 96 میلیارد دلار رسید. 

توزیع کشوري این 1000 میلیاردر قابل توجه است. ایالات متحده با 358 نفر در بالاي جدول قرار دارد، چین با 142 نفر در رده دوم
قرار دارند. به عبارت دیگر 50 درصد از میلیاردر ها در امریکا و چین زندگی می کنند. آلمان با 66 نفر در رده سوم، روسیه با 43 نفردر

 
رده چهارم، هند با 39 نفر در رده ششم. کره جنوبی با 9 نفر در قعر جدول یا به عبارتی در رده بیستم قرار دارد. 

اما تعداد میلیونرها چقدر است؟ در پایان سال 2019 بالغ بر 52 میلیون نفر میلیونر در جهان وجود داشت که ایالات متحده با 20.2
میلیون نفر یا 39 درصد، کل میلیونرهاي جهان را به خود اختصاص داده بود. چین با 11 درصد یا 5 میلیون و 700 هزار نفر در رده
دوم که از ژاپن که اکنون 6 درصد میلیونرها را دارد جلو زد، پادشاهی متحد که ما به اسم بریتانیا می شناسیم با 5 درصد در رده

چهارم قرار دارد.



مقرري بگیران

کاهش 17.2 درصدي مقرري بگیران جدید در سال 98

منبع: سروش نیوزشماره خبر:  105  |  تاریخ: 1399/08/20

بررسی روند پرداخت بیمه بیکاري در سال هاي 97 و 98 نشان می دهد که سیاست حفظ اشتغال موجود، موثر بوده و 17.2
درصد از تعداد مقرري بگیران جدید کم شده است. نوشته کاهش 17.2 درصدي مقرري بگیران جدید در سال 98 اولین بار

در خبرگزاري سروش. پدیدار شد.

 
خبرگزاري سروش گزارش می دهد: 

 
کاهش 17.2 درصدي مقرري بگیران جدید در سال 98 

بررسی روند پرداخت بیمه بیکاري در سال هاي 97 و 98 نشان می دهد که سیاست حفظ اشتغال موجود، موثر بوده و 17.2 درصد از

 
تعداد مقرري بگیران جدید کم شده است. 

بررسی روند پرداخت بیمه بیکاري در سال هاي 97 و 98 نشان می دهد که سیاست حفظ اشتغال موجود، موثر بوده و 17.2 درصد از

 
تعداد مقرري بگیران جدید کم شده است. 

 
کاهش 17.2 درصدي مقرري بگیران جدید در سال 98 

به گزارش خبرگزاري سروش، وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی اعلام کرد: در شرایط کنونی کشور، رویکرد ایجاد اشتغال جدید ندارد

 
بلکه به دنبال توسعه فرصت ها و زمینه هاي اشتغال موجود است. 

بررسی تعداد مقرري بگیران جدید بیمه بیکاري می تواند در ارزیابی میزان موفقیت این وزارتخانه در اجراي سیاست هاي اشتغال
کمک کند. هم اکنون رویکرد جهانی نیز کاهش تعداد مقرري بگیران با تاکید بر حفظ اشتغال است، زیرا افزایش تعداد این افراد می

 
تواند بیانگر مشکلات اقتصادي کارگاه ها و تعطیلی آنها باشد. 

مرکز آمار و اطلاعات راهبردي وزارت تعاون گزارشی از وضعیت مقرري بگیران جدید بیمه بیکاري در سال هاي 97 و 98 منتشر کرده
است. بر اساس این گزارش در حالی که تعداد مقرري بگیران جدید بیمه بیکاري در سال 97، 259 هزار و 286 نفر بوده است، این

 
میزان در سال گذشته به 221 هزار و 229 نفر رسیده و 38 هزار و 57 نفر (17.2 درصد) از تعداد آنان کم شده است. 

از بین مقرري بگیران جدید بیمه بیکاري در سال گذشته 185 هزار و 120 نفر متاهل بودند. تهران با 52 هزار و 27 نفر بیشترین و

 
کهگیلویه و بویراحمد با 670 نفر کمترین مقرري بگیر جدید را به نام خود در سال گذشته ثبت کردند. 

 
به چه کسی بیکار می گویند؟ 



از نظر قانون بیمه بیکاري، بی کار به شخص بیمه شده اي اطلاق می شود که بدون میل و اراده خود بیکار شده و اکنون آماده به کار

 
است و می تواند در محیط کار جدید فعالیت خود را آغاز کند. 

براساس قانون، اگر فرد بیمه شده به علت تغییرات ساختار اقتصاديِ محل کار و بنا به تشخیص وزارتخانه مربوطه و تایید شوراي عالی
کار، شغل خود را از دست دهد، «بیکار موقت» شناخته می شود و مشمول قانون بیمه بیکاري است. این قانون در مورد بیمه شدگانی

 
که به خاطر حوادث غیرمترقبه مانند سیل، زلزله، جنگ و آتش سوزي شغل خود را از دست می دهند نیز صدق می کند. 

ارادي یا غیرارادي بودن بیکاريِ فرد، به تشخیص کمیته اي متشکل از نمایندگانِ سازمان تامین اجتماعی و اداره کار و امور اجتماعی

 
محل اشتغال بیمه شده بستگی دارد. 

 
بیش از 32 هزار نفر از بیکار شدگان مهارت نداشتند 

براساس اعلام مرکز آمار وزارت تعاون، 6 هزار و 688 نفر از بیکارشدگان هیچ مهارتی نداشتند و 26 هزار و 98 نفر دیگر نیز تقریبا

 
نیمه ماهر بودند. 

متولیان اجراي قانون بیمه بیکاري موظف هستند دوره هاي مهارت آموزشی به بیکارشدگان مقرري بگیر ارائه دهند و در این راستا
کارگران بیکار شده از روزي که مشمول دریافت مقرري بیمه بیکاري می شوند، براي یادگیري مهارت به سازمان آموزش فنی و حرفه

 
اي معرفی می شوند و دوره هاي بازآموزي و ارتقاي مهارت آموزي را به طور رایگان در سازمان فنی و حرفه اي طی می کنند. 

براساس این گزارش، سال گذشته 727 نفر از بیکارشدگان به نهضت سوادآموزي و 28 هزار و 248 نفر به سازمان آموزش فنی و حرفه

 
اي براي افزایش سطح سواد و مهارت معرفی شدند. 

 
ملاك پرداخت مقرري بیمه بیکاري چیست؟ 

براساس قانون، پرداخت مقرري بیمه بیکاري به کسانی انجام می شود که به طور غیرارادي و به علت حوادث غیرمترقبه مانند سیل،

 
زلزله، آتش سوزي و مواردي همچون کرونا بیکار شده باشند. 

مطابق ماده 6 قانون بیمه بیکاري، افراد بیکار شده موظفند حداکثر در مدت 30 روز مراتب بیکاري خود را به اداره هاي کار استان
محل سکونت خود اعلام کنند. مجردین دست کم 6 ماه و حداکثر 36 ماه و کارگران متاهل حداقل 12 ماه و حداکثر 50 ماه با داشتن

 
سابقه پرداخت حق بیمه می توانند از حمایت اجتماعی بیمه بیکاري برخوردار شوند. 

 
مبلغ بیمه بیکاري چقدر است؟ 

طبق قانون، مقرري روزانه بیمه بیکاري 55 درصد متوسط دستمزد، حقوق یا کارمزد روزانه فرد بیمه شده است. براي افراد متاهل و
متکفل، به ازاي هر یک از افراد تحت تکفل (حداکثر تا چهار نفر) 10 درصد حداقل دستمزد زمان شروع بیکاري به این مبلغ اضافه می
شود، اما در هر صورت مبلغ کلی آن نباید از حداقل دستمزد تعیین شده براي هر سال کمتر، یا از 80 درصد متوسط دستمزد یا

 
حقوق بیمه شده بیشتر باشد. 

 
دلایل قطع مقرري بیمه بیکاري 



به گزارش خبرگزاري سروش، کارگرانی که از مقرري بیمه بیکاري استفاده می کنند، در صورت اشتغال مجدد، مقرري بیمه بیکاري
آنان قطع می شود. چنان چه مدت پرداخت بیمه بیکاري تمام شود یا اینکه فرد به کار جدیدي مشغول شود یا در صورت پیدا شدن
کار تخصصی اش از قبول آن خودداري کند، همچنین اینکه مشمول دریافت مستمري بازنشستگی و از کارافتادگی کلی شود، دیگر

 
نمی تواند از مقرري بیمه بیکاري استفاده کند. 

براساس اعلام مرکز آمار وزارت تعاون، سال گذشته مقرري 241 هزار و 560 نفر قطع شده است که 22 هزار و 445 نفر از آنها شغل
جدید پیدا کردند. 17 هزار و 891 نفر نیز به صورت پنهان مشغول به کار بودند و همزمان مقرري بیکاري دریافت می کردند که
سازمان تامین اجتماعی متوجه شد و مقرري آنانها را قطع کرد. دوره دریافت استحقاق مقرري 186 هزار و 682 نفر هم در سال

 
گذشته به پایان رسید و مقرري آنان قطع شد. 

 
انتهاي پیام/// 

 
منبع 

خبرگزاري سروش



مسئولیت پذیري اجتماعی در ارتقاي کیفیت دانشگاه ها نقش کلیدي دارد

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  106  |  تاریخ: 1399/08/20

خاکی صدیق گفت: مسئولیت پذیري اجتماعی در ارتقاي کیفیت تمام فعالیت هاي دانشگاه ها به ویژه آموزش، نقش کلیدي
دارد.

به گزارش خبرنگار حوزه دانشگاهی گروه علمی پزشکی
باشگاه خبرنگاران جوان، علی خاکی صدیق، معاون آموزشی
وزارت علوم، تحقیقات و فناوري در چهاردهمین کنفرانس
ارزیابی و تضمین کیفیت در نظام هاي دانشگاهی که امروز
به صورت مجازي در دانشگاه خوارزمی برگزار شد، اظهار
کرد: دانشگاه ها در چند دهه گذشته تغییرات بنیادینی را

 
در عرصه اهداف، وظایف و انتظارات تجربه کرده اند. 

او افزود: موضوعی که مورد تاکید ویژه همه نظریه پردازان عرصه آموزش عالی، سیاست گذارن و مسئولان دانشگاهی واقع شده باشد،

 
بحث مسئولیت پذیري اجتماعی است که همواره به صورت ضمنی در طول چند دهه گذشته رشد خوبی کرده است. 

خاکی صدیق تصریح کرد: دانشگاه هاي موفق همواره در برآورده کردن نیاز هاي جامعه موفق بوده اند و از این رو همواره در کانون
توجهات مردم، کارفرمایان و مسئولان قرار گرفته اند، به عبارتی دیگر ذي نفعان همیشه به این دانشگاه هاي موفق توجه داشته اند که

 
در همین نظام هاي رتبه بندي کنونی، علی رغم تمام ایرادات وارد شده در مسئولیت هاي اجتماعی موفق عمل کرده اند. 

معاون آموزشی وزارت علوم ادامه داد: از یک منظر کلان مسئولیت پذیري اجتماعی یک مفهوم کلی است که محدوده وسیعی را از
خدمات شامل می شود. مسئولیت پذیري اجتماعی در تعامل دانشگاه و ذي نفعان بیرونی معنی پیدا می کند که در ارتقاي کیفیت

 
تمام فعالیت هاي دانشگاه ها به ویژه آموزش، نقش کلیدي دارد. 

او گفت: همین الان هم آموزش موثر و آموزش نافع در کنار پژوهش، فناوري و سایر فعالیت هاي دانشگاهی در تمام دانشگاه ها حرف

 
اول را می زند. 

خاکی صدیق با بیان اینکه آموزش دانشگاه هاي برتر کشور در زمینه مسئولیت پذیري نسبت به سایر دانشگاه ها موفق تر است، تاکید
کرد: آموزش نافع و موثر را می توان با راه اندازي رشته هاي جدید، بازنگري رشته هاي تحصیلی از نظر محتوي و ساختار، روش هاي

 
تدریس، به کارگیري فناوري هاي نوین و بهبود فرآیند هاي آموزش و یادگیري ایجاد کرد. 

او ادامه داد: هدف نهایی آموزش هاي موثرتربیت نیرو هاي انسانی با توانایی ها و مهارت هاي مورد نیاز کنونی جامعه و بازار کار و



 
همچنین مواجهه توانمندي با چالش هاي آینده علم و فناوري است. 

 
اشتغال، جدي ترین چالش نظام آموزشی 

خاکی صدیق مطرح کرد: تربیت دانش آموختگانی که توانایی ها و مهارت هاي مورد نیاز کنونی جامعه و بازار کار را داشته باشند قطعا
یکی از مهم ترین محور هاي ارزشمند و حیاتی دانشگاه هاست، به عبارتی دیگر موضوع اشتغال و دستیابی دانش آموختگان به شغل

 
مورد نظرشان و مورد نظر کشور از جدي ترین چالش هاي نظام آموزش عالی محسوب می شود. 

او اضافه کرد: یکی از جدیدترین رویکرد ها به مسئله اشتغال، نگاه مبتنی بر ظرفیت ها و دستاورد هاي لازم است که از آن مفهوم

 
اشتغال پذیري را درك خواهیم کرد. 

معاون آموزشی وزارت عتف تاکید کرد: ظرف سال هاي اخیر موضوع اشتغال پذیري در وزارت علوم به عنوان یک سیاست جدید در
فرآیند هاي مرتبط با هدف افزایش احتمال اشتغال پذیري دانش آموختگان مطرح شده و مورد توجه قرار گرفته است که جزو برنامه

 
کاري معاونت آموزشی وزارت علوم از قبل بوده است. 

خاکی صدیق ادامه داد: اشتغال پذیري دانش آموختگان باید به عنوان محور اصلی سیاست گذاران آموزش عالی در اقتصاد هاي پیشرو
و دانش بنیان قرار بگیرد، چرا که از طریق این مجموعه، مهارت هاي ضروري شکل گرفته و در دانشگاه ها می توان شایستگی هاي

 
لازم را براي فعالیت در یک شغل خاص در آینده ایجاد کرد. 

او با بیان اینکه اشتغال پذیري به مفهوم آمادگی براي انجام دادن کار است، تاکید کرد: اشتغال پذیري مجموعه اي از دانش، مهارت ها
و نگرش هایی است که بلافاصله پس از شروع به کار فرد، براي ایفاي نقش موثر در بازار کار کمک می کنند. همچنین در اشتغال
پذیري، دانش آموختگان دانشگاهی باید بتوانند مهارت هایی که در طول دوران تحصیلی آموخته اند را در عمل به کار گیرند تا

 
کارفرمایان، تمایل زیادي به جذب دانش آموختگان دانشگاهی داشته باشند. 

معاون آموزشی وزارت عتف ادامه داد: نوع نگاه و هدایت وزارت علوم در موضوع اشتغال پذیري یک نقش تعیین کننده در قبول
مسئولیت این موضوع از طرف دانشگاه ها دارد. مدیران دانشگاهی ماموریت دارند تا عوامل موثر بر افزایش مهارت ها و استعداد هاي

 
دانش آموختگان را بررسی کنند و براي ورود آنان به برنامه هاي درسی و آموزشی در طول تحصیل دانشجو اقدام کنند. 

خاکی صدیق بیان کرد: دانشگاه ها باید بدانند که عوامل و دلایل بسیاري در وضعیت اشتغال پذیري دانش آموختگان آن ها اثرگذار
خواهد بود که از مهم ترین آن ها می توان به موضوع آموزش هاي کارآفرینی در دانشگاه ها و موسسات آموزشی عالی اشاره کرد. با
توجه به شرایط کنونی کشور اشتغال پذیري دانشجویان در دانشگاه ها باید به عنوان یک سیاست کلی در همه دانشگاه ها در نظر

 
گرفته شود. 

در حال تکمیل...



89 مجوز تاسیس گلخانه در خراسان شمالی صادر شد

منبع: ایاناشماره خبر:  107  |  تاریخ: 1399/08/20

مدیر امور باغبانی سازمان جهاد کشاورزي خراسان شمالی گفت: از ابتداي سال جاري تاکنون 89 مجوز تاسیس در سطح 86.8

 
هکتار صادر شده است. 

به گزارش خبرنگار ایانا در استان خراسان شمالی، محمدعلی
شریکیان افزود: با بازگشایی مجدد سامانه سیتا تعداد 98 طرح
احداث گلخانه با سطح 91 هکتار پس از تصویب در کارگروه
استان جهت اخذ تسهیلات از محل تسهیلات تلفیقی بند الف
تبصره 18 به بانک هاي کشاورزي و صندوق کارآفرینی امید
معرفی شده که 10 طرح با سطح 2.55 هکتار انعقاد قرارداد شده

 
است. 

وي خاطرنشان کرد: با فعال سازي ستاد توسعه گلخانه در استان و شهرستان ها ،اجراي برنامه هاي آموزشی ترویجی و حذف
استعلامات غیر ضروري، تسهیل فرآیند صدور مجوزها ، تامین تسهیلات و ... در سال گذشته نیز 420 مجوز تأسیس در سطح 75.7
هکتار توسط سازمان هاي جهاد کشاورزي و نظام مهندسی کشاورزي صادر و 276 طرح احداث گلخانه با سطح 65 هکتار در کارگروه
استان مصوب و جهت اخذ تسهیلات بند الف تبصره 18 به بانک هاي عامل معرفی شده که 23 طرح با سطح 7.8 هکتار با مبلغ 23.6

 
میلیارد تومان تسهیلات دریافت کرده اند. 

شریکیان گفت: مجتمع گلخانه اي 100 هکتاري دوین شیروان با سرمایه گذاري موسسه ملل در کارگروه استانی تصویب و کارگروه

 
ملی نیز با کلیات طرح و پرداخت تسهیلات به صورت فاز بندي موافقت کرده است. 

وي اضافه کرد: مجتمع گلخانه اي امام رضا(ع) در شهرستان مانه و سملقان نیز در سه فاز با مساحت 115 هکتار احداث که فاز اول و
دوم آن واگذارشده و فاز سوم آماده سرمایه گذاري است و شهرك گلخانه اي ساري گل شهرستان اسفراین با مساحت 50 هکتار که

 
در مرحله تامین زیر ساخت ها است. 

وي بیان نمود: توسعه کشت هاي گلخانه اي در استان روند افزایشی داشته به طوري که سطح گلخانه هاي در حال بهره برداري و
ساخت استان از 10 هکتار در سال 1392 به 70 هکتار رسیده است و استان از نظر سطح کشت در سال 1392 رتبه 29 را داشته که

 
در سال 98 به رتبه 21 در سطح و 17 در تولید ارتقاء یافته است. 

مدیر امور باغبانی سازمان جهاد کشاورزي خراسان شمالی گفت: در گلخانه هاي استان محصولات متنوعی نظیر گوجه فرنگی، خیار،



سبزي ریحان، گیاهان گلدانی و گل هاي شاخه بریده (نظیر لسیانتوس ،شب بو)، آلوورا، کاکتوس، نشاء گیاهان دارویی و زراعی، قلمه
گل محمدي، نهال پسته و ... تولید می شود.



«تربیت انقلابی» در «مدرسه انقلاب»

منبع: هم اندیشیشماره خبر:  108  |  تاریخ: 1399/08/20

پایگاه تحلیلی خبري هم اندیشی: هبر انقلاب اسلامی در بیانیه ي «گام دوم انقلاب» با مرور تجربه ي 40 ساله ي انقلاب
اسلامی اعلام کردند: انقلاب «وارد دوّمین مرحله ي خودسازي و جامعه پردازي و تمدّن سازي شده است». گام دومی که باید در
چارچوب «نظریه ي نظام انقلابی» و با «تلاش و مجاهدت جوانان ایران اسلامی» به سوي تحقق آرمانِ «ایجاد تمدّن نوین اسلامی و

 
آمادگی براي طلوع خورشید ولایت عظمی (ارواحنافداه)» برداشته شود. 

در ادامه ي، آقاي عباس بیات کارشناس تعلیم و تربیت در یادداشتی براساس نگاه مطرح شده در بیانیه ي گام دوم به بررسی الزاماتِ

 
استمرار و پیشرفت حرکت انقلاب با تمرکز بر عرصه ي تعلیم و تربیت و نیروسازي پرداخته است. 

 
انقلاب، مبارزه و استقامت 

عرضه ي بار سنگین امانت داري به جوانان براي پیشبرد انقلاب تا ایجاد تمدن نوین اسلامی و آمادگی براي طلوع خورشید ولایت
عظمی (ارواحنا فداه) این پرسش را در ذهن ایجاد می کند که این جوانان در چه بستري و با کدام روش تربیتی و در کدام مدرسه

 
تربیت شده اند که چنین وظیفه ي سنگینی به عهده ي آنها گذاشته شده است؟ 

با مرور چندباره ي مرامنامه و راهنماي عملِ گام دوم درمی یابیم که این جوانان خروجی هیچ یک از دستگاه ها و نهادها به تنهایی و
با نگاه جزئی نیستند. انقلاب، یک حقیقت کلان و فوق اجزاست؛ فضایی حاکم و غالب بر ساختارها، نهادها و سیستم ها و ترکیبی که
فهم و تحلیل آن با نگاه جزئی خطاي محاسباتی و طرحِ دشمن است. لذا در بیانیه ي گام دوم کلیت انقلاب و حرکت کلی آن مورد
توجه بوده است. به نظر می رسد سه ویژگی و شاخص کلان در بیانیه براي انقلاب و حرکت کلی آن قابل شناسایی است که موجد این

 
رویش ها و تربیت در بستر و فرآیند انقلاب اسلامی بوده است: 

1- جوهر انقلاب «مبارزه و استقامت» است؛ استقامت امت در سایه ولایت، که: فَاسْتَقِمْ کَمَا أُمِرْتَ وَمَنْ تاَبَ مَعَکَ . شروع بیانیه با
تجلیل از استقامت ملت ایران و انقلاب آنهاست. از هر عبارت بیانیه مبارزه استخراج می شود؛ یا بیان و تجلیل از مبارزات و استقامت

 
هاي گذشته است یا اعلام نیاز به امتدادِ مبارزه و استقامت در امروز و فرداي کشور. 

ُ الَّذِینَ جَاهَدُوا مِنْکُمْ وَ یعَْلَمَ ا یعَْلَمِ االلهَّ ۀَ وَ لمََّ 2- جهاد و عمل و حرکت جهادي نشانه ي انقلاب است که: أمَْ حَسِبْتُمْ أنَْ تدَْخُلُوا الجَْنَّ
ابرِِینَ . جهاد ویژگی بارز و اختصاصی انقلاب اسلامی است. معنی جهاد، تلاش و کوشش مستمر در مقابل دشمن است. تلاش، الصَّ
مبارزه و استقامت در مقابل دشمن در همه عرصه هاي طرح شده در بیانیه حضوري پُررنگ دارد و حتی پا در عرصه ي مفاهیم نهاده

 
است و در جاي جاي بیانیه، جهاد با مفاهیم و القائات نظام استکباري موج می زند. 

3- اعجازات و دستاوردهايِ مردمی انقلاب اسلامی، بدون حضور یک معلم و مربی انقلابی که ریشه در ولایت دارد قابل تصور نیست
یهِمْ وَ یُعَلِّمُهُمُ الکِْتَابَ وَ الحِْکْمَۀَ. حضور مربی در ُ عَلَى المُْؤْمِنِینَ إذِْ بعََثَ فِیهِمْ رَسُولاً مِنْ أنَفُْسِهِمْ یتَْلُو عَلَیْهِمْ آیاَتهِِ وَ یُزَکِّ که: لقََدْ مَنَّ االلهَّ
این بیانیه موج می زند: چه در تأسیس جمهوري اسلامی که با «ترکیب جمهوریّت و اسلامیّت و ابزارهاي تشکیل و پیشرفت آن، جز با
هدایت الهی و قلب نورانی و اندیشه ي بزرگ امام خمینی، به دست نیامد» چه در مقاومت بعد از ایجاد تقابل دوگانه ي جدید «اسلام
و استکبار» و چه در مدیریّتهاي جهاديِ پیشرفتهاي شگفت آور که با آموزش اصل «ما میتوانیم» شدنی شد و چه در افزایش چشمگیر



 
عیار معنویّت و اخلاق در فضاي عمومی جامعه. 

 
مدرسه انقلاب، معلم انقلاب 

احصاء و تشریح نقش ویژه يِ این معلم و مربی در دستاوردهاي انقلاب اسلامی موضوعی است که باید به آن بیشتر پرداخته شود اما با
جرأت می توان گفت در تمامی دستاوردها، نقش این معلمِ بزرگ انقلابی نه تنها هویدا است بلکه تداوم و توسعه ي دستاوردها به

 
حضورش وابسته است. ضمن اینکه در برخی موارد از جمله در پیشرفت هاي علمی، نقش این معلم اختصاصی و بی بدیل است. 

با ترسیم این سه ضلع می توان چنین گفت که در چهل سال نورانی انقلاب، استقامت و حرکت جهادي ذیل آن با راهبري و مربیگري
ممتاز دو معلم بزرگ انقلابی، یک فضاي تربیتی براي امت ایجاد کرده و خود به مدرسه اي به وسعت کشور، بلکه امت اسلامی تبدیل

 
شده است. حال می توان سؤال طرح شده در ابتداي نوشته را پاسخ گفت: 

مدرسه اي که چنین جوانانی تربیت کرده مدرسه ي انقلاب است و آن روش تربیتی جهاد و حرکت انقلابی است. تربیت این نسل

 
حاصل مبارزه، استقامت و حرکت جهادي امت با امامت است. 

مدرسه ي انقلاب با دو معلم خود، باشتاب در راه پیشرفت و در حال شکوفا کردن استعدادها است اما به گفته ي رهبر انقلاب دستگاه
هاي تربیتی اگر توانستند این نسل رو به رشد را، نسل نوخاسته را به شکل درست تربیت کنند، این حرکت، سریع تر و پرشتاب تر
پیش خواهد رفت. انقلاب متوقف و منحصر در ساختارها نیست و خود به عنوان یک موجود زنده و کل حاکم بر اجزاء در حال رشد و
رشد دهندگی است. اما براي تحقق گام دوم که الزام آن حرکت پرشتاب است، باید ساختارهاي خُرد کشور نیز هر چه بیشتر و کامل

 
تر با حرکت کلی انقلاب هم راستا و در صورت نیاز باز تعریف شوند. 

 
جهادِ نیروسازي 

بی شک یکی از زیرساخت هاي اصلیِ تحقق بیانیه ي گام دوم، نظام تعلیم و تربیت است. تبیین تحولات و تغییرات مورد نیاز در
آموزش و پرورش کشور بر اساس مدل کلان تربیتی گفته شده به فرصتی بیشتر نیازمند است اما در ادامه برخی رئوس ضروري در این

 
زمنیه را می توان اینچنین برشمرد: 

1- نظریّه ي نظام انقلابی، ما را به آموزش و پرورش و تربیت انقلابی، مدرسه ي انقلاب و مدرسه ي انقلابی هدایت می کند. گام دومِ
خودسازي، جامعه پردازي و تمدن سازي براي نیل به تمدن نوین اسلامی به نیروسازي و تربیتی گسترده تر و کیفی تر از جوانان
تربیت شده در گام اول نیازمند است. حال این جوانان تربیت شده گام اول هستند که باید با روحیه ي انقلابی و تلاش جهادي، بهتر از
خود را تربیت کنند! و این صرفاً در بستر انقلاب و نظام ولایت ممکن است که انسانی، انسانی بهتر از خود و جامعه اي، جامعه اي رشد
یافته تر از خود را تربیت کند. اولین بایسته ي این امر جلب توجه نخبگانِ جوان انقلابی به حضور گسترده و جهادي به منظور نقش
آفرینی در عرصه ي تعلیم و تربیت به عنوان اولویت اول نظام است. وظیفه ي دولت نیز فراهم آوردن بستر این حضور است: شاید
بتوان گفت اولین دستگاهی که امام انقلاب حضور جوانان انقلابی در مدیریت هاي کلان و سطح بالاي آن را از مسئولین مطالبه کرد

 
آموزش و پرورش بود. 

2- گستردگی و کیفیت نیروي انسانی مورد نیاز، لزوم تلاش مؤمنانه، جهادي، هوشمندانه و عالمانه را براي ساختارسازي هاي انقلابی
متناسب با افق گام دوم مورد تأکید قرار می دهد. چه در این بخش و چه در سایر حوزه ها، این مهم با انقلاب در ساختارها دست
یافتی است که جوانان باید آن را رقم بزنند. البته نه به صورت انقلابِ جوانان بر علیه ساختارهاي نظام، که برخی به اشتباه در آتش آن
می دمند و می خواهند آرمان هاي انقلاب اسلامی را به عنوان ابزاري علیه نظام اسلامی عَلَم کنند، بلکه انقلاب و تحول ساختارهاي
نظام تحت تدبیر و راهنمایی معلم آن باید با سپردن زمام اداره ي بخش هاي گوناگون کشور به جوانانِ مؤمنِ انقلابیِ دانا و کاردان
صورت پذیرد. در بند فوق به اولویت و اهمیتِ حضور جوانان در عرصه تعلیم و تربیت اشاره شد. اما در بعُد ساختاري به نظر می رسد
که ساختارهاي مورد انتظار از تجمیع نرم حرکت هاي «آتش به اختیار» و کارهاي تمیز فرهنگیِ جوانان انقلابی باید شکل داده شود.



هویت جدید این ساختارها به گونه اي است که پشتیبان حرکت هاي آتش به اختیار (مردم سالارانه)، نوآورانه، خلاقانه و پیشبرانه ي
مردمی است. نظام تعلیم و تربیت باید با مسئولیت پذیري و روحیه ي انقلابی، خود را پیشرو و موظف در جامعه سازي ببیند و نه
تابعی از وضع موجود و متوقف و منفعل نسبت به اصلاح سایر بخش ها. ساختار جدید باید بتواند به عنوان مهم ترین دستگاه

 
حاکمیتی، فرآیند جامعه سازي و نیل به تمدن نوین اسلامی را با نگاه تربیتی زمینه سازي کند. 

3- در گام دوم باید جهادي مضاعف در حیطه ي تزکیه و تعلیم صورت بگیرد. مبارزه ي عمیقی در این حیطه در جریان است. امروز
تلاش دشمن بر هجمه ي تربیتی است. دوگانه ي «اسلام و استکبار» در حوزه ي تربیت در حال رُخ نمایی و جدال است. دلایل،
مختصات و اهداف این دوگونه تربیت در دیدار اعضاي انجمن هاي اسلامی دانش آموزان در سال 95 توسط رهبر انقلاب تبیین و

 
تشریح شده است. 

نظام استکبار و سلطه از طریق اسناد و توصیه هاي بین المللی و حمایت مستقیم و غیرمستقیم و نرم از مدل هاي تربیتی و مدارس
خاص به دنبال این است که اهداف خود را به کمک جریان تربیت پیش ببرد. این تلاش ها با پوشش هاي شیک و بعضاً مورد نیاز
آینده نظام و حتی با ظاهر خیرخواهانه (مهارت آموزي و کارآفرینی، دوستی با طبیعت و حفظ محیط زیست، عدالت جنسیتی و...)

 
صورت می پذیرد. مهم ترین وجه این تلاش ها کنار زدن تربیت انقلابی و جهادي است. 

استفاده از این پوشش ها و همچنین ذات دیرپايِ اقدام هاي تربیتی، شناخت و اثرسنجی این جریانات را سخت می کند. از طرف دیگر
چالش هاي اقتصادي و مدیریتی نیز سایه ي سنگینی بر مسائل تعلیم و تربیت انداخته و گاهی نادانسته و ناخواسته فرصت را براي
جریانات فوق الذکر فراهم کرده است؛ همه ي این موارد نیاز به عمل جهادي جوانانِ مؤمن انقلابی را در عرصه ي تعلیم و تربیت بیش

 
از سایر زمینه ها به ذهن متبادر می کند. 

انقلاب اسلامی البته در این زمینه نیز مستحکم ایستاده و از خود مقاومت نشان می دهد. تدوین سند تحول بنیادین و پیگیري مستمر
اجرایی شدن آن و حساسیت و ایستادگی هوشمندانه و مقتدرانه در برابر اجراي سندهاي بین المللی در تعلیم و تربیت از رئوس
اقامات جریانِ انقلاب اسلامی در زمینه ي تعلیم و تربیت بوده است. تلاش بی وقفه براي اجرایی کردن سند تحول بنیادین و مبانی
نظري آن و تلاش براي تکمیل و ارتقاء این اسناد، چه در عرصه هاي کلان و چه در عرصه ي اجرا و مدرسه داري از ضروریات این

 
جهاد و مقاومت تربیتی است. 

در نهایت می توان این جمع بندي را از بیانیه گام دوم ارائه داد که این بیانیه یک نسخه و نقشه ي تربیتی نیز هست. توصیه ها و
تکالیف هشت گانه ي رهبر انقلاب به جوانان با تربیت در مدرسه ي انقلابی دست یافتی خواهند شد. ایشان در نقش یک معلم ضمن
مرور درس هایی از تاریخ، اقتصاد، اخلاق، علم آموزي، سیاست خارجی و... تکالیفی مشخص کرده اند که انجام آن ان شاء االله جوانان،
مردم و کشور را به سر منزل مقصود و قله ي آرمانی تمدن نوین اسلامی خواهد رساند. به همین جهت است که رهبر انقلاب آموزش و
پرورش را کانون اساسی خلقِ دنیاي آینده و زیرساخت اصلیِ سعادت ملت و پیشرفت کشور می دانند که اهداف آن عیناً اهداف نظام

 
اسلامی است. 

 
ش 
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اشتغال زایی در زندان هاي ایران|برنامه ریزي براي حرفه آموزي 78 هزار

زندانی / حقوق زندانیان شاغل چقدر است؟
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درآمد زندانی شاغل با سطح مهارت ساده حداقل 35 درصد، نیمه ماهر حداقل 45 درصد و ماهر حداقل 55 درصد مصوبه
شوراي عالی کار است.

 
 

درآمد زندانی شاغل با سطح مهارت ساده حداقل 35 درصد، نیمه ماهر حداقل 45 درصد و ماهر حداقل 55 درصد مصوبه شوراي عالی

 
کار است. - اخبار اجتماعی - 

به گزارش خبرنگار قضائی خبرگزاري تسنیم، فقدان مهارت شغلی فرد، یکی از علل اصلی بیکاري در جامعه محسوب می شود که در
نتیجه آن برخی از افراد در جهت تأمین معیشت زندگی، گرایش به هنجارشکنی و ارتکاب جرم پیدا می کنند. مقصد انتخاب این
مسیر نادرست زندان است؛ اما زندان همیشگی نیست و زندانی، با پایان یافتن دوران محکومیت خود به جامعه بازخواهد گشت. حال
دو مسیر پیش روي زندانی آزادشده قرار دارد؛ یا در همان مسیر قبلی قدم بردارد یا اینکه؛ مسیر زندگی درست را انتخاب کند که این
هم نیازمند حرفه آموزي و اشتغال و کسب درآمد است. بنابراین جامعه براي آنکه از حجم ناهنجاري هاي خود بکاهد، نیازمند آموزش
به هنجارشکنان است تا آنها را به آغوش خود بکشاند. اما متولی آموزش حرفه و کسب و کار زندانیان چه کسی است؟ در نظر اول

 
اذهان به سمت زندان می رود؛ محل نگهداري زندان در بازه هاي زمانی که در بسیاري از اوقات، کوتاه هم نیستند. 

 
تکلیف به عهده کیست؟ 

سازمان زندان ها با همکاري دستگاه هاي اجرایی از جمله سازمان آموزش فنی وحرفه اي کشور، مکلف به توانمندسازي شغلی
زندانیان فاقد مهارت شده اند تا ضمن غنی سازي اوقات فراغت آنها، با مشارکت مراکز عمومی و خصوصی از جمله انجمن حمایت از
زندانیان، بنیاد تعاون زندانیان، اشخاص حقیقی و حقوقی و گروه هاي جهادي و خیّرین، زمینه اشتغال زایی پایدار براي این قبیل

 
زندانیان را حین تحمل کیفر و پس از آزادي فراهم کنند و احتمال بازگشت مجدد آنان به زندان ها را به حداقل برساند. 



 
 

 
قانون و حقوق کار براي زندانی 

نگاه به زندان از منظر حقوق بشري از موضوعات مورد توجه و پربحث محفل هاي حقوقی بوده است. از این منظر ماهیت حقوقی کار و
اشتغال زندانیان در سیستم هاي کیفري را می توان در سه سرفصل تقسیم بندي کرد؛ «کار براي زندانیان یک تکلیف است»، «کار

 
براي زندانیان حامی محسوب می شود» و «کار براي زندانیان تلفیقی از تکلیف و حق است». 

اما در اسناد قانونی و بالادستی سازمان زندان ها، در باب مهارت آموزي و ایجاد اشتغال براي زندانیان پیش بینی هاي قانونی و
بخشنامه اي انجام شده است. این قوانین و بخشنامه ها را می توان در 6 بند مورد توجه قرار داد: «ماده 2 قانون تبدیل شوراي
سرپرستی زندان ها به سازمان زندان ها و اقدامات تأمینی و تربینی کشور»، «بند (پ) ماده 113 قانون برنامه ششم توسعه کشور و
آئین نامه اجرایی آن»، «بند (ج) ماده 38 قانون احکام دائمی کشور و آئین نامه اجرایی آن»، «آئین نامه اجرایی سازمان زندان ها و
اقدامات تأمینی و تربیتی کشور»، «سند تحولی قوه قضائیه» و «اولویت هفتم از اولویت هاي دوازده گانه سازمان زندان ها در سال

 
 .«1399

 
جدیدترین خبرها و تحلیل هاي ایران و جهان را در کانال تلگرامی تسنیم بخوانید. (کلیک کنید) 

 
جدیدترین خبرها و تحلیل هاي ایران و جهان را در کانال اینستاگرامی تسنیم بخوانید. (کلیک کنید) 

مطابق این بندهاي 6 گانه، مهارت آموزي و اشتغال به کار زندانیان منوط به تقاضاي زندانی است و از این حیث شرکت در دوره هاي
آموزش فنی وحرفه اي و کار در زندان، یک حق از حقوق زندانی محسوب می شود که در صورت اعلام از سوي زندانی باید تأمین شود
و زندانیان داوطلب کار در کارگاه هاي صنعتی، کشاورزي و خدماتی داخل زندان با کسب نظر شوراي طبقه بندي زندان به کار گمارده

 
می شوند. 

اما اعزام به کار زندانیان شاغل به کارگاه هاي وابسته به زندان در پوسته بیرونی و یا به مراکز خصوصی خارج از زندان طبق تبصره
ماده 124 آئین نامه اجرایی سازمان زندان ها منوط به تصویب شوراي طبقه بندي و تأیید مرجع قضائی است که در صورت موافقت در

 
مراحل قانونی لازم، محقق خواهد شد. 

 
ارائه گواهینامه بدون درج نام زندان 



سازمان زندان ها با توجه به بندهاي 6 گانه اي که توضیح آن ارائه شد، در خصوص مهارت آموزي و اشتغال زندانیان وظایفی دارد که
از جمله آنها می توان به این موارد اشاره کرد: «ایجاد امکانات و تسهیلات لازم در زمینه اصلاح و ارشاد و آموزش زندانیان و اشتغال و
حرفه آموزي آنها»، «برگزاري دوره هاي مهارت آموزي براي زندانیان فاقد مهارت و ارائه گواهینامه معتبر به زندانیان کارآموزان بدون
درج عبارت زندان در گواهینامه آنان با همکاري سازمان آموزشی فنی وحرفه اي و سایر نهادها و مراکز آموزشی»، «جذب کمک هاي
مردمی و مؤسسات خیریه»، «برنامه ریزي براي اشتغال زندانیان داوطلب کار با استفاده از امکانات سازمان و نیز سرمایه هاي دولتی،
بانک ها، تعاونی ها، بخش خصوصی و تلاش در جهت خودکفایی زندان ها»، «تعیین سیاست ها و استراتژي مناسب به منظور ارائه
آموزش هاي حرفه اي مناسب و حفظ اشتغال پایدار مددجویان پس از آزادي با هدف استانداردسازي، تغییرات احتمالی تاکتیکی در
برنامه ها و سیاست ها و بهبود روش هاي اجرایی»، «پرداخت دستمزد به زندانیان شاغل براساس روزمزدي یا کارمزدي» و «برقراري
ارتباط با مراکز صنعتی، کشاورزي و کارآفرینی و وزارتخانه ها و سایر نهادهاي دولتی و غیردولتی و گروه هاي جهادي به منظور فراهم
کردن فرصت هاي اشتغال و حرفه آموزي مددجویان و جذب کمک ها و منابع مالی و یا سایر منابع در جهت کمک به اشتغال

 
زندانیان در حین تحمل کیفر و پس از آزادي». 

 
 

 
هدف از اشتغال زندانیان چیست؟ 

سازمان زندان ها براي اشتغال و حرفه آموزي زندانیان اهدافی را دنبال می کند که از اهداف مهم سیاست هاي اصلاحی و تربیتی
زندانیان با محوریت مهارت آموزي و اشتغال ، کاهش آسیب رفتارهاي پرخطر در زندان ها، بازسازي شخصیتی و بازاجتماعی نمودن و
توانمندسازي شغلی و اعتماد به نفس زندانیان، کاهش آمار جرم و بزهکاري و نرخ بیکاري در جامعه، تعدیل بازگشت مجدد به زندان

 
ها و احیاي زندگی شرافتمندانه پس از آزادي در جامعه است. 

از دیگر اهداف برنامه هاي اشتغال و حرفه آموزي زندانیان به ویژه محکومان به حبس هاي دراز مدت در دو زمینه اصلاحی و تربیتی و

 
نیز کمک به تأمین معاش خانواده زندانی با ارتقاي مهارت هاي شغلی لازم و در حین تحمل حبس و پس از آزادي خواهد بود. 

حال سازمان زندان ها براي تحقق اهداف یادشده، برنامه حرفه آموزي به تعداد 78 هزار و 278 نفر از محکومان - که حدود 48 درصد
کل محکومان هستند – را براي امسال پیش بینی کرده است که تحقق این اقدام مهم نیازمند برگزاري دوره هاي مهارت آموزي و
مشاوره شغلی در خوشه هاي صنعتی، خدماتی، کشاورزي و فرهنگ و هنر متناسب با نیاز روز جامعه و با استانداردهاي نوین آموزشی
با همکاري سازمان آموزش فنی وحرفه اي کشور، وزارت میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی، سازمان جهاد کشاورزي و



 
همچنین آموزش در محیط واقعی کار در کارگاههاي اشتغال زندان ها تحت نظارت سازمان آموزش فنی وحرفه اي کشور است. 

از سویی دیگر، اشتغال مولد در سه بخش کارگاهی، خوداشتغالی داخل زندان و اعزام به کار به مراکز خصوصی خارج از زندان براي 50
درصد محکومان واجد شرایط از سوي سازمان زندان ها برنامه ریزي شده که تحقق آن هم نیازمند برنامه توسعه و تکمیل کارگاه هاي
صنعتی و نیمه صنعتی موجود در زندان ها، برنامه ریزي تولید در واحدهاي کشاورزي و ارتقاي کیفیت واحدهاي خدماتی با حمایت

 
قوه فضاییه و دولت و جلب مشارکت و سرمایه گذاري مراکز حقیقی و حقوقی می باشد . 

 
سازمان زندان ها و مهارت آموزي زندانیان 

گفته شد که در سال جاري با رویکرد تحولی سیاست ها و برنامه هاي قوه قضائیه و سازمان زندان ها، ایجاد اشتغال مولد و پایدار براي
50 درصد از محکومان واجد شرایط در دستور کار سازمان زندان ها قرار گرفته است. در این راستا با تلاش بیش از پیش براي توسعه
و تقویت زیرساخت هاي لازم متناسب با آمار محکومان واجد شرایط و با بسیج همه منابع و امکانات و استفاه حداکثري از ظرفیت
هاي موجود زندان ها و بهره گیري از خدمات و امکانات وابسته به مراکز دولتی و جلب مشارکت و سرمایه گذاري بخش غیردولتی اعم
از انجمن هاي حمایت از زندانیان، بنیاد تعاون زندانیان، گروه هاي جهادي و سازمان هاي مردم نهاد و خیریه و کارآفرینان حقیقی و
حقوقی در قالب انواع قراردادهاي مشارکتی، سرمایه گذاري، بهره برداري و ... اشتغالزایی مولد به میزان 26.8 درصد از محکومان واجد
شرایط در سه بخش اشتغال کارگاهی داخل زندان ها، خوداشتغالی زندانیان در داخل بندها و اشتغال اعزام به کار به مراکز خصوصی

 
خارج از زندان ها محقق شده است. 

در بخش حرفه آموزي با توجه به محدودیت هاي ستاد ملی کرونا به دلیل عدم اعزام مربی از سوي سازمانهاي متولی مهارت آموزي ،
مراکز آموزشی در زندان ها بعضاً تعطیل بوده و یا با توجه به منشور ابلاغی سازمان فنی وحرفه اي از یک سوم ظرفیت آموزشی
استفاده شده و بر این اساس و با توجه به محدودیت هاي ذکرشده، عملکرد حرفه آموزي در 6 ماهه اول سال جاري براي حدود 14

 
هزار نفر و به عبارتی براي 8 درصد محکومان کشور اجرایی گردیده است. 

اما با آزادي زندانیان، به ویژه در دوره اي که کاهش جمعیت زندانی مورد تأکید مسئولان قضائی است، اشتغال او رها نمی شود. در
همین راستا مشاوره و حمایت شغلی از زندانیان آزادشده براي جذب در بازار کار توسط مراکز مراقبت پس از آزادي سازمان زندان ها
صورت می گیرد و در آن موضوعاتی همچون مشاوره و هدایت شغلی، و نیز ارائه وام خوداشتغالی به زندانیان آزاد شده متقاضی مورد

 
توجه است. 

 
نوع همکاري بر چه اساسی تعیین می شود؟ 

همانطور که گفته شد؛ امکانات موجود سخت افزاري و نرم افزاري و قانون و اسناد قضائی و حقوق شهروندي براي اشتغال زندانیان
پیش بینی گردیده است؛ اما این نکته را باید عنوان کرد که اشتغال، موضوع اجباري براي زندانی نیست و اشتغال به کار زندانی کاملاً

 
داوطلبانه و اختیاري است و اجباري براي اشتغال زندانی وجود ندارد. 

نحوه همکاري زندانی در خصوص اشتغال با زندان به صورت روزمزدي یا کارمزدي (قطعه اي، سري کاري، رجی، تعداد و ...) بر مبناي
ماده 129 آئین نامه اجرایی سازمان زندان ها متناسب با درجه مهارت زندانی تعیین می شود که طی دستورالعمل واحدي از سوي

 
سازمان تعیین و ابلاغ می شود. 



همچنین میزان درآمد یا دستمزد زندانی شاغل بر مبناي میزان مهارت و تخصص وي (ساده، نیمه ماهر، ماهر) تعیین و به حساب

 
بانکی زندانی و خانواده او واریزمی شود. 

 
حداقل دستمزد روزانه زندانی با 8 ساعت کار در هر سه سطح مهارتی اینگونه تعیین شده است: 

زندانی شاغل با سطح مهارت ساده حداقل 35 درصد مصوبه شوراي عالی کار در آن سال، سطح نیمه ماهر حداقل 45 درصد مصوبه
شوراي عالی کار و سطح ماهر حداقل 55 درصد مصوبه شوراي عالی کار. البته سازمان زندان ها تأکید دارد که دستمزدهاي تعیین
شده «حداقل» دستمزد روزانه است. همچنین تعیین سطح مهارت زندانی را مسئول اشتغال و حرفه آموزي زندان و مسئول کارگاه

 
تعیین می کنند. 

 
اجراي سومین مرحله آزادي پیش از پایان محکومیت زندانیان امنیتی و عمومی 

 
گفت وگوي رئیس سازمان زندان ها با تکفیري ها در زندان رجایی شهر 

40 درصد زندانیان زندانهاي کشور به طور مستقیم مرتبط با جرائم موادمخدر هستند



آیت االله رئیسی: عدالت اقتصادي و ایجاد اشتغال جلوي فساد اجتماعی را می

گیرد

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  110  |  تاریخ: 1399/08/20

به گزارش خبرنگار قضایی خبرگزاري فارس، آیت االله سید
ابراهیم رئیسی، صبح امروز سه شنبه طی سخنانی در آیین
شکرانه ایجاد 150 هزار شغل با همت ستاد اجرایی فرمان
امام خمینی(ره)، اظهار کرد: شاید اگر همه تلاش هاي
ستاد اجرایی را می شد به نمایش گذاشت مشخص می شد
گام هاي ارزشمند و ماندگاري در جهت تولید و اشتغال و
کار دانش بنیان و تحقق منویات مقام معظم رهبري
برداشته شده است و از ریاست ستاد و اعضاي فرهیخته

 
ستاد تشکر می کنم. 

وي تصریح کرد: از هنر هاي ستاد فرمان اجرایی این بوده است که تولید ثروت کند و نیرو هاي کارآمد را گرد هم آورد؛ چهره هایی که

 
در حد وزیر و یا معاون وزیر هستند. 

آیت االله رئیسی با بیان اینکه امروز با مشکلات و تنگنا هایی مواجهیم که دشمن براي ما ایجاد کرده است، افزود: گام هاي بسیاري در

 
این چهل سال برداشته شده است اما باید گام هاي بیشتري برداشته شود. 

وي با تأکید بر اینکه فقرزدایی و محرومیت زدایی از مسائل مهم است، گفت: در مملکتی که در جاي جاي آن ثروت خوابیده است

 
نباید چهره کریه فقر، مناطق مختلف کشور ما را بپوشاند. 

رئیس قوه قضائیه، فقر را محصول بی عدالتی اجتماعی دانست و بیان داشت: راهکار مبارزه با فقر و فساد و تبعیض اجراي عدالت است.

آیت االله رئیسی با تأکید بر اینکه اجراي عدالت در همه بخش ها در کشور بسیار مهم است، خاطرنشان کرد: در حوزه قضایی اجراي
عدالت براي ما محوري ترین نکته است. آنچه می تواند جلوي تولید پرونده و فساد اجتماعی را بگیرد، عدالت اقتصادي و ایجاد اشتغال

 
است. 

وي افزود: وقتی مقام معظم رهبري می فرمایند رونق تولید و جهش تولید، معلوم می شود که امروز دواي همه درد هاي جامعه ما در

 
رونق و جهش تولید است. 

رئیس قوه قضائیه اظهار کرد: امروز دولت، نهاد ها، سازمانها، نیرو هاي مسلح و همه بخش ها در جهت توانمندي اقتصادي، توانمندي

 
امنیتی و در حوزه فرهنگ تلاش کنند؛ چراکه ایران قوي، اقتصاد قوي و امنیت قوي می خواهد. 



آیت االله رئیسی با تاکید براینکه می توانیم در مقابل توطئه ها و کارشکنی هاي دشمن و تهدید ها ایستادگی کنیم، از ستاد اجرایی

 
فرمان امام به عنوان جلوه «ما می توانیم» یاد کرد. 

ادامه دارد



طرح ارزان سازي خودروي خارجی

منبع: ایستانیوزشماره خبر:  111  |  تاریخ: 1399/08/20

ایستانیوز:قیمت خودروهاي خارجی در بازار نجومی شده که یکی از علل اصلی آن کمبود شدید عرضه است. در این بین
نمایندگی ها براي گشایش دوباره واردات بدون فشار به منابع ارزي، پیشنهادهایی همچون کسب مجوز واردات با استفاده از

سرمایه شرکت هاي نمایندگی و مالکان کسب وکار حوزه تجارت خودرو و یا استفاده از سرمایه ...

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی بازارهاي مالی(ایستانیوز)، قیمت خودروهاي خارجی در بازار نجومی شده که یکی از علل اصلی آن
کمبود شدید عرضه است. در این بین نمایندگی ها براي گشایش دوباره واردات بدون فشار به منابع ارزي، پیشنهادهایی همچون
کسب مجوز واردات با استفاده از سرمایه شرکت هاي نمایندگی و مالکان کسب وکار حوزه تجارت خودرو و یا استفاده از سرمایه
ایرانیان خارج از کشور را به دولت پیشنهاد کردند. هر چند هنوز با این پیشنهادها موافقت نشده اما دولت نگران است که با استفاده از

 
ارز اشخاص زمینه پولشویی فراهم شود. 

به گزارش دنیاي اقتصاد، عذرخواهی وزیر صمت از مردم بابت کیفیت پایین خودروهاي تولیدي این روزها خبرساز شده است. هر چند
رزم حسینی دومین بار است که بابت محصولات عرضه شده توسط خودروسازان داخلی از مشتریان عذرخواهی می کند، اما وي این
بار در اظهارات خود از یکسو ممنوعیت واردات را مورد انتقاد قرار داد و از سوي دیگر خواستار تقویت بخش خصوصی خودروسازي
شد. آنچه مشخص است از سرگیري واردات و همچنین فعالیت مجدد بخش خصوصی می تواند مسیري براي کاهش انحصار دو
خودروساز بزرگ کشور باشد؛ مسیري که علیرضا رزم حسینی از آغاز مسوولیت خود در وزارت صمت بارها بر آن تاکید کرده است.
هرچند تولید بخش خصوصی به واسطه اعمال تحریم ها به کمترین سطح خود رسیده است و وزارت صمت بنا دارد که با تمهیداتی بار
دیگر به تقویت این بخش بپردازد؛ اما آنچه مشخص است این وزارتخانه چندان دخل و تصرفی نسبت به لغو دستورالعمل مربوط به
توقف واردات خودرو ندارد. بنابراین رزم حسینی اگرچه براي کاهش انحصارطلبی خودروسازان و بازگرداندن سهم خصوصی ها در بازار

 
خودرو می تواند اقدامات عملیاتی انجام دهد، اما کار وي براي بازگشایی ورود خودرو به کشور بسیار سخت به نظر می رسد. 

حدود سه سال پیش همراه با اعمال تحریم هاي بین المللی دولت به واسطه ساماندهی منابع ارزي کشور به سرعت اقدام به لغو
واردات خودرو به کشور کرد. به این ترتیب در شرایطی سهم خودروهاي وارداتی در بازار خودرو با این تصمیم دولت به حداقل رسید
که با افت چشمگیر تولید خودرو در شرکت هاي خصوصی، دو خودروساز بزرگ کشور تنها میدان دار بازار شدند. حال با توجه به افت
تیراژ در ایران خودرو و سایپا و همچنین عدم توانایی دو شرکت در عرضه مناسب و پاسخگویی به تقاضاي موجود در بازار، دو تامین
کننده خودرو یعنی واردکنندگان و بخش خصوصی بار دیگر مورد توجه قرار گرفته اند. همان طور که عنوان شد وزیر صمت نیز هفته
گذشته بر تقویت این دو بخش تاکید کرده حال آنکه به نظر می رسد بازگشایی دوباره واردات بسیار سخت یا حتی ناممکن باشد. آنچه
مشخص است واردات خودرو به واسطه ساماندهی ارزي کشور لغو شد. این در شرایطی است که واردکنندگان بارها تاکید کرده اند که

 
قادر به واردات خودرو بدون انتقال ارز هستند؛ با این حال دولت به بازگشت سهم وارداتی ها در بازار خودرو رضایت نمی دهد. 

هرچند لغو ممنوعیت واردات خودرو با چالش هایی همراه است، اما رضایت دولت به بازگشایی می تواند از یکسو منجر به کاهش
قیمت خودروهاي وارداتی در بازار شود و از سوي دیگر می تواند بخشی از خودروهاي بازار از این مسیر تامین شود. با این حال دولت
سه سال است که رضایت به بازگشایی واردات خودرو به کشور را نمی دهد. در این زمینه واردکنندگان کشور حتی به دولت پیشنهاد
ازسرگیري واردات خودرو با استفاده از سرمایه هاي شرکت هاي نمایندگی و مالکان کسب و کار حوزه تجارت خودرو را داده اند. این



 
در شرایطی است که بانک مرکزي به هیچ عنوان با این شرط موافقت نمی کند. 

واردکنندگان در پیشنهادي دیگر عنوان کرده اند که دولت اجازه از سرگیري واردات خودرو با استفاده از سرمایه ایرانیان خارج از
کشور را با قبول کلیه مسوولیت هاي اجرایی بدهد حال آنکه دولت پاسخ مثبتی نیز به این پیشنهاد نداده است. حال سوالی که مطرح
می شود این است که اگر دولت ساماندهی منابع ارزي را در دستور کار دارد و نگران خروج ارز از کشور براي کالاي لوکسی همچون
خودرو است، چرا با ارز اشخاص موافقت نمی کند؟ آنچه مشخص است بانک مرکزي مجوز واردات هیچ کالایی بدون شناسایی منبع
ارزي را نمی دهد. از این رو با پیشنهاد واردکنندگان نیز موافقت نمی کند. در این زمینه عنوان می شود که استفاده از ارز اشخاص
براي واردات خودرو ممکن است زمینه پولشویی را فراهم کند؛ به این ترتیب هرچند واردکنندگان براي بازگشایی واردات خودرو به
کشور پیشنهادهایی به دولت ارائه کرده اند، اما پذیرش این پیشنهادها با توجه به سختی مقررات بانک مرکزي، مشکل به نظر می
رسد. اگرچه هم اکنون بازار خودرو بیش از گذشته انحصاري شده و با حذف بخش خصوصی و واردکنندگان، دو شرکت خودروساز
کشور یکه تازي می کنند، اما دولت دلخوش به شعار داخلی سازي و ساخت قطعات خودرو همچنان بر مسدود کردن دیگر مسیرهاي

 
تامین خودرو به بازار تاکید دارد. 

 
چرا پیشنهادهاي واردکنندگان رد می شود؟ 

همان طور که عنوان شد بعد از بازگشت تحریم سیاست گذار کلان به دلیل مدیریت منابع ارزي واردات خودرو به کشور را ممنوع
کرد. در همین حین واردکنندگان تلاش کردند تا مسیرهاي جایگزینی را بدون فشار به منابع ارزي براي واردات خودرو تعریف کنند.

 
یکی از این مسیرها استفاده از ارز اشخاص براي واردات خودرو است. 

اما بانک مرکزي تا کنون زیر بار راه هاي جایگزین ارائه شده نرفته است. در این ارتباط فربد زاوه، کارشناس خودرو به «دنیاي اقتصاد»

 
می گوید: دلیل اصلی مخالفت با استفاده از ارز اشخاص براي واردات خودرو را باید در مباحث مرتبط با پولشویی جست و جو کرد. 

این کارشناس خودرو ادامه می دهد مدیران ارشد بانک مرکزي معتقدند استفاده از ارز اشخاص براي واردات خودرو زمینه پولشویی را
فراهم می کند؛ زیرا پول هایی را که از آن تحت عنوان ارز اشخاص نام برده می شود، می توان در دسته پول هاي سیاه طبقه بندي

 
کرد. 

زاوه معتقد است مساله دیگري که می تواند دلیل مخالفت مدیران ارشد بانک مرکزي باشد به بعد از واردات خودرو به کشور مربوط
می شود. این کارشناس خودرو ادامه می دهد سیاست گذار پولی و مالی کشور این دغدغه را دارد که ریالی خودروهاي وارداتی بعد از
فروش چه مسیري را در پیش می گیرند. به نظر زاوه، اگر دلار به دست آمده از این مسیر بخواهد از کشور خارج شود، بی شک در

 
شرایط فعلی به بازار ارز فشار مضاعفی را وارد می کند. 

 
به اعتقاد زاوه، هرگونه مجوز مانند استفاده از ارز اشخاص براي واردات خودرو در درون خود یک رانت و فساد را به دنبال دارد. 

مهدي دادفر، دبیر انجمن واردکنندگان نظري مخالف زاوه دارد. دادفر به خبرنگار ما می گوید: اظهاراتی از جنس پولشویی از راه
واردات خودرو نمی تواند چندان مورد توجه باشد. دادفر ادامه می دهد این پول در حال حاضر در بانک یک کشور دیگر قرار دارد و
قطعا تمام نظارت ها از سوي کشور مبدأ در ارتباط با پاك بودن این پول انجام گرفته بنابراین این ادعا که قرار است از محل واردات

 
خودرو پولشویی اتفاق بیفتد نمی تواند محلی از اعراب داشته باشد. 



دبیر انجمن واردکنندگان به تناقض هاي موجود در داخل اشاره می کند و می گوید: بانک مرکزي مجوز ورود ارز به صورت اسکناس و
نامحدود را صادر می کند؛ اما هنگامی که قرار است همان پول به صورت خودرو وارد کشور شود دم از پولشویی می زند و جلوي آن را
می گیرد. دادفر می گوید: تمام شرکت هاي وارد کننده شناسنامه دار زیر ذره بین نهادهاي نظارتی از جمله سازمان امور مالیاتی
هستند و تمام جا به جایی حساب هاي آنها قابلیت رصد شدن و پیگیري دارد؛ بنابراین بحث خروج ارز از کشور و فشار از این ناحیه به

 
بازار ارز نمی تواند چندان مورد توجه باشد. 

مصطفی خدري، عضو انجمن واردکنندگان نیز به خبرنگار ما می گوید: در حال حاضر ممنوعیت واردات خودرو سبب شده است تا
بحث خروج خودروهاي فرسوده به کما برود این در حالی است که آلودگی هوا یکی از اصلی ترین دغدغه هاي کلان شهرها محسوب

 
می شود. 

نکته دیگري که مورد توجه این فعال وارد کننده قرار دارد، بحث اشتغال زایی است. خدري معتقد است باز کردن مسیر واردات باعث

 
برقراري اشتغال مستقیم 15 هزار نفري می شود که در حال حاضر از کار معلق شده اند. 

وي تاکید می کند ازسرگیري واردات در شرایط فعلی که دولت با چالش تامین نقدینگی روبه رو است، می تواند باردیگر به کسب
درآمد از محل دریافت تعرفه و حقوق گمرکی فکر کند.



طراوت زندگی در شرق پایتخت

منبع: همشهريشماره خبر:  112  |  تاریخ: 1399/08/20

مرکز جدید نگهداري، درمان و اشتغال زنان آسیب دیده با عنوان «طراوت زندگی» با هدف حمایت از زنان آسیب دیده
فعالیت خود را آغاز کرد.

 همشهري آنلاین_پروانه بهرام نژاد: مراسم افتتاح و بهره
برداري نخستین مرکز نگهداري، درمان و اشتغال بانوان (معتادان متجاهر) همزمان با ولادت حضرت محمد(ص) با حضور جمعی از
مسئولان از جمله سردار «محمدرضا یزدي» فرمانده سپاه حضرت محمد رسول االله(ص) تهران، حجت الاسلام والمسلمین
«محمدحسن ابوترابی فرد» امام جمعه موقت تهران، «محمدرضا جوادي یگانه» معاون امور فرهنگی واجتماعی شهرداري تهران، «سید
مالک حسینی» رئیس سازمان رفاه، خدمات و مشارکت هاي اجتماعی شهرداري تهران و «مرتضی رحمان زاده» شهردار منطقه13

 
برگزار شد. 

مرکز «طراوت زندگی» با همکاري مشترك شهرداري تهران و سپاه حضرت محمد(ص) افتتاح شد. سازمان رفاه، خدمات و مشارکت
هاي اجتماعی شهرداري تهران و معاونت امور اجتماعی و فرهنگی شهرداري تهران در همکاري مشترك با معاونت اجتماعی سپاه

 
حضرت محمد رسول االله(ص) تهران بزرگ و با هدف انجام مسئولیت اجتماعی، این مرکز را در شهر تهران راه اندازي کردند. 

- نخستین مرکز بهاران ویژه بانوان این مرکز براي نخستین بار در شهر تهران به عنوان مرکز بهاران ویژه بانوان معتاد بهبودیافته
فعالیتش را آغاز کرده است و در محدوده شهرداري منطقه13 قرار دارد. ساختمان مرکز طراوت زندگی در سه طبقه ساخته شده است
و پذیراي بانوان معتاد متجاهر براي درمان، مهارت آموزي و بازتوانی خواهد بود. همچنین در این مرکز شرایط حرفه آموزي به این
بانوان پیش بینی شده است تا پس از ترك اعتیاد و بهبودي کامل و ترخیص، شرایط اشتغال براي آنها فراهم باشد. علاوه براینها ارائه

 
خدمات روان شناختی و تلاش براي آماده سازي این افراد براي بازگشت به جامعه پیگیري خواهد شد. 

 
- درمان و بازتوانی زنان معتاد  



سردار «محمدرضا یزدي» فرمانده سپاه حضرت محمد رسول االله(ص) تهران در حاشیه این مراسم اعلام کرد: «تلاش می کنیم بانوان
معتاد متجاهر پایتخت درمان و بازتوانی شوند و به زندگی دوباره برگردند. موضوع ترك اعتیاد درمان و اشتغال معتادان متجاهر در
کشور و به ویژه تهران از مدت ها پیش در دستور کار قرار گرفته است.» او ادامه داد: «در تهران کارهاي خوبی در این زمینه انجام
شده است و امروز هم مرکز صیانت، درمان و اشتغال شهید زیادیان در شرق پایتخت افتتاح شد. حرفه آموزي و ایجاد زمینه اشتغال
براي این بانوان برنامه دیگري است که در این مرکز با جدیت دنبال می شود تا این دسته ازاقشار جامعه به آغوش خانواده برگردند.»
سردار یزدي افزود: «سعی شده با حداقل هزینه حداکثر توجه و ظرفیت در نظر گرفته شود تا اعتبار و مقام این بانوان به آنها برگردانده

 
شود.» 

- نخبگان و فعالان اقتصادي حمایت کنند در بخش دیگري از این مراسم حجت الاسلام والمسلمین ابوترابی فرد امام جمعه موقت
تهران ضمن تبریک میلاد پیامبر اکرم(ص) گفت: «تلاش ما بر این است که فرد معتاد از این بیماري رنج آور رها شود و به آغوش
خانواده اش برگردد و اگر این اتفاق بیفتد مصداق آیه شریفه قرآن است که می فرماید: «هر کس یک نفر را نجات دهد گویی جامعه
اي را نجات داده» است.» او افزود: «از شهروندان، نخبگان علمی، پیشگامان و فعالان اقتصادي دعوت می کنم که از این مجموعه
حمایت کنند تا تهرانی با کمترین آسیب اجتماعی داشته باشیم.» او ادامه داد: «ایجاد مجموعه بهاران در سراسر تهران باعث شده هیچ
فردي بی سرپناه نباشد و امیدواریم در آینده نزدیک شاهد این باشیم که تهران در کاهش آسیب هاي اجتماعی قدم هاي بزرگ و

اثرگذاري برداشته است.»



سفسطه اي فراگیر علیه فقرا

منبع: ایستانیوزشماره خبر:  113  |  تاریخ: 1399/08/20

ایستانیوز:اصل ایده این است که نباید به فقرا پول داد یا کمک کرد، بلکه باید زمینه فقر را که همان بیکاري و رکود است از
بین برد. در این تفکر نهادهاي حمایتی خیلی اهمیت ندارند و این نهادها باید صرفا به کسانی خدمت کنند که واقعا هیچ گونه

قابلیت کار کردن ندارند.

علی سرزعیم در روزنامه دنیاي اقتصاد نوشت:این روزها هر از چندگاهی به مدد رسانه هاي جدید و فضاي مجازي تصاویري از
عمق فقر و محرومیت مناطق مختلف کشور منتشر می شود و گاه آدمی از شدت فقر در نقاط مختلف کشور حیرت می کند. همزمان
وقتی به این نکته توجه می شود که ایران کشوري با درآمد نفت است و سالانه دست کم 50 میلیارد دلار نصیب این اقتصاد می شود،

 
وجود چنین فقرهایی غیرقابل تحمل می شود. 

همه می دانند یک جاي کار می لنگد که با وجود انبوه درآمد نفت، فقر این چنین خودنمایی می کند. اینکه این تناقض چگونه حل
می شود محل نظریه پردازي هاي مختلف است. یک عده می گویند چون فساد داریم فقر داریم، کسانی می گویند چون ایران به
محرومان جهان کمک می کند فقر داریم و... . به باور اینجانب یک تفکر به شکل گیري این وضعیت بسیار کمک کرده و متاسفانه این

 
تفکر به دلیل جذابیت ظاهري بسیار رواج پیدا کرده و به ایده مسلط در عرصه سیاست گذاري و حکمرانی تبدیل شده است. 

اصل ایده این است که نباید به فقرا پول داد یا کمک کرد، بلکه باید زمینه فقر را که همان بیکاري و رکود است از بین برد. در این
تفکر نهادهاي حمایتی خیلی اهمیت ندارند و این نهادها باید صرفا به کسانی خدمت کنند که واقعا هیچ گونه قابلیت کار کردن ندارند.
به تعبیر ساده گفته می شود که به افراد ماهی ندهید، بلکه ماهی گیري یاد بدهید. ظاهر ایده خیلی جذاب و منطقی است، اما این
تفکر باطن خطرناکی دارد که نیاز به معرفی و تشریح دارد. معمولا نتیجه اي که از این استدلال حاصل می شود این است که نباید
یارانه نقدي داد و به جاي آن باید به تولید یارانه داد. وام هاي ارزان، زمین ارزان، نهاده ارزان، ارز ارزان و... باید در اختیار صنعت گران

 
و کارآفرینان قرار گیرد تا آنها تولید را رونق دهند و اشتغال ایجاد کنند تا افراد فقیر بتوانند شغل بیابند و نهایتا از فقر خارج شوند. 

اما واقعیت آن است که اگر پول به فرد فقیر داده شود با این پول براي خود و خانواده اش، غذا و پوشاك و دیگر مایحتاج ساده زندگی
را می خرد. در نتیجه تقاضا براي غذا، پوشاك و دیگر لوازم خانگی ایجاد می شود. روشن است که این تقاضا معطوف به کالاهاي تولید
داخل است و فقرا مثلا یخچال ساید باي ساید کره اي طلب نمی کنند. در نتیجه وقتی تقاضا براي اقلام خوراکی، پوشاك داخل و
لوازم خانگی ایرانی زیاد شد، کارخانه ها و صنایع ایرانی تولیدکننده آن رونق می گیرند و تولید خود را افزایش می دهند به اشتغال
می افزایند. اما وقتی پول در قالب امتیازات مختلف صرفا به تولیدکننده داده می شود اگر تقاضا به اندازه کافی وجود نداشته باشد آن

 
صنعت رونق نخواهد گرفت. 

صنایع هرگاه می خواهند برنامه تولید بریزند با این مساله مواجه می شوند که در مناطق محروم تقاضا براي کالاهاي آنها به اندازه
کافی وجود ندارد و بهتر است صنایع خود را در نزدیکی شهرهاي بزرگ بنا کنند. بنابراین نیروي کار شهري به کار می گیرند و به
دلیل هزینه حمل و نقل، قیمت تمام شده کالا براي مناطق دور خیلی بالا خواهد شد و گاه ارسال آن به آن مناطق صرفه اقتصادي

 
نخواهد داشت. بنابراین آن هدف اولیه به طور کامل محقق نخواهد شد. 



مساله دیگري که پیامد بعدي این وضعیت است، ایجاد فقر و نابرابري است. اگر به فقرا پول داده می شد می توانستند وضعیت خود را
سامان دهند و از فقر خارج شوند؛ اما اینک به امید اینکه روزي به اشتغال برسند و درآمد کسب کنند در فقر باقی خواهند ماند.
نابرابري و فساد دیگر محصول این تفکر است. ارزهاي ارزان، وام هاي ارزان و نهاده هاي ارزان نهایتا خود را به قیمت بازار به فروش
می رسانند و مابه التفاوت به عنوان سود در اختیار صاحبان صنایع قرار می گیرد که دقیقا مصداق رانت خواري است. درآمدهاي
حاصل از این امر صرف خانه هاي لوکس، لباس هاي برند خارجی، خرید در کشورهاي اروپایی در ایام حراج، داشتن ویلا و پاسپورت

 
در کشورهاي دیگر می شود و همه اینها یعنی فشار روي ارز، نبود تقاضا براي محصول داخلی و نهایتا فرار سرمایه. 

معمولا این تفکر خبیثانه با یک ادعاي خبیثانه تر ترکیب می شود تا تحکیم شود و آن این است که فقرا صلاحیت داشتن پول را
ندارند؛ زیرا نمی دانند پول را چگونه خرج کنند و نیازهاي درست خود را تشخیص نخواهند داد و آن را صرف مواد مخدر خواهند کرد.
چه کسی می تواند اثبات کند که همه فقرا معتادند؟ چه کسی می تواند اثبات کند که یک فرد فقیر گرسنه، تامین مواد ضروري را
اولویت نخواهد داد؟ چه کسی می تواند نبود شفقت نسبت به وضعیت فرزندان و خانواده را در میان والدین آنها اثبات کند؟ حتی اگر
همه این فرضیات نادرست، درست می بود باز هم دلیلی بر ندادن حق فقرا از پول نفت وجود نمی داشت. کوپن هاي کالایی راه حلی

 
است که در کشورهاي مختلف براي فقراي مشکل دار استفاده می شود. 

از حضرت علی نقل است که ثروت انباشته اي نمی بینید مگر آنکه در کنار آن حق ضایع شده اي وجود دارد. در ایران که ثروت از
محل کارآفرینی کمتر خلق می شود، بهترین مصادیق براي این حدیث مشاهده می شود. اگر پول نفت به شکل برابر تقسیم می شد و
اگر یارانه نقدي گداپروري قلمداد نمی شد، وضعیت فقر و نابرابري در کشور ما این حد وخیم نمی شد. نکته جالب توجه این است که
در دو مقطع یارانه نقدي به مردم پرداخته شد و در هر دو نوبت ضریب جینی که نشانگر نابرابري است کاسته شده است: یکی سال
1389 و دیگري سال 1398. یادآور می شوم در سال 1398 یارانه نقدي بابت افزایش قیمت بنزین پرداخت شد. نکته جالب دیگر افت
شدید فقر خوراکی پس از پرداخت یارانه نقدي در سال 1389 است. متاسفانه تحریم ها که از سال 1390 بر اقتصاد ایران تحمیل شد،
نگذاشت اثرات یارانه نقدي در کشور پایدار بماند. اگر شر تحریم ها از اقتصاد ایران برکنده شود و پرداخت یارانه نقدي به الگوي رایج
براي فقرزدایی تبدیل شود، می توان انتظار داشت چهره کریه فقر در کشور کاسته شود و نابرابري هاي آزاردهنده کمتر شود. به امید

آن روز.



هدف گذاري براي رشد 50 درصدي اشتغال زندانیان تا پایان سال

منبع: عصر خبرشماره خبر:  114  |  تاریخ: 1399/08/20

رییس سازمان زندان ها گفت: در حوزه اشتغال نیز هدف گذاري ما تا پایان سال، رشد 50 درصدي است که تحقق این اهداف
عالیه توام با فعالیت هاي تربیتی است که باید با همکاري و هماهنگی و هم افزائی همگان محقق شود.

رییس سازمان زندان ها گفت: در حوزه اشتغال نیز هدف گذاري ما تا پایان سال، رشد 50 درصدي است که تحقق این اهداف

 
عالیه توام با فعالیت هاي تربیتی است که باید با همکاري و هماهنگی و هم افزائی همگان محقق شود. 

رییس سازمان زندان ها در مراسم تکریم و معارفه مدیرکل زندان
هاي استان خوزستان که با حضور اعضاي شوراي قضائی استان،
جمعی از مسئولین اجرائی و اجتماعی و مسئولان زندان هاي
استان برگزار شد گفت: کار در زندان سخت است و در خوزستان
سخت تر، کار در زندان پر افتخار است و البته در خوزستان

 
پرافتخارترین. 

حاج محمدي در این مراسم گفت: خوزستان خاکریز بوده و
هست، خوزستان مورد طمع استکبار و دشمنان بوده و هست و
البته خوزستان به فرموده امام راحل، دین خود را به اسلام،

 
انقلاب و ارزش هاي انسانی و شرافت کشور ادا نموده است، لذا با این وضع ما همه مدیون خوزستانیم. 

عضو شوراي عالی قوه قضائیه با اشاره به فرمایش مقام معظم رهبري که خوزستان را عرصه عمل توصیف فرمودند، گفت: خوزستان
همیشه باید از مردان عمل براي خدمت و تعالی برخوردار باشد، خوزستان عرصه مهمی است که دشمن به دنبال سست نمودن این
سنگر است و ما نیز در سنگر اصلاح و تربیت ماموریت مهمی بر عهده داریم، این ماموریت مهم تحقق منویات امام فرزانه انقلاب در
تبدیل زندان ها به دانشگاه انسان سازي است، خدمتی که بواسطه آن اسلام تبلیغ شود و همچنین منویات مقام معظم رهبري که

 
فرمودند زندان باید آموزشگاه نیکی ها باشد، محقق گردد. 

رییس سازمان زندان هاي کشور با اشاره به اینکه متاسفانه جمعیت کیفري استان خوزستان جزو 5 استان اول کشور است، این آمار را
معنا دار توصیف کرد و گفت: این امر زیبنده خوزستان نیست و همه باید کار کنند تا علل وقوع جرم و پدیده ایجاد کننده جمعیت

 
کیفري در استان رفع شود. 

وي افزود: خوزستان و اتفاقات آن در سبک و مرام و مشی مردمانش و شهدایش همواره، بر پایه مردانگی، با مرام بودن و غیرتمندي
استوار بوده و این براي کل کشور مثال زدنی است، لذا در حوزه پایش جامعه شناسی و رفتار شناسی زندانیان، می بینیم که آنان نیز
نوعی اخلاق با مرام بودن و لوتی منشی را دارا هستند، لذا باید از سیره و منش پهلوانی و مردانگی شهدا، براي زندانیان استان الگو
سازي تربیتی صورت پذیرد، خوزستان استانی است که سرشار از این الگو هاي کم نظیر است و ما بنا داریم همین ظرفیت را براي

 
اصلاح مجرمین استفاده نماییم. 



حاج محمدي با بیان اینکه خوزستان معراج و قدمگاه شهداست، شهیدانی که نگذاشتند جان و مال و حیثیت آحاد مردم به مخاطره
افتد گفت: توصیه من به مدیر کل جدید زندان هاي استان که از مدیران توانمند کشور است، این بوده که به شکلی کار کنیم و تحول
ایجاد نمائیم که زندانبانی ما و تلاشمان در اصلاح و تربیت مددجویان، موجب افتخار و سربلندي و بالندگی باشد. با این شهدا میتوان
راه را پیدا کرد، شهدا الگو هاي ویژه و بی مانندي براي تربیت زندانیان هستند، چشمه جوشان الگو ها خوزستان است که باید از این

 
ظرفیت براي تربیت زندانیان استفاده کرد. 

عضو شوراي قضائی کشور با قرائت بخش هایی از فرمایشات مقام معظم رهبري در حوزه ضرورت دشمن شناسی و حفظ خاکریز ها
گفت: هجمه دشمنان امروز متوجه زندان ها است و ما نیز باید آرایش آفندي و پدافندي خود را متناسب با طمع دشمنان تنظیم
نماییم لذا می طلبد همه عزیزان که دل مشغولی دارند، با یک همراهی و مشارکت و هم افزائی بیشتر به یاري سازمان زندان ها

 
شتافته تا زندان و عملکرد آن فرصتی براي تبلیغ نظام باشد. 

رییس سازمان زندان هاي کشور با تاکید بر اینکه باید زندان و زندانبانی در خوزستان بسیار جدي دیده شود گفت: برخی از زندانیان با
تبلیغ عناصر معاند، گروهک ها و دشمنان دچار سوء تفاهم شده اند، باید با استفاده از همین الگو ها در زندان اصلاح شده و خود و

 
خانواده هایشان با حسن عملکرد ما به مبلغ و مدافع عملکرد نظام مبدل شوند و زندان فرصت بسیار خوبی براي تبلیغ ارزش هاست. 

حاج محمدي با اشاره به اینکه زندان در واقع متعلق به نظام قضائی است، از هم افزائی و تعامل خوب دستگاه قضائی و زندان ها
تمجید و از رییس کل دادگستري، دادستان استان و مقامات قضائی تقدیر نمود و خاطر نشان ساخت: در بحث اصلاح و تربیت
مجرمان حسب منویات ریاست قوه قضائیه، در بخش ها و مواردي باید کار اصلاح و تربیت مجرم در بیرون زندان استمرار داشته باشد
و صرف حبس زندانی پاسخگوي نیاز ها نیست، لذا در زندان ها تاکید ما اقدامات فرهنگی عمیق و پرهیز از کار هاي سطحی است و در
سیاست کاهش جمعیت کیفري نیز بدنبال تداوم کار هاي جدي تربیتی هستیم، بدین معنا که اگر قرار است زندانی به مرخصی هم
برود باید کار تربیتی در بیرون زندان تداوم یابد، در حوزه اشتغال نیز هدف گذاري ما تا پایان سال، رشد 50 درصدي است که تحقق

 
این اهداف عالیه توام با فعالیت هاي تربیتی است که باید با همکاري و هماهنگی و هم افزائی همگان محقق شود. 

وي در پایان با تشکر از زحمات علی رضا بابائی مدیرکل سابق زندان هاي خوزستان و همچنین علی نظري در دوران سرپرستی استان،
از پژمان پروین بعنوان مدیري فعال، سازنده، تحول گرا در حوزه زیر ساخت یاد کرده و گفت: ایشان قطعا با حمایت و راهنمائی هاي
مسئولین قضائی و اجرائی استان اتفاقات خوبی را در خوزستان رقم خواهد زد و ان شاءاالله در راستاي تحقق دیدگاه شهید احمد
کاظمی که فرمود «هرچه میتوانید در خوزستان زیر ساخت آماده کنید براي روزي که لشکر سید خراسانی قرار است به یاري امام
عصر (عج) رهسپار شود» این برادر عزیز پشتیبان آن جهاد عظیم باشد، براي ایشان و همکاران عزیز در سنگر اصلاح و تربیت

 
خوزستان که مظلومانه خدمت می کنند، آرزوي حسن خدمت و عاقبت بخیري داریم. 

در این مراسم رییس کل دادگستري استان خوزستان با اشاره به اینکه دیدگاهی از بدو انقلاب بود که زندان توسعه پیدا نکند، گفت:
امروز بواسطه مقتضیات استان خوزستان و در راستاي مهار مجرمان و آسایش و امنیت مردم در مواجهه با جرم، نیازمند برخورداري از
زندان هاي مناسب نگهداري مجرمان با قابلیت هاي اصلاح و تربیت آنان هستیم، لکن زندان هاي استان از شرایط استاندارد، فضاي
فیزیکی کافی و امکانات تربیتی مورد نیاز برخوردار نیست در عین حال با ایثار گري و خدمت جهادي کارکنان زندان ها در تمام
بخشها، از تهدیدات و آسیب ها پیشگیري شده و در بخش هاي مختلفی نیز عملکرد ها و خدمات خوبی را ارایه نموده اند لذا در اینجا
از همه کارکنان زندان ها تشکر می کنیم، همچنین از مجموع عزیزانی که همواره از اهداف اصلاحی و تربیتی و حمایتی زندان ها

 
حمایت نموده اند قدردانی میکنم. 



حجت الاسلام والمسلمین صادق مرادي خاطر نشان ساخت: اقدامات زندان هاي استان در حوزه ستاد دیه و انجمن حمایت زندانیان
کم نظیر است که در همین ایام اخیر نیز خدمات بزرگی در عرصه خدمات پوششی و حمایتی و توسعه اماکن خدماتی عمومی مانند
بیمارستان دیالیز انجام شده است که برخی از این اقدامات میتواند در سایر استان ها نیز الگو شود و توسعه خدمات به زندانی و
خانواده را بدنبال داشته باشد، امیدواریم با حمایت رییس سازمان زندان ها شاهد توسعه کیفی و خدماتی زندان هاي استان باشیم و

 
در کنار مدیر کل جدید از اهداف و برنامه هاي این دستگاه حمایت می کنیم. 

وي در خاتمه با اشاره به اینکه علی رغم خاص بودن شاخص هاي جمعیت کیفري و جامعه جرم در استان، تا آنجا که ممکن بوده از
ارفاقات قضائی براي زندانیان واجد شرایط استفاده شده است، گفت: انتظار داریم مرکز در پایش عملکرد هاي این حوزه، شرایط استان

 
را مد نظر داشته باشد. 

مدیر کل جدید زندان هاي خوزستان نیز با سلام بر ساحت مقدس شهداي سرفراز استان و مردمان شریف خوزستان و همکاران خود
در زندان هاي استان، گفت: حضور در خوزستان که نماد مقاومت مردم ایران و معطر بخون شهداست را افتخار دانسته و اعلام میکنم
که براي اداي دین به مردمان شریف و قهرمان خوزستان، از دیاري که با جنگ و مقاومت و شهادت بیگانه نیست، به این استان آمده
ام و این فرصت خدمت را مغتنم می شمارم لذا از ریاست سازمان زندان ها که این فرصت و اعتماد را به بنده عنایت داشتند تشکر می

 
کنم. 

پژمان پروین با گرامی داشت یاد و زحمات 7 ساله رضا پوستچی از مدیران اسبق زندان هاي استان، از خدمات ارزشمند بابائی مدیرکل
پیشین زندان هاي استان و نظري در دوران تصدي مسئولیت زندان هاي استان قدر دانی نمود و خطاب به اعضاي شوراي اداري زندان
هاي استان و همکاران خود در زندان هاي خوزستان گفت: انتظار داریم همگان تا روزي که هستیم و روي دوپا قرار داریم، با روحیه
جهادي و حمایت از هم کار کنیم تا بتوانیم در احیاء و بازپروري زندانیان که از اقشار آسیب دیده جامعه هستند، گام هاي مؤثري

 
برداریم. 

 
در این مراسم علی نظري سرپرست پیشین اداره کل نیز گزارشی از اقدام انجام شده براي اولویت هاي دوازده گانه سازمان ارائه نمود. 

گفتنی است رییس سازمان زندان هاي کشور در این سفر با آیت االله موسوي فرد نماینده، ولی فقیه در استان و امام جمعه اهواز دیدار
نو گفتگو نمود. در این ملاقات رییس سازمان زندان ها با تشریح سیاست ها و اهداف کلان نظام زندانبانی، از تدوین برنامه و شاخص
هاي توسعه زندان هاي کشور خبر داد و ابراز امیدواري نمود که در سایه تعامل و حمایت مسئولین استان به ویژه آیت االله موسوي

 
فرد، استاندار و سایر مسئولین تحول در زندان هاي استان در مسیر تعالی و رفع دغدغه ها شتاب یافته و میسر شود. 

 
بیشتر بخوانید: 

 
رییس سازمان زندان ها به خوزستان رفت 

آیت االله موسوي فرد نیز در این نشست زندان را از دغدغه هاي جامعه و مسئولین برشمرد و توسعه اشتغال، حمایت از خانواده هاي
بی بضاعت زندانیان و هم افزائی مسئولین براي عبور از مشکلات و تحقق تحول پایدار را ضرورت هاي نظام زندانبانی در خوزستان
برشمرد و تاکید کرد: در آینده نزدیک ضمن بازدید از زندان، پیگیر حضور مسئولین ارشد در زندان ها و کمک به اصلاح و تربیت

 
زندانیان خواهد بود. 



از دیگر برنامه هاي این سفر دیدار صمیمانه رییس سازمان زندان هاي کشور با جمعی از نمایندگان و فعالان گروه هاي جهادي حوزه

 
فرهنگی و اجتماعی و قرارگاه مردمی شهید لاجوردي خوزستان بود. 

در این نشست رییس سازمان زندان ها ضمن استماع نقطه نظرات اعضاي حاضر، بر ضرورت استفاده نظامند از ظرفیت گروه هاي
جهادي براي توانمند سازي ارائه خدمات به زندانیان تاکید نمود و گفت: از همه ظرفیت ها براي تحقق منویات ریاست معزز قوه
قضائیه پیرامون برخورداري از ظرفیت تشکل هاي مردم نهاد و گروه هاي جهادي استفاده خواهد شد و مدیر کل زندان هاي استان

بعنوان نماینده ارشد سازمان در استان با تمهیدات لازم این حمایت و بستر فعالیت را دنبال خواهند نمود.



سطح اعطاي تسهیلات تولید و اشتغال به واحدهاي صنعتی افزایش یابد

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  115  |  تاریخ: 1399/08/20

معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار آذربایجان غربی با تأکید بر افزایش سطح اعطاي تسهیلات تولید و اشتغال به
واحدهاي صنعتی و تولیدي، گفت: بانک هاي عامل به دنبال جذب مشتري و اعطاي تسهیلات باشند.

سطح اعطاي تسهیلات تولید و اشتغال به واحدهاي صنعتی
افزایش یابد معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار
آذربایجان غربی با تأکید بر افزایش سطح اعطاي تسهیلات
تولید و اشتغال به واحدهاي صنعتی و تولیدي، گفت: بانک
هاي عامل به دنبال جذب مشتري و اعطاي تسهیلات

 
باشند. 

به گزارش روابط عمومی استانداري آذربایجان غربی، نادر
صادقی در جلسه کمیسیون هماهنگی بانک هاي استان با

اشاره به انتخاب بانک ملی به عنوان دبیر جدید این کمیسیون، اظهار داشت: متأسفانه برخی از بانک هاي عامل در بحث اعطاي

 
تسهیلات تولید و اشتغال بسیار ضعیف عمل کرده اند. 

وي ضمن تأکید بر افزایش بیش از پیش سطح اعطاي تسهیلات تولید و اشتغال به واحدهاي تولیدي و صنعتی، خاطر نشان کرد:

 
بایستی بانک ها علاقه مندي و توانمندي خود نسبت به جذب مشتري را هدف قرار دهند. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار آذربایجان غربی با اشاره به اعطاي تسهیلات مربوط به کرونا توسط بانک ها، گفت: در این
بخش بانک رفاه کارگران با 90 میلیارد تخصیص و اعطاي 56 درصدي، بانک انصار با 70 میلیارد تخصیص و 57 درصد اعطا، بانک
سینا با 80 میلیارد تخصیص و 44 درصد پرداخت و بانک صادرات با 540 میلیارد تخصیص و 67 درصد اعطا بانک هاي پیشتاز

 
هستند. 

در این جلسه موضوعاتی از جمله تعیین دبیر کمیسیون هماهنگی بانک هاي استان، تسهیلات بند الف تبصره 18، گزارش منابع و
مصارف بانک هاي استان، تفاهم نامه جهش تولید فی مابین استانداري آذربایجان غربی و سازمان برنامه و بودجه با بانک هاي عامل،

بند ز ماده 3 برنامه ششم توسعه اقتصادي و تسهیلات مربوط به کرونا مورد بررسی قرار گرفت.



پرداخت تسهیلات رونق تولید در سمنان از 8.3 هزار میلیارد ریال فراتر رفت

منبع: ایرناشماره خبر:  116  |  تاریخ: 1399/08/20

سمنان- ایرنا- رئیس سازمان صنعت ، معدن و تجارت استان سمنان گفت: هشت هزار میلیارد و 350 میلیون ریال تسهیلات
رونق تولید و بند الف تبصره 18 به 500 واحد صنعتی و کشاورزي استان پرداخت شد.

سمنان- ایرنا- رئیس سازمان صنعت ، معدن و تجارت
استان سمنان گفت: هشت هزار میلیارد و 350 میلیون
ریال تسهیلات رونق تولید و بند الف تبصره 18 به 500

 
واحد صنعتی و کشاورزي استان پرداخت شد. 

به گزارش ایرنا، علی تشنه دل روز سه شنبه در دویست و
پنجاه و هفتمین نشست کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید
استان سمنان در سالن یادگار امام(ره) استانداري افزود:
هشت هزار و 350 میلیارد ریال تسهیلات در قالب رونق
تولید 99 و بند الف تبصره 18 ( برنامه تولید و اشتغال ) به

500 واحد تولیدي صنعتی و کشاورزي استان پرداخت شده است که در یک ماه گذشته از نظر تعداد طرح 44 درصد و از نظر مبلغ

 
172 درصد افزایش داشت. 

وي افزود: از مجموع تسهیلات پرداختی به واحدهاي تولیدي ، 215 واحد به ارزش حدود سه هزار و 900 میلیارد ریال مربوط به رونق

 
تولید 99 و 285 واحد به ارزش چهار هزار و 430 میلیارد ریال مربوط به بند الف تبصره 18 برنامه تولید و اشتغال بود. 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان سمنان تصریح کرد: تا کنون در قالب تسهیلات رونق تولید 99 که از شهریور سال جاري
آغاز شد، 367 واحد تولیدي جهت دریافت تسهیلات به ارزش بیش از پنج هزار میلیارد ریال به بانکهاي عامل معرفی شده اند که از

 
این تعداد ، 152 پرونده جهت عقد قرارداد در بانکهاي عامل در دست بررسی می باشد. 

تشنه دل ادامه داد: در بخش رفع موانع تولید کارگروه استان سمنان تاکنون یکهزار و 150 واحد تولیدي مشکل دار در جلسات
کارگروه مطرح و بررسی شده است که در جهت رفع موانع موجود 2 هزار و 485 مصوبه به تصویب اعضا رسیده است که از این تعداد

 
72 درصد مصوبات اجرایی و بقیه در دست اقدام است. 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان سمنان بیان کرد: در این نشست با پرداخت تسهیلات به ارزش بیش از 10 هزار میلیارد

 
ریال به 86 واحد صنعتی و کشاورزي موافقت و مشکلات زیربنایی ، تامین اجتماعی و مالیات چهار واحد تولیدي استان بررسی شد. 

استان سمنان با داشتن حدود یکهزار و 840 پروانه بهره برداري واحدهاي صنعتی و معدنی با سرمایه گذاري حدود 76 هزار میلیارد
ریال و اشتغال براي بیش از 68 هزار و 800 نفر، یکی از قطب هاي صنعتی و معدنی شرق کشور محسوب می شود. 



 
برچسب ها 

 
- تسهیلات بانکی 

 
- سمنان 

 
- وزارت صنعت معدن و تجارت 

 
- رونق تولید 

 
- توسعه ایران 

 
- توسعه اقتصادي 

 
- جهش تولید 

 
- اشتغال زایی 

 
- اشتغال فراگیر 

 
پروندهٔ خبري 

- سال 99؛ سال جهش تولید



سه طرح بزرگ صنعتی در استان اردبیل  راه اندازي می شود

منبع: ایرناشماره خبر:  117  |  تاریخ: 1399/08/20

اردبیل - ایرنا - رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان اردبیل گفت: سه طرح بزرگ صنعتی در این استان با مشارکت
شرکت ایدرو  راه اندازي می شود.

اردبیل - ایرنا - رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت
استان اردبیل گفت: سه طرح بزرگ صنعتی در این استان

 
با مشارکت شرکت ایدرو  راه اندازي می شود. 

رامین صادقی روز سه شنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا
افزود: براي راه اندازي این سه طرح صنعتی مطالعات لازم
از سوي شرکت ایدرو انجام شده و در هفته آینده بحث
هاي کارشناسی با مشارکت کارشناسان زبده براي تصمیم
گیري نهایی انجام می شود تا زمینه براي سرمایه گذاري

 
این شرکت در استان اردبیل فراهم شود. 

وي با اشاره به دیدار اخیر با معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت و رایزنی در باره رفع مشکلات واحدهاي راکد استان گفت: در این

 
نشست مقرر شد ارز مورد نیاز واحد تولیدي و صنعتی موتور سیکلت خلخال تامین شود. 

 
وي ادامه داد: با راه اندازي دوباره و بازگشت این کارخانه به چرخه تولید زمینه اشتغال 120 نفر در خلخال فراهم می شود. 

وي با اشاره به اختصاص تسهیلات سرمایه در گردش براي واحدهاي فعال استان اظهار کرد: براي واحد هاي فعال ،تسهیلات سرمایه

 
در گردش اختصاص داده می شود تا این واحدها با ظرفیت کامل فعالیت خود را ادامه دهند. 

صادقی گفت: در سال گذشته اقدامات خوبی در حمایت از تولید و رونق واحدهاي صنعتی انجام شد و این اقدام زمینه اجراي برنامه

 
هاي مناسب در سال جهش اقتصادي را فراهم کرده است. 

وي با بیان اینکه در سال گذشته 57 واحد راکد به چرخه تولید بازگشت، افزود: این واحدها با مشکلات مدیریتی، حقوقی و بانکی

 
روبرو بودند و با رفع مشکل، دوباره فعال شدند. 

در حال حاضر از مجموع 586 واحد صنعتی و تولیدي داراي پروانه بهره برداري در مناطق مختلف استان 460 واحد فعال و 126 واحد
نیز بدلایل اختلاف شرکا ، افزایش قیمت مواد اولیه ،مشکل تامین سرمایه در گردش ،تغییر تکنولوژي تولید و یا مشکل تامین مواد

 
اولیه وارداتی متوقف ، راکد و از چرخه تولید خارج هستند. 



 
برچسب ها 

 
- جهش تولید 

 
- اشتغال فراگیر 

- اردبیل



مهلت نام نویسی در طرح ملی مشاغل خانگی تمدید شد

منبع: ایرناشماره خبر:  118  |  تاریخ: 1399/08/20

زاهدان- ایرنا- مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی سیستان و بلوچستان از تمدید مهلت نام نویسی متقاضیان در طرح ملی
مشاغل خانگی این استان خبر داد.

زاهدان- ایرنا- مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی سیستان
و بلوچستان از تمدید مهلت نام نویسی متقاضیان در طرح

 
ملی مشاغل خانگی این استان خبر داد. 

مهرداد جهاندیده روز سه شنبه در گفت وگو با خبرنگار
ایرنا اظهارداشت: طرح ملی توسعه مشاغل خانگی با توجه
به ضرورت توجه بیش از پیش به مشاغل خانگی در دوران
کرونا و به منظور کمک و رونق اقتصاد خانوار، تحقق شعار
سال و توسعه جایگاه مشاغل خانگی در اقتصاد کشور

 
توسط وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی گسترش یافت. 

وي با بیان اینکه در سیستان و بلوچستان نیز این موضوع با همکاري جهاد دانشگاهی انجام می شود و علاقه مندان باید در زمان مقرر

 
در سامانه inhb.ir اقدام به نام نویسی کنند، اظهارداشت: نام نویسی از ششم شهریور آغاز شده تا 30 آبان ادامه خواهد داشت. 

دبیر کارگروه تخصصی اشتغال سیستان و بلوچستان گفت: شرایط متقاضیان در این طرح، حداقل سن 18 سال، بومی استان، عدم

 
اشتغال تمام وقت و نداشتن بیمه کارفرمایی است. 

وي افزود: هدف از اجراي این الگو تعامل با دستگاه  هاي اجرایی و بخش خصوصی دخیل در اجراي طرح و ارائه خدمات آموزش و
مشاوره حضوري و غیرحضوري به متقاضیان مشاغل خانگی براي اتصال به بازار و ایجاد زیرساخت  هاي بازاریابی و فروش محصولات

 
مشاغل خانگی و ایجاد امکان و تسهیل نظارت وزارت بر فرآیند اجرا از طریق نرم  افزار کنترل پروژه و بازدیدهاي میدانی است. 

جهاندیده با بیان اینکه این طرح در سه مرحله شناسایی ظرفیت هاي اشتغال در حوزه مشاغل خانگی، توانمندسازي متقاضیان و
اتصال به بازار طراحی شده است، تاکید کرد: امیدواریم با پیاده سازي موفق این طرح در استان که نیازمند همراهی، همکاري و هم
اندیشی بخش هاي مختلف دولتی و خصوصی است شاهد نهادینه شدن سهم مشاغل خانگی در اقتصاد کشور بویژه در سال «ـجهش

 
تولید» باشیم. 

 
برچسب ها 

 
- سیستان و بلوچستان 

 
- وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی 

- ثبت مشاغل خانگی



کودکان کار پشت چراغ قرمز کرونا

منبع: ایرناشماره خبر:  119  |  تاریخ: 1399/08/20

خرم آباد - ایرنا - حدود 12 ساله به نظر می رسد با شیشه شویی که در دست دارد چند قطره از مایعی که درون آن است
روي شیشه ماشین می پاشد، هر چقدر اصرار می کنم که نمی خواهد شیشه ماشینم رو تازه شستم فایده اي ندارد.

خرم آباد - ایرنا - حدود 12 ساله به نظر می رسد با شیشه
شویی که در دست دارد چند قطره از مایعی که درون آن
است روي شیشه ماشین می پاشد، هر چقدر اصرار می
کنم که نمی خواهد شیشه ماشینم رو تازه شستم فایده اي

 
ندارد. 

پسرك با لحنی غمگین می گوید آقا بذار 2 ریال نون
دربیاوریم، اینم شغل منه، از صبح تا شب براي چندرغاز

 
پول جون می کنیم تا شب براي ارباب دست خالی نرویم. 

از او می پرسم ارباب! منظورت چیه؟ در پاسخ می گوید که
من و چند نفر از دوستان از ساعت هفت صبح تا پاسی از شب براي ارباب کار می کنیم و شب هرچقدر پول در می آوریم به او می

 
دهیم در نهایت پایان هر ماه مبلغ ناچیزي از آن پول را به ما می دهد. 

می پرسم که چرا براي خودتان کار نمی کنید پاسخ می دهد تا چندسال پیش سر هر چهارراه پاتوق یکی از کودکان کار بود و براي
خودمان کار می کردیم اما از وقتی که سریال آواي باران از تلویزیون پخش شد و بچه هاي کار را سر چهارراه ها می فرستاد ما هم

 
صاحب ارباب شدیم و حتی به او هم شکیب شخصیت ارباب در این سریال می گوییم. 

 
شیشه را تمیز نمی کند به سراغ ماشین دیگر می رود. 

دردي که کودکان کار دارند بسیار غم انگیز و دلخراش است چون شغل دارند اما درآمدشان براي خودشان نیست و هزاران مشکل

 
دیگر که گریبان این طفلان کوچک را می گیرد. 

استان لرستان 581 کودك کار و خیابانی دارد که طبق آمار سازمان بهزیستی لرستان تنها پنج درصد آنها بومی هستند و مابقی

 
مربوط به این استان نیستند. 

سامان یکی دیگر از کودکان کار که تنها هشت دارد در یکی از خیابان هاي شلوغ شهر روز با بسته کوچکی آدامس سر چهارراه می
ایستد و هر رهگذري که رد می شود با التماس و خواهش از او می خواهد که یک بسته آدامس از من بخر. اما رعایت پروتکل بهداشتی

 
در میان این کودکان هیچ معنایی ندارد و کودکان بدون ماسک و دستکش در خیابان ها هستند. 

از او می پرسم چرا آدامس می فروشی تو باید الان درس بخوانی می گوید پدرم دو سال است که ما را ترك کرده است من و مادر و
خواهر بزرگترم هم هرکدام براي سیر شدن شکم مان کار می کنیم ، بعد با لحنی ناراحت کننده می گوید من که بعضی موقع تا شب

 
حتی یک بسته آدامس هم نمی فروشم. 

دوباره می گوید مادرم هم خیاطی می کند البته الان بخاطر کرونا هیچکس برایش پارچه نمی آورد و ما هم نمی توانیم پول کافی
حتی براي غذا داشته باشیم. کمی مکث می کند و بسته آدامس در دستش را جابجا می کند و زیر لب زمزمه می کند حالا شاید تا

شب من چند بسته آدامس فروختم. 



آن لحظه غم عجیبی وجودم را فرا گرفت و با خودم گفتم همه بسته هاي آدامس را از او بخرم و این کار را هم کردم اما دوباره فکر
کردم امروز من هم بسته ها را خریدم فردا ممکن است حتی یک بسته هم نفروشد و دوباره غمگین می شود. یاد این موضوع افتادم

 
که خدا روزي آدم را می دهد ساید روزهاي آینده بتواند چندین بسته آدامس بفروشد. 

کرم یاري مدیرکل بهزیستی لرستان می گوید: تاکنون 581 کودك کار و خیابانی در استان شناسایی شده که از این تعداد 532
کودك کار و 49 کودك خیابانی هستند و تنها پنج درصد این تعداد غیربومی است. و بیشترین آنها در شهرستان هاي خرم آباد و

 
بروجرد سکونت دارند. 

وي ادامه می دهد: ساماندهی کودکان کار باید با مسئولیت اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی انجام شود اما به دلیل اینکه بهزیستی

 
مراکزي براي نگهداري کودکان دارد این مسئولیت به سازمان واگذار شده است. 

وي اضافه می کند: طرح ساماندهی کودکان کار و خیابانی چندین بار در استان اجرایی شد اما ابتر ماند و باید تلاش کنیم همه

 
دستگاه هاي عضو کمیته ساماندهی همکاري لازم را داشته باشند تا تلاشمان منجر به نتیجه شود. 

مدیرکل بهزیستی لرستان با تاکید بر حمایت همه جانبه اعضاي کمیته می گوید: بسته اي را براي ساماندهی کودکان کار و خیابانی،

 
معتادان متجاهر و زباله گردها در نظر گرفته ایم و سه مرکز حمایتی کودك و خانواده در خرم آباد و بروجرد راه اندازي شده است. 

یاري ادامه می دهد: براي 217 کودك، مستمري برقرار شده و با معرفی 51 نفر از مادران کودکان به اداره کل آموزش و فنی حرفه اي
استان لرستان، تلاش شده با مهارت آموزي هاي این نهاد زمینه براي اشتغال و درآمدزایی آنان فراهم شده تا کودك آنها از کار

 
خیابانی بازداشته شود. 

وي می گوید: همچنین طرح جمع آوري کودکان کار با جدیت آغاز شده که در این راستا کودکان پس از جمع آوري و تعهد والدین

 
در مراجع ذیربط به آنها تحویل داده می شوند و در غیر اینصورت در مراکز روزانه بهزیستی نگهداري خواهند شد. 

اما این روزها که کرونا زندگی همه را تحت تاثیر قرار داده است کودکان کار هم از این قضیه مستثنی نیستند و آنان نیز به دلیل

 
مشکلات اقتصادي کشور از درآمد پایین تري برخوردارند و همین امر باعث شده است که زمان بیشتري را در خیابان بمانند. 

امیرعلی حدود 10 سال دارد می گوید هر روز ساعت 6 صبح به سر چهارراه می آیم شاید بخاطر زودتر آمدن بتوانم درآمد بیشتري
داشته باشم اما هیچ فرقی نکرده است نه تنها مردم دیگر آنطوري که باید به ما کمک نمی کنند بلکه مردم چون از نظر اقتصادي

 
مشکل دارند دیگر توان کمک و خرید چیزهاي اضافه زندگی را ندارند. 

وي نیز که ماسک را براي پیشگیري از کرونا مهم نمی داند؛ ادامه می دهد که مادرش فقط چیزهایی را که به صورت روزانه نیاز دارد
خریداري می کند و زندگی ما هم بعد از مرگ پدرم همین طور بوده است اما مردم من می دیدم که قبل همه چیز را یکجا خریداري
می کردند که ظاهرا این روش زندگی مردم هم تغییر کرده است و دیگر چیزهایی که ما میفروشیم را جزو نیازهاي ضروري خودشان

 
نمی دانند. 

وي اضافه می کند: من و یکی از دوستان با هم دسته گل می فروشیم و امروز مردم دیگر بخاطر کرونا تمایلی به خرید دسته گل

 
ندارند و چند روزي است که فروش کیک و کلوچه را شروع کرده ایم. 

 
امیرعلی می گوید: بخاطر شرایط کرونا انتظار داریم که مردم به ما بیشتر اهمیت بدهند تا ما هم بتوانیم زندگی خودمان را بگذرانیم. 

یاري رئیس سازمان بهزیستی لرستان می گوید: حمایت از کودکان کار و خیابانی، کودکان بی سرپرست و بدسرپرست بخشی از جامعه

 
هدف بهزیستی است. 

یاري تصریح می کند: در راستاي پیشگیري از کرونا در سه مرحله بین کودکان کار بسته هاي بهداشتی و معیشتی با اعتباري بیش از

 
450 میلیون تومان توزیع شده است. 

وي ادامه می دهد: در این راستا 440 بسته بهداشتی توسط پرسنل اورژانس اجتماعی درسطح خیابان همراه با آموزش پیشگیري از

 
بیماري کرونا براي کودکان کار و خیابانی توزیع شده است. 

اینها غصه هایی که بر دل همه ما مانده است که چرا باید یک کودك دغدغه کار داشته باشد و زندگی چنان برایش سخت باشد که

 
غصه نان شب خانه را داشته باشد. 



مونیکا نادي عضو کمیته حقوقی انجمن حمایت از حقوق کودکان نیز می گوید: کار کودك یک آسیب اجتماعی است و با توجه به
اینکه ایران در مرحله گذر از توسعه است، آمار کودکان کار در کشور زیاد است؛ معضلات موجود در کشور مانند نبود اشتغال مناسب،

 
فقر، مهاجرت داخلی و خارجی، حاشیه نشینی و چرخه معیوب اقتصادي باعث می شود که کودکان مجبور به کار شوند. 

نادي می افزاید: کار کودك به این معناست که به جاي اینکه کودکان مورد حمایت و مراقبت قرار گیرند، مجبورند براي تامین معاش
خود و خانواده شان کار کنند. این مساله به خودي خود، آسیب هاي دیگري نیز به بار می آورد به آن معنا که کودك از حق کودکی،

 
حق بازي، حق تحصیل، حق بهداشتی و بسیاري از حقوق خود محروم می شود. 

وي اضافه می کند: همه اینها در حالی اتفاق می افتد که در قانون اساسی کشور اولا دولت ها ملزم شده اند که امکانات عادلانه را براي
همه فراهم و فقر و هر نوع محرومیت را رفع کنند و از طرفی بر منع بهره کشی از کار دیگران هم تاکید شده است. حتی در قانون کار
صراحتا تصریح شده که بکارگیري کودکان در مشاغل سختی مانند زباله گردي ممنوع است و مقابله نامه محو فوري بدترین اشکال

 
کار کودك و آیین نامه اجرایی آن را هم داریم که به آن پیوستیم و آن را قبول کردیم. 

نادي می گوید: حتی پیمان نامه جهانی حقوق کودك نیز دولت ها را مکلف کرده که از کودك در برابر کار زیانبار حمایت کنند؛ در
واقع ما همه این تصریحات قانونی را داریم ولی همچنان می بینیم که کودکان کار می کنند و زباله گردي به عنوان بدترین شکل کار

 
کودك به وفور دیده می شود. 

 
برچسب ها 

 
- کودکان خیابانی 

 
- کودکان کار 

 
- لرستان 

 
- سازمان بهزیستی کشور 

 
پروندهٔ خبري 

- مدیریت استانی کرونا



«انسان شناسی غذا» در گفت وگو با معصومه ابراهیمی: «انسان شناسی غذا» در

ایران کمک قابل توجهی به جذب گردشگري می کند/ فرهنگ و آنچه می

خوریم

منبع: فرهنگ امروزشماره خبر:  120  |  تاریخ: 1399/08/20

ایران اگر جاذبه هاي دیگري مثل پلاژ و ساحل براي گردشگر خارجی نداشته باشد از نظر غذایی در مقایسه با کشورهاي دیگر
از فرهنگ هاي آشپزي متنوعی برخوردار است که براي هر خارجی بسیار جالب و جذاب است. اگر پژوهش هاي دقیق انسان

شناسی در این باره صورت بگیرد کمک قابل توجهی به جذب گردشگري کرده ایم.

 
 

فرهنگ امروز/ پردیس سیاسی: «چیرگی بر آتش؛ چگونه پخت و پز از ما انسان ساخت؟» کتابی است به قلم ریچارد رنگم و ترجمه
اسکندر قربانی که به همت انتشارات «فرهامه» روانه بازار نشر شده است. انتشارات فرهامه از معدود ناشرانی است که به شکل
تخصصی در حوزه انسان  شناسی فعال است و مدیران آن نیز تحصیل کردگان و متخصصان این رشته هستند. به بهانه انتشار این کتاب
با معصومه ابراهیمی از مدیران این انتشارات که به شکل تخصصی در حوزه انسان شناسی غذا فعال است، به گفت وگو نشسته ایم تا از

 
این حوزه کم تر شناخته شده انسان  شناسی بگوییم. 

به عنوان پرسش نخست درباره انسان شناسی غذا برایمان توضیح بدهید، جایگاه این حوزه در مطالعات انسان شناسی و در کشور ما به

 
چه شکل است؟ 

انسان شناسی غذا حوزه نسبتاً جدیدي در انسان شناسی است که اهمیت بسیاري هم دارد. این گرایش زمینه هاي مختلف فرهنگی را
سنجیده و بررسی می کند و بر اساس همان زمینه ها تلاش می کند محتواي غذایی، سنت ها و آداب غذا خوردن و فرهنگ هاي
آشپزي در یک جامعه را به تصویر بکشد. اتفاقا به این حوزه هم از سوي مردم و هم از سوي متخصصان و پژوهشگران انسان شناسی
اقبال بسیار خوبی نشان داده شده است. اگر به سابقه انسان شناسی غذا نگاه کنیم با آثار کلاسیک نیز در این زمینه مواجه می شویم.
از خام و پخته لوي استروس گرفته تا کارهایی که بوردیو روي آداب غذایی و فرهنگ هاي غذایی و به طور کلی انسان شناسی غذا
انجام داده اند. اما در ایران فعالیت در این حوزه با وجود تنوع و پر شماري غذاها و غناي فرهنگ غذایی ایران بسیار محدود است. در
صورتی که مکتب آشپزي ایرانی به عنوان یک مکتب بسیار پر بار در جهان شناخته می شود اما به دلیل این که کارهاي سیستماتیک
و دقیقی انجام نشده است، در مورد انسان شناسی غذا در ایران نمی توان به صورت دقیق و آکادمیک صحبت کرد. هر آنچه در این



زمینه انجام شده است، کارهاي جسته گریخته و پراکنده هستند که اگر بخواهیم مطابق با روش هاي تحقیق انسان شناسی و

 
آکادمیک آن ها را بررسی کنیم، بسیار محدود هستند. 

به جذابیت حوزه انسان شناسی غذا از سوي مردم و پژوهشگران اشاره کردید، چه ویژگی هایی در این حوزه مطالعاتی سبب این

 
جذابیت شده است؟ 

یکی از جاذبه هاي انسان شناسی غذا این است که گرایشی با جذب توریست دارد و به همین دلیل با گرایش هاي مربوط به جذب
گردشگري رابطه بسیار نزدیکی دارد چرا که امروزه یکی از مقاصد اصلی گردشگرها در کشورهاي مختلف تجربه کردن غذاي آن
سرزمین است و بسیاري از افراد به دنبال عجایب و ناشناخته هایی در سرزمینی که به آن سفر کرده اند هستند و شاید یکی از اولویت
هاي آن ها براي رفتن به یک منطقه، امتحان کردن غذاي آن سرزمین باشد. ایران اگر جاذبه هاي دیگري مثل پلاژ و ساحل براي
گردشگر خارجی نداشته باشد از نظر غذایی در مقایسه با کشورهاي دیگر از فرهنگ هاي آشپزي متنوعی برخورداراست که براي هر
خارجی بسیار جالب و جذاب است. حال اگر در این زمینه کارهاي دقیق انسان شناسی هم صورت بگیرد و بتوان کتاب ها و آثار
مناسب منتشر کرد و حتی فراتر از انتشار کتاب، زمینه را براي گسترش چنین فرهنگی مهیا کرد، کمک قابل توجهی به جذب
گردشگري کرده ایم. اگر از این بحران کرونا گذر کرده و به وضعیت عادي جذب گردشگر برگردیم، انسان شناسی غذا حقیقتا می تواند
یک فرصت مغتنم هم براي پژوهشگران و هم براي کسانی که به دنبال انسان شناسی کاربردي هستند باشد، چرا که در این زمینه
انسان شناسی ما با کاربرد رو به رو هستیم و می توانیم ادعا کنیم، انسان شناس ها همانطور که در حال انجام یک کار پژوهشی
هستند کارشان به منصه ظهور هم می رسد و توانایی این را دارند که نتیجه کار خود را در عمل هم ببینند و شاید بتوانیم بگوییم در
حاشیه انسان شناسی غذا کارآفرینی هم ایجاد می شود و از نظر من این حوزه نسبت به سایر گرایش هاي انسان شناسی عملی تر

 
است. 

 
 



«چیرگی بر آتش» از جمله آثاري است که انتشارات فرهامه در حوزه انسان شناسی غذا منتشر کرده است، موضوع اصلی کتاب

 
چیست؟ 

به طور کلی انتشارات فرهامه که زیر مجموعه موسسه عصر انسان شناسی ایرانیان است یک هدف را دنبال می کنند و آن این است
که تمامی آثار دقیق و موجه انسان شناسی در گرایش هاي مختلف با تمرکز ویژه بر انسان شناسی فرهنگی، فولکور و انسان شناسی
پزشکی را پی گیري و منتشر کنند. در این موسسه و انتشارات، انتشار کتاب هاي دسته اول، دقیق و حساب شده هدف اساسی است و
منظور از حساب شده این است که این آثار مطابق با نیاز جامعه ما هم باشند؛ یعنی ما آثاري را ترجمه و تالیف می کنیم که نیاز به آن
بیشتر در جامعه حس شود. براي مثال در همین زمینه انسان شناسی غذا که بهانه این گفت و گوست، ما نیازمند این بودیم که
حداقل چند کار ترجمه اي دقیق در این حوزه منتشر شود تا از طریق این آثار روش تحقیق و افق این حوزه براي پژوهشگرها گشوده
شود و به نوعی این کتاب ها براي آن ها الهام بخش باشد. به همین جهت کتاب «چیرگی بر آتش»، «ما همانی هستیم که می
خوریم» و کتابی که در دست تالیف است به نام «انسان شناسی غذا در ایران» آثاري هستند که در آن ها تلاش کرده ایم این زمینه را
ایجاد کنیم. علاوه بر این، نیز وبینارها و کنفرانس هاي مختلفی گذاشته شده یا حتی کارگاه هایی برگزار شده است تا بتوانیم انسان
شناسی غذا را هم از جهت منابع تحقیق و هم از جهت افق هاي این گرایش توسعه دهیم. این اثر نیز در راستاي همان گشودن زمینه
براي گسترش انسان شناسی غذا در ایران و به وجود آوردن و گسترش ظرفیت این رشته است. «چیرگی بر آتش» اثر جدیدي است
که نویسنده آن با قلمی خوب از آخرین تحقیقات انسان شناسی فیزیکی و باستان شناسی بهره گرفته است. این کتاب به طور کلی
توضیح می دهد که انسان چگونه با مهار و کنترل آتش، توانست بر مسائل تکاملی فائق آید و سریعتر از پیش، پیشرفت کند و اگر

 
امروزه چیزي به نام انسان فرهنگی و فرهنگ و تمدن داریم، بیش از هر چیز ثمره همین مهار آتش است. 

 
 

 
شما به آثار دیگري در مورد انسان شناسی غذا در انتشارات هم اشاره کردید، این آثار شامل چه مباحثی می شوند؟ 

همانطور که اشاره کردم در انتشارات فرهامه علاوه بر کتاب «چیرگی بر آتش» و کتاب «ما همانی هستیم که می خوریم» آثار دیگري
هم در دست تولید و انتشار است که همین خط معنایی را پی می گیرند یعنی توضیح می دهند که فرهنگ چطور به برخی از شرایط
زیستی وابستگی دارد. کتاب «انسان شناسی غذا در ایران» که خود من مشغول تالیف آن هستم نیز غذا و فرهنگ هاي آشپزي در
ایران را از دیدگاه انسان شناسی بررسی می کند. تقریبا نیمی از این کتاب به اتمام رسیده و نیمه دیگر باقی مانده است اگر این کتاب
هم منتشر شود، خود منبع قابل توجهی است براي افرادي است که علاقه مند به این حوزه هستند. علاوه بر آثاري که اشاره شد کتاب
دیگري هم که از همین انتشارات با عنوان آدم خواران و شهریاران منتشر شده، اثر کلاسیک و بسیار مهمی است، هرچند شاید از
عنوانش چندان مشخص نباشد اما در مورد شرایط غذاهاي تابویی و غذاهاي ممنوعه و گوشت هاي ممنوعه است و اشاره دقیقی به این
امر دارد که چرا برخی از غذاها در برخی از جوامع ممنوع و در مقابل مردم به خوردن بعضی از غذاها تشویق می شوند و شرایط



اقتصادي و فرهنگی چگونه در به وجود آمدن غذاهاي ممنوعه نقش دارند. این کتاب نیز هرچند مستقیم به انسان شناسی غذا اشاره
ندارد ولی موضوعات مرتبط دارد. به جز این هم کتابی من و پیمان متین تالیف کرده ایم به نام «چاي نوشی در ایران از جام پیاله تا
استکان و نعلبکی» این کتاب که یک اثر تالیفی است توضیح می دهد که چرا چاي نوشی به عنوان یک فرهنگ بسیار پر بسامد در
جامعه به یک امر بسیار بدیهی تبدیل شده است در حالی که از زمان ورود چاي به ایران بیش از 150 سال نمی گذرد و پیش از آن
ایرانیان قهوه می نوشیدند. تمرکز کتاب بر این است که چه اتفاقاتی افتاده است که چاي انقدر جاي خود را در تمام مناسک و آداب و
سنت هاي ایرانیان باز کرده است؟ ما در این کتاب نظریه هایی ارائه کرده ایم که چه دلایلی باعث شده است نوشیدن چاي با عمر
کوتاهی که دارد آنقدر در فرهنگ ایرانی غالب شود به شکلی که به نظر برسد قهوه نوشیدن یک امر تجدد خواهانه و غربی است در
حالی که تاریخ نشان می دهد ما پیش ازچاي نوشیدن قهوه می نوشیدیم و هنوز هم اسم محل هایی که چاي می نوشیم قهوه خانه
است! چرا چاي نوشیدن به دایره فرهنگ شفاهی و ادبیات شفاهی ما وارد شده و در سنت ما به عنوان یک جزو جدایی ناپذیر حضور

 
دارد و هر روزي که ما چشممان را باز می کنیم تا لحظه خواب با نوشیدن چاي همراه هستیم. 

ایبنا



تصویب 105 میلیارد تومان تسهیلات اشتغالزایی در اردبیل

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  121  |  تاریخ: 1399/08/20

استاندار اردبیل از تصویب 105 میلیارد تومان تسهیلات اشتغالزایی براي 65 طرح در معاونت توسعه کارآفرینی و اشتغال
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی خبر داد.

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران
جوان از اردبیل، اکبر بهنام جو، استاندار اردبیل در حاشیه
نشست با معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر تعاون،
کار و رفاه اجتماعی گفت: 20 میلیارد تومان اعتبار جهت
اعطاي تسهیلات به پنج طرح اشتغال روستایی مصوب در
روستا هاي قره قوچ، موران، روح کندي، نی احمد بیگ و
موران از محل اعتبارات سهم متمرکز اشتغال روستایی از

 
جمله این تسهیلات است. 

او بیان کرد: این تسهیلات در رسته فعالیت هاي اولویت دار و تکمیل کننده زنجیره ارزش گردشگري، بومگردي و اقامتی، پوشاك،
صنایع غذایی تبدیلی و تکمیلی کشاورزي، صنایع دستی، گلیم و فرش بافی متمرکز، کشت و فرآوري گیاهان دارویی، ساخت ماشین

 
الات و ادوات کشاورزي، خدمات بهداشتی و درمانی، تولید گوشت به استان اختصاص یافت. 

استاندار اردبیل اظهار کرد: 30 میلیارد تومان اعتبار نیز از محل مرحله پنجم اشتغال روستایی جهت پرداخت به 25 طرح اشتغال

 
روستایی در شهرستان هاي بیله سوار، پارس آباد، خلخال، گرمی، مشگین شهر و کوثر اختصاص یافت. 

بهنام جو گفت: این تسهیلات در رسته هاي گردشگري، بومگردي و اقامتی، پوشاك، صنایع غذایی تبدیلی و تکمیلی کشاورزي، صنایع
دستی، گلیم و فرش بافی متمرکز، کشت و فرآوري گیاهان دارویی، ساخت ماشین الات و ادوات کشاورزي، خدمات بهداشتی و درمانی

 
و تولید گوشت از طریق صندوق کارآفرینی امید اختصاص می یابد. 

او افزود: بر اساس هماهنگی انجام گرفته پرداخت 30 میلیارد تومان تسهیلات به 33 طرح و واحد از طریق صندوق کارآفرینی امید در

 
قالب تفاهم نامه مشترك معاونت توسعه کارآفرینی با معاونت تعاون مصوب شده است. 

استاندار اردبیل بیان کرد: پرداخت 25 میلیارد تومان تسهیلات نیز به 2 طرح اشتغالزایی بزرگ شرکت تعاونی تولید پوشاك ارشق و

 
آفات قزل لیان شیمی روستاي کلخوران به صورت ویژه مصوب شد. 

بهنام جو تسهیل فرایند و حل مشکلات پرداخت تسهیلات متمم و سرمایه درگردش به طرح هاي اشتغال روستایی نیمه تمام و
افزایش دوران مشارکت مدنی و امهال اقساط طرح هاي اشتغال روستایی به جهت شیوع ویروس کرونا را از دیگر مصوبات این جلسه

عنوان کرد.





جهانگیري: تغییر رئیس جمهور آمریکا به معناي تغییر سیاست هاي کلان این

کشور در قبال ایران نیست

منبع: دیار آفتابشماره خبر:  122  |  تاریخ: 1399/08/20

معاون اول رئیس جمهور گفت: تغییر رئیس جمهور آمریکا به معناي تغییر سیاست هاي کلان این کشور در قبال ملت ایران
نیست اما دشمنی ترامپ با ملت ایران بی سابقه بود که تحت تأثیر القائات صهیونیست ها، سعودي ها و گروه هاي تندرو در

آمریکا شکل گرفته بود.

به گزارش دیار آفتاب؛ به نقل از حوزه دولت خبرگزاري تسنیم، جلسه
دیدار اعضاي انجمن اتحاد اقوام ایران اسلامی با معاون اول رئیس
جمهور عصر امروز (دوشنبه) برگزار شد. اسحاق جهانگیري معاون اول
رئیس جمهور در این جلسه با اشاره به انتخابات اخیر ریاست
جمهوري آمریکا گفت: تغییر رئیس جمهور آمریکا به معناي تغییر
سیاست هاي کلان این کشور در قبال ملت ایران نیست اما دشمنی
ترامپ با ملت ایران بی سابقه بود که تحت تأثیر القائات صهیونیست

 
ها، سعودي ها و گروه هاي تندرو در آمریکا شکل گرفته بود. 

معاون اول رئیس جمهور افزود: دشمنی آمریکا با ایران تا جایی بود که به گفته خودشان جنگی اقتصادي علیه ملت ایران آغاز کردند و
هدف گذاري آنها فروپاشی نظام جمهوري اسلامی ایران و یا اقتصاد کشور بود که با اتخاذ راهبرد مقاومت در برابر سیاست فشار

 
حداکثري از سوي ملت ایران، دوران ترامپ تمام شد اما ملت و نظام جمهوري اسلامی ایران همچنان سرفراز هستند. 

جهانگیري اضافه کرد: ملت ایران که با صبوري و بزرگواري فشارهاي اقتصادي را در سال هاي اخیر تحمل کرد، امکان به هم ریختن

 
کشور و نظام را از دشمنان گرفت. 

معاون اول رئیس جمهور در ادامه با اشاره به گزارش هاي اعلام شده از فعالیت انجمن اتحاد اقوام ایران اسلامی خاطرنشان کرد: یکی
از نکات برجسته ایران، حضور اقوام مختلف کنار یکدیگر است و وجود نهادهاي مدنی نظیر انجمن اتحاد اقوام ایران اسلامی می تواند

 
به رفع مشکلات اقوام در کشور کمک کند. 

جهانگیري ابراز کرد: اقوام مختلف در استان هاي مرزي، مرزداران خوبی براي کشور هستند و همواره از کیان کشور حراست کرده اند
اما متأسفانه در این مناطق با برخی محرومیت ها مواجه هستیم که لازم است برنامه ها و طرح هاي توسعه اي را به سمت این مناطق

 
که نیاز بیشتري به توسعه دارند هدایت کنیم. 

معاون اول رئیس جمهور با اشاره به اینکه ایران براي پیشرفت و توسعه نیازمند سرمایه گذاري هاي فراوان در بخش هاي مختلف است
تصریح کرد: براي توسعه کشور نیازمند ایجاد و تکمیل زیرساخت ها نظیر راه و راه آهن، بنادر، فرودگاه ها، صنعت و صنایع پیشرفته
هستیم که البته یکی از موانع براي تکمیل این زیرساخت ها محدودیت منابع مالی و دستیابی به فناوري هاي جدید است که باید



 
علاوه بر استفاده از تمام ظرفیت هاي کشور، از طریق تعامل سازنده با دنیا این نیازها را برطرف کنیم. 

جهانگیري با تأکید بر اینکه "براي رسیدن به پیشرفت و توسعه نیازمند تعامل و دادوستد با دنیا هستیم" خاطرنشان کرد: براي اینکه
بتوانیم محصولات تولیدي خود را به کشورهاي دیگر صادر کنیم، باید علاوه بر تلاش در جهت تأمین نیازهاي داخلی، به دنبال یافتن

 
بازارهاي صادراتی در کشورهاي دیگر باشیم. 

معاون اول رئیس جمهور اظهار داشت: باید با تعامل با کشورهایی که تمایل به همکاري با ایران دارند، براي توسعه روابط تلاش کنیم و
مسئولین کشور نیز باید با تدبیر، هوشیاري و انسجام، بسترهاي لازم را فراهم کنند تا ملت ایران بتواند طعم شیرین مقاومت و تاب

 
آوري خود را بچشد. 

جهانگیري با اشاره به برخی مشکلات مطرح شده در جلسه مبنی بر موانع داخلی و مقررات دست وپاگیر اداري گفت: برخی از این
مشکلات ناشی از سوءمدیریت است که باید اصلاح شود و بخشی به دلیل بوروکراسی اداري و مقررات زائد و دست وپاگیر است که
فعالان اقتصادي را آزار می دهد. در کارگروه رفع موانع جهش تولید که اخیراً آغاز به کار کرده است، یکی از برنامه ها و سیاست ها

 
این است که مقررات زائد و دست وپاگیر پیشِ روي جهش تولید در کشور شناسایی و اصلاح شود. 

معاون اول رئیس جمهور از اعضاي انجمن اتحاد اقوام ایران اسلامی خواست پیشنهادات و نظرات خود را در راستاي رفع موانع جهش

 
تولید به دولت ارائه دهند تا دولت بتواند از نظرات و دیدگاه هاي سازنده آنان استفاده کند. 

در این جلسه دبیرکل انجمن اتحاد اقوام ایران اسلامی نیز گزارشی از سابقه فعالیت این انجمن ارائه کرد و گفت: این انجمن با 22هزار
عضو ثابت و فعال در استان هاي مختلف کشور، در زمینه هاي مختلف علمی، فرهنگی و اجتماعی فعالیت دارد و اقدامات مؤثري را در

 
حوزه کارآفرینی، اشتغالزایی، مدرسه سازي، مقابله با کرونا و جهش تولید به انجام رسانده است. 

در این نشست تعدادي از اعضاي انجمن اتحاد اقوام ایران اسلامی هم به بیان نظرات و دیدگاه هاي خود در زمینه هاي مختلف

 
پرداختند و از آمادگی براي همراهی با دولت در جهت رفع مشکلات کشور و تحقق جهش تولید خبر دادند. 

انتهاي پیام/+



ریکاوري گردشگري با نسخه ایتالیایی

منبع: روزنامه همدان پیامشماره خبر:  123  |  تاریخ: 1399/08/20

 
نخستین وبینار گردشگري ایران و ایتالیا با عنوان «گردشگري و اقتصاد» سی ام آبان ماه امسال برگزار خواهد شد. 

این وبینار 6 هدف اصلی را دنبال می کند که شامل جایگاه گردشگري در برنامه هاي توسعه اقتصادي، نقش و تأثیر صنعت گردشگري
فرهنگی بر اشتغال ملی و منطقه اي، تأثیر گردشگري الکترونیک و استارت آپ ها در جلوگیري از سقوط صنعت گردشگري در فضاي
فعلی و رشد آن در دوران پساکرونا است. همچنین تأثیر گردشگري در رشد کارآفرینی مستقیم و غیرمستقیم، چگونگی پایداري
صنعت گردشگري در شرایط سخت کنونی و برنامه ریزي براي دوران پساکرونا و گردشگري شهري و روستایی و نقش آن در توسعه
اقتصادي از جمله اهداف برگزاري این وبینار محسوب می شود. احمد پورفلاح رئیس هیأت مدیره اتاق بازرگانی ایران و استرالیا گفت:
سالانه بودجه عظیمی را گردشگران در کشور هدف هزینه می کنند. این رقم در یک سال گذشته و پیش از شیوع ویروس کووید-19
به حدود 2 هزار میلیارد دلار رسیده بود. اما با وجود کرونا این رقم به صفر نرسید. علت صفر نشدن آن هم کشورهاي حاضر در نیمکره
جنوبی هستند؛ زیرا آنها چندان درگیر کرونا نشده اند. ایران جزو ده کشور داراي جاذبه توریستی بالا در جهان است که گردشگري آن
تنها به گردشگري میراث خلاصه نمی شود زیرا در کشور گردشگري خوراك، میوه، طبیعت، سلامت، زیارتی و... نیز پتانسیل قابل

 
توجهی دارد. 

 
ریکاوري گردشگري با نسخه ایتالیایی 

وي افزود: متأسفانه در دهه هاي اخیر به دلایل مختلف از جمله نبود اعتقاد به مقوله گردشگري، وابستگی به درآمد نفتی، ایجاد
تحریم ها و درحال حاضر نیز افزوده شدن فاجعه کرونا، ایران در حد استحقاق خود نتوانسته از این سفره رنگین سود کسب کند،
درصورتی که هزینه این بخش نسبت به مقوله هاي صادراتی بسیار کم بوده و سوددهی بیشتري نسبت به آنها نیز خواهد داشت.
همچنین توسعه صنعت گردشگري علاوه بر کمک به تأمین بودجه ارزي کشور در زمینه ایجاد اشتغال و ارتباطات اجتماعی و فرهنگی
با سایر ملل هم تأثیر غیرقابل انکاري نیز دارد. رئیس هیأت مدیره اتاق بازرگانی ایران و ایتالیا عنوان کرد: اتاق ایران و ایتالیا از دیرباز و
به 2 دلیل به حوزه گردشگري توجه ویژه اي داشته است که این 2 دلیل شامل اعتقاد به اهمیت گردشگري در کسب دستاوردهاي
مختلف اقتصادي و همچنین این موضوع بوده که ایتالیا به واسطه موقعیت تاریخی، طبیعی، جغرافیایی و... همواره در رده یکم تا سوم
در میان کشورهاي جهان قرار داشته و یکی از کشورهاي پیشتاز در جذب گردشگر بوده است. ما نیز می توانیم با ارتباطات نزدیک با

 
این کشور و ظرفیت هاي موجود بیشترین بهره را از تجربیات ارزنده آنها به دست آوریم. 

پور فلاح گفت: با توجه به اینکه آینده بازار گردشگري به دلیل وجود ویروس کرونا نامعلوم است، بنابراین باید با مشورت با کارشناسان
ایرانی و ایتالیایی بتوانیم به موقع و درست از این فرصت مهم براي جذب گردشگر در هر شرایط جوي (بارانی یا آفتابی) استفاده کنیم

 
و این وبینار نیز به همین منظور برگزار خواهد شد. 

همچنین محمد شیرکوند رئیس کمیسیون گردشگري اتاق ایران و ایتالیا گفت: در واقع ماهیت اصلی صنعت گردشگري در کشور هنوز
مشخص نشده است؛ زیرا ما گردشگري را همچنان در جابه جایی فضاهاي مختلف می دانیم. در ایران همچنان به حوزه گردشگري با
رویکرد سنتی که بسیار هم جذاب است نگاه کرده و برنامه ریزي می کنیم، درصورتی که ایران نیاز دارد از فضاي سنتی عبور کرده و
به فضاي صنعتی گردشگري وارد شود. براساس آخرین آماري که سازمان جهانی گردشگري اعلام کرده است تاکنون صنعت

 
گردشگري در جهان 85 درصد سقوط کرده است که این رقم در سال 2021 در بهترین وضعیت به 73 درصد خواهد رسید. 

وي افزود: ایران جزو 7 کشوري است که به 2 دلیل می تواند از شرایطی که کرونا ایجاد کرده بیشترین بهره را ببرد. در واقع ایران می
تواند از این شرایط استفاده کند و فضاي منفی را که براي بازار گردشگري آن درجهان شکل گرفته از بین ببرد. همچنین با توجه به



اینکه همه حوزه ها در دوران پساکرونا تبلیغاتشان به صفر رسیده است ایران می تواند با وارد کردن سرمایه گذار جلوه هاي بهتر با
ضریب رشد بیشتر را داشته باشد.



جهانگیري: تغییر رئیس جمهور آمریکا به معناي تغییر سیاست هاي کلان این

کشور در قبال ایران نیست

منبع: آرا نیوزشماره خبر:  124  |  تاریخ: 1399/08/20

معاون اول رئیس جمهور گفت: تغییر رئیس جمهور آمریکا به معناي تغییر سیاست هاي کلان این کشور در قبال ملت ایران
نیست اما دشمنی ترامپ با ملت ایران بی سابقه بود که تحت تأثیر القائات صهیونیست ها، سعودي ها و گروه هاي تندرو در

آمریکا شکل گرفته بود.

به گزارش آرانیوز، جلسه دیدار اعضاي انجمن اتحاد اقوام
ایران اسلامی با معاون اول رئیس جمهور عصر امروز
(دوشنبه) برگزار شد. اسحاق جهانگیري معاون اول رئیس
جمهور در این جلسه با اشاره به انتخابات اخیر ریاست
جمهوري آمریکا گفت: تغییر رئیس جمهور آمریکا به
معناي تغییر سیاست هاي کلان این کشور در قبال ملت
ایران نیست اما دشمنی ترامپ با ملت ایران بی سابقه بود
که تحت تأثیر القائات صهیونیست ها، سعودي ها و گروه

 
هاي تندرو در آمریکا شکل گرفته بود. 

 
جدیدترین خبرها و تحلیل هاي ایران و جهان را در کانال اینستاگرامی تسنیم بخوانید. (کلیک کنید) 

 
جدیدترین خبرها و تحلیل هاي ایران و جهان را در کانال تلگرامی تسنیم بخوانید. (کلیک کنید) 

معاون اول رئیس جمهور افزود: دشمنی آمریکا با ایران تا جایی بود که به گفته خودشان جنگی اقتصادي علیه ملت ایران آغاز کردند و
هدف گذاري آنها فروپاشی نظام جمهوري اسلامی ایران و یا اقتصاد کشور بود که با اتخاذ راهبرد مقاومت در برابر سیاست فشار

 
حداکثري از سوي ملت ایران، دوران ترامپ تمام شد اما ملت و نظام جمهوري اسلامی ایران همچنان سرفراز هستند. 

جهانگیري اضافه کرد: ملت ایران که با صبوري و بزرگواري فشارهاي اقتصادي را در سال هاي اخیر تحمل کرد، امکان به هم ریختن

 
کشور و نظام را از دشمنان گرفت. 

معاون اول رئیس جمهور در ادامه با اشاره به گزارش هاي اعلام شده از فعالیت انجمن اتحاد اقوام ایران اسلامی خاطرنشان کرد: یکی
از نکات برجسته ایران، حضور اقوام مختلف کنار یکدیگر است و وجود نهادهاي مدنی نظیر انجمن اتحاد اقوام ایران اسلامی می تواند

 
به رفع مشکلات اقوام در کشور کمک کند. 

جهانگیري ابراز کرد: اقوام مختلف در استان هاي مرزي، مرزداران خوبی براي کشور هستند و همواره از کیان کشور حراست کرده اند
اما متأسفانه در این مناطق با برخی محرومیت ها مواجه هستیم که لازم است برنامه ها و طرح هاي توسعه اي را به سمت این مناطق

 
که نیاز بیشتري به توسعه دارند هدایت کنیم. 



معاون اول رئیس جمهور با اشاره به اینکه ایران براي پیشرفت و توسعه نیازمند سرمایه گذاري هاي فراوان در بخش هاي مختلف است
تصریح کرد: براي توسعه کشور نیازمند ایجاد و تکمیل زیرساخت ها نظیر راه و راه آهن، بنادر، فرودگاه ها، صنعت و صنایع پیشرفته
هستیم که البته یکی از موانع براي تکمیل این زیرساخت ها محدودیت منابع مالی و دستیابی به فناوري هاي جدید است که باید

 
علاوه بر استفاده از تمام ظرفیت هاي کشور، از طریق تعامل سازنده با دنیا این نیازها را برطرف کنیم. 

جهانگیري با تأکید بر اینکه "براي رسیدن به پیشرفت و توسعه نیازمند تعامل و دادوستد با دنیا هستیم" خاطرنشان کرد: براي اینکه
بتوانیم محصولات تولیدي خود را به کشورهاي دیگر صادر کنیم، باید علاوه بر تلاش در جهت تأمین نیازهاي داخلی، به دنبال یافتن

 
بازارهاي صادراتی در کشورهاي دیگر باشیم. 

معاون اول رئیس جمهور اظهار داشت: باید با تعامل با کشورهایی که تمایل به همکاري با ایران دارند، براي توسعه روابط تلاش کنیم و
مسئولین کشور نیز باید با تدبیر، هوشیاري و انسجام، بسترهاي لازم را فراهم کنند تا ملت ایران بتواند طعم شیرین مقاومت و تاب

 
آوري خود را بچشد. 

جهانگیري با اشاره به برخی مشکلات مطرح شده در جلسه مبنی بر موانع داخلی و مقررات دست وپاگیر اداري گفت: برخی از این
مشکلات ناشی از سوءمدیریت است که باید اصلاح شود و بخشی به دلیل بوروکراسی اداري و مقررات زائد و دست وپاگیر است که
فعالان اقتصادي را آزار می دهد. در کارگروه رفع موانع جهش تولید که اخیراً آغاز به کار کرده است، یکی از برنامه ها و سیاست ها

 
این است که مقررات زائد و دست وپاگیر پیشِ روي جهش تولید در کشور شناسایی و اصلاح شود. 

معاون اول رئیس جمهور از اعضاي انجمن اتحاد اقوام ایران اسلامی خواست پیشنهادات و نظرات خود را در راستاي رفع موانع جهش

 
تولید به دولت ارائه دهند تا دولت بتواند از نظرات و دیدگاه هاي سازنده آنان استفاده کند. 

در این جلسه دبیرکل انجمن اتحاد اقوام ایران اسلامی نیز گزارشی از سابقه فعالیت این انجمن ارائه کرد و گفت: این انجمن با 22هزار
عضو ثابت و فعال در استان هاي مختلف کشور، در زمینه هاي مختلف علمی، فرهنگی و اجتماعی فعالیت دارد و اقدامات مؤثري را در

 
حوزه کارآفرینی، اشتغالزایی، مدرسه سازي، مقابله با کرونا و جهش تولید به انجام رسانده است. 

در این نشست تعدادي از اعضاي انجمن اتحاد اقوام ایران اسلامی هم به بیان نظرات و دیدگاه هاي خود در زمینه هاي مختلف
پرداختند و از آمادگی براي همراهی با دولت در جهت رفع مشکلات کشور و تحقق جهش تولید خبر دادند.



(بدون تیتر)

منبع: روزنامه خبر شمالشماره خبر:  125  |  تاریخ: 1399/08/20

 
دیدار مدیرکل ارشاد استان 

 
از دبیرخانه سی ودومین جشنواره تئاتر مازندران 

«عباس زارع»، مدیر کل اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی استان مازندران ضمن حضور در دبیرخانه سی ودومین جشنواره تئاتر استان

 
مازندران و حضور در سالن آمفی تئاتر سلمان هراتی اداره ارشاد به گفت وگو با داوران پرداخت. 

 
وي ضمن حضور در دبیرخانه این جشنواره از سالن ارزیابی نمایش هاي ارسالی به دبیرخانه بازدید به عمل آورد. 

دیروز، آخرین روز از بازبینی هیات انتخاب از نمایش هاي ارسالی به دبیرخانه سی و دومین جشنواره تئاتر استان مازندران در سالن

 
آمفی تئاتر سلمان هراتی اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی استان مازندران بود. 

هیات انتخاب کار خود را با نمایش کسوف به نویسندگی «ایوب آقاخانی» و کارگردانی «میلاد مسعودي» از ساري شروع و با نمایش

 
«راز» به نویسندگی و کارگردانی «محمد جواد اسماعیلی» از شهرستان فریدونکار به کار خود 

 
پایان دادند. 

هیات انتخاب مرحله نخست متشکل از؛ «صفرعلی اوجانی»، نویسنده، کارگردان و پژوهشگر تئاتر، «کامبیز میرزایی»، نویسنده،
کارگردان، بازیگر و مدرس تئاتر، «محبوبه ارمیانی» کارگردان، بازیگر و مدرس تئاتر، «محسن اردشیر»، نویسنده، کارگردان و مدرس
تئاتر و «یوسف فخرایی»، نویسنده و کارگردان، هنرمندانی هستند که سی ودومین جشنواره تئاتر مازندران را در مرحله نخست

 
انتخاب آثار همراهی می کنند. 

سی ودومین جشنواره تئاتر استان مازندران به دبیري «یاسر محمودي برنتی» در مرحله ارزیابی آثار ارسالی به دبیرخانه جشنواره در

 
حین برگزاري می باشد. 

 
آغاز ثبت نام پرداخت تسهیلات 

 
در«سامانه تحفه» 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی گلستان از آغاز ثبت نام پرداخت تسهیلات ویژه براي حمایت از کسب و کارهاي فرهنگی، هنري

 
رسانه اي و قرآنی در سامانه تحفه خبر داد. 

«عادله کشمیري» افزود: سامانه تحفه در راستاي اجراي مفاد تفاهم نامه منعقد شده بین وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، سازمان
برنامه و بودجه و به منظور اجرایی شدن برنامه تولید اشتغال فرهنگ و هنر و رسانه و صندوق کارآفرینی امید و اعطاي تسهیلات

 
حمایتی به طرح هاي اشتغال زایی از منابع بانک هاي عامل منتخب طراحی و پیاده سازي شده است. 

مقدم گفت: اعتبار حمایتی از کسب و کارهاي فرهنگی در استان گلستان 44 میلیارد ریال با کارمزد 4 درصد براي همه بخش ها است
و کارآفرینان و صاحبان کسب و کارهاي فرهنگی، هنري و رسانه اي شامل کلیه اشخاص حقیقی و حقوقی بخش هاي خصوصی و
تعاونی می توانند تقاضاي دریافت تسهیلات بانکی را براي ایجاد و یا تثبیت فرصت هاي شغلی در قالب 3 رسته رسانه اي، تولید

 
محتواي دیجیتال و فرهنگی و هنري در سامانه تحفه به نشانی 

 
https://tohfeh.farhang.gov.ir ثبت کنند. 



 
برگزاري نخستین کارگاه آموزشی تخصصی میناکاري روي مس در لنگرود 

 
نخستین کارگاه آموزشی تخصصی میناکاري روي مس در اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی شهرستان لنگرود برگزار خواهد شد. 

«سهراب مقدسی» از برگزاري نخستین کارگاه آموزشی تخصصی میناکاري روي مس به همت «الهه ایراندوست»، از هنرمندان میناکار
اراکی در اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی لنگرود خبر داد. وي در ادامه افزود: میناکاري به عنوان هنر درخشان آتش و خاك، با رنگ هاي
پخته و درخشان، با سابقه اي در حدود پنج هزار سال و از هنرهاي زیرمجموعه صنایع دستی کشور، امروزه مشتاقان و علاقه مندان

 
بسیاري را به خود جذب نموده است. 

رییس اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی شهرستان لنگرود همچنین بیان داشت: زمان برگزاري نخستین کارگاه دوروزه میناکاري روي

 
مس با شهریه 600 هزار تومان به همراه پک آموزشی رایگان نیمه آذرماه سال جاري خواهد بود. 

مقدسی در پایان گفت: علاقه مندان و هنردوستان می توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن 09011327828 تماس
حاصل نمایند.



جهانگیري: تغییر رئیس جمهور آمریکا به معناي تغییر سیاست هاي کلان این

کشور در قبال ایران نیست

منبع: شفافشماره خبر:  126  |  تاریخ: 1399/08/20

معاون اول رئیس جمهور گفت: تغییر رئیس جمهور آمریکا به معناي تغییر سیاست هاي کلان این کشور در قبال ملت ایران
نیست اما دشمنی ترامپ با ملت ایران بی سابقه بود که تحت تأثیر القائات صهیونیست ها، سعودي ها و گروه هاي تندرو در

آمریکا شکل گرفته بود.

به گزارش شفاف، جلسه دیدار اعضاي انجمن اتحاد اقوام
ایران اسلامی با معاون اول رئیس جمهور عصر
دیروز(دوشنبه) برگزار شد. اسحاق جهانگیري معاون اول
رئیس جمهور در این جلسه با اشاره به انتخابات اخیر
ریاست جمهوري آمریکا گفت: تغییر رئیس جمهور آمریکا
به معناي تغییر سیاست هاي کلان این کشور در قبال ملت
ایران نیست اما دشمنی ترامپ با ملت ایران بی سابقه بود
که تحت تأثیر القائات صهیونیست ها، سعودي ها و گروه

 
هاي تندرو در آمریکا شکل گرفته بود. 

معاون اول رئیس جمهور افزود: دشمنی آمریکا با ایران تا جایی بود که به گفته خودشان جنگی اقتصادي علیه ملت ایران آغاز کردند و
هدف گذاري آنها فروپاشی نظام جمهوري اسلامی ایران و یا اقتصاد کشور بود که با اتخاذ راهبرد مقاومت در برابر سیاست فشار

 
حداکثري از سوي ملت ایران، دوران ترامپ تمام شد اما ملت و نظام جمهوري اسلامی ایران همچنان سرفراز هستند. 

جهانگیري اضافه کرد: ملت ایران که با صبوري و بزرگواري فشارهاي اقتصادي را در سال هاي اخیر تحمل کرد، امکان به هم ریختن

 
کشور و نظام را از دشمنان گرفت. 

معاون اول رئیس جمهور در ادامه با اشاره به گزارش هاي اعلام شده از فعالیت انجمن اتحاد اقوام ایران اسلامی خاطرنشان کرد: یکی
از نکات برجسته ایران، حضور اقوام مختلف کنار یکدیگر است و وجود نهادهاي مدنی نظیر انجمن اتحاد اقوام ایران اسلامی می تواند

 
به رفع مشکلات اقوام در کشور کمک کند. 

جهانگیري ابراز کرد: اقوام مختلف در استان هاي مرزي، مرزداران خوبی براي کشور هستند و همواره از کیان کشور حراست کرده اند
اما متأسفانه در این مناطق با برخی محرومیت ها مواجه هستیم که لازم است برنامه ها و طرح هاي توسعه اي را به سمت این مناطق

 
که نیاز بیشتري به توسعه دارند هدایت کنیم. 

معاون اول رئیس جمهور با اشاره به اینکه ایران براي پیشرفت و توسعه نیازمند سرمایه گذاري هاي فراوان در بخش هاي مختلف است
تصریح کرد: براي توسعه کشور نیازمند ایجاد و تکمیل زیرساخت ها نظیر راه و راه آهن، بنادر، فرودگاه ها، صنعت و صنایع پیشرفته
هستیم که البته یکی از موانع براي تکمیل این زیرساخت ها محدودیت منابع مالی و دستیابی به فناوري هاي جدید است که باید



 
علاوه بر استفاده از تمام ظرفیت هاي کشور، از طریق تعامل سازنده با دنیا این نیازها را برطرف کنیم. 

جهانگیري با تأکید بر اینکه "براي رسیدن به پیشرفت و توسعه نیازمند تعامل و دادوستد با دنیا هستیم" خاطرنشان کرد: براي اینکه
بتوانیم محصولات تولیدي خود را به کشورهاي دیگر صادر کنیم، باید علاوه بر تلاش در جهت تأمین نیازهاي داخلی، به دنبال یافتن

 
بازارهاي صادراتی در کشورهاي دیگر باشیم. 

معاون اول رئیس جمهور اظهار داشت: باید با تعامل با کشورهایی که تمایل به همکاري با ایران دارند، براي توسعه روابط تلاش کنیم و
مسئولین کشور نیز باید با تدبیر، هوشیاري و انسجام، بسترهاي لازم را فراهم کنند تا ملت ایران بتواند طعم شیرین مقاومت و تاب

 
آوري خود را بچشد. 

جهانگیري با اشاره به برخی مشکلات مطرح شده در جلسه مبنی بر موانع داخلی و مقررات دست وپاگیر اداري گفت: برخی از این
مشکلات ناشی از سوءمدیریت است که باید اصلاح شود و بخشی به دلیل بوروکراسی اداري و مقررات زائد و دست وپاگیر است که
فعالان اقتصادي را آزار می دهد. در کارگروه رفع موانع جهش تولید که اخیراً آغاز به کار کرده است، یکی از برنامه ها و سیاست ها

 
این است که مقررات زائد و دست وپاگیر پیشِ روي جهش تولید در کشور شناسایی و اصلاح شود. 

معاون اول رئیس جمهور از اعضاي انجمن اتحاد اقوام ایران اسلامی خواست پیشنهادات و نظرات خود را در راستاي رفع موانع جهش

 
تولید به دولت ارائه دهند تا دولت بتواند از نظرات و دیدگاه هاي سازنده آنان استفاده کند. 

در این جلسه دبیرکل انجمن اتحاد اقوام ایران اسلامی نیز گزارشی از سابقه فعالیت این انجمن ارائه کرد و گفت: این انجمن با 22هزار
عضو ثابت و فعال در استان هاي مختلف کشور، در زمینه هاي مختلف علمی، فرهنگی و اجتماعی فعالیت دارد و اقدامات مؤثري را در

 
حوزه کارآفرینی، اشتغالزایی، مدرسه سازي، مقابله با کرونا و جهش تولید به انجام رسانده است. 

در این نشست تعدادي از اعضاي انجمن اتحاد اقوام ایران اسلامی هم به بیان نظرات و دیدگاه هاي خود در زمینه هاي مختلف
پرداختند و از آمادگی براي همراهی با دولت در جهت رفع مشکلات کشور و تحقق جهش تولید خبر دادند.



شاخص هاي ارزیابی مؤسسات قرآنی براي برخورداري از تسهیلات حمایتی

منبع: خبرگزاري قرآنشماره خبر:  127  |  تاریخ: 1399/08/20

مدیر کارگروه قرآن و عترت اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان با بیان اینکه 700 میلیون تومان براي استان اعتبار
جذب شده است، گفت: مؤسسات براي برخوردار شدن از این تسهیلات براساس شاخص هایی ارزیابی می شوند و با توجه به

امتیازي که کسب می کنند مشمول دریافت این تسهیلات می شوند.

مدیر کارگروه قرآن و عترت اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان با بیان اینکه 700 میلیون تومان براي استان اعتبار
جذب شده است، گفت: مؤسسات براي برخوردار شدن از این تسهیلات براساس شاخص هایی ارزیابی می شوند و با توجه به امتیازي

 
که کسب می کنند مشمول دریافت این تسهیلات می شوند. 

به گزارش ایکنا از خوزستان ، بنا بر اعلام پایگاه اینترنتی وزارت
فرهنگ و ارشاد اسلامی ، ثبت نام اعطاي تسهیلات حمایتی
قرض الحسنه ویژه مؤسسات و فعالان فرهنگی حوزه قرآن و

 
عترت از 23 مهرماه آغاز شده است. 

به منظور حمایت از صنوف فعال فرهنگی، هنري و رسانه اي
حفظ فرصت هاي شغلی و رونق صنایع فرهنگی در حوزه فعالیت
هاي قرآن و عترت تسهیلات حمایتی کم بهره با عاملیت صندوق
کارآفرینی امید به متقاضیان مؤسسات فرهنگی قرآن و عترت

 
اعطا می شود. 

فعالان و مدیران مؤسسات فرهنگی قرآن و عترت و مدیران کسب و کارهاي قرآنی متقاضی دریافت تسهلات حمایتی، براي ثبت

 
تقاضاي خود می توانند به سامانه «تحفه» به نشانی https://tohfeh.farhang.gov.ir/ مراجعه کنند. 

حسین لازم سعیدي، مدیر کارگروه قرآن و عترت اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان در گفت وگو با ایکنا از خوزستان با بیان
اینکه 700 میلیون تومان براي استان اعتبار جذب شده است، گفت: مؤسسات براي برخوردار شدن از این تسهیلات براساس شاخص

 
هایی ارزیابی می شوند و با توجه به امتیازي که کسب می کنند مشمول دریافت این تسهیلات می شوند. 

وي ادامه داد: شاخص اول مجوز است، مؤسسه قرآنی لازم است؛ مجوز از اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی یا سازمان تبلیغات اسلامی
داشته باشد. شاخص بعدي گستره خدمات است، اگر گستره خدمات مؤسسه در سطح ملی باشد 30 امتیاز، در سطح استانی 20 و در
سطح شهرستانی 10 امتیاز کسب می کند. شاخص بعدي میزان تولید محصولات قرآنی است. مؤسسات به ازاي هر محصول قرآنی ، 5

 
امتیاز کسب می کنند. 

سعیدي افزود: ارائه خدمات قرآنی در فضاي مجازي، شاخص بعدي امتیازدهی به مؤسسات است که به ازاي هر طرح 5 امتیاز به دست
می آورند. میزان مشارکت در آزمون هاي سراسري قرآن در سه سال اخیر، تعداد کادر اجرایی و آموزشی، سابقه مؤسسه از شاخص



 
هاي دیگر ارزیابی است. این موارد به عنوان شاخص جمع بندي می شود و پس از تأیید تسهیلات به آنها تخصیص پیدا می کند. 

مدیر کارگروه قرآن و عترت اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان توضیح داد: اگر امتیاز مؤسسه از 86 تا 100 باشد چهل تا
شصت میلیون تومان، اگر 71 تا 85 امتیاز کسب کند، بیست تا چهل میلیون تومان و اگر 50 تا 70 امتیاز به دست آورد 10 تا بیست

 
میلیون تومان تسهیلات دریافت می کند. 

انتهاي پیام



اختصاص 105 میلیارد تومان تسهیلات اشتغالزایی در استان اردبلیل

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  128  |  تاریخ: 1399/08/20

استاندار اردبیل از تصویب 105 میلیارد تومان تسهیلات اشتغالزایی براي 65 طرح خبر داد.

به گزارش خبرگزاري صداوسیماي مرکز اردبیل اکبر بهنام
جو گفت: این تسهیلات از منابع معاونت توسعه کارآفرینی
و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و در رسته
فعالیت هاي اولویت دار و تکمیل کننده زنجیره ارزش
گردشگري، بومگردي و اقامتی، پوشاك، صنایع غذایی
تبدیلی و تکمیلی کشاورزي، صنایع دستی، گلیم و فرش
بافی متمرکز، کشت و فرآوري گیاهان دارویی، ساخت
ماشین الات و ادوات کشاورزي، خدمات بهداشتی و

 
درمانی، تولید گوشت به استان اختصاص یافت. 

وي افزود: 20 میلیارد تومان از این اعتبار جهت اعطاي تسهیلات به پنج طرح اشتغال روستایی مصوب در روستاهاي قره قوچ، موران،

 
روح کندي، نی احمدبیگ و موران از محل اعتبارات سهم متمرکز اشتغال روستایی از جمله این تسهیلات است. 

استاندار اردبیل گفت: 30 میلیارد تومان اعتبار نیز از محل مرحله پنجم اشتغال روستایی جهت پرداخت به 25 طرح اشتغال روستایی

 
در شهرستان هاي بیله سوار، پارس آباد، خلخال، گرمی، مشگین شهر و کوثر اختصاص یافت. 

بهنامجو اظهارداشت: بر اساس هماهنگی انجام گرفته پرداخت 30 میلیارد تومان تسهیلات به 33 طرح و واحد از طریق صندوق

 
کارآفرینی امید در قالب تفاهم نامه مشترك معاونت توسعه کارآفرینی با معاونت تعاون نیز مصوب شده است. 

وي بیان کرد: پرداخت 25 میلیارد تومان تسهیلات نیز به 2 طرح اشتغالزایی بزرگ شرکت تعاونی تولید پوشاك ارشق و آفات قزل
لیان شیمی روستاي کلخوران به صورت ویژه مصوب شد.



سامانه جامع "مزیت سنجی شغلی" راهگشاي کارآفرینان یزدي است

منبع: ایسناشماره خبر:  129  |  تاریخ: 1399/08/20

معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد استان یزد اعلام کرد: کارآفرینان یزدي، فعالان کسب و کار و دستگاه هاي اجرایی
استان می توانند مزیت هاي شغلی شهرستان ها را از طریق سامانه "مزیت سنجی شغلی" کمیته امداد به آدرس

www.maziyatjob.emdad.ir استخراج کنند.

«امیر زین العابدین قمی» با اشاره به نقش آفرینی این نهاد در بهبود فضاي
کسب کار در استان، در این باره افزود: در این سامانه مزیت سنجی و
اولویت بندي کسب و کارهاي موجود در هر شهرستان بر مبناي یک روش
تحقیق انجام شده و در این روش، یک شناسنامه براي هر شهرستان و یک

 
شناسنامه براي هر کسب و کار تدوین شده است. 

وي گفت: همچنین در این سامانه جامع در هر رسته کسب و کارهاي رایج
به ترتیب اولویت مشخص شده است، در تحلیل به مشاغل موجود، مشاغل

 
قابل توسعه و مشاغلی که هنوز در شهرستان راه اندازي نشده و پتانسیل ایجاد آن ها در شهرستان وجود دارد، اشاره شده است. 

به گزارش ایسنا و به نقل از روابط عمومی کمیته امداد استان یزد، زین العابدین قمی ادامه داد: کسب و کارهاي مزیت در رسته هاي
شغلی مختلف همچون صنعت، خدمات، صنایع دستی، صنایع غذایی، باغداري، طیور، دامداري، صنایع تبدیلی و تکمیلی، زراعت و

 
شیلات در این سامانه به تفکیک هر شهرستان اولویت بندي شده است. 

انتهاي پیام



احیاي دولت الکترونیک با کرونا ؟

منبع: بانکداري الکترونیکشماره خبر:  130  |  تاریخ: 1399/08/20

کندي پیشرفت طرح توسعه دولت الکترونیک در دهه گذشته شاید چندان حساسیت ها را بر نمی انگیخت اما در شرایط اخیر
که ضرورت تردد حداقلی افراد مورد تاکید قرار گرفته، ترجیح عمده افراد عدم حضور در مراکزعمومی براي انجام امور اداري و

انجام کارها از طریق بسترهاي اینترنتی است.

به گزارش پایگاه خبري بانکداري الکترونیک، در نتیجه تسریع توسعه براي پوشش حداکثري چنین خدماتی یک مطالبه عمومی

 
به حساب می آید. 

بیش از یک دهه است که توجه مدیران دولتی کشور به مساله ارائه خدمات الکترونیکی دولتی معطوف شده و تلاش هایی در این
زمینه صورت گرفته و اکنون زمزمه هایی شنیده می شود که قرار است تا پایان سال 1400 ارائه الکترونیکی کلیه خدمات دولتی در

 
قالب این طرح محقق شود. 

با این حال دولت الکترونیک بحث جدیدي در ایران نیست. اولین جرقه هاي آغاز اجراي طرح دولت الکترونیک در اوایل دهه 80

 
شمسی زده شد هر چند تا چند سال بعد تعداد خدمات بسیار کم، محدود و عموما غیرکاربردي بود. 

مدیران دولت یازدهم معتقدند که تا آغاز این دولت تنها 10 درصد خدمات دولت به صورت الکترونیکی درآمده بود که این میزان تا
سال گذشته به 65 درصد افزایش یافته و تا پایان امسال مرز 80 درصد را رد می کند. بر اساس پیش بینی دولت قرار است تا پایان
سال آینده 100 درصد خدمات دولت به صورت الکترونیکی ارائه شود. همچنین تعداد دستگاه هاي متصل به مرکز ملی تبادل

 
اطلاعات در سال گذشته 241 دستگاه بود که تا پایان امسال به 289 دستگاه می رسد و هدف بعدي 346 دستگاه است. 

اولویت در خلق خدمات با نتایج ملموس از آغاز امسال برخی از خدمات دولت الکترونیک در قالب پروژه هاي اولویت دار تعریف شده و
تسریع انجام آنها در دستور کار قرار گرفته است. مشخص است که شیوع کرونا باعث شده تاکید زیادي بر اجراي هرچه سریع تر این

 
طرح انجام گیرد. 

رضا باقري اصل، دبیر شوراي اجرایی فناوري اطلاعات با با تاکید بر اولویت دولت بر اجراي پروژه هاي دولت الکترونیکی می گوید: پنج
جلسه اخیر شوراي اجرایی فناوري اطلاعات با حضور رئیس جمهور برگزار شده و از ابتداي سال جاري 10 پروژه اولویت دار از طرف

 
رئیس جمهوري ابلاغ و برخی از پروژه ها که در زمان کرونا اولویت بیشتري داشت هدف گذاري شده است. 

به گفته باقري اصل دبیرخانه شورا با همکاري دستگاه هاي متولی، به صورت ویژه در حال بررسی موانع اجراي این پروژه ها و رفع
آنهاست تاعقب ماندگی چند ساله در حوزه الکترونیکی کردن سرویس ها و خدمات، به لطف کرونا جبران شود. با این حال با توجه به
سرویس هاي جدید ارائه شده مانند استعلام مدرك تحصیلی به نظر می رسد دولت چندان اولویتی براي فعال کردن سرویس هاي
پرمراجعه و بسیار مورد نیاز ندارد. از سوي دیگر تازه و با گذشت چند ماه از ورود کرونا به کشور شاهد به کارگیري معدود پروژه هاي

 
دولت الکترونیکی موثر در مقابله با کرونا - مانند به کارگیري بسترهاي مراکز ملی تبادل اطلاعات (GSB و PGSB) - هستیم. 



باقري اصل اما معتقد است: استعلام مدارك تحصیلی و گواهی اشتغال به تحصیل یکی از محورهاي موفق در این حوزه بوده و بسیاري
از پایگاه داده ها مانند پایگاه داده مدارك تحصیلی باید مرجع شده و درباره صحت داده نیز پاسخگو باشند. هم اکنون با همکاري
وزارت علوم و بهداشت و دانشگاه آزاد پایگاه اطلاعاتی از مدارك تحصیلی تشکیل شده که دامنه اطلاعات آن در حال افزایش است.

 
این پروژه امکان ثبت نام برخط دانشجویان را میسر می کند و تاکنون بیش از 90 دانشگاه امکان ثبت نام آنلاین را ایجاد کرده اند. 

باقري اصل پروژه دیگر این حوزه را برگزاري الکترونیکی مجامع شرکت هاي بورسی، توزیع سود سهام و ثبت نام سجام اعلام کرده و

 
می افزاید: پرتفوي سهام عدالت اتفاق بزرگی بود که مردم بدون نیاز به مراجعه، وضعیت سهام عدالت خود را مشاهده می کردند. 

با این وجود دریافت کد بورسی و ثبت نام در سجام براي میلیون ها ایرانی در طی ماه هاي اخیر کار ساده اي نبوده و همچنان بخش
عمده ثبت نام ها از طریق مراجعه حضوري به دفاتر پیشخوان دولت صورت گرفت در حالی که بعد از به کارگیري مدل هاي احراز

 
هویت توسط بخش هاي خصوصی شاهد اجراي احراز هویت کاربران به صورت آنلاین بودیم. 

الکترونیکی شدن فرآیندهاي بیمه و سلامت در چندسال اخیر استارت آپ هاي زیادي قدم به مسیر ارائه خدمات آنلاین سلامت
گذاشته اند، اما یکی از چالش هاي همیشگی آنها در توسعه این طرح، عدم همخوانی نظام سلامت کشور با فرآیندهاي الکترونیکی
بوده است. به طوري که با رفع مشکل اتصال الکترونیکی آنها به مراکز درمانی، بخش هاي بیمه و داروخانه ها می توان به زودي شاهد

 
ارائه طیف وسیعی از خدمات درمانی به صورت غیرحضوري و اینترنتی باشیم. 

طی سال هاي اخیر پروژه هاي متعددي در زمینه پرونده سلامت بیماران در بخش بهداشت به اجرا درآمده که بسیاري از آنها اجرایی
نشده یا در میانه راه متوقف شده است. در بخش بیمه و خدمات درمانی نیز میزان انتقادها از فرآیندهاي اداري موجود همچنان
بالاست. مسوولان دولتی اما معتقدند که پایگاه بیمه اي کشور به صورت یکپارچه درآمده و امکان اجراي نسخه نویسی الکترونیکی و
حذف دفترچه بیمه فراهم آمده است. هرچند هنوز زمانی براي اجراي این پروژه ها معین نشده است اما دبیر شوراي اجرایی فناوري

 
اطلاعات معتقد است که این پروژه به زودي قرار است در چند استان و تا پایان سال در تمام کشور اجرایی شود. 

شهره ناصري، معاون سیاست گذاري و اعتباربخشی سازمان فناوري اطلاعات نیز پیش تر تاکیده کرده بود که پروژه سلامت الکترونیک
که باعث ارتقاي سطح کارآیی نظام سلامت در کشور می شود از منظر درصد پیشرفت در سطح قابل قبولی است و پروژه امضاي

 
الکترونیک و سامانه ستاد داراي خروجی هاي ملموسی براي عموم مردم هستند. 

یکی از بزرگ ترین ضعف هایی همواره در بخش خدمات الکترونیک کشور حس می شده، جزئی بودن ارائه خدمات الکترونیک در
بخش هاي مرتبط با سازمان تامین اجتماعی بوده است. افراد براي انجام طیف وسیعی از امور، ناگزیر به مراجعه به دفاتر کارگزاري
تامین اجتماعی هستند. دفاتري کوچک و مملو از جمعیت که هر مراجعه چند ساعت از وقت فرد را تلف می کند و رفت وآمد به
چنین مکان هایی علاوه بر وقت گیر بودن، در دوران کرونا ریسک سلامت بسیار بالایی دارد. با این حال مقامات مسوول معتقدند
پروژه الکترونیکی کردن خدمات سازمان تامین اجتماعی مانند سرویس هاي بیمه بیکاري، تایید نسخه و سوابق بیمه شدگان به

 
صورت الکترونیکی انجام می شود و سرویس الکترونیکی براي بازنشستگی و مفاصاحساب خدمات کارفرمایی نیز در حال انجام است. 

چالش هاي تسریع تحقق دولت الکترونیک یکی از مسائل مهم پیرامون پیاده سازي خدمات دولت الکترونیک، روش ارائه خدمات
است. وقتی صحبت از الکترونیکی کردن امور می شود، مقصود یک پروسه صد درصد الکترونیکی است که در کنار بی نیاز کردن افراد
براي حضور در ادارات، کاربران را در دریافت آسان و باکیفیت خدمات یاري کند. اما مساله این است که براي استفاده از برخی خدمات
فعلی دولت الکترونیک، معمولا همچنان نیاز به حضور فیزیکی در برخی سازمان ها مانند ثبت احوال، بانک ها، دفاتر پیشخوان و...



 
است و این با ذات الکترونیکی ارائه خدمات در تضاد است. 

مسوولان دولتی معتقدند دستگاه هاي اجرایی در پیاده سازي خدمات دولت الکترونیکی با هم همکاري نمی کنند. به گفته دبیر
اجرایی شوراي عالی فناوري اطلاعات هم اکنون حدود 700 سرویس روي مرکز ملی تبادل اطلاعات قابل ارائه است اما کماکان
دستگاه هاي سرویس دهنده مردم را مجبور به دریافت خدمات به صورت حضوري می کنند.به عقیده کارشناسان یکی از چالش هاي
اساسی در مسیر تحقق این امر، نبود سازوکار متناسب با فضاي دیجیتال است. آنها معتقدند ساختارهاي قانونی فعلی مفهوم فضاي

 
مجازي را هضم نکرده اند. 

به گفته کارشناسان برخی از مدیران براي تحول دیجیتال انگیزه اي ندارند و هنوز با کارتابل کاغذي بیشتر عجین هستند. منافع
شرکت هاي اقماري برخی از دستگاه ها نیز در مقاومت براي تبادل اطلاعات و الکترونیکی کردن سرویس ها اثرگذار است. از سوي
دیگر دفاتر پیشخوان دولت که خدمات الکترونیک ارائه می دهند هم داراي فرآیندهاي بهینه اي نیستند. از سوي دیگر برخی پروژه
هاي بزرگ دولت الکترونیک در ایران سال هاست به دلایل مختلف نیمه کاره و ناقص باقیمانده است ازجمله آنها به پروژه کارت
هوشمند ملی می توان اشاره کرده که قرار بود زیرساخت احراز هویت بزرگی براي اجراي دولت الکترونیکی در کشور باشد اما سال

 
هاست بسیاري از کسانی که ثبت نام کرده اند هنوز کارت خود را دریافت نکرده اند. 

در حوزه تجارت نیز سامانه واحد تجارت سال هاست معطل باقی مانده هرچند گفته می شود اخیرا شوراي عالی فناوري اطلاعات

 
تصمیم گرفته با ایجاد یک پنجره واحد بین چند نهاد گمرك، وزارت صمت و بنادر اقدام به ایجاد ارتباط موثر براي ارائه خدمات کند. 

تلاش براي تسریع رشد یکی از طرح هایی که اخیرا با هدف بهبود و توسعه خدمات الکترونیکی مورد توجه قرار گرفته، طرح «سکوي
دولت همراه» است که قرار است با فراهم کردن زیرساخت هاي لازم، دستگاه هاي اجرایی را در ارائه سریع تر خدمات الکترونیک یاري
کند. مجید فولادیان، مدیر کل دفتر پایش، نظارت و پیاده سازي دولت الکترونیکی سازمان فناوري اطلاعات در مورد آخرین وضعیت
سکوي دولت همراه در گزارشی که در سایت سازمان آي تی منتشر شده می گوید: تعداد خدمات در هر یک از بسترها حدود 100
خدمت است و تعداد کل کاربران نیز بالغ بر هشت میلیون نفر برآورد شده است. اما چنانچه از منظر تعداد تراکنش به بررسی آمار
بپردازیم، از ابتداي شروع به کار دولت همراه تاکنون حدود 300 میلیون تراکنش به ثبت رسیده است. وي در مورد نحوه همکاري
دستگاه هاي دولتی در راستاي تقویت سکوي دولت همراه گفت: با توجه به همه گیري ویروس کووید- 19 در کشور و لزوم کاهش
مراجعات حضوري و فاصله گذاري اجتماعی، همکاري هر چه بیشتر دستگاه هاي دولتی می تواند زمینه تسهیل دسترسی هر چه

 
بیشتر مردم به خدمات دولت از طریق سکوي دولت همراه را در بر داشته باشد. 

بر اساس گزارش وزارت ارتباطات، تعداد سرویس هاي کاربردي سکوي دولت همراه، در پایان سال گذشته به 65 سرویس رسیده و تا
پایان امسال سرویس ها به 78 سرویس ارتقا یافته و در نهایت به عدد 93 خواهد رسید.امیر ناظمی، معاون وزیر ارتباطات اخیرا درباره
اجراي پروژه هاي این حوزه گفت: در طول دو سال از حدود 300 خدمت به بیش از 800 خدمت در مرکز ملی تبادل اطلاعات رسیده
ایم که نشانه وجود رشد دو و نیم برابري است. همچنین تعداد دستگاه هاي خدمت گیرنده، حدود 60 دستگاه بوده اند که امروزه به
طور تقریبی همه دستگاه ها یعنی حدود 150 دستگاه اصلی به گذرگاه خدمات دولت (GSB) متصل شده اند. اما حدود 30 دستگاه،
یعنی کمتر از یک چهارم، نسبت به ارائه سرویس اقدام می کنند و بقیه بیشتر خدمت گیرنده هستند. این در حالی است که دولت
الکترونیک زمانی به رشد واقعی می رسد که همه دستگاه ها، داده هایشان را به اشتراك بگذارند و از این منظر می توان گفت هنوز به
مرحله بلوغ نرسیده ایم. همچنین در نمودار تعداد تراکنش ها در گذرگاه ملی تبادل خدمات که به معناي هر تراکنش برابر یک
استعلام است، در تیر ماه سال جاري تعداد 120 میلیون مراجعه به نهادها کاهش پیدا کرده است. این آمار در سال 97، تعداد هفت

 
میلیون بوده است که حدود یک هجدهم حال حاضر است که نشانه تغییر تفکر دستگاه هاست. 



نزول سه پله اي ایران در شاخص جهانی سازمان ملل متحد در گزارش دوسالانه خود شاخص توسعه دولت الکترونیک (EGDI) را در
کشورهاي عضو این سازمان مورد بررسی قرار داده که ایران با سه پله نزول از جایگاه 86 به 89 در میان 193 کشور رسیده است. این
سازمان سه کشور برتر را دانمارك، کره جنوبی و استونی اعلام کرده و یادآور شده است کشورهاي فنلاند، استرالیا، سوئد، بریتانیا،

 
نیوزیلند، آمریکا، هلند، سنگاپور، ایسلند، نروژ و ژاپن در رده هاي بعدي قرار دارند. 

گزارش 2020 سازمان ملل متحد نشان می دهد در مجموع 65 درصد از اعضاي سازمان ملل از نظر این شاخص، در سطح بالا
(high) یا خیلی بالا قرار دارند. مدیران وزارت ارتباطات پیش بینی می کنند که تا پایان سال بعد جایگاه ایران به رتبه 76 ارتقا یابد.
به نظر می رسد دوره کرونا می تواند فرصتی براي رشد سرویس هاي دولت الکترونیک در کشور ایجاد کند هرچند با توجه به نهادهاي
متعدد و سیاست گذاري هاي جزیره اي و خوش بینی ذاتی مقامات دولتی بعید به نظر می رسد بسیاري از این سرویس ها به سرعت

 
و با کیفیت در دسترس کاربران قرار گیرد. 

منبع: دنیاي اقتصاد



لزوم حمایت مالی از واحدهاي معدنی

منبع: فلزات آنلاینشماره خبر:  131  |  تاریخ: 1399/08/20

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت آذربایجان شرقی با تاکید بر اینکه حمایت مالی از واحدهاي معدنی لازم است، گفت:
رعایت تبصره ذیل ماده 9 قانون اصلاح معادن مصوب مجلس شوراي اسلامی از سوي بانک ها و موسسات مالی، منجر به فعال

سازي حداقل 30 درصدي معادنی که با مشکل نقدینگی روبه رو هستند، می شود.

به گزارش پایگاه خبري و تحلیلی «فلزات آنلاین»، حبیب امین زاده اظهار داشت: با توجه به اهمیت و جایگاه بخش معدن در
توسعه اقتصادي کشور و ارزش افزوده و اشتغال زایی قابل ملاحظه این بخش، شبکه بانکی کشور با رعایت قوانین و مقررات حاکم باید

 
نگاه و حمایت خاص و ویژه اي را نسبت به این بخش معطوف داشته باشد. 

وي ادامه داد: طبق تبصره ماده قانون یاد شده موسسات مالی نظیر بانک ها مکلف هستند معادن داراي پروانه بهره برداري را به عنوان

 
عنوان وثیقه و تضمین اعطاي پرداخت تسهیلات مالی بپذیرد. 

رئیس سازمان صمت آذربایجان شرقی تصریح کرد: تنها داراي معدن کاران پروانه بهره برداري است که به عنوان یک سند رسمی
دولتی از سوي سازمان صمت صادر می شود و طبق قانون می تواند به عنوان ضمانت براي دریافت تسهیلات از سوي معدن کار به

 
بانک ها ارائه شود. 

امین زاده خاطرنشان کرد: طبق برآوردهاي انجام گرفته در صورت حمایت بانک ها و موسسات مالی فرصت هاي سرمایه گذاري در

 
بخش معدن و صنایع معدنی تا 30 درصد رشد خواهد داشت. 

براساس گزارشی از ایسنا، در آذربایجان شرقی انواع مواد معدنی فلزي طلا، مس، آهن و غیر فلزي دیاتومیت، انواع خاك هاي صنعتی

 
و ورمیکولیت در حال استخراج است. 

انتهاي پیام//



مجوز هاي متعدد؛ عامل بی رونقی صادرات

منبع: دانشجوشماره خبر:  132  |  تاریخ: 1399/08/20

به گزارش گروه اقتصادي خبرگزاري دانشجو، کارشناس ارشد تجارت، مشاور وزیر کار و رفاه اجتماعی در برنامه پایش در
رابطه با مقررات بسیار زیاد حوزه تجارت خارجی اظهار داشت: «تجارت و بازرگانی ما مقررات بسیاري دارد. یک بخشی از

تعلل کالا ها پشت گمرك، اسناد درخواستی بانک هاي عامل است که زمان تخصیص ارز را ...

به گزارش گروه اقتصادي خبرگزاري دانشجو، کارشناس
ارشد تجارت، مشاور وزیر کار و رفاه اجتماعی در برنامه
پایش در رابطه با مقررات بسیار زیاد حوزه تجارت خارجی
اظهار داشت: «تجارت و بازرگانی ما مقررات بسیاري دارد.
یک بخشی از تعلل کالا ها پشت گمرك، اسناد درخواستی
بانک هاي عامل است که زمان تخصیص ارز را بسیار بالا
می برد. بعد از این تخصیص باید ارز نیز از جا هاي مختلف
تامین شود. متاسفانه یک رویه مشخص و معین در رابطه با

 
تسهیل ورود کالا هاي موردنیاز کشور وجود ندارد.» 

این کارشناس تجارت خارجی در رابطه با اعمال مصوبات اشتباه اظهار داشت: «در همه جاي دنیا هزینه هاي نگه داري در بندر را
افزایش می دهند تا کالا در بندر نماند، چون بندر محل عبور کالا است. مصوبه اشتباهی نوشته شد که براي ترخیص کالا هاي اساسی
بعد از 30 روز تخفیف هایی ایجاد شود و همین موضوع سبب شد که اکثر واردکنندگان کالا هاي اساسی محصولات خود را در بندر

 
دپو کنند. باید این چنین مصوبات نیز حذف شود تا کالا به انگیزه کاهش عوارض، در بندر دپو نگردد.» 

رحامی با اشاره به جاي خالی صنعت ترانزیت در ایران اظهار داشت: «بزرگ ترین مزیت کشور ما امنیت جاده اي است که بسیار در اي
کاش نمایندگان مجلس به جاي اینکه به دنبال افزایش مناطق آزاد در کشور هستند؛ به دنبال افزایش کلیدر هاي آزاد و بین المللی
باشند. کشور ترکیه چند ده برابر ما از صنعت ترانزیت سود می برد. کشور ما حدواصل چند کلیدر بین المللی است و با ورود به این

 
حوزه می توان درآمد بسیاري را داشته باشیم.» 

این کارشناس تجارت خارجی در رابطه با ضعف آموزش اصول اولیه تجارت بین الملل در سطح مدارس و دانشگاه ها افزود: «متاسفانه
مجوز هاي مربوط به صادرات در کشور ما بسیار زیاد است، در کشور هاي اطراف ما همه این مجوز ها براي صادرات به راحتی اخذ می
شود؛ یک دانش آموز ایرانی هیچ واحد درسی در رابطه با تجارت خارجی و صادرات ندارد و هیچ اطلاعی در این رابطه نیز ندارند، ولی

 
کشور هاي پیشرفته چندین واحد درسی در رابطه با صادرات و مبانی تجارت خارجی دارند. 

رحامی در رابطه با مجوز هاي فراوان صادرات یک کالا، اظهار داشت: «در کشور هاي اطراف خودمان پنج روزه می توان یک
صادرکننده شد و مجوز هاي مرتبط با صادرات را اخذ کرد، اما در کشور ما مجوز هاي فروانی از کارت بازرگانی گرفته تا ثبت شرکت را
براي صادرات یک کالا باید اخذ کرد. مجوز هاي بسیار زیاد صادرات و انحصار بسیاري از این مجوزها، سبب شده است که صادرات در
کشور ما رونق نگیرد. این در حالی است که با وضعیت نرخ ارز و تنوع محصولات تولیدي، کشور مستعد صادرات فراوان است و توانایی

 
این صادرا را نیز داریم کما اینکه تقاضا در سطح منطقه نیز بالاست.» 

وي در رابطه با تبادل کالایی بین صادرکننده و واردکننده براي کاهش تقاضاي ارز افزود: «در همه جاي دنیا صادرکننده کالا،



محصولات موردنیاز صنایع مختلف را نیز وارد می کند. دولت نیز باید در این زمینه بین صادرکننده و واردکننده واسطه شود تا با هم
تبادل ارزي و کالایی داشته باشند. پیمان هاي پولی نیز به همین صورت است؛ ما صادراتی به کشور هاي مختلف داریم و به همان
میزان نیز واردات داریم با ایجاد این پیمان هاي پولییک زیرساخت مالی بین دو کشور ایجاد می شود و نیاز به دلار را به شدت کاهش

 
می دهد.» 

رحامی در رابطه با مجوز هاي کسب وکار افزود: «ما در حال حاضر برخی مجوز هاي میلیاردي داریم؛ مجوز نانوایی، داروخانه و
سردفتري داراي قیمت شده اند. این مشکل بسیار بزرگی است؛ مشکل مجوز هاي کسب وکار مشکل بزرگی است. با تسهیل فرآیند

 
کسب و کار هیچ کشوري آسیب ندیده است و با حل مشکل مجوز هاي کسب وکار مردم خود اشتغال زایی خواهند کرد.» 

این کارشناس تجارت خارجی در پایان در رابطه با توافق ایران و چین افزود: «در فرهنگ تجارت خارجی هیچ کشوري کلاه کشور
دیگري را برنمی دارد. همه کشور ها بر اساس منافع ملی، با یک کشور دیگر تجارت می کنند. سیاست نگاه به شرق در مقابل نگاه به
غرب در حالی که چین یک شریک تجاري بزرگی براي کشور ما است که بیشترین صادرات را به آن داریم براي ما بسیار مهم و
استراتژیک است. ارتباط تثبیت شده با کشور چین در بسیاري از مشکلات موجود کشور در ارتباط با غرب به ما دست برتري می دهد

حتی ارتباطات ما را تقویت نیز می کند.»



ناقوسی که با مرگ هر هنرمند به صدا درمی آید!

منبع: آخرین خبرشماره خبر:  133  |  تاریخ: 1399/08/20

 
 

 
ناقوسی که با مرگ هر هنرمند به صدا درمی آید! 

خبرآنلاین/ موسیقی نواحی همواره از سرمایه هاي بزرگ فرهنگی کشور محسوب شده است؛ هنري که نشان از جایگاه والاي موسیقی
در تاریخ ایران زمین دارد. در هر منطقه افرادي، سرآمدان شاخه اي از موسیقی نواحی هستند که هنر خود را سینه به سینه از
گذشتگان فرا گرفته و به آیندگان منتقل می کنند. اما این چرخه گاه به درستی عمل نمی کند؛ چراکه در سال هاي اخیر درگذشت
برخی از این هنرمندان، به منزله پایانی بر پیشینه غنی شاخه اي از موسیقی نواحی بوده است که جایگزینی براي آن به میراث نمانده

 
است. 

درباره وضعیت نابه سامان معیشتی هنرمندان نواحی بارها در رسانه ها صحبت شده است. وضعیتی نگران کننده که گاه با وعده اي از
طرف مسئولان، امید به بهبود آن می رود ولی در عمل جاي خالی اقدام هاي موثر هنوز حس می شود و این روزها کرونا هم شرایط را

 
برایشان نامطلوب تر از گذشته کرده است. 

این ویروس منحوس که ماه هاست در جهان تاخت و تاز می کند، علاوه بر اینکه امرار معاش بسیاري از هنرمندان موسیقی نواحی را
سخت و مختل کرده، جان عده اي از آنها را هم گرفته است؛ ضمن اینکه در ماه هاي اخیر تعداد بسیاري از هنرمندان موسیقی نواحی

 
که در سنین بالا هم هستند به انحاي مختلف از دنیا رفته اند. 

 
در این گزارش مروري داشتیم بر اسامی هنرمندان موسیقی نواحی که در این مدت دار فانی را وداع گفته اند. 

 
خنیاگري به نام رحمان گواهی 

رحمان گواهی از خنیاگران شناخته شده منطقه شیروان استان خراسان شمالی 18 آبان ماه در سن 53 سالگی بر اثر ابتلاء به کرونا

 
درگذشت. 



این هنرمند از دوتارنوازان منطقه خراسان شمالی است که در سال هاي اخیر در جشنواره هاي مختلف مرتبط با موسیقی اقوام ایران

 
حضور داشت و چندي پیش نیز در جریان برگزاري نهمین جشنواره ملی موسیقی نواحی ایران مورد تجلیل و قدردانی قرار گرفت. 

زنده یاد رحمان گواهی از جمله هنرمندانی بود که از او به عنوان یکی از هنرمندان نسل میانی موسیقی نواحی منطقه خراسان شمالی

 
یاد می کردند که به واسطه اجراي آثار گذشتگان و استادان خود در این حوزه، میان مخاطبان این گونه موسیقایی معرفی شده بود. 

 
«آمان داي»؛ دوله نوازي ماهر 

 
 

امان االله طاهري معروف به «آمان داي»؛ از هنرمندان پیشکسوت موسیقی نواحی سنقر و کلیایی بود که 17 آبان ماه در کرمانشاه و در

 
سن 85 سالگی به دلیل کهولت سن و بیماري دارفانی را وداع گفت. 

این هنرمند پیشکسوت از سن 12 سالگی با ساز «دوزله» با شاگردي نزد مرحوم مراد طاوسی سنقري آشنا شد و بیش از 75 سال در

 
این عرصه به خلق آثار هنري پرداخت. 

 
اصغر ابراهیم نژاد؛ نوازنده دوتار مازندران 

 
اصغر ابراهیم نژاد از نوازندگان شناخته شده دوتار مازندران بامداد 17 مهر ماه در 100 سالگی دار فانی را وداع گفت. 

اصغر ابراهیم نژاد از نوازندگان دوتار یا به اصطلاح «دوتاري» منطقه بهشهر استان مازندران بود که به گفته بسیاري از دوستان و
آشنایش سنی بالاي 100 سال داشت و در مدت حیات خود همواره جزو بهترین و شناخته شده ترین هنرمندان دوتارنواز منطقه بود

 
که دستی هم بر خوانندگی داشت. 

او اگر چه در سال هاي پایانی عمرش به دلیل ضعف در شنوایی نمی توانست ساز خود را کوك کند اما پیش از این همواره از جمله

 
نوازندگان مطرحی بوده که قدرت بسیار خارق العاده اي در حافظه شعري و آوازي داشت. 

 
رحیم خیوه لی؛ بخشی ترکمن 



 
 

رحیم خیوه لی از استادان هنر بخشی گري ترکمن هاي ایران سوم مهر ماه بر اثر سکته قلبی دار فانی را وداع گفت. این هنرمند
موسیقی سنتی ترکمنی از چهره هاي مطرح خوانندگی و نوازندگی دوتار و شادي بخش محافل عمومی و جشن هاي محلی در منطقه

 
ترکمن صحرا بود. 

 
دلدار رسول زاده؛ هنرمند پیشکسوت خراسان 

دلدار رسول زاده یکی از هنرمندان پیشکسوت موسیقی مقامی منطقه خراسان در سن 76 سالگی در 21 شهریور دار فانی را وداع

 
گفت. این هنرمند موسیقی مقامی خراسان علاوه بر نوازندگی دوتار به خوانندگی هم اشتغال داشت. 

دلدار رسول زاده، متولد روستاي پیروحش در 90 کیلومتري شمال شرق شهرستان تربت جام و 30 کیلومتري شمال شهر مرزي صالح
آباد بود. شغل اصلی او کشاورزي بود و به همین دلیل کمتر در مجامع شهري به ارائه هنر می پرداخت اما در صورت حضور در جمعی،

 
همگان مسحور هنر وي می شدند. 

 
آخرین بازمانده نسل نوازندگان بخشی شمال خراسان 

سهراب محمدي یکی از هنرمندان پیشکسوت و شناخته شده موسیقی و از بازماندگان بخشی هاي کرمانج خراسان شمالی 22 مرداد

 
ماه امسال دار فانی را وداع گفت. 

او که زاده سال 1317 بود، از سنین کودکی در کنار پدر با فنون آوازي و دوتار نوازي آشنا شده بود و به ویژه در حماسه خوانی و
منظومه خوانی هاي کرمانجی سرآمد روزگار شد. نزدیک به چهل ترانه انقلابی در زمان انقلاب و جنگ تحمیلی از جمله آثار تولیدي

 
این هنرمند بود. محمدي مدرك درجه یک هنري معادل دکتراي نوازندگی و خوانندگی را نیز دریافت کرده بود. 

 
مردي که سازش به وسعت کل فرانسه ارزش داشت! 

رسولبخش زنگشاهی، هنرمند چیره دست سیستان و بلوچستان که در قیچک نوازي ید طولایی داشت، در سن 79 سالگی سوم مرداد

 
ماه 99 دار فانی را وداع گفت. 

استاد زنگی شاهی در اختتامیه جشنواره موسیقی فجر سال 96 به عنوان چهره برتر قیچک ایران شناخته و از او تجلیل شد. او در سال
1320 در بخش «آشار» از توابع شهرستان «مهرستان» متولد شد و از همان زمان کودکی در جوار پدر و پدربزرگ خود هنر نواختن



ساز و قیچک را آموخت و در 14 سالگی رسماً در مجالس مختلف کار نوازندگی را آغاز کرد و در سال 1382 مفتخر به کسب مدرك

 
دکتري افتخاري نواختن ساز و قیچک از کشور انگلستان شد. 

 
عیسی رستمی افین؛ مردي که براي کرونا خواند و با آن رفت 

عیسی رستمی افین ـ هنرمند پیشکسوت موسیقی مقامی خراسان جنوبی ـ اول مرداد ماه امسال بر اثر ابتلا به بیماري کرونا در شهر

 
قاین دار فانی را وداع گفت. 

عیسی رستمی متولد سال 1347 دهستان افین، بخش زهان شهرستان زیرکوه بود. او به سبب علاقه به موسیقی محلی از دوران
نوجوانی آواز محلی را دنبال می کرد و از سال 1378 به صورت تجربی دوتار نوازي را آغاز کرد. سپس در سال 1382 از محضر استاد
عزیز تنها و استاد ذوالفقار عسکریان بهره برد. وي ضمن نوازندگی دوتار به جهت علاقه به خوانندگی محلی از دوران نوجوانی و جوانی

 
در این زمینه نیز فعالیت داشت. 

 
سیدحسن خان بیگی از آخرین بازماندگان نسل طلایی موسیقی مقامی لکی 

سید حسن خان بیگی نوازنده شناخته شده تنبور و از آخرین بازماندگان نسل طلایی موسیقی مقامی لکی شامگاه 29 اردیبهشت ماه

 
در شهرستان دلفان دار فانی را وداع گفت. 

سیدحسن خان بیگی نوازنده مقامی تنبور لکی دلفان، متولد 1313 در آبادي «گلام بحري» دلفان از توابع استان لرستان بود. سید
حسن را می توان از آخرین بازماندگان نسل طلایی تنبور مقامی لکی دلفان و طرحان نامید که پیش از او استادانی مانند امامقلی

 
امامی، نجفعلی میرزایی، سید همت االله حسینی در چند دهه گذشته فعال بوده اند. 

سید حسن استاد ثابتی نداشته اما مقام هاي مربوط به یاري دلفان که در آن استادي چیره دست بود را از پدرش فرا گرفت و بسیاري

 
دیگر از مقام هاي مانند پاوه موري، سحري، ماله ژیري، چوپی را در دوران جوانی از نوازندگان کهنسال آن دوران فرا گرفته بود. 

 
موسی الرضا ولی نژاد؛ خواننده و نوازنده دوتار شمال خراسان 

 
موسی الرضا ولی نژاد از خوانندگان و نوازندگان دوتار شمال خراسان پانزدهم فروردین بر اثر ایست قلبی دارفانی را وداع گفت. 

این هنرمند در سال هاي پایانی عمر فعالیت هاي متعددي در عرصه موسیقی داشت که از آن جمله می توان به حضور در چندین

 
جشنواره موسیقی کشور و سرپرستی گروه موسیقی «جولان» اشاره کرد. 

 
به پیج اینستاگرامی «آخرین خبر» بپیوندید 
instagram.com/akharinkhabar



آیا پیروزي «بایدن» وضعیت ما را بهتر می کند؟
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آیا پیروزي «بایدن» وضعیت ما را بهتر می کند؟ 

دریانیوز: بالاخره پس از کش و قوس هاي فراوان نتیجه انتخابات آمریکا مشخص شد و جو بایدن به عنوان چهل و ششمین رییس
جمهور این کشور انتخاب شد. انتخاباتی که براي اولین بار در ایران نیز به آن توجه ویژه اي شد و حتی مردم عادي نیز به تحلیل در
این زمینه می پرداختند. انتخاباتی که همه فکر می کنند می تواند بر اقتصاد ایران نیز تاثیرگذار باشد. حالا و با معلوم شدن نتیجه این
انتخابات شاهد تغییراتی در کشور هستیم. از دستور براي ورود کالاهاي دپو شده در گمرك هاي کشور گرفته تا ریزش قیمت ارز و
سکه و طلا همه پس از معلوم شدن نتیجه انتخابات انجام شده است و هر روز می شنویم که قیمت ها در حال پایین آمدن هستند.
قیمت هایی که معلوم نبود بر چه مبنایی بالا رفته اند. در تاریخ 41 ساله انقلاب اسلامی ایران هیچگاه شاهد نبودیم که مسوولان و
مردم کشور تا این اندازه پیگیر مشخص شدن نتیجه انتخابات کشور دیگري باشند. راستی چه بر سر اقتصاد ما آمده که باید منتظر

 
باشیم تا نتیجه انتخابات شیطان بزرگ مشخص شود تا مردم بتوانند خیالی آسوده داشته باشند. 

چرا پس از این همه تحریم و فشارهایی که از جانب آمریکا بر کشور ما در این چند دهه وارد شده است باز ما سرنوشت کشور را به
سرنوشت انتخابات این کشور گره زده ایم؟ در همه این سال هاي پس از انقلاب کشور آمریکا و دولتمردان این کشور نشان داده اند که
هیچگاه نمی خواهند رفتار درست و منطقی با ما داشته باشند و این موضوع را با تحریم هاي ظالمانه بر کشور نشان داده اند و این
موضوع نشان می دهد که سیاست کلی شیطان بزرگ در برابر ما همواره در یک راستا بوده و تفاوتی ندارد که رییس جمهور این کشور
چه کسی باشد. آمریکا آمریکاست، همان دشمن اصلی ما و تفاوتی ندارد که چه کسی بر مسند قدرت این کشور باشد چرا که آنها با

 
اصل نظام ما مشکل دارند و می خواهند به هر شیوه که می توانند آن را ساقط کنند. 

گاه با نرمش و موذیانه و گاه به صورت مستقیم و با تهدید و تحریم. به هر حال کشور ما یک قدرت بلامنازع در منطقه است و آمریکا
براي اینکه بخواهد به خواسته هاي خود در منطقه برسد باید ایران را از سر راه خود بردارد. کاري که تاکنون با درایت رهبر معظم
انقلاب نتوانسته به آن دست یابد اما نباید از این موضوع غافل شد که آمریکا دشمن اصلی ماست و از هر فرصتی براي ضربه زدن به ما
استفاده می کند. اما آنچه براي ما جالب است این بود که فضاي کشور به سمتی پیش رفته است که همه کارهاي آن به این انتخابات
گره خورده بود و مردم و مسوولان همه منتظر مشخص شدن نتیجه این انتخابات بودند. جاي تعجب دارد که برخی از چهره هاي
سیاسی کشور نیز از پیروزي بایدن در این انتخابات بسیار خوشحال شده اند که باید در اینجا گفت که «سگ زرد برادر شغال است»
چرا که هر کدام از این افراد اگر انتخاب شوند در سیاست آنها در قبال ایران هیچ تغییري وجود نخواهد داشت و ممکن است سخت تر

 
نیز شود. 

در هر صورت و پس از چند روز شمارش آرا در آمریکا، نتیجه به سود جو بایدن دموکرات پایان یافت و ترامپ باید به زودي از کاخ
سفید خارج شود. در این بین مردم ایران منتظر هستند که همانگونه که در این مدت تمام تصمیمات کشور معطل انتخابات ریاست
جمهوري آمریکا بود، اکنون با مشخص شدن آن کشور سر و سامانی پیدا کند و قیمت اجناس که سر به فلک کشیده اند کاهش پیدا
کند و سفره هاي کوچک شده مردم، کمی بزرگتر شود. نکته دیگري که باید به آن اشاره شود این است که کشور ما داراي ظرفیت
هاي بسیاري است که با تکیه بر آنها می توان اقتصاد کشور را نجات داد. اکنون بسیاري از فرآورده هاي موجود در کشور به صورت
خام فروخته می شود و پس از مدتی باید چیزهایی وارد کنیم که با فرآوري آن محصولات به راحتی می توانستیم آن را بدست بیاوریم



اما به دلیل اینکه واردات کار راحت تري است، از تولید خودداري می کنیم. در صورتی که اگر به سمت تولید پیش برویم می توانیم

 
هم مشکل اشتغال کشور را حل کرده و هم از خروج بی رویه ارز از کشور جلوگیري کرد. 

از سوي دیگر اگر به خودکفایی در بسیاري از زمینه ها دست پیدا کنیم، دیگر نیازي نیست که منتظر باشیم تا ببینیم که نتیجه
انتخابات در کشور آمریکا چه می شود تا فتح الفتوحی در کشور اتفاق بیافتد. بارها نیز رهبر معظم انقلاب در سخنرانی هاي خود بر
موضوع تولید داخلی تاکید فرموده اند تا از این طریق کشور ما به خودکفایی برسد و از تکیه به نفت رهایی یابیم تا در زمان هایی که
این چنین در تحریم بوده و نتوانستیم نفت خود را بفروشیم مشکلی براي کشور بوجود نیاید.در پایان آنچه مهم بوده این است که باید
در همه زمینه ها به توان و نیروي داخلی تکیه کرد و خود را از وابستگی به بیگانه رها کنیم تا بتوانیم پیشرفت نماییم چرا که هر
جایی که به داخل کشور توجه کرده ایم به موفقیت هایی دست پیدا کرده ایم که در جهان بی نظیر و حتی در مواردي اول بوده ایم.

 
به امید روزي که مسوولان به توان داخلی توجه بیشتري داشته باشند. 

امین زارعی/ دریا



مس و آینده درخشان سیستان وبلوچستان

منبع: عصر معدنشماره خبر:  135  |  تاریخ: 1399/08/20

عصر معدن- استان سیستان وبلوچستان از جمله مناطق مهم معدنی ایران محسوب می شود که در صورت اکتشاف،
استخراج، بهره برداري و فرآوري این نعمت خدادادي رونق و توسعه جنوب شرق کشور را رقم خواهد زد که خوشبختانه در

سالهاي اخیر موردتوجه جدي قرارگرفته است.

عصر معدن- استان سیستان وبلوچستان از جمله مناطق مهم معدنی ایران محسوب می شود که در صورت اکتشاف، استخراج،
بهره برداري و فرآوري این نعمت خدادادي رونق و توسعه جنوب شرق کشور را رقم خواهد زد که خوشبختانه در سالهاي اخیر

 
موردتوجه جدي قرارگرفته است. 

به گزارش پایگاه خبري «عصر معدن» به نقل از ایرنا، پر واضح است که وجود معدن به عنوان تامین کننده مواداولیه بسیاري از صنایع

 
نقش مهمی در زندگی روزمره انسانها و پیشرفت اقتصادي هر کشوري دارد. 

با توجه به لزوم رشد متوازن مناطق مختلف سرزمینمان و دست یابی به توسعه همه جانبه می توان دریافت که بخش معدن به صورت
بالقوه با تقویت زیرساخت هاي اقتصاد سیستان وبلوچستان و ایجاد فرصت هاي شغلی در این مناطق، مهاجرت هاي بی رویه را کاهش

 
داده و باعث ایجاد عدالت منطقه اي در کشور می شود. 

این امر ضروري چنان با ابعاد مختلف زندگیمان در هم تنیده شده که بدون وجود معادن در ساختار مادي زندگی از حیث ماده و

 
فیزیک رواج زندگی در جهان پیرامون مان ممکن نخواهد بود. 

از فواید معادن در طول زندگی زیاد شنیده ایم، اما ماده معدنی مس از گذشته هاي دور تاکنون در صنعت و زندگی ایرانیان نقش

 
مهمی داشته است. 

نمی توان هیچ سرزمینی را قاطعانه پیشگام شناخت و به کارگیري مس دانست اما این را می  دانیم که تمدن بشري، یکجا نشینی و
ایجاد شهرهاي بزرگ در مناطق گرم و معتدل مثل سیستان وبلوچستان دلیل مهمی براي استفاده از این ماده معدنی براي نخستین

 
بار در این مناطق است. 

سیستان و بلوچستان بر روي کمربند فلزي و معدنی جهان قرار گرفته و با داشتن ذخایر مس، کرومیت، منگنز، سرب و روي، قلع،

 
تنگستن، طلا و کانسارهاي غیر فلزي، داراي ظرفیت هاي کم نظیري در بخش معدن است. 

 
صنعت معدن در سیستان وبلوچستان 

سیستان و بلوچستان از منظر ساختار زمین شناسی خاستگاه مناسبی براي انواع مواد معدنی است تاریخ معادن این استان به کوره
هاي قدیمی ذوب فلزات و سرباره هاي معدن مس چهل کوره در ناحیه گراغه و معادن متروکه مس بین خارستان و بیدستر و دامنه

 
کوه تفتان باز می گردد. می توان گفت سن معدنکاري در چهل کوره سالهاي 228 تا 448 پس از میلاد مسیح است. 

 
این تاریخچه نشان از یک قدمت طولانی در حوزه معادن مس در سیستان و بلوچستان است. 

 
جایگاه مس در سیستان وبلوچستان 

 
کل ذخایر مس شناسایی شده در سیستان و بلوچستان تا کنون بیش از 18 میلیون تن است. 

براي شناخت دقیق تر ذخایر معدنی مس در سیستان وبلوچستان به سراغ رییس سازمان صنعت و معدن این استان رفتیم. 



داوود شهرکی در این نشست به خبرنگار ایرنا گفت: فلز استراتژیک مس بخش عمده اي از مشکلات حوزه صنعت در کشور را به دوش

 
می کشد. 

رییس سازمان صمت سیستان وبلوچستان افزود: بخش معدن می تواند یکی از بخش هاي پیشران و مهم در اقتصاد این استان باشد به

 
طوري که با متحول شدن این بخش سایر بخش هاي صنعتی و اقتصادي این استان نیز فعال می شود. 

وي با اشاره به ظرفیت هاي معدن مس منطقه تمین میرجاوه سیستان وبلوچستان گفت: معدن مس تمین با سرمایه گذاري 48

 
میلیارد ریال اشتغالزایی 10 نفر از مردم منطقه را به همراه داشته است. 

وي ادامه داد: این معدن در 140 کیلومتري جنوب شرق زاهدان قرار دارد و استخراج اسمی سالیانه از آن بر اساس پروانه بهره برداري

 
یکهزار تن است. 

شهرکی بیان کرد: 42 هزار مترمربع حفاري براي اکتشاف در محدوده جنگنجا این استان انجام و 400 میلیون تن ذخیره مس در این

 
منطقه شناسایی شده است. 

 
کارخانه فرآوري چرخه تکمیل کننده توسعه معادن 

با نگاهی به دهه هاي گذشته دیده می شود که در فاصله زمانی سال هاي 1300 تا 1340 شمسی، بیشتر فعالیت هاي اکتشافی و

 
زمین شناسی به وسیله بیگانگان انجام می شد. 

مردمان سرزمینمان به سبب نداشتن دانش فنی روز، نقش چندانی در استخراج و استفاده از ماده هاي معدنی نداشتند اما با پیروزي

 
انقلاب این روند در جهت دیگري قرار گرفت. 

 
به همین مناسبت روز به روز معادن زیادي در کشور شناخته و مورد استفاده قرار می گرفت. 

 
با آمدن علم و فناوري مورد نیاز، ایران در ردیف کشورهایی قرار گرفت که می توانست مواد معدنی را به صورت خام استفاده نکند. 

منابع خام معدنی پتانسیل بالایی براي صادرات دارند کشورهاي قدرتمند جهان دریافته اند که با هزینه اندك مواد معدنی خام را از
کشورهاي جهان سوم بگیرند و بعد از فرآوري و تغییراتی با قیمت روز جهانی در اختیار همان کشورهاي صادرکننده موادخام قرار

 
دهند. 

 
باید در نظر داشت بدون فرآوري این منابع بخش عظیمی از سرمایه ها به هدر خواهد رفت. 

صادرات مواد خام معدنی در پروسه کوتاه مدت و بلند مدت، صدمات فراوانی از حیث اقتصادي و اجتماعی به اجتماع وارد می کند
ضررهاي چون اثرمحدود کننده بر مبادلات تجاري، اثرکاهشی بر ثروت ملی، اثر نامطلوب برحیات صنایع تکمیلی، اثرکاهنده بر ارزش

 
افزوده و اثر نامناسب بر فرصت هاي شغلی کمترین آثار این پدیده نامبارك است. 

براي دوري از این پدیده و نابود نشدن ثروت ملی، کارخانه هاي فرآوري مواد معدنی گزینه مناسبی براي بومی سازي صنایع در کشور

 
خواهد بود. 

با توجه به جایگاه سیستان وبلوچستان در پتانسیل مواد معدنی مس ایجاد کارخانه هاي فرآوري از ضرورت هاي اجتناب ناپذیر در این
استان است که رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان در این رابطه گفت: یکی از فرصت هاي سرمایه گذاري در این استان
ایجاد کارخانه فرآوري در محدوده معدنی جنگنجا نیمروز بوده که در همین ارتباط با سرمایه اي افزون بر 2 هزار میلیارد تومان فاز

 
اول کارخانه فرآوري مس ایجاد شده است. 

وي با بیان اینکه مستعدترین ماده معدنی کشف شده در محدوده معدنی جنگنجا با ذخایر بسیار مطلوبی قرار دارد افزود: در محدوده

 
اکتشافی مس شهرستان نیمروز 6 دستگاه حفاري فعال است که ذخایر معدنی خوبی را در این محدوده کشف و معرفی خواهد کرد. 

شهرکی با اشاره به ظرفیت هاي معدن مس تمین و کارخانه فرآوري مربوط به آن افزود: کارخانه صنایع معدنی این معدن نیز در
بخش لادیز دهستان سیاه جنگل تمین و در محل روستاي لهرمبا در زمینی با زیربنا 670 مترمربع و مساحت 20 هزار مترمربع و

 
ایجاد اشتغال 15 نفر با تولید محصول کنسانتره مس اکسیدي با ظرفیت 420 تن در سال در حال فعالیت است. 

 
وي ادامه داد: با اتمام طرح توسعه این واحد براي بیش از 50 نفر شغل ایجاد خواهد شد. 



 
چالشهاي پیش رو و برنامههاي مورد نیاز در صنایع معدنی 

صنعت معدنکاري با گذشت زمان و افزایش رفاه جامعه، با افزایش تقاضا براي مواد معدنی روبه رو است. می توان انتظارداشت که این
تقاضا در سال هاي آینده شدت بیشتري نیزداشته باشد. به طوریکه در برخی فلزات همچون مس و آلومینیم که از فلزات استراتژیک

 
در صنعت اند ، نیاز به شناسایی ذخایر جدید یک ضرورت است. 

در این راستا توجه به اکتشاف ذخایر عمیق تر و نیز یافتن روش هاي جدید براي افزایش بازیابی و فرآوري این فلزات بسیار ارزشمند

 
خواهد بود. 

در حقیقت توسعه روش هاي ژئوفیزیکی و زمین شناسی براي اکتشاف ذخایر عمیق، به جهت ایفاي نقش بخش معدن در توسعه

 
پایدار از اولویت هاي این صنعت است. 

از سوي دیگر در بخش استخراج معدن، توسعه روش هاي استخراج زیرزمینی و تجهیزات مرتبط با آن براي بهره برداري از ذخایر

 
عمیق یک چالش اساسی براي مهندسان معدن است. 

همچنین بکارگیري روش هاي استخراج روباز و طراحی آن به گونه اي که کمترین مخاطرات و خسارت ممکن را براي محیط زیست و

 
کارکنان این بخش داشته باشد، از دیگر موارد مهم در صنعت معدنکاري است. 

در بخش فرآوري مواد معدنی، با اهمیت یافتن ذخایر با عیار پایین، دستیابی به دانش و تکنولوژي هاي جدید براي فرآوري این ذخایر

 
یک چالش اساسی است. 

عامل دیگري که در آینده نزدیک در حوزه صنعت معدن کاري بیشتر بروز خواهد کرد بحث مصرف بهینه انرژي به ویژه آب و برق و

 
استفاده از انرژي هاي تجدیدپذیر در معدن است. 

درمصرف بهینه انرژي نکته دیگر، توجه به مصرف انرژي در حمل و نقل مواد معدنی و هزینه انتقال آن است که نیازمند یک طراحی

 
بهینه براي معدن از استخراج تا فرآوري کانی ها است. 

 
آینده سیستان وبلوچستان با توجه ویژه به صنایع معدنی در آن متفاوت و نزدیک به شاخص هاي توسعه خواهد بود. 

باید در نظر داشته باشیم وقتی فواید این معادن را بررسی و مطرح می کنیم نباید از چالش ها غافل شده و براي آن برنامه نداشته

 
باشیم. 

 
نقش مس در رونق مناطق محروم 

اهمیت معدن مس در اقتصاد کشور منحصر به مشارکت در افزایش درآمد ملی و رشد اقتصادي نیست؛ بلکه این بخش می تواند سهم

 
قابل توجهی در ایجاد فرصت هاي شغلی و کاهش بیکاري و فقر در کشور داشته باشد. 

بخش معدن و صنایع معدنی نه تنها از طریق ایجاد اشتغال مستقیم در این بخش درآمد خانوارها را افزایش می دهد؛ بلکه به صورت
غیرمستقیم از طریق ارتباطات پسین و پیشین بخش معدن با سایر بخش هاي اقتصادي کشور (از جمله بخش هاي حمل و نقل،
صنعت، مسکن و صنایع غذایی) و در نتیجه افزایش تولید و اشتغال این بخش ها می تواند نقش مثبتی در افزایش درآمد خانوارها

 
داشته باشد. 

افزایش درآمدها ناشی از توسعه صنایع مس در شرایط حاضر براي مردمان سیستان وبلوچستان همچون سایر نقاط کشور اتفاقی خوب



است که از آینده اي درخشان خبر می دهد آینده اي که در آن جوانان شغل مناسب و درآمد کافی دارند و هیچ روستانشینی به
حاشیه شهر مهاجرت نمی کند.



مصاحبه اختصاصی روزنامه دریا با دکتر علیرضا نبی، کارآفرین برتر: موفقیت

را باید ساخت

منبع: روزنامه دریاشماره خبر:  136  |  تاریخ: 1399/08/20

دریانیوز: باید سعی کنیم رشد کنیم و توسعه یافته شویم انتظار را قبول ندارم و فقط حرکت، فعال بودن، پرتلاش و خلاق بود
را قبول دارم و اگر عمر خود را بر این انتظارها بگذرانید انتظاربیهوده اي بوده است.در اینجا با هم گفتگویی را با دکتر علیرضا

نبی کارآفرین برترپیرامون موفقیت می خوانیم، با ما همراه باشید.

 
مصاحبه اختصاصی روزنامه دریا با دکتر علیرضا نبی، کارآفرین برتر: موفقیت را باید ساخت 

دریانیوز: باید سعی کنیم رشد کنیم و توسعه یافته شویم انتظار را قبول ندارم و فقط حرکت، فعال بودن، پرتلاش و خلاق بود را قبول
دارم و اگر عمر خود را بر این انتظارها بگذرانید انتظاربیهوده اي بوده است.در اینجا با هم گفتگویی را با دکتر علیرضا نبی کارآفرین

 
برترپیرامون موفقیت می خوانیم، با ما همراه باشید. 

 
دریا: سلام جناب آقاي دکتر علیرضا نبی ممنون که این وقت را در اختیار خوانندگان روزنامه ي دریا قرار دارید. 

 
خواهش می کنم. من هم سلام عرض می کنم به همه ي خوانندگان محترم روزنامه دریا امیدوارم گفتگوي موثري داشته باشیم. 

دریا: آقاي دکتر اگر کمی پاي سخن مردم بنشینیم مخصوصاً جوانان حجم یاس و ناامیدي که در میان آنهاست به هیچ عنوان قابل

 
چشم پوشی نیست شاید بتوان گفت آنقدر ناامیدند که دچار روزمرگی شده اند. شما براي رهایی از این وضعیت چه توصیه اي دارید؟ 
من این اعتقاد را ندارم که یاس ناامیدي بر اکثر جوانان حاکم شده باشد شاید علت آن این باشد که من حرکت می کنم به سوي
اهدافم و شاید آن جوان ها در برنامه و اهداف شان حرکت را نگنجاندن همانطور وقتی می گویند که ایران جاي خوبی نیست براي
پول درآوردن و ثروتمند شدن یا موفقیت را اصلا قبول ندارم. می توانم به جوانهایی که دچار ناامیدي شده اند این را بگویم که حرکت
کنند به سمت اهداف و منابع مختلفی که وجود دارد و براي موفقیتشان توصیه ي من حرکت به سمت روستاهاست که منبع سرشاري
از اتفاقات خوب است و به نظرم می توانید از روستاها امکانات و اتفاقات خوب را براي خود رقم بزنند و مهمترین توصیه من به جوانان
این است که حرکت کنند و حرکت کنند و حرکت کنند و خود را به جریان کائنات و قانونمندي طبیعت بسپارند و مطمئن باشند که

 
براي آنها اتفاقات خوبی خواهد افتاد. 

دریا:آقاي دکتر نبی نگرانی و دلهره در بین مردم آنقدر زیاد شده است که خودباوري رافراموش کرده اند و ترجیح همه وارد شدن به
کارهایی مانند بورس و خرید و فروش سکه و ارز است تا راه اندازي یک کسب کار و کارآفرین شدن چگونه می توان با این نگرانی ها

 
کنار آمد ؟ 

شاید ناکارآمدي دولت در اینکه نتوانسته شرایطی را براي مردم بوجود بیاورد که درآمد خود را از کسب و کاري که براي خود ایجاد
کرده اند بدست بیاورند باعث این موضوع شده است و سوال من این است که اگر به مردم بورس را معرفی نمی کردند چه کاري می
توانستند بکنند آیا شرایطی را فراهم کرده اند که وارد کسب و کار شوند با این قوانین سخت گیرانه و بروکراسی وحشتناك و براي
مردم توجیه اقتصادي دارد که به سراغ کارآفرینی بروند که ندارد و تلاش برا راه اندازي کسب و کار کنند که باز هم ندارد ولی وقتی
یک نفر می آید در بورس سرمایه گذاري می کند و بعد از یک مدت سرمایه اش دو برابر می شود و تبدیل به یک انسان بورس باز می
شود به جاي آنکه یک انسان خلاق ، کارآفرین، تلاشگر، شود این را باید برویم سراغ حاکمیت و این را قبول ندارم که مردم در این
زمینه کم کاري کرده اند و من اعتقادم بر این است که دولت ها در کارشان موفق نبودند و ما قدرت هاي خیلی لایقی در این امر



 
نداشتیم 

دریا: اقتصاد بهم ریخته ي کشورمان باعث شده که مردم جامعه احساس خمودگی کنند و فشار زیادي را تحمل کنند هرچند که از
این شرایط راضی نیستند ولی ترس از شکست هم باعث شده که تلاشی براي بهبود شرایط نکنند و از شروع و تغییر بهراسند شما این

 
شرایط را چگونه می بینید؟ 

این شرایط مثل طوفان می ماند هر چند که شاید تحلیل سوال بالا صد در صد درست نباشد ولی اگر فرض کنیم که این تحلیل،
تحلیل درستی است باز هم می گویم مثل آن موجی در اقیانوس می ماند که یک نفر از آن وحشت می کند و فرار را بر قرار ترجیح
می دهد و فرد دیگري کایت خود را بر می دارد و به سمت موج حرکت می کند و سوار بر موج می شود در همین شرایطی که در
کشور حاکم است کارهاي خیلی خوبی را می توان رقم زد هرچند که نیاز جدي به اصلاح قوانین در حمایت از تولید است و ماخیلی از
مصوبات رفع موانع تولید را هنوز اجرایی نکرده ایم و دولت ها با این که برایشان هزینه اي ندارد اما اجرا نمی کنند زیرا نمی خواهند
آن موضوع خان و رعیتی خود را از دست بدهند و براي همین است که قانون تسهیل شرایط کسب و کار را که مصوب مجلس شوراي

 
اسلامی است را داریم ولی نتوانستیم از دولت ها این پیشنهاد را بگیریم. 

براي اجراي این قوانین پس طبیعتا شرایط کسب و کار بسیار زیاد نشات گرفته از رفع موانع براي اجراي همان قانون هاست یک مثال
کوچک اگر بخواهم براي شما بزنم اینکه شما فرض کنید خانمی با دخترش زندگی می کند و این خانم تحت حمایت تامین اجتماعی
و به اصطلاح مستمري بگیر باشد و بیمه شده تامین اجتماعی باشد حال اگر مادر فوت کند مستمري مادر به دختر میرسد ولی با
شرایط اینکه دخترهرگز ازدواج نکند و مشغول به کار نشود و اگر ازدواج کند و یا مشغول به کار شود مستمریش قطع می شود یعنی
این دو قانون دقیقا باعث می شود که اینگونه رقم بخورد که آن دختر به سمت ازدواج نرود و همچنین شاغل نشود چرا باید قانونی
باشد که خلاف قانون هاي بالادستی است که ترویج ازدواج را به جوانان توصیه می کندوهم خلاف قانون کلان کشور براي حمایت و
ایجاد کسب و کار است از این دست قانون ها تا دلتان بخواهد زیاد است حالا بعضی افراد براي دور زدن قانون ها دست به کارهایی می
زنند که خلاف مقررات است مثلا سرکار میروند ولی بیمه را براي خود پرداخت نمی کنند پس ما با اجراي قانون غلط ، هم قانون هاي

 
بالادستی را تحت شعاع قرار می دهیم و هم مردم را متخلف بار می آوریم. 

دریا: شاید کمی قبل تر اکثر افراد فکر می کردند اگر تحصیلات دانشگاهی در مقاطع مختلف را داشته باشند خیلی زودتر به اهدافشان
خواهند رسید و فاصله زیادي بین آنها با افرادي که تحصیلات کمتري دارند وجود دارد ولی در حال حاضر افراد و جوانان تحصیلکرده
در مقاطع بالا مانند دکتري را می بینیم که مدت طولانی است نتوانسته شغلی براي خود فراهم کنند و منتظر هستند که دولتمردان و
مسئولان چاره اي بیندیشند از شما می خواهم بپرسم که منتظر ماندن براي اینکه بقیه براي ما کاري انجام دهند فکر و ایده خوبی

 
است؟ 

من اصلا با منتظر ماندن میانه خوبی ندارم و هیچگاه منتظر نماندم که مثلا یارانه به حسابم واریز شود و یا منتظر حرکت دولتی باشم
و به همه آنهایی که منتظرند باید بگویم انتظار را قبول ندارم و فقط حرکت، فعال بودن، پرتلاش و خلاق بود را قبول دارم و اگر عمر
خود را بر این انتظارها بگذرانید انتظار بیهوده اي بوده است باید بلند شوید و با دوستانتان یک گروه را تشکیل دهید و شروع کنید
یک شرکت تعاونی تاسیس کنید و از امکانات دولتی که در دسترس تان قرار دارد استفاده کنید خلاقیت داشته باشید و مشاوره
بگیرید ما اساتید و مشاورین خوبی در عرصه کسب و کار داریم که بعضی از آنها در اتاق هاي بازرگانی مستقر هستند و می توانید با
مراجعه به آنها مشاوره بگیرید و کار خود را شروع کنید و فقط تنها چیزي که می توانم بگویم که خیلی مهم است اینکه به هیچ عنوان

 
منتظر نمانید. 

دریا: آیا با شرایط بد اقتصادي که در حال حاضر در آن قرار داریم اگر کاري را شروع کنیم شانسی براي موفقیت داریم؟ بستگی به نوع
کاري که می خواهیم شروع کنیم دارد می توان گفت بعضی از کارها دقیقا مناسب با شرایط بد اقتصادي است پس به نوع کار بستگی
دارد من می توانم بگویم که در یک کار اگر انتخاب درست باشدموفقیت حاصل می شود ولی در یک کار دیگر اگر شرایط سنجیده



 
نشود موفقیتی نخواهید یافت. 

دریا: اگر کسی بخواهد کاري را آغاز کند در صورتی که سرمایه و پشتیبانی ندارد با توجه به اینکه در جامعه ما این پشتیبانی را می

 
طلبد آیا می توان موفق شد؟ 

بله قطعاً می توانید موفق شوید و من فقط در اینجا یک معادله کوچک را براي شما می گویم در یکی از سفرهایم به یکی از روستا ها
که باهمسرم رفته بودم ما متوجه شدیم که از هرپنج کیلو پیله ابریشم دو کیلو نخ ابریشم بدست می آید که به وسیله یک دستگاه
ساده 12 میلیون تومانی این کار صورت می گرفت و وقتی پنج کیلو پیله ابریشم به این دستگاه می دادند دستگاه دو کیلو نخ تحویل
میداد 5 کیلو پیله ي ابریشم که قیمت آن کیلویی 70 هزار تومان که جمعا می شد 350 هزار تومان و در نتیجه 2 کیلو نخ بدست
آمده را می فروختند 2 میلیون تومان حال من از شما این سوال را می پرسم یک سرمایه گذاري 12 میلیون تومانی که می تواند در
هر ساعت یک میلیون و ششصد هزار تومان براي آدم سودآوري داشته باشد به نظرتان موفقیت نیست و ایران پر از این فرصت ها
وموفقیت هاست ولی در روستاها و اگر در منزل زیر اسپیلت نشسته و منتظر موفقیت و دولت ها هستیدکه شرایط کسب و کار را
تسهیل کند که هرچند وظیفه آنها هم هست و باید انجام دهند ولی قوم و قبیله و خویشاوندان آنها این اجازه را نمی دهند و
حاضرنیستنند که شرایط را براي عموم مردم خرج کنند می شود گفت این اشکال قصه است که شما را ناامید کرد اگر می توانید
پاشنه کفشتان را بالا بکشید و ناراحت قاچ اتوکشیده شلوارتان نباشید و واکس برق کفشتان اذیتتان نمی کند اگر خاکی شود مطمئن

 
باشید موفق خواهید شد. 

 
دریا:آقاي دکتر نبی آیاموفقیت قابل پیش بینی است؟ 

باید بگویم که موفقیت را باید ساخت نه پیش بینی کرد و پیش بینی بیشتر به درد هواشناسی می خورد و چیزي که در زندگی باید
بدانیم این است که خداوند بزرگترین ابر کامپیوتر دنیا را بین دو گوش انسان قرار داده و او باید از آن استفاده کند مشورت بگیرد اراده
کند تصمیم بگیرد تلاش کنند و بر این تلاشها استمرار داشته باشد و این گونه می رسد به بالاي قله موفقیت وقتی دستش را بالابرد
به سوي آسمان و دعا کرد و خوشحال از اینکه به قله ي موفقت رسیده به پاهاي خود نگاه کند و بگوید که متشکرم که مرا همراهی

 
کردي 

 
دریا: اگر ما در هر سنی از شرایط زندگی خود راضی نباشیم آیا این توانایی را داریم که شرایط را تغییر دهیم؟ 

تا زمانی که راضی نیستید نه نمی توانید و زمانی می توانید تغییر کنید که شاکر باشید شما وقتی که شرایطی را که در آن قرار دارید
را لطف خدا می دانید و می دانید که خداوند آنقدر به بندگانش لطف دارد که باز هم مرحمت می کند و می بخشد پس از یک پله به
پله دیگر می روید ولی وقتی راضی نیستید یعنی ناشکر هستید و من می گویم یک نفر که چهار ستون بدنش سالم و از نعمت بینایی،
بویایی، شنوایی و سلامت برخوردارند چگونه می تواند راضی نباشد این لطف و رحمت خداست که همچین ثروت را به ما داده و
انتخاب می کنیم از این ثروت چگونه استفاده کنیم و سرمایه گذاري کنیم و آینده خود را بسازیم وقتی از شرایط راضی نیستید یعنی
در گذشته زندگی می کنید و کسی که در گذشته زندگی می کند در گذشته مانده و غایب در امروز است و غایب در موفقیت امروز و
در این گروه کوهنوردي که به سمت قله موفقیت می رود. گوته فیلسوف آلمانی می گوید: دیروز تاریخ است فردا معما است و امروز
زندگی است امروز یعنی شاکر بودن امروز یعنی راضی هستم اما قانع نیستیم به این شرایطی که در آن هستم و خود را اشرف
مخلوقات می دانم و خدا را ناظر بر اعمال خود می دانم دو دست خدا را بر شانه تان می بینید و بگویید که من باید بالاتر و بالاتر بروم

 
و حرکت کنم و به آن هدفی که می خواهم می رسم پس حتما موفق می شوید. 

دریا: و سوال آخر آقاي دکتر نبی شما یک فرد موفق در جامعه ما هستید و این سوال را می خواهم بپرسم که یک فرد موفق چگونه

 
فکر می کنند ؟ 

من فرد موفقی هستم بله من خیلی موفق هستم می دانید چرا زیرا براي موفقیت یک تعبیر را دارم اینکه موفقیت یعنی بندگی خدا و



من از اینکه بنده خدا هستم و با خدا رفیق هستم و با او حرف می زنم و او را می بینم بله تعجب نکنید من خدا را در سالن تولید
دیده ام من در اتفاقات کوچک و بزرگ زندگیم خیلی خدا را دیدم اگردر تعبیر موفقیت با من هم عقیده هستید بله من فردي موفق
هستم ولی اینکه چگونه فکر می کنم باید بگویم من عمل می کنم امام علی (علیه السلام) می فرمایند: که چه سکوتی رادنیا فرا می
گرفت اگر هر کس به اندازه عملش صحبت می کرد. و در اتفاقاتی که می افتد و قدمهایی که برمی دارید و عمل می کنید و استمرار
به آن عمل دارید و به سمت قله موفقیت در حرکت هستید می بینید شرایط ،رویدادها و وقایع که در مسیر شما قرار می گیرد لطف

خداوند است تا شما را براي رسیدن به هدف تان یاري کند.



انتخاب شرکت تعاونی روستایی زنان نودشه به عنوان شرکت موفق در سال 99

منبع: تابناكشماره خبر:  137  |  تاریخ: 1399/08/20

 
انتخاب شرکت تعاونی روستایی زنان نودشه به عنوان شرکت موفق در سال 99 

مدیر تعاون روستایی استان کرمانشاه گفت: شرکت تعاونی روستایی زنان نودشه بر اساس شاخص ها و معیارهاي ارزشیابی به عنوان

 
شرکت تعاونی موفق در سطح استان در سال 99 انتخاب شد. 

ایرج صفایی در گفتگو با خبرنگار تابناك کرمانشاه اظهار کرد : این شرکت با
سرمایه اولیه1150000 ریال با تعداد 30 نفرعضو در سال 1373 تأسیس شد، که
هم اکنون 271 نفر عضو داشته و حدود 5 میلیارد ریال بیلان اقتصادي تعاونی از

 
نظر دارائی و درآمد را دارا می باشد. 

وي در ادامه یادآور شد: شرکت تعاونی روستایی زنان نودشه با تعداد 9 نفر پرسنل
شاغل ، فعالیتهایی نظیر صنایع دستی و گردشگري ، تولید و پرورش قارچ خوراکی
، تولید و فروش گیوه به تعداد 500 تا 1000 جفت در سال ، راه اندازي سالن

 
غذاخوري ویژه بانوان ، یک واحد نانوایی و پخت و عرضه روزانه 1600 قرص نان لواش و تحویل به مشتري را دارد. 

این مقام مسئول همچنین تصریح کرد: از دیگر فعالیت هایی که در حال حاضر این شرکت تعاونی در دست اقدام دارد می توان به
جمع آوري ، بسته بندي و عرضه انواع گیاهان دارویی خاص منطقه اورامانات اشاره کرد که همواره در کنار سایر فعالیت هاي دیگر

 
خود در نمایشگاه هاي ملی و استانی عرضه می نماید. 

صفایی در خاتمه بیان داشت: شرکت تعاون روستایی زنان نودشه به عنوان شرکت کار آفرین با برگزاري کلاس هاي آموزشی براي
زنان روستایی منطقه، در راستاي ایجاد کار و اشتغال در زمینه صنایع دستی و...و درآمدزایی ، بیش از 50 نفر از زنان بی سرپرست و

بدسرپرست را تحت پوشش قرار داده است.



مس و آینده درخشان سیستان وبلوچستان

منبع: خبر فوريشماره خبر:  138  |  تاریخ: 1399/08/20

استان سیستان وبلوچستان از جمله مناطق مهم معدنی ایران محسوب می شود بهره برداري و فرآوري این نعمت خدادادي
رونق و توسعه جنوب شرق کشور را رقم خواهد زد که خوشبختانه در سالهاي اخیر موردتوجه جدي قرارگرفته است.

  استان سیستان وبلوچستان از جمله مناطق مهم معدنی
ایران محسوب می شود بهره برداري و فرآوري این نعمت خدادادي رونق و توسعه جنوب شرق کشور را رقم خواهد زد که خوشبختانه

 
در سالهاي اخیر موردتوجه جدي قرارگرفته است. 

پر واضح است که وجود معدن به عنوان تامین کننده مواداولیه بسیاري از صنایع نقش مهمی در زندگی روزمره انسانها و پیشرفت

 
اقتصادي هر کشوري دارد. 

با توجه به لزوم رشد متوازن مناطق مختلف سرزمینمان و دست یابی به توسعه همه جانبه می توان دریافت که بخش معدن به صورت
بالقوه با تقویت زیرساخت هاي اقتصاد سیستان وبلوچستان و ایجاد فرصت هاي شغلی در این مناطق، مهاجرت هاي بی رویه را کاهش

 
داده و باعث ایجاد عدالت منطقه اي در کشور می شود. 

این امر ضروري چنان با ابعاد مختلف زندگیمان در هم تنیده شده که بدون وجود معادن در ساختار مادي زندگی از حیث ماده و

 
فیزیک رواج زندگی در جهان پیرامون مان ممکن نخواهد بود. 

از فواید معادن در طول زندگی زیاد شنیده ایم، اما ماده معدنی مس از گذشته هاي دور تاکنون در صنعت و زندگی ایرانیان نقش

 
مهمی داشته است. 

نمی توان هیچ سرزمینی را قاطعانه پیشگام شناخت و به کارگیري مس دانست اما این را می  دانیم که تمدن بشري، یکجا نشینی و
ایجاد شهرهاي بزرگ در مناطق گرم و معتدل مثل سیستان وبلوچستان دلیل مهمی براي استفاده از این ماده معدنی براي نخستین

 
بار در این مناطق است. 

سیستان و بلوچستان بر روي کمربند فلزي و معدنی جهان قرار گرفته و با داشتن ذخایر مس، کرومیت، منگنز، سرب و روي، قلع،

 
تنگستن، طلا و کانسارهاي غیر فلزي، داراي ظرفیت هاي کم نظیري در بخش معدن است. 



 
 

 
صنعت معدن در سیستان وبلوچستان 

سیستان و بلوچستان از منظر ساختار زمین شناسی خاستگاه مناسبی براي انواع مواد معدنی است تاریخ معادن این استان به کوره
هاي قدیمی ذوب فلزات و سرباره هاي معدن مس چهل کوره در ناحیه گراغه و معادن متروکه مس بین خارستان و بیدستر و دامنه

 
کوه تفتان باز می گردد. می توان گفت سن معدنکاري در چهل کوره سالهاي 228 تا 448 پس از میلاد مسیح است. 

 
این تاریخچه نشان از یک قدمت طولانی در حوزه معادن مس در سیستان و بلوچستان است. 

 
جایگاه مس در سیستان وبلوچستان 

 
کل ذخایر مس شناسایی شده در سیستان و بلوچستان تا کنون بیش از 18 میلیون تن است. 

 
براي شناخت دقیق تر ذخایر معدنی مس در سیستان وبلوچستان به سراغ رییس سازمان صنعت و معدن این استان رفتیم. 

 
داوود شهرکی در این نشست گفت: فلز استراتژیک مس بخش عمده اي از مشکلات حوزه صنعت در کشور را به دوش می کشد. 

رییس سازمان صمت سیستان وبلوچستان افزود: بخش معدن می تواند یکی از بخش هاي پیشران و مهم در اقتصاد این استان باشد به

 
طوري که با متحول شدن این بخش سایر بخش هاي صنعتی و اقتصادي این استان نیز فعال می شود. 

وي با اشاره به ظرفیت هاي معدن مس منطقه تمین میرجاوه سیستان وبلوچستان گفت: معدن مس تمین با سرمایه گذاري 48

 
میلیارد ریال اشتغالزایی 10 نفر از مردم منطقه را به همراه داشته است. 

وي ادامه داد: این معدن در 140 کیلومتري جنوب شرق زاهدان قرار دارد و استخراج اسمی سالیانه از آن بر اساس پروانه بهره برداري

 
یکهزار تن است. 

شهرکی بیان کرد: 42 هزار مترمربع حفاري براي اکتشاف در محدوده جنگنجا این استان انجام و 400 میلیون تن ذخیره مس در این

 
منطقه شناسایی شده است. 

 
 



 
کارخانه فرآوري چرخه تکمیل کننده توسعه معادن 

با نگاهی به دهه هاي گذشته دیده می شود که در فاصله زمانی سال هاي 1300 تا 1340 شمسی، بیشتر فعالیت هاي اکتشافی و

 
زمین شناسی به وسیله بیگانگان انجام می شد. 

مردمان سرزمینمان به سبب نداشتن دانش فنی روز، نقش چندانی در استخراج و استفاده از ماده هاي معدنی نداشتند اما با پیروزي

 
انقلاب این روند در جهت دیگري قرار گرفت. 

 
به همین مناسبت روز به روز معادن زیادي در کشور شناخته و مورد استفاده قرار می گرفت. 

 
با آمدن علم و فناوري مورد نیاز، ایران در ردیف کشورهایی قرار گرفت که می توانست مواد معدنی را به صورت خام استفاده نکند. 

منابع خام معدنی پتانسیل بالایی براي صادرات دارند کشورهاي قدرتمند جهان دریافته اند که با هزینه اندك مواد معدنی خام را از
کشورهاي جهان سوم بگیرند و بعد از فرآوري و تغییراتی با قیمت روز جهانی در اختیار همان کشورهاي صادرکننده موادخام قرار

 
دهند. 

 
باید در نظر داشت بدون فرآوري این منابع بخش عظیمی از سرمایه ها به هدر خواهد رفت. 

صادرات مواد خام معدنی در پروسه کوتاه مدت و بلند مدت، صدمات فراوانی از حیث اقتصادي و اجتماعی به اجتماع وارد می کند
ضررهاي چون اثرمحدود کننده بر مبادلات تجاري، اثرکاهشی بر ثروت ملی، اثر نامطلوب برحیات صنایع تکمیلی، اثرکاهنده بر ارزش

 
افزوده و اثر نامناسب بر فرصت هاي شغلی کمترین آثار این پدیده نامبارك است. 

براي دوري از این پدیده و نابود نشدن ثروت ملی، کارخانه هاي فرآوري مواد معدنی گزینه مناسبی براي بومی سازي صنایع در کشور

 
خواهد بود. 

با توجه به جایگاه سیستان وبلوچستان در پتانسیل مواد معدنی مس ایجاد کارخانه هاي فرآوري از ضرورت هاي اجتناب ناپذیر در این
استان است که رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان در این رابطه گفت: یکی از فرصت هاي سرمایه گذاري در این استان
ایجاد کارخانه فرآوري در محدوده معدنی جنگنجا نیمروز بوده که در همین ارتباط با سرمایه اي افزون بر 2 هزار میلیارد تومان فاز

 
اول کارخانه فرآوري مس ایجاد شده است. 

وي با بیان اینکه مستعدترین ماده معدنی کشف شده در محدوده معدنی جنگنجا با ذخایر بسیار مطلوبی قرار دارد افزود: در محدوده

 
اکتشافی مس شهرستان نیمروز 6 دستگاه حفاري فعال است که ذخایر معدنی خوبی را در این محدوده کشف و معرفی خواهد کرد. 

شهرکی با اشاره به ظرفیت هاي معدن مس تمین و کارخانه فرآوري مربوط به آن افزود: کارخانه صنایع معدنی این معدن نیز در
بخش لادیز دهستان سیاه جنگل تمین و در محل روستاي لهرمبا در زمینی با زیربنا 670 مترمربع و مساحت 20 هزار مترمربع و

 
ایجاد اشتغال 15 نفر با تولید محصول کنسانتره مس اکسیدي با ظرفیت 420 تن در سال در حال فعالیت است. 

 
وي ادامه داد: با اتمام طرح توسعه این واحد براي بیش از 50 نفر شغل ایجاد خواهد شد. 

 



 
چالشهاي پیش رو و برنامههاي مورد نیاز در صنایع معدنی 

صنعت معدنکاري با گذشت زمان و افزایش رفاه جامعه، با افزایش تقاضا براي مواد معدنی روبه رو است. می توان انتظارداشت که این
تقاضا در سال هاي آینده شدت بیشتري نیزداشته باشد. به طوریکه در برخی فلزات همچون مس و آلومینیم که از فلزات استراتژیک

 
در صنعت اند ، نیاز به شناسایی ذخایر جدید یک ضرورت است. 

در این راستا توجه به اکتشاف ذخایر عمیق تر و نیز یافتن روش هاي جدید براي افزایش بازیابی و فرآوري این فلزات بسیار ارزشمند

 
خواهد بود. 

در حقیقت توسعه روش هاي ژئوفیزیکی و زمین شناسی براي اکتشاف ذخایر عمیق، به جهت ایفاي نقش بخش معدن در توسعه

 
پایدار از اولویت هاي این صنعت است. 

از سوي دیگر در بخش استخراج معدن، توسعه روش هاي استخراج زیرزمینی و تجهیزات مرتبط با آن براي بهره برداري از ذخایر

 
عمیق یک چالش اساسی براي مهندسان معدن است. 

همچنین بکارگیري روش هاي استخراج روباز و طراحی آن به گونه اي که کمترین مخاطرات و خسارت ممکن را براي محیط زیست و

 
کارکنان این بخش داشته باشد، از دیگر موارد مهم در صنعت معدنکاري است. 

در بخش فرآوري مواد معدنی، با اهمیت یافتن ذخایر با عیار پایین، دستیابی به دانش و تکنولوژي هاي جدید براي فرآوري این ذخایر

 
یک چالش اساسی است. 

عامل دیگري که در آینده نزدیک در حوزه صنعت معدن کاري بیشتر بروز خواهد کرد بحث مصرف بهینه انرژي به ویژه آب و برق و

 
استفاده از انرژي هاي تجدیدپذیر در معدن است. 

درمصرف بهینه انرژي نکته دیگر، توجه به مصرف انرژي در حمل و نقل مواد معدنی و هزینه انتقال آن است که نیازمند یک طراحی

 
بهینه براي معدن از استخراج تا فرآوري کانی ها است. 

 
آینده سیستان وبلوچستان با توجه ویژه به صنایع معدنی در آن متفاوت و نزدیک به شاخص هاي توسعه خواهد بود. 

باید در نظر داشته باشیم وقتی فواید این معادن را بررسی و مطرح می کنیم نباید از چالش ها غافل شده و براي آن برنامه نداشته

 
باشیم. 

 
نقش مس در رونق مناطق محروم 

اهمیت معدن مس در اقتصاد کشور منحصر به مشارکت در افزایش درآمد ملی و رشد اقتصادي نیست؛ بلکه این بخش می تواند سهم

 
قابل توجهی در ایجاد فرصت هاي شغلی و کاهش بیکاري و فقر در کشور داشته باشد. 

بخش معدن و صنایع معدنی نه تنها از طریق ایجاد اشتغال مستقیم در این بخش درآمد خانوارها را افزایش می دهد؛ بلکه به صورت
غیرمستقیم از طریق ارتباطات پسین و پیشین بخش معدن با سایر بخش هاي اقتصادي کشور (از جمله بخش هاي حمل و نقل،
صنعت، مسکن و صنایع غذایی) و در نتیجه افزایش تولید و اشتغال این بخش ها می تواند نقش مثبتی در افزایش درآمد خانوارها

 
داشته باشد. 

افزایش درآمدها ناشی از توسعه صنایع مس در شرایط حاضر براي مردمان سیستان وبلوچستان همچون سایر نقاط کشور اتفاقی خوب



است که از آینده اي درخشان خبر می دهد آینده اي که در آن جوانان شغل مناسب و درآمد کافی دارند و هیچ روستانشینی به
حاشیه شهر مهاجرت نمی کند.



سیاه بختی طلاي سفید/ سیاست هاي دولت پنبه را احیا نکرد!

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  139  |  تاریخ: 1399/08/20

در سال هاي نه چندان دور با کشت گسترده پنبه، صنایع نساجی در کشور پا گرفت و کارگران زیادي مشغول به کار شدند،
اما با گذشت دو سه دهه از آن زمان، دیگر چرخی باقی نمانده است.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان، در
روزگاري نه چندان دور کشت پنبه در منطقه گرگان و
دشت رونق فراوانی داشت تا جایی که این منطقه به
سرزمین طلاي سفید شهره بود. کشت 120 هزار هکتار و
در برخی مواقع تا 180 هزار هکتار پنبه در اراضی
کشاورزي منطقه نه فقط اقتصاد و معیشت کشاورزان، بلکه

 
کارگرانی که از برخی استان هاي دیگر به منطقه می آمدند را هم تأمین می کرد و در عین حال چرخ صنایع را هم می چرخاند. 

روزگاري با تولید پنبه، چرخ حدود 40 کارخانه پنبه پاك کنی در گرگان و دشت می چرخید. کارگران زیادي در آن ها کار می کردند
و نان بر سر سفره هایشان می بردند. اما با گذشت دو سه دهه از آن زمان، دیگر نه چرخی باقی مانده که بچرخد و نه دیگر خبري از

 
روز هاي سفیدبختی پنبه کاران و کارخانه داران است. 

در بروز این اتفاق به طور قطع همه بخش ها دخیل بوده و هستند که روزگاري، چنین سخت، بر سرزمین طلاي سفید رفته است. بالا
رفتن هزینه هاي زندگی و افزایش قیمت تمام شده محصول از یک سو و حمایت نکردن از این محصول از سوي متولیان، موجب شد
تا امروز از متوسط 150 هزار هکتار پنبه کاري حدود 20 هزار هکتار و از 40 کارخانه پنبه پاك کنی 3 کارخانه در استان گلستان
باقی بماند. البته نه فقط در گلستان بلکه در سایر مناطق کشور هم اوضاع چنین است؛ کشوري که صنایع نساجی اش حرف هاي
زیادي براي گفتن داشت حالا وارد کننده الیاف مصنوعی از کشور هاي مختلف شده است. در حالی که الیاف هاي مرغوب پنبه
گلستان چرخ کارخانه هاي ریسندگی را به خوبی به حرکت در آورده و با چرخش دوك هاي کارخانه هاي ریسندگی، صنایع نساجی

 
کشور از رونق برخوردار بود. 

برخی سیاست ها و برنامه هاي اشتباه کشت پنبه موجب شد تا از سرزمین طلاي سفید خاطره اي در ذهن ها باقی بماند هر چند در
سال هاي اخیر تلاش هاي براي احیاي این محصول با ارزش افزوده بالا در کشور در حال انجام است، ولی تا رسیدن به روز هاي اوج

 
راه طولانی در پیش دارد. 

به گفته کارشناسان پنبه کشور، وش تولید شده در گلستان به خاطر اقلیم مناسب و رطوبت متعادل از لحاظ کیفیت در رده نخست
کشور قرار دارد، اما در تولید با توجه به کشت هاي جایگزین پنبه و مشکلات این بخش بعد از خراسان و فارس در رده سوم کشور قرار

گرفته است. 



 
افزایش سطح زیرکشت پنبه و خودکفایی در تولید الیاف 

مجري طرح پنبه وزارت جهاد کشاورزي از افزایش سطح زیرکشت این محصول خبر داده و گفته امسال سطح زیرکشت پنبه به 98

 
هزار و 800 هکتار رسیده که این رقم نسبت به پارسال حدود 10 درصد رشد داشته است. 

به گفته ابراهیم هزارجریبی در برخی سال ها سطح زیرکشت پنبه در کشور به کمتر از 70 هزار هکتار هم رسیده بود که با مشوق ها

 
و برنامه هاي عملیاتی دولت این سطح حدود 30 هزار هکتار بیشتر شده است. 

او معتقد است علاوه بر افزایش سطح زیرکشت، کیفیت محصول تولیدي نیز نسبت به پارسال بهتر شده به طوري که میزان عملکرد به

 
2 هزار و 700 کیلوگرم در هکتار رسیده است که این میزان نسبت به سال گذشته افزایش 200 کیلویی را نشان می دهد. 

مجري طرح دانه هاي روغنی کشور از تولید 270 هزار تنی وش از مزارع کشور خبر داده و گفته 81 هزار تن الیاف براي صنایع
ریسندگی تولید می شود که خودکفایی در این زمینه را از 58 درصد به 68 درصد افزایش می دهد. هزارجریبی گفته به رغم تحریم و

 
محدودیت هاي ارزي این رشد مواد اولیه صنایع ریسندگی مطلوب است. 

 
48 رقم جدید پنبه در کشور معرفی شد 

او با بیان اینکه کشت این محصول مورد توجه جدي دولت و وزارت جهاد کشاورزي است، پیش بینی کرد که با واقعی شدن قیمت ارز
و بسته شدن راه براي واردات بی رویه، تمایل کشاورزان را براي کاشت این محصول بیشتر شود و از سوي دیگر استفاده از بذر هاي

 
اصلاح شده عملکرد واحد سطح را درخصوص این محصول بالا ببرد. 

این مقام مسئول از برنامه ریزي 50 هزار هکتاري سطح زیرکشت پنبه براي سال آینده اشاره کرد و گفته برنامه وزارت جهادکشاورزي
رسیدن به 150 هزار هکتار پنبه در سال آینده است که تحقق این برنامه می تواند، خودکفایی در زمینه تولید الیاف را هم به دنبال

 
داشته باشد. 

او با بیان اینکه در برنامه ششم توسعه باید میزان تولید و خوداتکایی در محصول پنبه افزایش پیدا کند، اظهار داشت: با توسعه زنجیره
پنبه، علاوه بر تأمین نیاز کشور به این محصول و اشتغال مناسب در زنجیره هاي تولید شامل کشت و ریسندگی، تولیدات جانبی مانند

 
روغن و کنجاله ایجاد می شود که موجب رونق صنایع روغن کشی و تامین نیاز نهاده هاي صنایع دام و طیور خواهدشد. 

اختصاص یارانه مستقیم به پنبه کاران مدیرعامل صندوق پنبه ایران نیز معتقد است اگر از نظر اقتصادي تولید پنبه به صرفه باشد
سطح زیر کشت نیز افزایش پیدا خواهد کرد، اما مسئله افزایش سطح زیر کشت یک موضوع فرمایشی نیست که با دستور اتفاق بیفتد.

محمدحسن کاویانی با انتقاد از برخی سیاست ها در زمینه کشاورزي، از محصول شالی به عنوان رقیب و عامل محدود کننده کشت
پنبه در کشور یاد کرد و افزود: این محصول در تمام مناطق کشور که پنبه کشت می شود داراي رقیب زراعتی است. به عنوان مثال در
استان هاي شمالی کشور مانند گلستان و مازندران که بهترین پنبه هاي کشور را تولید می کنند، زراعت شالی رقیب بزرگ کشت

 
پنبه است. 



او زراعت پنبه را زراعت سختی و نیاز به کمک و حمایت هاي دولتی دارد به سیاست هاي کشور هاي تولید کننده وصادر کننده پنبه
و تخصیص یارانه مستقیم به کشاورزان این محصول اشاره کرد و افزود: باید زراعت پنبه را مقرون به صرفه کنیم تا کشاورزان به کشت
آن رغبت پیدا کنند. با توجه به مشکلات فعلی و تحریم ها اگر نتوانیم پنبه کافی تولید کنیم صنعت نساجی با مشکل جدي روبرو می

 
شود و تعطیلی کارخانجات را شاهد خواهیم بود. 

 
خودکفایی در تولید پنبه دست یافتنی است 

کاویانی نیاز سالیانه صنعت نساجی را 120 تا 140 هزار تن وش اعلام کرد و گفت: امسال برآورد ها حاکی از آن است که 70 هزار تن
پنبه تصفیه شده تولید شود که با این وجود مابقی نیاز کشور از طریق واردات باید تأمین شود. برآورد ها حاکی از آن است که از

 
ابتداي سال، 20 هزار تن پنبه وارد کشور شده است. 

مدیرعامل صندوق پنبه از وضعیت ابهام آمیز سال آینده و مشکلاتی که ممکن است براي صنایع نساجی کشور ایجاد شود، نگران است
و گفته تا پایان امسال مشکل کمبود پنبه نداریم، اما اگر مشکلات تخصیص ارز مرتفع نشود، نگران 6 ماهه سال آینده هستیم چرا که

 
تا مهر آینده پنبه داخلی نداریم و حتما باید از پنبه وارداتی استفاده کنیم. 

او با بیان اینکه خودکفایی پنبه دست یافتنی است، خاطرنشان کرد: اگر از لحاظ کمیت و کیفیت شرایط خوبی براي کشاورزان ایجاد

 
شود، ظرف چند سال آینده به خودکفایی خواهیم رسید. 

کاویانی با تأکید بر اینکه براي رسیدن به خوداتکایی حداقل 150 هزار هکتار زراعت پنبه لازم است، گفت: در حال حاضر سطح زیر
کشت پنبه در کشور 90 هزار هکتار است که با افزایش سطح زیرکشت و توزیع مناسب بذر، کود و سم همانند دهه 50 شمسی می

 
توان در تأمین پنبه مورد نیاز داخل بی نیاز از واردات بود. 

هزینه هاي برداشت پنبه به روش سنتی سرسام آور است او این را هم گفت که پنبه تولیدي استان گلستان به لحاظ کیفی قابل رقابت

 
با پنبه هاي خارجی است و باید شرایط تولید محصول به ویژه در استان هاي مستعد و پنبه خیز کشور فراهم شود. 

در همین باره علیقلی ایمانی، دبیر خانه کشاورز استان گلستان اظهار داشت: هر چند تولید امسال خوب شده، اما پنبه کاران از هزینه
سرسام آور برداشت که به روش سنتی در استان انجام می شود گلایه دارند و معتقد هستند افزایش هزینه برداشت در کنار افزایش

 
قیمت افسار گسیخته نهاده ها انگیزه اي براي کشت پنبه در سال بعد ایجاد نخواهد کرد. 

او با اشاره به اینکه امسال قیمت خرید تضمینی پنبه 7 هزار و 500 تومان اعلام شده است، گفت: با توجه به هزینه برداشت و قیمت
بالاي نهاده ها هر کیلوگرم پنبه بیش از 10 هزار تومان براي کشاورزان هزینه داشت و در کنار آن کشاورزان مجبور به تحویل پنبه
هاي خود به کارخانه هاي محدودي شدند که بر اساس رقم و کیفیت وش ها قیمت گذاري پائینی داشتند. در چنین مواقعی باید

 
سازمان تعاون روستایی ورود پیدا کند و با نرخ هاي توافقی وارد بازار شود تا بتوانند جلوي واسطه ها و انحصار را بگیرند. 

دبیرخانه کشاورز استان گلستان گفته در مجموع میانگین قیمت خرید وش آنقدر پایین است که اصلأ توجیه اقتصادي براي کشاورز
ندارد. اگر کشاورز متوجه سودآوري شود قطعأ بدون آنکه ترویج شود خودش کشت پنبه را انتخاب خواهد کرد همان طور که بقیه

 
محصولات را انتخاب می کند. 



ایمانی با اشاره به راهکار هاي موجود براي احیاي کشت پنبه در گلستان گفت: براي احیاي پنبه نخست باید بحث برداشت این
محصول حل شود؛ باید برداشت ماشینی و دستگاه ها بومی سازي شوند و این دستگاه ها براي جمع آوري محصول در اختیار

 
کشاورزان قرار گیرند. 

او تأکید کرد: براي احیاي کشت پنبه باید هزینه هاي تولید از ابتدا که کشاورز براي کشت وارد زمین می شود تا برداشت محاسبه و

 
15 درصد تا 20 درصد سود هم براي کشاورز لحاظ و بر این مبنا قیمت تضمینی تعیین شود. 

برداشت پنبه در گلستان مکانیزه می شود در گلستان امسال حدود 25 هزار هکتار پنبه کشت شد که نسبت به پارسال که حدود 17
هزار هکتار بود رشد خوبی را نشان می دهد، ولی مشکلات پیش پاي کشاورزان رغبت تولید این محصول را در پنبه کاران کم کرده

 
است. 

علی موسی خانی، رئیس اداره پنبه و دانه هاي روغنی جهاد کشاورزي گلستان، یکی از دلایل رغبت پایین کشاورزان گلستانی براي
کشت پنبه را افزایش هزینه برداشت دانست و افزود: براي رفع مشکل هزینه برداشت پنبه امسال بنا داشتیم با یکی از کارخانجات
نساجی در قائمشهر وارد فاز کشاورزي قراردادي شویم، اما به دلیل آنکه دو دستگاه کمباین وش چین پنبه با تأخیر وارد کشور شد
این کار را به سال دیگر موکول کردیم. اکنون دو دستگاه کمباین وش چین پنبه در گلستان داریم و دو دستگاه دیگر سال بعد از
کارخانه نساجی قائمشهر وارد استان خواهد شد بدین ترتیب شاهد یک تحول خواهیم بود البته تعداد این دستگاه ها باید بیشتر از این

 
باشد تا پاسخگوي کشاورزان باشیم. 

او درباره نارضایتی پنبه کاران از قیمت خرید تضمینی گفت: با افزایش قیمت ها امسال دولت هم قیمت تضمینی را افزایش داد در
برخی محصولات تا 70 درصد افزایش قیمت تضمینی داشتیم و در مورد پنبه شاهد افزایش دو برابري قیمت خرید در بازار هستیم و

 
قیمت خرید پنبه در حال حاضر مناسب و پاسخگوي هزینه کشاورزان و زحمت آن ها است. 

برخی استان ها از جمله گلستان مستعد کشت پنبه هستند، اما بازرگانی نامناسب، پایین بودن قیمت خرید تضمینی، عدم اختصاص
مشوق و حمایت هاي دولتی از کشاورزان پنبه کار، بالا رفتن قیمت نهاده ها، سنتی بودن برداشت این محصول و ... سبب شده تا
کشت پنبه در این استان به شدت محدود شود و حتی در برخی سال ها به 8 و 10 هزار هکتار هم برسد. ضمن اینکه کشت فعلی
پنبه هم در اراضی درجه دو و سه انجام می شود و در نهایت تولید چندانی دست کشاورز را نمی گیرد؛ این در حالی است که روزگاري
مرغوب ترین زمین هاي منطقه گرگان و دشت به کشت پنبه اختصاص داشت. محصولی که هم اشتغال پایدار تولید می کند، چرخ

 
صنایع را به طور مستمر می چرخاند، علاوه بر صنایع نساجی در صنایع روغن کشی و دامپروري نیز مورد استفاده قرار می گیرد. 

منبع تسنیم



سفسطه اي فراگیر علیه فقرا

منبع: شفا آنلاینشماره خبر:  140  |  تاریخ: 1399/08/20

شفاآنلاین>اجتماعی> این روز ها هر از چندگاهی به مدد رسانه هاي جدید و فضاي مجازي تصاویري از عمق فقر و محرومیت
مناطق مختلف کشور منتشر می شود و گاه آدمی از شدت فقر در نقاط مختلف کشور حیرت می کند. همزمان وقتی به این نکته توجه
می شود که ایران کشوري با درآمد نفت است و سالانه دست کم 50 میلیارد دلار نصیب این اقتصاد می شود، وجود چنین فقر هایی

 
غیرقابل تحمل می شود. 

همه می دانند یک جاي کار می لنگد که با وجود انبوه درآمد نفت، فقر این چنین خودنمایی می کند. اینکه این تناقض چگونه حل
می شود محل نظریه پردازي هاي مختلف است. یک عده می گویند، چون فساد داریم فقر داریم، کسانی می گویند، چون ایران به
محرومان جهان کمک می کند فقر داریم و.... به باور اینجانب یک تفکر به شکل گیري این وضعیت بسیار کمک کرده و متاسفانه این

 
تفکر به دلیل جذابیت ظاهري بسیار رواج پیدا کرده و به ایده مسلط در عرصه سیاست گذاري و حکمرانی تبدیل شده است. 

اصل ایده این است که نباید به فقرا پول داد یا کمک کرد، بلکه باید زمینه فقر را که همان بیکاري و رکود است از بین برد. در این
تفکر نهاد هاي حمایتی خیلی اهمیت ندارند و این نهاد ها باید صرفا به کسانی خدمت کنند که واقعا هیچ گونه قابلیت کار کردن
ندارند. به تعبیر ساده گفته می شود که به افراد ماهی ندهید، بلکه ماهی گیري یاد بدهید. ظاهر ایده خیلی جذاب و منطقی است، اما
این تفکر باطن خطرناکی دارد که نیاز به معرفی و تشریح دارد. معمولا نتیجه اي که از این استدلال حاصل می شود این است که
نباید یارانه نقدي داد و به جاي آن باید به تولید یارانه داد. وام هاي ارزان، زمین ارزان، نهاده ارزان، ارز ارزان و... باید در اختیار صنعت
گران و کارآفرینان قرار گیرد تا آن ها تولید را رونق دهند و اشتغال ایجاد کنند تا افراد فقیر بتوانند شغل بیابند و نهایتا از فقر خارج

 
شوند. 

اما واقعیت آن است که اگر پول به فرد فقیر داده شود با این پول براي خود و خانواده اش، غذا و پوشاك و دیگر مایحتاج ساده زندگی
را می خرد. در نتیجه تقاضا براي غذا، پوشاك و دیگر لوازم خانگی ایجاد می شود. روشن است که این تقاضا معطوف به کالا هاي تولید

 
داخل است و فقرا مثلا یخچال ساید باي ساید کره اي طلب نمی کنند. 

در نتیجه وقتی تقاضا براي اقلام خوراکی، پوشاك داخل و لوازم خانگی ایرانی زیاد شد، کارخانه ها و صنایع ایرانی تولیدکننده آن رونق
می گیرند و تولید خود را افزایش می دهند به اشتغال می افزایند. اما وقتی پول در قالب امتیازات مختلف صرفا به تولیدکننده داده
می شود اگر تقاضا به اندازه کافی وجود نداشته باشد آن صنعت رونق نخواهد گرفت. صنایع هرگاه می خواهند برنامه تولید بریزند با
این مساله مواجه می شوند که در مناطق محروم تقاضا براي کالا هاي آن ها به اندازه کافی وجود ندارد و بهتر است صنایع خود را در
نزدیکی شهر هاي بزرگ بنا کنند؛ بنابراین نیروي کار شهري به کار می گیرند و به دلیل هزینه حمل و نقل، قیمت تمام شده کالا
براي مناطق دور خیلی بالا خواهد شد و گاه ارسال آن به آن مناطق صرفه اقتصادي نخواهد داشت؛ بنابراین آن هدف اولیه به طور

 
کامل محقق نخواهد شد. 

مساله دیگري که پیامد بعدي این وضعیت است، ایجاد فقر و نابرابري است. اگر به فقرا پول داده می شد می توانستند وضعیت خود را

 
سامان دهند و از فقر خارج شوند؛ اما اینک به امید اینکه روزي به اشتغال برسند و درآمد کسب کنند در فقر باقی خواهند ماند. 



نابرابري و فساد دیگر محصول این تفکر است. ارز هاي ارزان، وام هاي ارزان و نهاده هاي ارزان نهایتا خود را به قیمت بازار به فروش
می رسانند و مابه التفاوت به عنوان سود در اختیار صاحبان صنایع قرار می گیرد که دقیقا مصداق رانت خواري است. درآمد هاي
حاصل از این امر صرف خانه هاي لوکس، لباس هاي برند خارجی، خرید در کشور هاي اروپایی در ایام حراج، داشتن ویلا و پاسپورت

 
در کشور هاي دیگر می شود و همه این ها یعنی فشار روي ارز، نبود تقاضا براي محصول داخلی و نهایتا فرار سرمایه. 

معمولا این تفکر خبیثانه با یک ادعاي خبیثانه تر ترکیب می شود تا تحکیم شود و آن این است که فقرا صلاحیت داشتن پول را
ندارند؛ زیرا نمی دانند پول را چگونه خرج کنند و نیاز هاي درست خود را تشخیص نخواهند داد و آن را صرف مواد مخدر خواهند
کرد. چه کسی می تواند اثبات کند که همه فقرا معتادند؟ چه کسی می تواند اثبات کند که یک فرد فقیر گرسنه، تامین مواد ضروري
را اولویت نخواهد داد؟ چه کسی می تواند نبود شفقت نسبت به وضعیت فرزندان و خانواده را در میان والدین آن ها اثبات کند؟ حتی
اگر همه این فرضیات نادرست، درست می بود باز هم دلیلی بر ندادن حق فقرا از پول نفت وجود نمی داشت. کوپن هاي کالایی راه

 
حلی است که در کشور هاي مختلف براي فقراي مشکل دار استفاده می شود. 

از حضرت علی نقل است که ثروت انباشته اي نمی بینید مگر آنکه در کنار آن حق ضایع شده اي وجود دارد. در ایران که ثروت از
محل کارآفرینی کمتر خلق می شود، بهترین مصادیق براي این حدیث مشاهده می شود. اگر پول نفت به شکل برابر تقسیم می شد و

 
اگر یارانه نقدي گداپروري قلمداد نمی شد، وضعیت فقر و نابرابري در کشور ما این حد وخیم نمی شد. 

نکته جالب توجه این است که در دو مقطع یارانه نقدي به مردم پرداخته شد و در هر دو نوبت ضریب جینی که نشانگر نابرابري است
کاسته شده است: یکی سال 1389 و دیگري سال 1398. یادآور می شوم در سال 1398 یارانه نقدي بابت افزایش قیمت بنزین
پرداخت شد. نکته جالب دیگر افت شدید فقر خوراکی پس از پرداخت یارانه نقدي در سال 1389 است. متاسفانه تحریم ها که از سال
1390 بر اقتصاد ایران تحمیل شد، نگذاشت اثرات یارانه نقدي در کشور پایدار بماند. اگر شر تحریم ها از اقتصاد ایران برکنده شود و
پرداخت یارانه نقدي به الگوي رایج براي فقرزدایی تبدیل شود، می توان انتظار داشت چهره کریه فقر در کشور کاسته شود و نابرابري

 
هاي آزاردهنده کمتر شود. به امید آن روز. 

دکتر علی سرزعیم / دنیاي اقتصاد



پایان دوران ترامپ با راهبرد مقاومت ملت ایران

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  141  |  تاریخ: 1399/08/20

خبرگزاري آریا- معاون اول رئیس جمهور گفت: با اتخاذ
راهبرد مقاومت در برابر سیاست فشار حداکثري، دوران
ترامپ تمام شد، اما ملت و جمهوري اسلامی ایران همچنان

 
سرفراز هستند. 

به گزارش خبرگزاري آریا به نقل از پایگاه اطلاع رسانی
معاون اول رئیس جمهور، آقاي اسحاق جهانگیري عصر روز
گذشته (دوشنبه) در دیدار اعضاي انجمن اتحاد اقوام ایران
اسلامی به انتخابات اخیر ریاست جمهوري آمریکا اشاره

کرد و افزود: تغییر رئیس جمهور آمریکا به معناي تغییر سیاست هاي کلان این کشور در قبال ملت ایران نیست، اما دشمنی ترامپ با

 
ملت ایران بی سابقه بود که تحت تأثیر القائات صهیونیست ها، سعودي ها و گروه هاي تندرو در آمریکا شکل گرفته بود. 

معاون اول رئیس جمهور تصریح کرد: دشمنی آمریکا با ایران تا جایی بود که به گفته خودشان جنگی اقتصادي علیه ملت ایران آغاز
کردند و هدف گذاري آن ها فروپاشی نظام جمهوري اسلامی ایران و یا اقتصاد کشور بود که با اتخاذ راهبرد مقاومت در برابر سیاست

 
فشار حداکثري از سوي ملت ایران، دوران ترامپ تمام شد، اما ملت و نظام جمهوري اسلامی ایران همچنان سرفراز هستند. 

آقاي جهانگیري افزود: ملت ایران که با صبوري و بزرگواري فشار هاي اقتصادي را در سال هاي اخیر تحمل کرد، امکان بهم ریختن

 
کشور و نظام را از دشمنان گرفت. 

معاون اول رئیس جمهور در ادامه با اشاره به گزارش هاي اعلام شده از فعالیت انجمن اتحاد اقوام ایران اسلامی، خاطرنشان کرد: یکی
از نکات برجسته ایران، حضور اقوام مختلف در کنار یکدیگر است و وجود نهاد هاي مدنی نظیر انجمن اتحاد اقوام ایران اسلامی می

 
تواند به رفع مشکلات اقوام در کشور کمک کند. 

آقاي جهانگیري افزود: اقوام مختلف در استان هاي مرزي، مرزداران خوبی براي کشور هستند و همواره از کیان کشور حراست کرده
اند، اما متأسفانه در این مناطق با برخی محرومیت ها مواجه هستیم که لازم است برنامه ها و طرح هاي توسعه اي را به سمت این

 
مناطق که نیاز بیشتري به توسعه دارند هدایت کنیم. 

معاون اول رئیس جمهور با اشاره به اینکه ایران براي پیشرفت و توسعه نیازمند سرمایه گذاري هاي فراوان در بخش هاي مختلف
است، افزود: براي توسعه کشور نیازمند ایجاد و تکمیل زیرساخت ها نظیر راه و راه آهن، بنادر، فرودگاه ها، صنعت و صنایع پیشرفته
هستیم که البته یکی از موانع براي تکمیل این زیرساخت ها محدودیت منابع مالی و دستیابی به فناوري هاي جدید است که باید

 
علاوه بر استفاده از تمام ظرفیت هاي کشور، از طریق تعامل سازنده با دنیا این نیاز ها را برطرف کنیم. 

آقاي جهانگیري با تأکید بر اینکه براي رسیدن به پیشرفت و توسعه نیازمند تعامل و داد و ستد با دنیا هستیم، خاطرنشان کرد: براي
اینکه بتوانیم محصولات تولیدي خود را به کشور هاي دیگر صادر کنیم، باید علاوه بر تلاش در جهت تأمین نیاز هاي داخلی، به دنبال

 
یافتن بازار هاي صادراتی در کشور هاي دیگر باشیم. 

معاون اول رئیس جمهور اظهار داشت: باید با تعامل با کشور هایی که تمایل به همکاري با ایران دارند، براي توسعه روابط تلاش کنیم
و مسئولین کشور نیز باید با تدبیر، هوشیاري و انسجام، بستر هاي لازم را فراهم کنند تا ملت ایران بتواند طعم شیرین مقاومت و تاب



 
آوري خود را بچشد. 

آقاي جهانگیري با اشاره به برخی مشکلات مطرح شده در جلسه مبنی بر موانع داخلی و مقررات دست و پاگیر اداري، گفت: برخی از
این مشکلات ناشی از سوء مدیریت است که باید اصلاح شود و بخشی به دلیل بروکراسی اداري و مقررات زائد و دست و پاگیر است
که فعالان اقتصادي را آزار می دهد. در کارگروه رفع موانع جهش تولید که اخیراً آغاز به کار کرده است، یکی از برنامه ها و سیاست ها

 
این است که مقررات زائد و دست و پاگیر پیش روي جهش تولید در کشور شناسایی و اصلاح شود. 

معاون اول رئیس جمهور از اعضاي انجمن اتحاد اقوام ایران اسلامی خواست پیشنهادات و نظرات خود را در راستاي رفع موانع جهش

 
تولید به دولت ارائه دهند تا دولت بتواند از نظرات و دیدگاه هاي سازنده آنان استفاده کند. 

در این جلسه دبیرکل انجمن اتحاد اقوام ایران اسلامی نیز گزارشی از سابقه فعالیت این انجمن ارائه کرد و گفت: این انجمن با 22
هزار عضو ثابت و فعال در استان هاي مختلف کشور، در زمینه هاي مختلف علمی، فرهنگی و اجتماعی فعالیت دارد و اقدامات موثري

 
را در حوزه کارآفرینی، اشتغالزایی، مدرسه سازي، مقابله با کرونا و جهش تولید به انجام رسانده است. 

در این نشست تعدادي از اعضاي انجمن اتحاد اقوام ایران اسلامی هم به بیان نظرات و دیدگاه هاي خود در زمینه هاي مختلف
پرداختند و از آمادگی براي همراهی با دولت در جهت رفع مشکلات کشور و تحقق جهش تولید خبر دادند.



سفسطه اي فراگیر علیه فقرا

منبع: ایرناشماره خبر:  142  |  تاریخ: 1399/08/20

تهران- ایرنا- روزنامه دنیاي اقتصاد در مطلبی آورد: این روزها هر از چندگاهی به مدد رسانه هاي جدید و فضاي مجازي
تصاویري از عمق فقر و محرومیت مناطق مختلف کشور منتشر می شود و گاه آدمی از شدت فقر در نقاط مختلف کشور

حیرت می کند.

تهران- ایرنا- روزنامه دنیاي اقتصاد در مطلبی آورد: این
روزها هر از چندگاهی به مدد رسانه هاي جدید و فضاي
مجازي تصاویري از عمق فقر و محرومیت مناطق مختلف
کشور منتشر می شود و گاه آدمی از شدت فقر در نقاط

 
مختلف کشور حیرت می کند. 

روزنامه دنیاي اقتصاد 20 آبان یادداشتی به قلم علی
سرزعیم تحلیلگر مسائل مالی و اقتصادي منتشر کرد و

نوشت: همزمان وقتی به این نکته توجه می شود که ایران کشوري با درآمد نفت است و سالانه دست کم 50 میلیارد دلار نصیب این
اقتصاد می شود، وجود چنین فقرهایی غیرقابل تحمل می شود. اصل ایده این است که نباید به فقرا پول داد یا کمک کرد، بلکه باید
زمینه فقر را که همان بیکاري و رکود است از بین برد. در این تفکر نهادهاي حمایتی خیلی اهمیت ندارند و این نهادها باید صرفا به
کسانی خدمت کنند که واقعا هیچ گونه قابلیت کار کردن ندارند. به تعبیر ساده گفته می شود که به افراد ماهی ندهید، بلکه ماهی
گیري یاد بدهید. ظاهر ایده خیلی جذاب و منطقی است، اما این تفکر باطن خطرناکی دارد که نیاز به معرفی و تشریح دارد. معمولا
نتیجه اي که از این استدلال حاصل می شود این است که نباید یارانه نقدي داد و به جاي آن باید به تولید یارانه داد. وام هاي ارزان،
زمین ارزان، نهاده ارزان، ارز ارزان و... باید در اختیار صنعت گران و کارآفرینان قرار گیرد تا آنها تولید را رونق دهند و اشتغال ایجاد

 
کنند تا افراد فقیر بتوانند شغل بیابند و نهایتا از فقر خارج شوند. 

اما واقعیت آن است که اگر پول به فرد فقیر داده شود با این پول براي خود و خانواده اش، غذا و پوشاك و دیگر مایحتاج ساده زندگی
را می خرد. در نتیجه تقاضا براي غذا، پوشاك و دیگر لوازم خانگی ایجاد می شود. روشن است که این تقاضا معطوف به کالاهاي تولید
داخل است و فقرا مثلا یخچال ساید باي ساید کره اي طلب نمی کنند. در نتیجه وقتی تقاضا براي اقلام خوراکی، پوشاك داخل و
لوازم خانگی ایرانی زیاد شد، کارخانه ها و صنایع ایرانی تولیدکننده آن رونق می گیرند و تولید خود را افزایش می دهند به اشتغال
می افزایند. اما وقتی پول در قالب امتیازات مختلف صرفا به تولیدکننده داده می شود اگر تقاضا به اندازه کافی وجود نداشته باشد آن
صنعت رونق نخواهد گرفت. صنایع هرگاه می خواهند برنامه تولید بریزند با این مساله مواجه می شوند که در مناطق محروم تقاضا
براي کالاهاي آنها به اندازه کافی وجود ندارد و بهتر است صنایع خود را در نزدیکی شهرهاي بزرگ بنا کنند. بنابراین نیروي کار
شهري به کار می گیرند و به دلیل هزینه حمل ونقل، قیمت تمام شده کالا براي مناطق دور خیلی بالا خواهد شد و گاه ارسال آن به

 
آن مناطق صرفه اقتصادي نخواهد داشت. بنابراین آن هدف اولیه به طور کامل محقق نخواهد شد. 

مساله دیگري که پیامد بعدي این وضعیت است، ایجاد فقر و نابرابري است. اگر به فقرا پول داده می شد می توانستند وضعیت خود را



سامان دهند و از فقر خارج شوند؛ اما اینک به امید اینکه روزي به اشتغال برسند و درآمد کسب کنند در فقر باقی خواهند ماند.
نابرابري و فساد دیگر محصول این تفکر است. ارزهاي ارزان، وام هاي ارزان و نهاده هاي ارزان نهایتا خود را به قیمت بازار به فروش
می رسانند و مابه التفاوت به عنوان سود در اختیار صاحبان صنایع قرار می گیرد که دقیقا مصداق رانت خواري است. درآمدهاي
حاصل از این امر صرف خانه هاي لوکس، لباس هاي برند خارجی، خرید در کشورهاي اروپایی در ایام حراج، داشتن ویلا و پاسپورت

 
در کشورهاي دیگر می شود و همه اینها یعنی فشار روي ارز، نبود تقاضا براي محصول داخلی و نهایتا فرار سرمایه. 

معمولا این تفکر خبیثانه با یک ادعاي خبیثانه تر ترکیب می شود تا تحکیم شود و آن این است که فقرا صلاحیت داشتن پول را
ندارند؛ زیرا نمی دانند پول را چگونه خرج کنند و نیازهاي درست خود را تشخیص نخواهند داد و آن را صرف مواد مخدر خواهند کرد.
چه کسی می تواند اثبات کند که همه فقرا معتادند؟ چه کسی می تواند اثبات کند که یک فرد فقیر گرسنه، تامین مواد ضروري را
اولویت نخواهد داد؟ چه کسی می تواند نبود شفقت نسبت به وضعیت فرزندان و خانواده را در میان والدین آنها اثبات کند؟ حتی اگر
همه این فرضیات نادرست، درست می بود باز هم دلیلی بر ندادن حق فقرا از پول نفت وجود نمی داشت. کوپن هاي کالایی راه حلی

 
است که در کشورهاي مختلف براي فقراي مشکل دار استفاده می شود. 

از حضرت علی نقل است که ثروت انباشته اي نمی بینید مگر آنکه در کنار آن حق ضایع شده اي وجود دارد. در ایران که ثروت از
محل کارآفرینی کمتر خلق می شود، بهترین مصادیق براي این حدیث مشاهده می شود. اگر پول نفت به شکل برابر تقسیم می شد و
اگر یارانه نقدي گداپروري قلمداد نمی شد، وضعیت فقر و نابرابري در کشور ما این حد وخیم نمی شد. نکته جالب توجه این است که
در دو مقطع یارانه نقدي به مردم پرداخته شد و در هر دو نوبت ضریب جینی که نشانگر نابرابري است کاسته شده است: یکی سال
1389 و دیگري سال 1398. یادآور می شوم در سال 1398 یارانه نقدي بابت افزایش قیمت بنزین پرداخت شد. نکته جالب دیگر افت
شدید فقر خوراکی پس از پرداخت یارانه نقدي در سال 1389 است. متاسفانه تحریم ها که از سال 1390 بر اقتصاد ایران تحمیل شد،
نگذاشت اثرات یارانه نقدي در کشور پایدار بماند. اگر شر تحریم ها از اقتصاد ایران برکنده شود و پرداخت یارانه نقدي به الگوي رایج
براي فقرزدایی تبدیل شود، می توان انتظار داشت چهره کریه فقر در کشور کاسته شود و نابرابري هاي آزاردهنده کمتر شود. به امید

 
آن روز. 

 
منبع: روزنامه دنیاي اقتصاد 

 
برچسب ها 

 
- اشتغال زایی 

 
- یارانه نقدي 

 
- نفت 

- فقر



سفسطه اي فراگیر علیه فقرا

منبع: اقتصاد آنلاینشماره خبر:  143  |  تاریخ: 1399/08/20

این روزها هر از چندگاهی به مدد رسانه هاي جدید و فضاي مجازي تصاویري از عمق فقر و محرومیت مناطق مختلف کشور
منتشر می شود و گاه آدمی از شدت فقر در نقاط مختلف کشور حیرت می کند.

 
 علی سرزعیم 

 
 

این روزها هر از چندگاهی به مدد رسانه هاي جدید و فضاي مجازي تصاویري از عمق فقر و محرومیت مناطق مختلف کشور منتشر

 
می شود و گاه آدمی از شدت فقر در نقاط مختلف کشور حیرت می کند. 

به گزارش اقتصادآنلاین به نقل از دنیاي اقتصاد؛ علی سرزعیم همزمان وقتی به این نکته توجه می شود که ایران کشوري با درآمد

 
نفت است و سالانه دست کم 50 میلیارد دلار نصیب این اقتصاد می شود، وجود چنین فقرهایی غیرقابل تحمل می شود. 

همه می دانند یک جاي کار می لنگد که با وجود انبوه درآمد نفت، فقر این چنین خودنمایی می کند. اینکه این تناقض چگونه حل
می شود محل نظریه پردازي هاي مختلف است. یک عده می گویند چون فساد داریم فقر داریم، کسانی می گویند چون ایران به
محرومان جهان کمک می کند فقر داریم و... . به باور اینجانب یک تفکر به شکل گیري این وضعیت بسیار کمک کرده و متاسفانه این

 
تفکر به دلیل جذابیت ظاهري بسیار رواج پیدا کرده و به ایده مسلط در عرصه سیاست گذاري و حکمرانی تبدیل شده است. 

اصل ایده این است که نباید به فقرا پول داد یا کمک کرد، بلکه باید زمینه فقر را که همان بیکاري و رکود است از بین برد. در این
تفکر نهادهاي حمایتی خیلی اهمیت ندارند و این نهادها باید صرفا به کسانی خدمت کنند که واقعا هیچ گونه قابلیت کار کردن ندارند.
به تعبیر ساده گفته می شود که به افراد ماهی ندهید، بلکه ماهی گیري یاد بدهید. ظاهر ایده خیلی جذاب و منطقی است، اما این
تفکر باطن خطرناکی دارد که نیاز به معرفی و تشریح دارد. معمولا نتیجه اي که از این استدلال حاصل می شود این است که نباید
یارانه نقدي داد و به جاي آن باید به تولید یارانه داد. وام هاي ارزان، زمین ارزان، نهاده ارزان، ارز ارزان و... باید در اختیار صنعت گران

و کارآفرینان قرار گیرد تا آنها تولید را رونق دهند و اشتغال ایجاد کنند تا افراد فقیر بتوانند شغل بیابند و نهایتا از فقر خارج شوند. 



اما واقعیت آن است که اگر پول به فرد فقیر داده شود با این پول براي خود و خانواده اش، غذا و پوشاك و دیگر مایحتاج ساده زندگی
را می خرد. در نتیجه تقاضا براي غذا، پوشاك و دیگر لوازم خانگی ایجاد می شود. روشن است که این تقاضا معطوف به کالاهاي تولید
داخل است و فقرا مثلا یخچال ساید باي ساید کره اي طلب نمی کنند. در نتیجه وقتی تقاضا براي اقلام خوراکی، پوشاك داخل و
لوازم خانگی ایرانی زیاد شد، کارخانه ها و صنایع ایرانی تولیدکننده آن رونق می گیرند و تولید خود را افزایش می دهند به اشتغال
می افزایند. اما وقتی پول در قالب امتیازات مختلف صرفا به تولیدکننده داده می شود اگر تقاضا به اندازه کافی وجود نداشته باشد آن
صنعت رونق نخواهد گرفت. صنایع هرگاه می خواهند برنامه تولید بریزند با این مساله مواجه می شوند که در مناطق محروم تقاضا
براي کالاهاي آنها به اندازه کافی وجود ندارد و بهتر است صنایع خود را در نزدیکی شهرهاي بزرگ بنا کنند. بنابراین نیروي کار
شهري به کار می گیرند و به دلیل هزینه حمل و نقل، قیمت تمام شده کالا براي مناطق دور خیلی بالا خواهد شد و گاه ارسال آن به

 
آن مناطق صرفه اقتصادي نخواهد داشت. بنابراین آن هدف اولیه به طور کامل محقق نخواهد شد. 

مساله دیگري که پیامد بعدي این وضعیت است، ایجاد فقر و نابرابري است. اگر به فقرا پول داده می شد می توانستند وضعیت خود را
سامان دهند و از فقر خارج شوند؛ اما اینک به امید اینکه روزي به اشتغال برسند و درآمد کسب کنند در فقر باقی خواهند ماند.
نابرابري و فساد دیگر محصول این تفکر است. ارزهاي ارزان، وام هاي ارزان و نهاده هاي ارزان نهایتا خود را به قیمت بازار به فروش
می رسانند و مابه التفاوت به عنوان سود در اختیار صاحبان صنایع قرار می گیرد که دقیقا مصداق رانت خواري است. درآمدهاي
حاصل از این امر صرف خانه هاي لوکس، لباس هاي برند خارجی، خرید در کشورهاي اروپایی در ایام حراج، داشتن ویلا و پاسپورت

 
در کشورهاي دیگر می شود و همه اینها یعنی فشار روي ارز، نبود تقاضا براي محصول داخلی و نهایتا فرار سرمایه. 

معمولا این تفکر خبیثانه با یک ادعاي خبیثانه تر ترکیب می شود تا تحکیم شود و آن این است که فقرا صلاحیت داشتن پول را
ندارند؛ زیرا نمی دانند پول را چگونه خرج کنند و نیازهاي درست خود را تشخیص نخواهند داد و آن را صرف مواد مخدر خواهند کرد.
چه کسی می تواند اثبات کند که همه فقرا معتادند؟ چه کسی می تواند اثبات کند که یک فرد فقیر گرسنه، تامین مواد ضروري را
اولویت نخواهد داد؟ چه کسی می تواند نبود شفقت نسبت به وضعیت فرزندان و خانواده را در میان والدین آنها اثبات کند؟ حتی اگر
همه این فرضیات نادرست، درست می بود باز هم دلیلی بر ندادن حق فقرا از پول نفت وجود نمی داشت. کوپن هاي کالایی راه حلی

 
است که در کشورهاي مختلف براي فقراي مشکل دار استفاده می شود. 

از حضرت علی نقل است که ثروت انباشته اي نمی بینید مگر آنکه در کنار آن حق ضایع شده اي وجود دارد. در ایران که ثروت از
محل کارآفرینی کمتر خلق می شود، بهترین مصادیق براي این حدیث مشاهده می شود. اگر پول نفت به شکل برابر تقسیم می شد و
اگر یارانه نقدي گداپروري قلمداد نمی شد، وضعیت فقر و نابرابري در کشور ما این حد وخیم نمی شد. نکته جالب توجه این است که
در دو مقطع یارانه نقدي به مردم پرداخته شد و در هر دو نوبت ضریب جینی که نشانگر نابرابري است کاسته شده است: یکی سال
1389 و دیگري سال 1398. یادآور می شوم در سال 1398 یارانه نقدي بابت افزایش قیمت بنزین پرداخت شد. نکته جالب دیگر افت
شدید فقر خوراکی پس از پرداخت یارانه نقدي در سال 1389 است. متاسفانه تحریم ها که از سال 1390 بر اقتصاد ایران تحمیل شد،
نگذاشت اثرات یارانه نقدي در کشور پایدار بماند. اگر شر تحریم ها از اقتصاد ایران برکنده شود و پرداخت یارانه نقدي به الگوي رایج
براي فقرزدایی تبدیل شود، می توان انتظار داشت چهره کریه فقر در کشور کاسته شود و نابرابري هاي آزاردهنده کمتر شود. به امید

 
آن روز. 

پربیننده ترین سهام داران عدالت براي ثبت اطلاعات در سجام اقدام کنند چه کسانی یارانه 120هزار تومانی می گیرند؟ زمان اعطاي
کارت اعتباري سهام عدالت مشخص شد مستمري بگیرانی که بالاي 10میلیون درآمد دارند تصمیم مهم درباره دورکاري کارمندان

تهرانی/ تعطیلی 3گروه شغلی در 43شهر بحرانی





پایان دوران ترامپ با راهبرد مقاومت ملت ایران

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  144  |  تاریخ: 1399/08/20

معاون اول رئیس جمهور: با اتخاذ راهبرد مقاومت در برابر سیاست فشار حداکثري، دوران ترامپ تمام شد، اما ملت و
جمهوري اسلامی ایران همچنان سرفراز هستند.

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما به نقل از پایگاه اطلاع
رسانی معاون اول رئیس جمهور؛ آقاي اسحاق جهانگیري
عصر روز گذشته (دوشنبه) در دیدار اعضاي انجمن اتحاد
اقوام ایران اسلامی به انتخابات اخیر ریاست جمهوري
آمریکا اشاره کرد و افزود: تغییر رئیس جمهور آمریکا به
معناي تغییر سیاست هاي کلان این کشور در قبال ملت
ایران نیست، اما دشمنی ترامپ با ملت ایران بی سابقه بود
که تحت تأثیر القائات صهیونیست ها، سعودي ها و گروه

 
هاي تندرو در آمریکا شکل گرفته بود. 

معاون اول رئیس جمهور تصریح کرد: دشمنی آمریکا با ایران تا جایی بود که به گفته خودشان جنگی اقتصادي علیه ملت ایران آغاز
کردند و هدف گذاري آن ها فروپاشی نظام جمهوري اسلامی ایران و یا اقتصاد کشور بود که با اتخاذ راهبرد مقاومت در برابر سیاست

 
فشار حداکثري از سوي ملت ایران، دوران ترامپ تمام شد، اما ملت و نظام جمهوري اسلامی ایران همچنان سرفراز هستند. 

آقاي جهانگیري افزود: ملت ایران که با صبوري و بزرگواري فشار هاي اقتصادي را در سال هاي اخیر تحمل کرد، امکان بهم ریختن

 
کشور و نظام را از دشمنان گرفت. 

معاون اول رئیس جمهور در ادامه با اشاره به گزارش هاي اعلام شده از فعالیت انجمن اتحاد اقوام ایران اسلامی، خاطرنشان کرد: یکی
از نکات برجسته ایران، حضور اقوام مختلف در کنار یکدیگر است و وجود نهاد هاي مدنی نظیر انجمن اتحاد اقوام ایران اسلامی می

 
تواند به رفع مشکلات اقوام در کشور کمک کند. 

آقاي جهانگیري افزود: اقوام مختلف در استان هاي مرزي، مرزداران خوبی براي کشور هستند و همواره از کیان کشور حراست کرده
اند، اما متأسفانه در این مناطق با برخی محرومیت ها مواجه هستیم که لازم است برنامه ها و طرح هاي توسعه اي را به سمت این

 
مناطق که نیاز بیشتري به توسعه دارند هدایت کنیم. 

معاون اول رئیس جمهور با اشاره به اینکه ایران براي پیشرفت و توسعه نیازمند سرمایه گذاري هاي فراوان در بخش هاي مختلف
است، افزود: براي توسعه کشور نیازمند ایجاد و تکمیل زیرساخت ها نظیر راه و راه آهن، بنادر، فرودگاه ها، صنعت و صنایع پیشرفته
هستیم که البته یکی از موانع براي تکمیل این زیرساخت ها محدودیت منابع مالی و دستیابی به فناوري هاي جدید است که باید

 
علاوه بر استفاده از تمام ظرفیت هاي کشور، از طریق تعامل سازنده با دنیا این نیاز ها را برطرف کنیم. 

آقاي جهانگیري با تأکید بر اینکه براي رسیدن به پیشرفت و توسعه نیازمند تعامل و داد و ستد با دنیا هستیم، خاطرنشان کرد: براي
اینکه بتوانیم محصولات تولیدي خود را به کشور هاي دیگر صادر کنیم، باید علاوه بر تلاش در جهت تأمین نیاز هاي داخلی، به دنبال

 
یافتن بازار هاي صادراتی در کشور هاي دیگر باشیم. 

معاون اول رئیس جمهور اظهار داشت: باید با تعامل با کشور هایی که تمایل به همکاري با ایران دارند، براي توسعه روابط تلاش کنیم
و مسئولین کشور نیز باید با تدبیر، هوشیاري و انسجام، بستر هاي لازم را فراهم کنند تا ملت ایران بتواند طعم شیرین مقاومت و تاب

آوري خود را بچشد. 



آقاي جهانگیري با اشاره به برخی مشکلات مطرح شده در جلسه مبنی بر موانع داخلی و مقررات دست و پاگیر اداري، گفت: برخی از
این مشکلات ناشی از سوء مدیریت است که باید اصلاح شود و بخشی به دلیل بروکراسی اداري و مقررات زائد و دست و پاگیر است
که فعالان اقتصادي را آزار می دهد. در کارگروه رفع موانع جهش تولید که اخیراً آغاز به کار کرده است، یکی از برنامه ها و سیاست ها

 
این است که مقررات زائد و دست و پاگیر پیش روي جهش تولید در کشور شناسایی و اصلاح شود. 

معاون اول رئیس جمهور از اعضاي انجمن اتحاد اقوام ایران اسلامی خواست پیشنهادات و نظرات خود را در راستاي رفع موانع جهش

 
تولید به دولت ارائه دهند تا دولت بتواند از نظرات و دیدگاه هاي سازنده آنان استفاده کند. 

در این جلسه دبیرکل انجمن اتحاد اقوام ایران اسلامی نیز گزارشی از سابقه فعالیت این انجمن ارائه کرد و گفت: این انجمن با 22
هزار عضو ثابت و فعال در استان هاي مختلف کشور، در زمینه هاي مختلف علمی، فرهنگی و اجتماعی فعالیت دارد و اقدامات موثري

 
را در حوزه کارآفرینی، اشتغالزایی، مدرسه سازي، مقابله با کرونا و جهش تولید به انجام رسانده است. 

در این نشست تعدادي از اعضاي انجمن اتحاد اقوام ایران اسلامی هم به بیان نظرات و دیدگاه هاي خود در زمینه هاي مختلف
پرداختند و از آمادگی براي همراهی با دولت در جهت رفع مشکلات کشور و تحقق جهش تولید خبر دادند.



وابستگی به نفت، اجازه نداد از ظرفیت هاي گردشگري استفاده کنیم

منبع: اتاق بازرگانی ایرانشماره خبر:  145  |  تاریخ: 1399/08/20

نشست خبري گردشگري ایران و ایتالیا به صورت ویدئو کنفرانس برگزار شد. احمد پور فلاح رئیس اتاق مشترك بازرگانی
ایران و ایتالیا در این نشست گفت: عدم اعتقاد به گردشگري، وابستگی به نفت و تحریم اجازه نداد سهم خودمان از گردشگري

را بگیریم.

نشست خبري گردشگري ایران و ایتالیا با حضور احمدپور
فلاح رئیس اتاق مشترك بازرگانی ایران و ایتالیا و محمد
شیرکوند دبیر کمیسیون گردشگري این اتاق به صورت

 
ویدئوکنفرانس برگزار شد. 

پورفلاح در این نشست گفت: پیش بینی می شد
گردشگران در سال 2020 حدود 2 هزار میلیارد دلار در کشورهاي هدف هزینه کنند اما با وقوع کرونا این اتفاق نیفتاد. در برخی

 
کشورها مثل اسپانیا محدودیت هایی برداشته شده تا سرمایه گردشگري را از دست ندهند. 

او ادامه داد: ایران جزو 10 کشوري است که جاذبه توریستی بالایی دارد؛ جاذبه هایی که مربوط به طبیعت، میوه و خوراك، جاذبه

 
هاي زیارتی، تاریخی و سلامت که با این پتانسیل حتی نتوانسته ایم یک درصد از این سرمایه را به خودمان اختصاص دهیم. 

مشاور عالی رئیس اتاق ایران اظهار کرد: عدم اعتقاد به گردشگري، وابستگی به نفت و تحریم اجازه نداد سهم خودمان از گردشگري را
بگیریم. وقتی درآمد نفتی خوب است دلیلی نمی بینند خود را وارد مسائل گردشگري کنند اما وقتی دولت درآمدش پایین می آید به

 
یاد صنایع می افتد. 

پورفلاح، بر این باور است که صنعت گردشگري علاوه بر کمک به تأمین بودجه و درآمدزایی نقش مؤثري در ایجاد شغل و اشتغال
زایی نیز دارد. مشاور عالی رئیس اتاق ایران در همین زمینه، با اشاره به اقدامات اتاق ایران و ایتالیا در حوزه گردشگري، از برگزاري

 
وبینار بین المللی «گردشگري و اقتصاد» در 30 آبان ماه سال جاري خبر داد. 

او گفت: در این وبینار مهم سفراي ایران و ایتالیا و دیگر مسئولین به نام و مطرح ایرانی و بین المللی در حوزه گردشگري حضور
خواهند داشت. ایجاد تعامل با فضاي بین المللی گردشگري و بسترسازي براي صنعت گردشگري ایران، استفاده از تجارب مدعوین
ایتالیایی که یکی از کشورهاي مطرح در صنعت گردشگري است و مدعوین در حوزه اتحادیه اروپا از جمله مهم ترین محورهاي

 
برگزاري این وبینار است و در آن 6 نشست تخصصی با هدف انتقال تجربه برگزار خواهد شد. 

پورفلاح افزود: ایتالیا خواهرخوانده ایران در اروپا است که جزو مقاصد مهم گردشگري در دنیا است. اتاق ایران و ایتالیا می تواند از



تجربه ایتالیایی ها در حوزه گردشگري استفاده کند. در این شرایط با فضاي مجازي می توانیم مقوله گردشگري را زنده نگه داریم.

 
اینکه صبر کنیم تا شرایط عادي شود و هیات به دیگر کشورها ارسال کنیم، از دست دادن فرصت است. 

 
موضوعات: 

صنعت گردشگري ایران ایتالیا اتاق مشترك ایران و ایتالیا



وطن امروز نوشت: شکست سیاست روحانی

منبع: شفقناشماره خبر:  146  |  تاریخ: 1399/08/20

شفقنا &–  روزنامه وطن امروز در مطلبی با عنوان« شکست سیاست روحانی» این گونه آورده است: مخالفت دولت با تعطیلی
مقطعی کانون هاي بحران و اجراي سیاست محدودیتی، کرونا را مهار نکرده و باعث تشدید موج سوم شیوع این ویروس شده

است با وجود اینکه کرونا در کشور به فراتر از نقطه بحرانی رسیده اما همچنان دولت بر ...

 
شفقنا &–  روزنامه وطن امروز در مطلبی با عنوان« شکست سیاست روحانی» این گونه آورده است: 

مخالفت دولت با تعطیلی مقطعی کانون هاي بحران و اجراي سیاست محدودیتی، کرونا را مهار نکرده و باعث تشدید موج سوم شیوع

 
این ویروس شده است 

با وجود اینکه کرونا در کشور به فراتر از نقطه بحرانی رسیده اما همچنان دولت بر لجاجت سماجت می کند و به جاي تعطیلی 2 هفته

 
اي و قطع زنجیره انتقال کرونا، طرح هاي کم اثر، نمایشی و بی فایده را در دستور کار قرار می دهد. 

از ابتداي پاییز، دولت محدودیت هاي رنگارنگی براي مقابله با کرونا وضع کرده اما این اقدامات نه تنها تعداد مرگ ومیرهاي روزانه را

 
کم نکرده بلکه رتبه ایران در بین کشورهاي بحران زده را ارتقا داده است. 

در جدیدترین اقدام، دولت قصد دارد تردد از ساعت 21 تا 4 صبح را ممنوع کند؛ این در حالی است که یقینا انتقال کرونا در ساعات
فعالیت روزانه اصناف، اماکن عمومی پرازدحام، وسایل حمل و نقل عمومی و محل کار بیش از ساعات شبانه و خیابان هاي خلوت
فعلی است. از ساعت 21 تا 4 صبح بدون اینکه محدودیتی باشد کمترین تردد ممکن را شاهد هستیم اما دولت به بهانه انتشار کرونا
در میهمانی ها و جمع هاي خانوادگی قصد دارد تردد شبانه در شهر را ممنوع کند. دیروز محسنی بندپی، استاندار تهران این خبر را
به تسنیم اعلام کرد و گفت: «در برخی کشور ها براي کاهش شب نشینی ها و دورهمی ها، تصمیماتی مبنی بر محدودیت تردد در
سطح شهرهاي شان انجام داده اند. پیشنهاد منع تردد از ساعت 21 در ستاد ملی مبارزه با کرونا مطرح و بحث شد که زمان اجراي آن
را در اختیار رئیس قرارگاه عملیات ستاد کروناي تهران قرار دادند. بر همین اساس محدودیت منع تردد از ساعت 21 روز شنبه 24

 
آبان اعمال خواهد شد و این مصوبه ستاد ملی مبارزه با کرونا است». 

البته این خبر را علیرضا رئیسی، سخنگوي ستاد ملی مقابله با کرونا تکذیب کرد و گفت: فعلا این مساله در حد طرح است و تصویب
نشده است. همین تایید و تکذیب ها نشان می دهد وضعیت مدیریت کرونا از خود مساله کرونا، بحرانی تر است و می توان به جرات

 
گفت عدم مدیریت صحیح موجب افزایش آمار مرگ و میرهاي کرونایی شده است. 

از همان روزي که به اصرار دولت بازگشایی ها آغاز شد و شعار فاصله گذاري هوشمند داده شد، مشخص بود که قرار است بحران
تبدیل به فاجعه شود. در اینجا می توان به این نکته اشاره کرد که نوع مدیریت دولت روحانی در مقابله با کرونا شباهت عجیبی به
مدیریت دولت ترامپ دارد؛ ترامپ از همان ابتدا کرونا را به تمسخر گرفت و حتی اعلام کرد وایتکس بخورید تا از کرونا مصون بمانید!
در ادامه مقابل کادر درمان و جامعه پزشکی آمریکا که مخالف بازگشایی ها و ایجاد محدودیت ها بودند، ایستاد و اقتصاد را مهم تر از
حل مساله کرونا دانست و آمریکا را به بحرانی ترین کشور کرونایی تبدیل کرد. آمریکا هنوز بیشترین آمار قربانی کرونایی را در اختیار
دارد و هنوز فیلم هاي فاجعه آمیز رهایی اجساد کرونایی در بیمارستان ها و سردخانه ها از ذهن ها بیرون نرفته است. دولت روحانی
هم بر بازگشایی ها هم اصرار کرد؛ یادمان نرفته که آقاي رئیس جمهور اعلام کرد از شنبه همه چیز به روال عادي باز می گردد.
بازگشایی هاي بی ملاحظه و عدم توجه به هشدارهاي وزارت بهداشت موجب شد آمار مرگ و میر کرونا که حتی در مقطعی 2 رقمی
شد به یکباره افزایش پیدا کند. در این میان دولت در اقدامی عجیب حتی به بازگشایی مدارس و دانشگاه ها اصرار کرد و دانش آموزان

مجبور شدند از نیمه شهریور به مدرسه بروند. از طرفی موضوع دورکاري کارمندان نیز منتفی اعلام شد. 



اتفاقا فاجعه کرونا در ایران از اواخر تابستان آغاز شد. عملکرد دولت عملا موجب عادي انگاري این بحران در جامعه شد و مسافرت ها و
میهمانی ها و عدم رعایت پروتکل هاي بهداشتی شدت گرفت. با وجود اینکه وزارت بهداشت هشدار می داد که پاییز سختی در پیش
است اما کمتر مسؤولی به آن توجه کرد تا آمار مرگ و میر کرونا در میان شگفتی همگان افزایش چشمگیر پیدا کند. به گفته اعضاي
کمیته علمی مقابله با کرونا، در چنین وضعیتی دولت باید زنجیره انتقال را قطع می کرد و در کنار محدودیت هاي سختگیرانه، به
تعطیلی متناوب رو می آورد. این پیشنهاد از 2 ماه پیش به ستاد ملی مقابله با کرونا داده شد اما به آن توجهی نشد. حتی کمیته
سلامت استانداري تهران که متشکل از نمایندگان وزارت بهداشت، مجلس، مسؤولان استان و اعضاي شوراي شهر است، اعلام کردند
مهم ترین اقدام براي مقابله با کرونا تعطیلی متناوب است اما دولت توجهی به آن نکرد و به سیاست محدودیت هاي نمایشی رو آورد.
ابتدا اعلام شد ماسک علاوه بر ادارات و واحدهاي صنفی در اماکن عمومی و خیابان ها هم اجباري است و اگر کسی این قانون را
نادیده بگیرد جریمه خواهد شد. حتی شماره حسابی جهت پرداخت جریمه کسانی که ماسک نمی زنند در نظر گرفته شد اما از همان
ابتدا مشخص بود این تصمیم نمایشی قابلیت اجرا ندارد چون شناسایی افراد بدون ماسک مشکل است و هزینه اي گزاف را می طلبد.
این طرح با جریمه مالکان خودرو هایی که سرنشینان بی ماسک دارند به انحراف کشیده شد. در این بین روحانی اعلام کرد اگر تعداد
مرگ و میر روزانه کرونا به بیش از 300 نفر برسد، آژیرخطر به صدا در می آید اما تعداد کشته هاي روزانه به بیش از 400 نفر رسید و
آژیر دولت به صدا درنیامد. دولت محدودیت فعالیت اصناف در 89 شهرستان و مرکز استان را اعمال کرد و از مسافرت ها در 4 روز
جلوگیري کرد. ایجاد محدودیت هاي معمولی که لازم است و کافی نیست، ادامه یافته و دولت فعالیت اصناف از ساعت 18 را ممنوع
اعلام کرده است. متخصصان و کارشناسان می گویند با توجه به سرعت انتشار و انتقال کرونا، محدودیت هاي نمایشی نمی تواند این
بیماري را کنترل کند؛ آیا احتمال ابتلاي کسی که صبح سر کار می رود یا با مترو تردد دارد یا در خیابان راه می رود بیشتر است یا

 
در ساعات پایانی روز و نصف شب؟ 

تقریبا همه اعضاي جامعه پزشکی تعطیلی تهران را تنها راه مقابله با سرایت کرونا می دانند اما دولت با سماجت و لجاجت مانع
تعطیلی متناوب می شود و اقتصاد و معیشت را بهانه می کند. با توجه به اینکه رهبر معظم انقلاب هم وزارت بهداشت را محور
تصمیمات کرونایی می دانند، لجاجت دولت براي تعطیل نکردن تهران غریب است. به گفته مسؤولان ستاد مقابله با کرونا، بیمارستان
هاي تهران و اکثر شهرهاي بزرگ پر از بیماران کرونایی شده است و تعطیلی تهران اجتناب ناپذیر است. قطعا سیاست هاي اشتباه
دولت موجب افزایش مرگ و میر ناشی از کرونا شده و دولت روحانی باید پاسخگوي این فاجعه باشد. از ابتداي پاییز تاکنون بیش از
18 هزار نفر جان خود را از دست داده اند و بی مدیریتی بشدت در این زمینه مشهود است. دولت باید شکست در سیاست هاي مقابله
با کرونا را بپذیرد و با مسؤولیت پذیري، وزارت بهداشت را محور تصمیمات قرار دهد. براي اینکه فاجعه کرونا عمیق نشود و به آمارهاي
نجومی مرگ و میر عادت نکنیم، در کنار محدودیت هاي لازم باید تهران که کانون بحران است و وضعیت اسفناکی دارد، تعطیل شود

 
تا علاوه بر قطع زنجیره انتقال به عنوان الگوي کنترلی، فاصله گذاري اجتماعی هوشمند اجرا شود. 

 
(محدودیت مقابله با کرونا از ساعت 18 مضحک است) 

رئیس کمیسیون بهداشت و درمان مجلس شوراي اسلامی با بیان اینکه دولت در مدیریت کرونا دچار هرج و مرج و سردرگمی شده
است، گفت: این بیماري در حالی روزانه جان بیش از 450 نفر از هموطنان مان را می گیرد که دولت تصمیمی قاطع براي مقابله با آن
نمی گیرد و حاضر نیست تهران تعطیل شود. حسینعلی شهریاري در گفت وگو با «وطن امروز» به برنامه هاي قطره چکانی دولت در
مبارزه با ویروس کرونا اشاره کرد و افزود: ایجاد برخی محدودیت ها چون جلوگیري از تردد چند روزه خودروها به دیگر شهرها، جریمه
افراد بدون ماسک و تعطیلی فعالیت صنوف پس از ساعت 18 عصر براي مقابله با کرونا کارساز نبوده و نیست، بلکه براي قطع زنجیره
این ویروس دولت باید حداقل 2 تا 3 هفته تهران و برخی کلانشهر را به طور کامل تعطیل کند؛ تعطیلی اي که البته باید با در نظر
گرفتن جمیع جهات و برنامه ریزي دقیق کارشناسانه همراه باشد، طوري که علاوه بر حفظ سلامت، معیشت، اشتغال و زندگی مردم
نیز مورد توجه قرار گیرد. وي خاطرنشان کرد: آقاي رئیس جمهور با نظر کمیته اي تصمیم گیرنده در مورد تعطیلی تهران موافقت
نکرد، بنابراین نباید نام ستاد ملی مقابله با کرونا را «ستاد ملی» عنوان کرد، بلکه باید گفت این ستاد، ستادي دولتی است چرا که نظر
دولت و شخص رئیس جمهور در تصمیم گیري ها فصل الخطاب است. رئیس کمیسیون بهداشت و درمان مجلس شوراي اسلامی به



خیز مجلس براي ارائه طرح دوفوریتی براي تعطیلی 2 هفته اي تهران اشاره کرد و گفت: اخیرا حجت الاسلام تقوي، رئیس مجمع
نمایندگان استان تهران در نامه اي به دکتر قالیباف، رئیس مجلس مطرح کرده است که از اختیارات قوه مقننه براي حفظ سلامت
مردم استفاده کند تا تهران براي مدتی تعطیل شود. این در حالی است که چنانچه شرایط به همین منوال طی شود و اقدامی در
راستاي تعطیلی تهران و برخی کلانشهرها انجام نشود، هفته آینده طرح دوفوریتی تعطیلی تهران و برخی کلانشرها را ارائه خواهیم
کرد تا دولت موظف به تعطیلی پایتخت و برخی شهرها شود. وي افزود: البته باید گفت در صورت تعطیلی 2 هفته اي تهران، ثبت
پروتکل هاي جدید در حین و پس از تعطیلی ضروري است، چرا که با تعطیلی تهران و برخی شهرها باید توازن ایجاد و معیشت افراد
آسیب پذیر در نظر گرفته شود. از طرفی برنامه ها باید طوري مدیریت شود که با بازگشت محدودیت پس از تعطیلی، جامعه دوباره
دچار آلودگی ویروس کرونا و... نشود. شهریاري اظهار داشت: قرار شده است فعالیت همه صنوف جز برخی مشاغل چون نانوایی ها،
داروخانه ها و فروشگاه هاي مواد غذایی از ساعت 18 تعطیل شود. این تصمیم بی تردید تصمیمی بی اثر خواهد بود، چرا که اگر کسی
بخواهد خرید کند در طول روز خرید هاي خود را انجام می دهد و نمی گذارد به شب برسد. از طرفی در این فصل که ساعت 5 هوا

 
تاریک می شود اکثر مردم به خانه هاي شان می روند، بنابراین این طرح طرحی مضحک است. 

 
انتهاي پیام 

fa.shafaqna.com شفقنا در شبکه هاي اجتماعی: توییتر | اینستاگرام | تلگرام



آیا دولت معیشت مردم را براي مذاکره با بایدن گروگان گرفته است؟

منبع: روزنامه عصر ایرانیانشماره خبر:  147  |  تاریخ: 1399/08/20

آیا دولت معیشت مردم را براي مذاکره با بایدن گروگان گرفته است؟

 
از عدم ترخیص کالاها در گمرك تا سیاست هاي عجیب ارزي؛ 

 
آیا دولت معیشت مردم را براي مذاکره با بایدن گروگان گرفته است؟ 

گروه سیاسی: عملکرد چند ماه دولت در بازار و عدم ترخیص بسیاري از کالاها در گمرك نشان می دهد که این یک سناریو توسط
دولت براي فشار به مردم و مذاکره مجدد با آمریکاست؛ موضوعی که یکی از نمایندگان مجلس به صراحت آن را افشا کرد. برخی از
کارشناسان سیاست خارجی باز شدن باب مذاکره توسط دولت روحانی با توجه به رأي آوردن جو بایدن در آمریکا را بسیار محتمل می
دانند. کارشناسان معتقدند گرانی هاي اخیر و رهایی بازار و اقتصاد کشور به موضوع تلاش دولت براي مذاکره مجدد با آمریکا بی
ارتباط نیست. حسن روحانی، رئیس جمهور در جلسه ستاد ملی مدیریت بیماري کرونا، گفته بود: «مردم ما در طول سه سال گذشته
با تروریسم اقتصادي مواجه بودند در این زمینه مقاومت، صبر و ایستادگی شایسته اي را نشان دادند. تصمیم کشور ما همیشه روشن

 
بوده و در هر شرایطی که باشد ملت مقاومت و صبوري خود را ادامه می دهد تا طرف مقابل در برابر قانون و مقررات سر فرود آورد». 

 
سنگینی تمهیدات اقتصادي دولت بر روي دوش مردم 

با توجه به تحریم ها و فشارهاي آمریکا و هم پیمانانش بر اقتصاد جمهوري اسلامی ایران، این ضرورت وجود دارد که دولت تدابیر
منطقی براي حل مشکلات اقتصادي داشته باشد، اما به گفته بسیاري از کارشناسان اقتصادي و مردم دولت اقتصاد را رها کرده و
مشکلات اقتصادي روي دوش مردم سنگینی می کند. کارشناسان معتقدند دولت ظرفیت هاي اقتصادي کشور را فراموش کرده و همه
تخم مرغ هاي خود را در سبد برجام و مذاکره با غرب گذاشته و با این نگاه خود کشور را چندین سال معطل و اقتصاد ایران را تضعیف
کرده است. سوء تدبیرها دولت و همراهی برخی از نمایندگان مجلس دهم با دولتی ها باعث نارضایتی مردم شد و مردم از نظر
معیشت، اقتصاد و اشتغال با مشکلات بسیار زیادي مواجه هستند. کشور به علت تحریم، شیوع کرونا و کاهش شدید فروش نفت، با بی
ثباتی اقتصادي روبه رو شده است که بدون مدیریت درست و عقلانی، عوارض جبران ناپذیري در پی خواهد داشت. ابعاد مختلفی در
حوزه تنظیم بازار و سازوکار عرضه و تقاضا براي تثبیت بازار و اقتصاد وجود دارد. یکی از این عوامل تاثیرگذار دپو شدن کالاهایی است

 
که برخی کاملاً قانونی ثبت سفارش شده اند؛ اما در گمرکات کشور در انتظار ترخیص هستند. 

 
ریشه دپو کجاست؟ 

برخی می گویند ریشه دپو شدن کالاها به کمبود ارز در کشور مربوط است. این کمبود ارز هم به دلیل از دست رفتن درآمد صادرات
نفت خام و نیز سقوط معنادار صادرات کالاهاي غیرنفتی برمی گردد. ریشه در این جا است و تا زمانی که عرضه و تقاضاي ارز به تعادل
نرسد، دپو شدن کالا یکی از نشانه ها خواهد بود. بانک مرکزي ایران دستش و خزانه اش براي تخصیص و تامین ارز مورد نیاز کالاهاي
وارداتی که دست کم 10 میلیارد دلار براي آنها باید ارز تخصیص و تامین شود، پر نیست. البته بعضی از نمایندگان مجلس هم اعتقاد
دارند که نبود مدیریت توزیع و ترخیص نشدن کالاها از گمرك مشکل اصلی است. نمایندگان می گویند که دولت از روي تعمد
ترخیص کالاها را در یک ماه گذشته به تأخیر انداخته است تا کالاها گران شوند. دلیل این کار هم از نظر نمایندگان بالا رفتن قیمت
کالا و فشار دولت به نظام براي مذاکره مجدد با آمریکا در زمان بایدن است. مالک شریعتی، نماینده مردم تهران در مجلس در توئیتی
نوشت: «ان شاءاالله به زودي جزییات دقیق تري درباره گروگانگیري معیشت مردم توسط غربگرایان به ملت خواهیم گفت. به شرط
حیات، طراحی و ارتباطات مرموز و پیامهاي مخفیانه رد و بدل شده میان دلالان وطن فروش با کدخداي جدید رسوا خواهد شد؛

 
همان ها که سال 1379 «دیک چنی"" را مخفیانه به تهران آوردند». 



 
گروگانگیري معیشت و اقتصاد مردم توسط دولت براي مذاکره مجدد با آمریکا؟ 

درخصوص ترخیص این کالاها، هیچ اختیاري به گمرك داده نشده و بانک مرکزي، سازمان توسعه تجارت وزارت صمت و وزارت
جهادکشاورزي مسئولیت مستقیم دارند. اما با افزایش انتقادات برخی تجار به روند ترخیص کالا از گمرك و حجم بالاي دپوي کالا،
رئیس جمهور در جلسه هیئت دولت دستوراتی را براي تسهیل در ترخیص کالاها صادر کرده که بانک مرکزي نیز مقرر کرده با
شرایطی، اقلام و کالاهاي اساسی از گمرك ترخیص شوند. چنانکه رئیس بانک مرکزي گفته است، براي تسهیل ترخیص واردات کالا از
گمرك، واردات کلیه کالاهاي مشمول ارز با نرخ ترجیحی که در گمرکات کشور دپو شده اند، امکان بهره گیري از خرید اعتباري 3 ماه
و تضمین نرخ ارز توسط بانک مرکزي را با تایید وزارت مربوطه و ترخیص و خروج کالاها ظرف 45 روز خواهند داشت. همچنین کلیه
مواداولیه، تجهیزات و قطعات مورد نیاز تولید که کالاهاي آنها به گمرك اظهار و منتظر تخصیص ارز و صدور اعلامیه تامین ارز جهت
خروج کالا هستند، با اعلام وزارت صمت به بانک مرکزي ظرف 24 ساعت تخصیص ارز توسط این بانک صورت گرفته و امکان دریافت

 
اعلامیه تامین ارز، خروج کالا از گمرك و سپس اقدام براي تامین ارز از بازار ثانویه (نیما) خواهند داشت. 

 
بلاتکلیفی قیمتها در مسیر رفت وآمد وزیران صمت 

اوضاع نابسامان بازار و گرانی هاي اخیر ناشی از نبود یک مدیریت واحد و منسجم است. سه ماه بعد از برکناري وزیر صمت توسط
رئیس جمهور و معرفی مدرس خیابانی به عنوان جایگزین رحمانی در دقایق پایانی به عنوان گزینه وزارت صمت و عدم کسب راي
اعتماد مجلس شوراي اسلامی توسط مدرس خیابانی قرار بود تا ظرف مدت قانونی گزینه دیگري از سوي رئیس جمهور براي تصدي
وزارت صنعت، معدن و تجارت معرفی شود که تاکنون این امر محقق نشده بود. برخی کارشناسان این نوع عملکرد دولت را جراغ
سبزي براي خارجی ها می دانند و معتقدند دولت با این کار می خواهد سطح جامعه را فریب دهد و زمینه را براي از سرگیري
مذاکرات ایجاد کند. ممکن است گفته شود این وزارتخانه تاکنون سرپرست داشته و رها نبوده، اما نکته اینجاست که اولا برخی
اختیارات صرفا در حوزه وزیر است و سرپرست، قانونا مجاز به انجامش نیست، ثانیا زیر مجموعه هاي وزارتخانه تا انتخاب وزیر و

 
هماهنگی با او، دچار نوعی توقف و سرگردانی هستند. 

 
سرگردانی مردم و تولیدکنندگان در میان گرانی ها 

آشفته بازار قیمت ها نمونه بارز این سرگردانی ها است. در طول ماه هاي اخیر قیمت انواع کالاهاي مصرفی مردم دست خوش نوسانات
متعددي شده است به نحوي که بررسی قیمت ها نشان می دهد تغییرات قیمتی در برخی کالاها از هفتگی به روزانه رسیده است. از
دیدگاه کارشناسان اقتصادي و سیاسی، دولت سناریوي را پی می گیرد که بتواند دوباره با بایدن دمکرات مذاکره کند و چشم امیدي
هم به بازگشت رئیس جمهور منتخب آمریکا به برجام داشته باشد و از این حربه براي انتخابات ریاست جمهوري 1400 استفاده کند.
از این روي، دولت در مدیریت ارز، مسکن، خودرو و ... با هدف بی مدیریتی پیش می رود. البته از روز گذشته تاکنون با قطعی شدن
رأي آوردن بایدن در آمریکا قیمت ارز و برخی از کالاها مانند خودرو به شکل بی سابقه اي کاهش یافته است. اکثر کارشناسان
معتقدند که دولت چشم به نتیجه انتخابات کشوري دارد که مصوب تمام تحریم هاي تحمیلی بر ایران است. همچین به نظر می رسد
بر سرکار آمدن دموکرات یا جمهوریخواه در آمریکا هیچ تاثیري بر مسائل داخلی ما ندارد و دولت و اطرافیانش با فریب مردم عکس
این ماجرا را القا می کنند. دولت با کاهش ناگهانی نرخ ارز و طلا در داخل، می خواهد اینگونه فضا را براي مذاکره با آمریکا و بازگشت

 
به هفت سال گذشته آماده کند. 

 
آیا روحانی براي صدور فرمان برنامه 9 ماهه اقتصادي منتظر انتخابات آمریکا بود؟ 

، چند روزي است کلید واژه سخنان رئیس جمهور، حول محور یک برنامه 9 ماهه دولت براي هماهنگی هاي اقتصادي شده است. این
برنامه شامل مواردي چون هماهنگی وزارت خانه هاي صمت، کشاورزي، و اقتصاد نسبت به شیوه تامین ارز، استفاده از آن، چگونگی
بهره گیري از صادرات و استفاده از نوع ارزها در واردات است. روحانی همزمان نیز تاکید کرد که مهم نیست که چه فرد یا حزبی در
آمریکا روي کار می آید، دولت بر فرض اینکه شیوه و اخلاق آمریکا به روش صحیح برنمی گردد برنامه ریزي هاي اقتصادي خود را
انجام داده است. در همین ابتداي اعلام این طرح اقتصادي نهُ ماهه مجلس به عنوان ناظر بر عملکرد بخشی از دستگاه هاي اجرایی از
چنین طرحی ابراز بی اطلاعی کرد. علیرضا سلیمی عضو هیات رئیسه مجلس شوراي اسلامی در پاسخ به این پرسش که رئیس جمهور
اخیراً اعلام کرده که «دولت تصمیمات مهمی براي 9 ماه آینده اتخاذ کرده که ربطی هم به انتخابات آمریکا ندارد»، آیا مجلس در



جریان این تصمیمات قرار دارد و از جزئیات این برنامه خبري موجود است، گفت: هیچ نامه اي به مجلس در این زمینه داده نشده و از
جزئیات هم خبري نداریم. البته امیدواریم که دولت اگر برنامه اي هم دارد انجام دهد و ما هم انتظار اقدام از سوي دولت را داریم. پس
از آن بود که بعد از برگزاري جلسه ستاد هماهنگی اقتصادي دولت همگان انتظار اعلام این برنامه را داشتند اما در کمال تعجب و علی
رغم تاکید رئیس جمهور که این طرح ربطی به انتخابات در آمریکا و سکاندار کاخ سفید ندارد در اظهار نظري عجیب گفت: دولت ملزم
به تدوین سریع برنامه جامع اقتصادي، سیاسی، اجتماعی و خارجی متناسب با تحولات جدید بین المللی شد. این در حالی است که
در شهریور امسال رهبر انقلاب در دیدار با اعضاي دولت توصیه کردند دولت براي 3 تا 100 روز آخر برنامه ریزي داشته باشد. ایشان
تاکید کردند که این جور نباید تصور کرد که یکسال چیزي نیست، نه یکسال خیلی زمان است. یکسال سه تا صد روز به اضافه ي یک
شصت و پنج روز است، یعنی بنابراین زمان کمی براي کار نیست. اینکه چطور شده رئیس جمهور در زمان انتخابات آمریکا سراغ یک
برنامه اقتصادي رفته خود جاي تامل دارد اما براي افکار عمومی این پرسش پیش می آید که رئیس جمهور اولاً چرا این برنامه 9 ماهه
را در زمان کنونی و همزمان با انتخابات در ایالات متحده مطرح کرده است و ثانیاً علی رغم اصرار بر اینکه این انتخابات ربطی به
انتخاب رئیس کاخ سفید ندارد دولت را ملزم کرده است تدوین سریع برنامه جامع اقتصادي، سیاسی، اجتماعی و خارجی متناسب با
تحولات جدید بین المللی باشد. این در حالی است که در ماه هاي اخیر اتفاقات تلخ اقتصادي در اداره کشور مانند دپوي کالا در
گمرك، عدم تناسب بازار ارز، گرانفروشی افسار گسیخته و ناکارآمدي در تخصیص اعتبارات به دستگاه هاي اجرایی ربطی به مسائل

بین المللی نداشته است و تا جایی پیش رفت که رهبر انقلاب در سخنرانی اخیر خود فرمودند گرانی هاي اخیر توجیه ندارد.



آیا دولت معیشت مردم را براي مذاکره با بایدن گروگان گرفته است؟
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آیا دولت معیشت مردم را براي مذاکره با بایدن گروگان گرفته است؟

 
از عدم ترخیص کالاها در گمرك تا سیاست هاي عجیب ارزي؛ 

 
آیا دولت معیشت مردم را براي مذاکره با بایدن گروگان گرفته است؟ 

گروه سیاسی: عملکرد چند ماه دولت در بازار و عدم ترخیص بسیاري از کالاها در گمرك نشان می دهد که این یک سناریو توسط
دولت براي فشار به مردم و مذاکره مجدد با آمریکاست؛ موضوعی که یکی از نمایندگان مجلس به صراحت آن را افشا کرد. برخی از
کارشناسان سیاست خارجی باز شدن باب مذاکره توسط دولت روحانی با توجه به رأي آوردن جو بایدن در آمریکا را بسیار محتمل می
دانند. کارشناسان معتقدند گرانی هاي اخیر و رهایی بازار و اقتصاد کشور به موضوع تلاش دولت براي مذاکره مجدد با آمریکا بی
ارتباط نیست. حسن روحانی، رئیس جمهور در جلسه ستاد ملی مدیریت بیماري کرونا، گفته بود: «مردم ما در طول سه سال گذشته
با تروریسم اقتصادي مواجه بودند در این زمینه مقاومت، صبر و ایستادگی شایسته اي را نشان دادند. تصمیم کشور ما همیشه روشن

 
بوده و در هر شرایطی که باشد ملت مقاومت و صبوري خود را ادامه می دهد تا طرف مقابل در برابر قانون و مقررات سر فرود آورد». 

 
سنگینی تمهیدات اقتصادي دولت بر روي دوش مردم 

با توجه به تحریم ها و فشارهاي آمریکا و هم پیمانانش بر اقتصاد جمهوري اسلامی ایران، این ضرورت وجود دارد که دولت تدابیر
منطقی براي حل مشکلات اقتصادي داشته باشد، اما به گفته بسیاري از کارشناسان اقتصادي و مردم دولت اقتصاد را رها کرده و
مشکلات اقتصادي روي دوش مردم سنگینی می کند. کارشناسان معتقدند دولت ظرفیت هاي اقتصادي کشور را فراموش کرده و همه
تخم مرغ هاي خود را در سبد برجام و مذاکره با غرب گذاشته و با این نگاه خود کشور را چندین سال معطل و اقتصاد ایران را تضعیف
کرده است. سوء تدبیرها دولت و همراهی برخی از نمایندگان مجلس دهم با دولتی ها باعث نارضایتی مردم شد و مردم از نظر
معیشت، اقتصاد و اشتغال با مشکلات بسیار زیادي مواجه هستند. کشور به علت تحریم، شیوع کرونا و کاهش شدید فروش نفت، با بی
ثباتی اقتصادي روبه رو شده است که بدون مدیریت درست و عقلانی، عوارض جبران ناپذیري در پی خواهد داشت. ابعاد مختلفی در
حوزه تنظیم بازار و سازوکار عرضه و تقاضا براي تثبیت بازار و اقتصاد وجود دارد. یکی از این عوامل تاثیرگذار دپو شدن کالاهایی است

 
که برخی کاملاً قانونی ثبت سفارش شده اند؛ اما در گمرکات کشور در انتظار ترخیص هستند. 

 
ریشه دپو کجاست؟ 

برخی می گویند ریشه دپو شدن کالاها به کمبود ارز در کشور مربوط است. این کمبود ارز هم به دلیل از دست رفتن درآمد صادرات
نفت خام و نیز سقوط معنادار صادرات کالاهاي غیرنفتی برمی گردد. ریشه در این جا است و تا زمانی که عرضه و تقاضاي ارز به تعادل
نرسد، دپو شدن کالا یکی از نشانه ها خواهد بود. بانک مرکزي ایران دستش و خزانه اش براي تخصیص و تامین ارز مورد نیاز کالاهاي
وارداتی که دست کم 10 میلیارد دلار براي آنها باید ارز تخصیص و تامین شود، پر نیست. البته بعضی از نمایندگان مجلس هم اعتقاد
دارند که نبود مدیریت توزیع و ترخیص نشدن کالاها از گمرك مشکل اصلی است. نمایندگان می گویند که دولت از روي تعمد
ترخیص کالاها را در یک ماه گذشته به تأخیر انداخته است تا کالاها گران شوند. دلیل این کار هم از نظر نمایندگان بالا رفتن قیمت
کالا و فشار دولت به نظام براي مذاکره مجدد با آمریکا در زمان بایدن است. مالک شریعتی، نماینده مردم تهران در مجلس در توئیتی
نوشت: «ان شاءاالله به زودي جزییات دقیق تري درباره گروگانگیري معیشت مردم توسط غربگرایان به ملت خواهیم گفت. به شرط
حیات، طراحی و ارتباطات مرموز و پیامهاي مخفیانه رد و بدل شده میان دلالان وطن فروش با کدخداي جدید رسوا خواهد شد؛

 
همان ها که سال 1379 «دیک چنی"" را مخفیانه به تهران آوردند». 



 
گروگانگیري معیشت و اقتصاد مردم توسط دولت براي مذاکره مجدد با آمریکا؟ 

درخصوص ترخیص این کالاها، هیچ اختیاري به گمرك داده نشده و بانک مرکزي، سازمان توسعه تجارت وزارت صمت و وزارت
جهادکشاورزي مسئولیت مستقیم دارند. اما با افزایش انتقادات برخی تجار به روند ترخیص کالا از گمرك و حجم بالاي دپوي کالا،
رئیس جمهور در جلسه هیئت دولت دستوراتی را براي تسهیل در ترخیص کالاها صادر کرده که بانک مرکزي نیز مقرر کرده با
شرایطی، اقلام و کالاهاي اساسی از گمرك ترخیص شوند. چنانکه رئیس بانک مرکزي گفته است، براي تسهیل ترخیص واردات کالا از
گمرك، واردات کلیه کالاهاي مشمول ارز با نرخ ترجیحی که در گمرکات کشور دپو شده اند، امکان بهره گیري از خرید اعتباري 3 ماه
و تضمین نرخ ارز توسط بانک مرکزي را با تایید وزارت مربوطه و ترخیص و خروج کالاها ظرف 45 روز خواهند داشت. همچنین کلیه
مواداولیه، تجهیزات و قطعات مورد نیاز تولید که کالاهاي آنها به گمرك اظهار و منتظر تخصیص ارز و صدور اعلامیه تامین ارز جهت
خروج کالا هستند، با اعلام وزارت صمت به بانک مرکزي ظرف 24 ساعت تخصیص ارز توسط این بانک صورت گرفته و امکان دریافت

 
اعلامیه تامین ارز، خروج کالا از گمرك و سپس اقدام براي تامین ارز از بازار ثانویه (نیما) خواهند داشت. 

 
بلاتکلیفی قیمتها در مسیر رفت وآمد وزیران صمت 

اوضاع نابسامان بازار و گرانی هاي اخیر ناشی از نبود یک مدیریت واحد و منسجم است. سه ماه بعد از برکناري وزیر صمت توسط
رئیس جمهور و معرفی مدرس خیابانی به عنوان جایگزین رحمانی در دقایق پایانی به عنوان گزینه وزارت صمت و عدم کسب راي
اعتماد مجلس شوراي اسلامی توسط مدرس خیابانی قرار بود تا ظرف مدت قانونی گزینه دیگري از سوي رئیس جمهور براي تصدي
وزارت صنعت، معدن و تجارت معرفی شود که تاکنون این امر محقق نشده بود. برخی کارشناسان این نوع عملکرد دولت را جراغ
سبزي براي خارجی ها می دانند و معتقدند دولت با این کار می خواهد سطح جامعه را فریب دهد و زمینه را براي از سرگیري
مذاکرات ایجاد کند. ممکن است گفته شود این وزارتخانه تاکنون سرپرست داشته و رها نبوده، اما نکته اینجاست که اولا برخی
اختیارات صرفا در حوزه وزیر است و سرپرست، قانونا مجاز به انجامش نیست، ثانیا زیر مجموعه هاي وزارتخانه تا انتخاب وزیر و

 
هماهنگی با او، دچار نوعی توقف و سرگردانی هستند. 

 
سرگردانی مردم و تولیدکنندگان در میان گرانی ها 

آشفته بازار قیمت ها نمونه بارز این سرگردانی ها است. در طول ماه هاي اخیر قیمت انواع کالاهاي مصرفی مردم دست خوش نوسانات
متعددي شده است به نحوي که بررسی قیمت ها نشان می دهد تغییرات قیمتی در برخی کالاها از هفتگی به روزانه رسیده است. از
دیدگاه کارشناسان اقتصادي و سیاسی، دولت سناریوي را پی می گیرد که بتواند دوباره با بایدن دمکرات مذاکره کند و چشم امیدي
هم به بازگشت رئیس جمهور منتخب آمریکا به برجام داشته باشد و از این حربه براي انتخابات ریاست جمهوري 1400 استفاده کند.
از این روي، دولت در مدیریت ارز، مسکن، خودرو و ... با هدف بی مدیریتی پیش می رود. البته از روز گذشته تاکنون با قطعی شدن
رأي آوردن بایدن در آمریکا قیمت ارز و برخی از کالاها مانند خودرو به شکل بی سابقه اي کاهش یافته است. اکثر کارشناسان
معتقدند که دولت چشم به نتیجه انتخابات کشوري دارد که مصوب تمام تحریم هاي تحمیلی بر ایران است. همچین به نظر می رسد
بر سرکار آمدن دموکرات یا جمهوریخواه در آمریکا هیچ تاثیري بر مسائل داخلی ما ندارد و دولت و اطرافیانش با فریب مردم عکس
این ماجرا را القا می کنند. دولت با کاهش ناگهانی نرخ ارز و طلا در داخل، می خواهد اینگونه فضا را براي مذاکره با آمریکا و بازگشت

 
به هفت سال گذشته آماده کند. 

 
آیا روحانی براي صدور فرمان برنامه 9 ماهه اقتصادي منتظر انتخابات آمریکا بود؟ 

، چند روزي است کلید واژه سخنان رئیس جمهور، حول محور یک برنامه 9 ماهه دولت براي هماهنگی هاي اقتصادي شده است. این
برنامه شامل مواردي چون هماهنگی وزارت خانه هاي صمت، کشاورزي، و اقتصاد نسبت به شیوه تامین ارز، استفاده از آن، چگونگی
بهره گیري از صادرات و استفاده از نوع ارزها در واردات است. روحانی همزمان نیز تاکید کرد که مهم نیست که چه فرد یا حزبی در
آمریکا روي کار می آید، دولت بر فرض اینکه شیوه و اخلاق آمریکا به روش صحیح برنمی گردد برنامه ریزي هاي اقتصادي خود را
انجام داده است. در همین ابتداي اعلام این طرح اقتصادي نهُ ماهه مجلس به عنوان ناظر بر عملکرد بخشی از دستگاه هاي اجرایی از
چنین طرحی ابراز بی اطلاعی کرد. علیرضا سلیمی عضو هیات رئیسه مجلس شوراي اسلامی در پاسخ به این پرسش که رئیس جمهور
اخیراً اعلام کرده که «دولت تصمیمات مهمی براي 9 ماه آینده اتخاذ کرده که ربطی هم به انتخابات آمریکا ندارد»، آیا مجلس در



جریان این تصمیمات قرار دارد و از جزئیات این برنامه خبري موجود است، گفت: هیچ نامه اي به مجلس در این زمینه داده نشده و از
جزئیات هم خبري نداریم. البته امیدواریم که دولت اگر برنامه اي هم دارد انجام دهد و ما هم انتظار اقدام از سوي دولت را داریم. پس
از آن بود که بعد از برگزاري جلسه ستاد هماهنگی اقتصادي دولت همگان انتظار اعلام این برنامه را داشتند اما در کمال تعجب و علی
رغم تاکید رئیس جمهور که این طرح ربطی به انتخابات در آمریکا و سکاندار کاخ سفید ندارد در اظهار نظري عجیب گفت: دولت ملزم
به تدوین سریع برنامه جامع اقتصادي، سیاسی، اجتماعی و خارجی متناسب با تحولات جدید بین المللی شد. این در حالی است که
در شهریور امسال رهبر انقلاب در دیدار با اعضاي دولت توصیه کردند دولت براي 3 تا 100 روز آخر برنامه ریزي داشته باشد. ایشان
تاکید کردند که این جور نباید تصور کرد که یکسال چیزي نیست، نه یکسال خیلی زمان است. یکسال سه تا صد روز به اضافه ي یک
شصت و پنج روز است، یعنی بنابراین زمان کمی براي کار نیست. اینکه چطور شده رئیس جمهور در زمان انتخابات آمریکا سراغ یک
برنامه اقتصادي رفته خود جاي تامل دارد اما براي افکار عمومی این پرسش پیش می آید که رئیس جمهور اولاً چرا این برنامه 9 ماهه
را در زمان کنونی و همزمان با انتخابات در ایالات متحده مطرح کرده است و ثانیاً علی رغم اصرار بر اینکه این انتخابات ربطی به
انتخاب رئیس کاخ سفید ندارد دولت را ملزم کرده است تدوین سریع برنامه جامع اقتصادي، سیاسی، اجتماعی و خارجی متناسب با
تحولات جدید بین المللی باشد. این در حالی است که در ماه هاي اخیر اتفاقات تلخ اقتصادي در اداره کشور مانند دپوي کالا در
گمرك، عدم تناسب بازار ارز، گرانفروشی افسار گسیخته و ناکارآمدي در تخصیص اعتبارات به دستگاه هاي اجرایی ربطی به مسائل

بین المللی نداشته است و تا جایی پیش رفت که رهبر انقلاب در سخنرانی اخیر خود فرمودند گرانی هاي اخیر توجیه ندارد.



نباید از منظر اقتصادي به ارزش یک مدرك دانشگاهی نگاه کرد

منبع: ایران اکونومیستشماره خبر:  149  |  تاریخ: 1399/08/20

ایران اکونومیست-آراسته گفت: نباید از منظر اقتصادي به یک مدرك دانشگاهی نگاه کرد، زیرا در این صورت از ارزش آن
کاسته خواهد شد.

چهاردهمین کنفرانس ارزیابی و تضمین کیفیت در نظام
هاي دانشگاهی امروز با حضور حمیدرضا آراسته رئیس
دانشکده مدیریت دانشگاه خوارزمی، عزیزاالله حبیبی رئیس
دانشگاه خوارزمی، علی خاکی صدیق معاون آموزشی وزارت
علوم، تحقیقات و فناوري و جمعی دیگر از مسئولان

 
دانشگاهی به صورت مجازي برگزار شد. 

آراسته رئیس دانشکده مدیریت دانشگاه خوارزمی، در این
مراسم اظهار کرد: چهاردهمین کنفرانس الکترونیکی ارزیابی و تضمین کیفیت در نظام هاي دانشگاهی بر تمرکز، ارتقاي کیفیت

 
آموزش عالی و اشتغال دانش آموختگان به میزبانی دانشگاهی با بیش از صد سال قدمت برگزار شد. 

او افزود: با برگزاري این نوع همایش ها و فرصت هاي ایجاد شده باید نهایت تلاش را براي ایجاد جریان هاي فکري جهت پیش برد

 
اهداف اقتصادي، اشتغال و ارائه سیاست هایی براي آماده سازي نیرو هاي انسانی به کار ببندیم. 

آراسته تصریح کرد: استحکام آموزش عالی در داشتن چشم انداز روشن است، هر یک از دانشگاه ها باید سهمی تعریف شده در رفاه و
کیفیت زندگی مردم داشته باشند. آموزش عالی براي بهبود کیفیت آموزش، پژوهش و ارائه خدمات علمی در جامعه به سرمایه گذاريُ

 
برنامه هاي ارزي و اصلاح فرآیند تسهیل برنامه ها نیاز دارد. 

رئیس دانشکده مدیریت دانشگاه خوارزمی ادامه داد: افزایش قوانین و مقررات مانعی بر سر راه چابک سازي برنامه هاي درسی و
تضمین کیفیت آموزش و یادگیري است. افزایش کیفیت بدون سرمایه گذاري در آموزش عالی غیر ممکن است. قدرت هاي اقتصادي
ایجاد شده نتیجه سرمایه گذاري 2 تا 14 درصدي تولید ناخالص ملی در پژوهش ها به ویژه پژوهش ملی است که ارتباط مستقیمی با

 
سرمایه گذاري در تربیت معلم و آموزش و پرروش و پرورش دانش آموزان به عنوان ورودي هاي دانشگاهی است. 

او با بیان اینکه هدف اصلی آموزش عالی پرورش شهروندان است، افزود: نباید از منظر اقتصادي به ارزش یک مدرك دانشگاهی نگاه
کرد، زیرا در این صورت از ارزش مدرك دانشگاهی کاسته ایم و به جرات می توان گفت که با این نگاه دیگر آموزش عالی نیست، بلکه

 
فقط آموزش حرفه اي است. 

 
دانشگاه ها براي انجام مسئولیت هاي خود به منابع مالی نیاز دارند 

در ادامه حبیبی، رئیس دانشگاه خوارزمی گفت: براي پاسخگویی به نیاز هاي جامعه و پژوهش مقاطع کارشناسی ارشد به دانشگاه ها



 
واگذار شد. 

او افزود: هم اکنون وزارت عتف مسئولیت هاي جدیدي را با توجه به ضرورت پاسخگویی به نیاز هاي جامعه در حوزه هاي علوم انسانی

 
به دانشگاه ها واگذار کرده است تا مسئولیت خود را در جهت پژوهش، تجاري سازي و تولید محصولات نوین ایفا کنند. 

حبیبی تصریح کرد: تضمین کیفیت در نظام آموزشی یک ماموریت چندگانه دارد. باید آن را تقسیم بندي کرد تا با برنامه هاي اجرایی

 
آن را به دولت، وزارت عتف و دانشگاه ها ارائه کنیم و بتوانیم کیفیت آموزش ها را ارتقا ببخشیم. 

رئیس دانشگاه خوارزمی اضافه کرد: دانشگاه ها به منابع مالی براي انجام مسئولیت هاي خود احتیاج دارند. ایفا کردن نقش هایی که

 
بر عهده دانشگاه گذاشته شده است با حمایت عوامل دست اندرکار نظام دانشگاهی مانند سیستم قانون گذار و ... ممکن است. 

او در پایان یادآوري کرد: با توجه به شرایط کرونایی در بحث تضمین کیفیت بحث دیگري مانند آموزش مجازي اضافه می شود که

 
باید ابزارهاي مورد نیاز آن را فراهم کنیم و کیفیت آن ها را ارتقا ببخشیم. 

باشگاه خبرنگاران جوان



راهکارهـاي مقابـله بـا گـرانی

منبع: دنیاي معدنشماره خبر:  150  |  تاریخ: 1399/08/20

 
نویسنده: دکتر فرزاد بزرگی 

در سال هاي اخیر، وقوع رخدادهاي مهم اقتصادي مانند نوسانات نرخ ارز و رشد پی در پی هزینه زندگی، سبب شد تا قدرت خرید
مردم به شدت کاهش یابد و اکثریت به اتفاق مردم، تورم و گرانی را عمیقاً لمس نمایند و براي ادامه زندگی خود مجبور شوند تا
کیفیت زندگی خود را پایین بیاورند. اگرچه، بخشی از تورم و گرانی در کشور ناشی از تحریم ها و فشارهاي اقتصادي عوامل خارجی
است، اما بخش دیگر آن، نتیجه عملکرد مدیران و دست اندرکاران اقتصادي کشور است که از فرصت ها و تهدیدات به درستی و به
موقع استفاده نمی کنند. نکته اساسی، اینجاست که چرا در ایران، با وجود داشتن منابع غنی نفت و گاز و دارا بودن حدود 3 درصد از
ذخایر معدنی جهان و با حدود 70 نوع ماده معدنی و بهره مندي از تنوع آب و هوایی و داشتن نیروي انسانی فراوان و خلاق، همچنان
بخشی از جامعه از گرانی و فقر و بیکاري رنج می برند. پر واضح است که، ریشه این مشکلات اقتصادي، ناشی از کمبود منابع و مواد
اولیه، سرمایه و نیروي کار نیست، بلکه رد پاي آنرا بایستی در عوامل دیگري جست وجو نمود که یقیناً یکی از عوامل تورم و گرانی،
ناشی از سیاستها و خط مشی هاي اقتصادي است که اگر به درستی و هدفمند، وضع و اجراء شوند، موجب رشد و شکوفایی، توازن
بین منابع و مصارف، عادي سازي قیمت ها و حفظ ارزش پول ملی می شود و برعکس، چنانچه، این سیاست ها و خط مشی هاي
اقتصادي به صورت نادرست و غیرمنطقی و بی هدف، وضع و اجراء شوند، موجب رکود و کسادي، عدم توازن بین منابع و مصارف،
افسارگسیختگی قیمت ها و تضعیف ارزش پول ملی خواهد شد. در واقع، تورم در اثر افزایش هزینه زندگی و افزایش مستمر قیمت ها
شکل می گیرد و غالباً، منشاء پولی دارد و گرانی نیز در اثر کاهش قدرت خرید و رکود و کسادي رخ می دهد و عموماً، منشاء درآمدي
و مالی دارد. به همین دلیل است که، اکثر اقتصاد دانان بزرگ دنیا، بر نقش سیاست هاي پولی (انبساطی و انقباضی) از طریق تغییر در
حجم نقدینگی، نرخ بهره، نرخ ذخیره قانونی بانک ها، نرخ تنزیل مجدد و عملیات بازار باز و همچنین بر نقش سیاست هاي مالی

 
(انبساطی، انقباضی و خنثی) از طریق تغییر مالیات و مخارج (هزینه) دولت، براي مقابله با تورم و گرانی، اذعان دارند. 

با این توضیحات، به طورکلی، چهار عاملی که موجب تورم و گرانی می شود، شامل: 1)- افزایش هزینه هاي تولید 2)- احتکار کالاهاي
ضروري 3)- افت تولید و 4)- ضعف در مدیریت صادرات و واردات. براي مقابله با تورم و گرانی، راه حل هاي متعددي وجود دارد که

 
در اینجا، به چهار راه حل موثر و متناظر با علل گفته شده می پردازیم. 

اولین راه حل براي مقابله با تورم و گرانی، صرفه جویی و بهینه سازي در هزینه هاي تولید است که براي تحقق این امر، نیاز به عزم و
اراده ملی، اصلاح ساختار اجرایی و اداري و اصلاح در الگوي مصرف داریم. عواملی مانند خرید مواد اولیه با کیفیت بهتر و قیمت کمتر،
کاهش در مصرف انرژي، کاهش ضایعات، بازیافت نمودن دورریزها و پسماندهاي تولید، کم کردن توقفات و زمان خواب دستگاه هاي
خط تولید، اصلاح فرایندهاي کار و استفاده از مکانیزم تقسیم کار، کارسنجی، زمان سنجی و حرکت سنجی براي افزایش میزان تولید،
پرهیز از دوباره کاري و استفاده از تکنولوژي نوین و نرم افزارهاي هوشمند براي افزایش راندمان و بهره وري تولید، موجب کاهش

 
هزینه هاي تولید و قیمت تمام شده می شود. 

دومین راه حل براي مقابله با تورم و گرانی، جلوگیري از احتکار است. نگهداري و انبار نمودن کالاهاي ضروري به قصد کمیاب و گران
کردن آن، عملی غیراخلاقی و غیرقانونی است. با وجودي که، قوانین متعدد براي مبارزه با احتکار و مجازات محتکرین وجود دارد، اما



این قوانین شفاف و اثربخش نمی باشند، لذا نیاز است تا قوانین و مقررات مورد بازبینی قرار گیرد تا اقتصاد کشور از طریق احتکار

 
دچار کمبود عرضه کل نشود. 

سومین راه حل براي مقابله با تورم و گرانی، رشد و رونق تولید است. با نگاهی به آمار و اطلاعات طرحها و پروژه هاي نیمه تمام
ملاحظه می شود که حدود 70 هزار طرح و پروژه ملی و استانی در سطح کشور به صورت نیمه تمام باقی مانده است که بسیاري از
آنها مدت 10 سال از زمان شروعشان گذشته است و برخی نیز، حدود 20 سال از زمان کلنگ زدن آنها می گذرد و همچنان به بهره
برداري نرسیده اند و مصرف کننده بودجه عمومی کشور می باشند. اگر این طرح ها و پروژه ها طبق برنامه زمان بندي اولیه خود به
بهره برداري می رسیدند، از یک طرف مخارج دولت کاهش می یافت و از طرف دیگر، بر میزان تولیدات کشور افزوده می شد و کشور

 
دچار کمبود تولید، تورم و گرانی نمی شد. 

ایروینگ فیشر، اقتصاد دان نئوکلاسیک در نظریه مقداري پول، معتقد است قیمت همیشه تابع حجم پول و سرعت گردش پول نیست،
بلکه میزان تولیدات (عرضه کل) نیز نقش اساسی در کنترل قیمت (نرخ تورم) دارد و تاکید دارد که رشد تولید، موجب کاهش قیمت
و برعکس، کاهش تولید، موجب افزایش قیمت می شود. لذا با توجه به نقشی که رشد تولید در افزایش عرضه کل و کاهش تورم دارد
در کوتاه مدت تحقق رشد و رونق تولید، از طریق افزایش راندمان تولید و بهره وري عوامل تولید و در بلندمدت با راه اندازي
کارخانجات تولیدي و بهره برداري از طرحهاي نیمه تمام امکان پذیر می باشد و منطقی است تا زمانی که، طرحهاي نیمه تمام به

 
تولید نرسند حتی المقدور، از افتتاح و پول پاشی در طرح ها و پروژه هاي جدید (کلنگ زنی جدید) خودداري شود. 

راه حل چهارم براي مقابله با تورم و گرانی، مدیریت بر واردات و صادرات است. درکوتاه مدت، یکی از راه هاي موثر براي جبران کمبود
تولید، واردات کنترل شده و هدفمند است. چنانچه، براي جبران کمبود کالاهاي ضروري و اساسی، به موقع از ابزار واردات استفاده
نشود، قیمت افزایش می یابد و سبب می شود تا قیمت سایر کالاها نیز افزایش یابد که این به نفع مردم نمی باشد. در بلندمدت با
واردات تجهیزات، ماشین آلات و تکنولوژي نوین می توانیم تولید را افزایش دهیم. به مقداري که واردات، براي مهار و کنترل قیمت ها
موثر است، صادرات نیز به همان مقدار، براي مهار تورم و گرانی نقش اساسی دارد. بنابراین، مسئولان و دست اندرکاران اقتصادي
کشور در امر صادرات نیز بایستی دیپلماسی هوشمندانه و عالمانه داشته باشند. به دلیل محدودیت منابع و مواد معدنی، بالا بودن نرخ
بیکاري و حذف ارزش افزوده در مکانیزم خام فروشی مواد معدنی و نفت خام، صادرات به شکل مواد خام معدنی و نفت خام، به اقتصاد
داخلی لطمه وارد می سازد. بنابراین، صادرات درصورتی براي کشور مطلوب و مفید است که مواد معدنی و نفت خام تبدیل به
محصولات نهایی شود و اشتغال در داخل کشور بوجود آید و ارز حاصل از صادرات به کشور برگردد. زمانی که صادرکننده، کالا را به
قیمت داخلی (ریالی) خریداري و به قیمت جهانی (ارزي) صادر می کند، انتظار بر این است که صادرکننده به تعهدات ارزي خود
پایبند باشد. در واقع، صادرات بدون برگشت ارز به کشور و یا استفاده از ارز دولتی براي واردات کالاهاي غیرضروري، لوکس و

 
تجملاتی، بدترین نوع سیاست تجاري است که می تواند به اقتصاد کشور، لطمه وارد نماید. 

بنابراین، راه حل هاي چهارگانه شامل: صرفه جویی و بهینه سازي در هزینه هاي تولید، جلوگیري از احتکار، رشد و رونق تولید و
مدیریت بر واردات و صادرات؛ نیاز به شفاف سازي و ساده سازي قوانین و مقررات، اصلاح و اجراي ساختار نظام اجرایی و اداري، اصلاح
و اجراي ساختار نظام مالیاتی کشور و مهم تر از همه، نیاز به بکارگیري مدیران کارآمد، متخصص، متعهد و مسئولیت پذیر دارد.
قاعدتاً، ایجاد زیرساخت هاي تولیدي در کشور، بهبود فضاي کسب و کار و اصلاح یا حذف قوانین مزاحم، متعارض و متشابه و فعا ل
سازي حدود 10 هزار واحد صنعتی کوچک و متوسط تعطیل و یا نیمه تعطیل و ثبت اطلاعات در سامانه هایی مانند سامانه جامع
املاك و اسکان، سامانه مالیات بر عایدي املاك و دوره نگهداري املاك، سامانه جامع انبارها و مراکز نگهداري کالا، سامانه جامع
تجارت و سامانه جامع امور گمرکی به منظور شفاف سازي، گزارش گیري به موقع و نظارت و کنترل بر امور، از طریق مدیران

متخصص، متعهد و مسئولیت پذیر امکان پذیر است.





پاسارگاد پیشرو در راه اندازي استارت آپ ها

منبع: روزنامه عصر ایرانیانشماره خبر:  151  |  تاریخ: 1399/08/20

پاسارگاد پیشرو در راه اندازي استارت آپ ها

 
مدیرعامل بانک پاسارگاد مطرح کرد 

 
پاسارگاد پیشرو در راه اندازي استارت آپ ها 

مجید قاسمی، مدیرعامل بانک پاسارگاد، با اشاره به فعالیت استارت آپ ها در کشور اظهار داشت: با حمایت هاي معاونت علمی و
فناوري ریاست جمهوري شاهد رشد فزاینده شرکت هاي دانش بنیان در کشور هستیم. بانک پاسارگاد نیز از سال 1384 به سمت راه
اندازي شرکت هاي دانش بنیان حرکت کرد و می توان گفت شرکت فناپ از شرکت هاي گروه مالی پاسارگاد، جزو اولین استارت آپ
هایی است که در کشور به بهره برداري رسیده است.مدیرعامل بانک پاسارگاد با اشاره به فعالیت شرکت فناپ ادامه داد: امروز شاهد
آن هستیم که شرکت فناپ به 6 بانک بزرگ کشور خدمات ارایه می کند و اخیرا نیز این شرکت، پروژه اجراي راهکار جامع بانکی را
براي 5 بانک ادغامی در بانک سپه انجام داده است. ضمن آنکه شرکت شناسا نیز از دیگر استارت آپ هاي بانک پاسارگاد است که در
این عرصه موفق عمل کرده است.وي با اشاره به فعالیت شرکت میدکو از دیگر شرکت هاي گروه مالی پاسارگاد در خصوص تولید کاتد
مس افزود: شرکت میدکو براي اولین بار در کشور توانست مس کاتد را با روش «تانک بایولیچینگ» (کشت باکتري) تولید کند. این
امر باعث حذف دو کارخانه بزرگ از فرآیند تولید مس کاتد و کاهش 35 الی 40 درصدي قیمت تمام شده این محصول شده است. ما
به لحاظ بهره برداري از این تکنولوژي در کشور نمره قبولی گرفته ایم؛ به گونه اي که در ادامه، مهندسان جوان در شرکت میدکو، یک
باکتري ترکیبی جدید با بهره وري بیشتر نسبت به باکتري پیشین ابداع کرده اند که حق امتیاز آن متعلق به خود شرکت میدکو
است.وي در ادامه به فعالیت شرکت ابرآروان اشاره کرد و افزود: تولید CDN براي اولین بار در کشور در این شرکت انجام شد و حدود
3 سال پیش که کلیه بانک ها از مرکزیت سه کشور امریکا، هند، چین به طور گسترده مورد تهاجم باج گیرانه قرار گرفتند، بانک
پاسارگاد تنها بانکی بود که با تکیه بر محصولات تولیدشده در شرکت ابرآروان، و پشتیبانی شرکت هاي شناسا، فناپ، داتین و بخش
فناوري بانک در مقابل این حمله تقابل کرد و این تقابل منجر به عقب نشینی حمله کنندگان به بانک پاسارگاد شد. وي در ادامه
افزود: در حوزه هاي دیگر نیز فعالیت هاي بانک، بسیار جدي بوده به عنوان مثال می توان به اخذ مجوز اپراتور 5G از وزارت ارتباطات
توسط شرکت فناپ تلکام اشاره کرد.قاسمی در ادامه در خصوص دانشگاه خاتم افزود: دانشگاه خاتم به عنوان دانشگاه نسل چهارمی از
فناوري عبور کرده و به بحث کارآفرینی رسیده است و توانسته کارآفرینی رقابت پذیر را تامین کند. نقطه عطف فعالیت دانشگاه خاتم،
در سال 1394 رخ داد. در این سال 27 نفر از نخبگان که از کشور خارج شده بودند شناسایی و دعوت شدند. 6 پروژه با 6 کارگروه
براي این عزیزان تعریف و اولین مدرسه تابستانی با حضور اساتید این نخبگان نیز برگزار شد. این امر منجر به ایجاد تحول در سطح
علمی دانشگاه خاتم شد تا جایی که امروز شاهد حضور رتبه هاي برتر زیر 30، در مقطع کارشناسی ارشد رشته اقتصاد در این دانشگاه
هستیم. اخذ مجوز برگزاري رشته مهندسی داده از وزارت علوم نیز از دیگر توفیقات بزرگ دانشگاه خاتم است. در بحث فناوري هاي
همگرا نیز موفق شدیم با دعوت از فارغ التحصیلان ایرانی دانشگاه سوربن و دانشگاه هاي استرالیا و اروپا و بازگرداندن آنها به کشور این
رشته را در ایران ارایه دهیم.قاسمی در بخش دیگري از سخنانش با اشاره به فعالیت هاي هلدینگ نسیم سلامت پاسارگاد خاطرنشان

کرد: یکی از ماموریت هاي هلدینگ نسیم سلامت پاسارگاد ساخت 7 هزار تخت بیمارستانی در 7 نقطه کشور است،



جزئیات نامه نگاري انجمن واردکنندگان خودرو با وزیر صمت

منبع: پدال نیوزشماره خبر:  152  |  تاریخ: 1399/08/20

پدال نیوز: در حالی وزیر صمت خروج از بازار انحصاري خودرو را در دستور کار قرار داده و بر واردات با هدف بهبود کیفیت
تولیدات تاکید کرده که انجمن واردکنندگان خودرو نیز در نامه اي به وزیر صمت خواستار آزادسازي واردات شده است.

به گزارش پدال نیوز به نقل از خودروکار، پس از اعلام اظهار نظر رسمی وزارت صمت مبنی بر ضرورت واردات خودرو و بیان این
جمله که خودروسازان « با ممنوعیت واردات خودرو، شرکت هاي خودروسازي هرگونه خواسته اند، تولید و با هر قیمتی که توانسته
اند خودرو وارد بازار کرده اند» نشان داد که رویکرد مثبتی نسبت به واردات دارد، مجلس نیز نسبت به این اظهار نظر واکنش مثبت
نشان داد و اعضاي کمیسیون صنایع و معادن مجلس از تدوین طرحی با هدف واردات تکنولوژي با هدف بهبود کیفیت تولیدات خبر

 
دادند. 

در این خصوص مصطفی طاهري، عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شوراي اسلامی اعلام کرده که دولت براي واردات خودرو
نیازي به طرحی از سوي مجلس ندارد چرا که مجلس واردات خودرو را ممنوع نکرده و دولت هر زمانی که بخواهد می توانند واردات
آن را آزاد کند. یوسف داودي، دیگر عضو این کمیسیون نیز اظهار کرده که بحث واردات خودرو در مجلس مطرح است و نظرات مثبت
و منفی براي آن وجود دارد. برخی از نمایندگان نیز پیشنهاد واردات داده اند و مجلس نیز طرحی براي حوزه خودرو دارد که به زودي

 
بررسی نهایی آن انجام می شود. 

به نظر می رسد با عزم جزم وزیر صمت مبنی بر مبارزه با انحصار خودرو امکان آزادسازي واردات خودرو با هدف تولید رقابتی در کشور

 
وجود داشته باشد. 

ممنوعیت واردات خودرو با هدف جلوگیري از خروج ارز و به بهانه صرفه جویی ارزي در حالیست که انجمن واردکنندگان خودرو بارها
با ارایه پیشنهادهاي متعددي واردات خودرو بدون صرف یک دلار از منابع ارزي را پیشنهاد داده اما هربار با مخالف دولت و بانک
مرکزي مواجه شده است. از این زمان به بعد بود که خودروسازان داخلی با تکیه بر ابزار ممنوعیت واردات، در بازار یکه تازي کردند تا
جایی که علیرضا رزم حسینی وزیر صمت در اظهاراتی تاکید کرد که «باید شرایط براي عبور از انحصار دو شرکت بزرگ خودروسازي و
افزایش تولیدات با هدف رقابت پذیري محصولات خودرویی در سطح بازار فراهم شود». این اظهار نظر و همچنین عذرخواهی او از

 
مردم زمزمه هاي آزادسازي واردات خودرو را دوباره مطرح کرده است. 

در همین خصوص مهدي دادفر، دبیر انجمن واردکنندگان خودرو از نامه نگاري این انجمن با وزیر صمت با هدف آزادسازي واردات
خودرو خبر می دهد و می گوید: در 4 سال گذشته و با تعرض به کسب و کار واردکنندگان خودرو همه فضاي کسب و کاري این افراد
مختل شده بنابراین بدون شک دولت باید در تلاش براي جبران این اقدام و تصمیم باشد و در این مسیر هیچ بهانه اي پذیرفتنی

 
نیست و این از نظر واردکنندگان یک امر مسلم و بدیهی است. 

وي با اشاره به اظهارات اخیر وزیر صمت در خصوص ضرورت واردات خودرو می افزاید: گفتمان وزیر صمت به شدت ستودنی و بسیار
موثر است و این اظهارات نشان از رویکرد واقع نگرایانه ایشان است بنابراین از آن جا که دود اقدام دولت در خصوص برهم زدن واردات



 
به چشم مردم رفته، لازم است هرچه سریع تر اقدام اصلاحی در راستاي آزادسازي واردات خودرو انجام دهند. 

دادفر با تاکید بر این که بدون شک این اقدام به نفع مردم خواهد بود، اظهار می کند: در عین حال منجر به حفظ کسب و کار
واردکنندگان خواهد شد و اشتغال آن ها از سر گرفته خواهد شد البته عدم آزادسازي واردات از سوي وزیر صمت به معناي بی تدبیري
او نخواهد بود چرا که وزرا و سرپرستان قبلی و حتی کمیسیون صنایع و معادن دوره قبل جرات هیچ گونه اظهارنظر در این باره را

 
نداشتند. 

دبیر انجمن واردکنندگان خودرو ادامه می دهد: واردکنندگان خودرو در 4 سال گذشته و در دولت تدبیر و امید هیچ خاطره خوشی از

 
اقدامات دولت اصلاحات ندارند که امیدواریم این دولت با آزادسازي واردات خاطره خوشی از خود به یادگار بگذارد. 

وي با اشاره به نامه نگاري انجمن واردکنندگان وزیر صمت اظهار می کند: در این نامه خواسته شده تا یک طرفه به قاضی نروند زیرا
وقتی شوراي سیاست گذاري خودرو یک طرفه برگزار می شود خروجی جز شرایط فعلی نخواهد داشت این در حالیست که خواسته ما

 
اجراي مفاد بخشنامه معاون اول رییس جمهوري و اخذ نظر از انجمن هاي تخصصی است. 

دادفر با تاکید بر این که خواسته انجمن به صورت مشخص آزادسازي واردات خودرو است، تصریح می کند: در همین حال تنظیم بازاز،
نحوه تامین ارز و اخذ نظر تشکل هاي تخصصی در اتخاذ تصمیمات از دیگر خواسته هاي انجمن خواهد بود در حالی که در هیچ یک

 
از این تصمیمات امضاي تشکل ها دیده نمی شود. 

دبیر انجمن واردکنندگان خودرو با بیان این که نامه به وزیر صمت ارسال شده است، یادآور می شود: در ماه هاي پایانی دولت تدبیر و
امید قرار داریم و این در حالیست که این دولت به دلیل اتخاذ سیاست هاي نادرست نظم بازار را برهم زده و حتی باعث زندانی
تعدادي از فعالان اقتصادي شده که امید است تغییري در این رویه ایجاد شود چرا که در صورت پایان این دولت با وضعیت فعلی،
واردکنندگان هیچ زمانی به گفته هاي اصلاح طلبان در خصوص بازار آزاد تجارت اتکا نخواهند کرد چرا که پیام آن ها، بازار انحصاري
و مدیریت دولتی بازار با نگاه چپ کمونیستی و اقتدارگرایانه با بخش خصوصی بوده که امیدوار با اخذ تصمیم درست خاطره خوشی از

خود به جاي بگذارند.



چرا دولت با ورود خودرو به کشور موافقت نمی کند؟/ چرا پیشنهادهاي

واردکنندگان خودرو رد می شود؟

منبع: پدال نیوزشماره خبر:  153  |  تاریخ: 1399/08/20

پدال نیوز: قیمت خودروهاي خارجی در بازار نجومی شده که یکی از علل اصلی آن کمبود شدید عرضه است. در این بین
نمایندگی ها براي گشایش دوباره واردات بدون فشار به منابع ارزي، پیشنهادهایی همچون کسب مجوز واردات با استفاده از

سرمایه شرکت هاي نمایندگی و مالکان کسب وکار حوزه تجارت خودرو و یا استفاده از ...

به گزارش پایگاه خبري پدال نیوز؛ عذرخواهی وزیر صمت از مردم بابت کیفیت پایین خودروهاي تولیدي این روزها خبرساز
شده است. هر چند رزم حسینی دومین بار است که بابت محصولات عرضه شده توسط خودروسازان داخلی از مشتریان عذرخواهی می
کند، اما وي این بار در اظهارات خود از یکسو ممنوعیت واردات را مورد انتقاد قرار داد و از سوي دیگر خواستار تقویت بخش خصوصی
خودروسازي شد. آنچه مشخص است از سرگیري واردات و همچنین فعالیت مجدد بخش خصوصی می تواند مسیري براي کاهش
انحصار دو خودروساز بزرگ کشور باشد؛ مسیري که علیرضا رزم حسینی از آغاز مسوولیت خود در وزارت صمت بارها بر آن تاکید
کرده است. هرچند تولید بخش خصوصی به واسطه اعمال تحریم ها به کمترین سطح خود رسیده است و وزارت صمت بنا دارد که با
تمهیداتی بار دیگر به تقویت این بخش بپردازد؛ اما آنچه مشخص است این وزارتخانه چندان دخل و تصرفی نسبت به لغو دستورالعمل
مربوط به توقف واردات خودرو ندارد. بنابراین رزم حسینی اگرچه براي کاهش انحصارطلبی خودروسازان و بازگرداندن سهم خصوصی
ها در بازار خودرو می تواند اقدامات عملیاتی انجام دهد، اما کار وي براي بازگشایی ورود خودرو به کشور بسیار سخت به نظر می رسد.

حدود سه سال پیش همراه با اعمال تحریم هاي بین المللی دولت به واسطه ساماندهی منابع ارزي کشور به سرعت اقدام به لغو
واردات خودرو به کشور کرد. به این ترتیب در شرایطی سهم خودروهاي وارداتی در بازار خودرو با این تصمیم دولت به حداقل رسید
که با افت چشمگیر تولید خودرو در شرکت هاي خصوصی، دو خودروساز بزرگ کشور تنها میدان دار بازار شدند. حال با توجه به افت
تیراژ در ایران خودرو و سایپا و همچنین عدم توانایی دو شرکت در عرضه مناسب و پاسخگویی به تقاضاي موجود در بازار، دو تامین
کننده خودرو یعنی واردکنندگان و بخش خصوصی بار دیگر مورد توجه قرار گرفته اند. همان طور که عنوان شد وزیر صمت نیز هفته
گذشته بر تقویت این دو بخش تاکید کرده حال آنکه به نظر می رسد بازگشایی دوباره واردات بسیار سخت یا حتی ناممکن باشد. آنچه
مشخص است واردات خودرو به واسطه ساماندهی ارزي کشور لغو شد. این در شرایطی است که واردکنندگان بارها تاکید کرده اند که

 
قادر به واردات خودرو بدون انتقال ارز هستند؛ با این حال دولت به بازگشت سهم وارداتی ها در بازار خودرو رضایت نمی دهد. 

هرچند لغو ممنوعیت واردات خودرو با چالش هایی همراه است، اما رضایت دولت به بازگشایی می تواند از یکسو منجر به کاهش
قیمت خودروهاي وارداتی در بازار شود و از سوي دیگر می تواند بخشی از خودروهاي بازار از این مسیر تامین شود. با این حال دولت
سه سال است که رضایت به بازگشایی واردات خودرو به کشور را نمی دهد. در این زمینه واردکنندگان کشور حتی به دولت پیشنهاد
ازسرگیري واردات خودرو با استفاده از سرمایه هاي شرکت هاي نمایندگی و مالکان کسب و کار حوزه تجارت خودرو را داده اند. این

 
در شرایطی است که بانک مرکزي به هیچ عنوان با این شرط موافقت نمی کند. 

واردکنندگان در پیشنهادي دیگر عنوان کرده اند که دولت اجازه از سرگیري واردات خودرو با استفاده از سرمایه ایرانیان خارج از
کشور را با قبول کلیه مسوولیت هاي اجرایی بدهد حال آنکه دولت پاسخ مثبتی نیز به این پیشنهاد نداده است. حال سوالی که مطرح
می شود این است که اگر دولت ساماندهی منابع ارزي را در دستور کار دارد و نگران خروج ارز از کشور براي کالاي لوکسی همچون



خودرو است، چرا با ارز اشخاص موافقت نمی کند؟ آنچه مشخص است بانک مرکزي مجوز واردات هیچ کالایی بدون شناسایی منبع
ارزي را نمی دهد. از این رو با پیشنهاد واردکنندگان نیز موافقت نمی کند. در این زمینه عنوان می شود که استفاده از ارز اشخاص
براي واردات خودرو ممکن است زمینه پولشویی را فراهم کند؛ به این ترتیب هرچند واردکنندگان براي بازگشایی واردات خودرو به
کشور پیشنهادهایی به دولت ارائه کرده اند، اما پذیرش این پیشنهادها با توجه به سختی مقررات بانک مرکزي، مشکل به نظر می
رسد. اگرچه هم اکنون بازار خودرو بیش از گذشته انحصاري شده و با حذف بخش خصوصی و واردکنندگان، دو شرکت خودروساز
کشور یکه تازي می کنند، اما دولت دلخوش به شعار داخلی سازي و ساخت قطعات خودرو همچنان بر مسدود کردن دیگر مسیرهاي

 
تامین خودرو به بازار تاکید دارد. 

 
چرا پیشنهادهاي واردکنندگان رد می شود؟ 

همان طور که عنوان شد بعد از بازگشت تحریم سیاست گذار کلان به دلیل مدیریت منابع ارزي واردات خودرو به کشور را ممنوع
کرد. در همین حین واردکنندگان تلاش کردند تا مسیرهاي جایگزینی را بدون فشار به منابع ارزي براي واردات خودرو تعریف کنند.

 
یکی از این مسیرها استفاده از ارز اشخاص براي واردات خودرو است. 

اما بانک مرکزي تا کنون زیر بار راه هاي جایگزین ارائه شده نرفته است. در این ارتباط فربد زاوه، کارشناس خودرو به «دنیاي اقتصاد»

 
می گوید: دلیل اصلی مخالفت با استفاده از ارز اشخاص براي واردات خودرو را باید در مباحث مرتبط با پولشویی جست و جو کرد. 

این کارشناس خودرو ادامه می دهد مدیران ارشد بانک مرکزي معتقدند استفاده از ارز اشخاص براي واردات خودرو زمینه پولشویی را
فراهم می کند؛ زیرا پول هایی را که از آن تحت عنوان ارز اشخاص نام برده می شود، می توان در دسته پول هاي سیاه طبقه بندي

 
کرد. 

زاوه معتقد است مساله دیگري که می تواند دلیل مخالفت مدیران ارشد بانک مرکزي باشد به بعد از واردات خودرو به کشور مربوط
می شود. این کارشناس خودرو ادامه می دهد سیاست گذار پولی و مالی کشور این دغدغه را دارد که ریالی خودروهاي وارداتی بعد از
فروش چه مسیري را در پیش می گیرند. به نظر زاوه، اگر دلار به دست آمده از این مسیر بخواهد از کشور خارج شود، بی شک در

 
شرایط فعلی به بازار ارز فشار مضاعفی را وارد می کند. 

 
به اعتقاد زاوه، هرگونه مجوز مانند استفاده از ارز اشخاص براي واردات خودرو در درون خود یک رانت و فساد را به دنبال دارد. 

مهدي دادفر، دبیر انجمن واردکنندگان نظري مخالف زاوه دارد. دادفر به خبرنگار ما می گوید: اظهاراتی از جنس پولشویی از راه
واردات خودرو نمی تواند چندان مورد توجه باشد. دادفر ادامه می دهد این پول در حال حاضر در بانک یک کشور دیگر قرار دارد و
قطعا تمام نظارت ها از سوي کشور مبدأ در ارتباط با پاك بودن این پول انجام گرفته بنابراین این ادعا که قرار است از محل واردات

 
خودرو پولشویی اتفاق بیفتد نمی تواند محلی از اعراب داشته باشد. 

دبیر انجمن واردکنندگان به تناقض هاي موجود در داخل اشاره می کند و می گوید: بانک مرکزي مجوز ورود ارز به صورت اسکناس و
نامحدود را صادر می کند؛ اما هنگامی که قرار است همان پول به صورت خودرو وارد کشور شود دم از پولشویی می زند و جلوي آن را
می گیرد. دادفر می گوید: تمام شرکت هاي وارد کننده شناسنامه دار زیر ذره بین نهادهاي نظارتی از جمله سازمان امور مالیاتی
هستند و تمام جا به جایی حساب هاي آنها قابلیت رصد شدن و پیگیري دارد؛ بنابراین بحث خروج ارز از کشور و فشار از این ناحیه به

 
بازار ارز نمی تواند چندان مورد توجه باشد. 



مصطفی خدري، عضو انجمن واردکنندگان نیز به خبرنگار ما می گوید: در حال حاضر ممنوعیت واردات خودرو سبب شده است تا
بحث خروج خودروهاي فرسوده به کما برود این در حالی است که آلودگی هوا یکی از اصلی ترین دغدغه هاي کلان شهرها محسوب

 
می شود. 

نکته دیگري که مورد توجه این فعال وارد کننده قرار دارد، بحث اشتغال زایی است. خدري معتقد است باز کردن مسیر واردات باعث

 
برقراري اشتغال مستقیم 15 هزار نفري می شود که در حال حاضر از کار معلق شده اند. 

وي تاکید می کند ازسرگیري واردات در شرایط فعلی که دولت با چالش تامین نقدینگی روبه رو است، می تواند باردیگر به کسب

 
درآمد از محل دریافت تعرفه و حقوق گمرکی فکر کند. 

دنیاي اقتصاد



نجات بیش از 450 بیمار دیابتی از قطع عضو
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«لارودرمانی» یا «ماگوت تراپی» شیوه اي براي درمان زخم هاي مزمن از جمله زخم بیماران دیابتی است. در واقع لارو، به
همان نوزاد کرمی شکل برخی از حشرات گفته می شود که در بدو تولد علاقه بسیار زیادي به تغذیه دارند. غذاي لاروها، بافت

هاي مرده زخم ها هستند و با خوردن این بافت هاي متعفن و آلوده سبب بهبودي ...

لارو مگس ها پس از کشت و پرورش در آزمایشگاه، به صورت پانسمان
روي زخم قرار گرفته و با خوردن عفونت و بافت هاي نکروز شده زخم
و ترشح آنتی بیوتیک بر روي آن به تدریج سبب بهبود می شوند.
زمانی که لارو کرمی شکل است، توانایی خوردن بافت نکروز شده را
دارد. در ضمن لاروها باید استریل باشند تا عفونت جدید به زخم ها
وارد نکنند. بسته به وسعت آسیب زخم به بدن، بین یک تا شش هفته

 
زخم بهبود می یابد. 

در جریان درمان، پانسمان لارو را عوض می کنند و تعویض سه روز یک بار لاروها ضروري است. عدم نیاز به جراحی و برداشتن بافت

 
هاي عفونی، عدم نیاز به بستري شدن در بیمارستان ها، طول درمان کوتاه و هزینه کم از جمله مزایاي این روش درمانی است. 

 
فعالیت هسته فناور لارودرمانی در دانشگاه آزاد ملایر 

مدیر مرکز رشد دانشگاه آزاد اسلامی واحد ملایر به سیاست هاي کلی دانشگاه آزاد در جهت تبدیل شدن به دانشگاه کارآفرین اشاره
کرد و گفت: در مرکز رشد دانشگاه آزاد واحد ملایر از ایده هاي نوآورانه و فناورانه حمایت می شود و با توجه به نیازهاي جامعه،
صاحبان ایده می توانند با مراجعه به این مرکز، پس از داوري و تأیید نهایی شوراي مرکز رشد، از امکانات دانشگاه به منظور تجاري

 
سازي طرح و ایده هاي نوآورانه خود بهره مند شوند. 

محمدرضا میرزایی پور در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به حمایت هاي مادي، علمی و پژوهشی این مرکز از طرح ها و ایده هاي ارائه
شده تصریح کرد: مرکز رشد دانشگاه آزاد واحد ملایر، پل ارتباطی صاحبان طرح و ایده در شهرستان با خانواده بزرگ دانشگاه آزاد
است تا این صاحبان ایده بتوانند از امکانات دانشگاهی سراسر کشور براي تجاري سازي طرح هاي خود که سه تا پنج سال زمان بر

 
است، استفاده کنند. 

وي با بیان اینکه تأکیدات مقام معظم رهبري در زمینه «جهش تولید» سرلوحه کار مرکز قرار گرفته است، مطرح کرد: هم اکنون دو
شرکت دانش بنیان و دو هسته مستقر در مرکز رشد دانشگاه فعال است و دو هسته دیگر در حال استقرار و دو شرکت نیز در حال

 
تبدیل شدن به شرکت هاي دانش بنیان هستند. 

میرزایی پور از آغاز فعالیت هسته فناور لارودرمانی در این مرکز از اواسط سال 97 خبر داد و یادآور شد: شرکت ریز درمان گران



کوچک طبیعی با مدیریت دکتر آرش جعفري از سال 97 در دانشکده علوم پزشکی مستقر شده و به تولید لاروهاي استریل حشره

 
«لوسیلیا سریکاتا» مشغول است. 

وي با بیان اینکه مرکز تولید لارو در دانشکده علوم پزشکی ملایر مستقر و کلینیک درمان زخم با استفاده از این لارو ها در مرکز
استان راه اندازي شده است، گفت: لارودرمانی یکی از روش هاي درمان زخم هاي مزمن مثل زخم هاي دیابتی است که ممکن است

 
به قطع عضو کشیده شود یا زخم هاي بستر که درمان آنها طولانی و براي بیمار رنج آور است. 

 
نجات بیش از 450 بیمار دیابتی از قطع عضو 

مدیرعامل شرکت ریز درمان گران کوچک طبیعی نیز به خبرنگار ایسنا گفت: لارودرمانی یکی از روش هاي درمان زخم هاي مزمن
است که با استفاده از مرحله نوزادي یک حشره خاص به نام «لوسیلیا سریکاتا» انجام می شود، در واقع لاروها بافت هاي عفونی را به
عنوان ماده غذایی برداشته و سرعت ترمیم زخم را تا چندین برابر افزایش می دهند و نیز سبب افزایش خون رسانی به بافت می شوند.

دکتر آرش جعفري با بیان اینکه کارآیی لاروها در سطح زخم با ترشح آنتی بیوتیک هاي طبیعی بیشتر می شود، اظهار کرد: از سال
97 مرکز تولید لارو در دانشگاه آزاد واحد ملایر و کلینیک درمان زخم با استفاده از این لاروها با عنوان کلینیک مهدیه در شهرستان
همدان راه اندازي شد و تاکنون بیش از 450 بیمار با این روش تحت درمان قرار گرفتند که 95 درصد این افراد بهبودي کامل خود را

 
به دست آورده و از قطع عضو در آنها جلوگیري شده است. 

وي به روند تولید لاروهاي استریل پرداخت و اظهار کرد: لاروهایی که توسط مگس هاي بالغ تولید می شود پس از استریل و بسته

 
بندي، به منظور استفاده در روند درمان به کلینیک مهدیه همدان منتقل می شوند. 

مسئول کلینیک زخم همدان با بیان اینکه فعلاً مرکز تولید لاروها در شهرستان ملایر فعال است و مجوزهاي اولیه براي راه اندازي
سلامتکده طب سنتی اخذ شده است، خاطرنشان کرد: در حال حاضر در آزمایشگاه تولید این لاروها سه نفر مشغول به کار هستند و

 
راه اندازي سلامتکده تأثیر بسزایی در ایجاد اشتغال در این زمینه خواهد داشت. 

جعفري همچنین افزایش آگاهی افراد از این روش درمانی را ضروري دانست و گفت: مراجعه به موقع بیماران تأثیر بسزایی در کاهش

 
هزینه هاي درمانی آنها و افزایش احتمال بهبودي در مدت زمان کمتر خواهد داشت. 

 
سلامتکده طب سنتی در دانشگاه آزاد ملایر راه اندازي می شود 

در ادامه مدیر مرکز رشد دانشگاه آزاد اسلامی واحد ملایر از اخذ مجوز تأسیس سلامتکده طب سنتی خبر داد و گفت: این سلامتکده
قرار است در دانشکده علوم پزشکی واقع در بلوار سردار حاج قاسم سلیمانی(جاده سلامت) تأسیس شود که موافقت هاي اصولی آن

 
اخذ شده و به دنبال پروانه بهره برداري آن هستیم که بخشی از این سلامتکده به لارودرمانی اختصاص خواهد یافت. 

وي به مزایاي تأسیس این سلامتکده علاوه بر سلامت بیماران که در اولویت است، اشاره و خاطرنشان کرد: با توجه به اینکه بسیاري از
بیماران تحت درمان به روش لارودرمانی خارج از استان همدان هستند، این سلامتکده می تواند در زمینه توریسم درمانی و نیز

 
درآمدزایی براي سیستم بهداشت و درمان شهرستان مؤثر باشد. 



 
استقرار هسته فناور تولید زالو طبی استریل در دانشگاه آزاد ملایر 

میرزایی پور همچنین از استقرار هسته فناور تولید زالو طبی استریل در دانشگاه آزاد اسلامی واحد ملایر خبر داد و گفت: با توجه به
اینکه بسیاري از زالوهاي مورد استفاده در سطح استان و یا کشور استریل نیست و از طرفی در صورت آلودگی این زالوها، فرد با
مشکلات جدي مواجه خواهد شد، تصمیم گرفتیم این هسته را در دانشگاه فعال کنیم و در حال اخذ مجوزهاي استقرار این هسته به

 
کمک معاونت ویژه فرمانداري ملایر هستیم تا در نهایت بتوانیم از این زالوهاي استریل در سلامتکده طب ستنی استفاده کنیم. 

وي در بخش دیگري به شرکت پویا پژوهان افرند غرب که در تولید دستگاه هاي توانبخشی فعال است، اشاره و تأکید کرد: این شرکت
که در زمینه تولید محصولاتی براي استفاده افرادي با ضایعه نخاعی فعالیت می کند، تاکنون افزون بر 15 محصول از جمله دستگاه

 
ماساژور عضلات، دستگاه گرمکن عضلات، یک نمونه دستگاه تنفس مصنوعی و دستگاه ماساژ عضلات مچ پا تولید کرده است. 

وي ادامه داد: با توجه به حساسیت دستگاه هاي توانبخشی و فیزیوتراپی ما به دنبال اخذ مجوز براي تجاري سازي محصولات این
شرکت از مراجع بهداشتی درمانی و بهزیستی هستیم ضمن اینکه مدیریت این شرکت را یکی از دانشجویان فارغ التحصیل دانشگاه
آزاد اسلامی ملایر بر عهده دارد و با توجه به اینکه همسر وي دچار آسیب نخاعی شد، از دستگاه هاي تولید شده تاکنون در زندگی

 
خود استفاده کرده است. 

مدیر مرکز رشد دانشگاه آزاد اسلامی واحد ملایر در پایان به استفاده از تولیدات گیاهان دارویی ارگانیک تولید شده در گلخانه دانشگاه
در بخش دیگري از سلامتکده طب سنتی اشاره کرد و یادآور شد: بخش هاي دیگري نیز با توجه به نیاز جامعه در زمان راه اندازي به

 
سلامتکده اضافه خواهد شد. 

انتهاي پیام



تفکر جهادي در مقابل اُمانیسم غربی/ کمک هاي مومنانه عادلانه و هدفمند بین

نیازمندان توزیع شد

منبع: تسنیمشماره خبر:  155  |  تاریخ: 1399/08/20

رئیس سازمان بسیج سازندگی کشور با تاکید بر اینکه کمک هاي مردمی عادلانه و هدفمند بین نیازمندان توزیع شده است
گفت: گروه هاي جهادي بر محور توکل بر خدا و تفکر جهادي بنا شده اند این در حالی است که مکتب امانیسم غربی بر پایه

انسان محوري است.

رئیس سازمان بسیج سازندگی کشور با تاکید بر اینکه
کمک هاي مردمی عادلانه و هدفمند بین نیازمندان توزیع
شده است گفت: گروه هاي جهادي بر محور توکل بر خدا و
تفکر جهادي بنا شده اند این در حالی است که مکتب
امانیسم غربی بر پایه انسان محوري است. - اخبار استانها -
سردار محمد زهرایی در گفت وگو با خبرنگار تسنیم در
قزوین با بیان اینکه گذر از پیچ تاریخی مشکلات فعلی
ناشی از بیماري کرونا فقط با همت مردم اتفاق می افتد،
اظهار داشت: 54 هزار پایگاه مقاومت خواهر و برادر در

سراسر کشور در رزمایش هاي کمک مومنانه ورود پیدا کرده اند که هر پایگاه با داشتن تفکر استراتژیک و عملیاتی جزئی به مثابه کل

 
است و می تواند آتش به اختیار عمل کند. 

وي افزود: این پایگاه ها نیازمندان و خیرین را شناسایی و از سیستم هاي خدمت رسانی چهره به چهره با مردم استفاده کرده، از
طرفی نیز کمک هاي مردمی را عادلانه و هدفمند بین نیازمندان و آسیب دیدگان از بیماري کرونا بر محور کمک نهضت مومنانه توزیع

 
می کنند. 

 
طرح جامع محرومیت زدایی بسیج سازندگی استان سمنان اجرا می شود 

 
اصفهان|کارگروه هاي بسیج سازندگی براي عمل به شعار جهش تولید تشکیل شد 

 
اصفهان| گام موثر بسیج سازندگی در ایجاد اشتغال و اقتصاد مقاومتی با ایجاد صندوق هاي قرض الحسنه مردم یار 

رئیس سازمان بسیج سازندگی کشور گفت: گروه هاي جهادي بر محور توکل بر خدا و تفکر جهادي بنا شده اند و همچون مکتب

 
امُانیسم غربی انسان محور کار نیست بلکه منشا تحول، پیش برََندگی و پیش روندگی انقلاب است. 

 
نهضت کمک مومنانه برگ زرینی در تاریخ انقلاب اسلامی است 

زهرایی عنوان کرد: اتفافی که در مرحله اول و دوم نهضت کمک مومنانه افتاد و مورد رضایت، تحسین و تایید ولی امر مسلمین جهان

 
قرار گرفت، نشان از این دارد که دوباره برگ زرینی دیگر توسط مردم عزیز در پرونده تاریخی انقلاب اسلامی قرار گرفت. 



وي در ادامه با اشاره تنوع خدمات صورت گرفته در رزمایش بزرگ کمک مومنانه خاطرنشان کرد: تهیه بسته هاي معیشتی و بهداشتی
و جهیزیه براي نوعروسان، کمک به آزادسازي زندانیان و تدارك طعام نمونه هایی از خدمات مردمی در مراحل اول و دوم کمک

مومنانه است که به امید خدا و یاري مردم با قدرت این رزمایش را تا ریشه کن شدن کامل بیماري کرونا و فقر ادامه خواهیم داد.



تغییر رئیس جمهور آمریکا، تغییر سیاست هاي کلان در قبال ایران نیست

منبع: جوان آنلاینشماره خبر:  156  |  تاریخ: 1399/08/20

معاون اول رئیس جمهور گفت: تغییر رییس جمهور آمریکا به معناي تغییر سیاست هاي کلان این کشور در قبال ملت ایران
نیست، اما دشمنی ترامپ با ملت ایران بی سابقه بود که تحت تأثیر القائات صهیونیست ها، سعودي ها و گروه هاي تندرو

شکل گرفته بود.

سرویس سیاسی جوان آنلاین: جلسه دیدار اعضاي انجمن اتحاد اقوام ایران اسلامی با حضور اسحاق جهانگیري معاون اول رئیس

 
جمهور برگزار شد. 

جهانگیري در این جلسه با اشاره به انتخابات اخیر ریاست جمهوري آمریکا گفت: تغییر رییس جمهور آمریکا به معناي تغییر سیاست
هاي کلان این کشور در قبال ملت ایران نیست، اما دشمنی ترامپ با ملت ایران بی سابقه بود که تحت تأثیر القائات صهیونیست ها،

 
سعودي ها و گروه هاي تندرو در آمریکا شکل گرفته بود. 

معاون اول رییس جمهور افزود: دشمنی آمریکا با ایران تا جایی بود که به گفته خودشان جنگی اقتصادي علیه ملت ایران آغاز کردند و
هدف گذاري آن ها فروپاشی نظام جمهوري اسلامی ایران و یا اقتصاد کشور بود که با اتخاذ راهبرد مقاومت در برابر سیاست فشار

 
حداکثري از سوي ملت ایران، دوران ترامپ تمام شد، اما ملت و نظام جمهوري اسلامی ایران همچنان سرفراز هستند. 

جهانگیري افزود: ملت ایران که با صبوري و بزرگواري فشار هاي اقتصادي را در سال هاي اخیر تحمل کرد، امکان بهم ریختن کشور و

 
نظام را از دشمنان گرفت. 

معاون اول رییس جمهور در ادامه با اشاره به گزارش هاي اعلام شده از فعالیت انجمن اتحاد اقوام ایران اسلامی خاطرنشان کرد: یکی
از نکات برجسته ایران، حضور اقوام مختلف در کنار یکدیگر است و وجود نهاد هاي مدنی نظیر انجمن اتحاد اقوام ایران اسلامی می

 
تواند به رفع مشکلات اقوام در کشور کمک کند. 

جهانگیري افزود: اقوام مختلف در استان هاي مرزي، مرزداران خوبی براي کشور هستند و همواره از کیان کشور حراست کرده اند، اما
متأسفانه در این مناطق با برخی محرومیت ها مواجه هستیم که لازم است برنامه ها و طرح هاي توسعه اي را به سمت این مناطق که

 
نیاز بیشتري به توسعه دارند هدایت کنیم. 

معاون اول رییس جمهور با اشاره به اینکه ایران براي پیشرفت و توسعه نیازمند سرمایه گذاري هاي فراوان در بخش هاي مختلف است
افزود: براي توسعه کشور نیازمند ایجاد و تکمیل زیرساخت ها نظیر راه و راه آهن، بنادر، فرودگاه ها، صنعت و صنایع پیشرفته هستیم
که البته یکی از موانع براي تکمیل این زیرساخت ها محدودیت منابع مالی و دستیابی به فناوري هاي جدید است که باید علاوه بر

 
استفاده از تمام ظرفیت هاي کشور، از طریق تعامل سازنده با دنیا این نیاز ها را برطرف کنیم. 

جهانگیري با تأکید بر اینکه براي رسیدن به پیشرفت و توسعه نیازمند تعامل و داد و ستد با دنیا هستیم خاطرنشان کرد: براي اینکه
بتوانیم محصولات تولیدي خود را به کشور هاي دیگر صادر کنیم، باید علاوه بر تلاش در جهت تأمین نیاز هاي داخلی، به دنبال یافتن



 
بازار هاي صادراتی در کشور هاي دیگر باشیم. 

معاون اول رییس جمهور اظهار داشت: باید با تعامل با کشور هایی که تمایل به همکاري با ایران دارند، براي توسعه روابط تلاش کنیم
و مسئولین کشور نیز باید با تدبیر، هوشیاري و انسجام، بستر هاي لازم را فراهم کنند تا ملت ایران بتواند طعم شیرین مقاومت و تاب

 
آوري خود را بچشد. 

جهانگیري با اشاره به برخی مشکلات مطرح شده در جلسه مبنی بر موانع داخلی و مقررات دست و پاگیر اداري گفت: برخی از این
مشکلات ناشی از سوء مدیریت است که باید اصلاح شود و بخشی به دلیل بروکراسی اداري و مقررات زائد و دست و پاگیر است که
فعالان اقتصادي را آزار می دهد. در کارگروه رفع موانع جهش تولید که اخیراً آغاز به کار کرده است، یکی از برنامه ها و سیاست ها

 
این است که مقررات زائد و دست و پاگیر پیش روي جهش تولید در کشور شناسایی و اصلاح شود. 

معاون اول رییس جمهور از اعضاي انجمن اتحاد اقوام ایران اسلامی خواست پیشنهادات و نظرات خود را در راستاي رفع موانع جهش

 
تولید به دولت ارائه دهند تا دولت بتواند از نظرات و دیدگاه هاي سازنده آنان استفاده کند. 

در این جلسه دبیرکل انجمن اتحاد اقوام ایران اسلامی نیز گزارشی از سابقه فعالیت این انجمن ارائه کرد و گفت: این انجمن با 22
هزار عضو ثابت و فعال در استان هاي مختلف کشور، در زمینه هاي مختلف علمی، فرهنگی و اجتماعی فعالیت دارد و اقدامات موثري

 
را در حوزه کارآفرینی، اشتغالزایی، مدرسه سازي، مقابله با کرونا و جهش تولید به انجام رسانده است. 

در این نشست تعدادي از اعضاي انجمن اتحاد اقوام ایران اسلامی هم به بیان نظرات و دیدگاه هاي خود در زمینه هاي مختلف
پرداختند و از آمادگی براي همراهی با دولت در جهت رفع مشکلات کشور و تحقق جهش تولید خبر دادند.



سفسطه اي فراگیر علیه فقرا
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این روز ها هر از چندگاهی به مدد رسانه هاي جدید و فضاي مجازي تصاویري از عمق فقر و محرومیت مناطق مختلف کشور
منتشر می شود و گاه آدمی از شدت فقر در نقاط مختلف کشور حیرت می کند. همزمان وقتی به این نکته توجه می شود که

ایران کشوري با درآمد نفت است و سالانه دست کم 50 میلیارد دلار نصیب این اقتصاد می ...

دکتر علی سرزعیم در دنیاي اقتصاد نوشت: این روز ها هر از چندگاهی به مدد رسانه هاي جدید و فضاي مجازي تصاویري از
عمق فقر و محرومیت مناطق مختلف کشور منتشر می شود و گاه آدمی از شدت فقر در نقاط مختلف کشور حیرت می کند. همزمان
وقتی به این نکته توجه می شود که ایران کشوري با درآمد نفت است و سالانه دست کم 50 میلیارد دلار نصیب این اقتصاد می شود،

 
وجود چنین فقر هایی غیرقابل تحمل می شود. 

همه می دانند یک جاي کار می لنگد که با وجود انبوه درآمد نفت، فقر این چنین خودنمایی می کند. اینکه این تناقض چگونه حل
می شود محل نظریه پردازي هاي مختلف است. یک عده می گویند، چون فساد داریم فقر داریم، کسانی می گویند، چون ایران به
محرومان جهان کمک می کند فقر داریم و.... به باور اینجانب یک تفکر به شکل گیري این وضعیت بسیار کمک کرده و متاسفانه این

 
تفکر به دلیل جذابیت ظاهري بسیار رواج پیدا کرده و به ایده مسلط در عرصه سیاست گذاري و حکمرانی تبدیل شده است. 

اصل ایده این است که نباید به فقرا پول داد یا کمک کرد، بلکه باید زمینه فقر را که همان بیکاري و رکود است از بین برد. در این
تفکر نهاد هاي حمایتی خیلی اهمیت ندارند و این نهاد ها باید صرفا به کسانی خدمت کنند که واقعا هیچ گونه قابلیت کار کردن
ندارند. به تعبیر ساده گفته می شود که به افراد ماهی ندهید، بلکه ماهی گیري یاد بدهید. ظاهر ایده خیلی جذاب و منطقی است، اما
این تفکر باطن خطرناکی دارد که نیاز به معرفی و تشریح دارد. معمولا نتیجه اي که از این استدلال حاصل می شود این است که
نباید یارانه نقدي داد و به جاي آن باید به تولید یارانه داد. وام هاي ارزان، زمین ارزان، نهاده ارزان، ارز ارزان و... باید در اختیار صنعت
گران و کارآفرینان قرار گیرد تا آن ها تولید را رونق دهند و اشتغال ایجاد کنند تا افراد فقیر بتوانند شغل بیابند و نهایتا از فقر خارج

 
شوند. 

اما واقعیت آن است که اگر پول به فرد فقیر داده شود با این پول براي خود و خانواده اش، غذا و پوشاك و دیگر مایحتاج ساده زندگی
را می خرد. در نتیجه تقاضا براي غذا، پوشاك و دیگر لوازم خانگی ایجاد می شود. روشن است که این تقاضا معطوف به کالا هاي تولید

 
داخل است و فقرا مثلا یخچال ساید باي ساید کره اي طلب نمی کنند. 

در نتیجه وقتی تقاضا براي اقلام خوراکی، پوشاك داخل و لوازم خانگی ایرانی زیاد شد، کارخانه ها و صنایع ایرانی تولیدکننده آن رونق
می گیرند و تولید خود را افزایش می دهند به اشتغال می افزایند. اما وقتی پول در قالب امتیازات مختلف صرفا به تولیدکننده داده
می شود اگر تقاضا به اندازه کافی وجود نداشته باشد آن صنعت رونق نخواهد گرفت. صنایع هرگاه می خواهند برنامه تولید بریزند با
این مساله مواجه می شوند که در مناطق محروم تقاضا براي کالا هاي آن ها به اندازه کافی وجود ندارد و بهتر است صنایع خود را در
نزدیکی شهر هاي بزرگ بنا کنند؛ بنابراین نیروي کار شهري به کار می گیرند و به دلیل هزینه حمل و نقل، قیمت تمام شده کالا
براي مناطق دور خیلی بالا خواهد شد و گاه ارسال آن به آن مناطق صرفه اقتصادي نخواهد داشت؛ بنابراین آن هدف اولیه به طور



 
کامل محقق نخواهد شد. 

مساله دیگري که پیامد بعدي این وضعیت است، ایجاد فقر و نابرابري است. اگر به فقرا پول داده می شد می توانستند وضعیت خود را

 
سامان دهند و از فقر خارج شوند؛ اما اینک به امید اینکه روزي به اشتغال برسند و درآمد کسب کنند در فقر باقی خواهند ماند. 

نابرابري و فساد دیگر محصول این تفکر است. ارز هاي ارزان، وام هاي ارزان و نهاده هاي ارزان نهایتا خود را به قیمت بازار به فروش
می رسانند و مابه التفاوت به عنوان سود در اختیار صاحبان صنایع قرار می گیرد که دقیقا مصداق رانت خواري است. درآمد هاي
حاصل از این امر صرف خانه هاي لوکس، لباس هاي برند خارجی، خرید در کشور هاي اروپایی در ایام حراج، داشتن ویلا و پاسپورت

 
در کشور هاي دیگر می شود و همه این ها یعنی فشار روي ارز، نبود تقاضا براي محصول داخلی و نهایتا فرار سرمایه. 

معمولا این تفکر خبیثانه با یک ادعاي خبیثانه تر ترکیب می شود تا تحکیم شود و آن این است که فقرا صلاحیت داشتن پول را
ندارند؛ زیرا نمی دانند پول را چگونه خرج کنند و نیاز هاي درست خود را تشخیص نخواهند داد و آن را صرف مواد مخدر خواهند
کرد. چه کسی می تواند اثبات کند که همه فقرا معتادند؟ چه کسی می تواند اثبات کند که یک فرد فقیر گرسنه، تامین مواد ضروري
را اولویت نخواهد داد؟ چه کسی می تواند نبود شفقت نسبت به وضعیت فرزندان و خانواده را در میان والدین آن ها اثبات کند؟ حتی
اگر همه این فرضیات نادرست، درست می بود باز هم دلیلی بر ندادن حق فقرا از پول نفت وجود نمی داشت. کوپن هاي کالایی راه

 
حلی است که در کشور هاي مختلف براي فقراي مشکل دار استفاده می شود. 

از حضرت علی نقل است که ثروت انباشته اي نمی بینید مگر آنکه در کنار آن حق ضایع شده اي وجود دارد. در ایران که ثروت از
محل کارآفرینی کمتر خلق می شود، بهترین مصادیق براي این حدیث مشاهده می شود. اگر پول نفت به شکل برابر تقسیم می شد و

 
اگر یارانه نقدي گداپروري قلمداد نمی شد، وضعیت فقر و نابرابري در کشور ما این حد وخیم نمی شد. 

نکته جالب توجه این است که در دو مقطع یارانه نقدي به مردم پرداخته شد و در هر دو نوبت ضریب جینی که نشانگر نابرابري است
کاسته شده است: یکی سال 1389 و دیگري سال 1398. یادآور می شوم در سال 1398 یارانه نقدي بابت افزایش قیمت بنزین
پرداخت شد. نکته جالب دیگر افت شدید فقر خوراکی پس از پرداخت یارانه نقدي در سال 1389 است. متاسفانه تحریم ها که از سال
1390 بر اقتصاد ایران تحمیل شد، نگذاشت اثرات یارانه نقدي در کشور پایدار بماند. اگر شر تحریم ها از اقتصاد ایران برکنده شود و
پرداخت یارانه نقدي به الگوي رایج براي فقرزدایی تبدیل شود، می توان انتظار داشت چهره کریه فقر در کشور کاسته شود و نابرابري

هاي آزاردهنده کمتر شود. به امید آن روز.



چه شد وعده هاي حمایتی از بورس/ هرجا دولت دخالت کرد خراب شد/

یکدندگی خودروسازان گرانفروش انحصارگر/ بانک مرکزي نوسان گیري را

شروع کرد؟
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چه شد وعده هاي حمایتی از بورس/ هرجا دولت دخالت کرد خراب شد/ یکدندگی خودروسازان گرانفروش انحصارگر/ بانک
مرکزي نوسان گیري را شروع کرد؟ بورس روي موج تصمیم هاي شتاب زده، ماجراي اختلاف رئیس جمهور با دو وزیر چه بود و

 
تنظیم بازار در انتظار تصمیم، سایر عناوین اقتصادي مهم امروز روزنامه ها هستند. 

سرویس اقتصادي حلقه وصل- هر روز صبح، «گزیده مطالب اقتصادي
روزنامه ها» را شامل خلاصه گزارش ها، یادداشت ها، خبرهاي اختصاصی و

 
مصاحبه هاي اقتصادي رسانه هاي مکتوب، در حلقه وصل بخوانید. 

 
آرمان ملی 

 
- 4 سال معطلی خریداران ساندرو 

آرمان ملی نوشته است: گویا قصه پرغصه خریداران ساندرو تمامی ندارد؛ قصه اي که به سریالی چهارساله، از ثبت نام تا دریافت خودرو
تبدیل شده و هنوز پایانی براي آن متصور نیست. هزاران خریدار مصرف کننده اي که پس از گذشت از خان اول ثبت نام (به طرق
مختلف به علت مسدود شدن سامانه ثبت نام در کمتر از دقیقه) توانسته اند خان هاي بعدي چون بهانه تامین نکردن قطعات به علت
تحریم و … را با شکایت و دریافت حکم قضائی، و برخی با ترخیص حدود پنج هزار CKD موجود در گمرك، با صدور دعوت نامه
تکمیل وجه در روزهاي آغازین سال 99، از ابتداي اردیبهشت ماه سال جاري (99) خودروهاي خود را تحویل بگیرند؛ اما اجراي قانون
مترتب بر استاندارد آلایندگی خودروهاي تولیدي از ابتداي سال 99، مبنی بر یورو 5 بودن، مانع پلاك شدن بیش از 3060 دستگاه
خودرو گروه رنو و ازجمله ساندرو شده است که این امر دریافت کنندگان خودرو را پس از قریب به چهار سال انتظار در بلاتکلیفی و
سرگردانی فرو برده، نه تنها برخی را به علت نداشتن پارکینگ مجبور به تحمل هزینه هاي نگهداري کرده، بلکه خسارت گذشت بیش

 
از هفت ماه از موعد گارانتی و بیمه را نیز متحمل شوند. 

تلاش ها و پیگیري هاي بی وقفه خریداران از مراجع و رسانه هاي مختلف نوشتاري، دیداري و شنیداري سبب شد تا سازمان محیط
زیست، به عنوان یکی از متولیان دخیل - و در خصوص خودروهاي ساندرو، تنها و مهم ترین نهاد صدور مجوز - در امر مجوزهاي لازم
براي شماره گذاري، در تاریخ هفتم مهر مجوز لازم را با مهلت و در بازه زمانی تا 30 آذر 99 نسبت به پلاك شدن خودروهاي
ساندروي تولیدي 99 به تعداد 3060 دستگاه با مدل 98 صادر کند، اما متاسفانه این بار پلیس راهور است که بدون توجیهی قانع
کننده و راه گشا در حل مشکل خریداران، با مانع پلاك شدن خودروهاي مذکور، نه تنها از کاهش قیمت خودروها با ورود حداکثر یک
هفته اي 3060 دستگاه ساندرو به بازار جلوگیري می کند، بلکه مانع احقاق حقوق خریدارانی است که قریب به چهار سال خون دل
خوردن ناشی از بی مدیریتی مسئولان تولیدکننده و نهادهاي نظارتی حاکم بر استانداردهاي تولید خودرو، اکنون نیز با گذشت بیش از
هفت ماه از دریافت ماشین خود بدون پلاك، در شرایط جاري اقتصادي کشور از یک سو و پیامدهاي ناشی از شیوع کرونا از سوي
دیگر، سلامتی روح و روان و جسم شان در خطر افتاده و مسبب وقوع هر حادثه اي در این خصوص را، متولیان امور کشور اعم از



نهادهاي نظارتی، حاکمیتی و… می دانند؛ لذا به نظر می رسد ضروري است که هرچه زودتر نهاد ریاست جمهوري نسبت به احقاق

 
حقوق هزاران خریدار خودرو با کمک پلیس راهور، گرهی از مشکلات مردم را بگشایند. 

 
- چه شد وعده هاي حمایتی از بورس 

آرمان ملی به وضعیت بورس پرداخته است: مهم ترین اخباري که روز گذشته در کانال هاي بورسی دست به دست می شد، تجمع
سهامدارانی است که با تحمل ضررهاي سنگین در چندماه اخیر، براي چندمین بار مقابل سازمان بورس و اوراق بهادار گرد هم آمدند
تا از نزدیک با مسئولان صحبت کنند. این در حالی است که حدود دو هفته قبل هم برخی از سهامداران دست به دامان کرسی
نشینان بهارستان شدند تا شاید آنها بتوانند از سرمایه مردم آن هم در شرایط اقتصادي کنونی حراست کنند. نکته دیگري که باید
اشاره کنیم مصوبات جدید سازمان بورس است که بر اساس آن نوسان گیري روزانه که پیش تر ممنوع اعلام شد از امروز مجاز می

 
شود و در ادامه زمان پیش گشایش هم از 30 دقیقه به 15 دقیقه کاهش یافت. 

سومین روز معاملات هفتگی بازار سرمایه در حالی پایان یافت، که شاخص کل 25 هزار واحد دیگر افت کرد و حدود 85 درصد
نمادهاي معاملاتی قرمزپوش و با صف فروش هاي میلیونی همراه بودند. گفتنی است از آغاز هفته جاري تا کنون نماگر بورس تهران
حدود 75 هزار واحد افت کرد و در آستانه سقوط به کانال یک میلیون و صد هزار واحدي قرار گرفته است. عده اي از تحلیلگران بر
این باورند نتیجه انتخابات ایالات متحده را می توان عامل هیجان در شرایط فعلی دانست، عده اي دیگر از فعالان نیز معتقدند دولت
بازار سهام را به حال خود رها کرده است. در این میان سهامداران خرد و مردم بیش از همه متحمل ضررهاي سنگین شده اند و

 
سرمایه برخی از آنها بعضا از نصف هم کمتر شده است. 

 
از تجمع اعتراضی سهامداران زخم خورده تا مصوبات جدید 

روند بازار سرمایه در سه ماه اخیر به شکل عجیبی ریزشی است و نمادهاي معاملاتی تا بیش از 70 درصد افت قیمت را پشت
سرگذاشته اند. در عین حال سرمایه مردم عادي که با مبالغ کم و زیاد و آن هم با وجود مشکلات عدیده اقتصادي و کرونا، به تبع
تبلیغات گسترده دولت، روانه بورس شده، هر روز آب می شود و جالب تر آن است که خبري از هیچ کدام از وعده هاي حمایتی که
مسئولان مطرح می کردند نیست و بازار سرمایه مالامال بی اعتمادي است. گفتنی است روز گذشته تعدادي از سهامدارانی که دیگر
کارد به استخوان آنها رسیده است، براي چندمین بار در یک ماه اخیر مقابل سازمان بورس و اوراق بهادار تجمع کردند تا شاید صداي
این عزیزان به جایی برسد. گرچه بسیاري از کارشناسان اعتقاد دارند، دولت باید پیش از اینکه کار به مرحله اعتراض و گله هاي از این
دست برسد، اقدام شایسته اي براي کنترل اوضاع صورت می داد تا مبادا سهامداران خرد متحمل زیان هاي سنگین شوند. به هر جهت
در گزارش هایی هم که پیش از این منتشر شد، بارها نسبت به عوامل اصلی ریزش، بی توجهی مسئولان، تخلف حقوقی ها و وعده
هاي حمایتی، صحبت کردیم. اضافه بر آن شرکت بورس اوراق بهادار روز گذشته در اطلاعیه اي اعلام کرد، از روز معاملاتی جاري
امکان انجام معاملات روزانه فراهم خواهد شد و تمامی سرمایه گذاران می توانند در هر روز به خرید و فروش سهم بپردازند. به عبارت
دقیق تر امکان نوسان گیري روزانه که حدود یک ماه قبل ممنوع شد، بار دیگر مجاز می شود. این در حالی است که فعالان بازار
سرمایه، پیش از این تصمیمات خلق الساعه مسئولان همچون ممنوعیت نوسان گیري در نمادهاي بورسی را یکی از عوامل اصلی افت
و بی اعتمادي شکل گرفته در بازار می دانستند. همچنین بر اساس این اطلاعیه، از امروز تغییراتی هم در زمان پیش گشایش بازار
انجام می شود، به طوریکه، پیش از این زمان پیش گشایش از ساعات 8:30 دقیقه تا 9 به مدت نیم ساعت انجام می شد که زمان
مذکور ازین پس به مدت 15 دقیقه کاهش یافت. نکته اصلی آن است در پنج دقیقه انتهایی زمان پیش گشایش جدید، امکان هیچ
گونه ویرایش یا حذفی وجود نخواهد داشت. یکی از اخبار مهم دیگري که روز گذشته منتشر شد، احراز هویت چندعاملی براي ورود به
سامانه هاي معاملات برخط است، که می تواند مشکلات بسیاري را براي برخی معامله گران به همراه داشته باشد، در همین خصوص



روابط عمومی سازمان بورس اوراق بهادار در اطلاعیه اي اشاره کرد، موضوع فوق در حال بررسی است و مصوبات هیات مدیره سازمان

 
بورس، از طریق اعضا یا دبیر هیات مدیره اطلاع رسانی می شود. 

 
آفتاب یزد 

 
- بایدن براي نفت ایران معجزه نمی کند 

آفتاب یزد درباره تاثیر دولت جدید آمریکا بر تحریم نفتی ایران گزارش داده است: جو بایدن از دوم بهمن ماه به کاخ سفید می رود.
بایدن معاون باراك اوباما در دوران ریاست جمهوري او بود و اوباما همان رئیس جمهوري که پاي مذاکرات هسته اي ایستاد تا توافق
برجام، به عنوان مهمترین سند همکاري آمریکا، اروپا، روسیه، چین و ایران در سالهاي اخیر منعقد شود. پس بیهوده نیست که حالا با

 
انتخاب بایدن، همگان در انتظار لغو تحریم ایران بویژه در حوزه نفت باشند. اما سوال 

 
این است که انتخاب بایدن بر صنعت نفت ایران چه تاثیري می گذارد؟ 

تحریم نفتی اثر ویرانگري بر اقتصاد ایران گذاشت. در پسابرجام که به مدد توافق هسته اي و لغو تحریمها، تولید نفت ایران به مرز
روزانه چهار میلیون بشکه رسید، رشد اقتصادي ایران عدد خارق العاده هشت درصد را هم تجربه کرد تا دوران بسیار کوتاهی از ثبات و
رونق اقتصادي در کشور ظاهر شود. اما آمدن ترامپ و بازگشت تحریم نفتی، میزان تولید نفت ایران را تقریبا به نصف کاهش داد.
صادرات نفت ایران هم حتی تا سیصد هزار بشکه در روز کاهش یافت که همین میزان اندك هم، با دشواري بسیار و با تخفیف بالا
انجام می شود و بازگشت پولش هم به کشور با دشواري همراه است. بنابراین حضور ایران در بازار جهانی نفت بسیار کمرنگ شده

 
است. براي بررسی تاثیر انتخاب بایدن بر صنعت نفت ایران، باید دو مقطع زمانی را جداگانه بررسی کنیم: 

بایدن زودتر از دوم بهمن به کاخ سفید نمی رود و تا آن روز همچنان ترامپ رئیس جمهوري آمریکاست. ترامپ در این مدت قصد دارد
باز هم ایران را تحریم کند و حتی شاید موانعی براي لغو تحریم هاي ایران ایجاد کند که حذفش براي رئیس جمهوري بعدي سخت
باشد. از سوي دیگر بایدن اولویتهاي دیگري هم به جز ایران دارد. در چهار اولویت اصلی دولت بایدن که یکشنبه شب اعلام شد،
سیاست خارجی و از جمله ایران جایی ندارد. کرونا، برابري نژادي، بهبود اقتصادي و بازگشت به توافق آب و هوایی پاریس، چهار
اولویت اصلی بایدن است. از طرف دیگر احتمالا بایدن براي لغو تحریمها منتظر سرنوشت انتخابات ریاست جمهوري ایران خواهد ماند.
در این دوران گذار چند ماهه، هرچند ممکن است گشایش هاي محدودي در روند صادرات نفت ایران ایجاد شود اما براي لغو تحریمها
باید در انتظار بازگشت آمریکا به برجام باشیم که حتی اگر خوشبینانه هم نگاه کنیم، بعید است زودتر از بهار سال آینده رخ دهد.

 
هرچند به طور منطقی، شاید تا پس از انتخابات ایران هم به تعویق بیفتد. 

 
حالا مقطع زمانی دوم را در نظر بگیریم و فرض کنیم تحریم نفتی ایران لغو شود. آن وقت چه اتفاقی می افتد؟ 

1- دو سال تحریم شدید نفتی، موجب کاهش تولید اغلب چاههاي نفت ایران شده و از آنجا که این مخازن غالبا در نیمه دوم عمر
خود هستند، توان بازیابی پایینی دارند. توان ذخیره سازي ایران هم محدود است و این یعنی عملا برخی از چاههاي نفت ایران در دو
سال و نیم گذشته، یکی یکی از چرخه تولید خارج شده اند. رسیدن دوباره به مرز تولید چهار میلیون بشکه در روز، به این زودي

 
امکانپذیر نیست. 

2-اگر در سال 94 با لغو تحریم ها، نفت ایران خیلی زود به بازارها بازگشت، بخشی از آن به خاطر وضعیت متناسب بازار جهانی نفت



از لحاظ عرضه و تقاضا بود. اما امروز به دلیل رکود اقتصادي حاصل از پاندمی کرونا، میزان عرضه در بازار نفت از تقاضا پیشی گرفته
است. اگرچه ایران از توافق کاهش تولید اوپک مستثنی است اما بازگشت صادرات نفت ایران به نزدیک دو میلیون بشکه نفت در روز،

 
به معناي لبریز شدن هر چه بیشتر بازار نفت است که زمینه ساز کاهش قیمت جهانی نفت و مقاومت سایر تولیدکنندگان می شود. 

3- تحریم هاي مکرر، یک بدبینی درازمدت در مورد نفت ایران ایجاد کرده که نمی توان آن را به راحتی از ذهن خریداران پاك کرد.
آنها پس از برجام، دوباره مشتري نفت ایران شدند اما خیلی زود با بازگشت تحریم، مجبور شدند از خرید نفت ایران انصراف دهند. آنها
دیگر به راحتی حاضر به ریسک و خرید نفت از ایران نمی شوند. 4- شاید مهمترین اثر لغو تحریم نفتی ایران، جذب مجدد فناوري و
سرمایه گذاري خارجی براي توسعه پروژه هاي نفتی باشد که عموما تشنه پول و فناوري مدرن هستند. اما علاوه بر وجود موانع
قراردادي داخلی، معلوم نیست شرکتهاي بزرگ نفتی که تجربه رفت و برگشت مکرر تحریمهاي ضد ایرانی را دارند، به راحتی به

 
سرمایه گذاري در ایران رضایت دهند. 

خلاصه اینکه جو بایدن براي ایران و نفت ایران اگرچه بهتر از دونالد ترامپ است، اما باید بپذیریم که حضور او در کوتاه مدت و حتی

 
در میان مدت، براي نفت ایران معجزه نخواهد کرد. 

 
-هرجا دولت دخالت کرد خراب شد 

آفتاب یزد درباره سقوط بورس نوشته است: سقوط بی وقفه بازار بورس تهران همچنان ادامه دارد. دیروز هم در معاملات بازار سرمایه،
شاخص کل بورس با 25 هزار و 369 واحد کاهش در رقم یک میلیون و 215 هزار واحد ایستاد. اکنون درپی این اتفاق و آینده نامعلوم

 
بازار سرمایه، 

تعدادي از سهامداران زیان دیده مقابل سازمان بورس و اوراق بهادار در حوالی میدان ونک تجمع کردند. طبق گفته ها این جمع از
معترضان از سهامداران حقیقی و خرد بوده اند که اعتراض خود را نسبت به سیاست هاي دولت در دوران ریزش شاخص و عدم اجراي
وعده هاي حمایتی در قالب شعارهایی بیان کردند. این اتفاق در حالی است که چند ماه پیش (مردادماه) حسن روحانی در خصوص
وضعیت بازار بورس گفته بود: «با شرایطی که بورس نشان می دهد اوضاع بهتر خواهد شد؛ مردم باید همه چیز را به بورس بسپارند.»
اما وضعیت قرمز این روزهاي بورس خلاف این گفته را ثابت کرد. به هر حال آنچه که مشخص است زیان دیدن عده اي از مردمی
است که به خیال سود بیشتر در بازار بورس سرمایه گذاري کرده اند درست مانند اتفاقی که سالها پیش در مورد صندوق هاي اعتباري

 
برایشان رخ داده بود. 

 
کارشناسان هشدارهاي لازم را داده بودند 

اکنون سوالی که در اینجا مطرح می شود این است که دولت که خود، مردم را دعوت به سرمایه گذاري در بورس کرده چه اقداماتی
می تواند براي سهامداران زیان دیده انجام دهد؟ در این خصوص یک کارشناس اقتصادي به آفتاب یزد می گوید: «دولت ها همواره
نقش سیاست گذاري و نظارت را در بازارها دارند. آن بازارها چه بازار سرمایه و بورس باشد چه بازار مسکن و لوازم خانگی. اما در آن
مقطعی که دولت به عنوان ناظر عام مردم را دعوت به سرمایه گذاري در بورس کرد به نوعی به مردم از این منظر اطمینان داد که
مشارکت در این بازار امن است از همین رو کسانی که در این بازار فعال بودند تصورشان این بود که قطعا این سرمایه گذاري سودزا
خواهد بود که این استنباط کاملا درست بود. یعنی وقتی که دولت عنوان می کند، هم امن است هم سودزا. اما در همان زمان، هم
کارشناسان و هم بخشی از دولت در اظهار نظرهاي مختلف به نکته مهمی هم اشاره کردند مبنی بر اینکه با اهل نظر مشورت کنید.»
هادي حق شناس بیان کرد: «ما معمولاً در موضوعات اقتصادي آنچه را که دوست داریم می خواهیم بشنویم البته بقیه نکات دیگر را



هم می شنویم اما کمتر به آن توجه می کنیم مثلاً افرادي حدود یک ماه پیش با توجه به افزایش قیمت مسکن، ملک خریدند اما الان

 
بازار ملک را که شده است 

سوال اینجاست که آیا دولت به مردم توصیه کرده بود که ملک بخرند؟ یقینا اینگونه نبوده است. از سوي دیگر حال و هواي صدا و
سیما همین استنباط را اعمال می کرد که مردم به بازار سرمایه بروند اما در دل این تشریفات یک نکته ظریفی هم بود که کمتر کسی
به آن توجه کرد آن نکته این بود که پرس وجو کنید و سهام هر شرکتی را خریداري نکنید.» وي ادامه داد: «وضعیت در خصوص بازار
بورس هم به همین صورت است در همان زمان بسیاري از روزنامه ها در نقد بازار سرمایه مطالب زیادي نوشتند و کارشناسان اقتصادي
نیز هشدارهاي لازم را در این باره داده بودند که در این بازار مانند بازار ارز و دیگر بازارها حباب وجود دارد. به عنوان یک کارشناس

 
اقتصادي وقتی که به عنوان یک خریدار می خواهم یک جفت جوراب بگیرم از چند مغازه پرس وجو 

می کنم پس چطور می شود که اشخاص خانه یا ماشین شان را می فروشند وبدون تحقیق و پرس وجو می روند در بازار بورس
سرمایه گذاري می کنند؟» این کارشناس اقتصادي افزود: «نکته دیگري که وجود دارد این است که نباید به بازارهاي اقتصاد لحظه اي
نگاه کرد چرا که بازار موضوع دینامیک است نه مکانیکال. یعنی امروز یک بازاري رشد دارد و بازار دیگر ضرر می کند فردا ممکن است
بازاري که ضرر کرد سود کند و بازار دیگري ضرر کند. بنابراین در بلندمدت کسانی که در بازار می مانند سود می برند. هیچ بازاري در

 
دنیا نیست که امروز در آن سرمایه گذاري کنید و فردا سود آن را ببرید.» هادي حق شناس ادامه داد: 

«به نظر من اگر رئیس جمهور منتخب آمریکا به برجام برگردد به دلیل آنکه بخشی از شرکت هایی که در بازار سرمایه هستند
صادرات محورند و اگر صادرات شان به روال نرمال برگردد حتماً شاخص بورس هم تغییر خواهد کرد. » وي در خصوص اقداماتی که
دولت در این باره می تواند انجام دهد گفت: «اگر دولت ها دلشان می خواست می توانستند قیمت بسیاري از اقلام را کاهش دهند. ما
هزاران کالا در حوزه اقتصاد داریم اما هیچ دولتی نمی تواند نرخ تعیین کند بلکه مکانیزم اقتصاد است که آن را تعیین می کند. دولت
ها اگر مداخله کنند معمولاً بازار را بدتر می کنند. اما دولت ها در دنیا سیاست گذاري می کنند، راهبردها را می گویند، امنیت ایجاد
می کنند، به فضاي کسب و کار رونق می بخشند و در نهایت بزرگترین خدمتی که می توانند انجام دهند این است که نرخ تورم را

 
کنترل و فضاي سرمایه گذاري رابه گونه اي فراهم کنند که پول ها به جاي رفتن در بخش سوداگري به بخش سرمایه گذاري برود.» 

 
واکنش کاربران 

 
اما این رویداد نیز با بازتاب هاي متفاوت کاربران شبکه هاي اجتماعی نیز روبه رو شده است. 

برخی از کاربران در نقد این افرادي که دارایی شان را فروخته و در بازار بورس به هواي سود بیشتر سرمایه گذاري کرده اند، نوشته اند:
«الان اینا معترضن چرا شاخص سهام افت کرده؟ خوب کرده دیگه، قانونا به دولت ربطی نداره»، «چقدر فرصت داشتن که از بورس
خارج بشن زیادي طمع آدمو نابود میکنه»، «ملتی که به خاطر سود خودشون دست به هر معامله اي میزنن بایدم اینجور بلا سرشون
بیاد. پول دار شدن خوبه ولی به چه قیمتی که مملکتتو داغون کنی. ما ملتی هستیم که هیچ وقت از گذشتمون درس نمی گیریم»،
«مدتها پیش گفتیم که نگذارید اتفاقات صندوق هاي قرض الحسنه و بانکها براي بورس بیفتد و اعتبار این جایگاه بزرگ اثرگذار دچار
خدشه شود اما کو گوش شنوا...در صندوق ها و بانکها خواص پولشان را به موقع خارج کردند اینجا هم...»، «عده اي از کسانی که
ادعاي ضرر در بورس را دارند جلوي سازمان بورس جمع شده و شعار می دهند که پول ما را پس بدهید. فقط یک سوال اصلی اینجا
وجود دارد آیا آن موقع که سودهاي کلان بردید اضافه اش را پس دادید؟ چرا به هشدارهاي متخصصان گوش نکردید که چشم بسته

 
وارد بورس نشوید؟» 



اما کاربرانی در حمایت از این افراد نوشته اند: «مالباختگان را دریابید؛ با دعوت شماها و اعتمادي که به دولت کردند آمدند»،
«مسئولین دولت، بارها مردم رو به سرمایه گذاري تو بورس تشویق کردن و قول دادن ازش حمایت کنن، ولی تاحالا وعده هاي
مختلفشون درباره بورس عملی نشده و بورس همچنان تو مسیر ریزش قرار داره»، «بله بورس، ریسک دارد. قیمت بالا و پایین دارد. اما
اینکه در یک روز مشخص و در یک ساعت مشخص سهامداران عمده حقوقی بازار رو به خاك و خون بکشند اسمش ریسک بازار
نیست که با نیشخند جواب بدند که بورس ریسک دارد.»، «قبول دارم رفتن به بورس طمع بود و خیلی ها طمع کردند اما الان اون ها

 
هموطن ما هستند نباید این طور در موردشون قضاوت کنیم و بگوییم حقشون بود» 

 
ابتکار 

 
- سایه اما و اگرها بر سر بازار خودرو 

ابتکار درباره قیمت خودرو گزارش داده است: در بازار خودرو طی ماه هاي اخیر شاهد بودیم که خودروهاي داخلی با دلار 40 هزار
تومانی معامله می شدند و قیمت آن ها اصلا واقعی نبود، در این وضعیت بازار در رکود فرو رفت، الان نیز همه انتظار دارند که قیمت
ها با کاهش روبه رو شود و ببینند در چه قیمت هایی ثبات و تعادل حاکم می شود، اما نکته مهم این است که خودروهاي داخلی

 
پرتیراژ با توجه به جو کاهشی که وجود دارد، می تواند حداقل 30 درصد کاهش یابد. 

در حالی که از روز پنجشنبه دلار سیر نزولی پیدا کرده بود به دلیل انتخابات آمریکا و به تبع آن قیمت ها در بازار خودرو نیز ریزشی
شده بود، یکشنبه عصر دلار دوباره با رشد قیمت روبه رو شد، اما به نظر می رسد این نوسان قیمتی در بازار ارز نیز زودگذر باشد و
دوباره نرخ ها با سیر کاهنده روبه رو می شود، اما این بار با شیب ملایم نه تند، به تبع این موضوع قیمت خودرو نیز همچنان نزولی

 
خواهد بود. 

به گزارش فرارو، ریزش قیمت ها در بازار خودرو که طی چند روز اخیر استارت خورده بود در روز شنبه و پس از اعلام نتایج انتخابات
آمریکا شدت گرفت؛ پس از اعلام پیروزي جو بایدن و جو روانی حاکم شده در بازارهاي داخلی نه تنها متقاضیان خودرو به امید کاهش
قیمت این کالاي سرمایه اي به حداقل رسیدند، بلکه تمام دلالان خرد و کلان و حتی شهروندان عادي نیز اقدام به فروش خودرو خود

 
کردند. 

با شدت گرفتن نوسانات قیمتی در بازار خودرو فهمیدن نرخ واقعی خودروها نیز سخت شده است به طوري که قیمت هاي اعلام شده
توسط یک نمایشگاه دار با نمایشگاه دار دیگر متفاوت است و در این بین سایت هاي اعلام کننده قیمت خودرو نیز نرخ هاي خودرو را

 
با تفاوت چند میلیون تومانی اعلام می کنند. 

فربد زاوه کارشناس صنعت خودرو با اشاره به اینکه انتخاب بایدن امید آتی مردم به موضوع اقتصاد را افزایش داده است، گفت: این
موضوع تورم انتظاري را تعدیل می کند، بنابراین در چنین شرایط قیمت طلا، سکه، ارز و خودرو نیز کاهش می یابد، از سوي دیگر

 
زمانی که تورم نیز با افت روبه رو شود، کسري بودجه دولت نیز کاهش می یابد و از فشار بر روي اقتصاد کاسته می شود. 

زاوه افزود: در بازار خودرو طی ماه هاي اخیر شاهد بودیم که خودروهاي داخلی با دلار 40 هزار تومانی معامله می شدند و قیمت آن
ها اصلا واقعی نبود، در این وضعیت بازار در رکود فرو رفت، الان نیز همه انتظار دارند که قیمت ها با کاهش روبه رو شود و ببینند در
چه قیمت هایی ثبات و تعادل حاکم می شود، اما نکته مهم این است که خودروهاي داخلی پرتیراژ با توجه به جو کاهشی که وجود

 
دارد، می تواند حداقل 30 درصد کاهش یابد. 



این کارشناس صنعت خودرو گفت: در مورد خودروهاي لوکس نیز آن ها با افزایش خیلی بیشتري همراه شدند و به دلیل این که
واردات نیز ممنوع است، قیمت ها سر به فلک گذاشت، این خودروهاي لوکس با دلار 100 و بعضا حتی 200 هزار تومانی معامله می
شدند، براي همین است که طی روزهاي گذشته اخباري منتشر شد، مبنی بر اینکه برخی از خودروهاي وارداتی حتی بالاي 3 میلیارد

 
تومان با کاهش روبرو شدند. 

این فعال بازار خودرو اضافه کرد: قیمت ها در این چند وقت به هیج عنوان منطقی بالا نرفت و به دلیل فضاي تورمی عجیبی که حاکم
شد، تمامی بازارهاي سرمایه اي با تلاطم هاي بی سابقه اي روبه رو شدند، به اعتقاد بنده قیمت هایی که طی این چند روز نیز کاهش
یافته به هیج عنوان کافی نیست و جا براي کاهش بیشتر وجود دارد، البته این موضوع بستگی به این موضوع دارد که نرخ دلار تا چه

 
بازه اي کاهش خواهد یافت. 

زاوه یادآور شد: در این بین ممکن است که دولت به دلیل اینکه به نفعش نیست که نرخ دلار از یک بازه مشخصی پایین تر بیاید، بازار
ارز را کنترل کند و اجازه کاهش قیمت بیشتر را ندهد، بنابراین نباید انتظار بیش از حد کاهش بهاي دلار داشت، از سویی ممکن است
در این روزها دلار با نوسان روبه رو شود و بالا پایین شود، اما به نظر می رسد تا اول بهمن ماه که بایدن به طور رسمی قدرت را

 
تحویل بگیرد، قیمت دلار سیر کاهشی داشته باشد و طبعا در این وضعیت بازار خودرو نیز نزولی خواهد بود. 

 
خودروهاي وارداتی تا 100 درصد کاهش خواهند داشت 

مهدي دادفر دبیر انجمن واردکنندگان خودرو نیز با اشاره به اینکه کالاهایی که بر اساس دلار قیمت گذاري می شوند، طبیعتا با
کاهش نرخ ارز، آن ها نیز ارزان می شوند، گفت: در حال حاضر خودروهاي وارداتی که در بازار هستند، همگی با افزایش قیمت بیش از
حدي روبه رو شده اند، قدر مسلم باکاهش قیمت دلار نرخ ها نیز افت خواهد کرد، از سویی، اما به دلیل اینکه واردات ممنوع است،
خودروهاي صفر کیلومتر نایاب شده اند، براي همین نیز آن ها به اصطلاح بی قیمت هستند و هرکس هر نرخی را بخواهد اعلام می

 
کند. 

وي افزود: در حال حاضر خودرویی به مانند سانتافته صفر اگر با ارز 30 هزار تومانی وارد شود، بدون حقوق و عوارض گمرکی 600
میلیون تومان و با احتساب تمامی هزینه هاي آن در حدود یک میلیارد و 300 میلیون تومان قیمت می خورد، اما امروز این خودرو 3
میلیارد تومان در بازار برچسب قیمتی خورده، به نظر می رسد اگر کاهش نرخ دلار چشمگیر باشد، خودروهاي وارداتی نیز می تواند با

 
یک کاهش 100 درصدي مواجه شوند. 

دادفر با تاکید بر اینکه دولت به تازگی تصمیم گرفته واردات را با استفاده از ارز متقاضی امکان پذیر کند، اظهار کرد: ما از مدت ها
پیش اعلام کردیم واردکنندگان با ارز خود که در خارج از کشور است، می توانند خودرو وارد کنند، بدون اینکه یک دلار ارز از کشور
خارج کنند، در عوض خودرو وارد می کنند، از این طرف سه اتفاق می افتد، در وهله اول دولت می تواند کسري بودجه خود را جبران

 
کند، بدون اینکه تورمی ایجاد شده یا اینکه به نقدینگی جامعه اضافه شود. 

دبیر انجمن واردکنندگان خودرو ادامه داد: در وهله دوم ارزي که در خارج از کشور وجود دارد، می تواند به صورت خودرو به کشور
وارد شود که این مسئله بسیار مهم است، زیرا که سرمایه هاي کشور بالاخره باز می گردند، در وهله سوم نیز با ورود خودروي خارجی
به کشور بازار جان تازه اي می گیرد و قیمت ها شکسته می شود، زمانیکه بازار وارداتی ها بشکند، قیمت خودروهاي داخلی نیز تکان

 
می خورد و این موضوع در مجموع نیز به نفع مردم تمام خواهد شد. 



وي اضافه کرد: با توجه به اینکه وزیر صمت، مسئولیت تولید خودروهاي بی کیفیت ایران خودرو و سایپا را قبول کرده و از مردم به
این خاطر عذرخواهی کرد، به اعتقاد بنده وي مناعت طبع بلندي دارد، زیراکه چهار وزیر قبلی در دولت فعلی اصلا چنین موضوعی را
گردن نمی گرفتند، می توان تصور کرد که اگر شرایط مهیا باشد، دولت با شرایطی که عرض کردم واردات خودرو را آزاد کند زیراکه

 
وزیر صنعت اذعان کرد که صنعت خودرو انحصاري است و این انحصار باید شکسته شود. 

 
- بورس روي موج تصمیم هاي شتاب زده 

ابتکار تاثیر دو تصمیم شرکت بورس تهران بر بازار را بررسی کرده است: با شروع ریزش شاخص بورس هراس در دل معامله گران
ریشه دواند و اکنون دیگر اثري از شور و هیجان چند ماه پیش فعالان بازار نیست. در پی ریزش هاي شاخص در بازار سرمایه شرکت

 
بورس تهران تصمیماتی را اتخاذ کرد و اخیرا نیز طی اطلاعیه جدیدي از دو تغییر مهم در معاملات این بازار خبر داد. 

اخیرا وضعیت بازار سرمایه به گونه اي شده است که تصمیم گیران مجبور به تغییر سیاست ها براي بازگشت ثبات به این بخش از
اقتصاد هستند. در این میان کارشناسان سناریوهاي متفاوتی را از آینده بازار مطرح می کنند. عده اي معتقدند بازار نیازمند صبر و
حوصله بوده و شاخص قطعا در ماه هاي آتی وضعیت بهتري پیدا می کند. از سوي دیگر برخی ها بر این باورند که بازار به این زودي
ها به سمت مثبت باز نمی گردد و تا یک ماه آینده روند صعودي را تجربه نخواهد کرد. اما هستند تحلیلگرانی که وضعیت بازار را
غیرقابل پیش بینی می دانند. به گفته آنها اگر هر بازاري قابل پیش بینی شود روز پایان آن بازار فرا خواهد رسید و بنابراین نمی توان
با قطعیت درخصوص آینده بازار سرمایه صحبت کرد. با وجود نظرات متفاوت در خصوص آینده بازار، تحلیل ها متفاوت از شرایط
موجود و راهکارهاي برون رفت بازار از بحران فعلی، بازار همچنان در وضعیت نامناسبی به سر می برد. البته از ابتداي شروع نوسانات
در بازار بورس تصمیمات متفاوتی براي بهبود شرایط، اتخاذ شد اما این تصمیمات نتوانست آنطور که باید و شاید تلاطم بازار را کاهش
دهد و بررسی ها نشان می دهد که ریزش شاخص همچنان ادامه دارد به گونه اي که در معاملات روز گذشته بازار سرمایه شاخص کل
بورس با 25 هزار و 369 واحد کاهش در رقم یک میلیون و 215 هزار واحد ایستاد، شاخص کل با معیار هم وزن نیز 2796 واحد
کاهش یافت و رقم 366 هزار و 78 واحد را ثبت کرد. با توجه به ریزش هاي پی درپی شاخص، شرکت بورس تهران به منظور کاهش
هیجان هاي موجود، اطلاعیه اي جدید ابلاغ کرد که براساس آن از روز سه شنبه شاهد دو تغییر مهم در معاملات این بازار خواهیم
بود. بر اساس این اطلاعیه امکان انجام معاملات روزانه میسر خواهد شد و همه سرمایه گذاران می توانند روزانه به خرید و فروش
بپردازند. پنجم مهرماه سال جاري شرکت بورس اوراق بهادار تهران از تعطیل شدن نوسانگیري در بازار سرمایه خبر داد و اعلام کرد
که انجام معامله روز مجاز نیست و بنابراین فروش سهام خریداري شده در همان روز امکان پذیر نخواهد بود. اما اکنون در حالی که
حدود یک و ماه نیم از ممنوعیت فروش سهام خریداري شده در همان روز می گذرد، قرار است ممنوعیت از امروز 20 آبان برداشته
شود و معاملات روزانه به روند سابق برگردد. همچنین تغییراتی در پیش گشایش بازار نیز اعمال می شود که قرار بر این است پیش
گشایش از ساعت هشت و 45 دقیقه تا هشت و 55 دقیقه باشد و از ساعت هشت و 55 دقیقه تا ساعت 9 امکان هیچ گونه ویرایش و
حذفی وجود ندارد. حال با توجه به این شرایط باید دید که تصمیمات اتخاذشده چه تاثیري را بر بازار سرمایه خواهد گذاشت؟ همایون
دارابی، کارشناس بازار سرمایه با اشاره تصمیمات اخیر سازمان بورس و تاثیر آن بر بازار به «ابتکار» گفت: اخیرا تصمیماتی براي بهبود
روند معاملات اتخاذ شده است اما من گمان نمی کنم که این تصمیمات بتواند تغییرات اساسی را در بازار به وجود بیاورد. دوره پیش
گشایش چه 15 دقیقه اي باشد و چه نیم ساعته در هر شرایطی یک حالت ثابتی دارد بنابراین تغییرات در این خصوص تاثیر خاصی بر
جو بازار نمی گذارد. الان مهم ترین مشکلی که در روند معاملات داریم، وجود 40 تا 50 نمادي است که در صف فروش و در تله

 
هجمه ها قرار دارند و قیمت آنها اصلاح نشده است. 

وي افزود: معامله گران هنگامی که ابتداي روز روند بازار را بررسی می کنند با 40_50 نماد فروش روبه رو می شوند و این مساله می



 
تواند تاثیر بدي را بر روحیه فعالان بگذارد، بنابراین تغییرات در خصوص پیش گشایشی نمی تواند تاثیري را بر بازار بگذارد. 

این کارشناس بازار سرمایه در ادامه صحبت هایش به حذف ممنوعیت فروش سهام خریداري شده در همان روز اشاره کرد و گفت:
یکی دیگر از تصمیمات گفته شده در خصوص معاملات روزانه است، این مسئله مدتی بود که ممنوع شده بود اما بار دیگر این
ممنوعیت لغو شد. من گمان می کنم این تصمیم در شرایط فعلی نه تها نمی تواند تاثیر مثبتی بر بازار داشته باشد بلکه ممکن است
تاثیرات منفی را بر روند معاملات بگذارد. اکنون بازار نیازمند سرمایه گذاري هاي بلندمدت است و اینکه فردي در یک روز سهمی را
خریداري کند و بتواند همان سهم را در روز خرید به فروش برساند تاثیري بر کلیات بازار نمی گذارد و تنها هیجان را افزایش می دهد.

 
متاسفانه اکنون بازار از لحاظ هیجانی در شرایط خوبی نیست و نباید با تصمیماتی این هیجان را بیشتر کنیم. 

دارابی با تاکید بر موثر نبود این تصمیم بر بهبود روند معاملات ادامه داد: ممنوعیت این معاملات که از پنجم مهرماه برقرار شد،
تصمیم درست تري بود بود و امیدوار بودم که این تصمیم در شرایط فعلی ادامه پیدا کند. باید گفت این تصمیم تاثیر بلندمدتی بر
بالانس بازار سرمایه ندارد و ما باید به سراغ تصمیماتی برویم که سرمایه گذاري بلندمدت و حضور معامله گران در بازار را به همراه
داشته باشد. من درخصوص این تصمیم احساس خوبی ندارم چراکه معتقدم معاملات روزانه، فرآیندي است که در بازار مثبت باعث

 
مثبت شدن بیش از اندازه می شود و در بازار منفی باعث شدت یافتن جو منفی خواهد شد. 

این کارشناس اقتصادي در پایان با اشاره به ضرورت حل مشکلات ریشه اي در بازار ادامه داد: با توجه به این مسئله انتظار تاثیر خاصی
از این دو تصمیم نیست و گمان می کنم بازار نیازمند تصمیمات اساسی تري است، تصمیماتی در سطح اقتصاد کلان همچون کاهش
نرخ بهره، ترك قیمت گذاري توسط دولت، شفاف کردن روابط پالایشگاه و وزارت نفت و... مهم ترین مسائلی است که باید به آن توجه

 
شود. اگر این مسائل را کنار بگذاریم می توانیم شرایط بهتري در بازار سرمایه تجربه کنیم. 

 
تعادل 

 
- رشد نقدینگی و معیشت مردم 

تعادل درباره رشد نقدینگی نوشته است: گزارش روز 19 آبان 99 بانک مرکزي در مورد تحولات اقتصادي نکات مختلفی را مطرح کرده
است اما درکنار خبر مهم سقف نرخ سود 22 درصدي براي اوراق مالی، به چند شاخص عمده در مورد رشد نقدینگی، پایه پولی و
حجم پول شامل حساب جاري، چک ها و اسکناس اشاره کرده است که می تواند عامل تعیین کننده اي در شاخص تورم، مبادلات

 
اقتصادي، قیمت ها در بازارهاي مختلف باشد و رفتار معاملاتی مردم و فعالان اقتصادي را تحت تاثیر قرار دهد. 

به عبارت دیگر، با اینکه دولت و بانک مرکزي انتظار دارند که نرخ تورم مهار شود و نوسان قیمت ها کاهش یابد اما رفتار مالی و پس
اندازهاي مردم و نگهداري پول به صورت نقد نشان می دهد که تمایل به نگهداري پول در حساب هاي بلندمدت بانک ها کاهش یافته
و عمده پول به صورت نقد در حساب جاري، چک ها، اسکناس، و حتی حساب کوتاه مدت نگهداري می شود و امروز با توجه به
دسترس بودن کارت هاي بانکی، عملا باید حساب کوتاه مدت را نیز پول نقد در نظر بگیریم زیرا حتی سریعتر از اسکناس خرج می
شود و با وجود آنکه برخی مراکز تمایلی به دریافت اسکناس ندارند، اما کارت بانکی را به سرعت قبول می کنند و درتعریف پول و شبه
پول باید تغییراتی ایجاد کرد و کارت هاي بانکی حساب کوتاه مدت را سریعتر از پرداخت اسکناس و چک به حساب آید زیرا با اشاره

 
یک کارتخوان و ورود رمز چهار رقمی می تواند ارقام را جابه جا کند و بسیار سریعتر از اسکناس و چک عمل می کند. 

با این حساب، در حال حاضر پول نقد در دسترس مردم به شدت رشد کرده است. بانک مرکزي در گزارش تحولات اقتصادي اعلام



کرده که هم راستا و هم جهت با رشد کل هاي پولی در چند ماه گذشته، براساس ارقام نهایی، رشد نقدینگی و پایه پولی در هفت
ماهه سال 1399 به ترتیب به 19.7 و 10.1 درصد رسید که نسبت به رشد این دو متغیر در دوره مشابه سال قبل (14.5و 10.9
درصد) به ترتیب 5.2 واحد درصد افزایش و 0.8 واحد درصد کاهش نشان می دهد. همچنین رشد دوازده ماهه نقدینگی، حجم پول و
پایه پولی در پایان مهرماه 1399 به ترتیب معادل 37.2، 88.6 و 31.9 درصد بوده است. این رشد بالاي هفت ماه نخست سال یعنی
رشد 19 درصدي نقدینگی و 10 درصدي پایه پولی به تنهایی نشان دهنده شرایط تورم زا در آینده است که رشد بالاي نقدینگی را
نشان می دهد و می تواند روي بازارهاي مختلف اثرگذار باشد. از سوي دیگر رشد یک ساله 37 درصدي نقدینگی و 31 درصدي پایه
پولی و از همه مهم تر رشد بالاي 88 درصدي پول در کشور، حکایت از هجوم نقدینگی به بازارها دارد و باید براي آن فکري کرد تا از
هجوم نقدینگی و رشد قیمت ها و تورم جلوگیري شود. با وجود این رشد بالاي 30 درصدي در این شاخص ها، حتی نرخ سود 22
درصدي اوراق و سپرده نیز قادر به مهار تورم نیست زیرا وقتی رشد پول 88 درصد رشد دارد نشان دهنده بی توجهی مردم و سپرده
گذاران به نرخ سود بانکی است. البته روند نزولی بورس و نوسان بازار ارز و طلا و همچنین رکود بازارمسکن، ممکن است که تا
حدودي روي افزایش سپرده ها و مهار پول و نقدینگی اثرگذار باشد اما از سوي دیگر، نارضایتی از عدم کسب سود از راه پول و خرید
وفروش موجب می شود که بازارهاي تازه اي را براي کسب سود جست وجو کنند و به جاي ورود به بورس، به بازارارز و طلا یا
کالاهاي دیگروارد شوند. هر چند که برخی کارشناسان، کل حجم نقدینگی و سپرده هاي نزدیک به 3000 هزار میلیارد تومانی کشور
را در مقایسه با توانایی اقتصاد ایران و نرخ دلار بالاي 25 هزار تومان زیاد نمی دانند اما در عین حال این رشد نقدینگی در صورت

 
تداوم در سال 1400 می تواند بسیاري از بازارها و قیمت ها را تحت تاثیر قرار دهد. 

از سوي دیگر، بازار کالاهاي معیشتی و قدرت خرید مردم به نقطه نگران کننده اي رسیده و بسیاري از مردم خواستار کنترل قیمت ها
و تورم هستند. از این رو به نظر می رسد که کنترل نقدینگی و پایه پولی به خاطر کسري بودجه دولت، مخارج کرونا و تحریم و نیاز
واحدهاي اقتصادي به تسهیلات بانکی، افزایش خلق پول در بازار بین بانکی و... امکان پذیر نیست و رشد نقدینگی هر روز رقم 2 هزار

 
میلیارد تومانی به بازار پول کشور اضافه می کند که عملا عامل کاهش ارزش پول ملی و قدرت خرید مردم است. 

براین اساس، چاره اي جزتامین معیشت در کوتاه مدت از طریق تامین ارزاق و کالاهاي اساسی نیست و دولت باید در کنار تامین ارز
4200 تومانی وواردات کالاهاي اساسی، راهکاري براي کنترل قیمت ها ارایه دهد. هرچندکه هیچ کس موافق تعزیرات و سازمان
حمایت و اتاق اصناف نیست اما حداقل در برخی بازارها مانند گوشت، مرغ، میوه، صیفی جات و تره بار و سبزي باید کنترل هاي ویژه
اي انجام شود تا مردم بیش از در فشار قیمت ها نباشند. قبلا طبقه متوسط بدون نگاه کردن به قیمت ها از میادین تره بار خرید می
کردند و حالا با هر خریدي صدها هزار تومان باید از جیب خود خرج کنند و احساس ناتوانی در قدرت خرید دارند. با این وضعیت رشد

 
نقدینگی و ناکارآمدي اقتصاد، باید مهار شود و در کنار آن معیشت مردم در اولویت قرار گیرد. 

 
جوان 

 
- اصلاح زودگذر بازار ارز 

جوان تحولات بازار ارز را بررسی کرده است: بررسی میدانی بازار ارز نیز حکایت از این مهم داشت که نیروي هاي عرضه و تقاضا در
این بازار هیجانات ناشی از اصلاح قیمت ارز را از بین بردند، از همین رو اگر چه روز یک شنبه بازار کمی با اصلاح مواجه شد، ولی روز
گذشته شاهد افزایش نرخ در بازار آزاد ارز بودیم که در پی آن نرخ هاي طلا و سکه نیز جهش یافت. یکی از دلایل رد شدن سریع
سکته اصلاح ناشی از هیجانات در بازار ارز این مقوله عنوان می شود که بازارهاي سهام، ملک، خودرو، لوازم خانگی و بانک در رکود
هستند، از این رو بخشی از حجم پول 650 هزار میلیارد تومانی در بازار ارز، طلا و سکه پرسه می زند تا خود را در برابر تورم ایمن نگه

 
دارد. 



حجم پول به عنوان یکی از عوامل ایجاد تورم روزانه هزار میلیارد تومان افزایش می یابد؛ این متغیر بخش پولی که در پایان اسفند ماه
سال 98 در محدوده 427 هزار میلیارد تومان بود، در پایان شهریور ماه سالجاري با 40 درصد رشد به 600 هزار میلیارد تومان می
رسد و اگر به همین شکل رشدش را ادامه دهد تا پایان آذر ماه در محدوده 700 هزار میلیارد تومان قرار می گیرد، این متغیر پولی از
آنجایی که در بازارها نقش وسیله مبادله را بازي می کند و هم اکنون بازار ارز، طلا و سکه داغ است، نه تن ها مانع از افت قیمت ها

 
شده است، بلکه با سرعت گرفتن پرسه در این بازارها تنور رشد قیمت را داغ تر کرده است. 

شاید تا سال هاي پیش، بر اساس گزارش هاي بانک مرکزي این انتقاد وجود داشت که چرا روزانه هزار میلیارد تومان بر حجم
نقدینگی در اقتصاد ایران افزوده می شود، ولی امروز پول که صرفاً یکی از اجزاي حجم نقدینگی است در روز هزار میلیارد تومان رشد
می کند و از آنجایی که پول قابلیت نقش آفرینی آنی در حوزه مبادلات را دارد، از این رو تورم آفرین است، بدین ترتیب کارشناسان
اقتصادي بر این باورند که در سایه رکود بازارهاي سهام، مسکن، خودرو و بانک، پول این روزها در بازار ارز، طلا و سکه جولان می

 
دهد. 

بر اساس گزارش هاي بانک مرکزي حجم پول به عنوان یکی از اجزاي مهم حجم کل نقدینگی در پایان اسفند ماه سال 98 در

 
محدوده 427 هزار میلیارد تومان بود که در پایان شهریور ماه سالجاري با 40 درصد رشد به 600 هزار میلیارد تومان رسید. 

به اعتقاد کارشناسان اقتصادي ناترازي دخل و خرج دولت و سیستم بانکی موتور محرك خلق پول در اقتصاد ایران شده است و امکان

 
دارد حجم پول تا پایان آذر ماه در محدوده 700 هزار میلیارد تومان قرار می گیرد. 

همانطور که می دانیم پول قدرت خرید آنی دارد و می تواند با ورود در بازارهاي مختلف در مبادلات نقش ایفا کرده و تورم آفرینی

 
کند. 

از آنجایی که بازارهاي سهام، مسکن، خودرو، بانک، لوازم خانگی این روزها در رکود است و تورم نیز از ارزش پول می کاهد، صاحبان

 
پول براي حفظ ارزش پول خود در بازارهایی، چون ارز، طلا و سکه ورود می کنند. 

اگر چه انتظار می رفت همزمان با هیجانات ناشی از انتخابات امریکا و تصورات پیرامون این موضوع که شاید تحریم ها با تغییرات
ایجاد شده در امریکا برطرف شود، بازار ارز، طلا و سکه اصلاح قیمت کند، اما وجود پول قابل ملاحظه در اقتصادي که در رکود تورمی
به سر می برد، موجب شد تا پول به بازارهاي ارز، طلا و سکه ورود کرده و به طور مجدد نقش هیزم را براي داغ نگهداشتن تنور رشد

 
قیمت در این بازارها بازي کند. 

بدین ترتیب یکی از دلایل عدم اصلاح بازار ارز، طلا و سکه مطابق با هیجان و تصورات عمومی ورود سرمایه گذاران و دارندگان
نقدینگی به این بازارها بود، زیرا صاحبان نقدینگی از یک طرف می بینند که تورم ارزش پول آن ها را کاهش می دهد و از طرف دیگر
به جز بازارهایی، چون ارز، طلا و سکه سایر بازارها همانند سهام، ملک، خودرو، لوازم خانگی و بانک را در رکود و گاهی اصلاح قیمت

 
می دیدند، از این رو شاهد ورود نقدینگی به بازارها مذکور بودیم. 

کارشناسان اقتصادي بر این باورند که ریشه رشد هزار میلیارد تومانی حجم پول در اقتصاد ایران را باید در کسري بودجه دولت و بانک
ها جست وجو کرد که این موضوع نیز به مقوله عدم بودجه ریزي عملیاتی و اصلاح نظام بانکی و تحریم هاي ظالمانه امریکا و ضعف

 
سیاستگذاري باز می گردد. 



از سوي دیگر برخی از تحلیلگران معتقدند ترخیص 8 میلیون کالاي موجود در گمرکات نیاز به ارز دارد که با توجه به عدم التزام اخذ

 
کد رهگیري براي برخی از این کالاها عملاً فشار تقاضا بر بازار ارز از سوي واردکنندگان تشدید شده است. 

همچنین این مقوله را نباید فراموش کرد که برخی از دلالان علاقه داشتند نرخ ارز به ارقام پایین بیاید تا جهت سفته بازي خریداري

 
کنند و به طور مجدد با بهاي بالاتري ارز را بفروشند که به نظر می رسد نیروهاي عرضه و تقاضا آن ها را نیز غافلگیر کردند. 

در این بین بررسی میدانی بازار ارز نشان داد در روز یک شنبه هفته جاري بازار اندکی اصلاح کرد، اما روز گذشته در پی ورود
نقدینگی به این بازار و افزایش خریدها به طور مجدد ارز با رشد قیمت مواجه شد به طوري که قیمت دلار در بازار آزاد با حدود 2هزار

 
تومان افزایش به کانال 26هزار تومان رسید. در صرافی ها نیز با همین مقدار افزایش، دلار با متوسط قیمت 25 معامله شد. 

برخی از کارشناسان معتقدند یکی از دلایل رشد بهاي ارز، طلا و سکه رشد هزار میلیارد تومانی حجم پول در اقتصاد و رکود سایر
بازارها می باشد شاید اگر بودجه و بانک تراز مناسبی داشت و بازار سهام نیز به دلیل سوء تدبیر مدیریت با اصلاح کنونی مواجه نبود

 
وضعیت بازارهاي ارز، طلا و سکه نیز شکل دیگري بود، اما فی الحال بازارهاي مذکور چشم پول را گرفته است و بس. 

 
-یکدندگی خودروسازان گرانفروش انحصارگر 

جوان عملکرد خودروسازان را نقد کرده است: خودروسازان گران فروش انحصارگر تنها چند روز پس از عذرخواهی وزیر صمت از بی
کیفیتی خودروهاي ایرانی رسماً اعلام می کنند که حاضر نیستند با کاهش دلار قیمت ها را کاهش دهند. آنها، اما هر افزایش اندك

 
دلار را بی درنگ روي قیمت خودروها می کشند، بلکه بیشتر! 

مرغ خودروسازان براي افزایش قیمت یک پا دارد و شرایط مالی، تولیدي، نیروي انسانی و مدیریتی را به شکلی ترتیب داده اند که
فارغ از اینکه نرخ ارز افزایش یا کاهش یابد در هر شرایطی با گذر زمان با هر بهانه اي نرخ ها افزایش یاید. نکته جالب تر آن است که
نرخ خودرو در بازار با نرخ کارخانه فاصله زیادي دارد و مشخص نیست این درآمد به جیب چه کسی می رود، اما آنچه مشهود است

 
خودروي بی کیفیتی است که هر روز نیز گرانتر می شود و وضعیت مالی بنگاه نیز هر روز ضعیف تر. 

تقریبا اغلب کارشناسان اقتصادي دارند به این نتیجه می رسند که رشد قیمت مشکل خودروسازي کشور را حل نمی کند، زیرا هر
چقدر که این صنعت به اشکال مختلف حمایت شد بازهم شاهد بدتر شدن ساختار مدیریتی، مالی، تولیدي، نیروي انسانی این حوزه
هستیم که در نهایت کالاي گران بی کیفیت به دست مصرف کننده می رسانند، از این رو باید تصمیم هاي کلان و سختی براي این
صنعت اخذ شود تا از شر مشکلات متعدد و متنوع حوزه خودروسازي رهایی یابیم. زمانی که دلار افزایش یافت و به پیک قیمتی 33
هزار تومان رسید خودرو سازان قیمت محصولات خود را با نرخ روز ارز افزایش دادند حالا که نرخ دلار به کانال 25 هزار تومان

 
بازگشته است و انتظارها خبر از افت نرخ ها می دهد خودروسازان پیشاپیش خبر می دهند که مردم منتظر افت نرخ خودرو نباشند. 

مقاومت در برابر نرخ ها در حوزه خودروسازي در حالی روز گذشته افکار عمومی را متعحب کرد که اگر قطب هاي متعدد و متنوع
داخلی و خارجی دیگري براي رقابت در حوزه تولید خودرو وجود داشت و بازار به شکل انحصاري در اختیار تولیدکنندگان داخلی نبود
امروز این ندا از صنعت خودروسازي بلند نمی شد که قیمت خودرو دنده عقب ندارد و مصرف کننده باید در هر شرایط قیمتی و

 
کیفیتی خودروي داخلی را مصرف کند. 



از این گذشته بنگاه هاي خودروسازي ساختار بانکی و بازار سرمایه را نیز با چالش هاي مالی خود به چالش کشیده اند بطوري که
بدهی آن ها به نظام بانکی و روند اصلاحی سهامشان در بازار این روزها دامنه حواشی این صنعت را در اقتصاد ایران وسعت بخشیده

 
است. 

 
دلال و خودروساز در یک صف 

در شرایطی که از ابتداي هفته بازار خودرو با کاهش 20تا 30 درصدي قیمت ها مواجه شده است؛ دلالان و نمایشگاه داران در فضاي
مجازي تلاش می کنند، از کاهش بیشتر قیمت ها جلوگیري کنند، خودروسازان نیز در کنار فعالان بازار به دنبال زمینه سازي براي
جلوگیري از کاهش قیمت ها هستند و به بهانه زیان 12 هزار میلیارد تومانی در نیمه نخست امسال اعلام کرده اند که با افت نرخ ارز،

 
قیمت کارخانه اي خودروها کاهش نمی یابد. 

صنعت خودرو از آن دست صنایعی است که با هر اتفاق و تغییري در نرخ مواد اولیه و به ویژه ارز با افزایش قیمت و گرانی همراه می
شود. غول هاي خودروسازي ایران با پیش فروش محصولاتشان که هنوز در خط تولید قرار نگرفته، چندین ماه جلوتر، از خریدار
خودرو پولش را می گیرند و خودرو را در زمان تحویل با نرخ روز عرضه می کنند و چنانچه در این مدت نرخ ارز و مواد اولیه کاهش

 
یابد، هیچ خبري از ارزانی قیمت خودرو نیست. 

خودروسازان در دو سال اخیر همگام با نرخ ارز و شاید جلوتر از آن قیمت هاي شان را افزایش داده اند. در شش ماهه نخست امسال
به بهانه گرانی قیمت دلار، دو مجوز افزایش قیمت (یکی در اردیبهشت و دیگري در مرداد) از دولت گرفته اند و قرار است هر سه ماه
یکبار قیمت خودروها مجدداً گران شود. از این رو انتظار می رود که زیان خودروسازان کنترل شود، اما طبق ادعاي غول هاي جاده

 
مخصوص آن ها همچنان بنگاه هایی زیان ده هستند. 

در چنین فضاي حمایتی بی سابقه اي که از این صنعت صورت می گیرد، سه خودروساز بزرگ کشور در صورت هاي مالی شش ماهه
شان اعلام کرده اند که طی نیمسال ابتدایی 99 زیان 12 هزار و 600 میلیارد تومانی را به ثبت رسانده اند و مجموع زیان انباشته شان
به مرز 40 هزار میلیارد تومان نزدیک شده است. آن ها همچنان به دنبال رایزنی با دولت هستند تا ضعف مدیریتی و بنگاهداري،
نیروهاي کار مازاد و بریز و بپاش هاي مالی شان را توجیه کرده و زیان مالی شان را به ارزانی قیمت خودرو در کف کارخانه ربط دهند.

 
خودروسازان در کنار دلالان بازار قرار گرفتند 

با مقایسه نرخ خودرو در دو هفته گذشته می توان نتیجه گرفت که خودروهاي داخلی و خارجی حدود 20 تا 30 درصد کاهش قیمت
را تجربه کرده اند، البته این کاهش قیمت طی روزهاي گذشته شدت بیشتري داشته است؛ چراکه نرخ ارز در همین روزها به میزان
چشمگیري ریزش داشته است. در حال حاضر در بازار آزاد خودرو، خرید و فروش انجام نمی شود و در مجموع معاملات تقریباً به صفر

 
رسیده است. 

رئیس اتحادیه فروشندگان خودرو می گوید، زمانی که ارز به اوج افزایش قیمت رسیده بود، پژو206 تیپ دو با مبلغ 250 میلیون
تومان به فروش می رسید که هم اکنون با کاهش شدید نرخ ارز به قیمت 205 میلیون تومان رسیده است و همچنین پراید131 هم از
نرخ 128 میلیون تومان به 103 میلیون تومان رسیده است. مؤتمنی می افزاید: اگر نرخ ارز با همین روند کاهش یابد، خودرو ارزان تر
هم خواهد شد؛ چراکه نرخ ارز رابطه مستقیمی با قیمت خودرو دارد. وي با انتقاد از برخی از فعالان بازار که با کاهش قیمت مقابله می
کنند و قیمت هاي پرت و غیرواقعی براي خودروها در فضاي مجازي اعلام می کنند، تأکید می کند: اگر مانع کاهش قیمت ها شویم،



 
بازار باز هم دچار رکود می شود و دیگر خریداري وجود نخواهد داشت. 

در کنار روند کاهشی قیمت خودرو و عملکرد غیرمنطقی دلالان و واسطه ها، خودروسازان نیز ساز عدم ارزانی قیمت خودرو را کوك
می کنند. آن هایی که تا دیروز با کوچکترین افزایش قیمت ارز، به دنبال مجوز افزایش قیمت خودرو بودند، اکنون به بهانه زیان

 
انباشته شان مدعی هستند که «با قیمتگذاري دستوري دولت زیان داده ایم و باید با گران فروشی آن را جبران کنیم.» 

در این خصوص دبیر انجمن خودروسازان در گفتگو با تسنیم در پاسخ به اینکه آیا با کاهش قیمت ارز تغییري در قیمت تمام شده
خودروها ایجاد خواهد شد و محصولات به سمت ارزانی خواهند رفت یا خیر؟ می گوید: با کاهش قیمت ارز هزینه هاي تولید هم
کاهش یافته و خودروساز ابتدا از زیان خارج شده و شاید به سود حداقلی دست پیدا کنند، اما این امر به معنی تغییر در قیمت
کارخانه خودروها نیست. احمد نعمت بخش، با اشاره به اینکه در حال حاضر خودروسازان همچنان با زیان تولید می کنند، می افزاید:
زیان شش ماهه خودروسازان نشان از پایین بودن قیمت هاي فروش دستوري نسبت به قیمت هاي تمام شده خودروهاست. قیمت
هاي دستوري باعث شد تا محصولات ما متناسب با قیمت تمام شده قیمتگذاري نشوند. وي با اشاره به اینکه به نظر می رسد با کاهش
قیمت ارز عرضه خودرو در بازار افزایش یافته و همین امر شکاف قیمتی کارخانه تا بازار را کاهش دهد، می گوید: بسیاري از مردم
براي سود بیشتر به خرید خودرو اقدام کرده بودند که با شرایط فعلی و کاهش قیمت ها در بازار مجبور به فروش خودروهاي خود

 
هستند و همین عرضه بیشتر باعث کاهش قیمت خودرو در بازار می شود. 

 
- افزایش قاچاق دام و سوخت از کشور 

جوان از رشد قاچاق خبر داده است: با توجه به دامنه وسیع سود غیرقانونی که قاچاق دام و دیگر کالاها دارد، متأسفانه، چون مجازات
هاي کنونی هم بازدارندگی ندارد، انگیزه قاچاق خروجی بیشتر می شود مدیرکل نظارت بر قاچاق کالا و ارز سازمان تعزیرات از افزایش
قاچاق خروجی از کشور به ویژه قاچاق دام و سوخت در هفت ماهه نخست امسال خبر داد و گفت: «در موضوع قاچاق دام، متأسفانه
کشفیات و تشکیل پرونده ها بسیار کمتر از میزان قاچاق بوده، چون بسیاري از موارد قاچاق دام از طریق مرزهاي آبی اتفاق می افتد

 
که نظارت آن در مقایسه با مرزهاي زمینی کمتر است.» 

در گذشته قاچاق سوخت بسیار رونق داشت و بنزین و گازوئیل پاي ثابت آمارهاي قاچاق خروجی از کشور بود، اما اخیراً قاچاق دام به
موضوعی پر بحث در کشورمان تبدیل شده است. در سال جاري در سایه کاهش نظارت ها و بازرسی ها خروج دام زنده از کشور بسیار
رونق گرفته و دلالان با فروش دام زنده با دلار به کشورهاي همسایه سود کلانی کرده اند. این درحالی است که مصرف کننده داخلی با

 
افزایش قیمت گوشت قرمز مواجه است و دامپروران و گله داران مدام از کمبود نهاده ها و کاهش تولید دام خبر می دهند. 

سیدعبدالمجید اجتهادي درباره آمار پرونده هاي قاچاق در تعزیرات گفت: «در هفت ماه ابتدایی امسال در مقایسه با مدت مشابه سال
گذشته، به سبب شیوع بیماري کرونا، شاهد کاهش 12درصدي پرونده هاي ورودي به تعزیرات بودیم که شیوع این بیماري عملکرد
کارشناسان و ضابطان را تحت الشعاع قرار داده بود. بر همین مبنا میزان مختومه شدن پرونده ها نیز در این مدت 9 درصد کاهش

 
داشت. البته با این وجود مدت زمان رسیدگی به پرونده ها که در سال گذشته 52 روز بود، به طور میانگین به 49 روز رسیده است.» 

 
وصول 270 میلیارد تومان از جرائم قاچاق 

اجتهادي در ادامه تصریح کرد: «البته در بحث اجراي احکام با افزایش 34 درصدي وصول جرائم مواجه بودیم، به این ترتیب که در
هفت ماه ابتدایی امسال 270 میلیارد تومان از احکام پرونده هاي قاچاق وصول شد که در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته افزایش



34 درصدي را نشان می دهد، این آمار با وجود همه مشکلات در بحث شیوع کرونا قابل قبول است. وصول و اجراي حکم این پرونده

 
ها نقش قابل توجهی در پیشگیري از ارتکاب مجدد دارد.» 

مدیرکل پیشگیري و نظارت بر قاچاق کالا و ارز سازمان تعزیرات حکومتی، در پاسخ به سؤالی مبنی بر اینکه بیشتر پرونده هاي قاچاق
مربوط به قاچاق ورودي بوده است یا خروجی؟ گفت: «متأسفانه برخلاف سال هاي گذشته که عمده پرونده هاي تشکیل شده قاچاق

 
ورودي بود، در اواخر سال 98 و هفت ماه ابتدایی امسال، بیشتر پرونده ها قاچاق خروجی بوده است.» 

وي افزود: «در هفت ماهه ابتدایی امسال، 42 هزار و 407 فقره پرونده ورودي داشتیم که حدود 28هزار فقره از این پرونده ها قاچاق
خروجی است و 20 هزار فقره آن به قاچاق سوخت و فرآورده هاي نفتی مربوط می شود که از مرزهاي جنوب شرقی و جنوب و کمی

 
از غرب قاچاق صورت می گیرد.» 

اجتهادي همچنین گفت: «تعدادي از این پرونده ها هم مربوط به قاچاق دام است که البته تعداد کشفیات دام در مقایسه با قاچاق
صورت گرفته بسیار کمتر است؛ چون بسیاري از موارد قاچاق دام از طریق مرزهاي آبی اتفاق می افتد که نظارت آن در مقایسه با
مرزهاي زمینی کمتر است. ما براساس گزارش هاي دریافتی مطمئنیم که قاچاق دام از هورالعظیم و هورالهویزه اتفاق می افتد که

 
امیدواریم ضابطان با برنامه ریزي بهتري جلوي خروجی آن را بگیرند.» 

مدیرکل پیشگیري و نظارت بر قاچاق کالا و ارز سازمان تعزیرات حکومتی افزود: «در بحث قاچاق با دو مقوله مواجهیم، یا بحث خروج
دام یا کالاي دیگر است که پرونده قاچاق محسوب می شود، اما یکسري موارد داریم که به عنوان کالاي موضوع قاچاق تعبیر می شود،

 
به این ترتیب که قاچاقی اتفاق نیفتاده، اما بالقوه احتمال است قاچاق صورت گیرد.» 

اجتهادي گفت: «طبق قانون یکسري مقررات و ضوابطی در خصوص خرید و فروش، حمل و نگهداري کالا یا دام داریم که تخطی از
این ضوابط مشمول قوانین مبارزه با قاچاق است، با توجه به شرایط با هرگونه تخطی از این ضوابط در بحث خروج دام و سایر فرآورده

 
ها قطعاً در داخل کشور به شدت برخورد می شود.» 

مدیرکل پیشگیري و نظارت بر قاچاق کالا و ارز سازمان تعزیرات حکومتی در پاسخ به سؤالی مبنی بر اینکه مهم ترین انگیزه
قاچاقچیان دام چیست؟ افزود: «با توجه به کاهش ارزش پول ملی بازارهاي هدف در کشورهاي حاشیه خلیج فارس و عراق انگیزه
قاچاق را دو چندان می کند و اگر اکنون گوجه فرنگی قاچاق می شود، علتش این است که در آن طرف مرز با دلار معامله صورت می
گیرد و ارزش افزوده آن به مراتب بیشتر از فروش در داخل کشور است.» وي گفت: «با توجه به دامنه وسیع سود غیرقانونی که قاچاق

 
دام و دیگر کالاها دارد، متأسفانه، چون مجازات هاي کنونی هم بازدارندگی ندارد، انگیزه قاچاق خروجی بیشتر می شود.» 

اجتهادي افزود: «البته ما در بحث قاچاق دام با سوء استفاده از مرزنشینان نیز مواجهیم که امیدواریم با اقدامات اطلاعاتی و فعالیت هر

 
چه بیشتر ضابطان به گونه اي عمل شود که برخی افراد نتوانند از مرزنشینان براي بحث قاچاق اینگونه سوء استفاده کنند.» 

وي همچنین گفت: «بیشتر دام کشور به عراق قاچاق می شود و البته این دام ها از عراق به کشورهاي خلیج فارس هم می رود، اما

 
درخصوص گازوئیل بیشتر به پاکستان و افغانستان و کمی هم به ترکیه و عراق قاچاق می شود.» 

 
دنیاي اقتصاد 



 
- ماجراي اختلاف رئیس جمهور با دو وزیر چه بود؟ 

دنیاي اقتصاد درباره تصمیمات دولت براي مهار گرانی ها نوشته است: «کاهش قیمت ها» و «مقابله با گران فروشی» موضوع فرمان
دوباره رئیس جمهور به دو وزیر اقتصادي کابینه است. حسن روحانی یک بار دیگر، در جلسه شامگاهی یکشنبه هیات دولت به علیرضا
رزم حسینی وزیر صمت و کاظم خاوازي وزیر کشاورزي دستور داد تا در جهت «کاهش قیمت ها و مقابله با گران فروشی» به طور

 
«جدي» اقدام کنند. البته غیر از وزراي صمت و کشاورزي، علیرضا آوایی وزیر دادگستري نیز مخاطب این فرمان بوده است. 

 
فرمان روحانی به سه وزارتخانه براي کاهش قیمت ها 

روحانی در حالی از وزراي صمت و کشاورزي خواسته گامی در راستاي کاهش قیمت ها بردارند که این دو وزارتخانه سال هاست در
بخشی از وظایف خود مناقشه دارند؛ چالشی که بر روند تنظیم بازار بی اثر نبوده و دو وزارتخانه براي کاهش این چالش ها، اوایل آبان
ماه به تفاهمی براي مدیریت تنظیم بازار دست یافتند که البته روحانی رسما با آن مخالفت کرد. او درست یک روز پس از تایید تفاهم
دو وزارتخانه بر سر مدیریت و تنظیم بازار محصولات کشاورزي یعنی در تاریخ 8 آبان ماه امسال به این موضوع واکنش نشان داد و
خواستار مطرح شدن موضوع در ستاد اقتصادي دولت شد. این به آن معناست که روحانی ماجرا را به ستاد اقتصادي دولت ارجاع داده

 
است. 

بر اساس نامه منتشر شده از توافق میان دو وزیر صمت و کشاورزي، این اقدام با هدف تمرکز در امور سیاست گذاري، برنامه ریزي و
یکپارچگی مدیریتی در تنظیم بازار داخلی محصولات و نهاده هاي کشاورزي صورت گرفته بود و اسحاق جهانگیري نیز با پاراف این

 
نامه توافق، به نوعی از آن حمایت کرده بود اما حمایت جهانگیري نیز نتوانست موافقت روحانی را جلب کند. 

معاون اول رئیس جمهور 7 آبان ماه در پاراف این تفاهم خطاب به رئیس جمهور ضمن تایید و موافقت تلویحی نوشت: «با توجه به
شرایط بازار باید به توافق دو وزیر عمل شود که مسوولیت هر دستگاه روشن و پاسخگو باشند.» البته جهانگیري در پاراف خود نیز

 
تاکید کرده بود که «در صورت لزوم»، این موضوع «در جلسه شوراي عالی اقتصادي سه قوه تصویب شود.» 

در این توافق، علاوه بر آنکه مجددا شرکت بازرگانی دولتی از وزارت صمت منتزع و به وزارت جهاد کشاورزي منتقل شد، مسوولیت
تنظیم بازار انواع محصولات و نهاده هاي کشاورزي بر عهده وزارت کشاورزي گذاشته شده است. همچنین همه مسوولیت ها و
اختیارات وزارت صمت در قانون مقررات صادرات و واردات محصولات و نهاده هاي کشاورزي نیز به وزارت کشاورزي منتقل شد. به
نظر می رسد اصلی ترین هدف وزراي صمت و کشاورزي از این توافق، خاتمه دادن به کمبودهاي کالایی در بازار داخلی و همچنین

 
مهار رشد افسارگسیخته قیمت ها بر اساس مقتضیات بازار بوده است. 

 
نقطه اختلاف روحانی با توافق 

با این همه به نظر می رسد اختلاف روحانی با آنچه در توافق دو وزیر آمده، بر سر لغو یک تصمیم جلسه شوراي عالی هماهنگی
اقتصادي است. مصوبه تیرماه 98 این شورا مبنی بر انتقال بخشی از وظایف و اختیارات وزارت کشاورزي به وزارت صمت که در توافق

 
میان دو وزیر لغو شده است. 

روحانی در واکنش به تصمیم دو وزیر در پی نوشتی که از سوي محمود واعظی، رئیس دفتر رئیس جمهور خطاب به محمد نهاوندیان،
معاون اقتصادي رئیس جمهور ارسال شد، اعلام کرد: «این توافق برخلاف مصوبات است و دو وزیر نمی توانند نسبت به مصوبات



 
شوراي عالی هماهنگی یا ستاد اقتصادي دولت تصمیم گیري کنند. موضوع در ستاد اقتصادي دولت مطرح شود.» 

البته رئیس جمهور در این نقد خود به توافق دو وزیر، از ستاد اقتصادي دولت نیز نام می برد و حتی این موضوع را به این ستاد ارجاع
می دهد. این در حالی است که روز گذشته، محمد نهاوندیان معاون اقتصادي دولت 13 آبان ماه امسال، یعنی چند روز پس از مخالفت
روحانی، با ارسال نامه اي خطاب به رزم حسینی و خاوازي، از بازگشت وظایف بازرگانی بخش کشاورزي به وزارت جهاد کشاورزي خبر
داد. بر این اساس می توان گفت که ستاد اقتصادي دولت با بازگشت بخشی از وظایف قانون انتزاع به وزارت جهاد کشاورزي موافقت
کرد و به این ترتیب، بخشی از وظایف قانون انتزاع که پیش از این توسط دولت تعلیق شده بود دوباره به وزارت جهاد کشاورزي

 
برگشت. 

نهاوندیان در این نامه به وزراي صمت و کشاورزي جزئیات واگذاري امور تنظیم بازاري محصولات کشاورزي را اعلام و آن را جهت اجرا

 
ابلاغ کرد. 

نکته آنکه در این نامه تاکید شده که تصمیمات جلسه ستاد هماهنگی اقتصادي دولت در 11 آبان ماه درخصوص هماهنگی دستگاه
هاي اجرایی براي تنظیم بازار محصولات کشاورزي به تایید رئیس جمهوري رسیده است. ازجمله مفاد این نامه آن است که مسوولیت
برنامه ریزي و هماهنگی تامین (تولید و واردات انواع نهاده هاي کشاورزي و دام و طیور) و همچنین مسوولیت تولید، عرضه و تنظیم

 
بازار مرغ و تخم مرغ تا مرحله عمده فروشی به قیمت مصوب، بر عهده وزارت جهاد کشاورزي قرار گرفته است. 

از سوي دیگر، ستاد تنظیم بازار هم سه روز پس از نامه نهاوندیان، در جلسه فوق العاده 16آبان ماه کارگروه تنظیم بازار که هر دو وزیر
صمت و کشاورزي نیز در آن حضور داشتند، مجددا مسوولیت و هماهنگی تامین انواع نهاده هاي کشاورزي، دام، طیور، تعیین اولویت

 
تخصیص و تامین ارز و ترخیص به همراه توزیع و نظارت بر آن را به وزارت جهاد کشاورزي واگذارکرد. 

ماجراي مصوبه تیرماه 98 شوراي هماهنگی اقتصادي سران قوا به قانون تمرکز وظایف بخش کشاورزي مصوب سال 91 بازمی گردد؛
قانونی که به دلیل اختلافات میان وزارت صمت و کشاورزي هیچ گاه به صورت کامل و به درستی اجرا نشد و با مصوبه سال 98
شوراي هماهنگی اقتصادي، متوقف شد. طبق قانون مصوب سال 91، مسوولیت و مدیریت تجارت اعم از صادرات، واردات و تنظیم بازار
داخلی محصولات و کالاهاي اساسی زراعی، باغی و گیاهان دارویی شامل گندم، برنج، جو، ذرت، پنبه وش، روغن و دانه هاي روغنی،
چاي، سیب زمینی، پیاز، حبوبات، سیب، پرتقال، خرما، کشمش، قند، شکر و کنجاله و همچنین محصولات دامی، طیور و آبزیان شامل

 
شیر و فرآورده هاي لبنی، گوشت سفید، گوشت قرمز، تخم مرغ و نیز پیله ابریشم به وزارت جهاد کشاورزي واگذار شده بود. 

 
تامین بازار گوشت برعهده وزارت کشاورزي 

با همه آنچه گفته شد، به نظر می رسد حسن روحانی نیز تا حدودي با توافق دو وزارتخانه همراه شده است. علاوه بر تصمیم 16 آبان
ماه ستاد تنظیم بازار مبنی بر اینکه مسوولیت و هماهنگی تامین انواع نهاده هاي کشاورزي، دام، طیور، تعیین اولویت تخصیص و
تامین ارز و ترخیص به همراه توزیع و نظارت بر آن، به وزارت کشاورزي واگذار شده، روز گذشته نیز این ستاد اعلام کرد که تامین و
تنظیم بازار گوشت قرمز تا مرحله عمده فروشی به قیمت مصوب برعهده وزارت کشاورزي است و در مرحله توزیع نیز به وزارت صمت
واگذار شده است. بر اساس آنچه «ایرنا» در این باره گزارش داده است، ستاد تنظیم بازار با توجه به تصمیمات جلسه ستاد اقتصادي
دولت براي تنظیم بازار محصولات کشاورزي مبنی بر همکاري مستقیم دو وزارتخانه صنعت و جهاد کشاورزي و تقسیم مسوولیت ها
براي تامین کالاهاي اساسی کشور، مقرر کرد: درخصوص تامین گوشت قرمز (مانند مرغ و تخم مرغ در مصوبه ستاد اقتصادي دولت)
مسوولیت برنامه ریزي و هماهنگی تامین، تولید، عرضه و تنظیم بازار گوشت تا مرحله عمده فروشی به قیمت مصوب بر عهده وزارت



کشاورزي و در مرحله توزیع و خرده فروشی بر عهده وزارت صمت با محوریت سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان باشد.
همچنین مسوولیت تصمیم گیري درباره صادرات و واردات گوشت قرمز از جمله تعیین عوارض یا ممنوعیت بر عهده وزارت کشاورزي

 
است و وزارت صمت همکاري لازم درخصوص تنظیم بازار گوشت قرمز را با وزارت جهاد کشاورزي خواهد داشت. 

 
- طرح ارزان سازي خودروي خارجی 

دنیاي اقتصاد احتمال واردات خودرو را بررسی کرده است: قیمت خودروهاي خارجی در بازار نجومی شده که یکی از علل اصلی آن
کمبود شدید عرضه است. در این بین نمایندگی ها براي گشایش دوباره واردات بدون فشار به منابع ارزي، پیشنهادهایی همچون
کسب مجوز واردات با استفاده از سرمایه شرکت هاي نمایندگی و مالکان کسب وکار حوزه تجارت خودرو و یا استفاده از سرمایه
ایرانیان خارج از کشور را به دولت پیشنهاد کردند. هر چند هنوز با این پیشنهادها موافقت نشده اما دولت نگران است که با استفاده از

 
ارز اشخاص زمینه پولشویی فراهم شود. 

عذرخواهی وزیر صمت از مردم بابت کیفیت پایین خودروهاي تولیدي این روزها خبرساز شده است. هر چند رزم حسینی دومین بار
است که بابت محصولات عرضه شده توسط خودروسازان داخلی از مشتریان عذرخواهی می کند، اما وي این بار در اظهارات خود از
یکسو ممنوعیت واردات را مورد انتقاد قرار داد و از سوي دیگر خواستار تقویت بخش خصوصی خودروسازي شد. آنچه مشخص است از
سرگیري واردات و همچنین فعالیت مجدد بخش خصوصی می تواند مسیري براي کاهش انحصار دو خودروساز بزرگ کشور باشد؛
مسیري که علیرضا رزم حسینی از آغاز مسوولیت خود در وزارت صمت بارها بر آن تاکید کرده است. هرچند تولید بخش خصوصی به
واسطه اعمال تحریم ها به کمترین سطح خود رسیده است و وزارت صمت بنا دارد که با تمهیداتی بار دیگر به تقویت این بخش
بپردازد؛ اما آنچه مشخص است این وزارتخانه چندان دخل و تصرفی نسبت به لغو دستورالعمل مربوط به توقف واردات خودرو ندارد.
بنابراین رزم حسینی اگرچه براي کاهش انحصارطلبی خودروسازان و بازگرداندن سهم خصوصی ها در بازار خودرو می تواند اقدامات

 
عملیاتی انجام دهد، اما کار وي براي بازگشایی ورود خودرو به کشور بسیار سخت به نظر می رسد. 

حدود سه سال پیش همراه با اعمال تحریم هاي بین المللی دولت به واسطه ساماندهی منابع ارزي کشور به سرعت اقدام به لغو
واردات خودرو به کشور کرد. به این ترتیب در شرایطی سهم خودروهاي وارداتی در بازار خودرو با این تصمیم دولت به حداقل رسید
که با افت چشمگیر تولید خودرو در شرکت هاي خصوصی، دو خودروساز بزرگ کشور تنها میدان دار بازار شدند. حال با توجه به افت
تیراژ در ایران خودرو و سایپا و همچنین عدم توانایی دو شرکت در عرضه مناسب و پاسخگویی به تقاضاي موجود در بازار، دو تامین
کننده خودرو یعنی واردکنندگان و بخش خصوصی بار دیگر مورد توجه قرار گرفته اند. همان طور که عنوان شد وزیر صمت نیز هفته
گذشته بر تقویت این دو بخش تاکید کرده حال آنکه به نظر می رسد بازگشایی دوباره واردات بسیار سخت یا حتی ناممکن باشد. آنچه
مشخص است واردات خودرو به واسطه ساماندهی ارزي کشور لغو شد. این در شرایطی است که واردکنندگان بارها تاکید کرده اند که

 
قادر به واردات خودرو بدون انتقال ارز هستند؛ با این حال دولت به بازگشت سهم وارداتی ها در بازار خودرو رضایت نمی دهد. 

هرچند لغو ممنوعیت واردات خودرو با چالش هایی همراه است، اما رضایت دولت به بازگشایی می تواند از یکسو منجر به کاهش
قیمت خودروهاي وارداتی در بازار شود و از سوي دیگر می تواند بخشی از خودروهاي بازار از این مسیر تامین شود. با این حال دولت
سه سال است که رضایت به بازگشایی واردات خودرو به کشور را نمی دهد. در این زمینه واردکنندگان کشور حتی به دولت پیشنهاد
ازسرگیري واردات خودرو با استفاده از سرمایه هاي شرکت هاي نمایندگی و مالکان کسب وکار حوزه تجارت خودرو را داده اند. این در

 
شرایطی است که بانک مرکزي به هیچ عنوان با این شرط موافقت نمی کند. 

واردکنندگان در پیشنهادي دیگر عنوان کرده اند که دولت اجازه از سرگیري واردات خودرو با استفاده از سرمایه ایرانیان خارج از



کشور را با قبول کلیه مسوولیت هاي اجرایی بدهد حال آنکه دولت پاسخ مثبتی نیز به این پیشنهاد نداده است. حال سوالی که مطرح
می شود این است که اگر دولت ساماندهی منابع ارزي را در دستور کار دارد و نگران خروج ارز از کشور براي کالاي لوکسی همچون
خودرو است، چرا با ارز اشخاص موافقت نمی کند؟ آنچه مشخص است بانک مرکزي مجوز واردات هیچ کالایی بدون شناسایی منبع
ارزي را نمی دهد. از این رو با پیشنهاد واردکنندگان نیز موافقت نمی کند. در این زمینه عنوان می شود که استفاده از ارز اشخاص
براي واردات خودرو ممکن است زمینه پولشویی را فراهم کند؛ به این ترتیب هرچند واردکنندگان براي بازگشایی واردات خودرو به
کشور پیشنهادهایی به دولت ارائه کرده اند، اما پذیرش این پیشنهادها با توجه به سختی مقررات بانک مرکزي، مشکل به نظر می
رسد. اگرچه هم اکنون بازار خودرو بیش از گذشته انحصاري شده و با حذف بخش خصوصی و واردکنندگان، دو شرکت خودروساز
کشور یکه تازي می کنند، اما دولت دلخوش به شعار داخلی سازي و ساخت قطعات خودرو همچنان بر مسدود کردن دیگر مسیرهاي

 
تامین خودرو به بازار تاکید دارد. 

 
چرا پیشنهادهاي واردکنندگان رد می شود؟ 

همان طور که عنوان شد بعد از بازگشت تحریم سیاست گذار کلان به دلیل مدیریت منابع ارزي واردات خودرو به کشور را ممنوع
کرد. در همین حین واردکنندگان تلاش کردند تا مسیرهاي جایگزینی را بدون فشار به منابع ارزي براي واردات خودرو تعریف کنند.

 
یکی از این مسیرها استفاده از ارز اشخاص براي واردات خودرو است. 

اما بانک مرکزي تا کنون زیر بار راه هاي جایگزین ارائه شده نرفته است. در این ارتباط فربد زاوه، کارشناس خودرو به «دنیاي اقتصاد»

 
می گوید: دلیل اصلی مخالفت با استفاده از ارز اشخاص براي واردات خودرو را باید در مباحث مرتبط با پولشویی جست وجو کرد. 

این کارشناس خودرو ادامه می دهد مدیران ارشد بانک مرکزي معتقدند استفاده از ارز اشخاص براي واردات خودرو زمینه پولشویی را
فراهم می کند؛ زیرا پول هایی را که از آن تحت عنوان ارز اشخاص نام برده می شود، می توان در دسته پول هاي سیاه طبقه بندي

 
کرد. 

زاوه معتقد است مساله دیگري که می تواند دلیل مخالفت مدیران ارشد بانک مرکزي باشد به بعد از واردات خودرو به کشور مربوط
می شود. این کارشناس خودرو ادامه می دهد سیاست گذار پولی و مالی کشور این دغدغه را دارد که ریالی خودروهاي وارداتی بعد از
فروش چه مسیري را در پیش می گیرند. به نظر زاوه، اگر دلار به دست آمده از این مسیر بخواهد از کشور خارج شود، بی شک در

 
شرایط فعلی به بازار ارز فشار مضاعفی را وارد می کند. 

 
به اعتقاد زاوه، هرگونه مجوز مانند استفاده از ارز اشخاص براي واردات خودرو در درون خود یک رانت و فساد را به دنبال دارد. 

مهدي دادفر، دبیر انجمن واردکنندگان نظري مخالف زاوه دارد. دادفر به خبرنگار ما می گوید: اظهاراتی از جنس پولشویی از راه
واردات خودرو نمی تواند چندان مورد توجه باشد. دادفر ادامه می دهد این پول در حال حاضر در بانک یک کشور دیگر قرار دارد و
قطعا تمام نظارت ها از سوي کشور مبدأ در ارتباط با پاك بودن این پول انجام گرفته بنابراین این ادعا که قرار است از محل واردات

 
خودرو پولشویی اتفاق بیفتد نمی تواند محلی از اعراب داشته باشد. 

دبیر انجمن واردکنندگان به تناقض هاي موجود در داخل اشاره می کند و می گوید: بانک مرکزي مجوز ورود ارز به صورت اسکناس و
نامحدود را صادر می کند؛ اما هنگامی که قرار است همان پول به صورت خودرو وارد کشور شود دم از پولشویی می زند و جلوي آن را
می گیرد. دادفر می گوید: تمام شرکت هاي واردکننده شناسنامه دار زیر ذره بین نهادهاي نظارتی از جمله سازمان امور مالیاتی



هستند و تمام جابه جایی حساب هاي آنها قابلیت رصد شدن و پیگیري دارد؛ بنابراین بحث خروج ارز از کشور و فشار از این ناحیه به

 
بازار ارز نمی تواند چندان مورد توجه باشد. 

مصطفی خدري، عضو انجمن واردکنندگان نیز به خبرنگار ما می گوید: در حال حاضر ممنوعیت واردات خودرو سبب شده است تا
بحث خروج خودروهاي فرسوده به کما برود این در حالی است که آلودگی هوا یکی از اصلی ترین دغدغه هاي کلان شهرها محسوب

 
می شود. 

نکته دیگري که مورد توجه این فعال واردکننده قرار دارد، بحث اشتغال زایی است. خدري معتقد است باز کردن مسیر واردات باعث

 
برقراري اشتغال مستقیم 15 هزار نفري می شود که در حال حاضر از کار معلق شده اند. 

وي تاکید می کند ازسرگیري واردات در شرایط فعلی که دولت با چالش تامین نقدینگی روبه رو است، می تواند باردیگر به کسب

 
درآمد از محل دریافت تعرفه و حقوق گمرکی فکر کند. 

 
کیهان 

 
- خروجی مصوبه اخیر دولت تشدید رکود است نه رونق اقتصادي 

کیهان سیاست هاي اقتصادي دولت را نقد کرده استک تصویب سیاست هاي جدید اقتصادي و سیاسی ناظر به انتخابات آمریکا از

 
سوي دولت، نه تنها به رونق اقتصادي منجر نمی شود، بلکه تشدید رکود را در پی دارد. 

در جلسه عصر یکشنبه هیئت دولت به ریاست حجت الاسلام حسن روحانی، تحولات سیاسی خارجی مورد بحث و بررسی قرار گرفت

 
و متناسب با تحولات جدید، سیاست هاي جدید اقتصادي و بین المللی بررسی و تصویب شد. 

در این جلسه، بانک مرکزي جمهوري اسلامی ایران موظف شد روند منطقی سازي نرخ ارز را تداوم بخشد و وزارتخانه هاي صنعت،

 
معدن و تجارت، جهاد کشاورزي و دادگستري ملزم شدند در جهت کاهش قیمت ها و مقابله با گرانفروشی بطور جدي اقدام کنند. 

همچنین با توجه به ابراز علاقه مندي برخی از شرکت هاي خارجی براي سرمایه گذاري مجدد در ایران، وزارت امور خارجه موظف شد

 
با همکاري دستگاه هاي اقتصادي و مشارکت فعال بخش خصوصی، نسبت به جلب سرمایه گذاري خارجی اقدام جدي نماید. 

رئیس جمهور در ادامه، دولت را ملزم کرد برنامه جامع اقتصادي، سیاسی، اجتماعی و خارجی متناسب با تحولات جدید بین المللی را

 
سریعاً تدوین و به هیئت وزیران ارایه دهد. 

روحانی خاطرنشان کرد: سیاست اصلی دولت، آسان کردن معیشت مردم، حفظ ارزش پول ملی، کاهش قیمت ها، افزایش اشتغال،

 
رشد و جهش تولید ملی و تعامل سازنده با اقتصاد جهانی است. 

وي افزود: متأسفانه سیاست هاي غلط چهار سال گذشته آمریکا خسارات زیادي به اقتصاد، امنیت و صلح جهانی وارد کرد و برخلاف
تعهد بین المللی کشورها به گسترش صلح و امنیت جهانی، موجب نفرت پراکنی بیشتر، رواج دشمنی و کینه توزي بین دولت ها شد
اما جمهوري اسلامی ایران نه تنها گرفتار این دام شیطانی و غیرانسانی نشد، بلکه همواره دولت ها بویژه همسایگان خود را به صلح و



دوستی و حُسن همجواري دعوت کرد. روحانی با بیان اینکه اکنون ناروایی سیاست هاي دولت حاکم آمریکا بر همگان آشکار و روش
حکیمانه و حق طلبانه جمهوري اسلامی در قضاوت جهانیان به اثبات رسیده است، تصریح کرد: ایران شرایط جدید بین المللی را
فرصت تازه اي براي تفاهم، همکاري و تعامل بیشتر با همسایگان در جهت ثبات، امنیت، توسعه، تعمیق روابط حسنه و دوستی بین

 
دولت ها و ملت هاي منطقه می داند. 

 
متناسب با تحولات جدید! 

 
موارد مطرح شده در جلسه اخیر هیئت دولت از چند جنبه قابل بررسی است. 

 
در این جلسه تاکید شده که «متناسب با تحولات جدید، سیاست هاي جدید اقتصادي و بین المللی بررسی و تصویب شده است»! 

سؤال اینجاست، آیا حضور جو بایدن به جاي دونالد ترامپ نشان دهنده تحولات جدید است!؟ جو بایدن، معاون اول دولت باراك اوباما
بوده است. همان دولتی که علیرغم امضاي برجام، قانون وضعیت اضطراري علیه ایران را تمدید کرد؛ همان دولتی که رئیس

 
جمهورش- باراك اوباماي دموکراتِ مودب! و باهوش! - در اظهارنظري گستاخانه، مردم ایران را «یاغی»! نامید. 

بایدن، معاون اول دولتی بوده که قانون تحریمی آیسا را علیه ملت ایران تصویب کرد. این دولت، علیرغم امضاي برجام و در شرایطی
که مدیران ارشد دولت روحانی، امضاي وزیر خارجه آمریکا را تضمین نامیده بودند، قانون محدودیت ویزا را علیه مردم ایران تصویب

 
کرد. 

دولت اوباما آنقدر عهدشکنی کرد که دولتمردان صراحتا اذعان کردند که دولت آمریکا، برجام را به صورت فاحش نقض کرده است.
روحانی در شرایطی انتخاب بایدن را مصداق تحولات جدید نامیده است که در سال 83 در کسوت دبیر شوراي عالی امنیت ملی در
حاشیه نشست خبري با رسانه ها گفته بود: «ایران از دموکرات ها زیان بیشتري دیده است... ما ترجیح نمی دهیم دموکرات ها برنده

 
شوند. آنها به طور تاریخی بیش از جمهوري خواهان به ایران صدمه زده اند». 

 
رویکرد منفعلانه صبر و انتظار 

نوع مواجهه دولتمردان با انتخابات اخیر آمریکا نشان داد که متاسفانه دولت همچنان رویکرد منفعلانه صبر و انتظار و گره زدن

 
معیشت مردم با اخم و لبخند مقامات آمریکایی را در پی گرفته است. 

این در حالی است که بیش از هفت سال از آغاز به کار دولت روحانی سپري شده است. دولت روحانی از سال 92 تا 94 اقتصاد را
معطل مذاکره گذاشت؛ از تابستان 94 تا بهمن 95 در انتظار اجراي برجام توسط دولت اوباما نشست؛ از زمستان 95 تا اردیبهشت 97

 
منتظر اجراي برجام توسط دولت ترامپ نشست. از اردیبهشت 97 نیز مسئله برجام اروپایی را مطرح کرد و باز هم به انتظار نشست! 

 
این رویکرد خسارت بار موجب شد که تنها در یک قلم، از دلار 3300 تومانی رسیدیم به دلار 32 هزارتومانی! 

 
شرطی سازي معیشت مردم! 

دولتمردان و رسانه هاي زنجیره اي در هفت سال اخیر همه امور کشور و حتی آب خوردن مردم را نیز به مذاکره و توافق با آمریکا گره



 
زدند. 

این در حالی است که همین طیف پیش از سال 92 تاکید داشتند که 70 الی 80 درصد مشکلات کشور ناشی از سوءمدیریت دولت

 
است و تحریم ها حداکثر 20 الی 30 درصد در بروز مشکلات سهیم است. 

در همین رابطه، روحانی- مهر 91- گفته بود: «درست است که دشمن به ما فشار می آورد، درست است که ما نیاز به اقتصاد مقاومتی
داریم اما آیا خودمان به ملتمان فشار وارد نمی کنیم؟ نقدینگی را چه کسی بالا برده؟ تحریم ها شروع شد براي این تحریم ها چه

 
برنامه اي را در نظر گرفتیم آیا واقعا به فکر اقتصاد مقاومتی بودیم؟». 

 
پیام ضعف به دشمن! 

در شرایطی که بایدن تاکید کرده که تحریم هاي هوشمندانه را علیه ایران به کار می گیرد و از روش هاي زیرکانه تري براي سخت
گیري بیشتر علیه ایران استفاده خواهد کرد، دولتمردان در این سو تاکید می کنند که پیروزي بایدن مصداق تحولات جدید در دنیا

 
است. 

این رویکرد تأمل برانگیز، جز تشویق و ترغیب دشمن به افزایش گستاخی و فشار، هیچ نتیجه دیگري ندارد. روحانی- فروردین 92 –
در همین رابطه گفته بود: «سوء مدیریت ها و مدیریت اقتصادي کشور به جاي اینکه با تدبیر و اتکا به قدرت مردم، پیام رشد پایدار را
به جهان بدهد. پیام ضعف به تحریم کنندگان می دهد. همه ضعف ها را نمی توان پاي تحریم نوشت... در حالی که می توانستیم

 
تحریم ها را با تدبیر و عزتمندانه، قابل اجتناب و قابل تقلیل کنیم». 

 
رکود انتظاري 94، درس عبرت دولتمردان 

واقعیت این است که دولت با مصوبه جدید مجددا در مسیر شرطی کردن اقتصاد کشور قرار گرفته و رفع مشکلات اقتصادي را به

 
روابط خارجی پیوند زده است؛ موضوعی که یکبار پیش از این هم در سال 94 شاهدش بودیم. 

در اواسط سال 94 و پیش از توافق برجام وضعیت اقتصادي به دلیل دلبستگی بیش از حد به خارج به شدت دچار رکود انتظاري شده
بود. بر اثر این رکود بسیاري از کارخانه هاي مشهور نظیر ارج، آزمایش، داروگر، روغن جهان و...تعطیل شدند و بسیاري هم با کمتر از
50درصد ظرفیت به کارشان ادامه دادند این رکود به قدري زجرآور شد که چهار وزیر صنعت، اقتصاد، کار و دفاع در نامه اي خطاب به
روحانی نوشتند: «براساس پیش  بینی  هاي بودجه اي شرکت ها که در بازار سرمایه موجود است و واقعیت هاي موجود در عملیات
صنایع مختلف بورسی در برهه کنونی اگر به  صورت ضرب الاجل و براساس قواعد حاکم در شرایط بحران اتخاذ تصمیم نگردد، بیم آن

 
می رود که این رکود تبدیل به بحران و آنگاه بی اعتمادي شود که براي زدودن آثار آن شاید مدت ها وقت لازم باشد.» 

در واقع، زمینه  چینی براي لزوم توافق، و دل بستن به  رابطه با آمریکا به قدري از سوي دولت دامن زده شد که حتی رئیس جمهور آب
خوردن مردم را هم به برجام گره زد. نگاهی به رشد اقتصادي سال 94 که به نوعی سال انتظار براي یک توافق بین المللی بود نیز
گویاي این رکود عمیق است براساس گزارش بانک مرکزي، نرخ رشد اقتصادي در سال 94 به قیمت ثابت سال 90 با نفت به منفی

 
1.6 درصد بدون محاسبه نفت منفی 3.1 درصد شد! 

به سخن دیگر، شرطی کردن اقتصاد کشور، پیش از توافق برجام منجر به رکود شد، چراکه از طرفی، برخی مسئولین یا هم فکران



دولتمردان دائما بر لزوم یک توافق بین المللی تاکید می کردند و مدام از هزینه  فرصت هاي از دست رفته عدم توافق صحبت می
کردند، و از طرف دیگر، بسیاري فعالان اقتصادي هم در انتظار توافق در آینده، به  طور کلی در فعالیت هاي خود دست نگه داشته
بودند! با این حال، اتفاق چندان مثبتی به غیر از افزایش فروش نفت، در اقتصاد نیفتاد و حتی سرمایه هاي چندانی هم بعد از برجام به

 
کشور نیامد! 

براساس آمارها، حدود 3.1 میلیارد دلار در سال 95 جذب اقتصاد شد و براساس گزارش سازمان برنامه و بودجه، میزان سرمایه گذاري
خارجی مستقیم جذب شده در سال 96 حدود پنج میلیارد دلار بود؛ یعنی در دو سال اجراي برجام، تنها هشت میلیارد دلار سرمایه
گذاري خارجی داشتیم که رقم بسیار کمی محسوب می شود. ضمن اینکه در حوزه هاي صنعتی نیز شاهد تحولی نبودیم، چنانچه
شرکت هاي پژو و توتال بعد از اعمال دوباره تحریم ها به راحتی ایران را ترك کردند! در واقع، تجربه قبلی از انتظار توافق، حاکی از
این واقعیت است که این انتظار ثمره اي جز تعمیق رکود ندارد و در نهایت هم دستاورد قابل ذکري که گرهی از مشکلات مردم باز
کند، به همراه نخواهد داشت. حالا نیز به نظر می رسد در شرایطی هستیم که دولت به دنبال تکرار همان دوره انتظار است، با این

 
حال، نباید فراموش کرد که تجربه قبلی به روشنی پیش چشم ماست و نباید از عبرت هایی که دفعه قبل گرفتیم، غافل شویم. 

 
مسائل ایران از خارج حل نمی شود 

سعید لیلاز، کارشناس اقتصادي حامی دولت در گفت وگویی تاکید کرد: مسائل ایران از خارج حل نمی شود. اقتصاد نفتی، دولت
رانتی می آورد روي کار، دولت رانتی هم از طریق فساد درآمد کسب می کند، از طریق مابه التفاوت ها، از طریق ایجاد طبقه وفادار به
خودش. اگر قیمت نفت بیاید پایین و سهم نفت در GDP ایران از 10 درصد GDP کمتر شود که دارد می شود، شما خواهید دید که
اقتصاد ایران به سمت آن شفافیت ها می رود، به سمت آن آرام سازي ها می رود و این دیگ از تلاطم می افتد. منشأ این تلاطم،

 
آمریکا و روابط خارجی ایران نیست. 

لیلاز افزود: یک بار فشار آوردید و ما یک مصالحه شرافتمندانه کردیم سر برجام. چرا بر هم زدند؟ ما در اثر تحریم هاي دوم در هفت،
هشت ماه اول حدود 25 تا 30 میلیارد دلار و 80 تن طلا را دولت از بین برد، یک گروهی آن را دزدیدند. این ربطش به ایالات متحده
آمریکا چیست؟ شما در سه سال گذشته 100 تا 150 هزار میلیارد تومان رانت از طریق مابه التفاوت قیمت خودرو به یک مشت دلال

 
دادید، به یک تعداد خریدار دادید. این سیاست گذاري ربطش به ایالات متحده آمریکا چیست؟ 

وي در ادامه گفت: ما اگر این 100 تا 150 هزار میلیارد تومان را نداده بودیم به مردم، به خریداران، الان قیمت بازار آزاد به مراتب
پایین تر بود، تولید خودروسازي ها به مراتب بالاتر بود... این حکمرانی تو است برادر، شما دلاري که می دانی نمی توانی با این رشد
نقدینگی که الان داري روي 4200 نگه داري، می آیی و می کنی 4200 و می گویی هر کس از در آمد تو، برایش ثبت سفارش کنید
و به او بدهید. ظرف 25 روز در اتاق بازرگانی ایران، در سازمان توسعه تجارت، یعنی وزارت صمت، در نیروي انتظامی؛ این ها همه
درگیر بودند؛ یک نفر موفق شد برود یک شرکت را ثبت کند، گواهی عدم سوءپیشینه بگیرد، بتواند برود کارت بازرگانی بگیرد، این
کارت بازرگانی ثبت سفارش کند، از این ثبت سفارش برود LC باز کند، 30 میلیون دلار کاغذي وارد کند که هرگز وارد اقتصاد ایران

 
نشده است 

این کارشناس اقتصادي خاطرنشان کرد: من معتقدم بین بایدن و ترامپ فرق اساسی و بنیادین و تعیین کننده اي نیست. به گزارش
الف، لیلاز اظهار داشت: وقتی در یک جنگلی به نام خاورمیانه زندگی می کنی که دائما همه سعی می کنند تو را بخورند و قورت
دهند، از جمله ایالات متحده آمریکا، بسیار ساده لوحانه خواهد بود اگر کسی تصور کند که مقام معظم رهبري بر مبناي امضاي برجام،

 
پروژه هاي قوي سازي ایران را رها می کند. اگر رها کند، ما نمی گذریم! 



وي در ادامه گفت: (انتخابات آمریکا) از نظر روانی حتما تاثیر می گذارد، ولی اثر روانی اثر تعیین کننده اي نیست. هم کوچک است و

 
هم ناپایدار، یعنی هم زمانش کم است، هم تاثیر لحظه اي اش قابل توجه نیست. 

 
- افزایش قیمت ها و احتکار زیر سایه نبود نظارت در بازار 

کیهان عوامل گرانی کالاهاي اساسی را بررسی کرده است: «افزایش اخیر قیمت ها، از گوشت گرفته تا پوشک، هیچ ارتباطی با تحریم
ها ندارد. بسیاري از مشکلات فعلی ما به خود ما و به ناسازگاري مربوط می شود. این افزایش هاي اخیر توجیه پذیر نیست و مقامات

 
باید آنها را معالجه کنند؛ از گوشت قرمز و مرغ گرفته تا پوشک بچه. این هزینه ها توجیه پذیر نیست.» 

 
(سخنان مقام معظم رهبري 13 آبان 99) 

یکی از اعضاي خانواده از «هال» صدایم می کند و می گوید: «سوپرمارکتیِ محل دو تا شیشه روغن با قیمت قبلی به هر خانواده می
دهد. من هم دو تا گرفتم. گفت؛ تا این قفسه روغن هایم تمام نشود، قیمت را بالا نمی برم. چون این روغن ها را با قیمت گذشته

 
خریده ام، با همان قیمت هم می فروشم.» 

حس می کنم، آقاي سوپرمارکتیِ محل، یکی از همان هایی است که رویایی براي تداوم زندگی در سایه همدلی و انصاف به هر یک از

 
هم محلی هایم می فروشد. 

به بیرون از پنجره قرنطینه می نگرم، امواج بالا و بالاتر می آیند و آقاي سوپرمارکت محله، همه را سوار کشتی نامرئی اش می کند و

 
نجات می دهد. 

 
مرغداران در انتظار تامین ذرت و کنجاله سویا 

یکی از مغازه هاي محله ران مرغ را از قرار کیلویی 17500 تومان برچسب زده است و درست کمی بالاتر با دو هزار تومان افزایش
19500 تومان و کمی بالاتر 21 هزار تومان! گویی هیچ نظارتی بر بازار نیست و فروشنده ها حتی به نرخ مصوبه صنف خود نیز پایبند
نیستند. این در حالی است که تا لحظه تهیه این گزارش نرخ مصوبه فروش هر کیلوگرم مرغ 24 هزار تومان و ران مرغ نیز به قیمت

 
17 هزارتومان در میادین میوه و تره بار تهران است. 

گیتی موسوي یک شهروند تهرانی که براي خرید مرغ با نرخ دولتی به همراه همسر و دو دخترش در صف توزیعِ میدان تره بار
«شهریار» قرار دارد، برایمان می گوید: «با هر کارت ملی یک مرغ که در واقع اندازه اش در حد جوجه است، دریافت می کنیم. فکر

 
نکنم بشود با این جوجه ها از پس یک وعده غذا هم بربیاییم.» 

صدرا حیدر زاده شهروند دیگري به گزارشگر کیهان می گوید: «در هفته اخیر با روند کاهشی نرخ گوشت و مرغ روبه رو شدیم.
بنابراین مشخص است که قیمت هاي افسارگسیخته اقلام اصلی می توانند روند کاهشی پیدا کنند، اما انگار دست هایی هستند که

 
نمی خواهد اینچنین شود. ضمن اینکه تشدید نظارت و مهار قاچاق می تواند تاثیر بسزایی بر قیمت ها داشته باشد.» 

محمد علی کمالی سروستانی، مدیرعامل اتحادیه مرغداران گوشتی، درباره آخرین تحولات بازار مرغ می گوید: «امروز(15 آبان99)



متوسط نرخ هر کیلو مرغ زنده درب مرغداري 15 هزار و 950 تا 16 هزار و 700 تومان، لاشه مرغ در کشتارگاه 23 هزار و 330 تومان

 
و حداکثر 25 هزار و 500 تومان و مرغ آماده به طبخ در خرده فروشی ها 27 هزار تا 30هزار تومان است.» 

وي می افزاید: «با توجه به وضعیت کنونی مرغ زنده، عرضه مرغ گرم با نرخ هاي بالاتر گرانفروشی است که به هیچ عنوان مورد تایید
نیست. اگر 85 درصد ذرت و 55 درصد کنجاله سویا با نرخ مصوب تامین شود، امکان عرضه مرغ با نرخ مصوب در بازار وجود دارد.
بازار مرغ به نهاده هاي دامی بستگی دارد به طوري که با تامین نهاده ها، بازار مرغ به تعادل می رسد، در غیر این صورت ملتهب می

 
شود.» 

وي هشدار می دهد: «اگر تعزیرات به صورت دستوري مرغداران را مجبور به عرضه مرغ با نرخ مصوب کند، مرغداران تمایلی به جوجه

 
ریزي نخواهند داشت.» 

لازم به توضیح است که تامین نشدن ارز براي تامین فرآورده هاي دامی و نیز احتکار آن از دلایل روشن گرانی فرآورده هاي دامی و

 
تاثیر آن بر قیمت مرغ طی یکی- دو ماه اخیر بوده است. 

 
20 تا 30 بطري روغن دپو شده در راه پله خانه! 

به سمت قفسه روغن هاي خوراکی چیده شده در فروشگاه می روم. تنها یک بطري مانده و آن هم برچسب قیمت نجومی 50 هزار

 
تومان خورده است. 

 
از فروشنده می پرسم: «مگر این روغن ها را با قیمت قبل خریداري و در قفسه فروشگاه جا نداده اید؟ 

 
چطور است که از دیشب تا به حال تا این حد افزایش قیمت یکباره داده اید؟ ضمنا چرا فقط یک بطري باقیمانده است؟» 

 
در همین حین یک مشتري که در کیف خریدش دو بطري روغن مایع خوراکی مخفی کرده، براي خرید بطري سوم خیز برمی دارد!» 

البته فراتر از دلایل گرانی یکباره روغن خوراکی به ویژه جامد، هنوز هم هستند فروشندگانی که به مردم روي خوش انصاف را نشان

 
می دهند. 

در یک سوپرمارکتی سطح شهر، فروشنده به هر یک از خانواده هاي محله دو بطري روغن مایع به قیمت قبل یعنی هرعدد 16 هزار و
خرده اي تومان می فروشد. خودش می گوید: «تا این قفسه روغن هایم تمام نشود، قیمت را بالا نمی برم. چون این روغن ها را با

 
قیمت گذشته خریده ام، با همان قیمت هم می فروشم. سهم هر خانوار دو بطري است.» 

بنا به گفته یک مقام صنفی 60 هزار تن روغن در گمرك به دلیل مشکل تخصیص ارزي دپو شده است. (تا لحظه تهیه این گزارش)

 
البته مشکل فقط این نیست و هجوم و احتکار هر یک شهروندان را نیز باید به دامنه این مشکل افزود. 

حبیب کیایی یک شهروند صراحتا می گوید: «وقتی اسم احتکار به میان می آید، همه ما یاد انبارهاي بزرگ دپوي کالا می افُتیم، در
حالی که برخی از شهروندان با شنیدن خبر گرانی برخی از اقلام به سمت فروشگاه ها هجوم آورده و تا می توانند در زیرزمین و راه پله

 
خانه شان 



احتکار می کنند. واقعا در طی چند ماه پیش رو از سال 99 هر خانوار چند بطري روغن خوراکی مصرف دارد؟ 20 تا 30 بطري دپو

 
شده در خانه توجیه منطقی ندارد، به ویژه که مصرف روغن زیاد اساسا براي سلامت مضر است.» 

 
آیا قیمت گوشت هم مربوط به تحریم هاست!؟ 

رصدهاي میدانی در مرکز توزیع گوشت قرمز و مرغ شهر تهران وابسته به شهرداري (میدان بهمن) نشان می دهد، هر شقه گوشت

 
گوسفندي بدون دنبه با قیمت 102 هزارتومان، سردست گوسفندي 

 
89 هزارتومان، قلوه گاه گوسفندي 69 هزار تومان و ران گوسفندي با قیمت 125 هزار تومان عرضه شده است. (16 آبان 99) 

قلوه گاه گوساله نیز با قیمت 75 هزار تومان، سردست گوساله 93 هزار تومان، گوشت لخم گوساله 95 هزارتومان و ران گوساله با

 
قیمت 99 هزار تومان عرضه شده است. 

یک سؤال اساسی این است که آیا تحریم ها بر روي قیمت اقلام تولید داخل هم می توانند تا این حد اثرگذار باشند و یا ضعف نظارتی

 
و قاچاق دو چالشی است که بر قیمت ها تاثیرگذار بوده اند؟ 

علی اصغرملکی رئیس اتحادیه گوشت گوسفندي می گوید: «قاچاق دام از دلایل گرانی گوشت در روزهاي اخیر بود. افرادي از عراق به
مناطق مرزي ایران می آمدند و دام خریداري می کردند و به دلیل اینکه خرید آنها با دلار بود فروشندگان تمایل بیشتري براي فروش
دام به آنها داشتند. در حال حاضر برخورد می کنیم.» وي کاهش تقاضا براي خرید را علت اصلی افُت قیمت گوشت در بازار اعلام
کرده و می گوید: «با توجه به کاهش قدرت خرید خانوار از پنجم ماه به بعد و ازدیاد عرضه در برابر تقاضا، قیمت گوشت روند نزولی به

 
خود گرفته است.» 

دامداران در هفته هاي اخیر با امتناع از عرضه دام به دنبال افزایش قیمت بودند که با نبود تقاضا در بازار، اقدام به عرضه دام هاي خود

 
کردند که این موضوع در کاهش قیمت اثر گذاشت. 

کاهش قیمت گوشت، اگر چه یکی از دلایلش افُت قدرت خرید خانواده هاست، اما گواه این است که می توان با اعمال نظارت دقیق و

 
راه بستن بر قاچاق، لااقل در مهار قیمت ها موفق بود. 

 
ترخیص 685 هزار تن کالاي اساسی از گمرك 

برنج یک محصول تولید داخل است و به طبع آن انتظار می رود محصول داخلی با نرخ بومی توزیع شود. اما متاسفانه در تولید اقلام
داخلی نیز هر روز شاهد افزایش روز افزون قیمت ها هستیم. بر اساس بررسی هاي میدانی هر کیلو برنج هاشمی 31 هزار تومان، برنج
پاکستانی 24 هزارو 200، برنج تایلندي 13 هزار و 900، طارم اعلاء 32 هزار، هندي 22 هزار و 200، نیم دانه معطر 18 هزار، دم
سیاه 32 هزار و 500 و معطر ایرانی 22 هزار در بازارهاي کشور عرضه می شود. این ها قیمت مصوبه است و گفته می شود شهروندان
در صورت مشاهده گرانفروشی می توانند به مراکز نظارتی اطلاع دهند. اما آیا همین میزان قیمت ها هم بالا و از توان خرید خانوارهاي
کم درآمد خارج نیستند؟ اساسا دلیل گرانی اقلام اصلی تولید داخل چه می تواند باشد؟ در مورد برنج وارداتی گفته می شود که عدم
تخصیص ارز دولتی و عدم ترخیص بار از گمرك دلیل افزایش قیمت برنج وارداتی است که این دلیل کماکان در مورد بیشتر اقلام



 
اصلی دپو شده در گمرك صدق می کند. 

 
اما در مورد برنج ایرانی دلایل افزایش قیمت چیست؟ 

جمیل علیزاده شایق دبیر انجمن تولیدکنندگان برنج قیمت تمام شده تولید را دلیل افزایش قیمت برنج تولید داخل دانسته و می
گوید: «قیمت برنج تولید داخل بالاست، چون از کشاورز حمایتی نمی شود. کشاورزان قادر نیستند ماشین آلات مورد نیاز براي

 
مکانیزه کردن کاشت و برداشت را تهیه کنند؛ ماشین آلات خارجی بسیار گران است و ماشین آلات ساخت داخل هم به روز نیست. 

اگر قرار است مسئله قیمت بالاي برنج داخلی را حل کنیم، باید به کشاورز کمک کنیم، قیمت تمام شده تولید را کاهش دهد و این

 
کار شدنی است. 

ضمن اینکه صنایع تبدیلی ما کارآمد نیست، صنایع جانبی در زمینه برنج نداریم و جز خود برنج و گاهی سبوس آن، از مشتقات این
محصول هیچ استفاده اي نمی کنیم. اگر بتوانیم تمام مشتقاتی را که در دنیا از برنج گرفته می شود در داخل تولید کنیم، درآمدهاي
جانبی برنج به قدري افزایش می یابد که قیمت خود برنج در آن گم می شود. در دنیا از برنج روغن می گیرند، ولی ما با سبوس برنج

 
بلوك سیمانی می سازیم و دلمان خوش است که صنایع جانبی داریم.» 

مهدي میراشرفی رئیس کل گمرك در لحظه تنظیم این گزارش(17 آبان 99) این نوید را می دهد: «از 200 هزار تن برنجی که در

 
گمرکات کشور 

دپو شده بود طی دو روز گذشته، 25 هزار تن آن ترخیص شده است.» وي در تکمیل صحبت هایش می گوید: «با توجه به تاکیدات
مقام معظم رهبري و اهتمام جدي که بین دستگاه هاي اجرایی مربوطه به وجود آمده روزها و هفته هاي آینده وضعیت پایدارتري در

 
بازار شاهد خواهیم بود. جدا از این 685 هزار تن کالاي اساسی امروز در جریان اظهار گمرکی قرار گرفته است.» 

 
بزرگ نمایی در رسانه ها و برهم خوردن تعادل عرضه و تقاضا 

امیردلداري مدیر نظارت و بازرسی اتاق اصناف خراسان رضوي با بیان اینکه «منکر برخی مشکلات و کمبودها در عرضه اقلام خوراکی
و کالاهاي اساسی مورد نیاز مردم نیستیم»، می گوید: «با این حال برخلاف آنچه در برخی رسانه ها بزرگ نمایی شده، این کمبودها
مشکل جدي و اساسی براي مردم ایجاد نکرده و واقعیت این است که کالایی در یک مقطع زمانی ممکن است به وفور نباشد، اما در

 
بازار موجود و به دست مصرف کننده نیز رسیده باشد.» 

وي با تأکید بر مدیریت مصرف در وضعیت کنونی، می گوید: «گاهی اخبار منتشرشده مبنی بر کمبود برخی اقلام و مانور آن در فضاي
مجازي موجب می شود تقاضاي مردم براي خرید آن کالاي خاص فراتراز نیازشان افزایش یابد و همین مسئله تعادل عرضه و تقاضا را
در بازار بر هم می زند که برخی آن را با عنوان کمبود یا نایاب شدن قلمداد می کنند، درحالی که نگرانی ایجادشده، میزان تقاضا و

 
خرید مردم را بیشتر می کند و به کم شدن آن کالا در سطح عرضه منجر می شود.» 

 
مردمسالاري 

 
- عقب نشینی قیمت مسکن شوخی است! 



مردمسالاري از تاثیر کاهش نرخ ارز بر بازار مسکن گزارش داده است: یکی از معضلات اصلی اقتصاد ایران وابستگی به دلار است، این
وابستگی سبب شده تا با هر نوسانی در نرخ ارز بویژه دلار، اقتصاد در همه بخشها با تزلزل مواجه شود. در واقع همه بازارهاي مالی و
پولی و سرمایه اي کشور تحت تاثیر این تغییرات قرار می گیرند که نمونه این تغییرات را در بازار سکه و طلا و سرمایه می بینیم. در
این میان یکی از بازارهاي مهم کشور که همان بازار مسکن است نیز از ابتداي سال جاري با تغییرات قیمتی عجیب و بی سابقه اي
مواجه شد. به ظن برخی از کارشناسان اقتصادي تغییرات نرخ ارز، در این بازار هم تاثیرگذار بوده است. به گزارش مردم سالاري
آنلاین، مسکن موضوعی نیست که بتوان به سادگی از آن گذشت به این دلیل که بازار آشفته امروز مسکن در کشور زندگی خیلی ها
را به خطر انداخته چراکه 35 درصد مردم کشور اجاره نشین هستند. با رشد قیمت مسکن دولت و مجلس تصمیماتی را براي کاهش
یا کنترل قیمت ها در بازار مسکن گرفتند که البته این طرح ها هم بنا به دلایلی نه تنها کمکی به بهبود وضعیت بازار نکردند حتی به
اعتقاد برخی از کارشناسان اقتصادي خود این طرح ها هنوز محل ابهام هستند. بارها از طرح هاي ساخت مسکن با عناوینی نظیر

 
اجتماعی، مهر، ملی، 25 متري و کارگري حرف به میان آمده، اما اقدامات جدي و امیدوارکننده اي انجام نشده است. 

به عنوان مثال در همین خصوص وحید شقاقی شهري، کارشناس اقتصادي با اشاره به ابهام در جزئیات طرح اقدام ملی مسکن گفته
است: «با وجود پیگیري هاي متعدد در رسانه ها، اطلاعات قابل توجهی در خصوص این پروژه ارائه نشده و موارد غیرشفاف بسیاري
درباره طرح اقدام ملی مسکن، وجود دارد که باید این ناآگاهی از سوي وزارت راه و شهرسازي مرتفع شود.» همین موضوع نشان
میدهد که خود دولتمردان و نمایندگان مجلس هم نمی دانند که باید با وضعیت این بازار افسارگسیخته چه باید کرد. براساس
آمارهاي رسمی بیش از دو و نیم میلیون خانه خالی نیز همچنان خاك میخورند و دست برقضا طرح مالیات بر خانه هاي خالی هم
نتوانسته قفل این خانه ها را باز کند! به اعتقاد بسیاري از کارشناسان بازار مسکن یکی از دلایل مهم در رابطه با افزایش قیمت مسکن
بنگاهداري بانک ها است. بانک ها به عنوان ثروتمندترین بنگاه هاي مالی، با استفاده از سرمایه هاي مردمی براي کسب سودهاي کلان
به منظور پرداخت سودهایی که به سپرده گذاران وعده داده اند وارد این بازار شده و به نظر هم نمی-رسد که قصد داشته باشند اجازه
دهند تا خانه هایی را که خریده اند کاهش قیمت داشته باشند. با این وجود در این میان برخی از مسئولان هستند کسانی که بدون
درنظر گرفتن شاخص هاي اقتصادي و عوامل موثر بر افزایش قیمت مسکن، تنها نوسانات نرخ ارز را دلیل رشد بی منطق قیمت
مسکن دانسته و معتقدند که با کاهش نرخ ارز، قیمت مسکن هم کاهش خواهد یافت، در این رابطه محمد اسلامی، وزیر راه و

 
شهرسازي با اشاره به کاهش قیمت ارز، گفته است: «تداوم کاهش نرخ ارز قیمت مسکن را کاهش خواهد داد.» 

 
چسبندگی قیمت 

یکی از دلایل اصلی که اجازه کاهش قیمت مسکن را نمی دهد چسبندگی قیمت مسکن است، بدین معنا که قیمت مسکن برخلاف
سایر اقلامی که با رشد نرخ ارز افزایش می یابند و با کاهش نرخ؛ کاهش می یابند، قمیت مسکن صرفا تمایل به صعود دارد و در هیچ
زمانی دیده نشده که حتی در شرایط سکون بازار و رکود تورمی قیمت مسکن کاهش یابد. حسین عبده تبریزي، اقتصاددان با بیان این
که در بخش مسکن چسبندگی قیمت ها وجود دارد، به مهر گفته است: «وقتی در منطقه اي، واحد مسکونی با قیمت بالا معامله می
شود، سایر مالکان هم به این رقم استناد کرده و می خواهند ارزش ملک خود را به آن رقم برسانند و مقاومت براي کاهش وجود

 
خواهد داشت. البته بعد از مدت ها به دلیل تورم ارزش ملک به آن رقم ها هم می رسد.» 

 
رشد 500 درصدي و توهم کاهش قیمت! 

با مقایسه میانگین نرخ معاملات مسکن تیرماه 1399 در شهر تهران با مدت مشابه در سال 1396 براساس آمار وزارت راه و شهرسازي
در فاصله 3 سال گذشته قیمت هر متر واحد مسکونی از 4 میلیون و 619 هزار تومان به 21 میلیون و 775 هزار تومان جهش کرده



است و به عبارت دیگر طی 7 سال منتهی به شهریور ماه امسال متوسط قیمت مسکن با رشد 533.54 درصدي به 24 میلیون و 290
هزار تومان رسیده که در نوع خود یک رکود دیگر گرانی در کارنامه کاري دو دولت حسن روحانی ثبت شده است که این رقم در تاریخ
40 ساله پس از انقلاب بی سابقه محسوب می شود. رشد بیش از 500 درصدي قیمت چطور ممکن است کاهش یابد؟ حتی اگر
کاهشی اتفاق بیافتد با وجود عواملی که مانع این اتفاق خواهند شد، آیا این ریزش به حدي هست که بتوان اسم آن را «کاهش»
گذاشت؟ به نظر می رسد بازار مسکن در هیچ سالی مورد توجه دولت ها نبوده و نیست و برنامه مشخصی هم براي مدیریت این بازار و
نیاز اساسی مردم وجود ندارد و صرفا در زمان هایی که صداي اعتراضات عمومی در این موضوع بلند می شود صحبت هاي درباره آن

 
صورت می گیرد. 

هیچ یک از طرح هاي پیشنهادي دولت و مجلس نتوانسته جلوي افزایش قیمت مسکن را بگیرد چه برسد به اینکه آن را کاهش دهد.
شاید این قیمت به دلیل رکود تورمی یا عامل دیگري مدتی ثابت بماند، اما در هیچ سالی کاهش قیمت مسکن دیده نشده است. دادن
امیدواهی بدون انجام هیچ اقدامی نمی تواند سبب بهبود وضعیت شود. مسکن مانند اسب رم کرده اي است که افسارش پاره شده و

 
قادر به رام کردن آن نیست. 

 
وطن امروز 

 
- تنظیم بازار در انتظار تصمیم 

وطن امروز از بلاتکلیفی تنظیم بازار محصولات و نهاده هاي کشاورزي گزارش داده است: رئیس جمهور ضمن مخالفت با توافق

 
وزارتخانه صمت و جهاد کشاورزي براي مدیریت تنظیم بازار، آن را به ستاد اقتصادي دولت ارجاع داد. 

به گزارش «وطن امروز»، اوایل آبان 2 وزارتخانه صمت و جهاد کشاورزي براي مدیریت تنظیم بازار محصولات کشاورزي در داخل
کشور با هم تفاهم کردند. بر این اساس تفاهمنامه مسؤولیت تمرکز در امور سیاست گذاري، برنامه ریزي و یکپارچگی مدیریتی در
تنظیم بازار داخلی محصولات و نهاده هاي کشاورزي به وزارت جهاد کشاورزي سپرده شد. اهم مفاد این تفاهمنامه نشان می دهد
مجددا شرکت بازرگانی دولتی از وزارت صمت منتزع و به وزارت جهاد کشاورزي منتقل می شود و مسؤولیت تنظیم بازار انواع نهاده ها
و محصولات کشاورزي در سطح عمده فروشی با وزارت جهاد کشاورزي خواهد بود. همچنین مسؤولیت ها و اختیارات وزارت صنعت،
معدن و تجارت در قانون مقررات صادرات و واردات درباره محصولات و نهاده هاي کشاورزي به وزارت جهاد کشاورزي منتقل می شود.

اسحاق جهانگیري، معاون اول رئیس جمهور مورخ 7 آبان ماه سال جاري در پاراف این تفاهم خطاب به رئیس جمهور با تایید و
موافقت تلویحی آورده است: «با توجه به شرایط بازار، باید به توافق 2 وزیر عمل شود که مسؤولیت هر دستگاه روشن شده و پاسخگو

 
باشند. در صورت لزوم در جلسه شوراي عالی اقتصادي 3 قوه تصویب شود». 

با این اتفاق و هم افزایی 2 وزارتخانه متولی تنظیم بازار داخلی براي فائق آمدن بر مشکلات و نارسایی ها و پراکندگی در مسؤولیت
کار، انتظار می رفت با پی نوشت معاون اول رئیس جمهور، این تفاهم وارد فاز اجرایی و عملیاتی شود اما چندي بعد رئیس جمهور

 
پس از ملاحظه آن نظر دیگري ارائه می داد. 

یک روز پس از تایید تفاهم 2 وزارتخانه بر سر مدیریت و تنظیم بازار محصولات کشاورزي مورخ 8 آبان ماه امسال رئیس جمهور در
واکنش به این مساله عنوان کرد: «این توافق بر خلاف مصوبات است. 2 وزیر نمی توانند نسبت به مصوبات شوراي هماهنگی یا ستاد

 
اقتصادي دولت تصمیم گیري کنند. موضوع در ستاد اقتصادي دولت مطرح شود». 



اما بی توجه به این موضوع، ستاد تنظیم بازار در یکصدویازدهمین جلسه کارگروه تنظیم بازار (جلسه فوق العاده) که 16 آبان 99 با
حضور وزیر صنعت، معدن و تجارت و وزیر جهاد کشاورزي برگزار شد، مجددا مسؤولیت و هماهنگی تامین انواع نهاده هاي کشاورزي،

 
دام، طیور، تعیین اولویت تخصیص و تامین ارز و ترخیص به همراه توزیع و نظارت بر آن را به وزارت جهاد کشاورزي واگذار کرد. 

بر این اساس 2 وزیر دولت به منظور خاتمه دادن به کمبودهاي کالایی در بازار داخلی و مهار افسارگسیخته قیمت ها بر اساس

 
مقتضیات بازار به تعبیري آتش به اختیار عمل کردند اما ظاهرا این موضوع به مذاق رئیس جمهور خوش نیامده است. 

این در حالی است که روزبه روز سفره معیشت و قدرت خرید مردم کاهش یافته و هر روز کمبود یا افزایش سرسام آور قیمت کالاهایی
از قبیل روغن، برنج، شکر، آرد، چاي و حتی پوشک بچه مشاهده می شود. بعد از سال ها اختلاف وزارت صمت و جهاد کشاورزي بر
سر قانون تمرکز وظایف بخش کشاورزي، در حال حاضر به واسطه تشدید تحریم ها و بروز مشکلات عدیده ایجاد شده، 2 وزیر بر سر

 
مدیریت بازار تفاهم کردند که می توان در این جنگ اقتصادي آن را به فال نیک گرفت. 

گفتنی است قانون تمرکز وظایف بخش کشاورزي سال 91 مصوب شد اما این قانون به دلیل اختلافات میان وزارت صمت و وزارت
جهاد کشاورزي هیچ گاه به صورت کامل و بدرستی اجرا نشد. با این وجود اجراي این قانون واردات 5 میلیارد دلار محصولات
کشاورزي را کاهش داد. اجراي این قانون در سال 98 با اصرار حسن روحانی متوقف شد. دولت اعلام کرد مصوبه شوراي هماهنگی
اقتصادي سران قوا را براي این امر گرفته است اما درباره این موضوع مستنداتی ارائه نشده و از سوي دیگر بعضی نمایندگان مجلس نیز

 
در اصل وجود چنین مصوبه اي ابراز تردید کردند. 

طبق این قانون، مسؤولیت و مدیریت تجارت اعم از صادرات، واردات و تنظیم بازار داخلی محصولات و کالاهاي اساسی زراعی، باغی و
گیاهان دارویی شامل گندم، برنج، جو، ذرت، پنبه وش، روغن و دانه هاي روغنی، چاي، سیب زمینی، پیاز، حبوبات، سیب، پرتقال،
خرما، کشمش، قند، شکر، کنجاله و همچنین محصولات دامی، طیور و آبزیان شامل شیر و فرآورده هاي لبنی، گوشت سفید، گوشت

 
قرمز، تخم مرغ و نیز پیله ابریشم به وزارت جهاد کشاورزي واگذار شده بود. 

 
- بانک مرکزي نوسان گیري را شروع کرد؟ 

وطن امروز از آخرین تحولات بازار ارز و واکاوي رفتار بانک مرکزي گزارش داده است: دیروز قیمت هر دلار آمریکا در بازار آزاد قریب
به 2 هزار تومان نسبت به روز گذشته اش افزایش داشت. این افزایش قیمت در حالی در بازار رخ داد که قیمت دلار از 30 هزار تومان
ظهر چهارشنبه هفته قبل به 23 هزار تومان در صبح روز یکشنبه 18 آبان رسید ولی این مسیر قیمتی دوام نداشت. بعد از اعلام نتایج
انتخابات آمریکا، از میزان خریدهاي هیجانی در بازار ارز کاسته شده بود و اکثریت بازار از ترس ریزش بیشتر قیمت ها فروشنده شده
بودند، البته نباید از تحرك بانک مرکزي جهت کاهش نرخ ارز هم چشمپوشی کرد؛ زمانی که بانک مرکزي پس از یک ماه سقف

 
فروش در سامانه نیما را برداشت و فروش ارز سهمیه اي را کلید زد. 

 
نوسان گیري بانک مرکزي؟ 

هفته گذشته با کاهشی شدن قیمت ارز، یک کارشناس اقتصاد در گفت وگو با ایبنا (رسانه رسمی بانک مرکزي) به سیاست گذار پولی
و مالی کشور پیشنهاد داده بود در صورت ریزشی شدن قیمت ارز، اقدام به خرید دلارهاي خانگی کند. سیدحمید حسینی در این
گفت وگو اظهار داشته بود: «بازارهاي مختلف نظیر ارز، بورس، مسکن، خودرو، طلا و سکه، با حباب قیمتی همراه است و در این



شرایط، ارزي که در بازار معامله می شود ارزي نیست که مصرفی باشد، زیرا مردم نه شرایط مسافرت دارند و نه امکان حواله آن وجود
دارد، بلکه این ارز تنها براي پس انداز مدنظر است. برخی در این ایام اقدام به خرید ارز کردند و حالا متضرر شده اند. این افراد به امید
اینکه در آینده نرخ ها بالاتر خواهد رفت، اقدام به خرید کردند و حالا با کاهش نرخ ارز مجبور به فروش شده اند، زیرا چشم انداز بازار
همچنان کاهشی است، بنابراین پیشنهاد می شود بانک مرکزي در این شرایط، در اقدامی هوشمندانه این حجم از ارزهاي خانگی را که
به بازار آمده و خواهد آمد خریداري کند». به طور حتم سیاست گذار پولی بدرستی می داند امکان خرید ارزهاي خانگی در حالت
ضرر و کاهشی شدن بازار وجود ندارد و باید این اقدام در فضایی شکل گیرد که دارندگان ارز احساس کنند بیش از این قیمت ها
پایین نخواهد آمد و دورنماي بازار افزایشی هم در ادامه وجود ندارد. بانک مرکزي یک بار با عبدالناصر همتی این اقدام را در زمان
ریزش قیمت ارز از کانال 19 هزار تومان انجام داد و نتیجه مناسبی هم از آن گرفت؛ زمانی که قیمت ارز با شدت فزاینده اي در حال
کاهش بود اما در مقطعی 10 روزه در کانال 16 هزار تومان و سپس در کانال 15 هزار تومان سکته کرد و از همین موضوع بانک
مرکزي براي خرید ارزهاي خانگی استفاده کرد. همتی ثابت کرده است قاعده بازار ارز را براي نوسان گیري بیش از هر شخص دیگري
می داند و هم اکنون هم به دنبال نوسان گیري از بازار است. باید توجه داشت اساسا هیچ گونه تقاضاي ارزي هم اکنون در بازار وجود
ندارد، سفرهاي خارجی به کلی متوقف شده است و از سوي دیگر براي واردکنندگان صرفی ندارد که بخواهند ارز خود را از بازار آزاد
تامین کنند، پس رشد قیمت ارز یک اتفاق غیراقتصادي قلمداد می شود. از سوي دیگر فعالان غیررسمی بازار ارز با توجه به اینکه

 
صرافی ها با اختلافی معنادار ارز را عرضه می کنند، هیچ نقشی در بازار ندارند. 

در حال حاضر مافیاي سیاسی حاضر در بازار ارز که به دنبال سفیدنمایی انتخاب نامزد دموکرات بودند، به نتیجه مطلوب خود رسیده
اند و به نظر می رسد بانک مرکزي به فکر تامین ذخایر ارزي است. بانک مرکزي همزمان با شروع نوسان گیري احتمالی، فضاسازي
رسانه اي براي بهره گیري از آن شرایط را هم کلید زده است. اقتصاد آنلاین رسانه نزدیک به همتی دیروز نوشت: «طبق شنیده ها،
رئیس کل بانک مرکزي طی نامه اي به رئیس جمهور از ترخیص کالاها از گمرك بدون تایید و کد رهگیري بانک مرکزي بشدت انتقاد
کرده و خواستار جلوگیري از آن شده است. همتی این اقدام را دلیل اصلی رشد تقاضاي ارز براي کالاهایی دانسته که بدون انتقال ارز
در گمرك دپو شده بوده است. بر این اساس رئیس کل بانک مرکزي در جلسه اي با وزراي اقتصادي دولت ضمن اعتراض شدید به این

 
اقدام، آن را تضعیف مدیریت بانک مرکزي براي کاهش نرخ ارز دانسته است». 

موضوع جالب اینجاست که این نامه از طرف بانک مرکزي تکذیب نشد! به نظر می رسد بانک مرکزي به دنبال این است با وجود

 
نوسان گیري، مسؤولیت ها را از گردن خود بردارد. 

این در حالی است که طبق گفته رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران در این سیاست اصل این نیست که بگوییم واردات با ارز
متقاضی آزاد شده است، بلکه این مساله یک مورد حاشیه اي است. اصل موضوع این است که واردات در مقابل صادرات بتواند همچون
سال قبل برقرار باشد اما این بار وارداتی که مورد نیاز کشور است؛ یعنی مواد اولیه کارخانجات. حمید زادبوم با بیان اینکه براي رفع
تعهدات ارزي این اتفاق می افتد، افزود: واردات با ارز متقاضی آزاد طبیعتا شروطی دارد و به این صورت آزاد آزاد نیست که هر فردي
هر کالایی را خواست وارد کشور کند. زادبوم تاکید کرد: فقط مواد اولیه کارخانجات و قطعات مورد نیاز کارخانجات وارد خواهد شد،
آن هم به این صورت است که شروطی که بانک مرکزي براي استفاده از ارز متقاضی گذاشته است باید رعایت شود. معاون وزیر صمت
در ادامه درباره انتقادات فعالان اقتصادي درباره ابهام در منشأ ارز متقاضی و تأثیر سوء این موضوع بر اقتصاد کشور، گفت: باید بانک
مرکزي در این باره نظر دهد اما اصولا قرار شده است ارزش ریالی شفاف شود. کسی که ادعاي ارز متقاضی براي واردات دارد، باید
گردش ریالی این شخص این موضوع را نشان دهد که فرد ارزي دارد. زادبوم افزود: اگر حساب ریالی فرد گردشی نداشته باشد و بگوید
ارز دارد، ادعایی است که می تواند تأثیر منفی در بازار بگذارد، لذا بانک مرکزي براي این موضوع یک نظام کنترلی در نظر دارد و

 
حساب هاي ریالی افرادي که ادعاهاي ارز متقاضی دارند بررسی می شود. 



این یعنی اساسا امکان استفاده از بازار داخلی ارز توسط کسانی که می خواهند با ارز متقاضی کالا وارد کنند وجود ندارد و وظیفه
نظارتی این موضوع هم بر عهده بانک مرکزي قرار گرفته شده است. این یعنی بانک مرکزي می تواند براحتی مانع از بروز هرگونه
سوءاستفاده اي شود، حالا مشخص نیست دلیل انتقادهاي همتی به حسن روحانی چیست؟ با توجه به اینکه معاون فنی گمرك این
اقدام را حیاتی و تسهیل کننده خروج کالاهاي در گمرك مانده می داند و کشور به چنین تصمیمی پیش از این نیاز داشت، به نظر

 
می رسد بانک مرکزي به دنبال بهانه دیگري براي پوشاندن نوسان گیري خود در بازار ارز باشد. 

 
- بحران سیاست گذاري براي بورس 

وطن امروز نقش دولت در سقوط شاخص کل بورس را بررسی کرده است: ظهر دیروز سهامداران متضرر بازار سرمایه در اعتراض به
اقدامات اشتباه دولت که منجر به ریزش ممتد بورس در 4 ماه گذشته شده است، مقابل سازمان بورس و اوراق بهادار تهران تجمع
کردند. اگر چه کسانی که وارد بازار سرمایه می شوند ریسک هاي آن را نیز باید بپذیرند اما برخی تصمیمات غلط دولت نظیر تشویق
مردم به سرمایه گذاري در بورس و بیمه گري آن موجب شده سهامداران از دولت انتظار داشته باشند از بورس حمایت کند. دولت که
براي خروج از بحران افزایش حجم سپرده هاي بانکی به بازار سرمایه روي آورد، از این ظرفیت هم نتوانست بدرستی استفاده کند و
خود این بازار را هم به یک بحران تبدیل کرد. همچنین اقدامات غیرکارشناسی و اشتباه دولت نظیر ممنوعیت فروش سهمی که در
همان روز خریده شده، اختلاف بین وزیر نفت و وزیر اقتصاد بر سر عرضه دارا دوم، مجوز فروش سنگین سهام عدالت و کاهش نسبت
سرمایه گذاري در صندوق هاي با درآمد ثابت که به تشدید این ریزش کمک کرده، موجبات اعتراض سهامداران را فراهم کرده است.
دردآور آنکه دولت و سازمان بورس قصد اصلاح این روند پراشتباه را ندارند و همچنان با تصویب مصوبه هایی چون «احراز هویت دو

 
عاملی براي ورود به سامانه معاملات آنلاین» به مشکلات این بازار دامن می زنند. 

به گزارش «وطن امروز»، با ورود به چهارمین ماه ریزش بورس، ظهر دیروز برخی سهامداران متضرر بازار سرمایه با تجمع مقابل
سازمان بورس و اوراق بهادار تهران، خواستار پاسخگویی مسؤولان این سازمان درباره روند نزولی این بازار شدند. این دومین حضور
خیابانی سهامداران در اعتراض به وضعیت نزولی بورس در یک ماه اخیر است. 15 روز پیش نیز سهامداران با شنیدن خبر حضور
رئیس سازمان بورس در مجلس شوراي اسلامی، با حضور مقابل ساختمان مجلس، خواستار رسیدگی مسؤولان به شرایط نزولی بازار
سرمایه شدند. 19 مردادماه امسال بود که شاخص کل بورس، پس از یک دوره صعود بی سابقه، وارد روند نزولی شد و این روند

 
کماکان ادامه دارد. 

 
سقوط ممتد 

شاخص کل بورس اوراق بهادار تهران که تا چند ماه قبل رکوردهاي صعود خود را یکی پس از دیگري می شکست و بر قله 2 میلیون و
100 هزار واحدي قرار گرفته بود، با سقوط شدید و طولانی اش، 42 درصد از رشد قبلی خود را از سهامداران پس گرفت. این شاخص،
در پایان معاملات دیروز نیز 25 هزار و 369 واحد دیگر کاهش یافت و به رقم یک میلیون و 215 هزار و 156 واحد رسید. همچنین
شاخص کل بورس با معیار هم وزن نیز با کاهش 2 هزار و 796 واحدي، به رقم 366 هزار و 78 واحد رسید. کاهش این شاخص که
معیار دقیق تري براي توصیف کلیت بازار است، نشانگر پوشاندن پیراهن خونین بر تن نزار این بازار است. در جریان معاملات دیروز،
معامله گران بیش از 9/7 میلیارد سهام حق تقدم و اوراق مالی در قالب 683 هزار نوبت معامله و به ارزش 5 هزار و 995 میلیارد تومان
دادوستد کردند. اگر ارزش معاملات فرابورس که امروز به 4 هزار و 75 میلیارد تومان رسید را درنظر بگیریم، معامله گران دیروز در
بورس و فرابورس بیش از 10 هزار و 72 میلیارد تومان داد و ستد کردند. با اتمام زمان معاملات و بسته شدن بازار، ارزش بازار در

 
بورس تهران به رقم 4 میلیون و 618 هزار میلیارد تومان رسید. 



 
دولت در قبال ریزش بورس مسؤول است؟ 

کارشناسان بازار سرمایه جمله معروفی دارند که می گوید اصلاح بازار، جزئی از ذات آن است. این جمله به این معنی است که اصلاح،
ریزش یا سقوط، بخشی از بازار است و نباید کسی را به خاطر آن مقصر بدانیم و سرزنش کنیم. اکثر فعالان بازار سرمایه نیز به این
جمله کاملا اعتقاد داشتند تا اینکه دولت با تغییر سیاست هاي اقتصادي خود، مسیر بازار سرمایه را وارد فصل تازه اي کرد. دولت که
از سال 93 تا 97 با سیاست افزایش نرخ بهره بانکی براي مهار تورم، 89 درصد از نقدینگی موجود در جامعه را در بانک ها حبس کرده
بود، دیگر توان پرداخت سودهاي موهوم به این حساب ها را نداشت و عملا به دنبال راه حلی براي خروج از این بحران بود؛ بحرانی که
از یک سو موجب ایجاد رکود شدید در جامعه شده بود و از سوي دیگر با پرداخت سودهاي موهومی، منجر به افزایش نقدینگی بدون
پشتوانه و ایجاد تورم هاي سنگین می شد. دولت می دانست براي خروج از این بحران، باید به سمت کاهش نرخ بهره بانکی برود اما
این اقدام مساوي بود با خروج بخش زیادي از نقدینگی محبوس در بانک ها. همچنین با توجه به فراهم نکردن زمینه هاي هدایت
نقدینگی به سمت تولید در سال هاي قبل، خروج این سرمایه ها از بانک به معنی ورود آنها به بازارهایی مثل ارز، طلا، خودرو و مسکن
بود. به همین خاطر تیم اقتصادي دولت، راه خروج از این بحران را در ورود این سرمایه ها به بورس یافت؛ راه حلی که در نگاه اول
بسیار جذاب به نظر می رسید و بازار سرمایه را در نقش جاذب نقدینگی معرفی می کرد. پس از آن مسؤولان دولتی پاي کار آمدند و
با تبلیغ بورس و تشویق مردم به سرمایه گذاري در آن، سیل نقدینگی را نه تنها از سپرده هاي بانکی، بلکه از سایر بازارها هم به بازار
سرمایه هدایت کردند. در ادامه دولت با تشویق ها و حمایت هاي لفظی نقش بیمه گر بورس را پیدا کرد و پس از آن مردمی که
سرمایه هاي خود را با تشویق دولت به بورس آورده بودند، دولت را متضمن سرمایه خود دانستند. حالا دیگر ریسک، جزئی از بازار

 
نبود و دولت با حمایت هاي مستقیمی که از آن انجام داد، عملا ضمانت ریسک هاي بورس را پذیرفت. 

 
شرق 

 
- ریزش شاخص هاي بازار سرمایه ادامه دارد 

شرق درباره سقوط بروس گزارش داده است: تجمع مال باختگان، به اتفاقی عادي در اقتصاد ایران تبدیل شده است. هرازگاهی گروهی
از مال باختگان در حوزه هاي مختلف اقتصادي براي نشان دادن اعتراض خود تجمع می کنند و این بار نوبت به بورس رسیده است.
خبر آمدن بایدن، خبر مثبتی بود که می توانست با تأثیر بر بازار طلا و سکه ایران، شاخص هاي بورس را از حالت ریزش خارج کند؛
اما این خبر هم نتوانست روند نزولی شاخص هاي بازار سرمایه را کنترل کند. به دنبال تداوم این روند منفی، دیروز جمعی از سهام
داران خرد مقابل سازمان بورس و اوراق بهادار تجمع کردند. به اعتقاد مهدي سوري این تجمع کنندگان حق دارند؛ زیرا با اعمال
سیاست هاي غلط نظیر توزیع سهام عدالت و ETF دولت بدون آنکه بدانند به بورس دعوت شده اند و این رسم میهمان نوازي نیست

 
که جیب آنها خالی شود. 

تجمعات اعتراضی به پاي ثابت اقتصاد بیمار ایران تبدیل شده است. یک روز مال باختگان ثامن الحجج مقابل بانک مرکزي تجمع می
کنند و روزي دیگر مال باختگان شرکت هاي واردکننده خودرو مقابل وزارت صمت، یک روز مرغ داران بدون نهاده و عصبانی از
سیاست هاي تنظیم بازار جهاد کشاورزي خیابان طالقانی را بند می آورند و روزي دیگر مردم نگران از افزایش قیمت بنزین به خیابان
می آیند. بعد از آنکه دولت از مردم خواست که سرمایه هاي خود را به جاي صرف در بازار سکه و طلا، وارد بورس کنند، خیلی ها به
سمت این بازار آمدند. در خبرها آمده بود حتی اعضاي یک روستا که آنتن دهی موبایل در محل سکونت شان ضعیف است، براي
اطلاع از وضعیت تابلوهاي بورسی در ساعت خاصی زیر درخت روستا (تنها محل تحت پوشش اینترنت) جمع می شوند تا شرایط
سرمایه هاي شان را رصد کنند. حالا همه آن اشتیاق به سرمایه گذاري، به اضطراب تبدیل شده است. دیروز صبح برخی از سهام داران
مقابل سازمان بورس و اوراق بهادار تجمع کردند. آن طور که ایلنا گزارش داده است، این جمع معترض از سهام داران حقیقی و خرد



بوده اند که اعتراض خود را درباره سیاست هاي دولت در دوران ریزش شاخص و عدم اجراي وعده هاي حمایتی در قالب شعارهایی

 
بیان کردند. 

 
تجمع کنندگان حق دارند 

مهدي سوري، کارشناس بورس، در گفت وگو با «شرق» درباره دلایل نارضایتی مردم و تجمع، بیان می کند: این افراد حق دارند.
بازارهاي مالی ریسک دارد و هیچ کس ضامن سود و ضرر آن نیست؛ اما این در شرایطی است که این افراد با تصمیم خود و با آگاهی
از شرایطی که پیش روي آنها است، وارد بازار شده باشند. او ادامه می دهد: مردم از بالاترین ارکان دولتی به بورس دعوت شدند. این
رسم میهمان نوازي نیست که کسی را دعوت کنیم و به جاي پذیرایی، جیبش را خالی کنیم. پس این افراد اگر اعتراض می کنند، به
خاطر دعوتی است که شده اند وگرنه فعالان قدیمی بازار سرمایه که خود وارد بازار شده اند و خیلی وقت ها هم ضرر کردند، هیچ وقت

 
چنین اعتراضاتی را نداشتند. 

سوري می گوید: در دنیا یکی از راهکارهاي جلوگیري از اعتراضات اجتماعی ورود افراد به بازار سرمایه است؛ چون یک فرد فعال بازار
سرمایه می داند که اگر شیشه بانکی را بشکند، به سرمایه هاي خود زیان می زند. افراد می دانند که ناآرامی، اعتراض و آشوب باعث
مشکل پیداشدن در بازارهاي مالی می شود. او تأکید می کند: در هیچ جاي دیگر دنیا و در گذشته ما، چنین اعتراضاتی به صورت کلی

 
سابقه زیادي ندارد؛ اما این افراد حق دارند؛ زیرا اینها دعوت شده اند. 

 
دعوت به بورس با توزیع سهام عدالت 

این کارشناس بورس به این پرسش که چه کسی افراد را به بورس دعوت کرد، این گونه پاسخ می دهد: دولت و مجلس آنها را دعوت
کردند. هرکسی که در مسئولان ما تصمیم گیرنده بوده، از این مردم خواسته که همه چیز خود را به بورس بسپارند. یک سري افراد
دعوت شدند و یک سري افراد بدون اینکه خودشان بخواهند و درجریان باشند که به کجا می روند، با ابزارهاي غیر استانداردي مثل
ETF هاي دولت یا سهام عدالت به سمت این بازار هل داده شدند. حتی ازطریق شبکه بانکی به این سمت هدایت شدند. او اضافه می
کند: بازار بورسی که الان در ایران شاهد آن هستیم، یک بازار مالی استاندارد نیست؛ چون اولین شرط بازار مالی استاندارد،
نقدشوندگی است؛ یعنی هر زمانی که تمایل داشته باشید بتوانید پول تان را از آن بازار خارج کنید. این بزرگ ترین مزیت یک بازار
بورس استاندارد است، ولی وقتی در بازار سرمایه ما پول افراد یک ماه در صف فروش می ماند و افراد نمی توانند سرمایه خود را بیرون
ببرند، یعنی بازار استاندارد نیست که برمبناي پایه هاي تحلیلی درباره آن صحبت کنیم. سوري می گوید: مداخله غیرکارشناسی
ETF مسئولان و استفاده از ابزارهاي نادرست این بازار را غیراستاندارد کرده است. از ابتدا که سهام عدالت به وجود آمد و صحبت از

 
دولت بود، به شدت هشدار دادیم که این ابزارها غیراستاندارد است و می تواند بازار بورس را به بیراهه ببرد. 

 
حمایت نقدي چاره کار نیست 

به گفته این کارشناس بورس، برخی وقت ها افراد راهکار را نمی دانند و از دولت انتظار حمایت نقدي دارند. او یادآور می شود: ما
چنین انتظاري از دولت نداریم؛ زیر این شکل حمایت به نوعی دست کاري در بازار است. از مسئولان انتظار داریم اجازه دهند بازار
بورس مسیر استاندارد خودش را برود. نه کسی را هل بدهند، نه سد بسازند و نه جاده اصلی را که تمام ابزارهایش سال ها در دنیا

 
جواب پس داده است، به یک بیراهه فرعی تبدیل کنند. 

سوري می گوید: در بازار بورس آن چیزي که مشکل ایجاد می کند، استفاده از ابزارهاي غیر استاندارد و کنارگذاشتن روال هاي



 
متداول است. 

او توزیع سهام عدالت را یک تجربه شکست خورده در بلوك شرق معرفی می کند. این کارشناس بورس بیان می کند: آن کسی که
سهام عدالت را بین مردم توزیع کرد، برآورد نکرد که این افراد، این حجم سهام را چطور بفروشند. در جهان، سهام متعلق به کسی

 
است که پول مازاد دارد. درحالی که سهام عدالت در اختیار افراد ضعیف قرار گرفت که پول مازاد ندارند و نیاز به نقدینگی دارند. 

 
او اضافه می کند: هر چیزي به این افراد بدهید، از وام نوسازي منزل تا وام خوداشتغالی، خودرو و... شروع به نقدکردن آن می کنند. 

سوري می گوید: این افراد به پول نقد نیاز دارند. من با یارانه و صدقه دادن اجتماعی مخالفم. اگر چنین چیزي قرار است داده شود،
فقط ازطریق نقدي امکان پذیر است؛ زیرا با این شرایط اداري و اقتصادي موجود در کشور، هر اقدامی مستعد بروز فساد است و مشکل

 
ایجاد می کند. 

 
او تأکید می کند: بحران هاي ایجادشده در کشور به خاطر این است که یک سري چیزها را از ریشه درست نکرده ایم. 

 
عوامل اقتصادي و روانی، بورس را هیجانی کرد 

چرا برخلاف همه جاي دنیا که خبر آمدن بایدن اثر مثبت بر بورس داشت، در ایران شاهد ریزش بورس هستیم و این ریزش ها منجر
به اعتراض شده است؟ همایون دارابی، کارشناس بورس، در گفت وگو با «شرق» عنوان می کند: واقعیت این است که مقداري بازار در
فاز هیجانی است و فروش ها هیجانی شده است. او اضافه می کند: دلایل ایجاد این هیجان چند عامل اقتصادي و چند عامل روانی
است. درباره عوامل اقتصادي یک مقدار بلاتکلیفی درباره نرخ بهره مؤثر بوده است. در فصل بهار که دوره اوج بازار بود، نرخ بهره

 
کمتري داشتیم و در آن مقطع نرخ بهره نصف نرخ امروز بود. 

دارابی بیان می کند: کاهش نرخ بهره فواید سرمایه گذاري را کاهش داده و باعث ریزش بازار مالی می شود. قیمت گذاري دستوري
خودرو باعث شده است که گروه خودرویی که از گروه هاي مهم بورسی است، تحت فشار باشد. ایران خودرو به دلیل آنکه قیمت

 
خودروي فروش رفته از قیمت تمام شده کمتر است، نزدیک به 10 هزار میلیارد تومان زیان کرده است. 

او اضافه می کند: گروه پالایشی درگیر عدم شفافیت ناشی از نبود رگولاتوري و تنظیم مقررات است. شرکت هاي پالایشی قیمت ارزش
فروش را صفر گذاشته اند و این نشان از نوعی نبود شفافیت دارد. اگر دولت نرخ بهره و قیمت گذاري شرکت هایی را که محصولات

 
شان و خودشان در بورس است، اصلاح کند و مسئله پالایشگاه ها را حل کند، به لحاظ اقتصادي فشار از روي بازار برداشته می شود. 

این کارشناس بورس درباره عوامل روانی بازار بورس می گوید: ما در بازار هم دامنه نوسان و هم حجم مبنا داریم. این حجم مبنا باعث
می شود برخی نمادها قیمت شان پایین نیاید و شرکت هاي کوچک ما اصلاح قیمتی نداشته باشند. به این ترتیب صف هاي فروش
بدون تحرکی در بازار وجود دارد که انگیزه معامله گرها را از بین می برد و به همین خاطر شاهدیم که یک بخش بازار را اصلاح نکرده

 
است. 

او ادامه می دهد: اصلاح نشدن این شرایط و اینکه هر روز صبح 30 تا 40 صف فروش ثابت در بازار می بینیم، باعث شده است که

 
مردم یک مقدار دچار فروش هاي هیجانی شوند. اگر حجم مبنا براي مدتی متوقف یا حذف شود، شرایط مطلوب می شود. 



دارابی یادآور می شود: در هیچ بورسی حجم مبنا نداریم و فقط در ایران چنین چیزي وجود دارد. اگر این مسئله حل شود، می توانیم
مقداري امیدوار باشیم هیجان ها و احساس هاي منفی برطرف شود. به گفته او در ایران نیازمند تشویق سرمایه گذاري هاي بلندمدت
هستیم. این کارشناس بورس درباره تأثیر انتخاب بایدن بر بورس بیان می کند: انتخابات آمریکا می توانست تأثیر پنج تا 10 درصدي
روي بازار ایران داشته باشد؛ زیرا بازارهاي موازي را از تب وتاب انداخته است. دیگر بازار خودرو، املاك و مستغلات آتش بازي سابق را
ندارند و این مسئله باعث می شود پول به صورت کلاسیک، یا راهی سپرده هاي بانکی شود یا بازار سرمایه را تغذیه کند. او می گوید:
ریزش هاي بورس ما ناشی از موارد هیجانی و اقتصادي است. اگر این عوامل را نداشتیم، بازار کاملا رونق می گرفت؛ زیرا انتخاب بایدن
خبر خوبی بود. این رویداد صادرات نفت ما را افزایش می دهد و براي یک فعال اقتصادي، سیاست دموکرات ها معمولا جهان شمول تر

 
از یک جانبه گرایی جمهوري خواهان است. 

او اضافه می کند: 95 درصد مشکلات ما داخلی است. اگر مشکل داخلی نداشتیم، خیلی لازم نبود به مسائل خارجی توجه کنیم.
متأسفانه سیاست هاي مدیریتی خوبی نداریم.



اعتبار 200 میلیاردي و زمان 3 ساله براي تکمیل راه خلخال ـ منجیل/

پیشرفت فیزیکی 30 درصدي پروژه

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  159  |  تاریخ: 1399/08/20

 به گزارش خبرگزاري فارس از اردبیل، سامانه «فارس من»
سامانه اي است که مخاطبان خبرگزاري فارس می توانند از طریق آن مشکلات خود در تمام حوزه ها را مطرح کنند تا خبرنگاران

 
خبرگزاري این مشکلات را پیگیري کرده و پاسخ آن را از مسؤولان دریافت کنند. 

مخاطبان خبرگزاري فارس موضوع «اردبیل- سرچم یا اردبیل- منجیل، کدام بهتر است؟» را مطرح کرده و از خبرگزاري فارس

 
خواستار پیگیري از مسئولان شدند که خبرنگاران نیز برحسب وفاي به عهد این موضوع را در دستور کار قرار دادند. 

جاده خلخال - درام - کلور - منجیل، چند سالی است که به دغدغه مردم جنوب استان اردبیل تبدیل شده تا پس از تکمیل آن ضمن
جلوگیري از خطرات سفر در گردنه هاي حیران، اسالم، پونل و سرچم، شاهد سفر کوتاه مدت و ایمن باشند و البته زیرساخت و فضاي

 
خوبی را براي مسافرت هاي اهالی منطقه و جذب گردشگران ایجاد کند. 

این جاده در جوار رودخانه شاهرود و سفیدرود عاري از گردنه هاي کوهستانی و آب وهواي نگران کننده برفی براي مسافرت می باشد
و با چشم اندازهاي وصف ناپذیر خود می تواند به یکی از عوامل موثر براي رونق گردشگري، اقتصادي و اشتغال زایی براي بیش از

 
100 روستاي محروم در مناطق خورش رستم، شاهرود خلخال و طارم زنجان تبدیل گردد. 



 
 

 
  

یکی از مهم ترین نکات و ویژگی هاي بارز این جاده کاهش مسافت سفر اردبیل به تهران از 595 کیلومتر به 515 کیلومتر است؛ البته
باید این نکته را نیز در نظر داشت که مسیر اردبیل - سرچم مخاطب را سریع تر به آزادراه متصل می کند و باید دید مردم استان
اردبیل ترجیح می دهند که در طول سفر خود بیشتر از بزرگراه براي سفر به پایتخت استفاده کنند یا علا قه مند به سفر در جاده

 
اصلی بدون گردنه و با زیبایی هاي طبیعی خواهند بود. 

در چند سال اخیر اقداماتی براي این پروژه ملی صورت گرفته است اما سرعت پیشرفت پروژه در حد مطلوب نبوده و امروز همین امر
موجب شده است تا مطالبات مردمی براي افزایش سرعت پروژه و تکمیل آن بالا بگیرد، به اظهار مردم منطقه، پیمانکار فعلی پروژه با

 
مشکلات مالی دست و پنجه نرم می کند که همین مسئله موجب بروز مشکلات و مسائلی در روند احداث و تکمیل پروژه شده است. 

طول این پروژه 54 کیلومتر است که شروع آن از پل روستاي درو در بخش شاهرود خلخال آغاز و راه خود را با گذر از شهر کلور،
شال، گلوزان ، فرج آباد، جوار روستاي تیل، جعفرآباد به سمت خساره بالا و پایین در کنار رودخانه شاهرود چاي و ارتفاعات کوه پلنگاه
در پیش می گیرد و بعد از وارد شدن در حوزه استحفاظی استان زنجان و عبور از منطقه طارم و آب بر به شهر منجیل وارد می شود

 
که راه رسیدن به مرکز کشور است. 

نبود گردنه هاي سخت و برف گیر در این مسیر یکی از دلایل طراحی و اجراي این پروژه راهسازي در جنوب استان اردبیل است که

 
می تواند شهرستان هاي خلخال و کوثر را نیز از بن بست نجات دهد. 

جاده خلخال کلور ـ درام در اوایل ساخت براساس تقسیم بندي زمانی به سه شرکت واگذار شد که تنها 27 کیلومتر از آن اجرا و پس

 
از سه سال اجرا در صعب العبورترین منطقه با کندي به پیش رفت. 

در آغاز دهه 90 مسوولان بر آن شدند تا با دعوت از مسؤولان کشوري در حوزه وزارت راه و شهرسازي سرعت این پروژه را بیشتر

 
کنند ولی صعب العبوري و اعتبارت قطره چکانی مانع از سرعت این پروژه بود. 



 
 

 
  

 
ائمه جمعه خلخال و کوثر و امام جمعه اردبیل نیز با بازدید از این پروژه بر لزوم تکمیل و تسریع در اتمام این پروژه تاکید کردند. 

در بین سال هاي 90 تا 96 براي پروژه خلخال ـ کلور ـ درام اعتبار چندان بالایی تخصیص نیافت و همچنان با اعتبارات قطره چکانی
پیش رفت تا اینکه در سال هاي اخیر تصمیم بر ورود یک شرکت قوي براي تکمیل این پروژه از اولویت هاي مهم مسؤولان منطقه و

 
استان شد. 

در تحلیل هاي کارشناسی و بررسی هاي مسیرهاي ارتباطی استان اردبیل به تهران مشخص شد که این مسیر می تواند کمتر از یک

 
ساعت فاصله کشوري سفر از اردبیل به تهران را کوتاه نماید. 

از دو سال گذشته اولین قرارداد براي تکمیل این راه با حضور شرکت جهاد نصر استان زنجان بسته شد و این قرارگاه با سرعت در حال
ساخت بیش از 3 دهنه پل عریض در مسیر رودخانه شاهرود چاي در مسیر جعفر آباد به سمت خساره بالا و پایین، سه راهی قشلاق

 
دیز و جعفر آباد است. 

 
 



 
  

 
طول پروژه 55 کیلومتر است 

محبوب حیدري در 23 خرداد سال گذشته در گفت وگو با خبرنگار خبرگزاري فارس در اردبیل اظهار کرد: طول پروژه جاده خلخال -
درام - کلور - منجیل، 55 کیلومتر است که از این میزان 37 کیلومتر در حوزه استان اردبیل و 18 کیلومتر در حوزه استان زنجان قرار
دارد، البته پس از بازدید معاونین وزرا به علت مشاهده پیشرفت محسوس در حوزه اردبیل، 5 کیلومتر از حوزه زنجان نیز به اداره کل

 
راه و شهرسازي اردبیل واگذار شده است تا میزان تعهدات استان اردبیل به 42 کیلومتر افزایش یابد. 

وي به نیاز تامین اعتبار 200 میلیارد تومانی جهت اتمام پروژه اشاره کرد و افزود: براي این پروژه بودجه کلانی نیاز داریم، سال گذشته
15 میلیارد اعتبار ملی براي کل پروژه در اردبیل و زنجان تصویب شد که سهم استان اردبیل از تخصیص براي این پروژه در یک
مرحله 4 میلیارد تومان و در مرحله دیگر 3/5 میلیارد تومان بود و موجب شد تا 7/5 میلیارد تومان در سال 97 براي این پروژه هزینه

 
شود. 

مدیرکل راه و شهرسازي استان اردبیل بیان کرد: این پروژه ملی، به هیچ وجه ممکن پروژه ساده اي نیست و نیاز به کار کارشناسی
دارد و البته به دلیل اینکه در منطقه کوهستانی واقع شده است کار را براي پیمانکار سخت می کند اما کل مجموعه با تمام توان خود

 
براي تکمیل پروژه کار می کنند. 

حیدري گفت: ما براي پروژه هاي استان اولویت بندي انجام داده ایم و این جاده جزو اولویت هاي اصلی ما محسوب می شود و
امیدواریم با حمایت تمامی مجموعه هاي ذي ربط تصویب و تخصیص بودجه بیشتري براي این پروژه در سطح کشور صورت گیرد تا

 
زمان تکمیل پروژه کاهش یابد. 

وي در 12 اسفندماه سال گذشته نیز اظهار داشت: با توجه به اقدامات انجام یافته براي تامین منابع مالی مورد نیاز براي احداث محور

 
کلور ـ درام، مبلغ 40 میلیارد تومان اعتبار براي ادامه روند اجرایی این محور در نظر گرفته شده است. 

حیدري بیان کرد: احداث این پروژه اهمیت بالایی براي استان اردبیل داشته و از پروژه هاي سنگین راه و شهرسازي است و به همین
دلیل علی رغم وضعیت اقتصادي کشور تمام تلاش ما براي اجراي به موقع و سریع این پروژه بوده و امیدواریم که در سال هاي آتی

 
نیز شاهد اختصاص منابع مالی مورد نیاز براي احداث این محور باشیم. 



 
 

 
  

 
در صورت تخصیص اعتبار 3 سال آتی پروژه افتتاح می شود 

علی یوسف زاده، معاون مهندسی و ساخت اداره کل راه و شهرسازي استان اردبیل نیز در گفت وگو با خبرنگار خبرگزاري فارس در
اردبیل با بیان اینکه راه خلخال  ـ منجیل با عنوان خلخال ـ کلور ـ درام تعریف شده است، اظهار داشت: جاده خلخال ـ کلورـ درام ـ
منجیل جاده اي مشترك بین دو استان اردبیل و زنجان است که طول پروژه 55 کیلومتر بوده و از این مقدار 37/5 کیلومتر در حوزه

 
استحفاظی استان اردبیل و مابقی درحوزه استحفاظی استان زنجان قرار دارد. 

وي با بیان اینکه در سال هاي گذشته چهار و نیم کیلومتر از حوزه استحفاظی استان زنجان به اردبیل واگذار شده و درحال حاضر 42
کیلومتر از مسیر در حوزه استحفاطی استان اردبیل اجرا می شود، تاکید کرد: درصورت بازگشایی این مسیر 55 کیلومتري در واقع

 
مسیر کلور ـ منجیل احیاء می شود. 

 
 

 
  



 
خلخال ـ منجیل دسترسی به تهران را 60 کیلومتر کاهش می دهد 

وي با بیان اینکه طبق مطالعات انجام شده مسیر خلخال ـ منجیل 60 کیلومتر از مسافت دسترسی به تهران را کاهش می دهد بیان
کرد: درسال جاري شایعاتی در فضاي مجازي مبنی بر تعطیلی پروژه مطرح شد که این اخبار کذب بوده و پروژه در سال جاري با هیچ

 
گونه تعطیلی روبه رو نشد. البته پروژه مذکور دربرخی سال ها به علت کمبود اعتبار با سرعت کم پیش رفت. 

معاون مهندسی و ساخت اداره کل راه و شهرسازي استان اردبیل در سوال خبرنگار فارس که چرا پروژه اي که حتی ردیف ملی به
خود گرفت تا این قدر طولانی شد، افزود:  پروژه کلور ـ درام در سال 91ردیف ملی را اخذ کرد ولی قرار گرفتن یک پروژه در ردیف
ملی به این معنی نیست که سالانه یک اعتبار مشخص مثلا 100 میلیارد تومان دریافت کند ولی باید گفت که این پروژه در 2 سال

 
اخیر اعتبارات قابل توجهی را به خود اختصاص داده است. 

یوسف زاده اضافه کرد: عملیات اجرایی پروژه خلخال ـ منجیل از محل اعتبارات استانی سال 87 با 6 کیلومتر شروع و تا قبل از آن

 
هیچ گونه عملیات اجرایی در آن صورت نگرفته بود. 

 
 

 
  

 
200 میلیارد تومان اعتبار به تکمیل خلخال منجیل نیاز است 

یوسف زاده با بیان اینکه در حال حاضر پروژه جهت بهره برداري به 200 میلیارد تومان دیگر اعتبار نیاز دارد گفت: در صورت تخصیص

 
اعتبار در زمان هاي مقرر می توان امیدوار شد که این پروژه ظرف 3 سال آینده به بهره برداري برسد. 

وي اضافه کرد: از 42 کیلومتر پروژه در حوزه استحفاظی استان اردبیل؛ 32 کیلومتر در حال اجرا بوده و 10 کیلومتر باقی مانده در

 
مرحله مناقصه است. 

 
تحول شاهرود با تکمیل پروژه خلخال ـ منجیل   

معاون مهندسی و ساخت اداره کل راه و شهرسازي استان اردبیل در ادامه به اهمیت این جاده براي بخش شاهرود و جنوب استان



اذعان داشت: اهمیت این راه بیشتر براي شهرستان خلخال است چون راه هاي منتهی به خلخال  داراي گردنه هاي سخت بوده ولی
این راه یک مسیر گرمسیر و ایمن است و از طرفی با بازگشایی می تواند در جذب گردشگر به شهرستان خلخال و بخش شاهرود و

 
خروج جنوب استان از بن بست کمک شایانی کند. 

 
پیشرفت فیزیکی 30 درصدي خلخال ـ منجیل 

 یوسف زاده به پیشرفت فیزیکی این جاده در حوزه استحفاظی استان اردبیل نیز اشاره کرد و بیان داشت: پیشرفت فیزیکی مسیر 42

 
کیلومتري در حوزه اردبیل تا به امروز 30 درصد است. 

 
 

 
  

 
تخصیص 18 میلیارد تومان اعتبار درسال جاري 

وي با بیان اینکه از آغاز پروژه  تا به امروز 31 میلیارد و 500 میلیون تومان هزینه شده گفت: در سال جاري 18 میلیارد تومان براي
تکمیل پروژه اختصاص یافت که این اعتبار در طی دو هفته جاري به دستمان خواهد رسید، همچنین سال گذشته 12 میلیارد و 600

 
میلیون تومان براي این پروژه اختصاص یافته بود. 

این مسؤول ادامه داد: بیش از 50 درصد از عملیات خاکی در حوزه استحفاظی اردبیل صورت گرفته و از 7 پل خاص موجود در مسیر

 
عملیات اجرایی 4 پل به پایان رسیده و دو مورد در حال اجرا و یک مورد درمرحله مناقصه است. 

یوسف زاده در سوال خبرنگار فارس که چرا به جاي جاده اردبیل به سرچم، جاده خلخال ـ منجیل به اتمام نرسیذه، اذعان داشت: در

 
پاسخ این سوال باید گفت که از بابت توجیه فنی و اقتصادي محور اردبیل سرچم بهتر و امتیاز بالایی را برخوردار بوده است. 

وي افزود: این را هم باید در نظر گرفت که محور اردبیل به سرچم  بعد از 175 کیلومتر وارد آزاد راه می شود ولی مسیر خلخال

 
منجیل با گذشت 286 کیلومتر وارد آزاد راه رشت و قزوین می شود. 

یوسف زاده در پاسخ این سوال افزود: 110 کیلومتر از مسیر منجیل به تهران در مسیر گیلان و رشت قرار دارد و این نیز می طلبد این



استان ها همکاري کنند، این در حالی است که محور سرچم فقط 50 کیلومتر در حوزه استحفاظی سایر استان ها بوده و عبور از سد

 
منجیل هنوز مطالعه نشده است. 

معاون مهندسی و ساخت اداره کل راه و شهرسازي استان اردبیل در پایان با اشاره به دوبانده کردن مسیر سرچم به اردبیل نیز تصریح
کرد: کل مسیر با 90 کیلومتر در4 قطعه به پیمانکار واگذار و تا به امروز 24 کیلومتر از مسیر آسفالت ریزي شده است و ادامه مسیر

 
توسط 3 پیمانکار در حال اجرا است. 

یوسف زاده گفت: سال گذشته در سفر ریاست جمهوري 19 کیلومتر از مسیر افتتاح و امسال تا پایان سال 6 کیلومتر دیگر به بهره

 
برداري می رسد. 

به گزارش خبرگزاري فارس از اردبیل، تکمیل راه خلخال به منجیل می تواند علاوه بر ایجاد راه امن براي رسیدن به مرکز کشور،
موجب توسعه جنوب استان و حضور گردشگران بیشتر در منطقه شود که همین امر در توسعه اقتصادي منطقه و استان اردبیل نقش

 
مهمی را ایفا خواهد کرد. 

انتهاي پیام/3463/ي



راهبرد مقاومت ملت ایران برابر سیاست فشار حداکثري آمریکا

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  160  |  تاریخ: 1399/08/20

معاون اول رئیس جمهور: با اتخاذ راهبرد مقاومت در برابر سیاست فشار حداکثري، دوران ترامپ تمام شد، اما ملت و
جمهوري اسلامی ایران همچنان سرفراز هستند

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما به نقل از پایگاه اطلاع
رسانی معاون اول رئیس جمهور؛ آقاي اسحاق جهانگیري
عصر روز گذشته (دوشنبه) در دیدار اعضاي انجمن اتحاد
اقوام ایران اسلامی به انتخابات اخیر ریاست جمهوري
آمریکا اشاره کرد و افزود: تغییر رییس جمهور آمریکا به
معناي تغییر سیاست هاي کلان این کشور در قبال ملت
ایران نیست، اما دشمنی ترامپ با ملت ایران بی سابقه بود
که تحت تأثیر القائات صهیونیست ها، سعودي ها و گروه

 
هاي تندرو در آمریکا شکل گرفته بود. 

معاون اول رئیس جمهور تصریح کرد: دشمنی آمریکا با ایران تا جایی بود که به گفته خودشان جنگی اقتصادي علیه ملت ایران آغاز
کردند و هدف گذاري آن ها فروپاشی نظام جمهوري اسلامی ایران و یا اقتصاد کشور بود که با اتخاذ راهبرد مقاومت در برابر سیاست

 
فشار حداکثري از سوي ملت ایران، دوران ترامپ تمام شد، اما ملت و نظام جمهوري اسلامی ایران همچنان سرفراز هستند. 

آقاي جهانگیري افزود: ملت ایران که با صبوري و بزرگواري فشار هاي اقتصادي را در سال هاي اخیر تحمل کرد، امکان بهم ریختن

 
کشور و نظام را از دشمنان گرفت. 

معاون اول رئیس جمهور در ادامه با اشاره به گزارش هاي اعلام شده از فعالیت انجمن اتحاد اقوام ایران اسلامی خاطرنشان کرد: یکی
از نکات برجسته ایران، حضور اقوام مختلف در کنار یکدیگر است و وجود نهاد هاي مدنی نظیر انجمن اتحاد اقوام ایران اسلامی می

 
تواند به رفع مشکلات اقوام در کشور کمک کند. 

آقاي جهانگیري افزود: اقوام مختلف در استان هاي مرزي، مرزداران خوبی براي کشور هستند و همواره از کیان کشور حراست کرده
اند، اما متأسفانه در این مناطق با برخی محرومیت ها مواجه هستیم که لازم است برنامه ها و طرح هاي توسعه اي را به سمت این

 
مناطق که نیاز بیشتري به توسعه دارند هدایت کنیم. 

معاون اول رئیس جمهور با اشاره به اینکه ایران براي پیشرفت و توسعه نیازمند سرمایه گذاري هاي فراوان در بخش هاي مختلف است
افزود: براي توسعه کشور نیازمند ایجاد و تکمیل زیرساخت ها نظیر راه و راه آهن، بنادر، فرودگاه ها، صنعت و صنایع پیشرفته هستیم
که البته یکی از موانع براي تکمیل این زیرساخت ها محدودیت منابع مالی و دستیابی به فناوري هاي جدید است که باید علاوه بر

 
استفاده از تمام ظرفیت هاي کشور، از طریق تعامل سازنده با دنیا این نیاز ها را برطرف کنیم. 

آقاي جهانگیري با تأکید بر اینکه براي رسیدن به پیشرفت و توسعه نیازمند تعامل و داد و ستد با دنیا هستیم خاطرنشان کرد: براي
اینکه بتوانیم محصولات تولیدي خود را به کشور هاي دیگر صادر کنیم، باید علاوه بر تلاش در جهت تأمین نیاز هاي داخلی، به دنبال

 
یافتن بازار هاي صادراتی در کشور هاي دیگر باشیم. 

معاون اول رئیس جمهور اظهار داشت: باید با تعامل با کشور هایی که تمایل به همکاري با ایران دارند، براي توسعه روابط تلاش کنیم
و مسئولین کشور نیز باید با تدبیر، هوشیاري و انسجام، بستر هاي لازم را فراهم کنند تا ملت ایران بتواند طعم شیرین مقاومت و تاب

آوري خود را بچشد. 



آقاي جهانگیري با اشاره به برخی مشکلات مطرح شده در جلسه مبنی بر موانع داخلی و مقررات دست و پاگیر اداري گفت: برخی از
این مشکلات ناشی از سوء مدیریت است که باید اصلاح شود و بخشی به دلیل بروکراسی اداري و مقررات زائد و دست و پاگیر است
که فعالان اقتصادي را آزار می دهد. در کارگروه رفع موانع جهش تولید که اخیراً آغاز به کار کرده است، یکی از برنامه ها و سیاست ها

 
این است که مقررات زائد و دست و پاگیر پیش روي جهش تولید در کشور شناسایی و اصلاح شود. 

معاون اول رئیس جمهور از اعضاي انجمن اتحاد اقوام ایران اسلامی خواست پیشنهادات و نظرات خود را در راستاي رفع موانع جهش

 
تولید به دولت ارائه دهند تا دولت بتواند از نظرات و دیدگاه هاي سازنده آنان استفاده کند. 

در این جلسه دبیرکل انجمن اتحاد اقوام ایران اسلامی نیز گزارشی از سابقه فعالیت این انجمن ارائه کرد و گفت: این انجمن با 22
هزار عضو ثابت و فعال در استان هاي مختلف کشور، در زمینه هاي مختلف علمی، فرهنگی و اجتماعی فعالیت دارد و اقدامات موثري

 
را در حوزه کارآفرینی، اشتغالزایی، مدرسه سازي، مقابله با کرونا و جهش تولید به انجام رسانده است. 

در این نشست تعدادي از اعضاي انجمن اتحاد اقوام ایران اسلامی هم به بیان نظرات و دیدگاه هاي خود در زمینه هاي مختلف
پرداختند و از آمادگی براي همراهی با دولت در جهت رفع مشکلات کشور و تحقق جهش تولید خبر دادند.



تئاتر 99 زیر سایه کووید 19

منبع: روزنامه شهرآراشماره خبر:  161  |  تاریخ: 1399/08/20

افخمی - زوزنی - شرایط و چگونگی مدیریت و سیاست گذاري ها بر هنرهاي نمایشی در تئاتر استان، صداي هنرمندان این
عرصه را در آورده است. تا جایی که آن ها انتقادهاي صریحی را به روش مدیریت فرهنگی و هنري استان و شهر دارند که نیازمند
توجه مسئولان است. سیاست هاي بخشنامه اي از پایتخت و انفعال مسئولان فرهنگی، هنري در برابر اجراي آن ها بیشتر از هرچیزي
بر طبل ناکارآمدي مدیریت فرهنگی و هنري می کوبد. در حالی که نزدیک به ده ماه است هنرهاي نمایشی با تعطیلی مطلق روبه
روست و جز یکی دو اجرا نشانه دیگري از حیات هنرهاي نمایشی در مشهد دیده نشده است. به گفته هنرمندان تئاتر مشهد حتی
انتشار فراخوان جشنواره تئاتر استانی نیز تأسف برانگیز و نشان دهنده آن است که مدیران فرهنگی عزمی براي بهبود اوضاع تئاتر
ندارند. تعداد زیادي از هنرمندان مشهدي هنرهاي نمایشی که سال ها عمر خود را صرف اعتلاي این هنر در مشهد کرده اند و شغل
دیگري را پیش نگرفته اند با مشکلات معیشتی جدي ناشی از بیکاري و تعطیلی تئاتر دست و پنجه نرم می کنند. به نظر می رسد
سامان دادن به اوضاع هنرهاي نمایشی در مشهد نیازمند مدیریتی منسجم است که چشم به بخشنامه هاي از بالا به پایین دولتی
نداشته باشد و به دنبال هم افزایی میان دستگاه ها باشد. در ادامه با چند تن از هنرمندان تئاتر مشهد و دو تن از مسئولان شهر گفت

 
و گو کرده ایم که پیش روي شماست. 

 
زر بر سر فولاد نه 

جواد محمدزاده، پیشکسوت تئاتر، که عمري را صرف هنرهاي نمایشی کرده است می گوید که مسئولان براي اداره شرایط کرونایی یا
نمی خواهند کاري انجام دهند و یا توان و اراده اي براي انجام آن ندارند. او باور دارد در همه کشورهایی که موفق شده اند کرونا را
کنترل کنند و آمار ابتلا و مرگ و میرشان پایین آمده به این دلیل است که هزینه صرف کرده اند او با اشاره به ضرب المثل « زر بر
سر فولاد نهی، نرم شود» می گوید: آن کشورها معجزه نکرده اند؛ آن ها با پول آسیب هایی که کرونا به جامعه شان وارد کرده را مهار
کرده اند. مشاغل آسیب دیده همانند تئاتر را نیز از حمایت خود محروم نکرده اند. این طور بوده که هم کرونا را در جامعه شان به

 
کنترل درآورده اند و هم مشاغل براي بعد از دوران کرونا وجود دارند و از بین نرفته اند. 

این بازیگر تئاتر تأکید می کند باید کار هنرهاي نمایشی به اهلش سپرده شود، در غیر این صورت کمک و نجات تئاتر ممکن نیست:
مسئولان اگر دغدغه تئاتر را دارند باید کار را به کاردان بسپارند. بگذارند خود هنرمندان تئاتر براي این هنر تصمیم بگیرند. مسئولان
دلسوز از آن ها حمایت و پشتیبانی کنند. باید اجازه دهند هنرمندان کارشان را انجام دهند و آن ها فقط نقش نظارتی را بر عهده

 
بگیرند. 

برگزاري نشستی قاطع و صریح براي تعیین تکلیف هنرهاي نمایشی در میان دستگاه هاي مدیریت فرهنگی و هنري، همانند اداره
ارشاد، حوزه هنري و ... درخواست محمدزاده است و می گوید: مسئولان فرهنگی، هنري کنار هم بنشینند، یک روز، دو روز ، یک
هفته، هر قدر که به زمان نیاز دارند و با خودشان کنار بیایند و ببینند کدامشان به تئاتر کمک می کنند و کدامشان براي این هنر

 
مفید نیستند. 

 
فرهنگ سازي با بلیت مجانی 

امین رضایی، هنرمند جوان تئاتر، از معدود کارگردانانی است که توانسته در روزهاي ویژه کرونایی نمایشی را روي صحنه ببرد. رضایی
از حمایت هاي انجام نشده دلش پر است و نگران بقاي تئاتر است. او فکر می کند اگر الان مسئولان به حمایت از تئاتر و هنرمندانش



که به سختی معیشتشان را می گذرانند نشتابند، شاید بعدها هنر و هنرمند تئاتر دیگر وجود نداشته باشد که بتواند از زیرساخت هاي

 
تئاتري استفاده کند. 

نمایش «کشته شده»، اثري بود که چندي پیش او در پردیس تئاتر مستقل روي صحنه برد. رضایی به دلیل رعایت فاصله گذاري
اجتماعی و شیوه نامه هاي بهداشتی اجازه داشته تنها پنجاه درصد از سالن تئاتر را بلیت فروشی کند. او می گوید خیال می کردم از
اجراي نمایشم حمایت می شود، اما این اتفاق نیفتاد: مدیریت شهري قرار بود با تخصیص اعتبار از هنرهاي نمایشی و هنرهاي دیگر از
این نمایش حمایت مالی کند. اما شکل این حمایت به گونه اي محسوس نبود. در طول اجرا، اجازه داشتیم بلیت نیمی از صندلی هاي
سالن را بفروشیم، که تقریبا هر شب اجرا تمام بلیت ها فروخته می شد. مدیریت شهري قصد داشت در قالب ارائه بلیت رایگان به

 
کارکنانش از نمایش ها حمایت کند. بلیت ها را از ما می خرید و آن را رایگان در اختیار کارکنانش می گذاشت. 

به نظر رضایی این نوع از حمایت آسیبش براي تئاتر بیشتر از فایده اش است: اولا که خانواده ها این ذهنیت را پیدا می کنند که
تماشاي تئاتر مجانی است و بابت آن نیازي نیست پولی بپردازند. این بدترین نوع فرهنگ سازي است. از طرف دیگر شهرداري اگر می
خواهد از نمایش من نوعی حمایت کند باید به گونه اي عمل کند که براي گروه نمایش مفید باشد. نمایشی که ما اجرا کردیم، همانند
بسیاري از اجراها در مشهد خودبه خود همه بلیت صندلی هاي مجاز را می فروخت، ما براي حمایت شهرداري نیاز داشتیم بخش هاي
دیگر را مورد حمایت خود قرار دهد. خرید بلیت صندلی هایی که خودمان می توانیم آن ها را بفروشیم حمایت نیست. شهرداري اگر
می خواهد کمک کند باید به نوعی این کمک را ترتیب دهد که به حیات تئاتر منجر شود. این شکل از حمایت اگر محقق شود تنها در
زمانی اتفاق می افتد که اجرایی روي صحنه برود، در این شرایط که هیچ اجرایی وجود ندارد شهرداري چطور می خواهد از هنرمندان

 
تئاتر که به سختی روزگار می گذرانند حمایت کند؟ 

به باور رضایی، هنرهاي نمایشی بیشتر از هر چیزي از هنرمندانی ضربه خورده است که مطالبه گر نیستند: هنرمندان تئاتر هرگز کنار
هم نبوده اند و از هم پشتیبانی نکرده اند. هنگامی که اتفاقی براي فرد یا گروهی رخ می دهد هنرمندان دیگر نسبت به آن بی تفاوت
هستند. هر رفتاري با ما هنرمندان می شود صدایمان در نمی آید. با هر شرایطی قانعیم. تا نتوانیم کنار هم بایستیم و حقوقمان را

 
مطالبه کنیم اوضاع براي هنرهاي نمایشی همین است. 

 
انتشار فراخوان در کرونا 

عبدا... برجسته، دیگر هنرمند تئاتر مشهدي، از نبود مدیریت در حمایت از هنرهاي نمایشی گله دارد. او می گوید سوء مدیریت در
هنرهاي نمایشی به قدري زیاد است که نشان می دهد مسئولان فرهنگی و هنري کفایت مسئولیتشان را ندارند: هیچ کمکی نه از
تهران و نه از استان براي این هنر اختصاص نیافته است. همان حمایت هایی هم که مدیریت شهري براي حمایت از گروه ها و

 
آموزشگاه ها در نظر گرفته شکل قانون مندي ندارد. 

برجسته می گوید که اهمیت سلامت براي هنرمندان درك شدنی است و تأکید دارد بیشترین جایی که اصول بهداشتی براي مقابله با
کرونا رعایت می شود، آموزشگاه هاي هنري و تماشاخانه هاست: همه مشاغل دارند فعالیتشان را ادامه می دهند، فقط آموزشگاه ها و

 
تماشاخانه ها تعطیلی شان جدي پیگیري می شود. 

به گفته او با تمهیداتی می شد فعالیت هاي هنري را مدیریت کرد تا آسیب ها به هنرمندان هنرهاي نمایشی کاهش یابد: می شد با
تشکیل کمیته بهداشتی در استان، نظارت هاي بهداشتی بر سالن هاي تئاتر و آموزشگاه هاي هنري را افزایش داد و به مخاطبان و
مردم اطمینان داد خطر این حوزه از خطري که در سایر مشاغل وجود دارد بیشتر نیست. این بخش نیازمند برنامه ریزي بود که

 
متأسفانه مسئولان به آن توجه نکردند. 

انجام کارها براي رفع تکلیف، ایرادي است که این هنرمند تئاتر از آن به عنوان عامل اصلی تمام مشکلات پیش آمده یاد می کند و می
گوید: آن قدر همه چیز فکر نشده اتفاق می افتد که بهت آور است. براي نمونه در این شرایط بحرانی فراخوان جشنواره استانی تئاتر
منتشر شده در حالی که به موضوعات و محورهاي جشنواره از جمله مهم ترین اتفاق قرن، کرونا، توجهی نشده است. همان فراخوان
پارسال را با تغییر تاریخ دوباره منتشر کرده اند. وقتی سالن هاي تئاتر تعطیل شده است چطور می توان جشنواره تئاتر برگزار کرد؟

 
صرف اینکه مرکز، فراخوان را ابلاغ کرده، مسئولان در استان هم آن را بدون هیچ توجهی منتشر می کنند. 



برجسته پیشنهاد می کند بودجه اي که قرار بود خرج جشنواره تئاتر استان شود را صرف حمایت از هنرمندانی کنند که با مشقت

 
زندگی شان را سپري می کنند. 

 
نمی توان منتظر ماند 

یکی دیگر از هنرمندانی که با رعایت شیوه نامه هاي بهداشتی موفق شده یکی از آثارش را به اجرا برساند جواد رحیم زاده، بازیگر،
نویسنده و کارگردان تئاتر، است. او می گوید: به دلیل اینکه مخاطب با تئاتر فاصله گرفته بود مجبور بودیم اجرا کنیم. کارمان داشت از
بین می رفت. مخاطب که تازه با تئاتر آشتی کرده بود را داریم از دست می دهیم. نمی شود دست روي دست گذاشت و منتظر
حمایت از سوي مسئولان ماند. او می گوید که اعضاي گروهش با همه خطرات احتمالی که آن ها را تهدید می کرد حاضر شدند
نمایششان را اجرا کنند چون در سالن ها و تماشاخانه ها، شیوه نامه هاي بهداشتی رعایت می شود، خطر شیوع ویروس به حداقل می
رسد. از طرف دیگر حیات بازیگران، نویسندگان، کارگردانان و دیگر عوامل تئاتر به اجراست و ما اگر اجرا نکنیم همه چیزمان از بین
می رود. نمایش رحیم زاده در همان چند روزي که روي صحنه رفته بود با استقبال مخاطبان روبه رو شد، اما او هنوز نتوانسته از
حمایت هاي مالی بهره ببرد و منتظر است تا تعطیلی هاي اجباري کرونایی رفع شود. می گوید: اداره ارشاد گروه ما را براي دریافت
حمایت مالی به مدیریت شهري معرفی کرده اما هنوز حمایتی صورت نگرفته است. درواقع تنها نامه نگاري ها انجام شد ولی هنوز
حمایت مالی محقق نشده است. این هنرمند باسابقه تعجب خود را از اینکه سینماها و سالن هاي تئاتر تعطیل هستند ابراز می کند و
می گوید: مراکز فرهنگی و هنري تعطیل شدند در حالی که کافی شاپ ها، رستوران ها، سفره خانه ها و ... باز هستند. مردم در
تعطیلات به ییلاقات مشهد می روند و نگران هیچ چیزي نیستند. به گونه اي برخورد می شود که انگار سینماها و تماشاخانه ها محل
شیوع ویروس کرونا هستند باید تکلیف روشن شود. اگر قرار است کرونا را ریشه کن کنیم باید همه دست به دست هم دهیم. تعطیل

 
کردن بخشی از فعالیت هاي جامعه در مقابل فعالیت بخش دیگر بی فایده است. 

 
شرمنده هنرمندان هستم 

به سراغ محمدرضا محمدي معاون هنري سینمایی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی می رویم و از او درباره اقداماتی که تا به امروز
براي کمک به اصحاب فرهنگ و هنر انجام شده می پرسیم که می گوید: از اسفند سال گذشته که این مشکلات ایجاد شد، وزارتخانه
هماهنگی هایی براي پرداخت وام کرونا به همه اصحاب فرهنگ و هنر انجام داد. براین اساس هرکس علاقه مند بود می توانست در
سامانه کارا ثبت نام و از تسهیلات آن استفاده کند. سامانه دیگري که در نظر گرفته شد سامانه تحفه بود که بازهم همه اصحاب هنر

 
می توانستند براي بهره گیري از تسهیلات در آن ثبت نام کنند. 

به گفته او مبلغ این وام ها بین 6 تا 14 میلیون تومان متغیر و بازپرداخت هم با سود 4 تا 16 درصد درنظرگرفته شده است. یعنی

 
هیچ کدام وام بلاعوض نیست. 

محمدي با تأکید براینکه نحوه بازپرداخت وام ها براساس شرایط و ضوابط بانکی کشور است بیان می کند: در این مدت برخی از
افرادي که از صندوق کارآفرینی وام گرفته بودند به دلیل تعطیلی فعالیت هایشان با مشکلاتی براي بازپرداخت وام رو به رو شدند از

 
این رو ما مکاتباتی را انجام دادیم تا با توجه به شرایط موجود چندماهی پرداخت ها عقب بیفتد که هنوز نتیجه اي نگرفته ایم. 

معاون هنري سینمایی اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی استان درباره دیگر کمک هاي در نظر گرفته شده نیز توضیح می دهد: از چندماه
گذشته فهرست هاي مختلفی را سازمان هایی چون صندوق حمایت از هنرمندان و اداره کل نمایش از ما گرفتند. الان هم درحال

 
انجام پیگیري هاي لازم هستند تا بتوانند به حوزه تئاتر کمک کنند. 

محمدي یادآور می شود: کمک هاي بلاعوض به اهالی هنر باید با تصمیم دولت و وزارتخانه باشد، چون استان بضاعت مالی جداگانه

 
اي براي کمک به حوزه هاي مختلف هنري ندارد. 

او همچنین با اشاره به مصوبه شوراي شهر مشهد براي کمک به اهالی فرهنگ و هنر بیان می کند: شوراي شهر مبلغ 3 میلیارد و 900
میلیون تومان در قالب خرید خدمت براي حمایت از هنرمندان در نظر گرفته است. یعنی اگر قرار است به تئاتري ها کمک شود 30
درصد ظرفیت صندلی هاي سالن نمایش را می خرند و به خانواده هاي شهرداري می دهند. منتهی ما بعد از عید امسال به غیر از دو



 
یا سه اجرا، نمایش دیگري نداشتیم که این مصوبه بخواهد شامل حالش شود. 

محمدي در پاسخ به این سؤال که آیا حمایت شهرداري می تواند در قالب دیگري باشد یعنی به طور مثال این کمک به 50 درصد
ظرفیت خالی سالن ها اختصاص پیدا کند؟ می گوید: اگر قرار باشد این اتفاق رخ دهد باید مصوبه شوراي شهر اصلاح شود یعنی به

 
جاي خرید خدمت، کمک مستقیم در نظر گرفته شود، اما شهرداري هم ضوابط و قوانین خودش را دارند. 

معاون هنري سینمایی ارشاد با تأکید براینکه گروه هاي تئاتر نه اشتیاقی به اجرا دارند و نه جرئت دارند در شرایط همه گیري کرونا به
صورت گروهی تمرین کنند یادآور می شود: ما فراخوان جشنواره تئاتر استانی را منتشر و اعلام کردیم که این رویداد به صورت
غیرحضوري برگزار می شود با این حال من خیلی خوش بین نیستم که آثار زیادي به دبیرخانه برسد. نه تنها در استان ما در بیشتر

 
استان ها وضعیت به همین صورت است. 

محمدي درباره محدودیت هاي جدید اعلام شده نیز توضیح می دهد: براساس تصمیم گیري هاي جدید سالن هاي نمایش از 20 آبان
تا 20 آذر تا ساعت 18 هر روز می توانند فعالیت کنند. اما کدام تئاتر قبل از ساعت 18 اجرا می شود؟ این تصمیم یعنی عملا باز یک
ماه سالن هاي نمایش ما بسته خواهد بود. در مورد آموزشگاه ها هم شرایط به همین صورت است. البته با توجه به وضعیت قرمز
بسیاري از شهرها این تصمیمات باید گرفته شود. اما جامعه هنري هم توقع دارد که در این شرایط دولت به آن ها کمک کند تا

 
حداقل مایحتاج روزانه شان را بتوانند تأمین کنند. 

او در پاسخ به اینکه آیا می شود بودجه برگزاري رویدادها را به هنرمندان اختصاص داد می گوید: با توجه به مشکلات مالی دولت و
تأکید بر مجازي برگزار شدن رویدادها اعتبارات در نظر گرفته شده براي سازمان هاي مختلف بسیار کم شده است. از سوي دیگر این
اعتبارات اگر به برگزاري جشنواره ها اختصاص پیدا کرده فقط باید براي آن هزینه و اسنادش به دستگاه هاي نظارتی تحویل داده
شود. مگر اینکه بودجه را در اختیار استان قرار دهند و بگویند هرجا می توانید هزینه کنید که این اتفاق در تخصیص اعتبارات

 
دستگاهی به ندرت رخ می دهد. 

محمدي خاطرنشان می کند: من کم و بیش با اهالی هنر در ارتباط هستم ولی هربار دیدن و ارتباط من با این دوستان چیزي جز
شرمندگی برایم نمی گذارد. کاري هم از دستمان در استان برنمی آید که مستقل بخواهیم آن را انجام دهیم. اما بازهم ما پیگیر

 
هستیم. 

او همچنین از هنرمندان درخواست می کند تا اثر تولید کنند: بچه هاي تئاتر به ناچار باید به سمت تولید تله تئاتر و اجراي آنلاین

 
بروند. اگر تله تئاتر تولید شود می توان با صداوسیما هم رایزنی کرد تا آن ها را پخش کند. 

او همچنین از برگزاري نشستی براي هم اندیشی با اهالی تئاتر در هفته هاي آینده خبر می دهد تا بتوان این پیشنهادها را اجرایی

 
کرد. 

 
خرید بلیت براي 30 درصد ظرفیت سالن 

به سراغ صدرا یوسفی، معاون فرهنگی و هنري سازمان اجتماعی فرهنگی شهرداري مشهد می رویم تا توضیحات بیشتري درباره طرح
حمایتی شهرداري از اهالی فرهنگ و هنر و تئاتري ها ارائه کند او می گوید: براساس تفاهم نامه ما با اداره کل فرهنگ و ارشاد استان
و قراردادهایی که با گروه هاي تئاتري امضا می شود، شهرداري 30 درصد صندلی هاي سالن نمایش را خریداري می کند و مثلا

 
سالنی 100 نفر ظرفیت دارد که در کرونا باید میزبان 50 نفر باشد. آنچه شهرداري خریداري می کند 30 درصد از 100 نفر است. 

او در پاسخ به این سؤال که آیا کمک هاي شهرداري می تواند به جبران پنجاه درصد از سالن که در این دوران خالی است اختصاص
یابد یا نه می گوید: براساس مصوبه شوراي شهر ما باید بلیتی بخریم که فرد بتواند با استفاده از آن در سالن بنشیند و نمایش را نگاه

 
کند. ما نمی توانیم بلیت صندلی هاي خالی را خریداري کنیم. در این شرایط باید بلیت را به چه کسی بدهیم؟ 

یوسفی با بیان اینکه کمک بلاعوض فرآیند دیگري دارد یادآور می شود: دغدغه اهالی تئاتر این بود که در دوران کرونا کسی کارشان را
نمی بیند و سالن ها خالی است، از این رو ما هم تسهیلاتی براي خرید 30 درصد صندلی هاي سالن نمایش درنظر گرفتیم.



25درصد اشتغال پایدار استان در اختیار عشایر است

منبع: تابناكشماره خبر:  162  |  تاریخ: 1399/08/20

 
25درصد اشتغال پایدار استان در اختیار عشایر است 

مدیر کل امور عشایري استان ایلام گفت: عشایر نقش بسیار مهمی در اقتصادي استان دارند چرا که 25درصد اشتغال پایدار استان در

 
اختیار عشایر است. 

به گزارش تابناك ایلام؛ فرشاد یاسمی در گفتگو باخبرنگار ما اظهار داشت : در استان ایلام 9هزار و 836 خانوار
عشایري مشغول فعالیت هستند واین قشر نقش مهی در تولید گوشت،شیر،فرآورده هاي شیري و لبنی و صنایع

 
تبدیلی و زراعی استان ایلام وحتی کشور دارند. 

وي بایان داشت : ارزش تولیدات سالانه عشایر استان 10هزار میلیارد ریال است و 35درصد صنایع دستی استان در اختیارجامعه

 
عشایري می باشد. 

مدیر کل امور عشایر استان با اشاره به استقرار یکهزار خانوار عشایري از استان هاي همدان،لرستان،کرمانشاه،ایلام و خوزستان در

 
مناطق فشلاقی استان گفت:بیشتر این عشایر در مناطق قشلاقی دهلران بمدت 4 ماه مستقر می شوند. 

یاسمی بیان داشت : امسال از محل اعتبارت استانی 72میلیارد ریال به عشایر استان اختصاص یافته که تاکنون 55درصد از این اعتبار

 
محقق شده است. 

وي با اشاره به فعالیت 14 شرکت تعاونی عشایري و یک اتحادیه در مرکز استان گفت:شرکت شبکه هاي تعاونی بخش خصوصی
وابسته به عشایر که اعضاي آن را عشایر تشکیل می دهند کارتامین نهاده هاي دامی،جو،علوفه،کنسانتره و ارزاق برعهده دارند./م



واحد گاز نیروگاه کلاس F اندیمشک سال آینده به بهره برداري می رسد

منبع: برق نیوزشماره خبر:  163  |  تاریخ: 1399/08/20

مدیر طرح نیروگاه سیکل ترکیبی دوکوهه اندیمشک، گفت: واحد گاز 307 مگاواتی این نیروگاه کلاس F (راندمان بالا) در
صورت تامین نقدینگی سال آینده وارد مدار می شود.

به گزارش برق نیوز، محسن نیکبخت با اعلام این خبر
افزود: نیروگاه سیکل ترکیبی دوکوهه اندیمشک در راستاي
اجراي سیاست هاي صنعت برق کشور با برخورداري از یک
واحد گازي 307 مگاواتی و یک واحد بخار 144 مگاواتی
جمعا به ظرفیت اسمی 451 مگاوات در حال احداث می

 
باشد. 

وي راندمان این نیروگاه در شرایط ایزو را 58 درصد
برشمرد و گفت: سوخت اصلی این نیروگاه گاز طبیعی با
مصرف 81600 مترمکعب در ساعت بوده که مجوز تامین

آن از کمیته سوخت و خوراك گاز طبیعی وزارت نفت و مجوز حفر چاه و بهره برداري آب به میزان هشت لیتر در ثانیه از سازمان آب

 
و برق خوزستان اخذ شده است. 

نیکبخت با اشاره به اخذ مجوز زیست محیطی نیروگاه، ادامه داد: افزایش راندمان و کاهش آلاینده هاي زیست محیطی و انتقال

 
تکنولوژي از جمله ویژگی هاي این نیروگاه می باشد. 

مدیر طرح نیروگاه سیکل ترکیبی دوکوهه اندیمشک میزان سرمایه گذاري این طرح را بالغ بر 250 میلیون یورو عنوان کرد و گفت:
ظرفیت اشتغال در دوران ساخت به صورت مستقیم و غیرمستقیم حدود یک هزار و 200 نفر و در زمان بهره برداري حدود 120 نفر

 
بوده و سعی شده تا حد امکان از نیرو هاي بومی در شهرستان اندیمشک استفاده شود. 

وي ادامه داد: تاکنون عملیات اجرایی در بخش هاي مختلف نیروگاه از جمله: تجهیز کارگاه، تامین برق دوران ساخت، تامین سیستم

 
مخابراتی و ارتباطی، احداث دیوار پیرامونی، حفر چاه آب خام و بهره برداري از آن پایان پذیرفته است. 

مدیر طرح نیروگاه سیکل ترکیبی دوکوهه اندیمشک افزود: هم اکنون عملیات ساختمانی نیروگاه نیز شامل: استراکچر سالن توربین،
فونداسیون توربین و ژنراتور، فورواردینگ، آنلودینگ، سیئیچگیر، ادمین، کانتین، مخزن آب خام، جاده دسترسی، ایستگاه گاز 100

 
هزار مکعبی و مخزن 20 هزار مترمکعبی سوخت مایع در حال انجام است. 

نیکبخت با تاکید بر اینکه توربین و ژنراتور واحد گاز و بخشی از تجهیزات ایستگاه تقلیل فشار گاز وارد سایت شده است، خاطرنشان
کرد: مهم ترین مساله در حال حاضر کمبود نقدینگی جهت ادامه و تسریع عملیات هاي اجرایی جهت رسیدن به هدف سنکرون در

سال 1400 است که براي تحقق این امر بایستی تا پایان سال حداقل دو هزار میلیارد ریال در بخش ریالی پروژه تامین شود.  





پارك علم و فناوري جمشید کاشانی 50 واحد فناور و شرکت دانش بنیان را

تحت حمایت دارد + فیلم

منبع: سپاهان نیوزشماره خبر:  164  |  تاریخ: 1399/08/20

پیام سپاهان - (درخواست حذف این خبر) پارك علم و فناوري غیاث الدین جمشید کاشانی در دانشگاه کاشان با همکاري
شهرك علمی تحقیقاتی اصفهان تأسیس شده و اکنون 50 واحد فناور و شرکت دانش ...

پیام سپاهان - پارك علم و فناوري غیاث الدین جمشید
کاشانی در دانشگاه کاشان با همکاري شهرك علمی
تحقیقاتی اصفهان تأسیس شده و اکنون 50 واحد فناور و

 
شرکت دانش بنیان در آن فعالیت دارند. 

به گزارش خبرنگار دانشگاه خبرگزاري دانشجو، روابط
عمومی پارك علم و فناوري غیاث الدین جمشید کاشانی
دانشگاه کاشان در یک ویدئوي 2 دقیقه اي، به معرفی این

 
پارك پرداخته است. 

در این ویدئو موضوعاتی مانند تحقق اشتغال دانش بنیان،

 
اشتغال دانش آموختگان دانشگاهی، ایجاد ارتباط موثر بین دانشگاه و صنعت پرداخته می شود. 

این پارك علم و فناوري با همکاري مشترك شهرك علمی تحقیقاتی اصفهان و دانشگاه کاشان در مساحتی حدود 2 هکتار تأسیس
شده است و موقعیت استثنایی استان اصفهان و به ویژه شهرستان کاشان در مرکز کشور با صنایع بزرگی نظیر صنعت فرش و صنایع
نساجی، صنعت اسانس و گیاهان دارویی، صنایع فولاد، صنعت خودرو و ... و وجود شهرك هاي صنعتی به همراه پتانسیل بالاي فارغ
التحصیلان دانشگاه هاي منطقه کاشان، ضرورت وجود پارك علم و فناوري را نشان می دهد. کد ویدیو دانلود فیلم اصلی معرفی پارك

 
علم و فناوري غیاث الدین جمشید کاشانی 

هدف اصلی از احداث این پارك افزایش ثروت در منطقه از طریق ارتقاء فرهنگ نوآوري و رقابت سازنده میان شرکت هاي دانش بنیان

 
عنوان شده است. هم اکنون بیش از 50 واحد فناور و شرکت دانش بنیان در این پارك علم و فناوري فعالیت می کنند. 

منبع: خبرگزاري دانشجو



نشست تخصصی مشاغل خانگی زنان، چالشها و فرصت هاي پیش رو در ایام

کرونا در ارومیه برگزار شد

منبع: ایسناشماره خبر:  165  |  تاریخ: 1399/08/20

با حضور رئیس جهاد دانشگاهی آذربایجان غربی و مدیرکل امور بانوان و خانواده استانداري نشست تخصصی مشاغل خانگی
زنان، چالشها و فرصت هاي پیش رو در ایام کرونا به همت جهاد دانشگاهی ویژه زنان کارآفرین و فعالان حوزه کسب و کار

خانگی بصورت وبیناري برگزار شد.

پریسا علیلو مدیرکل اموربانوان و خانواده استانداري در این
نشست با اشاره به اینکه نقش زنان در مشاغل خانگی بسیار
محوري است اظهار کرد: در صورت آموزش صحیح و اصولی
بسیاري از بانوان جامعه به موازات ایفاي نقش در منزل به
عنوان زن خانه دار، قادر به نقش آفرینی در حوزه تولیدي

 
نیز خواهند بود. 

وي با اشاره به اینکه با گسترش روزافزون فناوري هاي
نوین به ویژه فناوري دیجیتالی و گسترش فضاي مجازي
فرصتهاي اقتصادي زیادي براي مشاغل خانگی زنان ایجاد

شده است، اظهار کرد: 20 درصد درآمد کشورهاي در حال توسعه از مشاغل خانگی به دست می آید که نمونه آن کشورهاي چین و
بنگلادش هستند کسب و کار خانگی زنان از نظر ایجاد شغل ، نوآوري در عرضه محصول یا خدمت موجب تنوع و دگرگونی زیادي در

 
اجتماع و اقتصاد هر کشور می شود. 

مدیرکل اموربانوان و خانواده استانداري آذربایجان غربی با اشاره به تاثیر و اهمیت توسعه مشاغل خانگی زنان در ایجاد اشتغال و
توسعه اقتصادي اظهار کرد:باتوجه به سهم بالاي زنان در اقتصاد ملی و افزایش سطح سواد در این گروه از جامعه و همچنین مسائل
فرهنگی مربوط به اشتغال زنان این امکان فراهم می شود که با توسعه مشاغل خانگی از ظرفیتهاي اقتصادي زنان در جامعه استفاده

 
بهتري شود. 

علیلو افزود: لازمه تحقق چنین امري، اتخاذ تدابیر هوشمندانه و برنامه ریزي هدفمند و اصولی خواهد بود و با خود باوري زنان و

 
امتزاج آموزش و مهارت افزایی هر چه بیشتر می توان به توفیقات بسیاري در حوزه اقتصادي نائل شد. 

وي اظهار کرد: افزایش بهره وري سرمایه و صرفه جویی در هزینه هاي جانبی اشتغال و افزایش درآمد خانواده، ارتقاء مدیریت کسب و
کار خانگی از طریق پیوند با بنگاه هاي بالادستی و تشکل هاي خوشه اي، اتحادیه ها، تعاونی ها و صنوف و تسهیل مقررات مربوط به

 
کسب و کار خانگی، از مزیت ها و تاثیرات مشاغل خانگی زنان می باشد. 

وي با اشاره به اینکه یکی از راه هاي سلامت روان داشتن کار و اشتغال است و مشاغل خانگی به نوعی شروع حرکت استقلال خواهی
زنان به شمار می رود اظهار کرد: باید با بینش و آگاهی لازم افراد بیکار را به سمت حرفه و مشاغل خانگی سوق داد و همگام با

 
آموزش حرفه و شغل مناسب هم جامعه از معضلات دور می شود و هم سلامت روانی افراد تضمین خواهد شد.          

مدیرکل اموربانوان و خانواده استانداري آذربایجان غربی اظهار کرد: کسب و کارهاي کوچک به دلیل ساختار ساده زود بازده و با توجه
به نیاز سرمایه اندك در جهت متعادل کردن بازار کار موثر می باشند و در کشور ما با توجه به ترکیب جمعیتی کسب و کارهاي
کوچک خانگی می تواند بازدهی مناسبی داشته و در کوتاه مدت یا میان مدت در رفع معضل بیکاري موثر باشد. بسترهاي مناسب
براي شکل گیري مشاغل جدید را نیز ایجاد می کند. که نتایجی مثبت طرح ساماندهی مشاغل خانگی می تواند به ساعات کار انعطاف



پذیر، آزادي و استقلال عمل بیشتر افراد، پایین بودن میزان ریسک و هزینه راه اندازي، بالارفتن بازدهی بدلیل مشارکت سایر اعضاي

 
خانواده و فعالیت گروهی، کاهش هزینه هاي حمل و نقل، کاهش آلودگی هاي صوتی و زیست محیطی و کاهش ترافیک کمک کند.           

وي اظهار کرد: تامین مواد اولیه این نوع کسب و کارها، استانداردسازي و برندسازي محصولات، پیوند تولیدات مشاغل خانگی با بازار
فروش، ورود دارندگان مشاغل خانگی به شبکه هاي اجتماعی و بازاریابی براي فروش تولیدات این مشاغل از طریق فضاي مجازي و

 
استفاده از خدمات پوشش بیمه اي نیز می تواند یکی از چالشهاي پیش روي بانوان باشد. 

علیلو پایداري مشاغل خانگی را ارتباط این مشاغل با نهادهاي پشتیبان و حمایتی عنوان و اظهار کرد: باید این مشاغل به یک سري
صنایع بزرگ و همچنین به اتحادیه ها و تعاونی هایی وصل شوند که به آنها در تامین مواد اولیه و بازاریابی کمک نمایند تا پایداري

 
آنها حفظ شود. 

وي ادامه داد: دولت نیز در راستاي حمایت از متقاضیان مشاغل خانگی اقدام به تخصیص تسهیلات کم بهره، اجراي الگوي نوین
مشاغل خانگی که این طرح از طریق هدایت، مشاوره و استعدادهایی موجب توانمندسازي متقاضیان مشاغل خانگی می شود شناسایی
ظرفیت ها، توانمندي متقاضیان و اتصال به بازار کار از مهم ترین اهداف این طرح است و جهاد دانشگاهی بعنوان مجري طرح وظیفه

 
تسهیلگري را بر عهده دارد. 

وي گفت: باتوجه به تاکید مقام معظم رهبري در سال هاي اخیر و نامگذاري سال 99 به نام جهش تولید، تقویت مشاغل خانگی در

 
عملیاتی کردن اقتصاد مقاومتی بسیار موثر است. سیاست ها و برنامه هاي دستگاهها هم باید به این سو گرایش پیدا کند. 

مدیرکل اموربانوان و خانواده استانداري آذربایجان غربی اظهار کرد: توجه به مشاغل ریشه دار در خانوارها بعنوان یکی از اساسی ترین
محور موتور محرکه براي ایجاد درآمد و اشتغالزایی مطرح است و براي رسیدن به اهداف اشتغال پایدار، توسعه مشاغل خانگی نقش
مهمی در تحقق اهداف نظام در امر تولید و اشتغال دارد و در سال 99 با ظهور ویروس منحوس کرونا و تاثیر گذاري آن بر شرایط

 
اقتصادي جامعه بیشتر از سالهاي قبل باید مورد توجه دستگاه هاي متولی قرار گیرد. 

به نقل از روابط عمومی جهاددانشگاهی استان، دکتر رستم زاده رئیس جهاد دانشگاهی آذربایجان غربی نیز در این نشست تخصصی
اظهار کرد:امروزه توجه به زنان و مشارکت آنان در فعالیتهاي اقتصادي و اجتماعی، یکی از معیارهاي مهم در تحقق اسناد توسعه

 
کشورها تلقی می شود. 

وي با اشاره به اینکه نقش زنان در توسعه، عاملی بنیادي در تحول همه جوامع انسانی محسوب می شود، اظهار کرد: به منظور بستر
سازي محیطی براي نقش آفرینی مؤثر زنان در فعالیتهاي اقتصادي اجتماعی و افزایش فرصتهاي شغلی و ارتقاء راندمان کاري طرح
هاي مشابه طرح ملی مشاغل خانگی با مدل هاي متفاوت ارائه می شود اما موفقیت خروجی مدار طرح ها براي بانوان بستگی به

 
طراحی مشاغل با ادبیات روحی و روانی زنان و تاکید و توجه به نقش بی بدیل او در خانواده در مدل الگویی دارد. 

رئیس جهاد دانشگاهی آذربایجان غربی گفت:زنان نقش موثر و کلیدي در اقتصاد خانواده و ترسیم الگوي مصرف خانواده دارند از این
روز علاوه بر اینکه تاثیر مستقیمی بر اقتصاد کشور می توانند داشته باشند الگوي تولید در کشور را هم تحت تاثیر قرار می دهند لذا با
تکیه بر اهمیت و نقش سازنده و موثر بانوان در توسعه کسب و کارهاي خانگی نقش این قشر در توسعه اجتماعی و اقتصادي و

 
فرهنگی خانواده و به تبع آن جامعه در مباحث مختلف بیش از پیش پررنگتر و حایز اهمیت و نیازمند توجه جدي است. 

وي اظهار کرد:امروزه تغییر ارزش هاي اجتماعی و تمایل به ارتقاي کیفیت و سبک زندگی و رفاه اقتصادي و همچنین نیاز به استقلال

 
کاري درکسب و کار و در کنار خانواده بودن، منجر به گرایش هر چه بیشتر بانوان به مشاغل خانگی شده است. 

مدیر طرح ملی مشاغل خانگی آذربایجان غربی با اشاره به نقش مشاغل خانگی در اقتصاد ملی کشورها اظهار کرد:بسیاري از کشورهاي
پیشرفته و حتی جهان سوم، کسب و کار خانگی را بعنوان بخشی از فرایند توسعه در مدل پیشرفت خود بصورت کیفی جاگذاري و

 
پیش بینی کرده اند. 

رستم زاده با اشاره به اینکه رابطه مستقیمی بین مشاغل خانگی و رشد ضریب اشتغال یک کشور وجود دارد، اظهار کرد: 30 درصد
کسب وکارهاي خرد و متوسط دنیا از جنس مشاغل خانگی است بطوریکه این ظرفیت بی بدیل اشتغال آفرینی در کشور نیازمند
بازاحیا و کالبد شکافی علمی و عملی مجدد است که این نهاد قدم هاي ارزشمندي در این راستا با همکاري وزارت کار و امور اجتماعی

 
برداشته است و نیازمند همراهی و حمایت همه جانبه همه وزارتخانه ها و دستگاهها در همه سطوح است. 



وي با اشاره به اینکه باید از طریق خروجی مشاغل خانگی نیاز صنایع بزرگ به کالاهاي واسطه اي و مواد اولیه را حل کرد، خاطرنشان
کرد: در فضاي کسب و کار جهانی با احصاء تامل و مطالعه در مولفه هاي مختلف عارضی از جمله محیط حقوقی کسب و کارها و یا
محیط هاي ناشناخته و مغفول دیگر و برنامه ریزي خلاقانه بر این محیطهاي مهم اثربخش ، محرك هایی خوبی براي کیفی سازي

 
مشاغل خانگی به شکل علمی و عملی نسخه پیچی نموده اند. 

رئیس جهاد دانشگاهی آذربایجان غربی با اشاره به اینکه امروزه کارشناسان تخمین می زنند مشاغل خانگی بیش از 40 درصد نیاز
اشتغال کشورهاي فعال در این حوزه را پوشش می دهد، گفت: سمت و سو دادن محیط کسب و کارها به سمت مشاغل خانگی بسیار
ظریف پیچیده و مهم است بطوریکه بر اساس آمار اعلامی بعنوان مثال بیش از هفت میلیون نفر به شکل تمام وقت و 2.5 میلیون نفر
به صورت پاره وقت در مشاغل خانگی کشور آمریکا فعالیت می کنند و 80 درصد فعالیت هاي اقتصادي تایوان به نوعی با مشاغل
خانگی در گیر است و 50 درصد کسب و کارهاي کوچک انگلیس در این حوزه قرار دارد اما قطعا خروجی کیفی این کسب و کارها با

 
یک هم افزایی جمعی و مدل مشخص و متناسب با فرهنگ بومی هر منطقه مشخص محقق خواهد شد. 

وي با اشاره به اقبال اقتصادهاي ملی به کسب و کارهاي خانگی گفت: بیش از هفت درصد جمعیت استرالیا در این حوزه مشغول به

 
کار بوده و 67 درصد کسب و کارهاي کوچک و 58 درصد کل کسب و کاردر این کشور را شامل می شود. 

رستم زاده با اشاره به اینکه امروزه یکی از بهترین نسخه هاي کاهش نرخ بیکاري توجه و حمایت کیفی با برنامه از مشاغل خانگی و
الزامات آن است خاطرنشان کرد: به عنوان مثال در توسعه کسب و کارهاي خانگی روستایی و در جهت ارزش آفرینی در مناطق کمتر
توسعه یافته از این محل می توان به برندسازي یک محصول خاص پر مزیت دار متناسب با پتانسیل آن منطقه نیازسنجی ، برنامه
ریزي و الگودهی عملی علمی با یک چرخه ارزش آفرین مشخص شامل تمامی مراحل یک شغل تولیدي و یا فرآوري و بسته بندي و
بازار سازي پرداخت و قطعا این مهم نیازمند یک کار جمعی غیرسطحی مطالعه شده عملیاتی هم افزایانه است تا مثلا برند آویشن را
بنام یک روستاي استان ثبت نماییم و این زنجیره و مدل باید به گونه اي طراحی، بسترسازي و خروجی محصول در سبد خرید و
ذائقه بازار پیش بینی شود تا ثروت آفرینی را براي جامعه روستایی و خانوارهاي آنان به شکل بسیار کیفی محقق نماید تا بیکاران
شهري هم براي اشتغال حتی خانگی و یا در چرخه اشتغال و قرارگرفتن در یک شغل مستقر در یک روستا با برند تولید یک داروي
گیاهی خاص حتی مهاجرت معکوس نمایند و انجام چنین طرح فاخري واقعا در ابتدا نیازمند یک فرهنگ کار تیمی پروژه مشخص و
درگیر شدن هم افزایانه هم اجزایی اجرایی مرتبط دستگاهی و خدمات بین دستگاهی و فرهنگ سازي و الگو سازي بنیادین در آن

 
منطقه و روستا است. 

رئیس جهاد دانشگاهی آذربایجان غربی با اشاره به مطالعات انجام شده در مورد آثار و پیامدهاي ورود زنان به عرصه مشاغل خانگی
اظهار کرد: کسب استقلال مالی، خود اتکایی و ایجاد نوعی احساس توانمندي در زنان، تغییر رفتارهاي اقتصادي زنان و کمک به رشد
اقتصادي خانوار، ارتقاء نقش و پایگاه اجتماعی زنان سرپرست خانوار و افزایش اعتماد به نفس و عزت نفس از پیامدهاي ورود زنان به

 
عرصه مشاغل خانگی است 

وي با اشاره به تاثیر مخرب بیماري کرونا بر اقتصاد بسیار زیادي از کسب و کارها اظهار کرد: این ایام بهترین فرصت براي خودنمایی
مشاغل و کسب و کارهاي خانگی را فراهم نموده است و دستگاههاي متولی با یک کار تیمی مشترك با راهبري و اتصال متقاضیان و
پیشرانان این حوزه همانند طرح ملی مشاغل خانگی می توانند با همفکري و مشارکت، الگویی بومی متناسب با شرایط کرونایی حاکم
بر جامعه براي کسب و کارهاي خانگی ترسیم کنند تا هم حمایتی بر اقتصاد خانوارها بوده و هم اقتصاد متاثر از کرونا توان احیا براي

 
رسیدن به نکته آغاز ریزشی ما قبل را داشته باشد. 

وي با اشاره به اینکه اکثر متقاضیان واقعی مشاغل خانگی بانوان بوده و نصف این تعداد نیز سرپرست خانوار هستند، خاطرنشان کرد:
این مهم یک فرصت براي توجه جدي تر، انسانی تر، اخلاقی تر و بسیار ویژه تر همه مسئولان به این حوزه اشتغال آفرینی بوده و در
ضمن محدود کردن مشاغل خانگی به زنان نیز آسیب هاي خاص خود را دارد که با توجه به شیوع کرونا بنظر می رسد رغبت مردان
هم نسبت به گذشته بیشتر شده است اما باید بر روي بحث تبلیغات نوین فضاي سایبري و مثلا اینفلوینسر مارکتینگ که می تواند
براي مشاغل خانگی بسیار مهم باشد مدل بومی تر متناسب با هر شغل طراحی، تدوین و اجرایی شود و اسیب شناسی هم صورت

 
پذیرد تا ارزش افزوده این نوع مشاغل متعادل تر و عادلانه تر تسهیم شود. 



انتهاي پیام
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سرمقاله دنیاي اقتصاد/ سفسطه اي فراگیر علیه فقرا 

دنیاي اقتصاد/ « سفسطه اي فراگیر علیه فقرا » عنوان سرمقاله

 
روزنامه دنیاي اقتصاد به قلم دکتر علی سرزعیم است که می توانید آن را در ادامه بخوانید: 

این روزها هر از چندگاهی به مدد رسانه هاي جدید و فضاي مجازي تصاویري از عمق فقر و محرومیت مناطق مختلف کشور منتشر
می شود و گاه آدمی از شدت فقر در نقاط مختلف کشور حیرت می کند. همزمان وقتی به این نکته توجه می شود که ایران کشوري با

 
درآمد نفت است و سالانه دست کم 50 میلیارد دلار نصیب این اقتصاد می شود، وجود چنین فقرهایی غیرقابل تحمل می شود. 

همه می دانند یک جاي کار می لنگد که با وجود انبوه درآمد نفت، فقر این چنین خودنمایی می کند. اینکه این تناقض چگونه حل
می شود محل نظریه پردازي هاي مختلف است. یک عده می گویند چون فساد داریم فقر داریم، کسانی می گویند چون ایران به
محرومان جهان کمک می کند فقر داریم و... . به باور اینجانب یک تفکر به شکل گیري این وضعیت بسیار کمک کرده و متاسفانه این

 
تفکر به دلیل جذابیت ظاهري بسیار رواج پیدا کرده و به ایده مسلط در عرصه سیاست گذاري و حکمرانی تبدیل شده است. 

اصل ایده این است که نباید به فقرا پول داد یا کمک کرد، بلکه باید زمینه فقر را که همان بیکاري و رکود است از بین برد. در این
تفکر نهادهاي حمایتی خیلی اهمیت ندارند و این نهادها باید صرفا به کسانی خدمت کنند که واقعا هیچ گونه قابلیت کار کردن ندارند.
به تعبیر ساده گفته می شود که به افراد ماهی ندهید، بلکه ماهی گیري یاد بدهید. ظاهر ایده خیلی جذاب و منطقی است، اما این
تفکر باطن خطرناکی دارد که نیاز به معرفی و تشریح دارد. معمولا نتیجه اي که از این استدلال حاصل می شود این است که نباید
یارانه نقدي داد و به جاي آن باید به تولید یارانه داد. وام هاي ارزان، زمین ارزان، نهاده ارزان، ارز ارزان و... باید در اختیار صنعت گران

 
و کارآفرینان قرار گیرد تا آنها تولید را رونق دهند و اشتغال ایجاد کنند تا افراد فقیر بتوانند شغل بیابند و نهایتا از فقر خارج شوند. 

اما واقعیت آن است که اگر پول به فرد فقیر داده شود با این پول براي خود و خانواده اش، غذا و پوشاك و دیگر مایحتاج ساده زندگی
را می خرد. در نتیجه تقاضا براي غذا، پوشاك و دیگر لوازم خانگی ایجاد می شود. روشن است که این تقاضا معطوف به کالاهاي تولید
داخل است و فقرا مثلا یخچال ساید باي ساید کره اي طلب نمی کنند. در نتیجه وقتی تقاضا براي اقلام خوراکی، پوشاك داخل و
لوازم خانگی ایرانی زیاد شد، کارخانه ها و صنایع ایرانی تولیدکننده آن رونق می گیرند و تولید خود را افزایش می دهند به اشتغال
می افزایند. اما وقتی پول در قالب امتیازات مختلف صرفا به تولیدکننده داده می شود اگر تقاضا به اندازه کافی وجود نداشته باشد آن
صنعت رونق نخواهد گرفت. صنایع هرگاه می خواهند برنامه تولید بریزند با این مساله مواجه می شوند که در مناطق محروم تقاضا
براي کالاهاي آنها به اندازه کافی وجود ندارد و بهتر است صنایع خود را در نزدیکی شهرهاي بزرگ بنا کنند. بنابراین نیروي کار
شهري به کار می گیرند و به دلیل هزینه حمل و نقل، قیمت تمام شده کالا براي مناطق دور خیلی بالا خواهد شد و گاه ارسال آن به

 
آن مناطق صرفه اقتصادي نخواهد داشت. بنابراین آن هدف اولیه به طور کامل محقق نخواهد شد. 

مساله دیگري که پیامد بعدي این وضعیت است، ایجاد فقر و نابرابري است. اگر به فقرا پول داده می شد می توانستند وضعیت خود را



سامان دهند و از فقر خارج شوند؛ اما اینک به امید اینکه روزي به اشتغال برسند و درآمد کسب کنند در فقر باقی خواهند ماند.
نابرابري و فساد دیگر محصول این تفکر است. ارزهاي ارزان، وام هاي ارزان و نهاده هاي ارزان نهایتا خود را به قیمت بازار به فروش
می رسانند و مابه التفاوت به عنوان سود در اختیار صاحبان صنایع قرار می گیرد که دقیقا مصداق رانت خواري است. درآمدهاي
حاصل از این امر صرف خانه هاي لوکس، لباس هاي برند خارجی، خرید در کشورهاي اروپایی در ایام حراج، داشتن ویلا و پاسپورت

 
در کشورهاي دیگر می شود و همه اینها یعنی فشار روي ارز، نبود تقاضا براي محصول داخلی و نهایتا فرار سرمایه. 

معمولا این تفکر خبیثانه با یک ادعاي خبیثانه تر ترکیب می شود تا تحکیم شود و آن این است که فقرا صلاحیت داشتن پول را
ندارند؛ زیرا نمی دانند پول را چگونه خرج کنند و نیازهاي درست خود را تشخیص نخواهند داد و آن را صرف مواد مخدر خواهند کرد.
چه کسی می تواند اثبات کند که همه فقرا معتادند؟ چه کسی می تواند اثبات کند که یک فرد فقیر گرسنه، تامین مواد ضروري را
اولویت نخواهد داد؟ چه کسی می تواند نبود شفقت نسبت به وضعیت فرزندان و خانواده را در میان والدین آنها اثبات کند؟ حتی اگر
همه این فرضیات نادرست، درست می بود باز هم دلیلی بر ندادن حق فقرا از پول نفت وجود نمی داشت. کوپن هاي کالایی راه حلی

 
است که در کشورهاي مختلف براي فقراي مشکل دار استفاده می شود. 

از حضرت علی نقل است که ثروت انباشته اي نمی بینید مگر آنکه در کنار آن حق ضایع شده اي وجود دارد. در ایران که ثروت از
محل کارآفرینی کمتر خلق می شود، بهترین مصادیق براي این حدیث مشاهده می شود. اگر پول نفت به شکل برابر تقسیم می شد و
اگر یارانه نقدي گداپروري قلمداد نمی شد، وضعیت فقر و نابرابري در کشور ما این حد وخیم نمی شد. نکته جالب توجه این است که
در دو مقطع یارانه نقدي به مردم پرداخته شد و در هر دو نوبت ضریب جینی که نشانگر نابرابري است کاسته شده است: یکی سال
1389 و دیگري سال 1398. یادآور می شوم در سال 1398 یارانه نقدي بابت افزایش قیمت بنزین پرداخت شد. نکته جالب دیگر افت
شدید فقر خوراکی پس از پرداخت یارانه نقدي در سال 1389 است. متاسفانه تحریم ها که از سال 1390 بر اقتصاد ایران تحمیل شد،
نگذاشت اثرات یارانه نقدي در کشور پایدار بماند. اگر شر تحریم ها از اقتصاد ایران برکنده شود و پرداخت یارانه نقدي به الگوي رایج
براي فقرزدایی تبدیل شود، می توان انتظار داشت چهره کریه فقر در کشور کاسته شود و نابرابري هاي آزاردهنده کمتر شود. به امید

 
آن روز. 

 
به پیج اینستاگرامی «آخرین خبر» بپیوندید 
instagram.com/akharinkhabar



نماینده اصولگرا: در مقابل شوراي نگهبان سکوت نمی کنیم

منبع: تیکشماره خبر:  167  |  تاریخ: 1399/08/20

نماینده شیراز در مجلس گفت: استیضاح وزیر اقتصاد را امضا نکردم و در عوض استیضاح می توان، طرح سوال کرد.

 
نماینده شیراز در مجلس گفت: استیضاح وزیر اقتصاد را امضا نکردم و در عوض استیضاح می توان، طرح سوال کرد. 

«جعفر قادري»، نماینده مردم شیراز در مجلس، در رابطه با
اظهارات کدخدایی مبنی بر اینکه اگر منابع تأمین طرح یارانه اي
مجلس قابل تحقق نباشد، شوراي نگهبان به این طرح ایراد می
گیرد، گفت: منبع تامین این طرح، فروش سهام دولت در بورس
است، شوراي نگهبان می تواند به این موضوع ایراد وارد کند و
حق با شوراي نگهبان است ولی مجلس در قبال مخالفت شوراي
نگهبان سکوت نمی کند و بر مصوبه خود پافشاري و اصرار می
کند و موضوع را به مجمع تشخیص مصلحت نظام، ارجاع می

 
دهد. 

او ادامه داد: معتقد هستم خانوارهایی که تحت پوشش نهاد هاي حمایتی هستند و انهایی که هیچ امکان براي اشتغال ندارند باید مورد
حمایت قرار می گرفتند و این کفایت می کرد. در این شرایط باید همه منابع به سمت حفظ اشتغال برود و کمک شود که رونق تولید،

 
داشته باشیم. 

قادري در رابطه اینکه آیا این طرح ضرورت دارد، گفت: استدلال مجلس این است در شرایطی که قرار گرفتیم دولت دریافتی خوبی از
محل افزایش نرخ ارز به دست آورده است و بخش قابل توجه بودجه خود را توانسته محقق کند حال درصدي از آن را به صورت یارانه

 
به مردم بازگردد. 

قادري مطرح کرد: استدلال مجلس این است که در این مدت به علت تورم ایجاد شده، قدرت خرید مردم تحلیل رفته است و چنین
حمایت هایی در گذشته هم سابقه داشته است، در سال 91 بسته اي تحت عنوان عیدانه به مردم داده شده است و دوستان مجلسی

 
می گویند، باید در شرایطی که قدرت خرید مردم آسیب دیده مجدد، چنین حمایت هاي انجام گیرد. 

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس در رابطه با طرح استیضاح دژپسند گفت: به عملکرد وزارت اقتصاد در حوزه بورس، مالیات و
گمرك انتقادهایی وارد است و مشکلات اقتصادي را نمی توان فقط به پاي کرونا نوشت البته این ضعف فقط از سوي وزارت اقتصاد
نیست، دیگر حوزه ها هم تقصیر هایی دارند، اما در این شرایط نمی توان فرد توانمندي را آورد تا بتواند وزارت خانه را اداره کند،

 
استیضاح کمک کننده نیست و مشکلات را تشدید می کند. 

قادري در پایان گفت: استیضاح را امضا نکردم و در عوض استیضاح می توان، طرح سوال کرد زیرا استیضاح به صلاح نیست و در این

 
مدت کوتاه حتی افراد توانمند نمی توانند، خودشان را مطرح کنند. 



منبع : برنا



حضور و مشارکت همه دستگاه ها براي مقابله با کرونا الزامی است

منبع: روزنامه ولایت قزوینشماره خبر:  168  |  تاریخ: 1399/08/20

نماینده مردم قزوین، البرز و آبیک در مجلس شوراي اسلامی گفت: همه ادارات موظف هستند با حضور خود و ارائه ظرفیت
هاي موجود به ستاد کرونا براي مقابله با این بیماري به بهترین وجه نقش آفرینی کنند.

 
11 هزار میلیارد ریال در شهرك هاي صنعتی قزوین سرمایه گذاري می شود 

11 هزار میلیارد ریال از طریق جذب سرمایه گذاران جدید طی سال جاري، در شهرك هاي صنعتی استان قزوین سرمایه گذاري می

 
شود. 

مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی استان قزوین در گفت و گو با ایرنا اظهار داشت: این میزان سرمایه گذاري از سوي 96 سرمایه
گذار که از ابتداي سال جاري تاکنون جذب شده و با این شرکت قرارداد منعقد کرده اند، انجام خواهد شد. حمیدرضا خانپور همچنین
یادآور شد: این سرمایه گذاران براي اجراي طرح هاي تولیدي خود 62 هکتار زمین آماده سازي شده و داراي زیرساخت (آب، برق و
گاز) در شهرك ها و نواحی صنعتی استان قزوین دریافت کرده اند. این مسئول گفت: با اجراي طرح هاي تولیدي مربوط به سرمایه
گذاران جذب شده در سال جاري، پیش بینی می شود براي 2 هزار و 980 نفر به طور مستقیم در شهرك ها و نواحی صنعتی استان
قزوین اشتغال ایجاد شود. این مسئول با بیان اینکه طی سال هاي اخیر با وجود تنگناهاي مالی موجود در کشور و تحریم هاي ظالمانه
دشمن با رشد سرمایه گذاري از حیث تعداد و میزان در شهرك هاي صنعتی استان قزوین روبرو بوده ایم، افزود: بر همین اساس و با
سرمایه گذاري هاي انجام شده طی سال هاي اخیر، 35 درصد اشتغال ایجاد شده در شهرك هاي صنعتی استان مربوط به دولت
یازدهم و دوازدهم بوده است. وي در ادامه از قزوین به عنوان استانی پرجاذبه براي سرمایه گذاري صنعتی نام برد و اظهار داشت: با
سرمایه گذاري هاي انجام شده از سوي دولت در ایجاد زیرساخت براي استقرار واحدهاي تولیدي، در حال حاضر در چهارگوشه استان
قزوین امکانات لازم ازجمله زمین آماده سازي شده و داراي زیرساخت در قالب شهرك ها و نواحی صنعتی براي پذیرش سرمایه
گذاران و استقرار و ایجاد واحدهاي صنعتی وجود دارد. مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی استان قزوین یادآور شد: بیشترین حجم
سرمایه گذاري هاي انجام شده در شهرك هاي صنعتی استان مربوط به شهرك هاي لیا، کاسپین یک و 2 (آبیک)، خرمدشت، حیدریه

و آراسنج بوده است. استان قزوین علاوه بر یک شهر صنعتی داراي 13 شهرك و 6 ناحیه صنعتی است.



پرسش هاي بی پاسخ به مسئله ترنس ها و سقط جنین هاي خودخواسته/

راهکارهاي حوزه هاي علمیه زنان چیست؟

منبع: تسنیمشماره خبر:  169  |  تاریخ: 1399/08/20

حوزه هاي علمیه زنان براي مسائل هم چون ترنس ها، ناباوري و سقط جنین هاي خودخواسته، تجردهاي قطعی، ازدواج
سفید و نیازهاي ولو کاذب زنان به اشتغال چه راهکارهاي عملیاتی جدي دارد؟ آیا زمان آن نرسیده که بانوان حوزوي به

مسائل واقعی زنان پاسخی درخور دهند؟

حوزه هاي علمیه زنان براي مسائل هم چون ترنس ها،
ناباوري و سقط جنین هاي خودخواسته، تجردهاي قطعی،
ازدواج سفید و نیازهاي ولو کاذب زنان به اشتغال چه
راهکارهاي عملیاتی جدي دارد؟ آیا زمان آن نرسیده که
بانوان حوزوي به مسائل واقعی زنان پاسخی درخور دهند؟

 
- اخبار اجتماعی - 

به گزارش خبرنگار اجتماعی باشگاه خبرنگاران پویا؛
کنفرانس جهانی زنان در پکن براي زنان ایران، محصولی
تاریخی و نوین صادر کرد: تاسیس رشته مطالعات زنان! و

به همین سادگی رشته اي که در دنیا و پس از سال ها مبارزه در جهت رفع تبعیض هاي جنسیتی علیه زنان و در جهت پاسخ به
نیازي اساسی به نام نظریه پردازي در حوزه مسائل زنان، تاسیس شده بود، هم چون کالایی لوکس خارجی بدون طرح مسئله اي

 
عمیق یا درخواستی عمومی، به ناگاه وارد بر دنیاي زنان شد. 

این اتفاق به جاي درخواستی برخاسته از مسائل واقعی زنان در کف میدان، به صورت دستوري از بالا و براساس نیاز نخبگانی، پس از

 
طی دوره اي نهایتاً چهار ساله در فاز برنامه ریزي براي اجرا، در سال 1380 و در سطح کارشناسی ارشد دانشگاهی شروع به کار کرد. 

 
در مصوبه شوراي عالی برنامه ریزي درباره هدف تأسیس این رشته آمده است: 

«هدف تأسیس این رشته، معرفی شأن و نقش زن در جهان هستی از دیدگاه اسلام، تربیت نیروي انسانی متخصص در جهت آموزش و
پژوهش در امور زنان؛ تربیت نیروي انسانی جهت سیاست گذاري مطلوب در سطوح مختلف برنامه ریزي کشور و تقویت بینش علمی

 
نسبت به مسئله زن جهت اصلاح نگرش هاي اجتماعی و فرهنگی است.» 

سؤال اینجاست که اگر هدف، معرفی شأن و نقش زن در جهان هستی آن هم از دیدگاه اسلام است چرا دلیل تشکیل این رشته،
نشست جهانی زنان است؟ و آیا پیش از این نشست، چنین ضرورتی احساس نمی شد؟ و حال فارغ از مبنا اگر چنین ضرورتی احساس
شده است، ظرفیت اسلامی در تبیین و تعیین مبانی و محتواي مطالعاتی رشته و سرفصل دروس و اساتید ارائه دهنده، کجا دیده شده

 
است؟ 



گزاره «تقویت بینش علمی نسبت به مسئله زن» بر چه اساسی انتخاب شده است؟ پاسخ اصیل به آن کجاست؟ بر اساس کدام نظریه
علمیِ اسلامی در حوزه ي زنان، قرار است این تقویت بینشی انجام پذیرد؟ آیا در ایران هم به ناهمسانی حقوقی زنان و مردان باور
جدي وجود دارد تا براي رفع آن اهتمام جدي صورت گیرد؟ آیا مسائل زنان در ایران برخاسته از عرف است یا یک عقب ماندگی

 
تاریخی آن را ایجاد کرده است یا ناشی از عدم فهم صحیح از متون دینی بوده است و یا منتج از عدم تربیت اصیل اسلامی است؟ 

سؤالاتی بی پاسخ از این دست و بیش از آن و تشتت ناشی از این ناهم خوانی ها، در عملکرد دانشگاه هاي ارائه دهنده این رشته نیز
مشهود است؛ چنان که هر دانشکده متناسب با رویکرد و عقبه فکري، بینشی و سیاسی اساتید و مدیرگروه خویش، در هر برهه اي از
تاریخ سیاسیِ کشور، نوعی از موضع گیري در حوزه زنان از قبیلِ زنان از منظر جامعه شناختی، زنان در اندیشه هاي فمینیستی،

 
فمینیسم اسلامی یا تقابل فمینیسم و اسلام و نحوي از مسائل مربوطه را به دانشجوي خویش ارائه می دهد! 

تشتت حاصله و ترس از تقابل جدي میان فرهنگ فمینیستی و مسائل زنان در ایران، به حدي بالا می گیرد که در 1387 طرح
بازبینی و اصلاح مفاد آموزشی این رشته تصویب و در سطح وزارت علوم جلساتی برگزار و در پایان همان سال ابلاغیه اصلاحی، تدوین

 
و از سال تحصیلی 1389-1390 به مرحله اجرا درآمد. 

تغییرات حاصله را می توان در تغییر عنوان ها از «مطالعات زنان» به «حقوق زن در اسلام» و «مطالعات خانواده» و تدریس «نقد
نظریه هاي فمینیستی»، به جاي درس «نظریه هاي فمینیستی» مشاهده کرد! پس از تصویب و اجراي بازنگري، رئیس وقت شوراي

 
فرهنگی اجتماعی زنان اعلام کرد که دیگر نگرانی از رواج دیدگاه هاي فمینیستی از طریق رشته مطالعات زنان در کشور وجود ندارد! 

زیرا وزارت علوم در طول دولت نهم رشته مطالعات زنان را مورد بازنگري قرار داده و اصلاحات لازم صورت گرفته است و از طرف دیگر
اکثر دانشجویانی که در این رشته تحصیل می کنند، به دنبال شناخت دقیق تر دیدگاه اسلام در رابطه با زن در نظام جمهوري اسلامی
هستند، همین علاقه دانشجویان به شناخت دیدگاه اسلام در رابطه با زنان باعث شده است که زمینه راه اندازي رشته مطالعات زنان

 
در چندین مرکز حوزوي در قم، فراهم شود. 

و بدین گونه بود که از سال 1389 رشته «مطالعات اسلامی زنان» براي خواهران سطح 3 حوزه هاي علمیه ارئه شد که علاوه بر
دروس تخصصی فقهی و اسلامی، واحد هاي چون جریان شناسی فمینیسم، مبانی و آثار فمینیسم، جامعه شناسی جنسیت، اخلاق

 
جنسیتی و جنسیت و تعلیم و تربیت نیز آموزش داده می شود. 

طبق اعلام رسمی مسئولان حوزوي، بخشی از اهداف حوزه از ارائه چنین واحدهایی، آن است که فارغ التحصیلان بتوانند مواجهه
عالمانه اي با امواج فکري فمینیستی و التقاطی داشته باشند و نیاز رو به رشد نظام اسلامی را درباره مسائل نوپدید زنان و خانواده و در
حوزه مدیریت هاي فرهنگی و کارهاي کارشناسی با تسلط به مباحث جنسیتی پاسخ دهند و جایگاه زن و خانواده را در اندیشه

 
اسلامی تبیین کنند. 

 
اهداف تاسیس این رشته در سطح 3 حوزه به این شرح است: 

 
1. تعمیق شناخت نسبت به مبانی اعتقادات اسلامی؛ 

 
2. پرورش کارشناسان اسلامی واجد صلاحیت در حوزه مطالعات زنان براي ارائه ي مشاوره ي علمی به نهادها در مباحث زن؛ 

 
3. تبیین و توصیف نگاه جامع اسلام به زن؛ 

 
4. افزایش توان تحقیق در حد تحلیل و بررسی و نقد و زمینه سازي جهت تألیف و ترجمه در حوزه مطالعات زنان؛ 

 
5. ایجاد توان تدریس مباحث مرتبط با موضوع زن در سطوح پایین تر؛ 



 
6. افزایش توان پاسخگویی به شبهات و پرسش هاي رایج در موضوع زن؛ 

 
7. ایجاد توانایی تبلیغ دیدگاه اسلامی و تأثیرگذاري فرهنگی در حوزه مطالعات زنان؛ 

فارغ از اشکال هاي محتوایی متعدد به اهدافِ مطروحه، سؤال جدي اینجاست که تفاوت حوزه با دانشگاه در تاسیس این رشته کدام
است؟ اگر آن یکی (دانشگاه) براي عقب نماندن از دیدگاه هاي جهانی به مسائل زنان، بدونِ بازنگري جدي در عقبه شکل گیريِ این
رشته در غرب که براساسِ مفاهیم عمیق فمینیستی و در تلاش براي دستیابی به برابري جنسیتی در غرب تاسیس شده بود، به
تاسیس آن در ایران مبادرت کرده است، این یکی یعنی حوزه هاي علمیه ما نیز گویا براي عقب نماندن از یکه تازي دانشگاهی، این

 
رشته را وارد بر مباحث خویش کرده اند و تنها تفاوت را در اصلاح شکلیِ آن دیده است: مطالعات اسلامی زنان به جاي مطالعات زنان! 

چنان که حتی در اهداف نیز هم چون اهداف موردنظر دانشگاهی، تربیت نیروي مشاور براي مسائل زنان را اولویت دوم خویش طرح
کرده است؛ در بازخوانیِ هدف سوم، پرسش اینجاست مبناي حوزه هاي علمیه در تبیین و توصیف نگاه جامع اسلام به زن چیست؟
وقتی «نگاه» را «جامع» گرفته ایم، انتظار حداقلی پیش می آید که براي زنان در رسته ها و دسته بندي هاي مختلف اجتماعی،

 
سیاسی، اعتقادي، اقتصادي، فرهنگی، تربیتی، جغرافیایی و اخلاقی، پاسخ هایی در خور و شایسته داشته باشیم. 

آیا حوزه براي چالش هاي جدي اجتماع در مسائل فقه زنان، پاسخی درخور و شایسته و مطلوب دارد؟ پاسخ هایی که اخلاق و عرف و
عقل اجتماعی بتواند آن را بپذیرد؟ حقیقتاً میان خواسته هاي عمومی زنان و مسائل واقعی زنان در ایران با مطالعات اسلامی زنان در

 
حوزه ها، همخوانی وجود دارد؟ 

حوزه هاي علمیه زنان براي مسائل مستحدثه همچون ترنس ها، ناباوري هاي خودخواسته، سقط جنین هاي خودخواسته، تجردهاي
قطعی، فرزندخواندگی و محرمیتِ آنان، ازدواج سفید، نیازهاي ولو کاذب زنان به اشتغال، زنان سرپرست خانوار و مساله قوامیت، ارث و
دیه و قضاوت، مسئله حقوق جنسی زنان، چالشِ تغییر هرم قدرت در خانواده ها، تقابل ولایت و حضانت مادران بر فرزندان و ده ها

 
مسئله و چالش جدي دیگر از این دست، چه راهکارهاي عملیاتی جدي دارد؟ 

نکند تمام توان حوزه منحصر در هدف چهارم، یعنی امکان تحلیل و نقد و بررسی و تألیف و ترجمه منحصر شده باشد که البته اگر
درست انجام گیرد و خروجی مطلوب و کارساز اجتماعی داشته باشد، جاي شکر باقی است؛ آیا زمان آن فرا نرسیده است که بانوان
حوزوي پیش رو در مسائل و خواست هاي زنان ایرانی گام برداشته، مسئله شناسی کرده، نظریه پردازي داشته و براي مسائل واقعی

 
زنان، پاسخی در خور و شایسته، منطبق با باورهاي عمیق و اصیل اسلامی و متناسب با عرف اسلامی ارائه دهند؟ 

مخصوصاً جایی که رهبر دوراندیش و ژرف نگر ما چنین اندیشه اي دارند، این که میفرمایند: «من اصبح لا یهتم بامور المسلمین
فلیس بمسلم»، مخصوص مردان نیست؛ زنان هم باید به امور مسلمانان و جامعه اسلامی و امور جهان اسلام و همه مسائلی که در دنیا

 
می گذرد، احساس مسؤولیت کنند و اهتمام نمایند؛ چون وظیفه ي اسلامی است». 1375/12/20 

به راستی آیا هنوز هم زمان مناسب براي حضور پویا، موثر، مستمر، ملموس، پاسخگو، پیشرو و متعهدانه حوزه هاي علمیه ي خواهران

 
در برابر مسائل زنان در ایران اسلامی فرانرسیده است؟! موانع و چالش هاي عدم این حضور کدام است؟! 

 
زهرا عباسپور؛ پژوهشگر حوزه زن و خانواده 

 
"تک فرزندان" در دوره قرنطینه کرونا آسیب بیشتري می بینند! 



 
کاهش "نرخ باروري" جمعیت کشور به 1.6 فرزند! 

 
سریال هاي تلویزیون باید پیوست جمعیتی داشته باشند/ چرا خانواده موفق را تک فرزند یا بی فرزند نشان می دهیم؟ 

تصویب مشروط طرح "جمعیت و تعالی خانواده" بعد از 12 سال معطلی در مجلس!



واحد گاز نیروگاه کلاس F اندیمشک سال آینده وارد مدار می شود

منبع: وزارت نیروشماره خبر:  170  |  تاریخ: 1399/08/20

مدیر طرح نیروگاه سیکل ترکیبی دوکوهه اندیمشک، گفت: واحد گاز 307 مگاواتی این نیروگاه کلاس F(راندمان بالا) در
صورت تامین نقدینگی سال آینده وارد مدار می شود.

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت نیرو (پاون)، "محسن
نیکبخت" با اعلام این خبر افزود: نیروگاه سیکل ترکیبی
دوکوهه اندیمشک در راستاي اجراي سیاست هاي صنعت
برق کشور با برخورداري از یک واحد گازي 307 مگاواتی و
یک واحد بخار 144 مگاواتی جمعا به ظرفیت اسمی 451

 
مگاوات در حال احداث است. 

وي راندمان این نیروگاه در شرایط ایزو را 58 درصد برشمرد و گفت: سوخت اصلی این نیروگاه گاز طبیعی با مصرف 81600
مترمکعب در ساعت بوده که مجوز تامین آن از کمیته سوخت و خوراك گاز طبیعی وزارت نفت و مجوز حفر چاه و بهره برداري آب به

 
میزان هشت لیتر در ثانیه از سازمان آب و برق خوزستان اخذ شده است. 

نیکبخت با اشاره به اخذ مجوز زیست محیطی نیروگاه، ادامه داد: افزایش راندمان، کاهش آلاینده هاي زیست محیطی و انتقال

 
تکنولوژي از جمله ویژگی هاي این نیروگاه است. 

مدیر طرح نیروگاه سیکل ترکیبی دوکوهه اندیمشک میزان سرمایه گذاري این طرح را بالغ بر 250 میلیون یورو عنوان کرد و گفت:
ظرفیت اشتغال در دوران ساخت به صورت مستقیم و غیرمستقیم حدود یک هزار و 200 نفر و در زمان بهره برداري حدود 120 نفر

 
بوده و سعی شده تا حد امکان از نیروهاي بومی در شهرستان اندیمشک استفاده شود. 

وي ادامه داد: تاکنون عملیات اجرایی در بخش هاي مختلف نیروگاه از جمله تجهیز کارگاه، تامین برق دوران ساخت، تامین سیستم

 
مخابراتی و ارتباطی، احداث دیوار پیرامونی، حفر چاه آب خام و بهره برداري از آن پایان پذیرفته است. 

مدیر طرح نیروگاه سیکل ترکیبی دوکوهه اندیمشک افزود: هم اکنون عملیات ساختمانی نیروگاه نیز شامل استراکچر سالن توربین،
فونداسیون توربین و ژنراتور، فورواردینگ، آنلودینگ، سیئیچگیر، ادمین، کانتین، مخزن آب خام، جاده دسترسی، ایستگاه گاز 100

 
هزار مکعبی و مخزن 20 هزار مترمکعبی سوخت مایع در حال انجام است. 

نیکبخت با تاکید بر اینکه توربین و ژنراتور واحد گاز و بخشی از تجهیزات ایستگاه تقلیل فشار گاز وارد سایت شده است، خاطرنشان
کرد: مهم ترین مسئله در حال حاضر کمبود نقدینگی جهت ادامه و تسریع عملیات هاي اجرایی جهت رسیدن به هدف سنکرون در

سال 1400 است که براي تحقق این امر بایستی تا پایان سال حداقل دو هزار میلیارد ریال در بخش ریالی پروژه تامین شود.



خط و نشان یک نماینده مجلس براي شوراي نگهبان / قادري: در مقابل شوراي

نگهبان سکوت نمی کنیم

منبع: روزنامه اعتمادشماره خبر:  171  |  تاریخ: 1399/08/20

خط و نشان یک نماینده مجلس براي شوراي نگهبان /
قادري: در مقابل شوراي نگهبان سکوت نمی کنیم جفعر
قادري، نماینده شیراز در مجلس یازدهم گفت: مجلس در
قبال مخالفت شوراي نگهبان سکوت نمی کند و بر مصوبه
خود پافشاري و اصرار می کند و موضوع را به مجمع

 
تشخیص مصلحت نظام، ارجاع می دهد. 

اعتمادآنلاین| جعفر قادري، نماینده مردم شیراز در مجلس، در رابطه با اظهارات کدخدایی مبنی بر اینکه اگر منابع تأمین طرح یارانه
اي مجلس قابل تحقق نباشد، شوراي نگهبان به این طرح ایراد می گیرد، گفت: منبع تامین این طرح، فروش سهام دولت در بورس
است، شوراي نگهبان می تواند به این موضوع ایراد وارد کند و حق با شوراي نگهبان است ولی مجلس در قبال مخالفت شوراي نگهبان

 
سکوت نمی کند و بر مصوبه خود پافشاري و اصرار می کند و موضوع را به مجمع تشخیص مصلحت نظام، ارجاع می دهد. 

او ادامه داد: معتقد هستم خانوارهایی که تحت پوشش نهاد هاي حمایتی هستند و انهایی که هیچ امکان براي اشتغال ندارند باید مورد
حمایت قرار می گرفتند و این کفایت می کرد. در این شرایط باید همه منابع به سمت حفظ اشتغال برود و کمک شود که رونق تولید،

 
داشته باشیم. 

قادري در رابطه اینکه آیا این طرح ضرورت دارد، گفت: استدلال مجلس این است در شرایطی که قرار گرفتیم دولت دریافتی خوبی از
محل افزایش نرخ ارز به دست آورده است و بخش قابل توجه بودجه خود را توانسته محقق کند حال درصدي از آن را به صورت یارانه

 
به مردم بازگردد. 

قادري مطرح کرد: استدلال مجلس این است که در این مدت به علت تورم ایجاد شده، قدرت خرید مردم تحلیل رفته است و چنین
حمایت هایی در گذشته هم سابقه داشته است، در سال 91 بسته اي تحت عنوان عیدانه به مردم داده شده است و دوستان مجلسی

 
می گویند، باید در شرایطی که قدرت خرید مردم آسیب دیده مجدد، چنین حمایت هاي انجام گیرد. 

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس در رابطه با طرح استیضاح دژپسند گفت: به عملکرد وزارت اقتصاد در حوزه بورس، مالیات و
گمرك انتقادهایی وارد است و مشکلات اقتصادي را نمی توان فقط به پاي کرونا نوشت البته این ضعف فقط از سوي وزارت اقتصاد
نیست، دیگر حوزه ها هم تقصیر هایی دارند، اما در این شرایط نمی توان فرد توانمندي را آورد تا بتواند وزارت خانه را اداره کند،

 
استیضاح کمک کننده نیست و مشکلات را تشدید می کند. 



قادري در پایان گفت: استیضاح را امضا نکردم و در عوض استیضاح می توان، طرح سوال کرد زیرا استیضاح به صلاح نیست و در این

 
مدت کوتاه حتی افراد توانمند نمی توانند، خودشان را مطرح کنند. 

منبع: برنا



نماینده مجلس: در مقابل شوراي نگهبان سکوت نمی کنیم

منبع: آخرین خبرشماره خبر:  172  |  تاریخ: 1399/08/20

نماینده مجلس: در مقابل شوراي نگهبان سکوت نمی کنیم

برنا/ نماینده شیراز در مجلس گفت: استیضاح وزیر اقتصاد
را امضا نکردم و در عوض استیضاح می توان، طرح سوال

 
کرد. 

«جعفر قادري»، نماینده مردم شیراز در مجلس، در گفت و
گو با برنا در رابطه با اظهارات کدخدایی مبنی بر اینکه اگر

منابع تأمین طرح یارانه اي مجلس قابل تحقق نباشد، شوراي نگهبان به این طرح ایراد می گیرد، گفت: منبع تامین این طرح، فروش
سهام دولت در بورس است، شوراي نگهبان می تواند به این موضوع ایراد وارد کند و حق با شوراي نگهبان است ولی مجلس در قبال
مخالفت شوراي نگهبان سکوت نمی کند و بر مصوبه خود پافشاري و اصرار می کند و موضوع را به مجمع تشخیص مصلحت نظام،

 
ارجاع می دهد. 

او ادامه داد: معتقد هستم خانوارهایی که تحت پوشش نهاد هاي حمایتی هستند و انهایی که هیچ امکان براي اشتغال ندارند باید مورد
حمایت قرار می گرفتند و این کفایت می کرد. در این شرایط باید همه منابع به سمت حفظ اشتغال برود و کمک شود که رونق تولید،

 
داشته باشیم. 

قادري در رابطه اینکه آیا این طرح ضرورت دارد، گفت: استدلال مجلس این است در شرایطی که قرار گرفتیم دولت دریافتی خوبی از
محل افزایش نرخ ارز به دست آورده است و بخش قابل توجه بودجه خود را توانسته محقق کند حال درصدي از آن را به صورت یارانه

 
به مردم بازگردد. 

قادري مطرح کرد: استدلال مجلس این است که در این مدت به علت تورم ایجاد شده، قدرت خرید مردم تحلیل رفته است و چنین
حمایت هایی در گذشته هم سابقه داشته است، در سال 91 بسته اي تحت عنوان عیدانه به مردم داده شده است و دوستان مجلسی

 
می گویند، باید در شرایطی که قدرت خرید مردم آسیب دیده مجدد، چنین حمایت هاي انجام گیرد. 

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس در رابطه با طرح استیضاح دژپسند گفت: به عملکرد وزارت اقتصاد در حوزه بورس، مالیات و
گمرك انتقادهایی وارد است و مشکلات اقتصادي را نمی توان فقط به پاي کرونا نوشت البته این ضعف فقط از سوي وزارت اقتصاد
نیست، دیگر حوزه ها هم تقصیر هایی دارند، اما در این شرایط نمی توان فرد توانمندي را آورد تا بتواند وزارت خانه را اداره کند،

 
استیضاح کمک کننده نیست و مشکلات را تشدید می کند. 

قادري در پایان گفت: استیضاح را امضا نکردم و در عوض استیضاح می توان، طرح سوال کرد زیرا استیضاح به صلاح نیست و در این



 
مدت کوتاه حتی افراد توانمند نمی توانند، خودشان را مطرح کنند. 

 
به پیج اینستاگرامی «آخرین خبر» بپیوندید 

instagram.com/akharinkhabar



ارزش گذاري اقتصادي به «جزیره حیات» جنوب کرمان با حفاظت از محیط

زیست

منبع: آرمان کرمانشماره خبر:  173  |  تاریخ: 1399/08/20

کلمرز در شهرستان کهنوج واقع شده است که به دلیل وجود معادن غنی منطقه اي مناسب براي ایجاد اشتغال است؛ اما
مردم منطقه حساسیت ویژه اي به حیات وحش دارند و بنا به اعتقاد مدیر کل حفاظت محیط زیست استان باید به مسائل در

سطح کلان نگاه کرد و از نظر مباحث اقتصادي، مسائل زیست (...)



آغاز برداشت دانه روغنی کنجددر خنج

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  174  |  تاریخ: 1399/08/20

برداشت دانه روغنی کنجددر قطب تولید استان در شهرستان خنج آغاز شد.

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما، مرکز فارس مدیر جهاد
کشاورزي خنج گفت: برداشت محصول دانه روغنی کنجد
از نیمه دوم مهرماه در شهرستان خنج آغاز وتااوخر ابانماه

 
ادامه دارد . 

اسلامی افزود: شهرستان خنج باداشتن بیشترین سطح زیر
کشت وبالاترین میزان تولیددرهکتار مقام اول استانی را
دارد وقطب تولید این محصول محسوب می شودمیانگین
تولید این محصول 1200 کیلوگرم وماکزیمم 5/2 تن در
هکتار است وامسال با 30% کاهش سطح زیر کشت نسبت
به سال قبل 1200 هتار ازاراضی به کشت این محصول

 
اختصاص داده شده است. 

 
وي افزود:پیش بینی می شود 1400 تن محصول برداشت وبه بازارمصرف داخلی عرضه شود. 

مدیر جهاد کشاورزي خنج تصریح کرد: بیشترین مصرف کنجد در تهیه ارده (شیره کنجد) وروغنی گیري است واز کنجد محصولات
غذایی زیادي همچون حلوا پشمک حلوا شکري فرآوري می شود و برداشت کنجد زمینه اشتغال بیش از 8000 نفررا بصورت مستقیم

فراهم کرده است.



میزان مشارکت هاي مردمی در بهزیستی خراسان شمالی 12.2 درصد افزایش

یافت

منبع: ایرناشماره خبر:  175  |  تاریخ: 1399/08/20

بجنورد- ایرنا- معاون مشارکت هاي مردمی و اشتغال بهزیستی خراسان شمالی گفت: مشارکت هاي نقدي، غیرنقدي و
خدمات به مددجویان این اداره کل در نیمه نخست امسال نسبت به مدت مشابه پارسال 12.2 درصد افزیش دارد.

بجنورد- ایرنا- معاون مشارکت هاي مردمی و اشتغال
بهزیستی خراسان شمالی گفت: مشارکت هاي نقدي،
غیرنقدي و خدمات به مددجویان این اداره کل در نیمه
نخست امسال نسبت به مدت مشابه پارسال 12.2 درصد

 
افزیش دارد. 

جواد ابرغم روز سه شنبه به خبرنگار ایرنا اظهار داشت: در
نیمه نخست امسال میزان مشارکت هاي مردمی به این

 
مجموعه بیش از 104 میلیارد ریال بود. 

وي از جمله دلایل رشد مشارکت هاي مردمی و خیران را شرایط کرونایی کشور و همچنین اجراي طرح هایی مانند طرح «ایران

 
همدل» دانست. 

وي در ادامه از اجراي پازل همدلی در استان نیز خبر داد و افزود: پازل اصلی این پویش کشوري داراي یک میلیون قطعه است که

 
براي هر استان هزار قطعه با طرح نقشه ایران در نظرگرفته شده است. 

معاون مشارکت هاي مردمی و اشتغال بهزیستی خراسان شمالی گفت: ارزش هر قطعه پازل 100 هزار ریال است و هر فرد می تواند با

 
خرید فقط یک قطعه آن در این پویش مردمی شرکت کند. 

وي گفت: عواید حاصل از این پویش مردمی با کمک اتحادیه لوازم التحریر کشور صرف خرید یک میلیون بسته آموزشی براي دانش
آموزان نیازمند زیرپوشش بهزیستی در کشور خواهد شد و چنانچه نیکوکاري بخواهد به تنهایی مبادرت به تهیه لوازم تحریر براي این
دانش آموزان کند نیز می تواند به طور مستقیم با تخفیف ویژه این لوازم را از اتحادیه خریداري کند و در این صورت قطعه اي از پازل

 
به نام وي کد گذاري خواهد شد. 

وي ادامه داد: خیران می توانند با خرید این قطعات از طریق سایت یک کد رهگیري دریافت کنند و تا پایان کار در جریان فرآیند

 
پویش قرار بگیرند. 

وي گفت: تاکنون از هدف گذاري ما که فروش یک میلیارد ریال از قطعات این پازل است، 750 میلیون ریال محقق شده است و کمک
هاي جمع آوري شده صرف خرید نوشت افزار براي محصلان تحت پوشش بهزیستی می شود. 



38 هزار و 700 خانوار شامل 91 هزار و 600 نفر زیر پوشش خدمات حمایتی اداره کل بهزیستی خراسان شمالی هستند که 19 هزار
نفر آنان در حوزه توانبخشی خدمات می گیرند و مابقی زنان سرپرست خانوار، کودکان بدسرپرست و بی سرپرست و افراد داراي آسیب

 
و اعتیاد هستند. 

 
استان خراسان شمالی 863 هزار نفر جمعیت دارد که 44 درصد آنان در نواحی روستایی سکونت دارند. 

 
برچسب ها 

 
- بجنورد 

 
- اداره کل بهزیستی استان خراسان شمالی 

 
- خراسان شمالی 

 
- مشارکت هاي مردمی 

- دانش آموزان



31 کارگاه تولید ماسک توسط مددجویان خراسان شمالی فعالیت می کنند

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  176  |  تاریخ: 1399/08/20

به گزارش خبرگزاري فارس از بجنورد به نقل از روابط
عمومی کمیته امداد، مجید الهی راد با اشاره به نیاز عموم
مردم و کارکنان بیمارستان ها به تجهیزات بهداشتی،
مددجویان این نهاد کارگاه هاي خیاطی را تبدیل به کارگاه
تولید ماسک بهداشتی و لباس بیمارستانی کرده اند، اظهار
کرد: این واحدهاي تولیدي تجهیزات بهداشتی زمینه

 
اشتغال زایی 160 مددجوي استان را فراهم آورده است. 

وي بابیان اینکه مددجویان امسال توانستند 305 هزار و 300 ماسک و لباس بیمارستانی تولید کنند، اضافه کرد: از این میزان 229
هزار و 800 عدد ماسک پارچه اي، 67 هزار و 480 عدد ماسک بهداشتی یک بارمصرف و هشت هزار و 100 عدد نیز لباس

 
بیمارستانی (گان) بوده است. 

مدیرکل کمیته امداد خراسان شمالی بابیان اینکه در ابتداي آغاز به کار این واحدها، تعدادي از ماسک ها توسط کمیته امداد استان
خریداري و در بین اقشار محروم توزیع شد، تصریح کرد: هم اکنون این واحدهاي تولیدي، ماسک ها را براي فروش در داروخانه ها و

 
بازار استان تولید می کنند. 

وي در ادامه به ارائه گزارشی از فعالیت هاي این نهاد درزمینه اشتغال زایی مددجویان پرداخت و ادامه داد: در نیمه نخست سال جاري

 
30 میلیارد و 300 میلیون تومان تسهیلات اشتغال به مددجویان پرداخت شده است. 

الهی راد بابیان اینکه 835 طرح اشتغال زایی از محل این تسهیلات راه اندازي شده است، افزود: از مجموع طرح هاي اجراشده 312
طرح از محل منابع امداد و هم افزایی، 32 طرح از محل منابع تسهیلات پایدار روستایی و 491 طرح نیز از محل منابع تسهیلات بانک

 
ها پرداخت شده است. 

انتهاي پیام/



ماجراي مساجدي که جوانان نیازمند را راهی خانه بخت می کند+عکس

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  177  |  تاریخ: 1399/08/20

 خبرگزاري فارس مازندران- قربانعلی مسافر| کار نیک و
پسندیده همیشه مورد تقدیر و ستایش بوده و در روزها و شب هایی که کرونا ویروس حدود 9 ماه در بینابین افراد خانواده ها جولان

 
می دهد، دستگیري از نیازمندان اولویت ویژه دارد. 

شهرستان آمل از شهرهاي شاخص در امر نیکخواهی و نیک دستی است که خیران زیادي مشغول تلاش براي رفع فقر و تنگ دستی

 
در جامعه هستند. 

از اسفند ماه سال گذشته تاکنون با کولاك کرونا ویروس در کشورهاي مختلف دنیا، این بیماري منحوس، کشنده و یاغی دامن گیر

 
همه ایرانی ها شده و به نحوي خانواده ها را تحت تأثیر منفی خود قرار داده است. 

بسیاري از شغل ها در این مدت 9 ماهه از بین رفته، کاسبی ها کساد شده و پدران زیادي به عنوان سرپرستان خانواده شرمنده

 
فرزندان و همسر شدند. 

طرح هاي حمایتی و رزمایش انسان دوستانه زیادي در کشورمان با حمایت مردم نیک اندیش و خیران براي حمایت از اقشار محروم،
نیازمندان و افراد آسیب دیده از کرونا ویروس دست به توزیع مایحتاج زندگی، مواد خوراکی، پوشاك، لوازم التحریر و گوشی هاي

 
هوشمند موبایل براي استفاده فرزندان در فراگیري درس و تحصیل با بکارگیري برنامه شاد اجرا شده است. 

یکی از اقدامات گسترده و سازنده اداره اوقاف و امور خیریه شهرستان آمل براي حمایت از نیازمندان در راستاي اجراي نیت خیر برخی
خیران تشکیل شوراي هماهنگی امور خیریه این شهرستان بوده است که در آن با فعالیت افراد خوش نام و خیر در مدت کم آغاز

 
تلاش ها، گام هاي بزرگی برداشته شده است. 

 
  



 
 

 
  

 
اهداي 40 جهیزیه به نوعروسان نیازمند آملی 

رئیس اداره اوقاف و امور خیریه شهرستان آمل در مورد ایجاد شوراي هماهنگی امور خیریه در گفت وگو با خبرنگار خبرگزاري فارس،
اظهار کرد: ساختمان شوراي هماهنگی امور خیریه آمل با حضور مدیرکل اوقاف و امور خیریه مازندران، مسؤولان شهري و استانی در

 
دهه وقف در آستان مقدس امامزاده ابراهیم(ع) و ساختمان بصیرت این امامزاده افتتاح شده است. 

حجت الاسلام محمدهادي بهرامی با اشاره به اهداف گسترده این اقدام ارزشمند، افزود: ایجاد هماهنگی با ادارات خدماتی و کمک
رسان به خانواده هاي کم برخوردار و کم توان مالی در تأمین بسته هاي معیشتی، اشتغال، تأمین جهیزیه و خدمات مشاوره اي و

 
سبک زندگی به متقاضیان این شورا در مجتمع فرهنگی و قرآنی بصیرت اداره اوقاف و امور خیریه آمل کار خود را آغاز کرد. 

وي با اشاره به اینکه این شورا می تواند به عنوان پایلوت در سطح کشور شناخته شود، بیان کرد: از دیگر اقدامات مهم شوراي

 
هماهنگی اداره اوقاف و امور خیریه شهرستان آمل اهداي 40 جهیزیه به نوعروس هاي کم توان بوده است. 

رئیس اداره اوقاف و امور خیریه آمل تصریح کرد: اگر اعضاي هیأت امناي مساجد بتوانند با خیران هماهنگی لازم داشته باشند و مبلغ
50 میلیون ریال جمع آوري شود به میزان 50 میلیون ریال دیگر از طرف شوراي هماهنگی امور خیریه به این مبلغ افزوده می شود تا
جهیزیه 100 میلیون ریالی با اقلام اساسی تهیه شود البته اقلام اساسی زندگی با بیش از 40 درصد زیر قیمت معمول تهیه و در

 
اختیار نیازمندان قرار می گیرد. 

 
 

 
اهداي 150 جهیزیه به زوج هاي جوان نیازمند طی سال جاري 



مسؤول شوراي هماهنگی امور خیریه آمل در گفت وگو با خبرنگار خبرگزاري فارس در این شهرستان، اظهار کرد: قبل از ماه محرم
امسال با همت اعضاي شورا و تلاش خیران تعداد 150 جهیزیه به زوج هاي نیازمند اهدا و در هفته جاري نیز 40 جهیزیه دیگر به

 
نیازمندان اهدا شد. 

سید قاسم حامدي افزود: تا پایان سال جاري نیز سعی داریم با همت خیران و افراد توانمند به تمام تعهدات خود در قبال کمک به

 
نوعروسان نیازمند جامه عمل بپوشانیم. 

وي تصریح کرد: با همت اداره اوقاف و امور خیریه آمل در دهه آخر صفر و دهه وقف بیش از یک هزار و 100 سبد غذایی به نیازمندان

 
اهدا شد و بیش از یک هزار و 100 بسته لوازم التحریر نیز به دانش آموزان نیازمند اهدا شده است. 

مسؤول شوراي هماهنگی امور خیریه آمل گفت: توزیع 2 هزار و 300 اطعام حسینی از دیگر برنامه ها در ایام محرم و صفر بوده که با

 
توجه به نیت خیران و دستگیري از محرومان جامعه شکل گرفت. 

 
 

 
به میدان آمدن مساجد براي فقرستیزي 

به گزارش فارس، اهداي تعداد 40 جهیزیه به نوعروسان کم توان با تلاش شوراي هماهنگی امور خیریه و اداره اوقاف و امور خیریه

 
آمل مسجدمحور بوده و همت خیران مساجد و افراد نیک اندیش تهیه و توزیع شد. 

جهیزیه اهدایی به نوعروس ها شامل یخچال، فرش، وسایل آشپزخانه و دیگر اقلام اساسی زندگی به ارزش  10 تا 15 میلیون تومان

 
بوده است. 

البته یکی از اهداف مهم ایجاد شوراي هماهنگی امور خیریه در شهرستان آمل براي هماهنگی هدف مند سازمان هاي خیریه و

 
نهادهاي کمک به نیازمندان است تا همه نیازمندان به یک میزان تحت حمایت خیران قرار گیرند. 

امید داریم با حمایت خیران، مردم نوع دوست و نیک اندیشان آملی با توجه به شرایط اقتصادي نامطلوب جامعه و شیوع ویروس کرونا

 
از نیازمندان و مستمندان جامعه دستگیري شود. 

نیازمندان آبرومند فراوانی این روزها شرمنده خانواده و فرزندان خود هستند و چشم شان به لطف و کرم دستان پر مهر و محبت

 
خیران توانمند دوخته شده است. 



انتهاي پیام/86012/غ/و



هدف گذاري براي رشد 50 درصدي اشتغال زندانیان تا پایان سال

منبع: میزانشماره خبر:  178  |  تاریخ: 1399/08/20

رییس سازمان زندان ها گفت: در حوزه اشتغال نیز هدف گذاري ما تا پایان سال، رشد 50 درصدي است که تحقق این اهداف
عالیه توام با فعالیت هاي تربیتی است که باید با همکاري و هماهنگی و هم افزائی همگان محقق شود.

خبرگزاري میزان - رییس سازمان زندان ها در مراسم تکریم و معارفه مدیرکل زندان هاي استان خوزستان که با حضور اعضاي
شوراي قضائی استان، جمعی از مسئولین اجرائی و اجتماعی و مسئولان زندان هاي استان برگزار شد گفت: کار در زندان سخت است

 
و در خوزستان سخت تر، کار در زندان پر افتخار است و البته در خوزستان پرافتخارترین. 

حاج محمدي در این مراسم گفت: خوزستان خاکریز بوده و هست، خوزستان مورد طمع استکبار و دشمنان بوده و هست و البته
خوزستان به فرموده امام راحل، دین خود را به اسلام، انقلاب و ارزش هاي انسانی و شرافت کشور ادا نموده است، لذا با این وضع ما

 
همه مدیون خوزستانیم. 

عضو شوراي عالی قوه قضائیه با اشاره به فرمایش مقام معظم رهبري که خوزستان را عرصه عمل توصیف فرمودند، گفت: خوزستان
همیشه باید از مردان عمل براي خدمت و تعالی برخوردار باشد، خوزستان عرصه مهمی است که دشمن به دنبال سست نمودن این
سنگر است و ما نیز در سنگر اصلاح و تربیت ماموریت مهمی بر عهده داریم، این ماموریت مهم تحقق منویات امام فرزانه انقلاب در
تبدیل زندان ها به دانشگاه انسان سازي است، خدمتی که بواسطه آن اسلام تبلیغ شود و همچنین منویات مقام معظم رهبري که

 
فرمودند زندان باید آموزشگاه نیکی ها باشد، محقق گردد. 

رییس سازمان زندان هاي کشور با اشاره به اینکه متاسفانه جمعیت کیفري استان خوزستان جزو 5 استان اول کشور است، این آمار را
معنا دار توصیف کرد و گفت: این امر زیبنده خوزستان نیست و همه باید کار کنند تا علل وقوع جرم و پدیده ایجاد کننده جمعیت

 
کیفري در استان رفع شود. 

وي افزود: خوزستان و اتفاقات آن در سبک و مرام و مشی مردمانش و شهدایش همواره، بر پایه مردانگی، با مرام بودن و غیرتمندي
استوار بوده و این براي کل کشور مثال زدنی است، لذا در حوزه پایش جامعه شناسی و رفتار شناسی زندانیان، می بینیم که آنان نیز
نوعی اخلاق با مرام بودن و لوتی منشی را دارا هستند، لذا باید از سیره و منش پهلوانی و مردانگی شهدا، براي زندانیان استان الگو
سازي تربیتی صورت پذیرد، خوزستان استانی است که سرشار از این الگو هاي کم نظیر است و ما بنا داریم همین ظرفیت را براي

 
اصلاح مجرمین استفاده نماییم. 

حاج محمدي با بیان اینکه خوزستان معراج و قدمگاه شهداست، شهیدانی که نگذاشتند جان و مال و حیثیت آحاد مردم به مخاطره
افتد گفت: توصیه من به مدیر کل جدید زندان هاي استان که از مدیران توانمند کشور است، این بوده که به شکلی کار کنیم و تحول
ایجاد نمائیم که زندانبانی ما و تلاشمان در اصلاح و تربیت مددجویان، موجب افتخار و سربلندي و بالندگی باشد. با این شهدا میتوان
راه را پیدا کرد، شهدا الگو هاي ویژه و بی مانندي براي تربیت زندانیان هستند، چشمه جوشان الگو ها خوزستان است که باید از این

ظرفیت براي تربیت زندانیان استفاده کرد. 



عضو شوراي قضائی کشور با قرائت بخش هایی از فرمایشات مقام معظم رهبري در حوزه ضرورت دشمن شناسی و حفظ خاکریز ها
گفت: هجمه دشمنان امروز متوجه زندان ها است و ما نیز باید آرایش آفندي و پدافندي خود را متناسب با طمع دشمنان تنظیم
نماییم لذا می طلبد همه عزیزان که دل مشغولی دارند، با یک همراهی و مشارکت و هم افزائی بیشتر به یاري سازمان زندان ها

 
شتافته تا زندان و عملکرد آن فرصتی براي تبلیغ نظام باشد. 

رییس سازمان زندان هاي کشور با تاکید بر اینکه باید زندان و زندانبانی در خوزستان بسیار جدي دیده شود گفت: برخی از زندانیان با
تبلیغ عناصر معاند، گروهک ها و دشمنان دچار سوء تفاهم شده اند، باید با استفاده از همین الگو ها در زندان اصلاح شده و خود و

 
خانواده هایشان با حسن عملکرد ما به مبلغ و مدافع عملکرد نظام مبدل شوند و زندان فرصت بسیار خوبی براي تبلیغ ارزش هاست. 

حاج محمدي با اشاره به اینکه زندان در واقع متعلق به نظام قضائی است، از هم افزائی و تعامل خوب دستگاه قضائی و زندان ها
تمجید و از رییس کل دادگستري، دادستان استان و مقامات قضائی تقدیر نمود و خاطر نشان ساخت: در بحث اصلاح و تربیت
مجرمان حسب منویات ریاست قوه قضائیه، در بخش ها و مواردي باید کار اصلاح و تربیت مجرم در بیرون زندان استمرار داشته باشد
و صرف حبس زندانی پاسخگوي نیاز ها نیست، لذا در زندان ها تاکید ما اقدامات فرهنگی عمیق و پرهیز از کار هاي سطحی است و در
سیاست کاهش جمعیت کیفري نیز بدنبال تداوم کار هاي جدي تربیتی هستیم، بدین معنا که اگر قرار است زندانی به مرخصی هم
برود باید کار تربیتی در بیرون زندان تداوم یابد، در حوزه اشتغال نیز هدف گذاري ما تا پایان سال، رشد 50 درصدي است که تحقق

 
این اهداف عالیه توام با فعالیت هاي تربیتی است که باید با همکاري و هماهنگی و هم افزائی همگان محقق شود. 

وي در پایان با تشکر از زحمات علی رضا بابائی مدیرکل سابق زندان هاي خوزستان و همچنین علی نظري در دوران سرپرستی استان،
از پژمان پروین بعنوان مدیري فعال، سازنده، تحول گرا در حوزه زیر ساخت یاد کرده و گفت: ایشان قطعا با حمایت و راهنمائی هاي
مسئولین قضائی و اجرائی استان اتفاقات خوبی را در خوزستان رقم خواهد زد و ان شاءاالله در راستاي تحقق دیدگاه شهید احمد
کاظمی که فرمود «هرچه میتوانید در خوزستان زیر ساخت آماده کنید براي روزي که لشکر سید خراسانی قرار است به یاري امام
عصر (عج) رهسپار شود» این برادر عزیز پشتیبان آن جهاد عظیم باشد، براي ایشان و همکاران عزیز در سنگر اصلاح و تربیت

 
خوزستان که مظلومانه خدمت می کنند، آرزوي حسن خدمت و عاقبت بخیري داریم. 

در این مراسم رییس کل دادگستري استان خوزستان با اشاره به اینکه دیدگاهی از بدو انقلاب بود که زندان توسعه پیدا نکند، گفت:
امروز بواسطه مقتضیات استان خوزستان و در راستاي مهار مجرمان و آسایش و امنیت مردم در مواجهه با جرم، نیازمند برخورداري از
زندان هاي مناسب نگهداري مجرمان با قابلیت هاي اصلاح و تربیت آنان هستیم، لکن زندان هاي استان از شرایط استاندارد، فضاي
فیزیکی کافی و امکانات تربیتی مورد نیاز برخوردار نیست در عین حال با ایثار گري و خدمت جهادي کارکنان زندان ها در تمام
بخشها، از تهدیدات و آسیب ها پیشگیري شده و در بخش هاي مختلفی نیز عملکرد ها و خدمات خوبی را ارایه نموده اند لذا در اینجا
از همه کارکنان زندان ها تشکر می کنیم، همچنین از مجموع عزیزانی که همواره از اهداف اصلاحی و تربیتی و حمایتی زندان ها

 
حمایت نموده اند قدردانی میکنم. 

حجت الاسلام والمسلمین صادق مرادي خاطر نشان ساخت: اقدامات زندان هاي استان در حوزه ستاد دیه و انجمن حمایت زندانیان
کم نظیر است که در همین ایام اخیر نیز خدمات بزرگی در عرصه خدمات پوششی و حمایتی و توسعه اماکن خدماتی عمومی مانند
بیمارستان دیالیز انجام شده است که برخی از این اقدامات میتواند در سایر استان ها نیز الگو شود و توسعه خدمات به زندانی و
خانواده را بدنبال داشته باشد، امیدواریم با حمایت رییس سازمان زندان ها شاهد توسعه کیفی و خدماتی زندان هاي استان باشیم و

 
در کنار مدیر کل جدید از اهداف و برنامه هاي این دستگاه حمایت می کنیم. 



وي در خاتمه با اشاره به اینکه علی رغم خاص بودن شاخص هاي جمعیت کیفري و جامعه جرم در استان، تا آنجا که ممکن بوده از
ارفاقات قضائی براي زندانیان واجد شرایط استفاده شده است، گفت: انتظار داریم مرکز در پایش عملکرد هاي این حوزه، شرایط استان

 
را مد نظر داشته باشد. 

مدیر کل جدید زندان هاي خوزستان نیز با سلام بر ساحت مقدس شهداي سرفراز استان و مردمان شریف خوزستان و همکاران خود
در زندان هاي استان، گفت: حضور در خوزستان که نماد مقاومت مردم ایران و معطر بخون شهداست را افتخار دانسته و اعلام میکنم
که براي اداي دین به مردمان شریف و قهرمان خوزستان، از دیاري که با جنگ و مقاومت و شهادت بیگانه نیست، به این استان آمده
ام و این فرصت خدمت را مغتنم می شمارم لذا از ریاست سازمان زندان ها که این فرصت و اعتماد را به بنده عنایت داشتند تشکر می

 
کنم. 

پژمان پروین با گرامی داشت یاد و زحمات 7 ساله رضا پوستچی از مدیران اسبق زندان هاي استان، از خدمات ارزشمند بابائی مدیرکل
پیشین زندان هاي استان و نظري در دوران تصدي مسئولیت زندان هاي استان قدر دانی نمود و خطاب به اعضاي شوراي اداري زندان
هاي استان و همکاران خود در زندان هاي خوزستان گفت: انتظار داریم همگان تا روزي که هستیم و روي دوپا قرار داریم، با روحیه
جهادي و حمایت از هم کار کنیم تا بتوانیم در احیاء و بازپروري زندانیان که از اقشار آسیب دیده جامعه هستند، گام هاي مؤثري

 
برداریم. 

 
در این مراسم علی نظري سرپرست پیشین اداره کل نیز گزارشی از اقدام انجام شده براي اولویت هاي دوازده گانه سازمان ارائه نمود. 

گفتنی است رییس سازمان زندان هاي کشور در این سفر با آیت االله موسوي فرد نماینده، ولی فقیه در استان و امام جمعه اهواز دیدار
نو گفتگو نمود. در این ملاقات رییس سازمان زندان ها با تشریح سیاست ها و اهداف کلان نظام زندانبانی، از تدوین برنامه و شاخص
هاي توسعه زندان هاي کشور خبر داد و ابراز امیدواري نمود که در سایه تعامل و حمایت مسئولین استان به ویژه آیت االله موسوي

 
فرد، استاندار و سایر مسئولین تحول در زندان هاي استان در مسیر تعالی و رفع دغدغه ها شتاب یافته و میسر شود. 

 
بیشتر بخوانید: 

 
رییس سازمان زندان ها به خوزستان رفت 

آیت االله موسوي فرد نیز در این نشست زندان را از دغدغه هاي جامعه و مسئولین برشمرد و توسعه اشتغال، حمایت از خانواده هاي
بی بضاعت زندانیان و هم افزائی مسئولین براي عبور از مشکلات و تحقق تحول پایدار را ضرورت هاي نظام زندانبانی در خوزستان
برشمرد و تاکید کرد: در آینده نزدیک ضمن بازدید از زندان، پیگیر حضور مسئولین ارشد در زندان ها و کمک به اصلاح و تربیت

 
زندانیان خواهد بود. 

از دیگر برنامه هاي این سفر دیدار صمیمانه رییس سازمان زندان هاي کشور با جمعی از نمایندگان و فعالان گروه هاي جهادي حوزه

 
فرهنگی و اجتماعی و قرارگاه مردمی شهید لاجوردي خوزستان بود. 

در این نشست رییس سازمان زندان ها ضمن استماع نقطه نظرات اعضاي حاضر، بر ضرورت استفاده نظامند از ظرفیت گروه هاي
جهادي براي توانمند سازي ارائه خدمات به زندانیان تاکید نمود و گفت: از همه ظرفیت ها براي تحقق منویات ریاست معزز قوه



قضائیه پیرامون برخورداري از ظرفیت تشکل هاي مردم نهاد و گروه هاي جهادي استفاده خواهد شد و مدیر کل زندان هاي استان

 
بعنوان نماینده ارشد سازمان در استان با تمهیدات لازم این حمایت و بستر فعالیت را دنبال خواهند نمود. 

انتهاي پیام/



استارتاپ کارآفرینی اجتماعی به میزبانی دانشگاه تبریز برگزار می شود

منبع: دانشجوشماره خبر:  179  |  تاریخ: 1399/08/20

به گزارش خبرنگار دانشگاه خبرگزاري دانشجو، استارتاپ مجازي (طرح دانش کار) با مشارکت 21 تیم از دانشجویان دانشگاه
هاي استان هاي آذربایجان شرقی، آذربایجان غربی، اردبیل، زنجان، گیلان و کرمانشاه از سوي مدیریت امور اجتماعی دانشگاه

تبریز برگزار می گردد که سه تیم برگزیده این استارتاپ کارآفرینی اجتماعی ...

به گزارش خبرنگار دانشگاه خبرگزاري دانشجو، استارتاپ
مجازي (طرح دانش کار) با مشارکت 21 تیم از دانشجویان
دانشگاه هاي استان هاي آذربایجان شرقی، آذربایجان
غربی، اردبیل، زنجان، گیلان و کرمانشاه از سوي مدیریت
امور اجتماعی دانشگاه تبریز برگزار می گردد که سه تیم

 
برگزیده این استارتاپ کارآفرینی اجتماعی خواهد شد. 

کنترل، کاهش و ترك اعتیاد و اشتغال زایی در محله هاي حاشیه نشین در دو محور اصلی این استارتاپ کارآفرینی اجتماعی مجازي

 
است. 

لازم به ذکر است؛ به تیم هاي اول تا سوم این رویداد به ترتیب 70، 50 و 30 میلیون ریال جوایز اهدا می شود و تیم هاي برتر، جهت

 
استقرار به مرکز رشد و فناوري دانشگاه تبریز معرفی خواهند شد. 





جوانانی که مدرك به دست در انتظار کار سماق می مکنند؛ وقتی خبري از

مهارت و کارآفرینی در دانشگاه ها نیست

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  180  |  تاریخ: 1399/08/20

متاسفانه یکی از مشکلات کنونی کشور بیکاري جوانان فارغ التحصیل دانشگاهی است چرا که در دانشگاه مهارت و کارآفرینی
آموزش داده نمی شود.

به گزارش خبرنگار حوزه دانشگاهی گروه علمی پزشکی
باشگاه خبرنگاران جوان، جهان امروز با پیشرفت فناوري ها
و تغییرات گسترده ناشی از آن منابع به سمت دانش و
مهارت در حرکت است، به همین علت سه محور نوآوري،
فناوري و پیشرفت کشور ها از اهمیت زیادي برخوردار

 
است. 

اهمیت داشتن فناوري در جهت توسعه همه جانبه باعث شده است تا موسسات آموزش عالی و دانشگاه هاي موجود در کشور هاي

 
پیشرفته و در حال توسعه به مهارت آموزي و تربیت نیروي انسانی ماهر اقدام کنند. 

در کشور هاي پیشرفته سیاست ها با استفاده از تجربیات و با به کار گیري نیرو هاي انسانی ماهر در برنامه ریزي هاي خود به خوبی
توانسته اند باعث حرکت کشور در مسیر سوددهی مالی و توسعه اقتصادي شوند، در واقع رشد فزاینده جمعیت، تعداد زیاد فارغ
التحصیلان بیکاري و مشارکت روزافزون در فعالیت هاي اقتصادي، تقاضا هاي جدیدي را براي تربیت نیروي انسانی ماهر ایجاد کرده

 
است. 

در حال حاضر جامعه ما نتوانسته است اهمیت و جایگاه واقعی آموزش هاي فنی و حرفه اي و استفاده از تربیت نیرو هاي انسانی ماهر
را دریابد، در واقع یکی از مهم ترین چالش هاي پیش رو در کشور ایران عدم استفاده از مهارت فارغ التحصیلان است در حالی که بها

 
دادن به این افراد باعث رشد و توسعه همه جانبه کشور خواهد شد. 

به عقیده متخصصان یکی از راه هاي جلوگیري یا کاهش فقر استفاده از نیرو هاي مهارتی است که با فعالیت و عملکرد مثبت خود می
توانند در جهت گسترش کشور نقش موثري داشته باشند. دانشگاه فنی و حرفه اي به خوبی توانسته است در این مسیر دستاورد هاي
موفق آمیزي کسب کند، یعنی با تربیت مهارت نیروي انسانی ماهر فرآیند اشتغال زایی فارغ التحصیلان را به خوبی تضمین خواهد

 
کرد. 

 
بیشتر بخوانید 

- حل مشکل کمبود نیروي انسانی آموزش و پرورش تا 5 سال آتی/ دانشگاه فرهنگیان در اولویت بودجه نیست در حال حاضر بزرگ



ترین مشکل کشور مربوط به اشتغال فارغ التحصیلان است و به علت نبود برنامه ریزي مناسب، مسئولان دولت و سیاست مداران،
دانشجویان بعد از اتمام تحصیل خود جذب مشاغل غیر مرتبط با رشته تحصیلی در دانشگاه می شوند و همین عامل می تواند باعث
ضربه شدید به اقتصاد کشور شود، در واقع نبود مهارت مورد نیاز بازار در افراد جویاي کار باعث افزایش بیکاري خواهد شد متخصصان
مدعی هستند که یکی از برنامه ریزي هاي دولت بایستی توجه به اشتغال و مهارت دانشجویان باشد و دانشجویان علاوه بر مهارت هاي

 
فنی مهارت هاي غیر فنی مانند کارآفرینی را هم فرا بگیرند. 

 
 

تنها 30 درصد از آموزش هاي دانشگاهی کشور به صورت عملی است حال باید به این نکته اشاره شود که در کشور هاي پیشرفته
جهان 30 درصد از آموزش ها به صورت آکادمیک و تئوري و 70 درصد به شیوه عملی و مهارتی انجام می شود که همین موضوع
نشان دهنده آموزش هاي مهارتی و نقش این آموزش ها در توسعه و پیشرفت کشور خواهد بود و این کشورها با بها دادن به نیرو هاي
انسانی خود مسیر قابل توجهی را براي توسعه اقتصادي ترسیم می کنند اما این روند به شکلی معکوس در کشور ما عملی می شود،
یعنی بیش از 70 درصد آموزش ها به شکل تئوریک و 30 درصد به شکل عملی است و همین عامل باعث نزول روز افزون اقتصاد
کشور شده است، چرا که دانشجویان آنطور که باید و شاید آموزش مهارتی نمی بیند و به همین علت نمی توانند در بازار کار موفق

 
شوند. 

یکی دیگر از بزرگترین مشکلات جامعه ما مدرك گرایی است، در واقع بیش از آنکه به تخصص گرایی توجه شود به گرفتن مدرك
دانشگاهی بها داده می شود، اولویت دانشجویان امروزي تنها پیشرفت در مرحله آکادمیک است یعنی آنان تنها به گرفتن مدرك راضی
هستند، این درحالی است که دانشجویان باید در کنار دروس تئوري از دروس عملی هم بهره ببرند تا بتوانند استعداد هاي درخشان

 
خود را در بازار کار نشان دهند. 

 
بیشتر بخوانید 

- تغییر ساختارهاي آموزشی براي تربیت نیروي انسانی/ آمار بیکاري فارغ التحصیلان دانشگاهی بالاست طبق مطالعات اخیر افراد فارغ
التحصیل به علت نداشتن مهارت کافی نتوانسته اند به خوبی در بازار کار فعالیت داشته باشند و به علت وجود چنین ضعفی دچار
بیکاري و خانه نشینی شده اند. متاسفانه واژه کارگر به خوبی در جامعه ما جا نیفتاده است و به محض شنیدن اسم آن تمام افکار ما به
سمت و سوي کارگر ساختمانی یا خدماتی سوق پیدا می کند در حالی که در کشور هاي دیگر از فرد به عنوان نیروي تکنسین

 
استفاده می شود. 



 
 

شناخته شدن نظام آموزشی کشور آلمان به عنوان قوي ترین نظام آموزشی کشور آلمان با اصلاحاتی مربوطه در حوزه قانون کار و
مالیات و آموزش هاي مهارتی مبتنی بر صنعت مهندسی توانسته است فضاي اقتصادي کار خود را توسعه دهد که این عامل می تواند
باعث ایجاد اشتغال و کاهش بیکاري فارغ التحصیلان دانشگاهی شود و باید دانست که نظام آموزش مهارت و فناوري در کشور آلمان
یکی از قویترین نظام هاي آموزش مهارتی در جهان شناخته شده است و توانسته در حوزه سیاست گذاري، اجرا و تدوین اشتغال به

 
صورت موفق عمل کند. 

 
بیشتر بخوانید 

- دانشگاه محل درآمدزایی نیست/ در ساختار تربیت نیروي انسانی باید بازنگري کنیم در چند سال اخیر اهمیت و جایگاه مهارت
آموزي در کشور ما به منظور توسعه آموزش هاي فنی مورد توجه قرار گرفته است و وزارت کار در تلاش است تا بتواند مهارت و
استفاده از نیروي انسانی را ارتقا ببخشد و براي تحقق آن سازمانی را راه اندازي کند، اما باید ببینیم که این مشکل کی، چه زمانی و به
دست چه کسانی حل خواهد شد؟ در واقع انجام این کار هم باعث جذب فارغ التحصیلان دانشگاهی به بازار کار می شود و هم می

 
تواند رشد اقتصادي جامعه را به همراه داشته باشد. 

 
 

سطح تربیت نیروي انسانی جامعه ما در استانداردهاي جهانی قرار دارد رضا نقی زاده، عضو هیات علمی مرکز تحقیقات سیاست علمی
کشور در گفت و گو با خبرنگار حوزه دانشگاهی درباره میزان کیفیت رشته هاي دانشگاهی و ارتباط آن ها با نیاز روز جامعه اظهار کرد:

 
سطح تربیت نیروي انسانی از لحاظ دانش در جامعه ما بد نیست و در این زمینه در استاندارد هاي جهانی قرار داریم. 



او افزود: رابطه علم و فناوري در دانشگاه با جامعه به صورت مناسبی تعریف نشده است و دانشگاه به عنوان نهاد متفاوت و مجزا از سایر

 
بخش هاي کشور به تربیت نیرو فعالیت می کنند. 

این عضو هیات علمی مرکز تحقیقات سیاست علمی کشور ادامه داد: اکنون نیروي انسانی متناسب با به نیاز هاي جامعه تربیت نمی

 
شود؛ این واقعیت در دانشگاه هاي سایر کشور ها نیز مشهود است و مختص به کشور ما نیست. 

او بیان کرد: طبق آمار بالاي 90 درصد دانشگاه هاي ما در نسل یک هستند و تعداد محدودي هم پژوهش محور شده اند یا به این
سمت حرکت کرده اند. در دنیا به این جمع بندي رسیده اند که دانشگاه تنها با تربیت جمعی از فرهیختگان نمی تواند انتظارات

 
جامعه را برآورده کند به همین دلیل باید به سمت دانشگاه هاي کارآفرین و جامعه محور بروند. 

نقی زاده در ادامه افزود: در نسل سوم و چهارم دانشگاه ها، هدف این است که بتوانیم به یک نیاز از جامعه پاسخ دهیم. براي همین
تمام ارکان دانشگاه اعم از نظام آموزش عالی و آموزش و پرورش و جذب استادان و پذیرش جذب دانشجویان معطوف به حل نیاز هاي

 
جامعه است. 

 
او تاکید کرد: باید بین فرهیختگان و نیاز هاي جامعه یک ارتباط برقرار شود، اما دانشگاه هاي ما در این مسیر عقب هستند. 

این عضو عیات علمی مرکز تحقیقات سیاست علمی کشور گفت: باید در تعریف نخبگان تغییر ایجاد شود البته در چند سال اخیر نیز

 
تعریف از نخبه از حالت گلخانه اي خارج شده است. 

تربیت نیروي انسانی با کیفیت مهم ترین هدف دانشگاه است حمیدرضا طیبی،
رئیس جهاد دانشگاهی کشور در گفت وگو با خبرنگار حوزه دانشگاهی اظهار کرد: یکی از اهداف اولیه جهاد دانشگاهی، ورود فناوري

 
هاي مورد نیاز به صنعت و جامعه است. 

او افزود: از همان ابتدا هم با رفاه بسیار محدودي فعالیت هاي جهاد دانشگاهی شکل گرفت؛ بنابراین آن دسته از فناوري هایی که
داراي ارزش بالاي اقتصادي و مورد استقبال جامعه بودند را انتخاب کردیم تا از این طریق بتوانیم هم دستاورد هاي بالایی به دست

 
آوریم و هم به منظور تامین منابع مالی کسب درآمد کنیم. 

طیبی تصریح کرد: 80 درصد از تولیدات فناوري جهاد دانشگاهی در حوزه هاي آموزشی، شرکت هاي وابسته و ... با بودجه خودمان

 
تامین شد؛ بنابراین با انتخاب سرمایه هاي خاص مانند نفت، گاز و پتروشیمی بیشترین نیاز را در مقیاس هاي متفاوت تولید کردیم. 

رئیس جهاد دانشگاهی کشور ادامه داد: با منابع محدودي که در اختیار داشتیم به تولید محصولات و فناوري هاي کوچک اقدام

 
کردیم، سپس وارد قدم هاي بزرگ تر براي تولید محصولات با ارزش تر شدیم. 



طیبی با بیان اینکه ارتباط جهاد دانشگاهی با صنعت بسیار خوب است، تاکید کرد: جهاد دانشگاهی به هیچ عنوان در مقابل مشکلات
خسته نشده است، وقتی یک محصولی مورد تست قرار می گیرد و براي آن گواهی صادر می شود جلوي شرکت هاي تولید کنندگان
خارجی گرفته می شود و از آنجایی که جهاد دانشگاهی به دنبال حل مشکلات صنعت است، یک ارتباط بسیار خوبی بین ما دیده می

 
شود. 

او گفت: تعریف اشتباه بین دانشگاه و صنعت باعث بروز یک مشکل جدي شده است؛ چرا که با قرار دادن ابزار فناورانه دانشگاه مانند
آزمایشگاه در اختیار استادان و دانشجویان مقطع دکتري انتظار نتیجه کار مطلوبی بعد از فارغ التحصیلی داریم. یعنی کار هاي

 
پژوهشی این دانشجویان باید با عملکرد درستی در سراسر مجلات دنیا به چاپ برسد. 

 
بیشتر بخوانید 

- رشد سی درصدي اشتغال نیروهاي انسانی رئیس جهاد دانشگاهی کشور با اشاره به تعریف مهم فعالیت هاي دانشگاه ها اظهار کرد:
فعالیت مهم دانشگاه ها در سراسر دنیا تربیت نیروي انسانی با کیفیت در دوره هاي کارشناسی، کارشناسی ارشد و دکتري است،
همچنین تولید نسل آینده فناوري ها یکی دیگر از فعالیت هاي جهاد دانشگاهی است؛ چرا که مراکز فناوري ما باید خودشان داراي

 
مراکز R&D باشند تا بتوانند بخش هاي مختلف فناوري را به اساتید علاقه مند در دانشگاه ها واگذار کنند. 

طیبی ادامه داد: یکی از وظایف مهم مراکزي مانند مرکز جهاد دانشگاهی ارتقاي مرتب مرز هاي تکنولوژي، خودباوري وغرور است،
باید طراحی برنامه پیشرفت را به گونه اي انجام دهیم که رقابت همیشه وجود داشته باشد و صنایع بزرگ با واحد هاي R&D همیشه

دنبال محصولات جدید با دانشگاه ها باشند.



جهانگیري: تغییر رئیس جمهور آمریکا به معناي تغییر سیاست هاي کلان این

کشور در قبال ایران نیست

منبع: اترك نیوزشماره خبر:  181  |  تاریخ: 1399/08/20

معاون اول رئیس جمهور گفت: تغییر رئیس جمهور آمریکا به معناي تغییر سیاست هاي کلان این کشور در قبال ملت ایران
نیست اما دشمنی ترامپ با ملت ایران بی سابقه بود که تحت تأثیر القائات صهیونیست ها، سعودي ها و گروه هاي تندرو در

آمریکا شکل گرفته بود.

معاون اول رئیس جمهور گفت: تغییر رئیس جمهور آمریکا به معناي تغییر سیاست هاي کلان این کشور در قبال ملت ایران
نیست اما دشمنی ترامپ با ملت ایران بی سابقه بود که تحت تأثیر القائات صهیونیست ها، سعودي ها و گروه هاي تندرو در آمریکا

 
شکل گرفته بود. 

جلسه دیدار اعضاي انجمن اتحاد اقوام ایران اسلامی با معاون اول
رئیس جمهور عصر امروز (دوشنبه) برگزار شد. اسحاق جهانگیري
معاون اول رئیس جمهور در این جلسه با اشاره به انتخابات اخیر
ریاست جمهوري آمریکا گفت: تغییر رئیس جمهور آمریکا به
معناي تغییر سیاست هاي کلان این کشور در قبال ملت ایران
نیست اما دشمنی ترامپ با ملت ایران بی سابقه بود که تحت
تأثیر القائات صهیونیست ها، سعودي ها و گروه هاي تندرو در

 
آمریکا شکل گرفته بود. 

معاون اول رئیس جمهور افزود: دشمنی آمریکا با ایران تا جایی بود که به گفته خودشان جنگی اقتصادي علیه ملت ایران آغاز کردند و
هدف گذاري آنها فروپاشی نظام جمهوري اسلامی ایران و یا اقتصاد کشور بود که با اتخاذ راهبرد مقاومت در برابر سیاست فشار

 
حداکثري از سوي ملت ایران، دوران ترامپ تمام شد اما ملت و نظام جمهوري اسلامی ایران همچنان سرفراز هستند. 

جهانگیري اضافه کرد: ملت ایران که با صبوري و بزرگواري فشارهاي اقتصادي را در سال هاي اخیر تحمل کرد، امکان به هم ریختن

 
کشور و نظام را از دشمنان گرفت. 

معاون اول رئیس جمهور در ادامه با اشاره به گزارش هاي اعلام شده از فعالیت انجمن اتحاد اقوام ایران اسلامی خاطرنشان کرد: یکی
از نکات برجسته ایران، حضور اقوام مختلف کنار یکدیگر است و وجود نهادهاي مدنی نظیر انجمن اتحاد اقوام ایران اسلامی می تواند

 
به رفع مشکلات اقوام در کشور کمک کند. 

جهانگیري ابراز کرد: اقوام مختلف در استان هاي مرزي، مرزداران خوبی براي کشور هستند و همواره از کیان کشور حراست کرده اند
اما متأسفانه در این مناطق با برخی محرومیت ها مواجه هستیم که لازم است برنامه ها و طرح هاي توسعه اي را به سمت این مناطق

 
که نیاز بیشتري به توسعه دارند هدایت کنیم. 



معاون اول رئیس جمهور با اشاره به اینکه ایران براي پیشرفت و توسعه نیازمند سرمایه گذاري هاي فراوان در بخش هاي مختلف است
تصریح کرد: براي توسعه کشور نیازمند ایجاد و تکمیل زیرساخت ها نظیر راه و راه آهن، بنادر، فرودگاه ها، صنعت و صنایع پیشرفته
هستیم که البته یکی از موانع براي تکمیل این زیرساخت ها محدودیت منابع مالی و دستیابی به فناوري هاي جدید است که باید

 
علاوه بر استفاده از تمام ظرفیت هاي کشور، از طریق تعامل سازنده با دنیا این نیازها را برطرف کنیم. 

جهانگیري با تأکید بر اینکه ""براي رسیدن به پیشرفت و توسعه نیازمند تعامل و دادوستد با دنیا هستیم"" خاطرنشان کرد: براي
اینکه بتوانیم محصولات تولیدي خود را به کشورهاي دیگر صادر کنیم، باید علاوه بر تلاش در جهت تأمین نیازهاي داخلی، به دنبال

 
یافتن بازارهاي صادراتی در کشورهاي دیگر باشیم. 

معاون اول رئیس جمهور اظهار داشت: باید با تعامل با کشورهایی که تمایل به همکاري با ایران دارند، براي توسعه روابط تلاش کنیم و
مسئولین کشور نیز باید با تدبیر، هوشیاري و انسجام، بسترهاي لازم را فراهم کنند تا ملت ایران بتواند طعم شیرین مقاومت و تاب

 
آوري خود را بچشد. 

جهانگیري با اشاره به برخی مشکلات مطرح شده در جلسه مبنی بر موانع داخلی و مقررات دست وپاگیر اداري گفت: برخی از این
مشکلات ناشی از سوءمدیریت است که باید اصلاح شود و بخشی به دلیل بوروکراسی اداري و مقررات زائد و دست وپاگیر است که
فعالان اقتصادي را آزار می دهد. در کارگروه رفع موانع جهش تولید که اخیراً آغاز به کار کرده است، یکی از برنامه ها و سیاست ها

 
این است که مقررات زائد و دست وپاگیر پیشِ روي جهش تولید در کشور شناسایی و اصلاح شود. 

معاون اول رئیس جمهور از اعضاي انجمن اتحاد اقوام ایران اسلامی خواست پیشنهادات و نظرات خود را در راستاي رفع موانع جهش

 
تولید به دولت ارائه دهند تا دولت بتواند از نظرات و دیدگاه هاي سازنده آنان استفاده کند. 

در این جلسه دبیرکل انجمن اتحاد اقوام ایران اسلامی نیز گزارشی از سابقه فعالیت این انجمن ارائه کرد و گفت: این انجمن با 22هزار
عضو ثابت و فعال در استان هاي مختلف کشور، در زمینه هاي مختلف علمی، فرهنگی و اجتماعی فعالیت دارد و اقدامات مؤثري را در

 
حوزه کارآفرینی، اشتغالزایی، مدرسه سازي، مقابله با کرونا و جهش تولید به انجام رسانده است. 

در این نشست تعدادي از اعضاي انجمن اتحاد اقوام ایران اسلامی هم به بیان نظرات و دیدگاه هاي خود در زمینه هاي مختلف

 
پرداختند و از آمادگی براي همراهی با دولت در جهت رفع مشکلات کشور و تحقق جهش تولید خبر دادند. 

انتهاي پیام/تسنیم



105 میلیارد تومان براي اشتغالزایی در استان اردبیل اختصاص یافت

منبع: ایرناشماره خبر:  182  |  تاریخ: 1399/08/20

اردبیل - ایرنا - استاندار اردبیل از تصویب 105 میلیارد تومان تسهیلات اشتغالزایی براي 65 طرح در معاونت توسعه
کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی خبر داد.

اردبیل - ایرنا - استاندار اردبیل از تصویب 105 میلیارد
تومان تسهیلات اشتغالزایی براي 65 طرح در معاونت
توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه

 
اجتماعی خبر داد. 

به گزارش روز سه شنبه ایرنا، اکبر بهنامجو در حاشیه
نشست با معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر تعاون،
کار و رفاه اجتماعی افزود: 20 میلیارد تومان از این اعتبار
جهت اعطاي تسهیلات به پنج طرح اشتغال روستایی
مصوب در روستاهاي قره قوچ، موران، روح کندي، نی
احمدبیگ و موران از محل اعتبارات سهم متمرکز اشتغال

 
روستایی از جمله این تسهیلات است. 

وي بیان کرد: این تسهیلات در رسته فعالیت هاي اولویت دار و تکمیل کننده زنجیره ارزش گردشگري، بومگردي و اقامتی، پوشاك،
صنایع غذایی تبدیلی و تکمیلی کشاورزي، صنایع دستی، گلیم و فرش بافی متمرکز، کشت و فرآوري گیاهان دارویی، ساخت ماشین

 
الات و ادوات کشاورزي، خدمات بهداشتی و درمانی، تولید گوشت به استان اختصاص یافت. 

استاندار اردبیل گفت: 30 میلیارد تومان اعتبار نیز از محل مرحله پنجم اشتغال روستایی جهت پرداخت به 25 طرح اشتغال روستایی

 
در شهرستان هاي بیله سوار، پارس آباد، خلخال، گرمی، مشگین شهر و کوثر اختصاص یافت. 

بهنامجو افزود: این تسهیلات در رسته هاي گردشگري، بومگردي و اقامتی، پوشاك، صنایع غذایی تبدیلی و تکمیلی کشاورزي، صنایع
دستی، گلیم و فرش بافی متمرکز، کشت و فرآوري گیاهان دارویی، ساخت ماشین آلات و ادوات کشاورزي، خدمات بهداشتی و

 
درمانی و تولید گوشت از طریق صندوق کارآفرینی امید اختصاص می یابد. 

وي اظهارداشت: بر اساس هماهنگی انجام گرفته پرداخت 30 میلیارد تومان تسهیلات به 33 طرح و واحد از طریق صندوق کارآفرینی

 
امید در قالب تفاهم نامه مشترك معاونت توسعه کارآفرینی با معاونت تعاون نیز مصوب شده است. 

استاندار اردبیل بیان کرد: پرداخت 25 میلیارد تومان تسهیلات نیز به 2 طرح اشتغالزایی بزرگ شرکت تعاونی تولید پوشاك ارشق و
آفات قزل لیان شیمی روستاي کلخوران به صورت ویژه مصوب شد. 



بهنامجو تسهیل فرایند و حل مشکلات پرداخت تسهیلات متمم و سرمایه در گردش به طرح هاي اشتغال روستایی نیمه تمام و
افزایش دوران مشارکت مدنی و امهال اقساط طرح هاي اشتغال روستایی به جهت شیوع ویروس کرونا را از دیگر مصوبات این جلسه

 
ذکر کرد. 

 
برچسب ها 

 
- تسهیلات بانکی 

 
- استان اردبیل 

- اشتغال زایی



تغییر رئیس جمهور آمریکا، تغییر سیاست هاي کلان در قبال ایران نیست/

بخشی از مشکلات ناشی از سوءمدیریت است

منبع: صداي دیپلماسی ایرانشماره خبر:  183  |  تاریخ: 1399/08/20

معاون اول رئیس جمهور گفت: تغییر رییس جمهور آمریکا به معناي تغییر سیاست هاي کلان این کشور در قبال ملت ایران
نیست اما دشمنی ترامپ با ملت ایران بی سابقه بود که تحت تأثیر القائات صهیونیست ها، سعودي ها و گروه هاي تندرو

شکل گرفته بود.  به گزارش پایگاه خبري صداي دیپلماسی ایران(idva) به نقل از (...)

معاون اول رئیس جمهور گفت: تغییر رییس جمهور آمریکا
به معناي تغییر سیاست هاي کلان این کشور در قبال ملت
ایران نیست اما دشمنی ترامپ با ملت ایران بی سابقه بود
که تحت تأثیر القائات صهیونیست ها، سعودي ها و گروه
هاي تندرو شکل گرفته بود.  به گزارش پایگاه خبري

 
صداي دیپلماسی ایران(idva) به نقل از (...) 

معاون اول رئیس جمهور گفت: تغییر رییس جمهور آمریکا به معناي تغییر سیاست هاي کلان این کشور در قبال ملت ایران نیست اما

 
دشمنی ترامپ با ملت ایران بی سابقه بود که تحت تأثیر القائات صهیونیست ها، سعودي ها و گروه هاي تندرو شکل گرفته بود.  

به گزارش پایگاه خبري صداي دیپلماسی ایران(idva) به نقل از خبرگزاري فارس، جلسه دیدار اعضاي انجمن اتحاد اقوام ایران

 
اسلامی عصر امروز (دوشنبه 19 آبان) با حضور اسحاق جهانگیري معاون اول رئیس جمهور برگزار شد. 

جهانگیري در این جلسه با اشاره به انتخابات اخیر ریاست جمهوري آمریکا گفت: تغییر رییس جمهور آمریکا به معناي تغییر سیاست
هاي کلان این کشور در قبال ملت ایران نیست اما دشمنی ترامپ با ملت ایران بی سابقه بود که تحت تأثیر القائات صهیونیست ها،

 
سعودي ها و گروه هاي تندرو در آمریکا شکل گرفته بود. 

معاون اول رییس جمهور افزود: دشمنی آمریکا با ایران تا جایی بود که به گفته خودشان جنگی اقتصادي علیه ملت ایران آغاز کردند و
هدف گذاري آنها فروپاشی نظام جمهوري اسلامی ایران و یا اقتصاد کشور بود که با اتخاذ راهبرد مقاومت در برابر سیاست فشار

 
حداکثري از سوي ملت ایران، دوران ترامپ تمام شد اما ملت و نظام جمهوري اسلامی ایران همچنان سرفراز هستند. 

 جهانگیري افزود: ملت ایران که با صبوري و بزرگواري فشارهاي اقتصادي را در سال هاي اخیر تحمل کرد، امکان بهم ریختن کشور و

 
نظام را از دشمنان گرفت. 

معاون اول رییس جمهور در ادامه با اشاره به گزارش هاي اعلام شده از فعالیت انجمن اتحاد اقوام ایران اسلامی خاطرنشان کرد: یکی
از نکات برجسته ایران، حضور اقوام مختلف در کنار یکدیگر است و وجود نهادهاي مدنی نظیر انجمن اتحاد اقوام ایران اسلامی می



 
تواند به رفع مشکلات اقوام در کشور کمک کند. 

جهانگیري افزود: اقوام مختلف در استان هاي مرزي، مرزداران خوبی براي کشور هستند و همواره از کیان کشور حراست کرده اند اما
متأسفانه در این مناطق با برخی محرومیت ها مواجه هستیم که لازم است برنامه ها و طرح هاي توسعه اي را به سمت این مناطق که

 
نیاز بیشتري به توسعه دارند هدایت کنیم. 

معاون اول رییس جمهور با اشاره به اینکه ایران براي پیشرفت و توسعه نیازمند سرمایه گذاري هاي فراوان در بخش هاي مختلف است
افزود: براي توسعه کشور نیازمند ایجاد و تکمیل زیرساخت ها نظیر راه و راه آهن، بنادر، فرودگاه ها، صنعت و صنایع پیشرفته هستیم
که البته یکی از موانع براي تکمیل این زیرساخت ها محدودیت منابع مالی و دستیابی به فناوري هاي جدید است که باید علاوه بر

 
استفاده از تمام ظرفیت هاي کشور، از طریق تعامل سازنده با دنیا این نیازها را برطرف کنیم. 

جهانگیري با تأکید بر اینکه براي رسیدن به پیشرفت و توسعه نیازمند تعامل و داد و ستد با دنیا هستیم خاطرنشان کرد: براي اینکه
بتوانیم محصولات تولیدي خود را به کشورهاي دیگر صادر کنیم، باید علاوه بر تلاش در جهت تأمین نیازهاي داخلی، به دنبال یافتن

 
بازارهاي صادراتی در کشورهاي دیگر باشیم. 

معاون اول رییس جمهور اظهار داشت: باید با تعامل با کشورهایی که تمایل به همکاري با ایران دارند، براي توسعه روابط تلاش کنیم و
مسئولین کشور نیز باید با تدبیر، هوشیاري و انسجام، بسترهاي لازم را فراهم کنند تا ملت ایران بتواند طعم شیرین مقاومت و تاب

 
آوري خود را بچشد. 

جهانگیري با اشاره به برخی مشکلات مطرح شده در جلسه مبنی بر موانع داخلی و مقررات دست و پاگیر اداري گفت: برخی از این
مشکلات ناشی از سوء مدیریت است که باید اصلاح شود و بخشی به دلیل بروکراسی اداري و مقررات زائد و دست و پاگیر است که
فعالان اقتصادي را آزار می دهد. در کارگروه رفع موانع جهش تولید که اخیراً آغاز به کار کرده است، یکی از برنامه ها و سیاست ها

 
این است که مقررات زائد و دست و پاگیر پیش روي جهش تولید در کشور شناسایی و اصلاح شود. 

معاون اول رییس جمهور از اعضاي انجمن اتحاد اقوام ایران اسلامی خواست پیشنهادات و نظرات خود را در راستاي رفع موانع جهش

 
تولید به دولت ارائه دهند تا دولت بتواند از نظرات و دیدگاه هاي سازنده آنان استفاده کند. 

در این جلسه دبیرکل انجمن اتحاد اقوام ایران اسلامی نیز گزارشی از سابقه فعالیت این انجمن ارائه کرد و گفت: این انجمن با 22
هزار عضو ثابت و فعال در استان هاي مختلف کشور، در زمینه هاي مختلف علمی، فرهنگی و اجتماعی فعالیت دارد و اقدامات موثري

 
را در حوزه کارآفرینی، اشتغالزایی، مدرسه سازي، مقابله با کرونا و جهش تولید به انجام رسانده است. 

در این نشست تعدادي از اعضاي انجمن اتحاد اقوام ایران اسلامی هم به بیان نظرات و دیدگاه هاي خود در زمینه هاي مختلف
پرداختند و از آمادگی براي همراهی با دولت در جهت رفع مشکلات کشور و تحقق جهش تولید خبر دادند.



شناسایی و استفاده 380 نفر از خدمات بنیاد نخبگان خراسان جنوبی / حضور

دانشجویان در طرح شهید احمدي روشن

منبع: خبرگزاري علم و فناوريشماره خبر:  184  |  تاریخ: 1399/08/20

رئیس بنیاد نخبگان خراسان جنوبی : شناسایی و استفاده
380 نفر از خدمات بنیاد نخبگان خراسان جنوبی / حضور
دانشجویان در طرح شهید احمدي روشن احمدي زاده با
بیان اینکه تا کنون 382 نفر از خدمات بنیاد نخبگان
خراسان جنوبی استفاده کرده اند، گفت: در راستاي رشد و
شکوفایی بیش از پیش دانشجویان مستعد کشور طرح
شهید احمدي روشن (حمایت از هسته هاي دانشجویی
مسئله محور) در سطح دانشگاه هاي استان برگزارشده

 
است. 

سید سعید رضا احمدي زاده در گفتگو با خبرگزاري علم وفن آوري از خراسان جنوبی با بیان اینکه بنیاد نخبگان استان خراسان
جنوبی در سال 89 تاسیس ودر ابتداي فعالیت بنیاد حدود 15 مستعد در استان شناسایی و تحت پوشش خدمات بنیاد بودند،

 
اظهارداشت: در حال حاضر بنیاد 382 نفر را شناسایی و تحت پوشش خدمات خود درآورده است. 

رئیس بنیاد نخبگان خراسان جنوبی ادامه داد: باید متذکر شویم که این بنیاد عضو ندارد و استعدادهاي برتر و نخبگان از تسهیلات

 
بنیاد استفاده می کنند؛ یعنی تا کنون 382 نفر از تسهیلات مختلف بنیاد استفاده کرده اند. 

 
حمایت بنیاد نخبگان از دانشجویان و دانش آموزان 

وي افزود: از این تعداد45 نفر از این افراد رتبه هاي زیر 100 کنکور سراسري، 23 نفر برگزیده المپیادهاي مختلف، 135 نفر مشمول
جوایز تحصیلی، 6نفر از جایزه شهید کاظم آشتیانی استفاده و به عنوان هیئت علمی در دانشگاه هاي استان جذب شده اند و بقیه نیز

 
در قالب نظام وظیفه بجاي نظام وظیفه و مخترعین سطح 3 و جشنواره هاي مورد حمایت بنیاد می باشد. 

احمدي زاده با بیان اینکه با توجه به این که امکانات عالی تحصیلی و شغلی اکثرا در تهران و شهرهاي بزرگ تجمع دارد، عنوان
داشت: از 135 نفر مشمول جوایز تحصیلی 100 نفر در دانشگاه هاي خارج از استان مشغول تحصیل می باشند و در مجموع از این

 
تعداد 382 نفر حدود 200 نفر در خارج از استان مشغول فعالیت موقت اند . 

 
اعطاي تسهیلات بنیاد براي کارآفرینان، مخترعان، دانشجویان و فارغ التحصیلان 

مسئول بنیاد نخبگان خراسان جنوبی با بیان اینکه به طور کلی تسهیلات بنیاد براي سه گروه کارآفرینان، مخترعان، دانشجویان و فارغ
التحصیلان تعریف می شود، عنوان کرد: در زمینه مخترعین می توان به تسهیلات مخترع سطح 3 و 2 بنیاد نخبگان اشاره نمود که



 
افراد توانمند می شوند و زمینه ایجاد شرکت دانش بنیان و محصول براي آنان ایجاد می شود. 

وي ادامه داد: در خصوص دانشجویان تسهیلات جوایز تحصیلی در نظر گرفته شده است که خوشبختانه این تسهیلات به صورت

 
استانی در اختیار بنیادهاي استانی قرار می گیرد و فرد به مدت یک سال از این تسهیلات بهره مند می گردد. 

وي با اشاره به دانش آموختگان به ویژه در مقطع تحصیلات تکمیلی، تسهیلات چون نظام وظیفه تخصصی، جذب در دستگاه هاي
اجرایی، جذب در موسسات علمی، بورس دکتري شهید احدي در نظر گرفته شده است، افزود: هر یک بر اساس شیوه نامه هاي مدون

 
و بر اساس امتیازات فعالیت هاي نخبگانی مورد بررسی قرار می گیرد. 

احمدي زاده یادآورشد: بنیاد ملی نخبگان در راستاي اثر گزاري نخبگان در جامعه نیز اقداماتی را صورت داده است که تسهیلاتی چون

 
به کارگیري در دستگاه هاي اجرایی و جذب در موسسات علمی در همین راستا است. 

 
برگزاري رویداد کارآفرینی ملی هم نت با هدف توانمندسازي محصولات استراتژیک استان 

وي با بیان اینکه بنیاد نخبگان استان خراسان جنوبی به منظور اثر گزاري نخبگان در منطقه و استفاده از ظرفیت بالقوه این قشر
برنامه هایی را در دست اجرا دارد، افزود: تشکیل دبیرخانه دائمی سرآمدان غیر مقیم یا افرادي از این استان که خارج از کشور هستند
در بنیاد، تشکیل اتاق فکر و تدوین آیین نامه آن، برنامه آتی در بهمن 99 با عنوان برگزاري رویداد کارآفرینی ملی هم نت؛ همکاري،
مشکل گشایی، نوآوري، توانمندسازي محصولات استراتژیک استان شامل 4محصول استراتژیک استان زرشک، زعفران، عناب و انار با
حضور متخصصین، نخبگان و استعدادهاي برتر کشوري و استانی در جهت بررسی مشکلات و چالش هاي موجود در پیش روي
محصولات استراتژیک این استان، از این قبیل برنامه ها هستند که امیدوارم با نگرش مثبت، استاندار و مسئولان استان به نخبگان و

 
استعدادهاي برتر و ایمان به این جوانان خلاق و پویا شاهد پیشرفت و اعتلاي این منطقه در عرصه هاي مختلف باشیم. 

احمدي زاده با اشاره به اینکه بنیاد نخبگان خراسان جنوبی در راستاي رشد و شکوفایی بیش از پیش دانشجویان مستعد کشور طرح
شهید احمدي روشن (حمایت از هسته هاي دانشجویی مسئله محور) را در سطح دانشگاه هاي استان برگزار نمود، گفت: در سال 98
در اولین تجربه شرکت در طرح احمدي روشن 8 طرح اساتید در سطح استان پذیرفته شده است که تعداد 5 طرح از اساتید دانشگاه

 
بیرجند و 2 طرح از اساتید دانشگاه علوم پزشکی و یک طرح نیز از اساتید دانشگاه صنعتی بود. 

وي ادامه داد: در این طرح دانشجویان برگزیده، با راهنمایی و مدیریت یکی از اساتید خبره، طی مدت نهُ ماه به صورت گروهی براي

 
حل یکی از مسائل کشور قدم برخواهند داشت.همچنین امسال 8 هسته مسئله محور با خدود 80 دانشجو پذیرش شده اند . 

 
برگزاري طرح ملی شهاب با هدف «شناسایی و هدایت استعدادهاي برتر» در خراسان جنوبی 

رئیس بنیاد نخبان خراسان جنوبی عنوان کرد: برگزاري طرح ملی شهاب «شناسایی و هدایت استعدادهاي برتر» را در استان خراسان

 
جنوبی از سال تحصیلی 91-92 تاکنون، که مهم ترین طرح شناسایی مستعدان در عرصه آموزش عمومی است. 

وي ادامه داد:این طرح با هدف شناسایی و هدایت آموزشی، تربیتی و معنوي مستعدان از دوره ابتدایی تا پایان دوره متوسطه با
سازوکار مناسب و تقویت هویت دینی و ملی افراد و ایجاد احساس مسئولیت نسبت به ایفاي نقش سازنده در کشور شروع، و مجري

 
طرح آموزش و پرورش و بنیاد نخبگان ناظر این طرح است. 



انتهاي پیام/



جهنم شهر صنعتی!

منبع: ایسناشماره خبر:  185  |  تاریخ: 1399/08/20

در دنیاي صنعتی امروز، مزایاي احداث صنایع کوچک و بزرگ براي کشورها، منجر به شکل گیري شهرك هاي صنعتی در هر
گوشه و کناري بویژه در استان هایی شده است، که در حوزه صنعت گوي سبقت را از دیگران ربوده اند.

 در واقع هدف از ایجاد شهرك هاي صنعتی، توسعه
صنعتی کشور در خارج از مناطق شهري است تا ضمن ایجاد اشتغال و توسعه اقتصادي، تاثیرات منفی ناشی از فعالیت هاي صنعتی بر
ساکنین شهري به حداقل رسیده، آلایندگی کم شده و با دسترسی آسان به مسیر حمل و نقل، کمترین بار ترافیکی در مناطق

 
شهرنشین به بار آید. 

طراحی شهرك هاي صنعتی به گونه اي است که ضمن رعایت ضوابط و مقررات زیست محیطی از قابلیت سرمایه گذاري در اغلب
رشته هاي صنعتی برخوردار باشند و طبیعتا این ویژگی در شهر صنعتی کاوه به عنوان بزرگترین شهر صنعتی کشور از لحاظ وسعت،

 
تعداد سرمایه گذاري هاي ایجاد شده و حجم بالاي اشتغال و کارآفرینی نیز باید لحاظ شده باشد. 

به گفته مقامات محیط زیست شهرستان ساوه جانمایی این منطقه صنعتی و تولیدي در مسیر بادهایی است که ذرات آلاینده را به
سمتی غیر از شهر ساوه هدایت می کنند، از این رو آلودگی برخی واحدهاي تولیدي که داراي ذرات معلق هستند بر آلودگی هواي
شهر ساوه تاثیري ندارد و باید گفت خوشبختانه هواي شهر ساوه بر اساس پایش هاي زیست محیطی به دلیل فعالیت بزرگترین شهر
صنعتی کشور آلوده نبوده و بارزترین دلیل آلودگی هواي شهر ساوه به فعالیت مقطعی ریزگردها بر می گردد، براین اساس باید اذعان
کرد که فعالیت صنایع در این منطقه به دلیل عدم آلایندگی هواي شهر صددرصد مزیت است ولی در خصوص سایر پارامترها نظیر

 
پساب و پسماند، اوضاع چندان رضایت بخش به نظر نمی رسد. 

به گذشته نه چندان دور بر می گردیم به دهم تیرماه 97 که با انتشار گزارشی با عنوان "اینجا سرطان می کارند" از وقوع یک فاجعه
زیست محیطی در کشاورزي ساوه که ناشی از آبیاري اراضی کشاورزي با پساب فاضلاب بود گفتیم و بازتاب هاي فراوانی در سطح ملی

 
و منطقه اي به همراه داشت. 



در 24 اردیبهشت ماه 1399 در گزارش دیگري با عنوان " این قصه سر دراز دارد/ پاي کاوه هم به سریال سرطان کاري در ساوه باز
شد" به بیان معضل زیست محیطی دیگري پرداخته شد و ماجرا از این قرار بود که با رهاسازي پساب صنعتی تصفیه شده بزرگترین
شهر صنعتی کشور در اراضی کشاورزي و دشت پائین دست این منطقه صنعتی، متاسفانه تمامی اراضی گندم، جو و یونجه در پائین
دست شهرصنعتی کاوه و در مجاورت شرکت پروفیل صفا با این آب که در بی خطر بودن یا نبودن آن اما و اگر وجود دارد، آبیاري می

 
شود. 

پساب خروجی از صنایع معمولا در خود مقادیر زیادي مواد سمی و فلزات سنگین دارند که با ورود به آب هاي سطحی باعث آلودگی
محصولات کشاورزي به برخی عناصر شیمیایی شده و با نفوذ به اعماق زمین، موجب غیر بهداشتی شدن منابع آب آشامیدنی هم می

 
شوند. 

 
 

در مجموع در گزارش قبلی از نگرانی هایمان در خصوص پساب شهر صنعتی کاوه گفتیم و امروز آنچه به عنوان یک نگرانی مطرح می

 
کنیم، موضوع سایت پسماند بزرگترین شهر صنعتی کشور است. 

موضوع مهمی که در خصوص استقرار شهرك هاي صنعتی در حوزه زیست محیطی باید لحاظ شود مدیریت پسماند صنعتی و ویژه
تولیدي در صنایع است و آنچه موجب نگارش این گزارش شد تپه اي استکه از آن به عنوان "سایت تخلیه پسماند شهر صنعتی کاوه"
یاد می شود، هرچند تعبیري که برخی مدیران صنایع این مجموعه صنعتی و مقامات محیط زیست ساوه براي این تپه بکار می برند،

 
"جهنم شهر صنعتی" است. 

مشاهدات خبرنگار ایسنا از این سایت پسماند که به همراه مدیرعامل موسسه مردم نهاد حافظان و دوستداران طبیعت ساوه انجام شد،
حاکی از رهاسازي انواع پسماندهاي صنعتی، ویژه و پساب برخی شرکت هاي صنعتی و تولیدي بود که علاوه بر اینکه سیما و منظر و
فضاي بصري این منطقه صنعتی و مسکونی را مخدوش کرده است، مخاطراتی هم براي سلامت جمعیت شاغل و ساکن در این نقطه از

 
شهرستان ساوه و تبعات زیست محیطی دارد. 



 
 

 
فقط پسماند عادي 

اما مقامات شهر صنعتی، تخلیه پسماندهاي صنعتی و ویژه در این سایت را نمی پذیرند و عنوان می کنند که تنها پسماند عادي در

 
این منطقه دپو شده و سایر پسماندها نیز پس از آنالیز و قرار گرفتن در رده پسماند عادي مجاز به تخلیه هستند. 

موضوعی که رئیس ایمنی و آتش نشانی و نیز کارشناس ایمنی و بهداشت و HSE شهر صنعتی کاوه در گفت و گو با ایسنا بر آن

 
تاکید می کند. 

"امید رجب زاده" پسماندهاي عادي را شامل پسماند "خشک و تر" بیان کرد و گفت: در سایت پسماند شهر صنعتی کاوه صرفا
پسماند عادي خشک تخلیه می شود و تمامی فعالیت هاي آن طبق مجوز سازمان محیط زیست صورت می گیرد. تمامی پسماندهاي
تولیدي صنایع این مجموعه صنعتی پس از آنالیز و قرار گرفتن در رده پسماند عادي خشک مجاز به تخلیه هستند و به هیچ وجه

 
اجازه تخلیه پسماند خطرناك صنعتی در این سایت داده نمی شود. 

وي بیان کرد: پسماندهاي خطرناك صنعتی و ویژه نیز بنا بر دستورالعمل ابلاغی از سوي سازمان محیط زیست به سایت مجتمع
فناوري پسماند زیست که با هدف ارائه خدمات بهسازي و حفاظت محیط زیست جهت مدیریت و امحاء پسماندهاي صنعتی و ویژه و
تمرکز بر بازیافت، سوزاندن و دفن مهندسی پسماندها با رعایت قوانین زیست محیطی در کیلومتر 25 اتوبان ساوه به تهران تاسیس

 
شده است، هدایت می شود. 

وي درخصوص پساب هایی که در بازدید میدانی خبرنگار ایسنا و فعالان حوزه محیط زیست از این سایت مشاهده شد، توضیح داد:
هرگونه پسماند و پساب و آب لجنی که در این سایت پسماند تخلیه می شود پس از آنالیز و تشخیص اینکه عاري از هرگونه آلودگی

 
زیست محیطی است، مجاز به تخلیه است. 



 
 

وي اضافه کرد: هرگونه ضایعات تولیدي واحدهاي صنعتی و تولیدي نیز پس از آنالیز و نمونه برداري و پایش دقیق در صورت تطابق با
استانداردهاي زیست محیطی سازمان محیط زیست مجاز به تخلیه هستند و در صورتی که پسماند صنعتی ویژه و خطرناك باشند به

 
مجتمع فناوري پسماند منتقل می شوند. 

رجب زاده تاکید کرد: اینکه در مشاهدات رسانه اي، دیده شده که برخی پسماندهاي غیرعادي و ضایعات در این منطقه تخلیه می
شود، به دلیل محصور نبودن سایت پسماند و ورود غیرقانونی تعداد محدودي از محموله هاي حاوي پسماند غیرآنالیز شده است که

 
قطعا در بازدیدهاي کارشناسان محیط زیست و ایمنی بهداشت شهرصنعتی پیگیري و با متخلفین برخورد خواهد شد. 

وي در خصوص پسماندهاي تر همچون زباله هاي خانگی نیز توضیح داد: براساس قرارداد سالیانه شرکت شهرصنعتی کاوه با سازمان
مدیریت پسماند ساوه، زباله هاي تر با پرداخت هزینه به صورت روزانه در شهرك پسماند شهرداري تخلیه و به صورت اصولی امحاء می

 
شوند. 

رجب زاده افزود: همچنین تغییر محل دفن پسماندها نیز یکی از مطالبات و دغدغه هاي شرکت شهر صنعتی کاوه است که طی چند
سال گذشته چندین بار در کارگروه مدیریت پسماند شهرستان مطرح شده و نهایتا در سال گذشته با واگذاري زمین 14 هکتاري
جهت ساماندهی پسماندهاي عادي موافقت شد ولی پس از تحویل زمین از سوي اداره منابع طبیعی به شرکت شهر صنعتی کاوه،

 
مشخص شد که زمین تحویلی داراي معارض شخصی است. 

وي ادامه داد: شرکت شهر صنعتی کاوه همواره در حفظ محیط زیست پیشتاز بوده است، نمونه بارز آن نیز اهتمام در گسترش و
توسعه فضاي سبز با کاشت گیاهان و درختان مقاوم در برابر شرایط اقلیمی منطقه است که نقش مؤثري در حفظ اکوسیستم آب، هوا

 
و خاك دارد و بزرگترین شهر صنعتی کشور را در بین سایر مناطق و شهر هاي صنعتی کشور متمایز ساخته است. 

 
مدیرعامل موسسه مردم نهاد حافظان و دوستداران طبیعت ساوه نظر دیگري دارد. 

مدیرعامل موسسه دوستداران و حافظان طبیعت ساوه با بیان اینکه پسماند یا زباله به مواد جامد، مایع و یا گاز غیر از فاضلاب گفته
می شود که به طور مستقیم یا غیرمستقیم حاصل فعالیت انسان بوده و از نظر تولیدکننده زائد و اضافی تلفی می شود، افزود: به کلیه
پسماندهاي ناشی از فعالیت هاي صنعتی، معدنی، پالایشگاهی، صنایع گاز، نفت، پتروشیمی، نیروگاهی و ... پسماند صنعتی گفته می
شود. همچنین به دلیل بالا بودن خواص خطرناك بخشی از این پسماندها نظیر سمی بودن، بیماري زایی و قابلیت انفجار یا اشتعال به

این دسته از پسماندها، پسماند ویژه می گویند. 



"مهدي فرقانی پور" با یادآوري احداث سایت مدیریت پسماندهاي ویژه و صنعتی در جاده منتهی به روستاهاي کوهپایه بخش مرکزي
ساوه اظهار کرد: احداث این سایت پسماند موجب ایجاد حساسیت و بروز مخالفت هایی از سوي گروه هاي اجتماعی و برخی مردم

 
ساوه شد و به نوعی از اجراي این طرح در ساوه جلوگیري کردند. 

وي در ادامه، صنعتی بودن ساوه و زرندیه را مزیتی براي این منطقه دانست و در عین حال بر تبعات زیست محیطی متاثر از استقرار
صنایع بویژه صنایع آلاینده تاکید کرد و افزود: استقرار بزرگترین شهر صنعتی کشور و شهرك هاي صنعتی فعال در ساوه و زرندیه

 
منجر به تولید پسماند صنعتی و ویژه شده و لزوم فعالیت سایت پسماند تخصصی صنعتی و ویژه در این منطقه احساس می شود. 

 
بازیافت کمتر از 10 درصد پسماندهاي تولیدي در ایران 

وي به موضوع بازیافت و مدیریت پسماند در کشورهاي توسعه یافته اشاره کرد و گفت: در ایران، در خوشبینانه ترین حالت، بازیافت
پسماندها به کمتر از 10 درصد میزان تولید پسماند می رسد، در صورتی که در حوزه پسماندهاي عادي خانگی می توان با ارزآوري و

 
جلوگیري از بسیاري از انرژي ها، حجم زباله را کاهش داد و به معناي واقعی درآمدزایی از طلاي کثیف را محق کرد. 

این فعال زیست محیطی به تخلیه زباله در سایت پسماند شهرصنعتی کاوه در مجاورت آزادراه تهران ساوه اشاره کرد و گفت: تخلیه
زباله و پسماندهاي عادي و خانگی شرکت ها تا ضایعات تولیداتی همچون چینی، دوده صنعتی، فاضلاب صنعتی، آب لجن و ... منجر

 
به تشکیل تپه هایی از انواع پسماند در این منطقه شده است. 

 
پس مجتمع پسماندزیست چه می کند؟ 

وي به احداث مجتمع فناوري "پسماند زیست" در کیلومتر 25 اتوبان تهران ساوه، پس از تقاطع اتوبان ساوه همدان از سال 1389 در
پی مخالفت هایی که در آن زمان صورت گرفت اشاره کرد و گفت: سوال اینجاست که چرا با وجود افتتاح این مجتمع فناوري پسماند
جهت پسماندهاي صنعتی و ویژه، اما همچنان برخی واحدهاي تولیدي و صنعتی اقدام به تخلیه پسماندهاي غیرعادي خود در سایت
پسماند شهرصنعتی می کنند. مگر مجتمع فناوري پسماند وظیفه امحاء و بازیافت پسماند صنعتی و ویژه را برعهده ندارد، پس چرا
تمامی پسماندها به این مرکز منتقل نمی شود و اصلا مدیریت شهرصنعتی باید پاسخ دهد که روزانه چه میزان پسماند در این
مجموعه به تفکیک تولید و چه میزان به مجتمع فناوري پسماند زیست هدایت می شود و از منظر دیگر باید گفت که اگر شاهد تکاپو
و فعالیت مجتمع پسماند با ظرفیت کامل باشیم قطعا چنین صحنه هایی از حجم بالاي تخلیه پسماند صنعتی در یک سایت عادي

 
مشاهده نمی شود. 

 
باز هم آلودگی زمین؟ 

فرقانی پور به دستورالعملی در خصوص جابجایی سایت حدودا 200 هکتاري پسماند شهرصنعتی به نقطه اي دیگر در آن سوي اتوبان
ساوه تهران(مجاورت روستاي عباس آباد نارباغی) اشاره کرد و گفت: در خصوص این جابجایی که باید طبق کارشناسی دقیق محیط
زیست صورت گیرد این سوال مطرح می شود که تکلیف پسماندهایی که طی سالیان تخلیه شده است و بالغ بر چهار دهه از دپوي
آنها می گذرد چیست؟ آیا این پسماندها خاك و زمین این 200 هکتار فعلی را آلوده نکرده اند و به تعبیري ورود شیرابه هاي پسماند
به زمین، خاك اینجا و لایه هاي مختلف زمین را آلوده و سوخته نکرده است؟ چه توجیهی براي احداث سایت جدید در مسافتی
حدود 20 کیلومتر آن طرف تر از سایت فعلی پسماند وجود دارد و آیا از زمین فعلی چه استفاده اي می توان کرد و چه کاربري براي



 
آن می شود تعریف کرد؟ 

 
 

وي تصریح کرد: بهتر است سایت پسماند در همین زمین آلوده طبق شاخص هاي زیست محیطی فعالیت کند و نظارت دقیق بر مجوز
صادره که همانا تخلیه پسماند عادي است صورت گیرد و براي پسماند صنعتی و ویژه نیز از ظرفیت مجتمع فناوري پسماند زیست

 
بهره گیري شود. 

وي در خصوص رهاسازي پساب تصفیه شده صنعتی این مجموعه نیز گفت: متاسفانه پساب رهاشده در طبیعت موجب سیراب شدن
اراضی کشاورزي مثمر پائین دست شهرصنعتی و منطقه "والمان" می شود که پیشنهاد می شود آبی که امروز گندم، جو و محصولات
غذایی را آبیاري می کند براي مدیریت پسماند و دپوي زباله هاي شهر صنعتی استفاده شود و با احداث یک سایت پسماند تخصصی و

 
اصولی در مکان فعلی معضل پسماند و پساب کاوه برطرف شود که پیشنهادي معقول و منطقی است. 

 
تخلیه زباله هاي حوزه سرزمینی استان تهران در استان مرکزي! 

مدیر عامل موسسه مردم نهاد حافظان طبیعت ساوه در ادامه، به دیدگاهی که ساوه و زرندیه را به کانون زباله دان کشور تشبیه می
کند، انتقاد کرد و افزود: متاسفانه از حوزه سرزمینی استان تهران و شهرستان رباط کریم زباله هایی در حوزه سرزمینی استان مرکزي
و در منطقه روشور زرندیه تخلیه می شود که شیرابه هاي آن تهدیدي براي خاك این استان است و با پیگیري هاي صورت گرفته
مشخص شد مجوزي از سوي استاندار وقت براي این اقدام صادر شده است، همچنین در منطقه صنعتی رنگرز که مشترك بین حوزه
استحفاظی ساوه و زرندیه بوده و در ابتداي جاده بوئین زهرا واقع شده است، صنایع آلاینده شیمیایی و معدنی بسیاري مستقر هستند
که بوي ناشی از فعالیت آنها در این منطقه صنعتی و پساب رهاسازي شده موجب اذیت مردم شده و ظلمی در حق ساکنین ساوه و
زرندیه است و بیانگر آن است که دیواري کوتاهتر از دیوار این دو شهرستان نیست و بخش قابل توجهی از صنایع آلاینده کشور در این

 
منطقه مستقر شده یا در حال استقرار و فعالیت بدون رعایت ضوابط زیست محیطی هستند. 

وي تصریح کرد: به دلیل مشکلات تحریم و برخی کمبودها متاسفانه امکان بروز شدن صنعت در ایران وجود ندارد تا بتوان بدون
آلایندگی و تهدید زیست محیطی چرخ هاي تولید را به حرکت درآورد، در این شرایط امیدواریم با فعالیت شرکت هاي دانش بنیان در

 
حوزه صنعت و محیط زیست براي مدیریت پسماندهاي صنعتی و ویژه چاره اندیشی اساسی شود. 

این فعال محیط زیست از نخبگان و تحصیل کردگان حوزه محیط زیست در ساوه و زرندیه خواست تا با ورود به مسایل زیست
محیطی این منطقه به بررسی مشکلات موجود در این شهرستان ها و ارائه راهکار بپردازند تا در سایه اطلاع رسانی و کار آموزشی



مطالبه گري به حق در بین آحاد مختلف جامعه ترویج شود که قطعا اگر این رویه تحقق یابد هیچ قدرتی نمی تواند در برابر اراده مردم

 
براي حفاظت از محیط زیست و طبیعت بایستد. 

 
در مجوز مربوطه چه آمده است؟ 

طبق معمول گزارشات زیست محیطی براي تنویر افکار عمومی و روشنگري در خصوص گزارشات زیست محیطی به سراغ سازمان
محیط زیست که به عنوان یک دستگاه حاکمیتی، نظارتی است می رویم که وظیفه اصلی این سازمان سیاست گذاري و تدوین

 
استانداردهاي زیست محیطی است و استانداردها و سیاستگذاري ها را تدوین می کند. 

سرپرست اداره حفاظت از محیط زیست شهرستان ساوه در این رابطه به ایسنا گفت: مجوزي که از سازمان محیط زیست براي مکان
تخلیه زباله و ضایعات شهر صنعتی کاوه صادر شده صرفا مختص نخاله ساختمانی و شاخ و برگ درختان است و براي هر زباله و

 
ضایعات دیگري که بخواهد در این مکان در قالب پسماند تخلیه شود مجوزي صادر نشده و غیرقانونی است. 

"سیدعلی دعایی لنگرودي" با اشاره به اینکه پسماندها به پنج نوع عادي، ویژه، صنعتی، پزشکی و کشاورزي تقسیم می شوند، افزود:
براي تخلیه در سایت پسماند باید آنالیز و نمونه برداري پسماند انجام شود و سازمان محیط زیست پس از بررسی و مطابقت با
استاندارد خاك مجوز تخلیه در سایت هاي پسماند عادي نظیر شهر صنعتی کاوه را صادر خواهد کرد و در صورتی که استاندارد
پسماند فراتر از پارامترهاي محیط زیست باشد باید در مجتمع فناوري زیست پسماند ساوه یا واحدهاي امحاء کننده پسماند که داراي

 
مجوز از سازمان محیط زیست هستند، تخلیه شود. 

وي به تخلیه پسماند با رنگ هاي متفاوت در سایت پسماند شهرصنعتی کاوه اشاره کرد و افزود: برخی از پسماندهاي تخلیه شده در
این سایت مربوط به قبل از ابلاغ قانون حفاظت از خاك بوده است و محیط زیست قانون مدونی در این خصوص نداشته یا به صورت

 
غیرمجاز و غیرقانونی و بعضا در ایام تعطیل در این مکان تخلیه شده اند. 

 
اکثر پسماندهاي تخلیه شده در سایت پسماند شهرك صنعتی کاوه استانداردند 

وي تصریح کرد: اکثر پسماندهایی که در حال حاضر در این مکان تخلیه می شود، فرآیند نمونه برداري و آنالیز را طی کرده و از

 
استانداردهاي محیط زیست برخوردارند و براساس ضوابط مشخص شده تخلیه می شوند. 

 
 



سرپرست اداره حفاظت از محیط زیست ساوه در ادامه به جانمایی نقطه جدیدي توسط مدیریت شهر صنعتی کاوه براي احداث سایت
پسماند عادي خبر داد و گفت: جانمایی نقطه جدید در کارگروه مدیریت پسماند شهرستان به تصویب رسیده است و در حال اخذ
استعلامات از محیط زیست، منابع آب، جهادکشاورزي، منابع طبیعی و سایر مراجع ذیربط است که البته زمانبر شده و امیدواریم
بزودي با اخذ مجوزهاي لازم نقطه جدیدي براي ذخیره سازي و دپوي پسماندهاي عادي و دفن اصولی آنها احداث و فعالیت آن آغاز

 
شود. 

وي با تاکید بر اینکه سازمان محیط زیست هیچ مجوزي براي تخلیه پسماندهاي صنعتی و ویژه در شهر صنعتی کاوه صادر نکرده
است، گفت: هرگونه تخلیه پساب شرکت ها، لجن ناشی از شستشوي مواد اولیه برخی صنایع غذایی، پسماند صنعتی و ویژه در این

 
سایت بر خلاف مقررات زیست محیطی بوده و قطعا با متخلفین برخورد قانونی خواهد شد. 

 
نفوذ شبانه به سایت پسماند! 

دعایی لنگرودي افزود: ایجاد ورودي و خروجی هاي متعددي در این سایت امکان تخلیه ضایعات و پسماندهاي غیرعادي را در ساعات

 
مختلف شب و ایام تعطیلات فراهم کرده است و مدیریت شهر صنعتی نیز قادر به کنترل دقیق این مجموعه نیست. 

وي با اشاره به مشکل دفن اصولی پسماندهاي ویژه و صنعتی در مجاورت شهرك هاي صنعتی گفت: شهرك هاي صنعتی نوبران و
غرق آباد در محدوده خدمات شهري این دو شهر مستقر شده اند و در نتیجه جمع آوري و امحاي هرگونه پسماند عادي، ویژه و

 
صنعتی آنها بر عهده شهرداري و حوزه مدیریت شهري آن شهرهاست. 

 
جهنم شهر صنعتی! 

وي ادامه داد: شهر صنعتی کاوه در خارج از محدوده شهري ساوه بوده و مدیریت پسماند آن نیز مستقل از شهر ساوه است و
دستورالعمل هاي زیست محیطی براي نحوه تخلیه و دفن پسماندهاي عادي و صنعتی آن نیز صادر شده است. گرچه به دلیل تخلف
برخی واحدهاي تولیدي و صنعتی که از گذشته وجود داشته است مدیران صنایع این مجموعه از این سایت به "جهنم شهر صنعتی"

 
تعبیر می کنند. 

 
 

دعایی لنگرودي به رصد دقیق تمامی پسماندهاي تولیدي عادي، ویژه، صنعتی، پزشکی و کشاورزي شهرستان از سوي محیط زیست
اشاره کرد و گفت: سازمان محیط زیست به عنوان یک دستگاه نظارتی که وظیفه اجراي قانون مدیریت پسماند را بر عهده دارد با تمام



 
توان و ابزارهاي نظارتی خود بر اجراي دقیق این قانون نظارت دارد. 

 
الزام شهر صنعتی کاوه به آزمایش خاك منطقه سایت پسماند 

وي به رصد مخاطراتی که تخلیه پسماندهاي صنعتی و ویژه در سایت پسماند شهرصنعتی دارد اشاره کرد و گفت: قانون حفاظت از
خاك در سال 1398 مصوب شده و آئین نامه هاي اجرایی آن نیز تنظیم و در حال ابلاغ است. در حال حاضر از مدیریت شهر صنعتی
کاوه خواسته شده است تا با آزمایش خاك سایت پسماند و نمونه برداري دقیق از محل تخلیه پسماندها هرگونه تغییر در وضعیت
خاك و آلودگی احتمالی آن را بررسی کند تا تصمیمات لازم اتخاذ شود. در صورت آلودگی خاك منطقه، مدیریت شهر صنعتی کاوه

 
ملزم به تصفیه خاك است و رسیدگی به این موضوع در دستور کار محیط زیست شهرستان ساوه قرار دارد. 

از آنجاکه برخی تصمیمات زیست محیطی و صدور مجوز در حیطه اختیارات مرکز استان است لذا در ادامه گزارش در گفتگو با عالی
ترین مقام زیست محیطی استان توضیحات این مقام مسئول را نیز می شنویم، بویژه اینکه او نیز معتقد است آنچه در حال حاضر در
سایت پسماند شهر صنعتی کاوه شاهد هستیم با آنچه در مجوز فعالیت آن ذکر شده همخوانی ندارد و از این نظر فعالیت این سایت با

 
این شرایط از نگاه محیط زیست استاندارد نیست و رسمیت ندارد. 

 
چالش هایی پیش روي احداث سایت جدید 

مدیر کل محیط زیست استان مرکزي نیز به مکان یابی نقطه اي در شهر صنعتی کاوه براي پسماندهاي عادي صنعتی اشاره کرد و
گفت: پسماندهاي عادي صنعتی طبق دستورالعمل هاي سازمان حفاظت از محیط زیست داراي شاخص زیست محیطی هستند و
هرگونه پساب صنعتی آنها مورد پایش قرار گرفته و آنالیز می شود و چنانچه پارامترهاي پسماند در رده عادي باشد مشکلی در تجمیع

 
آنها وجود ندارد. 

"رضا میرزایی" با اشاره به اینکه سایت پسماند شهرصنعتی هیچ مجوزي براي تخلیه پسماندهاي صنعتی و ویژه یا غیرعادي ندارد،
افزود: تخلیه پسماندهاي صنعتی و ویژه، ضایعات و پساب صنعتی، روغن سوخته و ... تخلف بوده و هیچ مجوزي از سوي محیط زیست

 
براي چنین پسماندها و پساب هایی صادر نشده است. 

وي بیان کرد: محیط زیست صرفا براي تخلیه پسماندهاي عادي و نخاله هاي ساختمانی در این سایت مجوز صادر کرده است. به
عنوان مثال اگر یک واحد صنعتی تصمیم به تخریب و بازسازي فضاي ساختمانی داشته باشد یا لجن یک تصفیه خانه پس از آنالیز در

 
رده پسماند عادي قرار گیرد مجوز تخلیه در این مکان را دارد. 

او به مکان یابی جدیدي براي احداث سایت پسماند ویژه و صنعتی در مجاورت شهر صنعتی کاوه اشاره کرد و گفت: برخی موانع و
چالش هاي پیش رو امکان عملی شدن احداث سایت پسماند جدید را نداده است گرچه همچنان مجموعه مدیریت شهر صنعتی کاوه

 
پیگیر عملیاتی شدن آن هستند. 

 
زوائد بصري باید از چهره بزرگترین شهر صنعتی کشور پاك شود 

میرزایی به آلودگی بصري و مخدوش شدن زیبایی مکان دپوي پسماندهاي شهر صنعتی در ورودي این مجموعه صنعتی و در مجاورت
آزادراه تهران ساوه اشاره کرد و گفت: باید با بسته شدن این سایت پسماند زوائد بصري از چهره بزرگترین شهر صنعتی کشور پاك



 
شود چرا که مشاهده سایت پسماند در این نقطه زیبایی منطقه را بر هم زده و منظره بدي را به مسافران و گردشگران عرضه می کند. 

 
سایت پسماند شهر صنعتی کاوه از نظر محیط زیست رسمیت ندارد 

وي به برخورد قضایی با افرادي که در این سایت و برخی نقاط دپوي پسماند در سطح شهرستان اقدام به تفکیک پسماند می کنند
اشاره کرد و گفت: سایت پسماند شهر صنعتی کاوه از نظر محیط زیست هیچ رسمیتی ندارد و غیر استاندارد است و باید با مجاب
کردن مدیریت شهر صنعتی کاوه هر چه زودتر این سایت جمع آوري و به صورت رسمی تعطیل شود و نقطه اي مناسبتر با کار
کارشناسی و منطبق با پارامترهاي زیست محیطی انتخاب و زمین آن طبق کاربري معین تعریف و از این وضعیت که به هیچ وجه

 
مورد تائید سازمان محیط زیست نیست خارج شود. 

مدیرکل محیط زیست استان مرکزي افزود: قطعا انتقال سایت پسماند به نقطه اي دیگر چالش زاست و مشکلات خاص خود را دارد،

 
اما با این حال باید به گونه اي تدبیر کرد که خسارت ناشی از دپوي این پسماندها به حداقل برسد. 

وي در ادامه از تصفیه خانه فاضلاب شهر صنعتی کاوه به عنوان یکی از بهترین سیستم هاي تصفیه خانه فاضلاب کشور یاد کرد و
گفت: با وجود اینکه مدیریت شهر صنعتی خصوصی است، در عمل به تعهدات زیست محیطی خود در خصوص تصفیه خانه فاضلاب
نسبت به سایر شهرك هاي صنعتی کشور بهتر اقدام کرده و عملکرد قابل قبولی دارد، اما سایت پسماند این مجموعه استانداردهاي

 
زیست محیطی ندارد. 

 
تخلیه پسماندهاي صنعتی در مجاورت شهرك هاي صنعتی چالش بزرگ زیست محیطی استان مرکزي 

وي تخلیه پسماندهاي صنعتی در مجاورت شهرك هاي صنعتی استان را یک چالش بزرگ زیست محیطی دانست و افزود: این چالش

 
هم اکنون شرایط بدتري را در شهرستان زرندیه در شهرهاي مامونیه و زاویه و حتی نقاط حاشیه اي شهر ساوه حاکم کرده است. 

میرزایی تصریح کرد: برخورداري هر شهرستانی از سایت پسماند به تفکیک پسماند عادي صنعتی و پسماند ویژه صنعتی براي

 
جلوگیري از آسیب به محیط زیست و مخاطراتی که متوجه آب و خاك و هوا می شود ضرورت دارد. 

وي گفت: احداث سایت پسماند ویژه صنعتی باید به گونه اي انجام شود که هرگونه ورود و خروج پسماند مشخص و شفاف بوده و
پارامترهاي زیست محیطی در آن رعایت شود. در برخی کشورهاي پیشرفته سایت پسماند سه استان یکجا دپو و مدیریت می شود و با

 
نمونه برداري پسماندهاي ورودي بلافاصله تفکیک و امحاء یا بازیافت انجام می شود. 

 
محیط زیست مجوز حصارکشی به سایت پسماند کاوه نمی دهد/سوء استفاده از محصور نبودن سایت 

مدیر کل محیط زیست استان مرکزي در ادامه گفت: در پایش هاي زیست محیطی و بررسی عملکرد سایت پسماند شهر صنعتی کاوه
تخطی کمتري دیده شده است، اما در عین حال به دلیل اینکه مکان مناسبی نبوده و مورد تائید سازمان محیط زیست نیست، مجوز
حصار کشی و محصور کردن این سایت صادر نخواهد شد چراکه ضمن بر هم زدن منظر شهري، آلودگی هایی نیز ایجاد می کند و از

 
نظر زیست محیطی نامناسب است. 

وي افزود: به دلیل محصور نبودن این سایت برخی کامیون ها نیز سوء استفاده کرده و بعضا اقدام به تخلیه پسماندها و پساب هاي



صنعتی ویژه در مجاورت تپه اي که احداث شده می کنند که تهدیدي براي محیط زیست است و از طرفی متولی سایت پسماند نیز،

 
صرفا محدوده تعریف شده را کنترل می کند. 

 
 

وي از نظارت محیط زیست بر نحوه مدیریت پسماندهاي صنعتی و ویژه در کارخانجات خبر داد و گفت: تمامی واحدهاي تولیدي و
صنعتی استان ملزم به تحویل پسماندهاي ویژه و صنعتی به سایت هاي استاندارد هستند، اما طبیعی است که در این فرآیند تخطی

 
هم صورت گیرد و زباله هاي صنعتی بر خلاف پارامترهاي زیست محیطی در اماکن این چنینی رها شود. 

به گزارش ایسنا، به نظر می رسد رفع مشکل پسماند بزرگترین شهر صنعتی کشور به همت همگانی نیاز دارد و هر کسی باید وظایف
مشخص خود را در این خصوص به انجام برسانند تا با هم افزایی همگانی مشکل رفع شود، در این خصوص نظرات و راهکارهاي یک

 
کارشناس و فعال زیست محیطی دیگر در این زمینه شنیدنی است. 

در همین رابطه دکتر جعفر خوشروزاده فعال محیط زیست با بیان اینکه تاکنون به اندازه کافی درباره پیامدهاي مدیریت غیر علمی
پسماندها و پساب هاي صنعتی براي محیط زیست شهرستان هاي ساوه و زرندیه سخن گفته شده است، اظهار کرد: درك این مسئله
که رهاسازي زباله ها و پسماندهاي صنعتی در طبیعت براي محیط زیست بسیار خطرناك است و باعث فرسایش خاك، آلودگی هوا،

 
زشت شدن مناظر طبیعی و نیز نامناسب شدن محیط براي حیات وحش می شود، نیاز به تخصص چندانی ندارد. 

وي افزود: در حال حاضر اجماعی غیر قابل انکار بین متخصصان و افراد عادي جامعه در این زمینه وجود دارد که پسماندهاي دفن
شده یا تلنبار و پراکنده شده در طبیعت بسیاري از منابع آب هاي سطحی و زیرزمینی را آلوده می کند و اکوسیستم هاي طبیعی و

 
سلامت مردم را با لطمات فراوانی مواجه می کند. 

این فعال محیط زیست افزود: اینکه آلودگی هاي حاصل از تخلیه پسماندها و پساب هاي صنعتی در محل هاي نامناسب، بوسیله
جریان آب هاي سطحی اعم از جویبارها، رودخانه ها و آب هاي حاصل از بارندگی، به نقاط مختلف منتقل شده و باعث انتشار آلودگی

 
می شود، اظهر من الشمس و کاملا بدیهی و اثبات شده است و نیاز به استدلال ندارد. 

 
ظرفیت پالایشی خاك محدود است 

وي اظهار کرد: اگر چه خاك مهم ترین صافی فیزیکی، شیمیایی و بیولوژیکی آب ها و بازیافت کننده ضایعات و پساب هاي صنعتی و
نیز دریافت کننده بسیاري از مواد مضر آن است، اما ظرفیت خاك هم محدود بوده و تمرکز بیش از اندازه مواد سمی و آلاینده ها در



 
آن در نهایت به صورت تهدیدي جدي براي محیط زیست بروز می کند. 

 
 

خوشروزاده با تاکید بر اینکه روند رو به افزایش تولید پسماندهاي صنعتی از یک سو و فقدان استراتژي کارآمد براي مدیریت این مواد
از سوي دیگر می تواند شهرستان را در آینده با مشکلات جدي مواجه کند، افزود: اجراي دقیق قانون پسماند راه حل اصلی و کارساز
براي خروج از این وضعیت در شرف تبدیل شدن به بحران است، از این رو لازم است مسئولان شهرستان قانون مدیریت پسماند را یک

 
بار دیگر دقیق مطالعه کرده و به وظایفی که این قانون بر عهده آنان گذاشته است عمل کنند. 

این فعال محیط زیست در ادامه افزود: بر اساس قانون مدیریت پسماند، سازمان حفاظت محیط زیست وظیفه اصلی نظارت بر حسن
اجراي قانون پسماند را برعهده دارد از این رو باید از مسئولان این سازمان در شهرستان پرسید طرح و برنامه آنها براي مدیریت اصولی

 
وضعیت نابسامان پسماند و پساب هاي صنعتی در مجاورت بزرگترین شهر صنعتی کشور چیست؟ 

 
فرمانداري چه کرده است؟ 

وي با یادآوري این نکته که طبق قانون، فرمانداري به عنوان نماینده وزارت کشور در شهرستان موظف است محل دفن پسماندها را بر
اساس ضوابط زیست محیطی و با هماهنگی سازمان جهاد کشاورزي و سایر سازمان هاي ذي مدخل تعیین کرده و اعتبارات، تسهیلات
و امکانات لازم را جهت ایجاد و بهره برداري از محل دفن پسماندها راسا یا توسط بخش خصوصی فراهم کند، گفت: باید از فرمانداري

 
پرسید در راستاي انجام این وظیفه قانونی خود تاکنون چه اقداماتی انجام داده و چه طرح هایی در دست اقدام دارد؟ 

خوشروزاده با یادآوري ماده 7 قانون مدیریت پسماند که بخش عمده اي از وظیفه مدیریت اجرایی پسماندهاي صنعتی را به عهده
تولیدکننده آن گذاشته است، گفت: واحدهاي صنعتی مستقر در شهر صنعتی کاوه باید ملزم به عمل به وظیفه قانونی خود در این
زمینه شوند، چرا که ماده 15 این قانون به صراحت تولیدکنندگان پسماندهایی صنعتی و ویژه را موظف کرده که با بهینه سازي

 
فرآیندها پسماندهاي خود را به حداقل برسانند و آنرا در حد مجاز نگهدارند. 

وي ادامه داد: طبق این قانون، کارفرمایان کارگاه ها، کارخانجات، شرکت هاي دولتی و نیمه دولتی و خصوصی و مدیران شهرك هاي
صنعتی به عنوان مدیر اجرایی مدیریت پسماند تولیدي شان تا تبدیل پسماند صنعتی و ویژه به پسماند عادي و تحویل آن به عوامل
اجرایی شهرداري ها و دهیاري ها قلمداد شده اند. بعلاوه طبق قانون پسماند مسئولیت تأمین و پرداخت بخشی از هزینه هاي بازیافت
این پسماندها بر عهده تولیدکنندگان قرار دارد و مدیریت اجرایی پسماند در شهرستان می تواند هزینه هاي مدیریت آن را از
تولیدکننده پسماند با تعرفه اي که طبق دستورالعمل وزارت کشور توسط شوراهاي اسلامی تعیین شده دریافت کرده و صرف هزینه



 
هاي مدیریت پسماند کند. 

وي با تاکید بر لزوم ورود مرجع قضایی به موضوع پسماند در ساوه اظهار کرد: طبق ماده 18 قانون پسماند در شرایطی که آلودگی
خطر فوري براي محیط و انسان داشته باشد، با اخطار سازمان و وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، متخلفین و عاملین آلودگی
موظفند فورا اقداماتی را که منجر به بروز آلودگی و تخریب محیط زیست می شود متوقف کرده و بلافاصله مبادرت به رفع آلودگی و
پاکسازي محیط کنند. درصورت استنکاف، مرجع قضایی باید خارج از نوبت به موضوع رسیدگی و متخلفین و عاملین را علاوه بر

 
پرداخت جریمه تعیین شده ملزم به رفع آلودگی و پاکسازي کند. 

به گزارش ایسنا، به نظر می رسد هیچ راهکاري جز مدیریت علمی پسماندها و پساب ها نمی تواند براي همیشه شهرستان را از شر
این مشکل رهایی بخشد. بر این اساس مسئولان استان و شهرستان باید براي بهره گیري از توانمندي دانشگاه ها، مراکز تحقیقاتی و
پارك هاي علم و فناوري و مخترعان و مبتکران در این زمینه فکري اساسی کنند و از طرح هاي ابتکاري این مراکز در زمینه مدیریت

 
پسماندهاي صنعتی شهرستان بهره بگیرند. 

هم اکنون وضعیت ناشی از تولید روزافزون پسماندهاي صنعتی در شهر صنعتی کاوه در آستانه بحران توصیف می شود و ضرورت دارد
به فوریت کمیته اي متشکل از فرمانداري، سازمان محیط زیست، سازمان صنعت، معدن و تجارت، سازمان جهاد کشاورزي، مدیریت
شهر صنعتی کاوه، شهرداري، سازمان استاندارد و تحقیقات صنعتی ایران، دادگستري، نماینده سازمان هاي مردم نهاد و نماینده رسانه

 
ها در این زمینه تشکیل شود. 

بدیهی است چنین کمیته اي اگر به رفع چنین مشکلی باور داشته باشد می تواند ضمن بازخوانی و تبیین وظایف هر کدام از دستگاه
ها، در زمینه برنامه ریزي، ساماندهی، مراقبت و عملیات اجرایی مربوط به تولید، جمع آوري، ذخیره سازي، جداسازي، حمل ونقل،
بازیافت، پردازش و دفع پسماندها و همچنین آموزش و اطلاع رسانی در این زمینه تصمیم گیري صحیح و کارشناسی منطبق بر

 
شاخص هاي زیست محیطی کند. 

انتهاي پیام



آمادگی واحد الفین مجتمع پتروشیمی ایلام جهت افتتاح

منبع: تابناكشماره خبر:  186  |  تاریخ: 1399/08/20

 
آمادگی واحد الفین مجتمع پتروشیمی ایلام جهت افتتاح 

 
استاندار ایلام گفت: واحد الفین مجتمع پتروشیمی ایلام با تلاش تمامی عوامل آماده افتتاح شده است. 

به گزارش تابناك ایلام؛ قاسم سلیمانی دشتکی در نشست ستاد بحران استان ضمن تشکر از مجموعه عوامل و
دست اندرکار در مهار آتش سوزي پتروشیمی ایلام اظهار داشت: ورود به موقع در بحران نقش حائز اهمیتی در

 
کنترل آتش سوزي داشت. 

وي افزود: به محض دریافت خبر آتش سوزي بدون فوت وقت با تشکیل ستاد مدیریت بحران بصورت مجازي به همه عوامل دست

 
اندرکار فراخوان داده شد و خوشبختانه این مهم در کمترین زمان ممکن انجام گردید. 

رئیس ستاد بحران استان در ادامه خواستار بررسی علل و عوامل حادثه توسط دستگاه هاي متولی شد و گفت: تلاش همه جانبه اي
براي کنترل و مهار آتش سوزي پتروشیمی صورت گرفت که با همکاري بسیار خوب پالایشگاه گاز و شهرداري هاي نزدیک، هلال
احمر، نیروي انتظامی، مدیریت بحران استان، سپاه امیرالمومنین استان و ... دیگر دوستان و تمامی تلاشگران به ثمر نشست و

 
خوشبختانه با خسارات بسیار کم تلفاتی دربر نداشت. 

استاندار ایلام در بخش دیگري از صحبت هاي خود از آماده افتتاح شدن واحد الفین پتروشیمی ایلام خبر داد و گفت: بر طبق گفته
مدیر عامل پتروشیمی ایلام بعد از سالها چشم انتظاري بالاخره واحد الفین مجتمع پتروشیمی ایلام موسوم به الفین سیزدهم به عنوان

 
تنها واحد الفین در غرب کشور آماده افتتاح شده است. 

سلیمانی دشتکی یادآور شد: این یک خبر خوشحال کننده و امید بخش براي استان است چراکه این واحد مهمترین واحد فرایندي و
قلب مجتمع و ورودي اصلی خوراك مجتمع به شمار می آید و این مهم نویدبخش تولید پایدار، ایجاد اشتغال و رونق توسعه صنعتی

 
در استان خواهد شد. 

وي نقش صنعت نفت و گاز و پتروشیمی در توسعه استان را مهم و حائز اهمیت خواند و گفت: انتظار است با افتتاح واحد مهم الفین

 
مسئولین امر در جهت ایجاد صنایع پایین دستی پتروشیمی نیز توجه و تمرکز بیشتري داشته باشند. 

سلیمانی دشتکی با اشاره به در دست اقدام بودن کار دو شهرك تخصصی پایین دستی در استان گفت: امیدواریم شهرك تخصصی
صنایع پایین دستی p.p ایلام با مشارکت بخش خصوصی و شهرك صنعتی صنایع پایین دستی پتروشیمی در دهلران با حمایت

دولت به زودي به بهره برداري برسد./م



اعطاي تسهیلات به طرح هاي مشاغل خانگی صنایع دستی در استان زنجان

منبع: میراث آریاشماره خبر:  187  |  تاریخ: 1399/08/20

به گزارش میراث آریا به نقل از روابط عمومی اداره کل
میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی زنجان، امیر
ارجمند روز دوشنبه 19 آبان 1399 با اعلام این خبر بیان
کرد: «این تسهیلات در راستاي ایجاد اشتغال، ترویج و
رونق صنایع دستی به فعالان صنایع دستی مشاغل خانگی

 
پرداخت می شود.» 

او افزود: «متقاضیان واجدالشرایط با ثبت نام در سایت
مشاغل خانگی و بررسی احراز شرایط آنها توسط اداره کل

میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان و تایید اداره کل کار و تعاون استان بر اساس دستورالعمل، به بانک عامل براي

 
دریافت تسهیلات معرفی خواهند شد.» 

ارجمند بیان کرد:«در سال جاري 80 فقره مجوز هاي مشاغل خانگی صنایع دستی مستقل و 13 فقره مجوز هاي مشاغل خانگی
پشتیبان صادر شده است.»



ارائه مجوز بوم گردي به خانه هاي روستایی مستعد در شهرستان خلخال

منبع: میراث آریاشماره خبر:  188  |  تاریخ: 1399/08/20

به گزارش میراث آریا به نقل از روابط عمومی اداره کل
میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان اردبیل،
علی درویشی صبح روز 19 آبان ماه در نشست با بخشدار و
دهیاران بخش خورش رستم خلخال اظهار کرد: «در
راستاي فرهنگسازي و حفاظت از آثار میراث فرهنگی
توافقات لازم با دهیاران بخش خورش رستم انجام و مقرر

 
شد در این زمینه همکاري و مشارکت لازم انجام شود.» 

او با اشاره به ظرفیت هاي منطقه در حوزه گردشگري و
سرمایه گذاري دراین بخش و صنایع دستی بیان کرد: «تلاش و جدیت بر این است تا با جلب مشارکت دهیاران ظرفیت ها و قابلیت

 
هاي منطقه به نحوي اساسی مورد توجه قرار گرفته و معرفی شوند.» 

رئیس اداره میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی شهرستان خلخال افزود: «خانه هایی که استعداد تبدیل به بوم گردي دارند به
اداره شهرستان براي اخذ مجوزهاي قانونی معرفی می شوند تا شاهد توسعه اقامتگاه هاي بوم گردي و اشتغال در این بخش در

 
روستاهاي منطقه باشیم.» 

درویشی با دعوت از سرمایه گذاران براي فعالیت در بخش گردشگري منطقه گفت: «از افراد بومی منطقه و یا مقیم شهرهاي دیگر که
داراي اهلیت سرمایه گذاري در مناطق گردشگري هستند دعوت به مشارکت و همکاري در راستاي رونق گردشگري شهرستان می

 
کنیم و حمایت هاي لازم را در این زمینه انجام خواهیم داد.» 

او با اشاره به برنامه ریزي براي رونق صنایع دستی عنوان کرد: «با توجه به توان صنعتگران بخش خورش رستم در صنعت جاجیم بافی
و داشتن جاجیم مرغوب و برند کشوري این منطقه، آموزش لازم در روستاها با مدیریت دهیاران ارائه و بعد از آموزش ها، علاقمندان

براي اخذ کارت صنعتگري به اداره میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی شهرستان خلخال معرفی خواهند شد.»



90سال پرفراز و نشیب براي کانون وکلا

منبع: خبر آنلاینشماره خبر:  189  |  تاریخ: 1399/08/20

پیش از انکه انجمن یا کانونی با عنوان وکلا وجود داشته باشد سخنوران مشهوري در یونان باستان پایه گذار این حرفه بودند.

 
محمدهادي جعفرپور 

پیش از انکه انجمن یا کانونی با عنوان وکلا وجود داشته باشد

 
سخنوران مشهوري در یونان باستان پایه گذار این حرفه بودند. 

دموستن متولد سال322قبل از میلاد زمانی که دریافت
استعدادي در نطق و سخنوري دارد نزد سخنور آن دوران ایزه به
کاراموزي مشغول می شود.وي15سال از عمر خویش را به دفاع
از مردم آتن در مقابل فیلیپ پادشاه ظالم آن دوران گذراند که
می توان وي را پایه گذار حرفه وکالت به معناي خاص آن معرفی
کرد. گرچه یونان باستان در معرفی حرفه وکالت پیشرو بوده اما

ریشه هاي تشکیل نهادي در قالب کانون وکلا در رم پایه ریزي شد.وکلاي رم باستان با این باور که لازم است وکلا از قواعد و ضوابط
همگن و یک شکل پیروي کنند اقدام به انشاء قواعدي نمودند که تحت عنوان نظام براي وکلا لازم الاجرا بود.گسترش امپراطوري رم
به سرزمین گل ها یا فرانسه امروزي موجب تغییراتی درحرفه وکالت در آن سرزمین نیز گردید.وکلاي گل علاوه بر اوصافی چون

 
بلاغت و فصاحت کلام داراي ظاهري خاص در پوشش بودند. 

با ورود رمی ها به سرزمین گل مقررات ((نظام))حاکم بر رفتار وکلاي رم در سرزمین گل نیز جاري گردید.در ادامه چنین تحولاتی در
سرزمین گل آموزشگاه هاي خاصی در شهرهاي بردو و تولوز و لیون و اوتون تاسیس شد و جوانانی از کشورهاي همسایه نیز براي
آموزش فن خطابه به آموزشگاه ها هجوم بردند به گونه اي که مستند به اسناد موجود در آموزشگاه اوتون بالغ بر چهل هزار دانشجو به
آموختن فن خطابه مشغول بودند. علی رغم این تحولات که در نشر و معرفی حرفه وکالت موثر بود،اواخر قرن نهم تا سیزدهم هجوم
بربرها به سرزمین گل موجب انحلال محاکم و... شد.در این مقطع زمانی سرزمین گل ها محل تاخت و تاز وحکومت قبیله هاي وحشی
بربر بود.به همین جهت کلیه محاکم منحل و شغل وکیل مدافع از بین رفت وتا سال1302میلادي هنوز تشکلی با عنوان کانون وکلا
وجود نداشت اما وکلاي فرانسه به طور خودجوش براي این حرفه نظاماتی را رعایت می کردند که تا به امروز در بین وکلا قابل احترام
است.مقررات و نظامات وکلا به صورت قراردادي بین انها قابل احترام بود.در سال هاي قبل از انقلاب کبیر فرانسه عملا کانون وکلاي
فرانسه مستقل شده بود و رئیس واعضاي هیات مدیره کانون وکلا در عین رعایت جوانب همکاري با وکلا به صورتی خیلی جدي با هر
حرکت ورفتار و گفتاري که به حیثیت و شرافت وکلا لطمه وارد سازد برخورد می کردند.کانون وکلا یکی از تاسیسات وابسته به
پارلمان بود و به هنگام وضع و تصویب قوانین با کانون وکلا مشورت می شد و از انها نظر خواهی می کردند.از اغاز تشکلی در قالب
کانون وکلا چیزي نگذشته بود که هرج و مرج هاي ناشی از انقلاب کبیر فرانسه موجب صدور دستوري در تاریخ 16اوت1790گردید
که هر همشهري حق دارد شخصا از حق خویش دفاع کند.ذکر عبارت همشهري در این فرمان ناشی از این موضوع بود که انقلابیون
فرانسه در سال هاي اولیه انقلاب ،یکدیگر را با عبارت همشهري خطاب می کردند و وکلا را با عبارت(MAITRE)استاد .در ادامه
چنین دستوري برابر با دوم سپتامبر1790فرمانی صادر شد که حقوقدانانی که قبلا وکیل نامیده میشدند حق ندارند که تشکیلاتی



تحت هر عنوانی اعم از(کانون) نظام یا غیره داشته باشند و حتی حق پوشش لباس مخصوص وکالت در این مقطع زمانی منع
گردید.چنین دستوراتی نتیجه اي جز انحلال کانون وکلا در فرانسه نداشت.لذا اشتغال به وکالت ممنوع شد و طبعا کانون وکلا هم
منحل گردید.اگرچه انحلال کانون وکلا تبعات منفی فراوانی داشت اما بدتر از این اتفاق این بود که امر خطیر دفاع به هر کسی واگذار

 
شد. 

ناپلئون در دستورات و فرامین خویش از صراحت لهجه و شهامت و شجاعت وکلا در محاکم و چالش هاي اجتماعی ،به عنوان یک
خطر براي امپراطوري خویش یاد کرده،به همین سبب مخالف جدي حضور نهادي به عنوان وکالت و کانون وکلا بود.وي یک بار زبان
تند و صراحت لهجه وکلا را در رفراندوم سال1804چشیده بود،آنجا که از بین 200وکیل عدلیه تنها سه تن به رژیم امپراطوري وي
راي مثبت داده بودند و از همان زمان مخالفت هاي وي با این حرفه آغاز شد.وزیر دادگستري دربار یعنی کامباسیرس پاسخ تند و
خشم ناپلئون رابه درخواست وي در تاسیس کانون وکلا اینگونه نقل می کند:این لایحه به هیچ وجه عاقلانه نیست،این مقررات راه
هرگونه موآخذه و اقدام علیه وکلا را مسدود می کند.اینان آشوب طلبانی هستند که مسبب جنایت و خیانت می باشند!!تا وقتی اختیار
شمشیرم را دارم هرگز چنین قانونی را امضا نخواهم کرد،من می خواهم زبان وکلا را که علیه دولت باز میشود قطع کنم!!با این وجود
تلاش و ممارست وکلاي دادگستري پس از چند سال از امپراطوري ناپلئون به بار نشست،وي در سال1810لایحه مربوط به وکلاي
دادگستري را امضا کرد،هرچند که در این لایحه کانون وکلا را تحت نظارت و سیطره دربار دانسته بودند اما براي شروع یک حرکت
تازه آن هم در نظامی که پادشاه چنین باوري دارد که زبان وکلا را باید قطع کرد اتفاق موثري تلقی شدتا اینکه در سال 1822زمان

 
شارل دهم لایحه استقلال کانون وکلا از طرف وزیر دادگستري که یکی از وکلاي شهره و نامی شهر بردو بود تهیه و تسلیم شاه شد. 

اما تاریخچه نهاد وکالت در ایران به سال هاي پایانی حکومت مظفرالدین شاه بر می گردد که عنوان وکیل دادگستري وارد ادبیات
قضایی کشور شد.پس از انقلاب مشروطه،مرحوم حسن پیرنیا در مقام وزیر عدلیه مقارن با سال 1287کمسیون تنقیح قوانین را با
موضوع ترجمه قوانین خارجی و تدوین مقررات جدید تشکیل داد، اولین مصوبه این کمسیون ،قانون اصول تشکیلات عدلیه بود که با
کمک مرحوم مدرس در کمسیون مذکور تصویب شد.بنا بر مفاد این مصوبه اشخاصی که تمایل به اشتغال حرفه وکالت داشتند مکلف
به گذراندن آزمونی بودندکه عدلیه برگزار می کرد.علی رغم اینکه وجود چنین ضابطه اي به حرفه وکالت نظم و انضباط خاصی می داد
و وکلا را از حیث اعتبار حرفه اي به سه درجه تقسیم می نمود اما دخالت عدلیه ووزیر دادگستري در صدور و تمدید پروانه اشتغال
وکلا اولین چالش وکلا با دستگاه قضایی را رقم زد.در ادامه این اعتراض و چالش در سال 1296زمان وزارت ممتازالدوله آیین نامه
20ماده اي مصوب و مصوبه پیشین را نسخ کرد اما وابستگی وکلا به دادگستري بنا بر ماده19آیین نامه موجب نارضایتی وکلا بود تا
اینکه در اوایل سال1300 علی اکبر داور وزیر وقت عدلیه که جهت تحصیل به سوئیس سفر کرده بود به ایران بازگشت و در همان
سال پروانه وکالت اخذ کرد.حمایت هاي مرحوم داور از حرفه وکالت موجب شد تا وي مقدمات تشکیل کمسیونی از وکلاي دادگستري
را بنا بر ماده150قانون اصول تشکیلات عدلیه که به عبارتی سنگ بناي استقلال ضمنی کانون وکلاست فراهم کند، کمسیون مذکور
در قالب هیات مدیره ي شش نفره شامل: جلال الدین نهاوندي/علی اصغر گرگانی/نقیب زاده مشایخ/ احمد شریعت زاده/سید هاشم
وکیل و قوام الدین مجیدي جهت ارائه درخواست هاي صنفی وکلا در پنج ماده به وزیر دادگستري معرفی شدند. تیرماه1300نقطه
آغاز فعالیت هاي صنفی وکلاي دادگستري در مسیر پر تلاطم استقلال نهاد وکالت است،این روند تا سال1304مقارن با انتقال سلطنت
از قاجار به پهلوي ادامه داشت تا اینکه اعتماد رضا شاه به مرحوم داور و تعلق خاطر ایشان به حرفه وکالت سبب شد تا در روز سه
شنبه20ابان1309 به دستور علی اکبر داور اولین کانون وکلا ي دادگستري ایران در تهران تاسیس شود.از آن زمان تاکنون این نهاد
مدنی مسیر پر فراز و نشیبی طی کرده،خاصه این روزها که مجلس یازدهم ظرف چند ماه حیات خویش با ارائه طرح ها و ایده هایی
خواسته و ناخواسته در صدد مخدوش نمودن چهره این نهاد صنفی با قدمت نود ساله برآمده است.غافل از اینکه کانون وکلاي

 
دادگستري در غالب رژیم هاي سیاسی فارغ از نوع حکومت، نماد ونشانه ي حاکمیت قانون و احترام به حقوق شهروندي است. 

تقارن روز سه شنبه 20ابان1309با سه شنبه20آبان1399را به فال نیک گرفته امیدواریم نمایندگان خانه ملت در جهت حفظ حقوق



عامه مردم با تدبیر و درایتی که شایسته شارع و قانونگذار نظام جمهوري اسلامی است در نودمین سال تاسیس کانون وکلا،این خانه
صنفی، با اصالت را آنگونه که شایسته دادگستري نظام جمهوري اسلامی ایران است مورد حمایت قرار داده تا خانه ي مشترك هزاران

 
وکیل دادگستري با استقلال و صلابتی به مراتب مقتدر تر از قبل به حیات خویش ادامه دهد. 

 
وکیل دادگستري 

1717



هزینه تامین وسایل توانبخشی نجومی شده است

منبع: ایرناشماره خبر:  190  |  تاریخ: 1399/08/20

تهران - ایرنا - مدیر کمپین پیگیري حقوق افراد داراي معلولیت گفت: هزینه تامین وسایل توانبخشی، نجومی و تا 10 برابر
بیشتر شده به طور مثال ویلچر تا دو سال پیش چهار میلیون، تا چند ماه قبل 15 میلیون تومان و اکنون بین 30 تا 35

میلیون تومان است.

تهران - ایرنا - مدیر کمپین پیگیري حقوق افراد داراي
معلولیت گفت: هزینه تامین وسایل توانبخشی، نجومی و تا
10 برابر بیشتر شده به طور مثال ویلچر تا دو سال پیش
چهار میلیون، تا چند ماه قبل 15 میلیون تومان و اکنون

 
بین 30 تا 35 میلیون تومان است. 

بهروز مروتی روز سه شنبه در گفت وگو با خبرنگار ایرنا
افزود: این هزینه ها براي دیگر وسایل کمک توانبخشی
مانند پروتز و سمعک نیز چند برابر شده و افراد داراي
معلولیت نمی توانند آنها را تامین کنند و اگر بخواهند از

 
بهزیستی دریافت کنند هم باید ماه ها و سال ها پشت نوبت بمانند که وسایل کم کیفیت دریافت کنند. 

وي ادامه داد: حدود 92 درصد افراد داراي معلولیت، حمایت هاي بهداشتی و درمانی کرونا را دریافت نکردند؛ چهارمین کمک به مراکز
نگهداري بابت هر نفر 500 هزار تومان بود در حالیکه افراد داراي معلولیت خارج از مراکز نگهداري فقط 250 هزار تومان دریافت

 
کردند که آن هم فقط براي 30 تا 40 هزار نفر واریز شد. 

مدیر کمپین پیگیري حقوق افراد داراي معلولیت ادامه داد: مواد شوینده و ضدعفونی چند برابر گران شده و مشکلاتی را براي افراد
داراي معلولیت به ویژه افراد داراي آسیب نخاعی ایجاد کرده، به طور مثال افراد داراي آسیب نخاعی فقط براي اجابت مزاج روزانه و

 
تامین هزینه وسایلی مانند زیرانداز و سوند حداقل 100 هزار تومان مجبورند خرج کنند. 

مروتی خاطرنشان کرد: در این وضعیت به افراد داراي آسیب نخاعی، ماهانه 70 هزار تومان بیشتر پرداخت نمی شود درحالیکه ماهانه
فقط سه میلیون تومان هزینه قضاي حاجت آنها است. یک بسته پوشک، حدود 100 هزار تومان است که فقط براي چند روز کفاف

 
می دهد. 

وي به ماده 6 قانون حمایت از حقوق افراد داراي معلولیت اشاره کرد و گفت: طبق این ماده قانونی، وزارت بهداشت، درمان و آموزش
پزشکی مکلف است پوشش بیمه سلامت افراد داراي معلولیت تحت پوشش بهزیستی را به گونه اي تامین کند که علاوه بر تامین
خدمات درمانی مورد نیاز این افراد، خدمات توانبخشی جسمی و روانی افراد داراي معلولیت را پوشش دهد اما اکنون هشت ماه و نیم

از سال گذشته و ریالی از سوي بیمه سلامت براي توانبخشی پرداخت نشده است. 



مدیر کمپین پیگیري حقوق افراد داراي معلولیت گفت: هزینه هاي گفتاردرمانی، فیزیوتراپی و کاردرمانی را باید بیمه پردازد اما تا

 
همین الان پولی بابت آن نداده است. 

 
مستمري ناچیز افراد داراي معلولیت 

مروتی به مستمري افراد داراي معلولیت اشاره کرد و گفت: امسال افزایش مستمري مددجویان داراي معلولیت 15 درصد بوده و فردي

 
که 108 هزار و 500 تومان مستمري می گرفت اکنون 125 هزار تومان مستمري می گیرد. 

وي خاطرنشان کرد: حدود 400 هزار نفر پشت نوبت دریافت همین مستمري ناچیز هستند درحالیکه طبق ماده 27 قانون حمایت از
حقوق افراد داراي معلولیت، کمک هزینه معیشت افراد داراي معلولیت بسیار شدید یا شدید فاقد شغل و درآمد باید به میزان حداقل

 
دستمزد سالانه تعیین شود. 

مدیر کمپین پیگیري حقوق افراد داراي معلولیت با بیان اینکه بسیاري از افراد معلول که شغل هایی مانند دستفروشی داشتند با شیوع
کرونا کار خود را از دست دادند، افزود: در زمینه اشتغال تقریبا کاري براي معلولان انجام نشده هرچند که بسته هاي تشویقی براي

 
اشتغال افراد داراي معلولیت درنظر گرفته شد اما به موقع پرداخت نمی شود. 

مروتی افزود: مقرر بود در ازاي اشتغال هر فرد داراي معلولیت تا پنج سال به کارفرما، حق بیمه پرداخت شود اما اولا بودجه کم است و
شاید به 10 درصد افراد داراي معلولیت برسد و از سوي دیگر این حق بیمه ها آنقدر دیر پرداخت می شود که کارفرما اذیت می شود و

 
مجبور است فرد داراي معلولیت را اخراج کند یا کارفرماهاي دیگر را تشویق به اشتغال افراد داراي معلولیت نمی کند. 

وي درباره کمک هزینه ارتقاي کارآیی نیز گفت: قرار بود 30 درصد حقوق افراد داراي معلولیت خفیف، 40 درصد حقوق افراد داراي
معلولیت متوسط و 50 درصد حقوق افراد داراي معلولیت شدید را دولت به کارفرماها دهد البته کارفرما باید یا حق بیمه بگیرد یا این

 
درصدها را که این هم به خاطر بودجه کم به یک درصد افراد داراي معلولیت می رسد. 

مروتی تصریح کرد: حداقل مستمري به افراد داراي معلولیت پرداخت می شود اما این مستمري ها، شامل افراد داراي معلولیت خفیف

 
و متوسط نمی شود یعنی نه به آنها مستمري می دهند و نه حمایتی از آنها می شود. 

مدیر کمپین پیگیري حقوق افراد داراي معلولیت مشکلات معلولان را در چهار محور معیشتی، بهداشتی و درمانی، اشتغال و
توانبخشی تقسیم بندي کرد و گفت: افراد داراي معلولیت در دوران کرونا، فراموش شده ترین قشر جامعه هستند که هیچ اتفاق خاصی
براي آنها نمی افتد و باید توجه داشتند که در مواقع بحرانی، اقشار آسیب پذیرتر مانند معلولان بیش از سایر اقشار جامعه آسیب می

 
بینند. 

مروتی با اشاره به قانون حمایت از حقوق افراد داراي معلولیت افزود: بخش هاي عمده اي از این قانون به دلیل کمبود بودجه اجرا نمی

 
شود؛ چون بودجه نیست. 

وي ادامه داد: علاوه بر این، افراد داراي معلولیت با مشکلات دیگري مانند رعایت نشدن حق استخدام سه درصد آن در دستگاه هاي
دولتی نیز روبرو هستند. پذیرش در دانشگاه ها نیز از دیگر مسائل و مشکلات این قشر از جامعه است چنانکه اخیرا متوجه شدیم



دانشگاه فرهنگیان شرطی گذاشته که همه پذیرفته شدگان سلامت کامل جسمی و روانی داشته باشند و مانع ورود یکی از نخبه هاي

 
نابینا به دانشگاه شدند. 

 
برچسب ها 

 
- قانون حمایت از حقوق افراد داراي معلولیت 

 
- اختصاصی ایرنا 

 
- معلولیت 

 
- سازمان بهزیستی کشور 

 
- توانبخشی 

- معلولان



حمایت400 میلیاردي بانک کشاورزي از پروژه بزرگ تولیدقارچ
در خوزستان

حمایت400 میلیاردي بانک کشاورزي از پروژه بزرگ تولیدقارچ در خوزستان
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به گزارش شبکه خبري بانک و بیمه "بینا" به نقل از شبکه خبري اقتصاد و بانک ایران  به نقل از روابط عمومی بانک
کشاورزي، استان خوزستان در جنوب غربی ایران به  کرانه خلیج فارس نشسته است و نه تنها مهمترین مرکز تولید نفت

کشور به شمار میرود که ازنظر تاریخی، قدیمی ترین منطقه ...

شرکت کشاورزي جلگه دزدر شهرستان دزفول،ازجمله
شرکتهاي موفقی است که باتسهیلات بانک کشاورزي به بهره برداري رسیده و با تولیدچشمگیر قارچ خوراکی،زمینه اشتغال1600نفربه

 
صورت مستقیم وغیر مستقیم فراهم کرد. 

 
به گزارش شبکه خبري بانک و بیمه "بینا" به نقل از شبکه خبري اقتصاد و بانک ایران 

به نقل از روابط عمومی بانک کشاورزي، استان خوزستان در جنوب غربی ایران به کرانه خلیج فارس نشسته است و نه تنها مهمترین
مرکز تولید نفت کشور به شمار میرود که ازنظر تاریخی، قدیمی ترین منطقه فلات ایران واز نظر تولید محصولات کشاورزي و نخیلات

 
از مهم ترین استانهاي کشور محسوب می شود. 

شرکت کشاورزي جلگه دز در شهرستان دزفول ،از جمله شرکتهاي موفقی است که با تسهیلات بانک کشاورزي به بهره برداري رسیده
و با تولید چشمگیر قارچ خوراکی ،زمینه اشتغال1600 نفر بصورت مستقیم و غیر مستقیم فراهم و به همین دلیل ، نقش مهمی در
توسعه پایدار و رونق اقتصادي منطقه ایفا کرده است . این اشتغال زایی ، علاوه بر تاثیر مستقیم در کاهش نرخ بیکاري در استان

 
خوزستان، بخش عمده اي از نیاز منطقه و کشور به محصول قارچ و کمپوست را برطرف کرده است. 

غلامعلی اسلامی زاده مجري پروژه جلگه دز درباره مزایاي پروژه تولید قارچ خوراکی گفت : از سال1373 تولید قارچ خوراکی و
اسپان(بذر قارچ خوراکی) را با ظرفیت 200 تن آغاز کردیم و با تسهیلات400 میلیارد ریالی بانک کشاورزي، بستر مناسبی براي تولید
انبوه قارچ خوراکی فراهم ساختیم . هم اکنون ظرفیت تولید را به 4600 تن قارچ خوراکی ،1000تن بذر قارچ خوراکی و 50 هزار تن

 
کمپوست فاز 3 ،بخش عمده اي از نیاز منطقه را تامین کردیم. 

مجري طرح افزود :بنا داریم با اجراي طرح توسعه ،میزان تولید قارچ خوراکی را به 10هزارتن در سال افزایش دهیم .



حمایت 800 میلیاردي بانک کشاورزي از برند مطرح در صنایع
غذایی کشور

حمایت 800 میلیاردي بانک کشاورزي از برند مطرح در صنایع غذایی کشور
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به گزارش شبکه خبري بانک و بیمه "بینا" به نقل از شبکه خبري اقتصاد و بانک ایران  به نقل از روابط عمومی و همکاري
هاي بین الملل بانک کشاورزي، شرکت صنایع غذایی سحر،با منظره  چشم نواز 60هزار مترمربع  زیربنا که با استفاده از

تسهیلات بانک کشاورزي محصولات مهمی چون رب گوجه فرنگی، انواع شوري و ...

در شهر همدان،یکی از بزرگترین صنایع غذایی
کشورباحمایت و مشارکت 800 میلیارد ریالی بانک کشاورزي احداث وبه بهره برداري رسیده وبا ایجاد اشتغال براي بیش از 900 نفر،

 
25 سال است که نقش مهمی درتوسعه منطقه دارد. 

 
به گزارش شبکه خبري بانک و بیمه "بینا" به نقل از شبکه خبري اقتصاد و بانک ایران 

به نقل از روابط عمومی و همکاري هاي بین الملل بانک کشاورزي، شرکت صنایع غذایی سحر،با منظره چشم نواز 60هزار مترمربع
زیربنا که با استفاده از تسهیلات بانک کشاورزي محصولات مهمی چون رب گوجه فرنگی، انواع شوري و ملس ، ترشی ، مربا همچنین
انواع کنسرو گوشتی و غیرگوشتی ، سس مایونز و کچاپ ، عسل و غیره تولید می کند، و از برندهاي مطرح در صنایع غذایی

 
کشوراست. 

این شرکت علاوه بر تامین نیاز صنایع غذایی داخل کشور ، محصولات خود را به دیگر کشورها هم صادر می کند. مسعود توتونچیان
مدیریت شرکت صنایع غذایی سحر، با تاکید بر حمایت 800 میلیارد ریالی بانک کشاورزي و همراهی این بانک می گوید : شرکت

 
صنایع غذایی سحردر سال 1376 با ظرفیت 2500 تن و با 4 محصول در سال و اشتغال 100 نفر شروع به کار کرد. 

طی سال هاي اخیر ظرفیت تولید آن به بیش از 20هزار تن با تنوع بیش از 80 قلم کالا و اشتغالزایی بیش از 900 نفر پرسنل به طور

 
مستقیم رسیده و علاوه بر تامین نیاز صنایع غذایی داخل کشور ، محصولات خود را به دیگر کشورها نیز صادر می کند. 

وي اضافه کرد:شرکت صنایع غذایی سحر تحت مالکیت بخش خصوصی در سال 1370 در زمینی به وسعت 6 هزارمترمربع و سالن
هاي تولید و انبار با زیربناي 1500 مترمربع در شهرك صنعتی بوعلی در استان همدان ، به منظور تولید انواع مواد غذایی برپایه
محصولات کشاورزي (کنسروهاي غیر گوشتی) تأسیس شد و در سال 1373 با دریافت پروانه بهره برداري و ساخت براي 15 نوع

 
محصول فعالیت تولیدي خود را آغاز کرده است. 

مدیر شرکت صنایع غذایی سحر گفت: این شرکت با 20 کارمند، فعالیت تولیدي خود را آغازکردوبا توسعه روند تولید، اکنون از وجود
بیش از 900کارمند خبره و کارآمد در بخش هاي مختلف استفاده می کند. وي در تشریح روند توسعه این شرکت افزود : در حال
حاضر وسعت شرکت صنایع غذایی سحر به 60هزار متر مربع و سالن هاي تولید و انبار به زیر بناي 15هزار متر مربع افزایش یافته



 
است. 

شایان ذکر است در حال حاضر این شرکت براي ارتقاي کیفیت محصولات و جذب رضایت مشتریان ، ازتوان نیروهاي مجرب و
متخصص در واحدهاي طراحی و مهندسی، تحقیقات بازار، بازاریابی و برندینگ، واحد استراتژیک و بهبود روش ها بهره می برد.



جلوي ثبت سفارش واردات کالاهاي غیرضرور و لوکس گرفته
شود

جلوي ثبت سفارش واردات کالاهاي غیرضرور و لوکس گرفته شود
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به گزارش شبکه خبري بانک و بیمه "بینا" به نقل از شبکه خبري اقتصاد و بانک ایران  ، اقتصاد ایران در سال هاي اخیر با
معضلی به نام قاچاق کالا مواجه است. چالشی که از دو منظر حائز اهمیت است. در بخش اول، باعث خروج ارز از کشور براي

واردات کالاي قاچاق به ...

نماینده مردم کرمانشاه در مجلس شوراي اسلامی گفت: در

 
این شرایط اقتصادي، فقط بایستی کالاهاي ضروري که نیاز داخل است، به کشور وارد شود. 

 
به گزارش شبکه خبري بانک و بیمه "بینا" به نقل از شبکه خبري اقتصاد و بانک ایران 

، اقتصاد ایران در سال هاي اخیر با معضلی به نام قاچاق کالا مواجه است. چالشی که از دو منظر حائز اهمیت است. در بخش اول،
باعث خروج ارز از کشور براي واردات کالاي قاچاق به داخل کشور می شود و در بخش دوم، باعث خروج کالاي ضروري از کشور و

 
کمبود در بازار داخلی می شود. 

اما در جنگ اقتصادي و با افزایش فشارهاي خصمانه دولت هایی نظیر آمریکا بر اقتصاد کشور، واردات کالاي قاچاق، منجر به عدم
تعادل در بازار ارز و کمبود در این بازار و ضربه تولید داخلی می شود. اتفاقی که در پی آن، فشار بر سفره مردم و چالش هاي ارزي را

 
به دنبال دارد. 

در کنار واردات کالاي قاچاق به کشور، معضل دیگري نیز باعث برهم خوردن تعادل در بازار ارز شده و آن، واردات کالاي لوکس و
غیرضرور و مشابه تولید داخل است که متاسفانه در نبود سازوکار مشخص از سوي متولیانی همچون وزارت صمت و گمرك، همچنان

 
ادامه دارد که در نتیجه این روند، فشار تقاضا در بازار ارز بیشتر شده است. 

 
اما در شرایطی که کشور با یک جنگ تمام عیار اقتصادي دست و پنجه نرم می کند، چه میزان کالاي قاچاق به کشور وارد می شود؟ 

پاسخ به این سوال در گزارش چند ماه قبل کمیسیون اقتصادي مجلس از تحقیق و تفحص از بررسی سیاست هاي دولت در مقابله با
قاچاق نهفته است. در اردیبهشت ماه امسال، این گزارش در مجلس قرائت شد که بر اساس آن، میزان قاچاق در سال هاي 95، 96،
21.5 تا 25.5 میلیارد دلار بوده است. با وجود آنکه آمار اعلام شده در سال 95، نزدیک به 12.5 و در سال 96 نزدیک به 13.1 میلیارد

 
دلار بوده است. 

اما در جنگ اقتصادي، علاوه بر واردات کالاي قاچاق که منجر به خروج غیرقانونی ارز از کشور می شود، شاهد ورود کالاهاي لوکس و
غیرضروري از مرزهاي رسمی کشور نیز هستیم. مواردي که اکثرا، مشابه تولید داخلی دارند و ضرورت دارد که وزارت صمت و گمرك،



 
این روند را متوقف کنند. 

 
واردات کالاي لوکس و غیرضرور، ضربه تولید کننده ایرانی است 

در اینباره محمد رشیدي عضو کمیسیون ویژه جهش و رونق تولید و نظارت بر اجراي اصل 44 قانون اساسی مجلس شوراي اسلامی با
اشاره به تبعات منفی واردات کالاي قاچاق و لوکس بر تولید ملی به خبرنگار ایبِنا گفت: مجلس در این خصوص به صورت جدي تذکر
داده که واردات کالاهاي لوکس و غیر ضرور به کشور جلوگیري شود. وي افزود: بنا به فرموده مقام معظم رهبري و دستور خاص ایشان

 
به دولت، واردات کالاهاي غیرضرور و لوکس به کشور ممنوع است. 

رشیدي افزود: در این شرایط اقتصادي، فقط بایستی کالاهاي ضروري که نیاز داخل است، به کشور وارد شود. به طور جدي تلاش می

 
شود که جلوگیري شود، هرچند قاچاق همچنان وجود دارد و بایستی تمام روزنه هاي ورود کالاي قاچاق و لوکس به کشور بسته شود. 

نماینده مردم کرمانشاه در مجلس شوراي اسلامی در پاسخ به راه هاي ممانعت از ورود این کالاها به کشور گفت: بایستی جرایم بسیار
سنگینی در نظر گرفته شود، به گونه اي بایستی با قاچاقچیان برخورد شود که هرکسی به خودش اجازه و جرات ندهد که به سمت
واردات کالاي قاچاق برود. وي افزود: قرار شده که به دلیل شرایط تحریمی و کمبود ارزي و حمایت از تولید ملی، ثبت سفارش هاي

 
غیرضروري و لوکس متوقف شود. 

رشیدي تاکید کرد: در کمیسون ویژه جهش تولید به شدت حمایت می کنیم تا جلوي ثبت سفارش واردات کالاهاي غیرضرور و
لوکس گرفته شود تا از کالاي ملی در داخل حمایت شود. وقتی جلوي واردات کالاي لوکس و غیرضرور به کشور گرفته شود، اولا به
ثبات بازار ارز کمک می کند و ثانیا به تولید داخلی کمک جدي می شودد. متاسفانه وقتی در کنار تولید داخلی، واردات هم باشد،

 
تولید کننده ایرانی به طور جدي آسیب می بیند. 

وي افزود: باید در این شرایط سخت تحریمی و جنگ اقتصادي به تولیدکننده داخلی کمک کنیم و از ورود کالاي مشابه داخلی و
لوکس به کشور جلوکیري کنیم. در جنگ اقتصادي نیازمند آن هستیم که هم اشتغال را تقویت کنیم و هم تولید ناخالص ملی بالا

ببریم تا بتوان به بهبود اقتصاد کشور کمک کرد.



2 سرمایه گذار خارجی در شهرك هاي صنعتی قزوین جذب شدند

منبع: ایرناشماره خبر:  194  |  تاریخ: 1399/08/20

قزوین - ایرنا - 2 سرمایه گذار خارجی همزمان با سال جهش تولید در زمینه تولید محصولات شیمیایی و تجهیزات
گرمایشی-سرمایشی در شهرك هاي صنعتی استان قزوین جذب شدند.

قزوین - ایرنا - 2 سرمایه گذار خارجی همزمان با سال
جهش تولید در زمینه تولید محصولات شیمیایی و
تجهیزات گرمایشی-سرمایشی در شهرك هاي صنعتی

 
استان قزوین جذب شدند. 

مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی استان قزوین روز
سه شنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا با اعلام این خبر
اظهار داشت: یکی از این سرمایه گذاران مربوط به یکی از
کشورهاي همسایه است که در زمینه تولید محصولات

 
شیمیایی فعالیت می کند. 

حمیدرضا خانپور افزود: این سرمایه گذار خارجی قرار است واحد تولیدي خود را در یکی از شهرك هاي صنعتی شهرستان بوئین زهرا

 
احداث و راه اندازي کند. 

این مسوول همچنین گفت: یک سرمایه گذار اروپایی نیز در زمینه تولید تجهیزات و وسایل گرمایشی و سرمایشی در شهرك هاي

 
صنعتی استان قزوین جذب شده است و امیدواریم به زودي شاهد شروع به ساخت واحد تولیدي مربوطه باشیم. 

وي اظهار داشت: در حال رایزنی براي جذب سومین سرمایه گذار خارجی در سال جاري در شهرك هاي صنعتی استان قزوین هستیم

 
که در زمینه صنایع غذایی به فعالیت می پردازد. 

مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی استان قزوین با بیان اینکه تحریم ها جذب سرمایه گذار در شهرك هاي صنعتی کشور از جمله
استان قزوین را متوقف نساخته است، گفت: جذب سرمایه گذار خارجی در حالی که کشورمان تحت شدیدترین تحریم هاي مالی و
اقتصادي که به شکل غیرقانونی وضع شده اند، نشان می دهد که میهن اسلامی از جمله استان قزوین از ظرفیت ها و جذابیت هاي

 
بالایی براي سرمایه گذاري برخوردار هستند. 

این مسوول یادآور شد: تاکنون نزدیک به 500 میلیون یورو سرمایه گذاري خارجی در شهرك هاي صنعتی استان قزوین انجام شده

 
است. 

وي با اشاره به فعالیت 19 سرمایه گذار خارجی در شهرك هاي صنعتی استان قزوین در زمینه تولید انواع محصولات غذایی،



شیمیایی، کالاهاي بهداشتی و شوینده ها، قطعات خودرو، مصالح نوین ساختمانی و مصنوعات چوبی و لوازم خانگی،اظهار داشت: با

 
فعالیت این واحدها براي نزدیک به 2 هزار نفر به شکل مستقیم اشتغال ایجاد شده است. 

 
استان قزوین داراي یک شهر صنعتی، 13 شهرك و 6 ناحیه صنعتی است. 

 
برچسب ها 

 
- سرمایه گذاري خارجی 

 
- سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران 

 
- توسعه ایران 

 
- جهش تولید 

 
- استان قزوین 

 
پروندهٔ خبري 

- سال 99؛ سال جهش تولید



تعمیرات اساسی ناوگان اتوبوسرانی اهواز

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  195  |  تاریخ: 1399/08/20

تفاهم نامه بازسازي 150 دستگاه اتوبوس ناوگان عمومی اهواز به امضا رسید.

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما مرکز خوزستان، موسی شاعري با اعلام امضاي این تفاهم نامه در صفحه شخصی خود در
فضاي مجازي گفت: تفاهم نامه بازسازي اساسی و اورهال 150 دستگاه اتوبوس ناوگان حمل ونقل عمومی شهرداري اهواز با سازمان

 
برنامه و بودجه کشور و صندوق کارآفرینی امید در تهران و در محل سازمان برنامه و بودجه به امضا رسید. 

وي افزود: با این اقدام ظرفیت ناوگان فعال اتوبوسرانی اهواز به دو برابر

 
وضع موجود افزایش خواهد یافت. 

بیشتر بخوانید : افزوده شدن 50 دستگاه اتوبوس جدید به ناوگان حمل و

 
نقل شهري 

شهردار اهواز بیان کرد: این اقدام با توجه به شرایط تحریمی موجود و
فرسوده بودن ناوگان اتوبوسرانی در همه کلانشهر ها اقدامی اثربخش و

بسیار مهم خواهد بود.



سیاست هاي غلط دولت؛ شکافی عمیق بر دل صنعت سنگ هاي تزئینی/ 50

درصد معادن تعطیل است

منبع: تسنیمشماره خبر:  196  |  تاریخ: 1399/08/20

گروه استان ها - کشور به ویژه منطقه کاشان سرشار از منابع سنگ هاي تزئینی است اما سیاست هاي غلط دولت این معادن
را به زمین زده است.

گروه استان ها - کشور به ویژه منطقه کاشان سرشار از
منابع سنگ هاي تزئینی است اما سیاست هاي غلط دولت

 
این معادن را به زمین زده است. - اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از کاشان ، نعمت هاي
خدادادي در سراسر کشور باعث شده است تا ایران در
حوزه هاي مختلف حرفی براي گفتن داشته باشد و از سوي
دیگر نیز موجب اشتغال، کارآفرینی و رشد و پویایی اقتصاد
می شود و خوشبختانه شهرستان کاشان نیز از این نعمات

 
الهی بهره مند است. 

این شهرستان پتانسیل خوبی در حوزه سنگ هاي تزئینی دارد اما متأسفانه ساز و کار به گونه اي نیست که از معدن این بخش به
صورت شایسته بهره برداري شود و همچنان همچون گنجی نهفته در دل کوه پنهان است در حالی که می توان درآمد سرشاري را از

 
این بخش کسب کرد و از سوي دیگر اشتغال در کاشان را سر و سامان بخشید. 

بهرام شکوري در گفت و گو با خبرنگار تسنیم، با بیان اینکه سنگ هاي تزئین جزء سنگ هاي معدنی و از ذخائر کشور محسوب می
شود، اظهار داشت: وال استریت ارزش منابع کشور را 27.3 تریلیون دلار ارزیابی کرده و ما در رتبه پنجم دنیا قرار داریم و بیش از سه

 
میلیارد تن ذخیره قطعی داریم و پنج میلیارد تن ذخائر قطعی و احتمالی است که هنوز کشف نشده است. 

وي با بیان اینکه استان اصفهان نیز استان هاي پر پتانسیل در سنگ هاي تزئینی است، افزود: استان هایی نظیر استان مرکزي در این
زمینه از ظرفیت بالایی برخوردار است و بیشتر کارخانه هاي فرآوري سنگ در استان اصفهان وجود دارد و شهرستان کاشان نیز از این
پتانسیل برخوردار است اما متأسفانه نزدیک به 50 درصد معادن مربوط به سنگ هاي تزئینی تعطیل شدند و مسائل و مشکلات زیادي
دارند که یکی از مسائل مهم آنان مسئله مالی چه در حوزه سرمایه در گردش و چه در خرید تجهیزات است و در بخش زیرساخت ها

 
نیز مشکلاتی دارند. 

رئیس کمیسیون معادن و صنایع معدنی اتاق ایران ضمن انتقاد از اجراي عوارض غیرکارشناسی بر روي معادن سنگ هاي تزئینی ابراز
داشت: یک نسخه واحد براي تمامی معادن پیچیده شد و حوزه سنگ هاي تزئینی تحت تأثیر قرار گرفت و این موضوع تحت عنوان

 
جلوگیري از خام فروشی اتخاذ شد که امیدواریم با تجربه وزیر صمت این مشکل را حل کرد. 



وي با بیان اینکه با وجود این ذخائر تولید 9 میلیون تن را تحقق بخشیدیم، گفت: بیشترین میزان تولید سالانه بیشتر از 15 میلیون
تن نبوده و این بدین معنی است که ذخائر سنگی ما تا 400 سال آینده پاسخگو است و اکثر این سنگ هاي تولیدي تا حدود 93

 
درصد در داخل کشور مصرف می شود و تنها هفت درصد به صورت فرآوري نشده صادر می شود. 

 
حجم سرمایه گذاري در معادن استان آذربایجان غربی افزایش یافت 

وزیر صمت: عده اي به فعالیت رانتی عادت کرده اند؛ آنها را حذف می کنیم/ مهلت 3ماهه به معادن غیرفعال و برخورد با امضاهاي

 
طلایی 

 
زنجان| سهم 12 درصدي معادن از حقوق دولتی در کجا هزینه می شود؟ 

شکوري با بیان اینکه ارزآوري بیش از سالانه 350 میلیون دلار نبوده است، تصریح کرد: کشور ترکیه که ذخائر آن تقریبا با ایران یکی
است، بیش از 75 درصد از تولید سنگ خود را به صورت خام صادر می کند و درآمد حاصل از این تولید و صادرات بیش از پنج
میلیارد دلار است چراکه کل گردشگري سنگ در دنیا 24 میلیارد دلار است و توانسته 20 درصد از این بازار را به خود اختصاص دهد.

وي با بیان اینکه دلیل این خام فروشی تغییر ذائقه و سلیقه مردم است، تأکید کرد: کالاهاي جانشین زیادي براي سنگ آماده و اگر
این کالا ارزشمند استفاده نشود در آینده ارزش خاصی پیدا نمی کنند و بر همین اساس این کشورها سنگ هاي تزئینی را با توان خود

 
فرآوري و بخشی را به صورت خام صادرات می کنند و از این رو نمی توان براي تمامی سنگ هاي معدنی نسخه واحدي را پیچید. 

رئیس کمیسیون معادن و صنایع معدنی اتاق ایران ضمن تأکید بر نقش تاثیرگذاري شرکت هاي دانش بنیان در سنگ هاي معدنی به
ویژه سنگ هاي تزئینی افزود: امروز هرچه قدر با استفاده از دانش جدید و علوم دانش بنیان بتوانیم ضایعات را به صف برسانیم
توانستیم بهره وري را افزایش بدهیم و بر همین اساس برخی از طراح ها به گونه اي سنگ هاي غیرقابل فروش را طراحی می کنند که

 
بازار بسیار خوبی را براي آنان ایجاد کرده است. 

وي ضمن انتقاد از عدم تخصیص تسهیلات کرونایی به حوزه صنایع معدنی و سنگ تزئینی گفت: از آنجا که مردم عادي نیز حتی از
منافع و تسهیلات کرونایی استفاده نکرده است توقعی نیست که این حوزه نیز از تسهیلات استفاده برده باشند؛ دولت ما دولت بزرگی
شده است و هزینه هاي جاري کشور بسیار زیاد شده است و باید به سمت کوچک کردن دولت باشیم و بخش خصوصی را نیز تقویت

 
کنیم. 

 
تعریف درستی از خام فروشی نداریم 

کامران وکیل نیز در گفت وگو با خبرنگار تسنیم ضمن اشاره به زنجیره ارزش حوزه سنگ هاي معدنی اظهار داشت: در سنگ هاي
تزئینی همین که سنگ از دل معدن به سلامت استخراج می شود خود به نوعی فرآوري است چرا هیچ قسمتی پر ریسک تر از مرحله
اول نیست و بر همین اساس سنگی که از معدن استخراج می شود یک نوع فرآوري است و بعد از این مرحله هنوز ده مرحله دیگر

 
وجود دارد. 

وي با بیان اینکه استخراج سنگ تزئینی به نوعی فرآوري است و اصطلاح خام فروشی به نوعی صحیح نیست، افزود: دلیل اینکه حلقه
هاي بعدي فرآوري در همان استان شکل نگرفته به نظر من به دلیل سیاست هاي غلط دولت است و به بهانه حمایت از صنایع داخلی

 
جلوي واردات کالاي خارجی را گرفتند و وقتی تولیدکننده داخلی با افزایش تعرفه حمایت شد به کیفیت اهمیت نمی دهد. 

دبیر اتحادیه هاي سنگی هاي معدنی ایران با بیان اینکه موضوع در حوزه هاي مختلف از جمله سنگ معدنی و تزئینی وجود دارد،



اظهارداشت: بسیاري از صنایع ایران که در گذشته صادرکننده و حرفی براي گفتن داشتند امروز به دلیل سیاست هاي غلط کیفیت

 
آنان کاهش و به ورشکستگی گرایش پیدا کردند و ضربه سختی به آنان وارد شده است . 

وي با بیان اینکه افزایش تعرفه در راستاي حمایت از محصولات داخلی سیاستی بسیار غلط است، گفت: به دلیل اینکه بازار سنگ
ایران رقیب خارجی ندارد و محصولات با هر کیفیتی به فروش می رسد تولیدکنندگان زیاد به کیفیت اهمیت نمی دهند در حالی که

 
نمی توانند در بازار کشورهاي خارجی رقابت کنند و دلیل آن هم این است که اقتصاد ما فلج و مریض است. 

گزارش از زهرا جمالی



ما را به جرم پدر کیفر نکنید

منبع: حلقه وصلشماره خبر:  197  |  تاریخ: 1399/08/20

ما را به جرم پدر کیفر نکنید نماینده «انجمن حمایت از خانواده زندانی هاي مرکز» همراه با خبرنگاري از کسب وکار چند

 
خانواده زندانی بازدید کرد تا گفته ها و نگفته هاي خانواده اي زندانی ها را در حال و هواي خانه هایشان بشنود. 

به گزارش حلقه وصل، خانه اي سن و سال دار با دیوارهاي کهنه،
خیلی باشد 80 متر با حیاط. دریکی از محله هاي جنوبی تهران.
در کنار همسایه هاي قدیمی. آن قدر قدیمی که اگر غریبه اي
وارد کوچه شود همه می فهمند که او اهل اینجا نیست. سفارش
کرده بود، رسیدیم سر کوچه تلفن بزنیم تا در حیاط را باز
بگذارد؛ در کوچه معطل نشویم. مجبور نباشد فردا براي همسایه
ها توضیح بدهد؛ ما که بودیم؟ از کجا آمده بودیم؟ براي چه آمده

 
بودیم؟ 

«زهرا خانم و دخترهاي دانشگاه رفته اش بیشتر از 8 سال است که با همین شرایط زندگی می کنند. زمانه به آنها یاد داده اگر دیگران
کمتر از زندگی شان بدانند، آسایش بیشتري خواهند داشت. روزي که حکم اعدام مرد خانه اش را به او دادند دنیا روي سرش خراب
شد؛ اما نگذاشت دوست و آشنا بفهمند. به همه گفته بود؛ همسرش رفته سفر؛ حتی به فامیل ها هم با جزئیات نگفته بود که اوضاع از
چه قرار است. باورش نمی شد همسرش، مردي که روزگاري به خوش نامی معروف بوده حالا به دام بداقبالی افتاده و باید به جرم

 
حمل مواد مخدر و به حکم اعدام از این دنیا برود و خلاص.» 

 
 

 
وقتی حکم اعدام شکست 

«زن، دستش به زمین و آسمان بود تا اینکه حکم شوهرش شکست. مرد خانه به 30 سال حبس محکوم شد. از همان روز زهرا خانم
عزمش را جزم کرد تا از این فرصت دوباره اي که خدا به او داده، استفاده کند. بهانه دیگري براي غیبت شوهرش تراشید تا دیگران
دست از سؤال کردن بردارند. دخترهایش را به چنگ و دندان گرفت. شوهرش که داشت پشت میله هاي زندان دیوانه می شد را با هر
مکافاتی بود، آرام کرد. زندگی را از سر گرفت به امید روزي که بازهم خانواده سر یک سفره بنشینند. یکی از دخترها فوق لیسانس و
دیگري لیسانس گرفت. دخترها چندین حرفه مثل عکاسی، معرق کاري و خیاطی را آموزش دیدند و شدند یکی از خانواده هاي نمونه
در بین اعضاي انجمن حمایت از خانواده هاي زندانی ها، این روزها زهرا خانم و دخترهایش می توانند الگویی براي دیگر خانواده هاي

 
زندانی و زیان دیده باشند.» 

 
 

 
این ها قصه نیست 



همه این ها را مسؤول واحد «اشتغال زایی خانواده زندانیان» در مسیر خانه زهرا خانم برایمان تعریف می کند. حالا روي پله هاي

 
طبقه دوم، خانه زهرا خانم، همراه با نماینده انجمن حمایت از خانواده زندانیان ایستاده ایم. 

از همان پایین پله ها صداي چرخ خیاطی فضاي خانهٔ کوچک را پرکرده است. به پاگرد که می رسیم چرخ خیاطی از صدا می افتد.
صداي بفرمایید بفرمایید زهرا خانم است که از دور می آید. قبل از همه طاقه پارچه هاي نبریده و خورده پارچه هاي رنگی به استقبال

 
در راه پله نشسته اند. از همین جا معلوم می شود زهرا خانم و دخترهایش چه کسب وکاري به راه انداخته اند. تولید پوشاك مردانه. 

آقا اسکندري یکی از خیران انجمن حمایت از خانواده هاي زندانی از همه مشتاق تر جلو می رود. همین چند ماه پیش چرخ خیاطی
راسته دوزي را به این خانواده اهدا کرد. می گوید: «راستش روزي که به انجمن حمایت از زندانی هاي مرکز رفته بودم همه نیتم این
بود که زندانی آزاد کنم؛ اما مددکاري پیشنهاد کرد که در اشتغال زایی کمک کنم. راستش شک و تردید داشتم نمی دانستم باید این

 
کار را انجام دهم یا خیر؟ اما امروز خوشحالم که کمک جزیی من توانسته براي یک خانواده شغل ایجاد کند.» 

 
 

 
به ما اعتماد کنید ما مجرم نیستیم 

حرف که به اینجا می رسد زهرا خانم وسط می آید ماجرا را از قبل تر تعریف می کند : «شما لطف بزرگی در حق ما کردید اول اینکه
به ما اعتماد کردید و این اتفاق بیشتر از هر چیز دل ما را گرم می کند. در تمام این سال ها بیکار نبودم همیشه درآمد داشتم. قبل تر
وردست پزشک طب سنتی کار می کردم که متأسفانه با شیوع ویروس کرونا، کارم را از دست دادم. مانده بودم که چه کنم. یکی از
دوستان پیشنهاد داد ماسک بدوزم، هر ماسکی به قیمت 200 تومان؛ اما چرخ راسته دوزي نداشتم. یک روز به همین نیت به انجمن
حمایت از زندانی هاي مرکز مراجعه کردم گفتند: چرخی نداریم که بدهیم؛ اما می سپاریم ،شاید مهیا شد. دست از پا درازتر راهی
خانه شدم. هنوز خیلی فاصله نگرفته بودم که از انجمن تماس گرفتند: برگردید شخصی آمده که قصد آزادي زندانی دارد شاید نظرش

 
عوض شود و به شما کمک کند. 

به سرعت راهی که رفته بودم برگشتم وقتی آقاي اسکندري را دیدم همان موقع شک و تردیدي را در چهره ایشان متوجه شدم. خوب
معلوم بود ایشان آمده بودند زندانی آزاد کنند و زمان می برد که نظرشان عوض شود. خدا را شکر یک ماه بعد چرخ خیاطی راسته
دوزي در خانه ما بود و به لطف یکی از همسایه هاي قدیمی که تولیدي بزرگی دارد قرار شد به جاي ماسک بخشی از کار تولیدي او را

 
انجام بدهم. حالا وقت سر خاراندن هم ندارم.» 

 
 

 
پدر، پدر است حتی اگر در زندان باشد 

ندا بی حرف ایستاده و چشم دوخته به چشمان مادر که مدام دست روي دست می ساید. از پیشرفت کارش می گوید و انگار اضطراب
کارهاي مانده اش را دارد. از ندا می پرسم شما در این روزها چه می کنید؟ همه سکوتش را می شکند و بغض می پیچد در گلویش و
می گوید: «نمی دانید دختر یک زندانی بودن چقدر سخت است! من پدرم را دوست دارم. همه این سال ها در انتظار آزادي اش هستم
پدرم نتوانست در دادگاه ثابت کند که از وجود مواد مخدر در ماشینی که روي آن کار می کرده بی اطلاع بوده. هر چه باشد پدرمان



 
است. وقتی بود از او خیلی خاطره هاي خوبی داشتیم و حالا هم با یادآوري خاطراتش و به امید آمدنش به خانه زندگی می کنیم. 

اوایل نمی دانستیم در برابر این فاجعه چه واکنشی باید داشته باشیم. بچه تر بودیم با دوستانمان درد دل می کردیم و دچار مشکلات
بیشتري می شدیم. رفته رفته متوجه شدیم که نباید حرف بزنیم؛ اما بسیار تجربه کردیم و در این مسیر آسیب هاي زیادي دیدیم؛

 
هنوز هم خیلی سخت است. انگار این روزگار هرلحظه به ما درس تازه اي می دهد.» 

 
 

 
نام فرزند زندانی روي ما حک شده است 

ندا اشک هایش را با قربان صدقه هاي مادرش پاك می کند و چشم می دوزد به حاج آقا میر جلالی یکی از مسؤولان اشتغال زایی
براي خانواده هاي زندانی ها و می گوید: «دختران مثل من در این جامعه زیادند. خیلی ها راهشان را گم کردند و خیلی هاي دیگر
دست وپا می زنند که بتواند جرم فرزند زندانی بودن را از روي خودشان بردارند. من و خواهرم این مشکلات را با پوست و استخوانمان
لمس کردیم. بااینکه عهد کردم دیگر هیچ جایی از مشکلات خودم و خانواده ام نگویم؛ اما اگر شما بخواهید حاضرم در جمع خانواده
هاي زندانیان حرف بزنم و بگویم که می شود با همه این سختی ها بازهم تلاش کرد. به همه مادرها بگویم که خودشان را نبازند و

 
پشت وپناه فرزندانشان باشند. اگر پدران ما دچار مشکل یا خطا شده اند ما نباید به جرم آن ها کیفر شویم. 

حداقل خودمان باید این را بدانیم که ما مستوجب این کیفر نیستیم، آن وقت در جستجوي پیدا کردن راه هاي خوب براي موفقیتمان
باشیم. ما یک بار به اندازه کافی متضرر شده ایم همان وقتی که نام فرزند زندانی روي مان افتاد. تا کی باید این جرم را به دوش

 
بکشیم.» 

ندا با ما حرف می زند؛ اما هرلحظه خودش را کنترل می کند که اشک هایش نلغزد. هرازگاهی به پارچه هاي برش خورده کنار چرخ
خیاطی اشاره می کند و می گوید: «کار کردن و درآمدزایی باعث اعتمادبه نفس می شود کاش همه فرزندان زندانی ها یاد می گرفتند
کار کنند حتی اگر سخت باشد. اي کاش انجمن، شرایط اشتغال را براي همه مادران و فرزندان مهیا می کرد. خدا را شکر کار گاه
هایی مثل «کارگاه یاس» وجود دارد که به صورت رایگان به خانواده هاي زندانی ها مهارت آموزي را یاد می دهد. حضور در این

 
کارگاه ها می تواند انگیزه ایجاد کند تا مهارتی را یاد بگیریم به امید پیدا کردن کار.» 

 
 

 
تقاضا براي آزادي زندانی است 

میرجلالی نماینده حمایت از خانواده هاي زندانی که در این بازدید حضور دارد می گوید: «وظیفه انجمن ما حمایت از خانواده هاي
زندانی هاست؛ اما اگر خانوده با ما همکاري نکند هیچ کدام از کمک هاي ما ارزش چندانی پیدا نمی کند. بهتر است که خانواده ها به
دنبال کار کردن باشند. هر چند همه خانواده ها شرایط کار کردن ندارد مثلاً مادري که چند کودك قد و نیم قد دارد یا کودك معلول
دارد نمی تواند کار کند و مجبور می شود با همان وجه اندك انجمن و حمایت اقوامش روزگار بگذراند. با اینکه براي انجمن ما اعتباري
در نظر گرفته می شود؛ اما بیشتر پشتوانه مردمی دارد و خیران چرخ این انجمن را می چرخانند. این در حالی است که از هر 10 نفر
خیري که به ما مراجعه می کنند 10 نفرشان درخواست آزادي زندانی دارند و از این تعداد فقط یک نفر راضی می شود در اشتغال
زایی خانواده اي زندانی ها شریک شود. طوریکه سال گذشته انجمن حمایت از زندانی هاي مرکز با مبلغ 767 میلیون تومان 97



 
زندانی آزاد کرد.» 

 
 

 
همه زندانی ها دیه ندارند 

می پرسم شاید این نگاه خیران طبیعی باشد آن ها با خودشان فکر می کنند که به جاي اشتغال زایی براي خانواده، مرد خانه از زندان

 
بیرون بیاید و خودش خانواده اش را تأمین کند. 

میر جلالی می گوید: «این موضوع همیشه صحیح نیست. چراکه بعضی از حکم ها را نمی توان شکست. شخص باید به حکم قانون در
زندان باشد. مورد دیگر اینکه حتی برخی از زندانی ها به توجه به نظر مددکار شرایط آزادي ندارند. به حتم این دو گروه که خیلی
سطحی به آنها اشاره کردم خانواده هایی دارند که بهتر است براي آن ها اشتغال فراهم شود تا بیشتر از این به خاطر خانواده زندانی

 
بودن کیفر نبینند. ما از خیران دعوت می کنیم که نگاهی ویژه به این سوي حل مشکلات هم داشته باشند.» 

 
خانواده زندانی ها را حمایت می کنیم 

«جبار باقري» مدیرعامل انجمن حمایت از زندانی هاي مرکز می گوید: «حاکمیت براي حمایت از زندانی ها اعتباري را در نظر گرفته
است مثلاً هزینه هایی مثل خوراك و پوشاك در حد متعارف براي افراد داخل زندان تأمین می شود؛ اما دراین بین خانواده زندانی به
دلیل وابستگی که به مجرم دارند نیز در معرض آسیب قرار می گیرند. چه بسا در طول چند سال گذشته شاهد بودیم که خانواده ها
براي تأمین معاش، مبلغ رهن خانه هاي استیجاري شان را هزینه کرده اند و حالا نه از پس اجاره مسکن برمی آیند و نه از پس تأمین

 
معاش. انجمن حمایت از خانواده هاي زندانی ها تلاش می کند هزینه حداقلی را براي خانواده هایی زیرمجموعه انجمن واریز کند.» 

 
 

 
جهادي ها پشتوانه انجمن هستند 

باقري با اشاره به اهمیت بخش حمایت هاي خانواده هاي زندانی ها در این انجمن می گوید: «در حال حاضر انجمن حمایت از زندانی
هاي مرکز تعداد 1000 نفر به صورت مستمر و 3 هزار نفر به صورت موردي در استان تهران تحت پوشش دارد و دراین بین براي هر

 
دانش آموز هزینه کمک تحصیل واریز می کند.» 

وي در ادامه به کمک جهادي ها و خیرین اشاره می کندو توضیح می دهد: «با توجه به شرایط بد اقتصادي کشور همچنین درگیري
جامعه با ویروس کرونا، نگران خانواده هاي زندانی ها بودیم؛ اما به لطف جهادگران و خیرین در ماه گذشته اقلام معیشتی به قیمت
یک میلیارد و 500 هزار تومان بین خانواده ها توزیع شد. 3 هزار بسته معیشتی به ارزش 500 هزار تومان که زحمت بسته بندي را
نیز خود جهادي ها بر عهده گرفتند. البته براي حمایت از این خانواده ها برنامه ریزي هاي دیگري نیز انجام شده ازجمله مذاکره اي با
شهرداران مناطق 22 کانه شهر تهران انجام دادیم و در حال حاضر با 11 منطقه شهرداري به توافق رسیدیم که در بخش حمایت از
خانواده هاي بی سرپرست و بد سرپرست خانواده هاي زندانی ها را در اولویت کمک هایشان قرار دهند. اسامی این عزیزان به معاونت

 
اجتماعی شهرداري ها سپرده شده است که از حمایت هاي شهرداري هاي منطقه برخوردار باشند.» 



 
خیلی ها دل به کار نمی دهند 

«آنچه در حال حاضر اهمیت پیدا می کند تأمین هزینه هاي درمان، کمک به جاماندگان از تحصیل و معاش خانواده هاي زندانی است
البته درچند سال اخیر ایده هاي خوبی براي حمایت از انجمن مطرح شده است. خیرین پیشنهاد می کنند که حرفه و تخصصی را که
درآن مهارت دارند به خانواده هاي زندانی به صورت رایگان آموزش دهند تا خانواده ها بتوانند کارآفرین باشند این اتفاق خودش گامی
روبه جلو است. بسیاري از خانواده هاي زندانی ها مثل همین خانواده هاي که از آن ها دیدار داشتید توانستند از این امکانات استفاده
کنند. هرچند بسیاري از خانواده نیز هستند که تن به کارنمی دهند و حاضرند با همان حداقل کمکی که انجمن به آن ها می دهد
زندگی شان را سر کنند که این خوب نیست. براي اینکه بتوانیم انگیزه حرکت و زندگی را در بین خانواده ها ایجاد کنیم مراکز
روانشناسی را در انجمن به راه انداختیم و طبق برنامه زمان بندي شده می توانند مراجعه کنند و از نظرات کارشناسان ما بهره بگیرند

 
و به جامعه برگردانند.» 

منبع: فارس



طرح ارزان سازي خودروي خارجی

منبع: آخرین خبرشماره خبر:  198  |  تاریخ: 1399/08/20

 
طرح ارزان سازي خودروي خارجی 

دنیاي اقتصاد/قیمت خودروهاي خارجی در بازار نجومی
شده که یکی از علل اصلی آن کمبود شدید عرضه است. در
این بین نمایندگی ها براي گشایش دوباره واردات بدون
فشار به منابع ارزي، پیشنهادهایی همچون کسب مجوز
واردات با استفاده از سرمایه شرکت هاي نمایندگی و
مالکان کسب وکار حوزه تجارت خودرو و یا استفاده از
سرمایه ایرانیان خارج از کشور را به دولت پیشنهاد کردند.

 
هر چند هنوز با این پیشنهادها موافقت نشده اما دولت نگران است که با استفاده از ارز اشخاص زمینه پولشویی فراهم شود. 

عذرخواهی وزیر صمت از مردم بابت کیفیت پایین خودروهاي تولیدي این روزها خبرساز شده است. هر چند رزم حسینی دومین بار
است که بابت محصولات عرضه شده توسط خودروسازان داخلی از مشتریان عذرخواهی می کند، اما وي این بار در اظهارات خود از
یکسو ممنوعیت واردات را مورد انتقاد قرار داد و از سوي دیگر خواستار تقویت بخش خصوصی خودروسازي شد. آنچه مشخص است از
سرگیري واردات و همچنین فعالیت مجدد بخش خصوصی می تواند مسیري براي کاهش انحصار دو خودروساز بزرگ کشور باشد؛
مسیري که علیرضا رزم حسینی از آغاز مسوولیت خود در وزارت صمت بارها بر آن تاکید کرده است. هرچند تولید بخش خصوصی به
واسطه اعمال تحریم ها به کمترین سطح خود رسیده است و وزارت صمت بنا دارد که با تمهیداتی بار دیگر به تقویت این بخش
بپردازد؛ اما آنچه مشخص است این وزارتخانه چندان دخل و تصرفی نسبت به لغو دستورالعمل مربوط به توقف واردات خودرو ندارد.
بنابراین رزم حسینی اگرچه براي کاهش انحصارطلبی خودروسازان و بازگرداندن سهم خصوصی ها در بازار خودرو می تواند اقدامات

 
عملیاتی انجام دهد، اما کار وي براي بازگشایی ورود خودرو به کشور بسیار سخت به نظر می رسد. 

حدود سه سال پیش همراه با اعمال تحریم هاي بین المللی دولت به واسطه ساماندهی منابع ارزي کشور به سرعت اقدام به لغو
واردات خودرو به کشور کرد. به این ترتیب در شرایطی سهم خودروهاي وارداتی در بازار خودرو با این تصمیم دولت به حداقل رسید
که با افت چشمگیر تولید خودرو در شرکت هاي خصوصی، دو خودروساز بزرگ کشور تنها میدان دار بازار شدند. حال با توجه به افت
تیراژ در ایران خودرو و سایپا و همچنین عدم توانایی دو شرکت در عرضه مناسب و پاسخگویی به تقاضاي موجود در بازار، دو تامین
کننده خودرو یعنی واردکنندگان و بخش خصوصی بار دیگر مورد توجه قرار گرفته اند. همان طور که عنوان شد وزیر صمت نیز هفته
گذشته بر تقویت این دو بخش تاکید کرده حال آنکه به نظر می رسد بازگشایی دوباره واردات بسیار سخت یا حتی ناممکن باشد. آنچه
مشخص است واردات خودرو به واسطه ساماندهی ارزي کشور لغو شد. این در شرایطی است که واردکنندگان بارها تاکید کرده اند که

 
قادر به واردات خودرو بدون انتقال ارز هستند؛ با این حال دولت به بازگشت سهم وارداتی ها در بازار خودرو رضایت نمی دهد. 

هرچند لغو ممنوعیت واردات خودرو با چالش هایی همراه است، اما رضایت دولت به بازگشایی می تواند از یکسو منجر به کاهش



قیمت خودروهاي وارداتی در بازار شود و از سوي دیگر می تواند بخشی از خودروهاي بازار از این مسیر تامین شود. با این حال دولت
سه سال است که رضایت به بازگشایی واردات خودرو به کشور را نمی دهد. در این زمینه واردکنندگان کشور حتی به دولت پیشنهاد
ازسرگیري واردات خودرو با استفاده از سرمایه هاي شرکت هاي نمایندگی و مالکان کسب و کار حوزه تجارت خودرو را داده اند. این

 
در شرایطی است که بانک مرکزي به هیچ عنوان با این شرط موافقت نمی کند. 

واردکنندگان در پیشنهادي دیگر عنوان کرده اند که دولت اجازه از سرگیري واردات خودرو با استفاده از سرمایه ایرانیان خارج از
کشور را با قبول کلیه مسوولیت هاي اجرایی بدهد حال آنکه دولت پاسخ مثبتی نیز به این پیشنهاد نداده است. حال سوالی که مطرح
می شود این است که اگر دولت ساماندهی منابع ارزي را در دستور کار دارد و نگران خروج ارز از کشور براي کالاي لوکسی همچون
خودرو است، چرا با ارز اشخاص موافقت نمی کند؟ آنچه مشخص است بانک مرکزي مجوز واردات هیچ کالایی بدون شناسایی منبع
ارزي را نمی دهد. از این رو با پیشنهاد واردکنندگان نیز موافقت نمی کند. در این زمینه عنوان می شود که استفاده از ارز اشخاص
براي واردات خودرو ممکن است زمینه پولشویی را فراهم کند؛ به این ترتیب هرچند واردکنندگان براي بازگشایی واردات خودرو به
کشور پیشنهادهایی به دولت ارائه کرده اند، اما پذیرش این پیشنهادها با توجه به سختی مقررات بانک مرکزي، مشکل به نظر می
رسد. اگرچه هم اکنون بازار خودرو بیش از گذشته انحصاري شده و با حذف بخش خصوصی و واردکنندگان، دو شرکت خودروساز
کشور یکه تازي می کنند، اما دولت دلخوش به شعار داخلی سازي و ساخت قطعات خودرو همچنان بر مسدود کردن دیگر مسیرهاي

 
تامین خودرو به بازار تاکید دارد. 

 
چرا پیشنهادهاي واردکنندگان رد می شود؟ 

همان طور که عنوان شد بعد از بازگشت تحریم سیاست گذار کلان به دلیل مدیریت منابع ارزي واردات خودرو به کشور را ممنوع
کرد. در همین حین واردکنندگان تلاش کردند تا مسیرهاي جایگزینی را بدون فشار به منابع ارزي براي واردات خودرو تعریف کنند.

 
یکی از این مسیرها استفاده از ارز اشخاص براي واردات خودرو است. 

اما بانک مرکزي تا کنون زیر بار راه هاي جایگزین ارائه شده نرفته است. در این ارتباط فربد زاوه، کارشناس خودرو به «دنیاي اقتصاد»

 
می گوید: دلیل اصلی مخالفت با استفاده از ارز اشخاص براي واردات خودرو را باید در مباحث مرتبط با پولشویی جست و جو کرد. 

این کارشناس خودرو ادامه می دهد مدیران ارشد بانک مرکزي معتقدند استفاده از ارز اشخاص براي واردات خودرو زمینه پولشویی را
فراهم می کند؛ زیرا پول هایی را که از آن تحت عنوان ارز اشخاص نام برده می شود، می توان در دسته پول هاي سیاه طبقه بندي

 
کرد. 

زاوه معتقد است مساله دیگري که می تواند دلیل مخالفت مدیران ارشد بانک مرکزي باشد به بعد از واردات خودرو به کشور مربوط
می شود. این کارشناس خودرو ادامه می دهد سیاست گذار پولی و مالی کشور این دغدغه را دارد که ریالی خودروهاي وارداتی بعد از
فروش چه مسیري را در پیش می گیرند. به نظر زاوه، اگر دلار به دست آمده از این مسیر بخواهد از کشور خارج شود، بی شک در

 
شرایط فعلی به بازار ارز فشار مضاعفی را وارد می کند. 

 
به اعتقاد زاوه، هرگونه مجوز مانند استفاده از ارز اشخاص براي واردات خودرو در درون خود یک رانت و فساد را به دنبال دارد. 

مهدي دادفر، دبیر انجمن واردکنندگان نظري مخالف زاوه دارد. دادفر به خبرنگار ما می گوید: اظهاراتی از جنس پولشویی از راه
واردات خودرو نمی تواند چندان مورد توجه باشد. دادفر ادامه می دهد این پول در حال حاضر در بانک یک کشور دیگر قرار دارد و
قطعا تمام نظارت ها از سوي کشور مبدأ در ارتباط با پاك بودن این پول انجام گرفته بنابراین این ادعا که قرار است از محل واردات



 
خودرو پولشویی اتفاق بیفتد نمی تواند محلی از اعراب داشته باشد. 

دبیر انجمن واردکنندگان به تناقض هاي موجود در داخل اشاره می کند و می گوید: بانک مرکزي مجوز ورود ارز به صورت اسکناس و
نامحدود را صادر می کند؛ اما هنگامی که قرار است همان پول به صورت خودرو وارد کشور شود دم از پولشویی می زند و جلوي آن را
می گیرد. دادفر می گوید: تمام شرکت هاي وارد کننده شناسنامه دار زیر ذره بین نهادهاي نظارتی از جمله سازمان امور مالیاتی
هستند و تمام جا به جایی حساب هاي آنها قابلیت رصد شدن و پیگیري دارد؛ بنابراین بحث خروج ارز از کشور و فشار از این ناحیه به

 
بازار ارز نمی تواند چندان مورد توجه باشد. 

مصطفی خدري، عضو انجمن واردکنندگان نیز به خبرنگار ما می گوید: در حال حاضر ممنوعیت واردات خودرو سبب شده است تا
بحث خروج خودروهاي فرسوده به کما برود این در حالی است که آلودگی هوا یکی از اصلی ترین دغدغه هاي کلان شهرها محسوب

 
می شود. 

نکته دیگري که مورد توجه این فعال وارد کننده قرار دارد، بحث اشتغال زایی است. خدري معتقد است باز کردن مسیر واردات باعث

 
برقراري اشتغال مستقیم 15 هزار نفري می شود که در حال حاضر از کار معلق شده اند. 

وي تاکید می کند ازسرگیري واردات در شرایط فعلی که دولت با چالش تامین نقدینگی روبه رو است، می تواند باردیگر به کسب

 
درآمد از محل دریافت تعرفه و حقوق گمرکی فکر کند. 

 
به پیج اینستاگرامی «آخرین خبر» بپیوندید 
instagram.com/akharinkhabar



آغوش گشاده کیش به طرح هاي آینده نگر

منبع: پاناشماره خبر:  199  |  تاریخ: 1399/08/20

«شهرهاي آینده»، کلید واژه اي است که این روزها میان صاحبنظران، مدیران ارشد و برنامه ریزان اجرایی بیش از گذشته
شنیده می شود.

«شهرهاي آینده»، کلید واژه اي است که این روزها میان
صاحبنظران، مدیران ارشد و برنامه ریزان اجرایی بیش از

 
گذشته شنیده می شود. 

اما این موضوع تا چه حد مهم بوده و ناظر به چه ویژگی
هایی است؟ شهرهاي آینده چه تفاوتی با شهرهاي کنونی
دارند و انسان در آنها از چه ظرفیت ها و قابلیت هایی

 
برخوردار خواهد بود؟ 

در این رابطه گفته می شود که اگر قرن بیستم، قرن کشورها بود، قرن بیست و یکم، قرن شهرهاست. شهر آینده، مضمونی است که با
شهرهوشمند قرابت داشته و بدون ایجاد الزامات هوشمندسازي، دست یافتنی، نخواهد بود. از این رو در سال هاي اخیر، مسابقه اي
میان کشورها براي ایجاد شهرهاي توسعه یافته، پایدار و در عین حال کاربردي در گرفته است که نمونه آن در کشورهایی چون امریکا،

 
چین، ژاپن، کره جنوبی، سنگاپور، امارات متحده عربی و چند کشور دیگر دیده می شود. 

واقعیت آن است که بسیاري از شهرهاي کنونی در سراسر جهان، به دلیل مواجهه با موضوع رشد جمعیت، جابه جایی جمعیت
ومهاجرت، تولید و مصرف انبوه کالا، با رشد نامتقارن روبه رو شده اند و این وضعیت، عوارض زیادي را دامن زده است؛ گرمایش زمین،
تخریب محیط زیست، اتکا به منابع تجدید ناپذیر انرژي، آلودگی هوا و آب و خاك، ترافیک، ضعف در ارائه خدمات و شکل گیري
پدیده حاشیه نشینی و رشد فقر از جمله عارضه هایی است که باید براي آنها به سرعت تدابیري اندیشید. بنابراین چاره اي جز طراحی
رویکردهاي نو براي دستیابی به شهرهاي عاري از بحران هاي عدیده نیست. این موضوع تحت عنوان پارادایم شیفت یا جابه جایی

 
پارادایم ها، بیش از گذشته در کانون توجهات و مباحث قرار گرفته است. 

جمعی از نخبگان دنیا براین اعتقادند که براي تحقق فردایی بهتر، توجه به عنصر دانایی به عنوان ثروت پایان ناپذیر، اولویت دادن به
بهره گیري از استعدادها، ذهن هاي خلاق و مبتکر و نیز استفاده روشمند و هم افزا از ظرفیت هاي علمی و پژوهشی، اجراي طرح هاي
متنوع زیربنایی و روبنایی و البته فرهنگ سازي همگانی براي کاربرد بهینه آنها، نقشه راه پیاده سازي شهرهاي هوشمند در تمام
دنیاست. از همین رو امریکا در دستینی فلوریدا، چین در شنزن، کره جنوبی در سانگدو، امارات در شهر دوبی و مصدر ابوظبی و
همچنین ژاپن و سنگاپور در مناطقی از کشورهایشان در حال تحقق شهرهاي پاك وهوشمند هستند و در این رابطه برخی از پیشرفت

 
ها را رسانه اي و برخی را در خفا به پیش می برند. 

ایران عزیز ما نیز به هزارو یک دلیل می تواند و باید در شمار پیشگامان ایجاد شهرهاي آینده با لحاظ ویژگی ها و مختصات فرهنگی و
هویتی خویش باشد تا در دهه هاي آینده، به جاي تأثیرپذیري در شمار تأثیرگذاران قرار گیرد. این اتفاق به مدد تیزبینی موجود و



رشد علمی غیر قابل انکار در کشور آغاز شده و نگارش این سطور در تأکید براي تسریع این روند و همگرایی همه عناصر تأثیرگذار در

 
این زیست بوم صورت گرفته است. 

حالا این سؤال پیش می آید که از کجا باید آغاز کرد؟ کدام منطقه بیش از سایر مناطق براي پیشگامی این ابرپروژه، استعداد دارد؟
نقطه عزیمت و خاستگاه پیش رو کجاست؟ پرسش هایی از این دست براي آن است تا این خبر خوش به گوش مردم خوبمان برسد

 
که کیش، نقطه اجماع ملی براي تحقق صورت بندي شهر ایرانی در دهه هاي پیش رو است. 

عزم راسخ، وحدت مدیریتی، بخش خصوصی توانمند، وفورسخاوتمندانه انرژي هاي پاك و تجدید پذیر نظیر خورشید و دریا، موقعیت
سوق الجیشی، محیط زیست کمیاب و در نهایت ایجاد تمام زیرساخت هاي مورد نیاز به همراه تعبیه شبکه هاي فیبر نوري براي فعال
شدن شبکه نسل پنجم موسوم به 5G که شرط پایه اي براي تحقق شهرهاي هوشمند است، کیش را بیش از بقیه مناطق کشور،

 
آینده گرا ومستعد اجراي طرح هاي بلندپروازانه کرده است. 

شهرهاي دیجیتال بیش از شهرهاي بزرگ کنونی، دوستدار محیط زیست هستند. در پیوند با این موضوع لازم به اشاره است که
درحال حاضر بیشترین میزان استفاده از دوچرخه به نسبت جمعیت در کشور به کیش تعلق دارد و این جزیره، علاوه بر دارا بودن
بزرگترین رینگ دوچرخه سواري خاورمیانه، عابردوست ترین نقطه ایران است. هم آمیزي فناوري هاي نو نظیر هوش مصنوعی
واینترنت اشیاء در بستر شبکه نسل جدید موسوم به فایوجی، می توانند هزاران دستاورد تازه را به ارمغان آورند که یکی از آنها حمل

 
ونقل هوشمند است. 

مایه خرسندي است که بگویم این رهیافت نو با انعقاد تفاهمنامه اي که با معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري، وزارت ارتباطات،
ستاد فناوري هاي فضایی و حمل ونقل هوشمند و سازمان منطقه آزاد کیش به امضا رسید، براي نخستین بار در کیش به کار گرفته

 
خواهد شد. 

جالب است بدانید نتیجه تحقیقی که به تازگی در دانشگاه هاروارد در رابطه با عوامل مؤثر بر خروج از فقر انجام شد، نشان داد که
زمان صرف شده براي جابه جایی بیش ازهر عامل دیگر نظیر نرخ جرم و جنایت یا دسترسی به مدارس خوب بر خارج شدن افراد از
فقر مؤثر است. این تحقیق می گوید، درجاهایی که پیاده روي یا استفاده از حمل ونقل عمومی، سریع ترین راه ها محسوب می شوند،

 
هیچ شهروندي به دلیل نداشتن خودرو، احساس فقیر بودن نخواهد کرد. 

کیش بیش از همیشه و همه جا براي نوآوري و کارآفرینی، شأن و قدر قائل است و ایجاد مرکز بزرگ نوآوري براي حمایت از دانش
بنیان ها یکی از این اقدامات است که برکات خود را در سال هاي بعد نشان خواهد داد. در ادامه این روند، طرح راه اندازي شهرك
فناوري هاي نو براي سایر شتاب دهنده ها و شرکت هاي فناور و کارآفرین، تعامل با تمامی دانشگاه هاي مادر و مطرح کشور براي
حضور متفاوت در کیش، طراحی شکل گیري دانشگاهی بین المللی با مشارکت دانشگاه معتبر خارجی و دانشگاه هاي داخلی، استقرار
صنایع خلاق یا صنایع نرم و اقدامات دانش پایه دیگر در دستور کار است تا هاب علمی، نوگرایی و نوآفرینی منطقه در این خطه
طلایی شمال آب هاي خلیج همیشه فارس شکل گیرد و به محلی براي زیست سعادتمندانه انسان ها و سکویی براي صادرات خدمات

 
کالا و محصولات دانش بنیان تبدیل گردد. 

ادبیات ما هم پشتیبان و الهام بخش همیشه ما در این مسیر است. آنچنان که سهراب عزیز اینگونه آرزو داشت: قایقی خواهم ساخت /

 
خواهم انداخت به آب / پشت دریاها شهري است / که در آن پنجره ها رو به تجلی باز است. 

 
رئیس هیأت مدیره و مدیرعامل سازمان منطقه آزاد کیش 

 
منبع: ایران 



غلامحسین مظفري شهرهاي آینده طرح هاي آینده نگر کیش قرن بیستم شهرهوشمند نوآوري و کارآفرینی



نمایندگان در صورت رد طرح یارانه اي آن را به مجمع تشخیص ارجاع می

دهند/ در برابر شوراي نگهبان سکوت نمی کنیم/ استیضاح وزیر اقتصاد به

صلاح نیست

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  200  |  تاریخ: 1399/08/20

نماینده شیراز در مجلس گفت: استیضاح وزیر اقتصاد را امضا نکردم و در عوض استیضاح می توان، طرح سوال کرد.

 
 

نماینده مردم شیراز در مجلس: نمایندگان در صورت رد طرح یارانه اي آن را به مجمع تشخیص ارجاع می دهند/ در برابر شوراي
نگهبان سکوت نمی کنیم/ استیضاح وزیر اقتصاد به صلاح نیست نماینده شیراز در مجلس گفت: استیضاح وزیر اقتصاد را امضا نکردم و

 
در عوض استیضاح می توان، طرح سوال کرد. 

«جعفر قادري»، نماینده مردم شیراز در مجلس، در گفت و گو با خبرنگار سیاسی برنا در رابطه با اظهارات کدخدایی مبنی بر اینکه اگر
منابع تأمین طرح یارانه اي مجلس قابل تحقق نباشد، شوراي نگهبان به این طرح ایراد می گیرد، گفت: منبع تامین این طرح، فروش
سهام دولت در بورس است، شوراي نگهبان می تواند به این موضوع ایراد وارد کند و حق با شوراي نگهبان است ولی مجلس در قبال
مخالفت شوراي نگهبان سکوت نمی کند و بر مصوبه خود پافشاري و اصرار می کند و موضوع را به مجمع تشخیص مصلحت نظام،

 
ارجاع می دهد. 

او ادامه داد: معتقد هستم خانوارهایی که تحت پوشش نهاد هاي حمایتی هستند و انهایی که هیچ امکان براي اشتغال ندارند باید مورد
حمایت قرار می گرفتند و این کفایت می کرد. در این شرایط باید همه منابع به سمت حفظ اشتغال برود و کمک شود که رونق تولید،

 
داشته باشیم. 

قادري در رابطه اینکه آیا این طرح ضرورت دارد، گفت: استدلال مجلس این است در شرایطی که قرار گرفتیم دولت دریافتی خوبی از
محل افزایش نرخ ارز به دست آورده است و بخش قابل توجه بودجه خود را توانسته محقق کند حال درصدي از آن را به صورت یارانه

 
به مردم بازگردد. 

قادري مطرح کرد: استدلال مجلس این است که در این مدت به علت تورم ایجاد شده، قدرت خرید مردم تحلیل رفته است و چنین



حمایت هایی در گذشته هم سابقه داشته است، در سال 91 بسته اي تحت عنوان عیدانه به مردم داده شده است و دوستان مجلسی

 
می گویند، باید در شرایطی که قدرت خرید مردم آسیب دیده مجدد، چنین حمایت هاي انجام گیرد. 

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس در رابطه با طرح استیضاح دژپسند گفت: به عملکرد وزارت اقتصاد در حوزه بورس، مالیات و
گمرك انتقادهایی وارد است و مشکلات اقتصادي را نمی توان فقط به پاي کرونا نوشت البته این ضعف فقط از سوي وزارت اقتصاد
نیست، دیگر حوزه ها هم تقصیر هایی دارند، اما در این شرایط نمی توان فرد توانمندي را آورد تا بتواند وزارت خانه را اداره کند،

 
استیضاح کمک کننده نیست و مشکلات را تشدید می کند. 

قادري در پایان گفت: استیضاح را امضا نکردم و در عوض استیضاح می توان، طرح سوال کرد زیرا استیضاح به صلاح نیست و در این

 
مدت کوتاه حتی افراد توانمند نمی توانند، خودشان را مطرح کنند.4 

 
 

 
طرح یارانه مجلس یازدهم 

 
لینک کوتاه : کپی شد 

 
با دوستان خود به اشتراك بگذارید: 

 
دیدگاه تان را بنویسید نام شما رایانامه 

 
دیدگاه خود را اینجا بنویسید: ارسال دیدگاه 

ویژه برنا 1399/08/20 07:19 بسیاري از سوختگی لوازم برق منازل به علت مشکلات فنی داخل خود ساختمان است/ شهروندان

 
تهرانی خسارات برقی خود را در سامانه 121 ثبت کنند 

1 1399/08/20 06:59 سینما رفتن رو به فراموشی است / بازگشایی سینماها در هر شرایط اتفاق خوشایندي است/فعالیت سینماها

 
تا ساعت 18 نمی تواند اتفاقی خوب به لحاظ اقتصادي باشد! 

 
2 1399/08/20 06:51 باید از ترس دور باشی تا از موتور سواري لذت ببري/ جز سه بار، در همه مسابقاتم قهرمان کشور شدم 

 
3 1399/08/20 06:40 خرید و فروش کارتن لوازم خانگی جرم نیست 

4 1399/08/20 06:13 پذیرفته است به سمت سخت تر کردن اثبات جرم علی الخصوص تجاوز برویم / راحت تر کردن اثبات جرم

 
آسیب زا است/ فقها باید در مورد اثبات جرم زنا اظهار نظر کنند 

5 1399/08/20 06:10 نمایندگان در صورت رد طرح یارانه اي آن را به مجمع تشخیص ارجاع می دهند/ در برابر شوراي نگهبان

 
سکوت نمی کنیم/ استیضاح وزیر اقتصاد به صلاح نیست 

 
6 1399/08/20 06:10 امیدهاي بربادرفته اصولگرایان براي 1400؟ 

7 1399/08/20 06:00 تخریب فراکسیون نیروهاي انقلاب به علت رئیس نشدن منصفانه نیست/ مردم از مجلس ناراضی هستند/

 
استیضاح ها در حدي نیست که فراکسیون ورود کند 



8 1399/08/20 06:00 هرکسی جاي روحانی بود با این شرایط به اداره کشور ادامه نمی داد/ باید اجازه دهند که احزاب، آزادانه

 
تبلیغ کرده و کنگره برگزار کنند/ براي افزایش مشارکت مردم در انتخابات باید روزنامه ها آزاد باشند 

9 1399/08/20 06:00 زمان پخش «وارش» وقیحانه ترین و رکیک ترین فحاشی ها به من و خانواده ام شد / ریشه اعتراضات در

 
جاي دیگري است و مردم از جاي دیگري دلشان پر است 

 
10 1399/08/20 05:51 چرا استقلال اصلی ترین مدعی قهرمانی است؟/ تیمی قدرتمند و رقباي کم نفس! 

11 1399/08/20 05:45 خوزستان 5 دقیقه درگیر گرد و غبار بود/هواي اهواز به حالت عادي بازگشت/منشا اتفاقات خوزستان پدیده

 
هبوب بود/ هواي اهواز به کلی عوض و پاك شود 

12




